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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Op vrijdagavond 20 februari organiseert 
ROOD een discussieavond over 
internationale solidariteit. Er zijn 
ontzettend veel brandhaarden in de 
wereld. Hoe blus je die? En waarom 

brengen bommen geen democratie? SP-
Eerste Kamerlid Tiny Kox zal over zulke 
vragen in discussie gaan. Daarnaast 
is polemoloog Leon Wecke aanwezig 
om zijn visie op oorlog en vrede te 
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delen. Aanmelden kan door een mail te 
sturen naar rood@sp.nl. De inloop is 
vanaf 19:30, de eigen bijdrage is 5 euro 
(te betalen aan de deur). Je mag één 
introducé meenemen. 

In twee jaar tijd zijn de huurprijzen met 
bijna 10 procent gemiddeld gestegen. Dit 
is het gevolg van kabinetsbeleid zoals de 
verhuurdersheffing en de inkomensafhan-
kelijke huurverhoging. Op 1 juli zullen 
huurders weer geconfronteerd worden met 
een huurverhoging. SP-Tweede Kamerlid 
Sadet Karabulut wil samen met huurders 
voor wie de huur te duur is, knokken voor 
betaalbare huren. Daarom heeft ze het 
meldpunt ‘Huur te Duur’ geopend, waarop 
huurders hun verhalen kunnen delen. ‘Met 
de antwoorden kunnen we de minister de 
dramatische gevolgen van zijn beleid laten 
zien. Daarom roep ik alle huurders op om 
met hun verhalen te komen.’

  sp.nl/huur-te-duur
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La liberté éclairant le monde: de vrijheid die 
de wereld verlicht. Zo omschreven de Fran
sen het Vrijheidsbeeld in New York, toen ze 
het beeld in 1886 aan de Verenigde Staten 
cadeau gaven. 
Ik stond ervoor. In New York. Op de dag dat 
het nieuws over de brute aanslag in Parijs 
binnenkwam.

Net als u heb ik stilgestaan bij de slacht
offers en bij hun nabestaanden. Samen met 
u voelde ik de diepe woede over de brute 
en laffe manier waarop deze fanatici onze 
samenleving hebben aangevallen.

De aanslag op het satirische tijdschrift 
Charlie Hebdo is een directe aanval op de 
persvrijheid, de vrijheid van meningsuiting 
en de democratie. Het raakt de kern van 
onze vrije samenleving waarin we discus
sies niet met wapens beslechten maar met 
woorden. 

Er zijn politici die nu spreken over ‘oorlog’. 
Zij grijpen deze aanslag aan om hun discri
minerende opvattingen kracht bij te zetten. 
Het is een perverse reflex die de tegen
stellingen in ons land en in Europa alleen 
maar groter maken. Eén van de omgekomen 
politieagenten in Parijs was nota bene  
moslim. Hij gaf zijn leven voor onze 
 vrijheid. 

De vrijheid van meningsuiting en de 
persvrijheid zijn steunpilaren onder onze 
vrije en open democratie. Daar moeten we 
voor blijven opkomen. Dat doe je niet door 
andere vrijheden (zoals de vrijheid van 
godsdienst) te beknotten maar juist door pal 
te staan voor álle vrijheden die onze samen
leving maken tot wat hij is. 

Wij willen – en zullen – nooit buigen voor 
geweld.

Actueel
Palestina: ondanks alles  
hoopgevende tendens 

4
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VRAAG GUIDO VAN LEEMPUT hoe zijn bezoek aan 
Gaza was en je merkt dat hij het nauwe
lijks kan omschrijven. Woorden schieten 
tekort, hij stamelt, refereert aan scènes uit 
beroemde films om de situatie te schet
sen. Een passage uit zijn reisverslag op 
www.unitedcivilians.nl: ‘Een verzameling 
platgeslagen puin. Zo vallen de buurten Beit 
 Hanouna en Shujaiya in het noordoosten 
van de Gazastrook te beschrijven. De zicht
bare bouwactiviteiten zijn die van jonge 
mannen die op hun slippers met een schop 
en een houweel de beste brokken steen uit 
het puin verzamelen.’ 
Guido van Leemput is woordvoerder van 

PALESTINA

‘GOOI DE POORTEN OPEN!’
Voor het eerst mocht Guido van Leemput, van United Civilians for Peace afgelopen 
december de Gazastrook in. Wat hij zag tart iedere beschrijving. Maar de jongste 
ontwikkelingen duiden volgens hem op een hoopgevende tendens.

United Civilians for Peace (UCP), een samen
werkingsverband van organisaties die zich 
inzetten voor ‘een rechtvaardige en vreed
zame oplossing in het IsraëlischPalestijnse 
conflict’. Afgelopen december toog hij naar 
Gaza om de situatie in het gebied onder de 
loep te nemen. ‘En om uit te zoeken wat we 
in 2015 met het oog op mensenrechten en 
internationaal recht het beste kunnen doen 
qua publiciteit en druk uitoefenen op de po
litiek.’ Want: ‘Gaza is net één grote gevange
nis. Ik bezocht er bijvoorbeeld dokterspos
ten. Daar zijn bij wijze van spreken pleisters 
en jodium aanwezig. Maar geen hightech 
spullen, want die komen het gebied niet in, 

door de Israëlische blokkade. Dat moet je 
je eens voorstellen, in een gebied waar vele 
woonwijken totaal verwoest zijn. Het beste 
medicijn is daar: gooi de poorten open! 
Israël moet de blokkade opheffen. De juridi
sche basis daarvoor is er. Maar de  politieke 
wil ontbreekt nog. In Israël, maar ook in de 
internationale gemeenschap.’ Makkelijk is 
het openbreken van de situatie niet. Veel 
westerse landen, waaronder Nederland, 
gelden immers als bevriende natie van Israël 
en dat maakt het opereren ten behoeve van 
mensenrechten en economisch herstel in 
Palestina lastig. Invoer van bijvoorbeeld 
bouwmaterialen wordt aan strenge Israë

De Israëlische blokkade van Gaza maakt herbouw van de verwoeste woonwijken vrijwel onmogelijk.



‘GOOI DE POORTEN OPEN!’

lische controles onderworpen. Import van 
voedsel en andere levensbehoeften is zeer 
beperkt mogelijk. Allemaal voor de Israëli
sche veiligheid.  
Om de logistiek naar het crisisgebied te 
bevorderen en tegelijkertijd aan het Israëli
sche veiligheidsstreven tegemoet te komen, 
financierde de Nederlandse regering een 
paar jaar geleden een scanner waarmee 
containers bestemd voor Gaza snel gescand 
kunnen worden op bijvoorbeeld wapens. 
Van Leemput: ‘Daarmee kan met technische 
middelen de blokkade feitelijk opgeheven 
worden. Want er is minder oponthoud. 

In beweging
Zo lijkt het erop dat elke stap vooruit voor 
Palestina een reactie oproept die de opbouw 
en positie van het land weer dreigt te onder
mijnen. Hoe zou Nederland volgens Guido 
van Leemput eraan kunnen bijdragen dat die 
vicieuze cirkel doorbroken wordt? ‘Ons land 
moet overgaan tot erkenning van de Pales
tijnse staat. Verder is het zaak dat de regels 
van het internationaal recht worden toege
past op de Israëlische bezettingspolitiek. Let 
wel: hier gaat het de facto niet om kritiek op 
de staat Israël zelf, maar om het feit dat er 
in economische zin enorm van de bezet

‘De juridische basis is er, nu  
de politieke wil nog’

Maar wat gebeurt er in de praktijk? Bij de 
grensovergang moeten alle goederen op 
pallets uit de containers worden geladen en 
afzonderlijk gescand. Het apparaat wordt 
dus verkeerd gebruikt. Dat duidt er volgens 
menigeen op dat het Israël helemaal niet om 
veiligheid te doen is, maar om het afknijpen, 
klein krijgen van de massa van de Palestijnse 
bevolking.’ 
Over afknijpen gesproken. Onlangs legde 
de Israëlische regering het plan op tafel 
om de belastingen die ze in de Palestijnse 
gebieden int voorlopig niet over te maken 
aan de Palestijnse Autoriteit. Palestina heeft 
namelijk recht op belastinginkomsten; Israël 
int en maakt het geld vervolgens over, zo is 
de afspraak. Maar Israël is voornemens om 
de geïnde som over de maand december in 
eigen zak te houden. ‘Het gaat om onge
veer 127 miljoen dollar. Dat is net genoeg 
om de Palestijnse ambtenarij een maand 
te betalen. Niet overmaken zou betekenen 
dat het hele Palestijnse systeem instort’, 
aldus Van Leemput. Het Israëlische plan is 
een ‘strafmaat regel’ voor het toetreden van 
Palestina tot het Internationaal Strafhof 
in Den Haag (ICC). Door de toetreding kan 
Palestina Israëli’s aanklagen voor onder 
meer oorlogsmisdaden. Maar de VS – net als 
Israël zelf geen lid van het ICC – heeft weinig 
enthousiast gereageerd op het Palestijns 
ICClidmaatschap en sluit herziening van 
Amerikaanse hulp niet uit. Overigens kan 
het Internationaal Strafhof door de toetre
ding van Palestina ook eventuele Palestijnse 
oorlogsmisdaden gaan onderzoeken.

ting geprofiteerd wordt. In die zin is het 
belangrijk dat het ontmoedigingsbeleid dat 
door voormalig minister Timmermans van 
Buitenlandse Zaken nieuw leven is ingebla
zen, versterkt wordt doorgezet. Inmiddels 
volgen zestien EUlanden het Nederlandse 
voorbeeld. Op dat vlak is er nog een wereld 
te winnen en je ziet dat er van alles aan het 
verschuiven is, ook aan  
de kant van het bedrijfsleven. Zo hebben 
Nederlandse bedrijven Haskoning, Vitens 
en PGGM wegens de Israëlische bezetting 
hun contracten opgezegd. Kijk, laat helder 
zijn dat als de Palestijnen de fout in gaan, 
we dat moeten afkeuren. Maar de bezetting 
duurt al bijna vijftig jaar – sinds 1967 – en 
voor het eerst sinds jaren is de zaak in bewe
ging. Dat mag je te weinig, te laat of sym
bolisch noemen. Maar het heeft er  wel aan 
bijgedragen dat de mensen in toe nemende 
mate wakker worden. Laten we dus het 
tempo opvoeren.’ 

SPTweede Kamerlid Harry van Bommel 
heeft de EUlanden opgeroepen om het 
 Palestijns lidmaatschap van het Internati
onaal Strafhof te verwelkomen. In decem
ber heeft de SPEurofractie bij de Hoge 
Vertegenwoordiger van de EU, Mogherini, 
aangedrongen op actie naar aanleiding van 
nieuwe beschietingen in Gaza door het 
Israëlische leger. •

tekst Rob Janssen
foto Guido van Leemput

Kerstmis, de tijd van zoetgevooisde en 
zalvende woordjes, en Nieuwjaar, de dag 
waarop de goede voornemens al weer bijna 
vergeten zijn, liggen weer achter ons. 2015 
ligt voor ons, en ik wens iedereen een fijn, 
gezond en strijdbaar jaar. 
Toch wil ik nog even terug naar de toe
spraak die de paus ten overstaan van zijn 
belangrijkste adviseurs, de kardinalen van 
de curie, aan de vooravond van Kerstmis 
heeft gehouden.
Ik ben katholiek opgevoed: katholieke 
(kost)school, jarenlang misdienaar, katho
lieke hockeyclub. Het heeft niet mogen ba
ten, voor mijn twintigste is het geloof me 
ontvallen. En toch blijf je ermee verbon
den, en daarom volg ik wat er zich binnen 
het geloof in het algemeen en binnen de 
katholieke kerk in het bijzonder voltrekt 
op de voet.
Zo ook de ferme uithaal – in vijftien bijna 
universeel geldende punten – van de paus 
richting de curie. In niet mis te verstane 
bewoordingen haalde hij uit naar hen die 
lijden aan Spirituele Alzheimer: zij die 
ooit kozen voor een bestaan in dienst van 
het geloof en de kerk maar inmiddels zijn 
vergeten waarom dat ook al weer was. Hij 
hekelde het geklets en geroddel binnen de 
curie, de slaafse opstelling jegens meerde
ren, de slechte samenwerking (de ander 
is immers je rivaal); en dit alles slechts 
om het eigen belang te dienen. Ook zij die 
er altijd sikkeneurig bij lopen, onvrien
delijk zijn, of hun ondergeschikten grof 
en arrogant behandelen, kregen de wind 
van voren. Exhibitionisme, narcisme, het 
kwam allemaal langs en er werd korte met
ten mee gemaakt.
Sommigen leggen zijn moed om dit al
lemaal rechttoe rechtaan te zeggen uit als 
het tekenen van zijn doodvonnis, let
terlijk dan wel figuurlijk. De Nederlandse 
bisschoppen zwegen in alle talen. ‘Wie 
zijn wij om op de woorden van de paus te 
reageren?’
De kloof tussen moed en lafheid is soms 
heel groot.

COLUMN

Jan Marijnissen

De vijftien van 
Franciscus
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MULTINATIONALS GRIJPEN DE MACHT VIA ARBITRAGE

‘DE TOTALE UITVERKOOP   
 VAN DE DEMOCRATIE’

Nietonafhankelijke rechters die boven de wetten van landen opereren en die 
boetes uitdelen aan landen die niet doen wat multinationals willen. De SP is niet 
de enige die dat niet ziet zitten. SPEuroparlementariër AnneMarie Mineur:  
‘De tijd dringt.’
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SOMS GAAT DE realiteit het voorstellingsver
mogen te boven. In El Salvador waren er 
plannen om een enorm goudwinningspro
ject te starten. Er heerste bij de bevolking 
grote zorg om de vervuiling van de rivier de 
Lempa die dat zou opleveren. De boeren ir
rigeren er massaal hun land mee en de helft 
van de bevolking is ervan afhankelijk voor 
hun drinkwater. Goudmijnen zouden in het 
kleine land altijd dicht bij de rivier zijn en 
het water ernstig vervuilen. Een lange en 
zeer heftige politieke strijd – er werden zelfs 
activisten vermoord – leidde er uiteindelijk 
in 2008 toe dat de Salvadoraanse regering de 
zorgen erkende en weigerde toestemming te 
geven voor de enorme goudmijn. Een grote 
overwinning voor lokaal activisme en de 

Salvadoraanse democratie. Of niet? Het Ca
nadese bedrijf Pacific Rim Mining Company 
(sinds 2013 onderdeel van OceanaGold), dat 
de goudmijn wilde gaan exploiteren, klaagde 
El Salvador aan en eiste uiteindelijk 315 
miljoen dollar van een van de armste landen 
van MiddenAmerika. De reden? Het ver
liezen van verwachte toekomstige winsten. 
Deze claim wordt niet neergelegd bij een 
Salvadoraanse rechter, maar bij een zoge
noemde investeerderstaatarbitrage (in het 
Engels: InvestorState Dispute Settlement, 
ISDS). Dat is een commissie van (bedrijfs)
juristen die op basis van een vrijhandelsver
drag mag beslissen over de ‘schade’vergoe
ding als gevolg van een democratisch besluit 
dat de mensen van El Salvador beschermt 
tegen vergiftiging.

Dat kan alleen in MiddenAmerika? Niet als 
het aan de Europese Unie ligt. Want ISDS – 
het systeem dat bedrijven enorme claims bij 
staten kunnen neerleggen en toegewezen 
kunnen krijgen zonder tussenkomst van een 
rechter – zit ook in de vrijhandelsverdragen 
waar nu over onderhandeld wordt. De EU 
wil met de Verenigde Staten een vrijhan
delszone vormen en is in vergevorderde 
onderhandelingen daarover. In dat verdrag 
zit ISDS ingebakken.

Schrikwekkende voorbeelden
ISDS is niet nieuw. Het systeem is ook 
onderdeel van handelsverdragen tussen 
landen onderling. Een bekend voorbeeld is 
het Zweedse energiebedrijf Vattenfall, dat 
het jammer vond dat de Duitse regering na 
de gebeurtenissen in Fukushima besloot dat 
het land ging stoppen met kernenergie. Nou 
ja, jammer... ‘Jammer’ is zacht uitgedrukt, 
want Vattenfall eiste maar liefst 4,7 miljard 
euro van de Duitsers. Ook hier weer via 
een ISDSclaim. En dat was niet de eerste 
keer. Een paar jaar eerder eiste Vattenfall 1,4 
miljard euro van de Duitsers vanwege aan
gescherpte milieuwetgeving. De zaak werd 
geschikt; niet bekend is hoeveel de Duitsers 
hebben betaald, maar wel is bekend dat men 
er uitkwam omdat Duitsland bereid was de 
milieueisen te verzachten.

Nog een schrikwekkend voorbeeld? We we
ten dat de Grieken ernstig te lijden hebben 
van de door Europa afgedwongen bezuini

gingen – draconische maatregelen die als 
voorwaarde werden gesteld om de Griekse 
schulden te herstructureren. De Slowaakse 
bank Poštová Banka gebruikt nu ISDS om 
Griekenland aan te klagen vanwege die 
herstructurering – overigens nadat de bank 
voor een prikkie Griekse obligaties had ge
kocht. De Griekse belastingbetalers mogen 
dus met een beetje pech ook die boete nog 
ophoesten. 

Minimumloon invoeren? Boete!
De voorbeelden van hoe grote bedrijven 
met ISDS de democratie buitenspel zetten 
stapelen zich op. Wil een land als Egypte 
een minimumloon invoeren? Hup, claim van 
82 miljoen euro van Veolia omdat ze hun 
werknemers ineens meer moesten betalen. 
Canada besluit uit volksgezondheids en 
milieuoverwegingen om import en transport 
van een giftig benzineadditief te verbieden? 
Nee hoor: een enorme claim van Ethyl uit 
de VS zorgde ervoor dat Canada het verbod 
maar weer introk – en zelfs nog 10 miljoen 
euro aan Ethyl betaalde. Of wat te denken 
van de Polen, die bedachten dat ze privati
sering van een verzekeraar niet door lieten 
gaan? Goed voor de Polen, ware het niet 
dat ons eigen Nederlandse Achmea maar 
liefst 2 miljard euro compensatie met Polen 
overeenkwam na een ISDSclaim. 

Ook nog een plan B
SPEuroparlementariër AnneMarie Mineur 
heeft haar eerste halfjaar in Brussel erop zit
ten. De strijd tegen de vrijhandelsverdragen 
met ISDS vraagt veel van haar aandacht. Mi
neur: ‘Het gaat heel erg hard met de vrijhan
delsverdragen. Er is nu redelijk wat aandacht 
voor TTIP; het vrijhandelsverdrag met de 
VS waarover de Europese Commissie op dit 
moment aan het onderhandelen is (Transat-
lantic Trade and Investment Partnership). Er 
is heel veel kritiek op TTIP, onder andere op 
het feit dat er ook bij TTIP een ISDSsysteem 
wordt ingevoerd.’

Met een Europabrede actie zijn meer dan 
een miljoen handtekeningen opgehaald 
om de TTIPonderhandelingen te stoppen. 
De Europese Commissie heeft de petitie 
echter ‘nietontvankelijk’ verklaard. En ging 
gewoon door natuurlijk. Mineur: ‘Maar door 
die succesvolle handtekeningenacties wordt 

‘Iedereen die ik vertel hoe het zit, 
schrikt zich rot’
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de druk wel opgevoerd. Dat heeft ertoe 
geleid dat de voorzitter van de Europese 
Commissie, Juncker, heeft gezegd dat ISDS 
wat hem betreft uit TTIP kan – tenminste, 
als Frans Timmermans dat ook wil. Timmer
mans is de Nederlandse Eurocommissaris.’ 
Overigens wordt er al gewerkt aan een plan 
B; namelijk dat bedrijven het recht krijgen 
mee te schrijven aan Europese regels. Dat 
heet Regulatory cooperation. Oftewel: elke 
wet gaat pas naar het Europees Parlement 
als die is goedgekeurd door vertegenwoordi
gers van het bedrijfsleven. Mineur: ‘Daaraan 
zie je hoe ernstig de situatie is. Wat nu al 
stiekem gebeurt, namelijk dat lobbyisten 
meeschrijven aan de Europese regels, wordt 
dan de gelegaliseerde standaard. Geen 
nieuwe regels waar het bedrijfsleven zich 
niet in kan vinden. Dat is letterlijk de demo
cratische macht overleveren aan de grote 
bedrijven.’

Machtsoverdracht
Mineur is blij dat er eindelijk wat aandacht 
komt voor TTIP en ISDS: ‘Het begint een 
beetje te komen. Maar eigenlijk blijf ik 
me erover verbazen dat de journaals, de 
kranten, de bladen en de internetfora niet 
vol staan met discussie hierover. Het gaat 
hier om een nog grotere machtsoverdracht 

dan destijds met de Europese Grondwet. Als 
ISDS er komt, dan krijgen multinationals 
nog meer dan nu de zeggenschap over de 
regels en wetten in Europa.’ Het ziet ernaar 
uit dat er door de brede kritiek wat aan het 
schuiven is. Allemaal heel belangrijk, maar 
volgens Mineur lopen we groot risico ISDS 
toch te krijgen, zelfs als het lukt om het uit 
TTIP te houden: ‘Want terwijl iedereen zich 
eindelijk druk begint te maken over TTIP, is 
de EU al in een vergevorderd stadium met 
CETA (Comprehensive Economic and Trade 
Agreement) – zeg maar TTIP maar dan met 
Canada. Die is al uitonderhandeld. Daar 
zit al een ISDSsysteem in verwerkt. Dit 
handelsakkoord ligt er al en hoeft alleen nog 
maar door het Europees Parlement geratifi
ceerd te worden, voor het aan de individuele 
lidstaten wordt voorgelegd.’

Verdrags-shoppen
Volgens Mineur is CETA niet alleen een 
voorproefje van wat ons met TTIP te wach
ten staat; juist het ISDSsysteem leent zich 
ervoor dat het bijna niet uitmaakt met wie 
je het verdrag afsluit. Mineur: ‘Alles wat er 
nodig is om een ISDSclaim tegen Europa te 
doen, is dat je als multinational een substan
tieel zakelijk belang hebt in Canada.’
En dat geldt voor bijna elke grote Ameri

kaanse multinational. ExxonMobil, Micro
soft, Lockheed Martin, Walmart, Monsanto 
en vele andere giganten kunnen gewoon Eu
ropa of Europese staten met een ISDSclaim 
om de oren slaan; daar hebben ze, als CETA 
wordt geratificeerd, TTIP helemaal niet 
voor nodig. Dat bedrijven maar al te graag 
‘verdragsshoppen’ bleek wel toen Australië 
beginnende rokers wilde ontmoedigen door 
sigarettenverpakkingen te standaardiseren; 
geen mooie logo’s en lettertypes, maar enge 
foto’s en olijfgroene vlakken met eenvou
dige standaardletters. Sigarettenfabrikant 
Philip Morris kocht zich ná het besluit in de 
Australische tak in via Philip Morris Asia zo
dat het handelsverdrag met Hongkong van 
toepassing was. Zo kon Philip Morris een 
ISDSclaim indienen tegen het Australische 
verpakkingsbeleid. Een ander voorbeeld 
is het Canadese bedrijf Lone Pine, dat via 
een dochterbedrijf in de VS de staat Canada 
aanklaagt omdat er in de provincie Quebec 
een moratorium op schaliegaswinning was 
ingevoerd.

Arbitragerechters niet onafhankelijk
Hoe komt het dat multinationals zo houden 
van die ISDS? Mineur: ‘Dat komt doordat de 
ISDSindustrie zo werkt dat als vanzelf de 
belangen van multinationals voorrang krij
gen. Meestal bestaat een ISDSpanel uit twee 
arbitragerechters benoemd door de beide 
partijen, en één onpartijdige arbitragerech
ter. Maar die arbitragerechters zijn altijd 
dezelfde mensen. Er is een beperkte elite 
van ISDSadvocatenkantoren die wereldwijd 
de ISDSzaken behandelen. Die hebben er 
direct financieel belang bij dat de ISDS
machine goed draait. En die machine draait 
alleen goed als bedrijven die een claim in
dienen een heel goede kans hebben dat het 
flink wat oplevert. Het is dus in het belang 
van de mensen die de beslissingen nemen, 
dat bedrijven vaak winnen van de staat.’

Uit onderzoek van Corporate Europe Obser
vatory blijkt dat 15 mensen in 55 procent van 
de wereldwijde arbitrages de beslissingen 
hebben genomen. Zij zijn volgens Mineur 
bepaald niet onafhankelijk: ‘Meerdere 
prominente arbitragerechters zitten in het 
bestuur van multinationals. Of hebben een 
belangrijke rol gespeeld als hoofdonder
handelaar bij vrijhandelsverdragen waarin 
ISDSsystemen zijn opgenomen.’ 

‘Totale uitverkoop’
De gevolgen van deze ontwikkeling zijn 
desastreus voor onze democratie. Niet 
alleen omdat een democratisch genomen 
beslissing de belastingbetaler ineens heel 
veel geld kan kosten. Mineur: ‘Je ziet ook 
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SP-Europarlementariër Anne-Marie Mineur met het ‘kadootje’ voor Commissievoorzitter 
Junckers verjaardag: meer dan een miljoen handtekeningen met de vraag of hij de kaarsjes op 
de TTIP- en CETA-taart wilde uitblazen.
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dat, in ruil voor het intrekken van een claim, 
wetgeving wordt verzacht of zelfs ingetrok
ken. En regeringen gaan er toch van tevoren 
rekening mee houden. Je weet dat als een 
multinational niet blij is met een besluit, 
deze naar een arbitrageinstituut kan gaan 
dat geneigd is de belangen van die multi
national voorrang te geven. Gevolg: een 

nieuw gat in je begroting. We geven het grote 
bedrijfsleven zo veel te veel macht. Het komt 
echt neer op de totale uitverkoop van de 
democratie.’

Wat is er aan te doen? Mineur: ‘Ik besteed 
nu veel tijd aan het informeren van mensen. 
Iedereen die ik vertel hoe het zit, schrikt 

zich rot. Terecht. In onze partij ga ik langs bij 
afdelingen om uit te leggen wat er gebeurt. 
Ik ga langs bij de vakbonden om hen op te 
roepen hiertegen in verweer te komen. Dat 
gaan ze ook steeds meer doen. Ik leg een 
netwerk aan van mensen die er verstand 
van hebben en zorg dat hun kennis bij 
andere Europarlementariërs terechtkomt.’ 
Op de vraag of Nederland ISDS nog kan 
tegenhouden, twijfelt Mineur: ‘We hebben 
de zeggenschap van ons parlement over dit 
soort verdragen in het verdrag van Lissabon 
— de zogenaamd uitgeklede grondwet — 
opgegeven. Dus zo bezien kan de Tweede 
Kamer niet ‘nee’ zeggen als CETA wordt 
geratificeerd. Maar de Tweede Kamer kan 
wel Minister Ploumen op pad sturen met 
de opdracht om in de Raad van de Europese 
Unie – daar zitten de ministers van alle 
lidstaten in – nee te zeggen. Probleem is dat 
zij die handelsverdragen allemaal prachtig 
vindt – inclusief de ISDS. Verder hoop ik 
dat door druk van de vakbonden ook de 
sociaaldemocraten anders gaan kijken naar 
CETA; het Europees Parlement moet het 
verdrag goedkeuren, en zolang dat nog niet 
is gebeurd, is er nog hoop.’

Mineur roept mensen op om het verzet te 
steunen: ‘Een handtekening zetten is een 
snelle en goede manier om te laten zien dat 
de Europeanen de vrijhandelsverdragen 
met ISDS niet willen. Lees erover, kom naar 
een avond van je lokale SPafdeling als dit 
onderwerp op de agenda staat; informeer 
anderen. Het is zo belangrijk dat mensen 
wéten wat er aan de hand is. Het is geen 
gelopen race, maar de tijd begint wel te 
dringen.’ •

  Manifest tegen TTIP:  
sp.nl/ttip

  Het Europees burgerinitiatief:  
stop-ttip.org/onderteken

tekst Diederik Olders

‘De arbitrage
rechters hebben 
er belang bij dat 
bedrijven vaak 
winnen van de 
staat’

De handelsverdragen met de VS en Canada zijn een paard van Troje om de neoliberale dromen 
van multinationals binnen te loodsen – demonstranten in Stuttgart verbeeldden dit in novem-
ber met een enorm opblaaspaard.
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EIND NOVEMBER vorig jaar trilt Noordoost
Friesland op zijn grondvesten. De rechtbank 
in Leeuwarden heeft de zorggroep Pasana 
failliet verklaard. Er ligt een schuld van 40 
miljoen euro. Voor zeven zorgcentra en ver
pleeghuizen en het ziekenhuis De Sionsberg 
in Dokkum lijkt het doek te vallen.
Specialisten en het overige personeel van De 

Sionsberg weigeren zich erbij neer te leggen, 
de bevolking van de regio komt in opstand, 
actiegroepen demonstreren, er gaat een 
delegatie naar Den Haag om een petitie aan 
te bieden en het regent handtekeningen en 
adhesiebetuigingen. ‘Dat ziekenhuis pakken 
ze ons niet zomaar af’, zeggen de strijdende 
partijen eensgezind.

Er zijn dan al afdelingen gesloten in De 
Sionsberg, het kleinste ziekenhuis van 
Nederland, dat door Pasana in een sterfhuis
constructie is gemanoeuvreerd. De artsen 
en andere medewerkers besluiten om hun 
werkzaamheden onbetaald voort te zetten. 
Het bijna 60 jaar geleden gestichte hospitaal 
én de zorg voor hun patiënten liggen hen zo 

ZIEKENHUIS VECHT VOOR LEVEN
Het beleid van het kabinet en de zorgverzekeraars leidt tot sluiting van streek
ziekenhuizen. In Dokkum legden personeelsleden het kleinste ziekenhuis van 
Nederland zich er niet bij neer. Zij werkten door, met een uitkering van het 
UWV of zelfs onbetaald. ‘Sluiting zou pure kapitaalvernietiging zijn.’
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na aan het hart dat ze, terwijl de curatoren 
een eventuele doorstart in afgeslankte vorm 
onderzoeken, gratis hun diensten verle
nen. Onder aanvoering van Jan Leendert 
Brouwer, voorzitter van de medische staf, 
melden de specialisten zich samen met een 
financierder aan voor overname van het 
ziekenhuis.
Kort na de uitspraak van de rechtbank 
brengen SPleider Emile Roemer en Tweede 
Kamerlid Renske Leijten een bezoek aan 
Dokkum om alle betrokkenen een hart 
onder de riem te steken. Ook ROOD, jong in 
de SP verklaart zich solidair.

Pingpongen met geld
Twee weken later, een druilerige decem
berdinsdag. Patiënten bezoeken de poli, de 
baliemedewerkers zitten op hun plek. Re
ceptioniste Petra (47) werkt er al dertig jaar. 

Onafgebroken. Ze reageert zoals het een 
Friezin betaamt: nuchter. ‘Ik heb hier al heel 
wat stormen meegemaakt en wij bestaan 
nog steeds.’ Petra vertelt dat van de twee
honderdzestig collega’s er honderd thuis 
zitten. De honderdvijftig die nog werken, 
ontvangen intussen een uitkering van het 
UWV (‘ja, ook de specialisten’) – behalve dan 
de zzp’ers. Dus zij krijgen helemaal niks? 
‘Nee.’ En toch... ‘Blijven ze aan het werk.’
Aan motivatie en betrokkenheid geen ge
brek in Dokkum. De regiobewoners waar
deren de onbaatzuchtige houding. De balie 
staat vol met kerstkaarten. Buurtgenoot 
Guido Schoonheim verwoordt de gevoelens: 
‘Ik ben maar een gewone burgerlul, ik lust 
spruitjes en heb geen verstand van dingen 
als raden van toezicht, directiestrategieën 
en (on)verantwoord investeren – maar... 
tjongejonge. Wat hier gebeurd is?!’ 
Zo denken ze er over in Dokkum en de dun
bevolkte omstreken. Hoe De Sionsberg, in 
2007 nog verkozen tot het beste ziekenhuis 
van Nederland, in vredesnaam failliet kon 
gaan, snapt niemand. Zorggroep, zorgver
zekeraar, de banken, ziekenhuisdirecties, ze 
hebben ondoorgrondelijke onderhandelin
gen gevoerd, pingpongden met geld en leken 
maar één belang voor ogen te hebben: de 
financiën. Cardioloog Jan Leendert Brouwer, 
die bijkans in De Sionsberg woont, zat met 

de partijen om tafel. ‘Ik snapte vaak echt 
niet waar ze het over hadden. Ze praatten 
uitsluitend over cashflow en dat soort zaken, 
over de zorg ging het nooit.’

‘Hier word je herkend als patiënt’
Aan een tafeltje in de ontvangsthal wacht de 
85jarige Co uit Kollum op de regiotaxi. Ze 
heeft een controlebezoek aan haar oncoloog 
achter de rug. De gang van zaken rond de 
borstamputatie die zij moest ondergaan, 
zegt veel, zo niet alles over de situatie. Co 
werd geopereerd in het ziekenhuis Nij Smel
linghe in Drachten, de fusiepartner van De 
Sionsberg. De operatie werd uitgevoerd door 
een chirurg van De Sionsberg. De bestra
ling vond plaats in het Medisch Centrum 
Leeuwarden, voor de nazorg moet Co weer 
in Dokkum zijn.
Voordat Co een borst kwijtraakte, had ze ter
nauwernood een inwendige bloeding over
leefd. Ze werd eerst met de ambulance naar 
Dokkum gebracht, wat gezien de afstand 
logisch was, en vervolgens naar Drachten. 
Co nu: ‘Onnodig ingewikkeld en duur, in 
Dokkum hadden ze mij ook kunnen helpen.’ 
Het gaat weer goed met haar. Co werkt als 
vrijwilliger met demente bejaarden. Over De 
Sionsberg niets dan lof. ‘Hier word je her
kend als patiënt, je bent geen nummer. En 
mijn chirurg is een schat van een vrouw.’

De politieke wil om het tij te keren is er wel, 
maar de stootkracht ontbreekt. Sandra Bec-
kerman, voorzitter van de SP-statenfractie in 
Groningen, vindt dat de provincies zich, ook al 
gaan zij niet over de gezondheidszorg, moeten 
inzetten voor behoud van goede zorg op het 
platteland en in krimpgebieden.
Terwijl het personeel en patiënten van De 
Sionsberg hebben geknokt voor het voortbestaan 
van ‘hun’ ziekenhuis zullen in buurprovincie 
Groningen twee kleine ziekenhuizen (in Delfzijl 
en Winschoten) sluiten om plaats te maken voor 
één nieuw ziekenhuis in Scheemda. Met de 
voorgenomen fusie gaan 125 banen verloren. 
Het provinciebestuur is bereid een lening te 
verstrekken om nieuwbouw mede mogelijk te 
maken. Overigens zijn in Delfzijl al afdelingen 
gesloten.
Sandra Beckerman weet zich gesteund door de 
fracties van CDA, GroenLinks, PvdA en de VVD. 
Ook zij zijn van mening dat de provincie niet 
achterover mag leunen, maar alles uit de kast 
moet halen om ziekenhuisfusies te voorkomen. 
‘De toekomst van de zorg is in handen van 
banken en verzekeraars. Financiële belangen 

bepalen het beleid’, zegt Beckerman.
Ja, zelfs minister Edith Schippers zou op de rem 
willen trappen als het op fusies aankomt (‘niet 
fuseren om het fuseren’). In een eerder stadium 
liet zij weten een visie te ontwikkelen op het 
behoud van zorg in krimpregio’s. Uiterlijk op 1 
maart wordt de Tweede Kamer hierover geïn-
formeerd. Het lot van De Sionsberg en andere 
acuut met sluiting bedreigde ziekenhuizen had 
zij al in handen van de zorgverzekeraars gelegd.
Op verzoek van Renske Leijten, Tweede Kamerlid 
en SP-woordvoerder Zorg, laat Schippers onder-
zoek doen naar het faillissement (juni 2013) van 
het Ruwaard van Putten Ziekenhuis in Spijke-
nisse. Leijten hoopt dat met de lessen die hieruit 
worden getrokken toekomstige faillissementen 
kunnen worden voorkomen.

Intussen pleit ook Geert Blijham, voorzitter van 
het Universitair Medisch Centrum in Utrecht, 
voor een fusiestop. Hij verzet zich tegen de ver-
dere vorming van regio-maatschappen. Blijham: 
‘Spreiding van gewone zorg naast de meer 
specifieke en specialistische zorg is essentieel 
voor het behoud van kwaliteit.’

ZORG KRIMPREGIO’S ONDER DRUK
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Het relaas van Co klinkt Jan Leendert 
Brouwer bepaald niet vreemd in de oren. 
‘Zo ging dat dus. Onze artsen in loondienst 
verrichtten al het voorwerk en wij leverden 
de patiënt kantenklaar af in Drachten. Een 
lid van ons team nam de operatie op zich en 
wie mocht de rekening bij de zorgverzeke
raar indienen? Drachten. Ons ziekenhuis is 
niet meer dan een loket van Nij Smellinghe, 
waarmee De Sionsberg bestuurlijk was 
gefuseerd. Wij wilden best samenwerken 
met de medische staf in Drachten, maar ons 
plan werd doodeenvoudig terzijde gescho
ven, de specialisten in Drachten trokken hun 
handen ervanaf. Het was een rommeltje, een 
chaos. De voorzitter trad af en zijn opvolger 
had het prompt over de slechte kwaliteit die 
wij zouden leveren. Ik nam meteen contact 
op met de inspectie en kreeg te horen dat er 
geen problemen waren met De Sionsberg.’
Desondanks moesten operatiekamers en de 
spoedeisende hulp zonder opgaaf van reden 
worden gesloten. Zorggroep Pasana zweeg 
er in alle talen over. ‘Eeuwig zonde, kapitaal
vernietiging.’ Brouwer kijkt met lede ogen 
naar de lege operatiekamers en de met hoe
zen afgedekte apparatuur. Toch weigeren hij 
en zijn collega’s het hoofd te buigen.

Knagende onzekerheid
Medisch specialisten die geen honorarium 
ontvangen, kom daar maar eens om... 
Brouwer: ‘Zakkenvullers, dat beeld kleeft 
aan ons. Zo werden de artsen destijds met 
de sluiting van het Ruwaard van Putten 

samengesteld. Onze neuzen wezen dezelfde 
kant op, wij kozen voor werken in loon
dienst. Het ploegverband is belangrijk, net 
zoals plezier in het werk, werk dat natuurlijk 
wel uiterst serieus moet worden genomen. 
En ik durf ronduit te stellen dat onze afde
ling uitstekend ging functioneren.’
Gerda de Vries, secretaresse van de poli voor 
cardiologie en bijna een kwart eeuw actief in 
De Sionsberg, onderschrijft Brouwers con
clusie ruimhartig: ‘Het draaide juist zo goed, 
dokter Brouwer heeft er een eenheid van 
gesmeed.’ Gerda vangt alle telefoontjes van 
de patiënten op. ‘De onzekerheid is groot, ze 
weten net zomin als wij waar ze aan toe zijn. 
De reacties zijn soms best heftig. Wie kan 
wachten, wacht af. Ik kan alleen maar hopen 
dat ze ons trouw blijven.’

De onzekerheid knaagt, zo blijkt, ook op 
de werkvloer. Wie zal er straks, mocht het 
tot een doorstart komen, nog bij zijn en 
wie niet? Moeten ze naar hun eigen functie 
solliciteren? En wat gebeurt er als je ernaast 
komt te staan, want die kans is alles behalve 
denkbeeldig. Er gaan ontslagen vallen.

Jan Leendert Brouwer stelt dat een algehele 
sluiting van De Sionsberg de vrije artsen
keuze onder druk zet. ‘Een klein ziekenhuis 
sluiten grijpt veel dieper in dan wanneer 
dat in een grote stad gebeurt. Daar zullen 
altijd ziekenhuizen overblijven en heb je als 
patiënt tenminste nog iets te kiezen – als dat 
al mag van de zorgverzekeraars. Uiteraard 

VANGNETSTICHTING 
Door het faillissement van zorggroep Pasana 
kwam niet alleen het ziekenhuis De Sionsberg 
onder druk te staan, ook de door Pasana geëx-
ploiteerde verpleeg- en verzorgingshuizen (met 
ruim 500 patiënten en bewoners en 1350 me-
dewerkers) in de noordoosthoek van Friesland 
dreigden hun functie te verliezen.
De Friesland Zorgverzekeraar kwam vrij snel met 
de curatoren overeen dat met een vangnet-
stichting de verpleging en zorg moeten worden 
voortgezet. In afwachting van een geschikte 
overnamekandidaat verandert er voorlopig niets 
in de dagelijkse praktijk.
De reddingsoperatie zal echter niet zonder 
personele gevolgen blijven. Naar schatting 150 
banen staan op de tocht.

Ziekenhuis in Spijkenisse ook afgeschilderd. 
Maar waardoor ontstond alle ellende? Door 
mismanagement.’
Dan wordt hij, geboren Groninger, persoon
lijk: ‘Ik heb twaalf jaar gestudeerd en vier 
jaar promotieonderzoek gedaan. Waarom? 
Ik wilde arts worden, cardioloog. Om 
mensen te helpen, niet om rijk te worden. 
Ik was eerst werkzaam in het Radboud in 
Nijmegen, maar miste een echte uitdaging. 
In Dokkum waren problemen op de afdeling 
cardiologie. De samenwerking deugde niet. 
Ik kreeg in 2011 het mandaat om de zaak 
op te lossen en heb toen een nieuw team 

Cardioloog Jan Leendert Brouwer: ‘Ik wilde arts worden om mensen te helpen, niet om rijk te worden.’
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besef ik ook dat je voor grote en specialisti
sche ingrepen in een groot ziekenhuis moet 
zijn, anders is het niet betaalbaar. En ik ben 
ook realistisch als het over 24uurs acute 
zorg gaat. In onze berekeningen komen wij 
daarvoor op jaarbasis 1 miljoen euro te kort. 
Een polikliniek met short stay, korte verblij
ven, eenvoudige ingrepen, dagbehandeling, 
spoedeisende hulp, dat past allemaal in een 
kleinschalig ziekenhuis als De Sionsberg: 
een zogenaamd doktersziekenhuis. Wat 
dichtbij kan, moet je dichtbij doen. En voor 
de complexe zorg willen wij blijven samen
werken met de grote ziekenhuizen in het 
noorden.’
Over de bestuurlijke constructie hebben 
Brouwer en de andere specialisten al na
gedacht. ‘Eén financieel directeur plus een 
stafbestuur, dat bestaat uit meewerkende 
managers met verantwoordelijkheid voor de 
resultaten.’

De Sionsberg een keerpunt
Twee dagen voor Kerstmis maken de cura
toren bekend dat er van de tien gegadigden 
voor een overname en doorstart twee in de 
race blijven. De medisch specialisten van De 
Sionsberg en hun financierder zitten erbij. 
Zij werken hun plannen uit. Die omvatten in 
elk geval samenwerking met huisartsen en 
verpleeghuizen, focus op ouderen en laag
complexe poliklinische zorg. De kandidaten 
hebben ervaring met de exploitatie van 
gezondheidscentra.

Op maandag 5 januari volgt de ontknoping. 
Diana Monissen, directeur van De Friesland 
Zorgverzekeraar, maakt bekend op wie de 
keuze van de curatoren is gevallen: zorg
groep ZuidOostZorg in Drachten, DC Kli
nieken en de Cardiologie Centra Nederland. 
Zij zullen als de Stichting Sionsberg 2.0 het 
Dokkummer ziekenhuis omvormen tot een 
transmuraal zorgcentrum met huisartsen
praktijken plus een 24uurs huisartsenpost, 
een (spoed)apotheek, een diagnostisch 
centrum en een polikliniek voor cardiolo
gie met – eventueel – dagbehandeling. De 
werkgelegenheid krijgt een gevoelige klap. 
Van de 260 fte’s zullen er tussen de 80 en 
100 resteren. De Friesland zal de aangebo
den zorg inkopen. Jan Leendert Brouwer en 
de rest van de staf zitten erbij. Zij zijn partij 
als partner van DC Klinieken van zorgonder
nemer Loek Winter, die overigens in 2012 
al een poging deed om De Sionsberg in te 
lijven. Winter weet van wanten als het om 
de opzet van zorgcentra gaat.
De gewenste short stay, een afdeling voor 
kleine chirurgische ingrepen en spoedeisen
de hulp ontbreken in het plaatje. Daarover 
laat de Actiegroep Red De Sionsberg kriti

sche geluiden horen. Toch toont Brouwer 
zich tevreden. ‘Alles stond op zwart, het 
licht was in feite al gedoofd en nu mogen wij 
toch doorgaan. In zwaar afgeslankte vorm 
weliswaar, maar dit is een vertrekpunt, een 
basis om waar mogelijk de boel verder op 
te tuigen. Wij, de artsen, laten onze wensen 
niet los. Van hieruit opnieuw beginnen en 
streven naar de best denkbare gezondheids
zorg in De Sionsberg.’
Alle medewerkers van De Sionsberg, 
inclusief de specialisten, mogen naar een 
baan solliciteren. Brouwer: ‘Wij zoeken 
gemotiveerde artsen, die bereid zijn als 
kleine zelfstandige ondernemers risico’s te 
dragen en niet uit zijn op zo groot mogelijke 
verdiensten. Rijk zul je bij ons niet worden. 
En het bestuur van de organisatie moet 
transparant zijn. Een medisch directeur met 
enkele financieel deskundigen, zo helder 
willen wij het houden.’
Op zaterdag 17 januari vindt de Sionsberg

dag plaats. De inwoners van Noordoost
Friesland mogen zich dan uitspreken. Jan 
Leendert Brouwer: ‘Ik hoop op een eerlijk 
proces. Natuurlijk heeft niet iedereen ver
stand van medische zaken, maar de mensen 
moeten wel serieus worden genomen. Zij 
kunnen aangeven wat zij noodzakelijk 
vinden en als ze vinden dat acute zorg terug 
moet dan is het aan ons om te proberen dat 
voor elkaar te krijgen.’
Op een spandoek van demonstranten stond 
‘Dokkum keerpunt Elfstedentocht, De Sions
berg keerpunt in de zorg’. Kan De Sionsberg 
2.0 een pilot worden? Brouwer: ‘Het is in elk 
geval een andere manier van denken over 
zorgverlening. Een nieuwe structuur, realis
tisch en haalbaar, die wellicht navolging zal 
krijgen.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Dirk Schoonhoven
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HET LIJKT EEN technische kwestie, maar  
om invloed te hebben in een Europees 
Parlement met 751 Europarlementariërs uit 
28 verschillende landen, moet je zorgen dat 
je in de goede commissies zit, woordvoerder 
bent op de belangrijkste onderwerpen en 
een centrale rol speelt in ‘netwerken’ en 
‘intergroepen’. De strijd tegen corruptie, 
belangenverstrengeling en ondoorzich
tig gelobby in Brussel is altijd een van de 
 SPspeerpunten geweest. Dat SPEuropar
lementariër Dennis de Jong voorzitter wordt 
van een nieuw, officieel netwerk van het 
Europees Parlement tegen corruptie en  
belangenverstrengeling, is dus veel meer 
dan een technische kwestie.
De Jong maakte het nieuws bekend op  
9 december 2014, de internationale dag 
tegen corruptie. Die dag opende hij  
samen met de Russische Elena Panfilova, 
 vicevoorzitter van corruptiewaakhond 
Transparency International, een tentoon
stelling in het Europees Parlement met  
indringende foto’s van corruptieslachtoffers. 

30.000 lobbyisten
De Jong: ‘Al jaren werk ik samen met een 
aantal gelijkgezinde Europarlementariërs 
om de invloed terug te dringen van de naar 
schatting 30.000 in Brussel werkzame 
 lobbyisten van grote bedrijven. Ik ben blij 
dat het in het nieuwe parlement gelukt is de 
status van dit netwerk op te waarderen tot 
een zogeheten ‘intergroep’. Dat betekent dat 
we op dit gebied het eerste aanspreekpunt 
worden voor bijvoorbeeld Frans Timmer
mans, die binnen de Europese Commissie 
verantwoordelijk is voor het integriteits
beleid.’

Actieplan tegen corruptie
Dat de intergroep het druk krijgt, blijkt 
onder meer uit het actieplan tegen corruptie 
dat De Jong tijdens de opening lanceerde. 
Daarin staan ook veel acties die juist de 
 Europese instellingen zelf betreffen, want 
de Europese Commissie heeft daar volgens 
De Jong een blinde vlek: ‘Begin 2014 ver
scheen het eerste rapport van de Europese 

Commissie over corruptie. Daarin staat veel 
informatie over corruptie in de lidstaten. 
Maar de Commissie kon het intern niet 
eens worden over het deel dat corruptie bij 
de Europese instellingen zelf zou hebben 
beschreven. Dus dat ontbrak. Dat is niet 
geloofwaardig en de Commissie moet zo 
snel mogelijk met een aanvullend rapport 
komen. Juist in Brussel zijn er veel te veel 
gevallen van belangenverstrengeling’.

Schatrijk van bijbaantjes
Andere eisen uit De Jongs actieplan zijn: een 
verplicht lobbyregister en strenger toezicht 
op de integriteit van Eurocommissarissen en 
Europarlementariërs. De Jong: ‘De Europese 
Commissie en het Europees Parlement heb
ben gedragscodes, maar de naleving daarvan 
wordt nauwelijks gecontroleerd. Zo weiger
de het Europees Parlement alle bijbaantjes 
van Europarlementariërs in een overzichte
lijke databank onder te brengen. Dat heeft 
Transparency International moeten doen.’

Uit het onderzoek van Transparency 
International bleek dat belangenverstrenge
ling veel te vaak voorkomt. De Jong: ‘Veel 
van mijn collega’s hebben gigantische 
bijverdiensten doordat ze betrokken zijn 
bij bedrijven of financiële instellingen. Er 
zijn zelfs collega’s die denken naast hun 
taken in het EP een heel advocatenkantoor 
te kunnen runnen. Als je nagaat hoeveel 
Europarlementariërs al verdienen, dan 
moeten zulke mensen wel schatrijk worden. 
Dit soort bijbaantjes leidt bovendien snel tot 
belangenverstrengeling. Spreekt iemand nu 
namens de kiezer of namens de bank waar 
diegene ook bij betrokken is? Daar moeten 
we veel strenger in worden en ons netwerk 
moet daarvoor gaan zorgen.’ •

tekst Diederik Olders
foto’s Anne-Marie Mineur

CORRUPTIEWAAKHOND IN BRUSSEL
De SP neemt in het Europees Parlement het voortouw in de 
strijd tegen corruptie en belangenverstrengeling.  
SPEuroparlementslid Dennis de Jong is voorzitter geworden 
van een nieuwe ‘intergroep’ – het eerste aanspreekpunt voor 
de Europese Commissie op dit gebied.

Links: Dennis de Jong opent de tentoonstelling met foto’s over corruptie in Brussel. Rechts: De 
tentoonstelling toont de winnaars van de fotowedstrijd over de gevolgen van corruptie.
Hier te bekijken (in het Engels): www.transparency.org/getinvolved/2013photowinners
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Vanwege de bezuinigingen op de huishou-
delijke verzorging vroeg de directie van 
Thebe de huishoudelijk verzorgenden 20 
procent van hun salaris in te leveren. Nu 
ontslag van het personeel dat dit weigerde 
niet is toegestaan door het UWV, heeft 
Thebe het faillissement laten uitspreken 
over de dochter van Thebe die huishoude-
lijke verzorging biedt. SP-Tweede Kamerlid 
Henk van Gerven is ziedend over dit gesol 
met personeel én cliënten. ‘Dit faillisse-
ment stinkt.’

Rijke zorginstelling
Waarom het faillissement stinkt? De 
hoofdschuldeiser van Thebe Huishoude-
lijke Hulp is het moederbedrijf Thebe 
Holding zelf, een rijke zorginstelling met 50 
miljoen aan reserves die dit jaar ook weer 
miljoenen winst gaat maken. De raad van 
bestuur van Thebe Holding blijkt boven-
dien al jarenlang bij de grootverdieners in 
de zorg te horen. 

‘Personeel en cliënten geofferd’
De SP en vakbond Abvakabo FNV hebben 
na het aangekondigde faillissement direct 
een bijeenkomst georganiseerd voor de 
medewerkers van Thebe. Tweehonderd 
mensen dreigen in februari hun werk te 
verliezen. Voor duizenden cliënten 

  > ‘FAILLISSEMENT THUISZORG-TAK THEBE STINKT’

verdwijnt hun vertrouwde hulp in huis. Van 
Gerven: ‘Natuurlijk staan instellingen onder 
druk nu er door het Rijk miljarden bezuini-
gingen over de gemeentes worden 
uitgestort. In plaats van het personeel en 
de cliënten te offeren, zou het de directie 
hebben gesierd als ze samen met de 
gemeentes in West-Brabant naar oplossin-
gen had gezocht om zoveel mogelijk de 
zorg voor de cliënten overeind te houden.’

Verontwaardiging
In het Willem II-stadion, waar de actie-
bijeenkomst plaatsvond, klonk verontrus-
ting en verontwaardiging door: ‘Ons laten 
ze in de kou staan terwijl de hoge heren tot 
de grootverdieners in de zorg horen.’ 
Besloten is om met steun van het Advoca-
tenCollectief Tilburg het faillissement aan 
te vechten en verder actie te voeren voor 
het behoud van goede zorg en fatsoenlijke 
banen. Zo snel mogelijk moet er een 
doorstart komen van de huishoudelijke 
verzorging van Thebe. Om dit af te 
dwingen voeren medewerkers samen met 
FNV en SP actie bij het hoofdkantoor van 
Thebe in Breda. Van Gerven heeft onder-
tussen Kamervragen gesteld en een debat 
aangevraagd. ‘Wegkijken en de verant-
woording bij gemeenten leggen is onac-
ceptabel.’

Henk van Gerven: ‘Wegkijken en de verantwoording bij gemeenten leggen is onacceptabel.’

  > ‘STOP ZORGRECLAMES’

Er zijn in Nederland 9 zorgverzekeraars die 
in totaal onder zo’n 40 verschillende 
namen verzekeringen aanbieden en ieder 
jaar 500 miljoen euro aan reclame en 
klantenbinding uitgeven. Om ervoor te 
zorgen dat dat geld nu eens besteed wordt 
aan goede zorg en een lagere premie is 
SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten de 
campagne ‘Stop de reclames van zorgver-
zekeraars’ gestart. 

‘Verspilling van zorggeld’
Leijten: ‘Naast de uitgaven voor klanten-
binding en reclame, maken de zorgverze-
keraars winsten. In 2013 ging het om een 
bedrag van 1,4 miljard. Ook hebben ze 9 
miljard aan reserves opgepot. Ze hebben 
dus veel geld op de plank en dat wordt 
ieder jaar meer. Toch stijgt de premie ook 
dit jaar weer.’ In navolging van Leijten kan 
iedereen via de actiewebsite een e-mail 
aan Achmea, VGZ, CZ, Menzis, ONVZ, 
DSW, ZZ, ASR, Eno en Zorgverzekeraars 
Nederland sturen met het verzoek de 
verspilling van zorggeld door reclames, 
overstapcadeautjes en sponsoring te 
stoppen. De teller staat inmiddels al op 
zo’n 100.000 verzonden actiemails.

  www.sp.nl/stopzorgreclames

PATIËNTEN, BEWONERS en hun familieleden kun-
nen vaak nergens terecht bij problemen. 
SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten stelt 
daarom voor om de Nederlandse Zorgau-
toriteit (NZa) om te vormen tot Nederland-
se Patiëntenautoriteit.

  www.sp.nl/mfm3

DE EUROPESE COMMISSIE is van plan om 
kandidaat-lidstaten langs de lat van haar 
strenge begrotingscontrole te leggen. 
Volgens SP-Tweede Kamerlid Harry van 
Bommel ontpopt Brussel zich hiermee tot 
een neoliberale dwangbuis. 

  www.sp.nl/3mm3

GEMEENTELIJKE TOEZICHTHOUDERS zijn niet alleen 
minder goed opgeleid en toegerust dan 
wijkagenten, maar vaak ook duurder, 
blijkt uit onderzoek van SP-Tweede 
Kamerlid Nine Kooiman.

  sp.nl/m3n5pa
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Een meerderheid van de Tweede Kamer 
was al akkoord met winstuitkering door 
ziekenhuizen, maar de Senaat nog niet. De 
wet is teruggestuurd naar de Raad van 
State voor extra advies, omdat vrijwel alle 
Senaatsfracties om uiteenlopende redenen 
vinden dat de wet zo in ieder geval niet 
door kan. SP-senator Geert Reuten (foto) 
is hier erg blij om aangezien het wetsvoor-
stel ook volgens de SP niet deugt. 

Financiële sprinkhanen
Reuten: ‘De minister wil dat er winst 
gemaakt moet kunnen worden met het 
aanbieden van ziekenhuiszorg. Wij niet.’ 

  > WINSTUITKERING ZIEKENHUIZEN UITGESTELD

SP-gemeenteraadslid Jo van Dijk heeft 
70.000 euro terug kunnen halen voor 
verhuizende huurders in Oss die klaagden 
over hoge rekeningen van woningcorpora-
tie BrabantWonen. ‘Het gaat nog te vaak 
mis wanneer een huurder de woning netjes 
achterlaat, terwijl een wet uit 2003 hier 
helder over is. Bij een huurder ging het 
zelfs om bijna 11.000 euro. Als er over de 
maanden november en december 2014 
nog foutieve rekeningen binnenkomen, 
stappen we naar de rechter.’

Reuten wijst er bovendien op dat in het 
wetsvoorstel onvoldoende rekening is 
gehouden met niet-bonafide aandeelhou-
ders, waaronder financiële sprinkhanen. 
‘Voor hen, maar natuurlijk ook voor 
bonafide financiers, ligt er bij de ziekenhui-
zen een aantrekkelijke pot geld. Het is met 
dit wetsvoorstel niet al te lastig om een 
ziekenhuis financieel leeg te plukken en 
dan weg te wezen.’

  www.sp.nl/4dk9

Uit een steekproef die de SP heeft gedaan 
onder 35 procent van de opvanginstellin-
gen voor daklozen blijkt dat steeds meer 
mensen er een beroep op moeten doen. 
Van de instellingen ziet 65 procent zelfs 
een grote tot zeer grote toename van 
mensen die dakloos zijn geworden. Vooral 
onder jongeren is een forse stijging 
gesignaleerd. SP-Tweede Kamerlid Tjitske 
Siderius wil dat de regering ingrijpt.

‘Wachtlijst bij zorginstellingen’
Uit de steekproef blijkt ook dat steeds 
meer mensen met een psychiatrische 
achtergrond zich melden bij de opvang, 
vanwege de afbouw van het aantal bedden 
in zorginstellingen. Bij bijna de helft van de 
instellingen is er sprake van een wachtlijst. 
De belangrijkste oorzaken zijn het verlies 
van werk, toenemende schulden en 
bezuinigingen op de zorg.

‘Gevolgen crisis zichtbaar’
Siderius maakt zich grote zorgen: ‘De 
gevolgen van de crisis worden steeds 

  > ‘STEEDS MEER JONGEREN DAKLOOS’

meer zichtbaar. De eigen bijdrage voor de 
opvang zorgt voor een steeds hogere 
drempel, waardoor mensen op straat gaan 
zwerven en de problemen alsmaar groter 
worden. Het bezuinigingsbeleid van dit 
kabinet maakt mensen werkloos, stort hen 
in de schulden en brengt voor een steeds 
grotere groep uiteindelijk dakloosheid.’ 

‘Goede overgang jongeren’
Het is volgens Siderius belangrijk dat naast 
meer sociale zekerheid en goede zorg ook 
de toegang tot goede opvang wordt 
gegarandeerd. ‘Daarom moet geïnvesteerd 
worden in een goede overgang van 
jongeren die 18 jaar worden en geen recht 
meer hebben op jeugdzorg. De SP zal 
verder voorstellen om voor jongeren de 
toegang tot een uitkering te versoepelen. 
Tot slot willen we dat de dagbesteding 
voor jongeren met een licht verstandelijke 
beperking gegarandeerd wordt door 
gemeenten.’

  > DUURZAAM BANKIEREN

Door alle aandacht voor het toezicht op 
banken sinds het uitbreken van de crisis is 
duurzaam investeringsbeleid op de plank 
blijven liggen. SP-Tweede Kamerlid Arnold 
Merkies heeft daarom een initiatiefnota 
over duurzaam bankieren gepresenteerd. 
‘Banken zijn de motor van economische 
activiteiten wereldwijd en kunnen veel 
invloed uitoefenen op belangrijke zaken als 
arbeidsomstandigheden, mensenrechten 
en het klimaat en milieu.’

  www.sp.nl/g5dff
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  > OSSE HUURDERS 
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Er staat in Nederland 13 miljoen vierkante 
meter aan kantoorruimte leeg. Tegelijkertijd 
hebben huisjesmelkers vrij spel door een 
tekort aan 30.000 kamers. Torenhoge 
huren, slecht onderhoud en zelfs intimida-
tie zijn het gevolg. ROOD-voorzitter Merel 
Stoop: ‘Kantoorpanden zijn makkelijk om 
te bouwen tot bijvoorbeeld studentenka-
mers. Woningnood naast leegstand is 
onnodig en onacceptabel. De minister kan 
zo twee vliegen in één klap slaan: de 
leegstand aanpakken en jongeren uit de 

  > ROOD TEGEN WONINGNOOD

DE NIEUWE Woningwet bevat flink wat 
verbetervoorstellen van SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut. Huurders en 
gemeenten krijgen meer invloed en er komt 
één onafhankelijke toezichthouder.

  www.sp.nl/Hgt4m

HET KABINET WIL de helft van de politie- 
bureaus sluiten. SP-Tweede Kamerlid 
Nine Kooiman vreest grote veiligheidspro-
blemen. Nu al wordt de aanrijtijd in veel 
plaatsen overschreden.

  www.sp.nl/mGy7k 

SP KAMPEN IS uit het college gestapt omdat 
het schrappen van huishoudelijke verzor-
ging als publieke voorziening voor de 
lokale SP’ers een brug te ver was. 

  www.sp.nl/Gbc3J

SP-TWEEDE KAMERLID Jasper van Dijk wil dat 
het kabinet de strijd tegen het militair 
gebruik van scholen in oorlogstijd niet 
staakt. Scholen zijn voor kinderen, niet 
voor militairen.

  www.sp.nl/N8fuX

HET PARTIJBESTUUR heeft de kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamerverkiezingen 
gepresenteerd, met Tiny Kox als lijsttrek-
ker. Eind januari beslist de Partijraad over 
het voorstel.

  www.sp.nl/kK5dm

HET KABINET wil de huurprijs van woningen 
voor een kwart laten bepalen door de 
WOZ-waarde. SP-Tweede Kamerlid Sadet 
Karabulut vreest extra huurverhogingen en 
uitverkoop van de sociale huursector. 

  www.sp.nl/9fHvE

BIJ EEN FAILLISSEMENT lopen werknemers 
bijna altijd hun ontslagvergoeding mis. 
Daarom wil SP-Tweede Kamerlid Paul 
Ulenbelt het UWV verantwoordelijk maken 
voor het uitbetalen van de ontslagvergoe-
ding.

  www.sp.nl/7h4Fg

klauwen van huisjesmelkers redden.’ 
ROOD voert daarom al jaren actie tegen 
woningnood met de verkiezing ‘Huisjes-
melker van het Jaar’ en is nu ook begon-
nen met een bannerdrop-estafette door 
heel Nederland: elke dag zal er in een 
andere stad vanaf een leegstaand gebouw 
een enorm spandoek worden uitgerold. 

  rood.sp.nl/nieuws/2014/12/rood-tegen-
woningnood-bouw-leegstand-om

  > BUURTONDERZOEK HUISARTSENPRAKTIJK

Tijdens het buurten in de buurt kreeg de 
SP in Opsterland klachten te horen over 
een huisartsenpraktijk in Gorredijk en 
besloot daarom onderzoek te gaan doen. 
Afdelingsvoorzitter Jolanda Geerling (foto): 
‘De huisartsen geven volgens hun patiën-
ten over het algemeen goede adviezen en 
nemen voldoende de tijd. Alleen is wel 79 
procent van de ondervraagden ontevreden 
over het lange wachten in de wachtkamer 
en 62 procent ontevreden over wisselingen 
onder de huisartsen.’

Logistieke verbetering
De uitslag van de enquête onder 100 
patiënten is eerst naar de huisartsenprak-
tijk gestuurd en besproken. Geerling: 
‘Tijdens dat gesprek heeft de huisartsen-

praktijk aangegeven altijd open te staan 
voor individuele klachten van patiënten. Ze 
zijn momenteel hard aan het werk de 
logistiek van de praktijk te verbeteren.’
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 › Je bent in twee vluchtelingenkampen 
geweest: hoe gaat het daar?
‘Bij de stad Arbat liggen twee verschillende 
vluchtelingenkampen. Eén voor Syrische 
vluchtelingen, en een voor Iraakse vluch

telingen. Het kamp voor de Syriërs wordt 
gerund door het International Rescue Com-
mittee onder verantwoordelijkheid van de 
UNHCR, de vluchtelingenorganisatie van 
de Verenigde Naties. In de organisatie van 

het kamp speelt Stichting Vluchteling een 
belangrijke rol. Ik heb daar veel mensen 
gesproken en natuurlijk zijn er ook klachten, 
maar het kamp draait goed; er is onderdak, 
water, voedsel, gezondheidszorg. Je ziet ook 

HARRY VAN BOMMEL OVER DE KOERDISCHE STRIJD TEGEN IS

‘GEEN GRONDTROEPEN,  
 WEL IRAAKSE SAMENWERKING’

SPTweede Kamerlid Harry van Bommel bezocht eind vorig jaar samen met SPStatenlid 
Younis Lutfula Iraaks Koerdistan. De miljoenen vluchtelingen en de strijd tegen IS leggen 
het politieke mijnenveld bloot van het olierijke gebied. Van Bommel: ‘Het is voor de 
Koerden veel aantrekkelijker om hulp te krijgen van de internationale gemeenschap dan 
van Bagdad.’
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dat er een nieuwe sociale infrastructuur ont
staat. Gevluchte onderwijzers beginnen een 
schooltje, gevluchte ondernemers beginnen 
een kampwinkeltje, langzaamaan worden er 
met cementblokken echte huisjes gebouwd. 
Men pakt het leven weer op. De basis is 
daar goed; de acute opvang is geregeld. Nu 
komen er vragen over voorzieningen voor 
gehandicapten. En vragen hoe het moet met 
gevluchte weeskinderen. Die zijn tijdelijk 
opgevangen door mensen in het kamp, maar 
zaken als adoptie moet ook hier formeel 
geregeld worden.’

 › En het tweede kamp?
‘Aan de andere kant van de stad ligt een 
vluchtelingenkamp voor Iraakse vluchte
lingen. Die mogen er bij het UNHCRkamp 
niet in, omdat ze uit Irak komen. UNHCR 
is nogal bureaucratisch georganiseerd. Let 
wel, deze organisatie organiseert in no time 
professionele opvang voor miljoenen vluch
telingen. Maar de vluchtelingen uit Irak zijn 
nu afhankelijk van de lokale regering en die 
zouden best wat professionele ondersteu
ning van UNHCR kunnen gebruiken. In het 
kamp zitten gevluchte Arabieren, Turk
menen, yezidi’s en allerlei etnische groe
pen door elkaar. Dat leidt tot spanningen. 
Yezidi’s zeggen: veel Arabieren steunden de 
opkomst van IS, nu krijgen zij ook een tent 
hier. Ook daarom moet er sprake zijn van 
een professionele leiding. Vluchtelingen 
opvangen is meer dan wat tenten en voor
zieningen neerzetten.’

 › Hoe staan de bewoners van Arbat tegen-
over de enorme vluchtelingenkampen?
‘Er is enorm veel solidariteit met de vluchte
lingen. Heel veel Koerden doen ook vrijwil
ligerswerk in de kampen.’

 › Je hebt in de Tweede Kamer gepleit voor 
een Nederlandse vertegenwoordiging in 
de Koerdische Autonome Regio. Is die er?
‘Ja die is er nu; John van der Zande, die ik 
ook heb opgezocht. Hij is daar omdat er veel 
verkeer is tussen Koerdistan en Nederland, 
nu ook met een rechtstreekse vliegver
binding. Hij is nu natuurlijk betrokken 
bij de komst van Nederlandse militairen 
naar Koerdistan. Verder is het goed dat het 
Nederlandse bedrijfsleven een aanspreek

punt heeft om zaken te kunnen doen in de 
florerende Koerdische regio. En met alle 
onrust nu is het goed dat we er een consu
laat hebben.’ 

 › Je hebt ook gesproken met vertegenwoor-
digers van de Koerdische regering.
‘Ja. De Koerdische autonome regio heeft 
een eigen hoofdstad Arbil, een regering, 
parlement en leger. Ik heb met de minister 
van Defensie, Mustafa Kader, gesproken. 
Natuurlijk over de vraag of er grondtroepen 
moeten komen. Volgens Kader zijn de Koer
den afhankelijk van internationale steun. 
Hun wapens zijn nog uit de tijd van Saddam 
Hoessein; ze hebben geen eigen luchtmacht. 
En vooral: ze krijgen nauwelijks steun van 
het Iraakse leger.’

 › Waarom helpt Bagdad onvoldoende? Die 
willen IS toch ook stoppen?
‘Dat willen ze zeker. Maar ze kijken ook 
vooruit en vrezen eventuele Koerdische 
onafhankelijkheid. Vicepremier Qubat 
Talabani stelde dat er grondtroepen uit het 
buitenland nodig zijn om Mosul te bevrij
den. Mosul is een grote en belangrijke stad; 
volgens Talabani zou de herovering van 
Mosul een keerpunt in de strijd zijn. Maar 
Talabani gaat ervan uit dat Bagdad hen 
niet steunt en dat is op dit moment ook zo. 
Er is een belangentegenstelling. Denk aan 
het zogenoemde Artikel 140gebied. Dat is 
betwist gebied. De Koerden vinden dat dit 
olierijke gebied bij hun deel hoort; Bagdad 
niet. Daar zou een referendum over komen 
– en die afspraak staat in artikel 140 van 
de Iraakse grondwet, vandaar de naam. Dit 
gebied was voor een deel ingenomen door 
IS. En de Koerden hebben vervolgens een 
stuk terugveroverd; en er meteen een Koer
disch bestuur geïnstalleerd. Daar is Bagdad 
natuurlijk niet blij mee.’

 › Maar de SP is niet voor het bevechten van 
IS met grondtroepen, toch?
‘Het is goed als IS bestreden wordt. Maar het 
uitgangspunt van de Koerden is nu: Bagdad 
helpt toch niet mee want het leger is corrupt 
en incompetent. Terwijl Iraakse samenwer
king nu juist nodig is om ook ná IS tot goede 
verhoudingen in het gebied te komen. Ik 
pleit dus juist voor meer druk op de regering 
in Bagdad om met de Koerden samen te 
werken. Ik word daarin ook gesterkt door 
de analyse van Faisal Nasser, een SP’er die 
nu weer in Bagdad actief is voor de Iraaks 
Communistische Partij. Ook hij zegt dat het 
niet goed is als er grondtroepen van buiten 
komen. Er zijn meer dan genoeg Iraakse 
militairen om IS te verslaan. Nasser deelt de 
kritiek op de regering in Bagdad, namelijk 

dat deze het leger slecht aanstuurt. Hij vindt 
zelfs dat de val van Mosul als verraad door 
het Iraakse leger moet worden gezien; hier 
werd om politieke redenen – verzwakking 
van de Koerdische positie – een belangrijke 
stad aan IS overgelaten.’

 › Over voormalige SP’ers gesproken: enige 
tijd geleden was Serdar Dosky in het 
nieuws omdat hij beweerde dat hij en zijn 
Koerdische medestrijders gevangengeno-
men IS’ers meteen zouden doodschieten, 
omdat een kogel goedkoper is dan een 
krijgsgevangene onderhouden.
‘Ja, daar heb ik Mustafa Kader ook naar 
gevraagd. Men is daar erg geschrokken van 
die berichten. Dosky wordt daar gezien als 
een fantast. Hij speelt volgens Kader geen 
enkele rol in de Koerdische krijgsmacht. De 
Koerdische krijgsmacht neemt wel degelijk 
krijgsgevangenen. Kader wees er ook op dat 
Amnesty International actief is in het gebied 
waar het om gaat. Die zouden er dan toch 
kennis van hebben als er executies plaats
vinden zoals Dosky beweert, aldus Kader.’

 › Nu gaat Kader het natuurlijk niet toege-
ven als het wel zo zou zijn.
‘Nee, dit is voor de Koerden slechte reclame 
en ze willen juist internationale steun. Maar 
ik moet zeggen dat ik Serdar ook wel ken als 
iemand die zich graag belangrijker maakt 
dan hij is.’

 › Waarom is die internationale steun zo be-
langrijk voor de Koerdische regering?
‘Omdat het hen onafhankelijker maakt van 
Bagdad en die wens begrijp ik volledig. Dat 
verklaart tevens de terughoudendheid van 
Turkije om de strijd tegen IS te steunen. Een 
sterk, onafhankelijk en welvarend Koerdi
stan, met internationaal aanzien vanwege de 
succesvolle strijd tegen IS; wat doet dat met 
de Koerden in ZuidTurkije? Het is een poli
tiek mijnenveld. En daarom pleit ik voor veel 
meer samenwerking, om te beginnen tussen 
Bagdad en Arbil.’ •
In de Spanning van december staat een uitge-
breid interview met Harry van Bommel over de 
(internationale) aanpak van IS.

  www.sp.nl/spanning

tekst Diederik Olders
foto Harry van Bommel

Vluchtelingenkamp in Arbat in het gouver-
nement Suleimaniya.
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DE OMSTREDEN KANT VAN WINDENERGIE

DAAR BIJ  
DIE MOLEN
Het mag een van de grootste moderne dilemma’s worden 
genoemd: windmolenparken op land. Waar ze gepland 
worden, ontstaat fel protest. Tegelijkertijd wil iedereen 
duurzame energie. Hoe komen we hieruit? SP’er Eric Smaling: 
‘Doe het mét en niet ondanks de bewoners.’

foto Corbis / Hollandse Hoogte ©
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WINDENERGIE? JA. Windmolens? Nee. Kort 
gezegd komt het daarop neer. Iedereen ziet 
het belang en de kansen van windenergie, 
maar niemand wil windmolens in de eigen 
achtertuin. Want ze veroorzaken geluids
hinder, trillingen en slagschaduw, tasten het 
landschap aan en kunnen de marktwaarde 
van woningen negatief beïnvloeden. Maar 
waar moeten ze dan komen te staan? Met 
die vraag zitten heel wat burgers, maar ook 
bestuurders en politici in hun maag.
Neem Limburg, waar vorige maand het 
streekplan POL 2014 door Provinciale Staten 
werd vastgesteld. Ook daar zag je het gebeu
ren: niemand trok het belang van windener
gie en de noodzaak van windmolens ook 
maar een beetje in twijfel. In de woorden 
van gedeputeerde Kersten: ‘Qua duurzaam
heid staat Nederland geloof ik nog net bo
ven Estland op de ranglijst.’ Maar daar Den 
Haag in het kader van het Energieakkoord 
(dat vorig jaar werd gesloten tussen over
heid, werkgevers, werknemers en tientallen 
maatschappelijke partijen) aan Limburg een 
taakstelling van 95 megawatt aan windener
gie heeft opgelegd, is het aan de provincie 
om locaties voor windmolenparken aan te 
wijzen. Of de betrokken gemeentes zich aan 
die keuzes gaan conformeren is maar zeer 
de vraag, weet ook het provinciebestuur. En 
zo ontstond er een soort brainstormdebat 
in Provinciale Staten. Waarbij bijvoorbeeld 

ouderenpartij 50Plus een voorstel deed 
om de normafstand tussen windmolens 
en woonhuizen op te rekken, GroenLinks 
een dergelijke restrictie afwees omdat ‘we 
er zo helemaal niet meer uitkomen’ en het 
CDA er weer op wees dat ‘het primaat bij de 
gemeentes ligt’. Inderdaad: zo komen we er 
nooit uit.

SPKamerlid Eric Smaling hekelt het feit dat 
de overheid maar al te vaak van bovenaf 
bepaalt waar windmolens moeten komen 
te staan. Volgens hem ligt een belangrijke 
oorzaak daarvan bij de Crisis en herstelwet, 
een wet uit 2010 die onder meer bouw en 
duurzaamheidsprojecten moet versnellen 
om in economische impulsen te voorzien. 
De wet biedt evenwel de mogelijkheid om 
het traditionele ruimtelijke ordenings
recht opzij te schuiven. ‘Door de crisis en 
herstelwet kunnen lagere overheden niet 
procederen tegen het Rijk en de mogelijk
heden voor burgers om naar de rechter te 
stappen zijn ingeperkt’, zegt de SP’er. Hij 
vindt dan ook dat de regering rond windmo
lens de verkeerde volgorde hanteert. ‘Het 
Rijk concentreert zich op de techniek door 
een hoeveelheid megawatts vast te stellen en 
daaraan aantallen windturbines te koppe

len. Provinciebestuurders zitten vervolgens 
met de handen in het haar, want zij moeten 
die opdracht maar zien uit te voeren.’ Met 
als gevolg dat gemeenten en uiteindelijk 
burgers het maar moeten slikken. Funest 
juist voor datgene wat nu juist zo hard nodig 
is: draagvlak.

‘Op de manier zoals het nu gaat zorg je voor 
weerzin onder de mensen tegen wind
energie. En dat terwijl het feitelijk gratis 
energie is! Doodzonde om te laten lopen’, 
aldus Smaling. Maar hoe creëer je dan dat 
draagvlak voor windmolens? Anders gezegd: 
wat is dan wel de juiste volgorde? ‘Door eerst 
de mensen erin mee te nemen, ze goed te 
informeren over lusten en lasten en ver
schillende scenario’s door te spreken. Welke 
mogelijkheden van compensatie van schade 
en hinder zijn er, levert het perspectief dat 
je straks wellicht geen energierekening meer 
krijgt voldoende enthousiasme op, of zou je 
als bewoner meer gebaat zijn bij financiële 
participatie in het windpark zelf. Een lijst 
met dergelijke zaken moet je zorgvuldig met 
de mensen aflopen.’

‘Ónze molens’
In Friesland is dat gebeurd. In die provincie 
staken milieu, landschaps en duurzaam
heidsorganisaties, bewonerscomités en 
exploitanten van windturbines onder het 
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motto Fryslan foar de wyn (Friesland voor 
de wind) de koppen bij elkaar om uit te 
vinden hoe de provinciale opdracht van 
530,5 MW windenergie bereikt kan worden. 
Daarbij ging het niet alleen om het maken 
van plannen, maar ook om de vraag hoe 
genoemde partijen zelf verantwoordelijk
heid kunnen nemen voor de uitvoering. Die 
aanpak was ‘gericht op het realiseren van 
meer windenergie op land dan het nu geïn
stalleerde vermogen’ en minder verspreide 
windmolenclusters dan er nu te zien zijn. 
Daarnaast vonden de Friezen het van belang 
dat het proces ‘van onderop’ zou verlopen: 
niet van locatie naar draagvlak, maar van 
draagvlak naar locatie. Uit doorrekening van 
de plannen bleek dat op deze manier zelfs 
meer MW gerealiseerd kan worden dan het 
Rijk van de provincie eist. 

‘Zo kweek je vertrouwen, geef je omwonen
den de gelegenheid afwegingen te maken en 
beperk je de onvrede’, zegt Eric Smaling. Hij 
is ervan overtuigd dat een grote meerder
heid van de bevolking uiteindelijk wil over
stappen op duurzame energie. Smaling: ‘De 
noodzaak van draagvlakontwikkeling wordt 
ook dik onderstreept in een net verschenen 
rapport van het Centraal Bureau voor de Sta
tistiek (CBS). De overheid moet stoppen met 
het van bovenaf bepalen waar windmolens 
komen te staan, aldus het CBS: “Overheden 
moeten veel meer gebruik maken van de 
motivatie van energiebewuste bewoners om 
draagvlak te creëren voor lokale windmo
lenplannen. Zij kunnen een tegenwicht 
bieden aan het verzet tegen windparken. De 
overheid moet dan wel stoppen met het van 
bovenaf bepalen waar windmolens komen 
te staan”, zo is te lezen in de Monitor Duur
zaam Nederland die onlangs aan de regering 
is aangeboden.
Smaling: ‘In Friesland hebben de initiatief
nemers grondig onderzoek verricht naar 
vragen als: wat kunnen we in onze provincie 
kwijt? En: hoe creëer je draagvlak? Kijk, 
je krijgt nooit meteen iederéén mee. Dat 
is altijd zo met ruimtelijke plannen. Maar 
windenergie en windmolenparken moeten 
gaan léven, mensen moeten het leuk gaan 
vinden. Daartoe is meer aandacht nodig 
voor wat mensen zelf kunnen doen. Zodat 
de windmolens een project van het dorp 
worden en mensen gaan spreken van ‘ónze 
molens’; je zult zien dat de sociale cohesie in 
een gemeenschap daar ook bij gedijt. Als je 
het goed aanpakt, kan weerzin veranderen 
in acceptatie of, liever nog, sterkere sociale 
samenhang in buurt of dorp.’ 
Op 17 december nam Provinciale Staten van 
Friesland weliswaar een voorstel voor een 
groot windmolenpark aan, waarbij de loca

tie – midden in het IJsselmeer of langs de 
Afsluitdijk – overigens in het midden bleef, 
maar de adviezen van ‘Fryslan foar de wyn’ 
legde het Friese provinciebestuur naast zich 
neer. SPStatenfractievoorzitter Jacob van 
der Hoek is daar teleurgesteld over, omdat 
‘wij betrokkenheid van en participatie door 
burgers juist zo belangrijk vinden’. Wel 
komt er mede dankzij de SP een provinciale 
regeling die dorpsmolens toestaat. ‘Goede 
zaak. We hopen dat hiermee de belangstel

geen boerderij, stal of loods meer te vinden 
is waarvan het dak niet is volgelegd met 
zonnepanelen. Ook krioelt het er van de 
kleine windmolenparken in weilanden. Dat 
heeft te maken met de zogenaamde Energie-
wende – de energieomslag – die Duitsland 
heeft ingezet. Het land zegt kernenergie 
vaarwel en de winning van bruinkool moet 
op termijn worden afgebouwd. Betekent 
dat dat de Limburgers vol de loftrompet 
afsteken over de verrichtingen van hun oos
terburen? Nou nee, want in Gennep zijn ze 
woedend over een Duits initiatief voor een 
windmolenpark. De gemeente Kranenburg 
wil windturbines van 200 meter hoog(!) zo’n 
beetje boven op de landsgrens plaatsen, 
aan de voet van het uitgestrekte bosgebied 
het Reichswald. Naar verluidt zouden de 
inwoners van Kranenburg de molens niet 
kunnen zien, omdat zij ten noorden van het 
glooiende Reichswald wonen. Aan Neder
landse zijde echter zouden de molens het 
landelijk gebied verpesten en zelfs tot in 
Boxmeer en Cuijk te zien zijn. Ongetwijfeld 
met het doel om ook bij zijn Nederlandse 
buren draagvlak te kweken, toog Kranen
burgs burgemeester Günter Steins vorig 
jaar naar kerkdorp VenZelderheide om 
een presentatie te houden. Met behulp van 
kaarten en luchtfoto’s liet hij voor een volle 
zaal zien dat er in zijn gemeente (opper
vlakte 77 vierkante kilometer) planologisch 
gezien eigenlijk maar één locatie voor de 
windmolens in aanmerking kwam. En die 
lag toevallig nou eenmaal enkele tientallen 
meters van de grens verwijderd. Hoongelach 
was zijn deel.

Ook in Groningen is het nodige gaande. 
Vlak bij het dorp Meeden, dat een kleine 
tweeduizend inwoners telt, is een giga
windpark gepland. De SPStatenfractie is in 
het geweer gekomen en wil dat er serieus 
gekeken wordt naar een alternatief, dat door 
de gemeente en bewoners zelf is aangereikt. 
Het provinciebestuur weigert dat. Ook 
Stadskanaal en de Drentse Veenkoloniën 
dreigen straks een futuristische aanblik te 
bieden met meerdere rijen superturbines, 
parallel aan lintdorpen als NieuwBuinen en 
de Exloërmonden.
En zo dreigt de zoektocht naar duurzame 
energie geheel onnodig samen te vallen met 
het doodongelukkig maken van bewoners. 
‘Het Energieakkoord biedt vele mogelijkhe
den om de samenleving te verduurzamen. 
Windenergie op land is er daar één van. 
Maar doe het mét en niet ondanks de bewo
ners’, aldus Smaling. •

tekst Rob Janssen

Eric Smaling: ‘Windenergie is feitelijk gratis 
energie, zonde om te laten lopen.’

ling voor windmolens weer gaat toenemen’, 
zegt Van der Hoek – zinspelend op de alom 
aanwezige weerzin tegen de molens in 
Friesland. 
Mede met het oog op de komende Staten
verkiezingen raadt Eric Smaling zijn partij
genoten in de provincies dan ook aan om 
de weerzin te helpen kantelen. Soms helpt 
het om verspreid in het landschap staande 
windmolens te vervangen door modernere 
molens in geconcentreerde windparken. 
Dit gebeurt bijvoorbeeld in Oostelijk en 
Zuidelijk Flevoland, waar de provincie 600 
bestaande windmolens wil vervangen door 
300 nieuwe die samen voor meer energie 
moeten gaan zorgen. Ook wil de provincie 
het voor haar inwoners mogelijk maken 
om financieel te participeren in de nieuwe 
windparken. En de provincie Drenthe gaat 
aan de hand van een aangenomen SPmotie 
de regering oproepen om af te zien van de 
geplande locatie van een windpark, zolang 
niet met de bezwaren van omwonenden 
rekening wordt gehouden. 

Hoongelach
Terug in Limburg. De nabijheid van de 
Duitse grens maakt dat heel wat Limbur
gers tijdens een uitje over de grens hebben 
gezien dat in het Duitse grensgebied bijna 
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SP & VAKBOND

‘SOLIDARITEIT MOET 
 JE ORGANISEREN’

Kil kabinetsbeleid gelaten ondergaan, zoals veel Nederlanders doen? De Belgen 
peinzen er niet over. Om onnodige en onrechtvaardige bezuinigingen tegen te 
houden is het hele land platgelegd. Emile Roemer, tijdens de bijeenkomst SP & 
Vakbond: ‘Onze kameraden in België laten goed laten zien dat het kan: mensen 
organiseren voor de strijd voor een mooie samenleving.’

Massale vakbondsdemonstratie in Brussel, december 2014.
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SOCIALISTEN EN VAKBONDSLEDEN: een strijdvaar
dige mix. Voeg daar een FNVbestuurder 
aan toe die niet te beroerd is om de hand in 
eigen boezem te steken en twee kameraden 
van de PVDA (de partij links van de sociaal
democraten in België) die midden in de vak
bondsstrijd van hun leven zitten en je hebt 
een zaal die van begin tot eind op het puntje 
van de stoel zit en haast niet kan wachten 
om mee te discussiëren. De grote zaal van 
partijkantoor De Moed in Amersfoort zit 
zaterdag 13 december dan ook helemaal vol. 
Maar liefst 200 SP’ers uit 85 verschillende 
afdelingen zijn bij de bijeenkomst SP & Vak
bond en dat hadden er makkelijk twee keer 
zoveel kunnen zijn. De bijeenkomst was 
begin december al uitverkocht. SPleider 
Emile Roemer: ‘Dit smaakt naar meer. Laten 
we dit vaker gaan doen en de handen ineen 
blijven slaan, daar waar we elkaar kunnen 
versterken.’

Belgische vakbondsstrijd
Kim de Witte en Dirk Tricot van de Belgische 
Partij Van De Arbeid vertellen twee dagen 
voor de nationale staking de aanwezigen in 
De Moed trots over de vakbondsstrijd die 
momenteel in hun land gevoerd wordt. De 
Witte, voorzitter van de PVDALimburg: 
‘De rechtse regeringen hebben een stort
vloed aan bezuinigingen aangekondigd. Er 
wordt een zeer sterk ideologisch gevecht 
gevoerd tegen werknemers, die zuurstof 
zouden moeten geven aan de ondernemers. 
Voor discussie met de vakbond staan de 
regeringen niet open. De regering probeert 
het voorbeeld van Margaret Thatcher in 
Engeland tijdens de jaren tachtig te volgen 
en de macht van de vakbonden te breken.’ 
Daar leggen de Belgische vakbonden zich 
overduidelijk niet bij neer, want na drie 
grote regionale stakingsdagen wordt er 
maandag 15 december in het hele land ge
staakt. Alleen in Antwerpen zijn al zo’n 500 
‘piketten’: protestacties en blokkades aan de 
bedrijfspoort.

Hart boven hard
Vijfenvijftig procent van de Belgen steunt de 
stakers. Het hele land ligt plat. Letterlijk. Het 
openbaar vervoer rijdt niet, het vliegverkeer 
en de scheepvaart liggen stil en de toe
gangswegen tot verschillende industrieter
reinen zijn afgesloten. Met resultaat, want 
de Belgische regering begint water bij de 
wijn te doen. Al is de uitkomst van de strijd 

nog lang niet duidelijk, volgens De Witte 
zal het de Belgische regering in ieder geval 
niet zomaar lukken om ‘een Thatcherke te 
doen’. ‘In Engeland raakte de mijnwerkers
strijd in de jaren tachtig geïsoleerd van de 
andere werknemers. In België zijn alle grote 
sectoren van de economie samen in verzet: 
van industrie tot diensten, onderwijs, 
openbaar vervoer, ziekenhuizen, enzovoort. 
Naast de vakbonden, die een gemeenschap
pelijk front vormen in de strijd tegen het 
rechtse beleid, hebben ook 1.370 cultuur en 
jeugdverenigingen zich gegroepeerd, in het 
burgerinitiatief ‘Hart boven hard’. Van de 
werknemers in België is 55 procent lid van 
een vakbond. In bepaalde bedrijven loopt 
dat op tot 70 of zelfs 90 procent, zoals bij 
de Belgische spoorwegen. Dat is historisch 
zo gegroeid, door kleine overwinningen te 
halen zodat mensen vertrouwen hebben in 
de vakbond en ook een grote strijd aangaan.’

Ondertussen in Nederland
Lilian Marijnissen schaamt zich een beetje 
als ze even later aan de zaal moet vertellen 
dat in de zorg, de sector waar zij als orga-
nizer voor Abvakabo FNV werkt, maar een 
op de tien mensen lid is van een vakbond. 
‘Toen ik zes jaar geleden begon met dit werk 
moesten we echt van nul af aan beginnen. 
Maar ik ben ook trots. Al twintig jaar loopt 
het aantal leden van de vakbond consequent 
terug. Die trend hebben we in de zorg kun
nen keren. Afgelopen jaar hadden we meer 
leden dan het jaar ervoor en hebben we 
belangrijke successen geboekt. Kijk bijvoor
beeld naar de oplossing die gevonden is voor 
de vrouwen in de Achterhoek die ontslagen 
werden door Sensire. We gaan echt de goede 
kant op met de vakbond, alleen is dat jam
mer genoeg nog niet overal vanzelfsprekend. 
We maken een veranderingsproces door, van 
de oude vakbond die als belangenbehartiger 
opkwam voor de mensen, naar de nieuwe 
vakbeweging die weer met de mensen 
samen strijdt.’

Ruud Kuin, bestuurder bij FNV en dagelijks 
bestuurslid van Abvakabo FNV, praat de 

‘Het gaat ze niet lukken een 
Thatcherke te doen’

Dirk Tricot van de Belgische PVDA: ‘Sterk ideologisch gevecht’.
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aanwezigen openhartig bij over dat verande
ringsproces. De nieuwe manier werken, het 
zogenaamde organizen waarbij de vakbond 
actief naar de mensen toe gaat om te praten 
en te organiseren, zal in de toekomst binnen 
alle vakbonden gemeengoed moeten wor
den. Ook zullen de leden door het fusiepro
ces meer zeggenschap krijgen binnen de 
bonden.

‘Grootste massaontslag sinds de sluiting 
van de mijnen’
De verandering gaat velen niet snel genoeg. 
Marijnissen: ‘Er is tijd nodig om als vak
bond het vertrouwen terug te winnen dat 
het zin heeft om je te organiseren en dat 
het zin heeft om ergens voor te strijden. 
Alleen is er weinig tijd. In de zorg worden 
we bijvoorbeeld geconfronteerd met het 
grootste massaontslag sinds de sluiting van 
de mijnen. Destijds was het een nationale 
ramp dat 40.000 mensen ontslagen werden. 
Nu verliezen 100.000 mensen in de zorg 
hun werk. Door vol in te zetten op die strijd 
en strategische keuzes te maken – we zijn 
als bond nog niet sterk genoeg om overal 
te kunnen zijn – hebben we de bezuiniging 

van 75 procent naar 32 procent weten af 
te zwakken. Maar laten we dat vooral niet 
presenteren als winst, want het is nog steeds 
een verlies van 32 procent. We zijn nog lang 
niet klaar met strijd.’ 

‘Ik ben geen stakingsbreker’
Nog meer inspiratie komt als een aantal 
SPleden door partijsecretaris Hans van 
Heijningen in het zonnetje gezet wordt 
vanwege hun rol binnen de vakbond. Zo is 
er Annemiek Kamphuis, van groot belang bij 
het opstarten en volhouden van de strijd van 
de Achterhoekse thuiszorgers van Sensire. 
Ook Nick Volten en Michel Eggermont wor
den naar voren geroepen. Zij werken voor de 
NS en weigerden treinen en stations schoon 
te maken tijdens de schoonmakersstaking. 
Volten werkt nota bene als contractmanager 
reiniging voor de NS en moest dus voorzich
tig te werk gaan. ‘Het is lastig als iedereen 
voor je al ja gezegd heeft. Maar ik ben geen 
stakingsbreker. Nu zijn het de schoonma
kers. Morgen ben jij of ik het. Je bent toch 
juist solidair met mensen die het minder 
hebben. Daar moet je toch voor opkomen?’ 
Van Heijningen is apetrots op de SP’ers die 

op zo’n manier respect afdwingen en hun 
rol binnen de vakbond: ‘Wat een helden.’ In 
totaal zijn 600 SP’ers als kaderlid actief bin
nen de vakbond, daar bovenop zijn nog eens 
15.000 SP’ers lid van een vakbond.

‘Tegenmacht organiseren’
Dat de SP en de vakbond komende tijd 
meer dan genoeg punten hebben om samen 
voor ten strijde te trekken, blijkt wel uit het 
actielijstje van SPTweede Kamerlid Paul 
Ulenbelt. Hij praat de aanwezigen bij over de 
bedreigingen die hij ziet voor komend jaar, 
waaronder de verdringing van betaald door 
onbetaald werk – bijvoorbeeld door stages 
en de verplichte tegenprestatie voor de bij
stand – en de Wet werk en zekerheid, die tot 
meer en sneller wisselend draaideurperso
neel zal leiden. Hoe daarbij het beste samen
gewerkt kan worden tussen politieke partij 
en vakbond? De Witte denkt graag mee: 
‘De PVDA zoekt bewust de samenwerking 
met de vakbonden, veel van onze leden zijn 
actief binnen de vakbonden en we proberen 
altijd langs te gaan bij piketten. We hebben 
‘Het geheim van Oss’ intens bestudeerd. 
Door niet met een belerend vingertje uit te 
leggen hoe ze actie zouden moeten voeren, 
maar te proberen het politieke verlengstuk 
van hun strijd te zijn, worden we inmiddels 
altijd met open armen ontvangen. De macht 
van de vakbonden om het land economisch 
plat te kunnen leggen is een heel belangrijke 
zaak.’ Roemer sluit zich hier bij de afron
ding van de bijeenkomst volledig bij aan: 
‘De werkgevers hebben zich tot op het bot 
georganiseerd. Daar zitten de politieke pop
petjes, het geld en de macht en dat weten ze 
iedere keer te gebruiken om hun ideeën er
door te krijgen. Dat is niet in het belang van 
de gewone werknemers, de werkzoekenden, 
ouderen en jongeren. Daarom moeten we 
al die mensen organiseren, om tegenmacht 
te krijgen. Daarom zijn we hier bij elkaar. 
Solidariteit moet je organiseren, dat komt 
niet vanzelf.’ •
tekst Jola van Dijk
foto’s Cees Wouda

  www.hartbovenhard.be
 www.pvda.be

In de Spanning van januari staan interviews met 
FNV’er Ruud Kein en hoogleraar Jan Blommaert 
over dit onderwerp.

Boven: Ruud Kuin van FNV beantwoordde 
kritische vragen. Onder: Lilian Marijnissen, 
SP’er en actief in de vakbond: ‘Meer leden 
dan het jaar ervoor’.
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Direct nadat de Eerste Kamer de wet 
aannam die stelt dat bestuurders in de 
publieke sector niet meer mogen verdie-
nen dan een minister, lieten VVD-ministers 
Blok en Schippers weten de wet komend 
jaar niet te zullen uitvoeren. SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak spreekt van een 
politieke afrekening. ‘Drie PvdA-senatoren 
hadden een week eerder de wet van 
VVD-minister Schippers tegengehouden 
die de vrije artsenkeuze af zou schaffen. 
Nu zien we dat de VVD een wet tegen-
houdt van PvdA-minister Plasterk. Dit is 
geen regeren, dit is rekeningen vereffenen. 
Ministers die de wet niet willen uitvoeren 
moeten maar eens goed nadenken of zij 
nog wel minister kunnen zijn.’ 

‘Uitstel zou schandalig zijn’
De normering van de topinkomens in de 
publieke sector tot maximaal het ministers-

salaris is een voorstel van de SP, dat door 
PvdA en VVD werd overgenomen in het 
regeerakkoord. SP-senator Erik Meijer na 
afloop van het debat in de Eerste Kamer: 
‘Topfunctionarissen mochten tot 1 januari 
130 procent van een ministerssalaris 
verdienen. Dat is nu met 30 procent 
verlaagd. VVD, D66 en CDA wilden dit een 
jaar uitstellen, maar een meerderheid van 
de Senaat was het uiteindelijk met ons 
eens dat dat schandalig zou zijn. Zeker nu 
er volop bezuinigd wordt op mensen die 
het een stuk slechter hebben dan al die 
topfunctionarissen. Het is wel opmerkelijk 
dat de VVD tegenstemde. In de Tweede 
Kamer steunde die fractie het voorstel nog 
omdat het deel uitmaakt van het regeerak-
koord.’ De Eerste Kamer was van kerstre-
ces teruggekeerd om het voorstel nog op 
tijd te kunnen bespreken.

  > ‘VVD-MINISTERS FRUSTREREN VERLAGING 
TOPINKOMENS’

Juncker, de voorzitter van de Europese Commissie, maakt het 
steeds bonter. Eerst waarschuwde hij de Grieken dat ze vooral 
niet moeten gaan stemmen op Syriza, een van de partijen 
waarmee de SP in het Europees Parlement samenwerkt. Syriza wil 
namelijk heronderhandelen over het dictaat dat Griekenland is 
opgelegd door de Europese Commissie en dat voornamelijk 
bestaat uit sociale afbraakmaatregelen. En onlangs riep hij het 
politiek establishment in Nederland (VVD, PvdA en CDA) op om 
minder te luisteren naar eurokritische ‘populisten’. 

Het is natuurlijk te gek voor woorden dat een superambtenaar als 
Juncker zich meent te moeten opstellen als president van Europa 
en zich dan ook nog eens uitspreekt over de binnenlandse 
politieke verhoudingen in zijn ‘deelstaten’. Dat Juncker zo wild om 
zich heenslaat, komt deels door zijn profileringsdrang: hij wil zich 
bewijzen als politicus. Deels zie je echter ook dat hij echt bang 
begint te worden. Daar is ook alle reden voor.

Zo gaan in Spanje en Griekenland de mensen weer naar de 
stembus en naar verwachting zullen eurokritische partijen als 
Podemos in Spanje en Syriza in Griekenland de verkiezingen 
winnen. In Italië wint de Cinque Stelle beweging steeds meer 
terrein: de beweging is een bont geheel, maar over één ding is zij 
het eens – zo snel mogelijk uit de euro!

Ook in Nederland staan de verhoudingen op scherp. De rege-
ringspartijen staan in de peilingen op zwaar verlies en de kans dat 
Rutte II valt, is groot. Zo valt de ene na de andere eurofiele 
regering om en wordt de stem van eurokritische burgers steeds 
luider. Dat is goed nieuws. Hoe banger Juncker wordt, hoe groter 
de kans op een einde aan Brusselse dwingelandij. Ik wens 
Juncker dan ook een angstig 2015 toe.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

2015 WORDT 
SPANNEND  
VOOR DE EUfo

to
 S

uz
an

ne
 v

an
 d

e 
Ke

rk

Recent zijn er weer nieuwe ontslagen 
aangekondigd bij Wegener. De Gelderse 
SP-fractie heeft de provincie daarom 
gevraagd de vorming van een Gelders 
fonds voor regionale journalistiek te 
onderzoeken. Eric van Kaathoven (foto), 
fractievoorzitter voor de SP in Gelderland: 
‘De SP vindt dat de regionale media een 
onmisbare rol spelen in een vitale lokale en 
provinciale democratie en maakt zich 
zorgen. Uit een provinciaal fonds met onaf-
hankelijke bestuurders kunnen regionale 
journalistieke projecten gefinancierd 
worden.’ 

  sp.nl/eeph4x

  > FONDS VOOR 
REGIONALE 
JOURNALISTIEK

  > GRATIS OPENBAAR VERVOER AMSTERDAM UITGEBREID

Na acht jaar van SP-voorstellen konden 
Amsterdamse ouderen met een laag 
inkomen in 2014 voor het eerst gratis 
gebruik maken van het openbaar vervoer, 
als proef. Uit een evaluatie blijkt dat dit een 
succes is, veel ouderen maken gebruik van 
de regeling. Daarom wordt de proef nu 
voortgezet en uitgebreid. Voortaan mogen 

ouderen met een laag inkomen ook buiten 
de daluren gratis met het openbaar vervoer 
reizen. Kinderen uit arme gezinnen reizen 
drie dagen per jaar gratis (inclusief twee 
dagkaarten voor begeleiders) en de 
inkomensgrens wordt verhoogd, waardoor 
nog vijfduizend ouderen meer gebruik 
kunnen maken van de regeling.
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OMDAT DE gemeentelijke documenten in 
Noordoostpolder vaak amper leesbaar 
waren, worden de verantwoordelijke 
ambtenaren op aandringen van de SP op 
schrijfcursus gestuurd.

  www.sp.nl/hUtv6

UIT ONDERZOEK van SP-Tweede Kamerlid 
Tjitske Siderius blijkt dat 1 op de 3 ouders 
de vrijwillige ouderbijdrage op de school 
van hun kind niet kan betalen. Kinderen 
worden hierdoor uitgesloten of gepest.

  sp.nl/fu7see

SP-TWEEDE KAMERLID Ronald van Raak stelt 
voor het huidige Koninkrijk der Nederlan-
den te vervangen door een gemenebest 
(samenwerkingsverband) met Aruba, 
Curaçao en Sint Maarten als onafhanke-
lijke staten. 

  www.sp.nl/8GvTz

ROOD IS OP excursie geweest naar De 
Burcht, het oudste vakbondsgebouw van 
Nederland. Aansluitend kregen de aanwe-
zige SP-jongeren scholing van FNV-organi-
zer Ron Meyer over het voeren van 
actiecampagnes.

  www.sp.nl/k97g

DE ENIGE zekerheid die de aanpassing van 
het financiële toezicht op het pensioen-
stelsel geeft, is dat de pensioenen nu en 
straks lager worden. Daarom heeft de 
SP-Senaatsfractie tegen het overhaaste en 
ondoordachte plan gestemd.

  www.sp.nl/see3

TIENTALLEN SP’ERS en verontruste burgers 
hebben de ramen gelapt van het gemeen-
tehuis in Leusden, opdat de gemeente 
meer oog krijgt voor de gevolgen van 
bezuinigingen voor de Leusdense inwo-
ners.

  www.sp.nl/d82a

  > ‘GEEN KERSTBONUS MAAR KERSTMALUS’

Het actiecomité ‘Wij zijn de thuiszorg 
Nijmegen’ is terug van weggeweest. Na 
het succes in 2013 werd het even rustig 
rondom de thuiszorgmedewerkers van 
Vérian, waardoor ook het actiecomité in 
winterslaap ging. Maar eind november 
werden ze zeer onaangenaam verrast met 
een gedwongen salarisverlaging van 20 tot 
25 procent en intimidaties vanuit de 
directie van Vérian. Gelukkig wisten de 
thuiszorgmedewerkers en de SP-afdeling 
Nijmegen elkaar weer razendsnel te vinden 
en laten ze zich niet van de wijs brengen 
door de intimidaties. Marloes Piepers van 
SP Nijmegen: ‘We gaan door tot de 
loonsverlaging van tafel is. Tot het zover is, 
zal het actiecomité de Vérian-directie met 
de ene na de andere actie blijven besto-
ken.’

Eerste succes
Anderhalf jaar geleden verloor thuiszorg-
organisatie Axxicom de aanbesteding in de 
regio Nijmegen. Zo’n duizend thuishulpen 
dreigden daardoor fors aan salaris in te 
moeten leveren om bij de nieuwe thuis-
zorgaanbieders aan de slag te kunnen. 
Piepers: ‘Het actiecomité heeft toen voor 
elkaar gekregen dat alle huishoudelijke 
hulpen een tweejarig contract onder de 
oude voorwaarden kregen. We zijn een 
paar maanden later nog eens bij elkaar 
gekomen, maar omdat er eigenlijk niets 
meer speelde, doofde het actiecomité een 
beetje uit. Tot afgelopen november. 
Sindsdien staat de telefoon hier rood-
gloeiend. Tweehonderd mensen ontvangen 
onze mailings en op iedere bijeenkomst 
komen zo’n honderd mensen af.’

‘Ronduit schandalige actie’
Eind november ontvingen Nijmeegse 
medewerkers van Vérian het bericht dat 
hun salaris per 1 januari met 20 tot 25 
procent gekort zou worden. SP en FNV 
organiseerden direct een actiebijeenkomst, 

waarna tweehonderd medewerkers 
bezwaar aantekenden. Piepers: ‘We 
hebben de bezwaarschriften persoonlijk 
aan de directeur van Vérian aangeboden. 
In de vorm van een kerstpakket, want 
blijkbaar krijgen de medewerkers dit jaar 
geen kerstbonus maar een kerstmalus.’ De 
reactie van de Vérian-directie: dreigen met 
ontslag als werknemers niet binnen een 
week hun bezwaarschrift in zouden 
trekken. Een ronduit schandalige actie, 
volgens Piepers: ‘Eerst wordt eenzijdig een 
arbeidsovereenkomst gewijzigd, daarna 
worden mensen die opkomen voor hun 
rechten als werknemer geïntimideerd.’

‘Even tekenen bij het kruisje’
De Nijmeegse thuiszorgmedewerkers zijn 
volgens Piepers strijdbaarder dan ooit en 
hebben er ook echt plezier in. ‘Het eerste 
succes in deze nieuwe strijd hebben ze 
inmiddels al geboekt. De mensen die 
bezwaar hadden aangetekend tegen de 
loonsverlaging krijgen in ieder geval in 
januari nog hun volledige salaris uitbetaald. 
Ook krijgt iedereen een uitnodiging voor 
een persoonlijk gesprek, waar ze uiteraard 
niet in hun eentje naartoe zullen gaan.’ 
Nadat Vérian dreigde met ontslag zijn de 
thuiszorgmedewerkers bijgepraat door 
SP-gemeenteraadslid Cor van Norel en 
FNV-bestuurder Marian Beldsnijder. 
SP-Tweede Kamerlid Tjitske Siderius was 
aanwezig om de thuiszorgmedewerkers 
een hart onder de riem te steken en riep 
hen op om vooral door te blijven strijden. 
Dat doen ze zeker. Piepers: ‘Als volgende 
stap gaan we weer op bezoek bij de 
directeur. Als het personeel 20 tot  
25 procent salaris moet inleveren, dan 
vragen wij dat ook aan hem. Eens kijken 
hoe hij het zelf vindt om ineens onder 
dwang z’n handtekening bij het kruisje te 
moeten zetten en daarmee per direct een 
kwart van zijn inkomen kwijt te raken 
(illustratie).’

HIERBIJ VERKLAAR IK AKKOORD TE GAAN 
MET EEN LOONSVERLAGING VAN 20%

Is getekend,

Klaas Stoter, directie Vérian

AKKOORD

Bord-Nijmegen.indd   1

07-01-15   15:04
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van ROOD en de SP?
‘Ongeveer een jaar geleden. Ik raakte aan 
de praat met ROODjongeren die langs stu
dentenhuizen gingen vanwege de jaarlijkse 
huisjesmelkerverkiezing. Daarna ben ik 
eens bij een vergadering gaan kijken. De 
concrete en heldere aanpak sprak me aan, 
ROOD is geen abstracte praatclub.’

 › En nu kom je zelf met acties in het 
nieuws?
‘Ja, vooral met onze acties tegen discrimine
rend deurbeleid bij uitgaansgelegenheden. 
Daar wordt door Arnhemse jongeren veel 
over geklaagd. Dus hebben we de proef op 
de som genomen, met een groepje blanke 
en een groepje gekleurde jongens. De don
kere jongens werden inderdaad bij meerdere 
kroegen geweigerd.’

 › Jij mocht zelf ook niet naar binnen?
‘Nee, ik werd met een smoesje weggestuurd. 
Dat steekt wel, hoor. De Manhattan spant 
de kroon. Dat is een bekende club waar je 

leuk kunt dansen, maar de jongens met een 
kleurtje kwamen er niet in. Dat is slecht 
voor de stad. Geweigerde jongeren lopen 
vervolgens chagrijnig door het uitgaansge
bied. Het geeft een nare sfeer. We hebben 
de Manhattan een prijs uitgereikt voor de 
meest discriminerende kroeg van Arnhem.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben gastheer bij het Pakhuis. Dat is een 
project in Arnhem waar mensen samenko
men om te delen. Er worden bijvoorbeeld 
maaltijden georganiseerd waarbij ieder
een iets lekkers meeneemt. Denk ook aan 
culturele cursussen en activiteiten, waarbij 
mensen hun talenten delen. Allemaal heel 
laagdrempelig. Een goede plek om snel veel 
leuke mensen te leren kennen.’ 

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Een festivalterrein! Ik ga heel graag naar 
festivals. De Zwarte Cross is mijn favoriet, 
met rock, hippe bands, blues, modder en 
vrienden. Heel veel vrienden.’ •

‘ROOD IS GEEN ABSTRACTE PRAATCLUB’
Iskander Sweet (27), contact
persoon van ROOD Arnhem, 
bekijkt het leven met een open 
blik. Hij is geboren en getogen 
op het Groningse platteland, 
maar voelt zich ook in het 
multiculturele Arnhem als een 
vis in het water. ‘Ik hou ervan 
om mezelf in het diepe te 
gooien. Nieuwe dingen doen, 
het leven van een heel andere 
kant bekijken.’
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 › Wat heb je gelezen?
‘Het verhaal van Mark van der Werf, een 
journalist die vol passie ging werken in het 
onderwijs maar gefrustreerd afhaakte. Voor 
leerkrachten een feest van herkenning. 
Voor wie zelf geen schoolgaande kinderen 
heeft een leuk inkijkje in de hedendaagse 
basisschool. Interessante kost, want er is 
een hoop veranderd sinds we zelf op school 
zaten.’

 › Als Van der Werf gefrustreerd is afge-
haakt, is het toch eigenlijk helemaal niet 
zo’n leuk verhaal?
‘Hij vertelt veel grappige anekdotes, maar 
zijn verhaal raakt ook een aantal grote 
problemen in het onderwijs. Jammer genoeg 
gaat hij zelf niet op die diepere laag in, want 
Van der Werfs verhaal staat niet op zichzelf 
en laat heel duidelijk zien dat leerlingen 
niet de hoogste kwaliteit van onderwijs 
krijgen en leraren vroegtijdig afhaken. Het 
is niet dat kinderen nou zo moeilijk doen of 
vervelend zijn. Leraren wordt het werken 
onmogelijk gemaakt doordat ze niet al
leen les moeten geven, maar ook een hele 
administratie bij moeten houden van alles 
wat hun leerlingen doen en van elk contact 
dat ze met ouders hebben. Ze moeten zoveel 
verplichte verslagen typen dat er geen tijd 
meer overblijft om het werk van de leerlin

WIE Tjitske Siderius (1981) woordvoerder 
Onderwijs en Zorg voor de SP in de Tweede Kamer

LEEST Meester Mark draait door: Ten onder in 
het onderwijs. Mark van der Werf, uitg. Scriptum 
(2014)

TJITSKE LEEST
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gen goed na te kijken of specifieke begelei
ding te bieden aan kinderen die dat nodig 
hebben. We moeten van die afrekencultuur 
en bureaucratie af en het onderwijs weer 
teruggeven aan de leraren.’

 › Was Van der Werf dan nu nog steeds 
meester Mark geweest?
‘Ik denk dat hij best goed is in het geven 
van onderwijs en dat het hem past. Jam
mer genoeg is hem hetzelfde overkomen 
als veel andere jonge mensen die ik tijdens 
m’n werkbezoeken ontmoet. Ze beginnen 
enthousiast, maar raken gedemotiveerd 
en haken gefrustreerd af door de manier 
waarop het onderwijs is georganiseerd. Heel 
zonde, want die mensen krijg je nooit meer 
voor de klas.’

 › De Pabo bereidt ze onvoldoende voor?
‘Ongeveer de helft van de zijinstromers op 
de Pabo haakt voortijdig af. Dan moeten 
toch ergens alarmbellen afgaan. Van der 
Werf werd helemaal ziek van al het reflec
teren op wat hij op school had gedaan en 
vervolgens reflecteren op zijn reflecties. 
Basisschooldirecteuren vertellen me ook dat 
de Pabo helemaal niets meer is tegenwoor
dig. Mensen leren alleen zich in een groep 
te bewegen, maar niet over pedagogiek, hoe 
je kennis over moet dragen, hoe je met kin
deren en hun ontwikkeling om moet gaan. 
Er moet echt een kwaliteitsslag worden ge
maakt. Als we hier al concessies gaan doen, 
komt het met het onderwijs niet goed.’

 › Meester Mark had een hoop kinderen 
met gedragsproblemen in zijn klassen. Een 
gevolg van het passend onderwijs?
‘Nee, zijn ervaringen zijn nog van voor het 
passend onderwijs. Van der Werf werkte in 
een Rotterdamse achterstandswijk met veel 
gebroken gezinnen en kinderen met taalach
terstanden. Maar, de algemene trend is wel 
dat steeds meer kinderen die extra aandacht 
nodig hebben in reguliere klassen komen. 
Dat wordt alleen maar versterkt door het 
passend onderwijs. Straks krijgen leraren er 
ook nog kinderen bij die zorg of begeleiding 
nodig hebben omdat ze bijvoorbeeld diabe
tes of autisme hebben. Dan komen docenten 
helemaal niet meer toe aan lesgeven. Extra 
geld dat alleen uitgegeven mag worden aan 
kleinere klassen en klassenassistenten is 
broodnodig. Ik ken genoeg docenten die net 
als Van der Werf aangeven zichzelf voorbij 
te rennen en niet alles uit kinderen kunnen 
halen wat erin zit.’ •
tekst Jola van Dijk

‘GEEF HET ONDERWIJS  
 TERUG AAN  
 DE LERAREN’
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PRIKBORD@SP.NLMANTELZORGBOETE
Net de zaterdag voor kerst, hoe kunnen 
ze het uitkienen, valt de brief van de SVB 
in de bus waarin wordt aangekondigd dat 
stapsgewijs mijn ANWuitkering in 4 jaar 
teruggebracht wordt naar 50 procent van 
het minimumloon. Dit omdat mijn zoon, 
ouder dan 21 jaar, nog bij mij thuis woont. 
Kleine berekening leert me al dat ik over 4 
jaar dus niet eens meer genoeg ANW krijg 
om mijn vaste lasten te kunnen betalen 
en ik voor de rest van mijn uitgaven dus 
afhankelijk wordt van mijn zoon. Die met 
zijn 21uurs WSWcontract beslist geen 
riant salaris heeft. De afgelopen jaren is de 
vergoeding voor langdurig medicijngebruik 
via de CAK al afgeschaft. De vergoeding voor 
chronisch zieken en gehandicapten, ook via 
CAK, dit jaar voor het laatst gekregen, ook al 
afgeschaft. Huurtoeslag kan ik niet krijgen 
want salaris zoon wordt bij mijn inkomen 
opgeteld. Als mijn zoon zelfstandig zou gaan 
wonen, heeft hij recht op huurtoeslag en ik 
krijg dan ook recht op huurtoeslag en mijn 
ANW zou opeens niet meer gekort worden. 
Kost dus opeens veel meer geld, denken ze 
hier in Den Haag wel eens over na? Ergste 
vind ik nog dat mensen die op commerciële 
basis een kamer verhuren wel hun volledige 

ANW behouden! Voor zover ik weet geldt de 
korting ook voor AOW’ers met een inwo
nend kind, of die bij hun kinderen inwonen. 
Den Haag laat ons langzaam uithongeren 
onder de armoedegrens.

L.R., C.

ONGEDIERTE
De rat is terug, meldt het ANP. Waar we hem 
slechts nog kenden van het Haagse plu
che, bestormt hij thans de dijken om onze 
dorpen en steden te bevolken. En hij vindt 
er een warm onthaal, nu de conservatieven 
hun zin gekregen hebben: de thuiszorg 
is afgeschaft, luidens een gemeentelijk 
schrijven. Die maakt plaats voor wekelijks 
twee uur huishoudelijke hulp, ongeacht 
de grootte van uw woning of uw fysieke 
toestand. Het huis hoeft niet langer schoon, 
alleen nog leefbaar. Goed fatsoen is opeens 
onbetaalbaar, in een van de rijkste landen 
ter wereld. De zorg moet goedkoper en het 
huis hoeft slechts min of meer schoon. Vies 
mag weer. Lang leve de rat.

Johan Nijzink, Nijverdal

of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort
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@Ewoud Butter 7 december 2014
Je zult als leraar maatschappijleer 
vandaag maar moeten uitleggen dat de 
liberalen boos zijn omdat er keuzevrijheid 
blijft. #vvd 
 

@Jos Swartjes 22 december 2014
Emile Roemer: ‘Kabinet is alleen bezig 
met overleven terwijl mensen in armoede 
pas echt een kerstcrisis hebben’  
http://vimeo.com/115160240

Tribune januari 2015
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De winnaar van december is André Klaver uit Rijswijk 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 5 februari 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune; Snouckaertlaan 70, 

3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.
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puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN DECEMBER 2015: DUOGRAM

PROGRAMRAADSEL AFORISMENRAADSEL

Horizontaal
3 Schoeisel geeft er de brui aan. (10) 6 Niet goed (genoeg) voor vampiers. 
(2,5,8) 10 Somber onderuitgegaan in de boksring. (15) 12 Dumpplek voor 
verbrande turf. (5) 14 Situatie, voorafgaand aan hermeneutische regenbui. 
(12) 16 Status van een buitenbeentje. (6) 18 Is een stap op weg naar de 
afrekening. (9) 19 Nobele broer van de zwerfkei? (9) 20 Gestopt met het 
uitdelen van boeken. (10) 21 Staat helemaal geflipt op de schoorsteen. (3)

Verticaal
1 Vrouwelijke tak van de Rijn, of de Waal. (8) 2 Geef die man tijdelijk 
wat geld. (4) 3 Conversatie draait doelloos in de rondte. (12) 4 Regels 
voor vermindering van sloopwerk. (13) 5 Levende have getroffen door 
gekkekoeienziekte. (9 en 3,6) 6 Ach, geef me een dessert ... (3) 7 Tapkast? 
(10) 8 Laaglandse familie van de berggeit. (8) 9 Voor soldaten geen geschikt 
avondkostuum. (8)  11 Openbaar vervoer ziet nooit zonlicht. (8)
13 Ontvlambaar kookduo. (7) 15 Het wief is al op leeftijd. Toch maar een 
feestcake. (5) 17 Moedig heen, vinnig terug. (3)

1

2

3 4 

5

6 7 

8 9

10 11 12  

13

14 15 16  

17

18 19  

20  21  

Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, interessant of verrassend 
mogelijke betekenis te vinden voor de 20 - tot op heden onbestaande - 
woorden onder ‘Opgaven’. De meest originele inzendingen worden door de 
redactie als prijswinnaar bestempeld.
Voorbeeld: Buitenees – Verdwaalde Hagenaar.

IMAGINAIRE WOORDENLIJST

1) Pijnslikkers
2) Breingein
3) Raranormaal
4) Ultrafemistisch
5) Cultuurverlof
6) Roerend slecht
7) Hersenspoelsel

8) Budgetbreker
9) Profetelijk
10) Uitvaagsel
11) Frontaalangst
12) Deurduwer
13) Pinplaneet
14) Multiverderver

15) Extresso
16) Taartstrafpunten
17) Minister van 
Onwijs
18) AfPOWderen
19) Woordfusie
20) Voortschrijnend

Horizontaal
1) Niet bij brood alleen (CDA, 1977) 6) Weerwoord aan Brussel (PVDD, 2014) 
8) Politiek is passie (LPF, 2003) 9) Vrede door gerechtigheid (EVP, 1986) 10) 
Oost West Thuis Best (CD, 1994).

Verticaal
2) Overvloed en onbehagen (GL, 2002) 3) Voorwaarts, en niet vergeten 
(PvdA, 1977) 4) Anders Ja (D66, 2010) 5) Verzet en vernieuwing (PPR, 1986) 
7) Eerste weg links (SP, 2002).

Totaaloplossing Duogram 2014
TEGELTJESWIJSHEID

Oplossing Aforismenraadsel
A) Slecht 
C) Begrijpen 
E) Geluk 
G) Juiste 
I) Geestdrift
K) Hij 
M) Heeft 
O) Niemand
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18 MAART PROVINCIALE VERKIEZINGEN

GRIEKENLAND: RAMKOERS OF PERSPECTIEF?

REKEN AF!
EMILE ROEMER:
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

De ongelijkheid wordt groter en groter, 
de zorg wordt kapotbezuinigd en ons 
onderwijs is niet meer van ons maar 
wordt overgenomen door politici en 
managers. Dat kan toch niet langer!

Blijf dus niet stilzitten. Op 18 maart zijn 
er verkiezingen: een mooi moment om 
af te rekenen met deze regering van 
VVD en PvdA. Ga dus juist nu aan de 
slag met ROOD in jouw afdeling! Want 

GA DEZE CAMPAGNE AAN DE SLAG MET ROOD!
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ook tijdens de campagne kunnen we 
met veel jongeren in actie komen. Mail 
voor meer informatie naar rood@sp.nl 
Want een andere wereld is mogelijk. 

REKEN AF, HANG ’M OP!
U bent vast niet de enige die zich kind van 
de rekening voelt en af wil rekenen met het 
knetterrechtse regeringsbeleid. Om dat 
voor elkaar te krijgen hebben we de steun 
van zoveel mogelijk stemmers nodig bij de 
komende Provinciale Statenverkiezingen 
van 18 maart. Praat erover met al uw 
vrienden, familie en collega’s. En hang de 
poster uit deze Tribune zo zichtbaar 
mogelijk op. Zodat voor iedereen duidelijk 
is op wie ze moeten stemmen om voor 
eens en voor altijd af te rekenen met dit 
kabinet.

REKEN  
AF!
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IN DIT NUMMER

Verkiezingen 
Reken af op 18 maart

6

Tiny Kox
‘Een stem op de SP telt driedubbel’ 

12

Vermogens in Nederland
Waarom de koek niet eens meer 
verdeeld kán worden

24

Detroit
Motown slaat af

26

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Reken af!

15, 16, 17, 18, 19 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge

Er hangt verandering in de lucht en 
18 maart kan wel eens de dag worden 
waarop we die verandering gaan zien. 

In heel Europa staan mensen op om 
tegen de oude machthebbers te zeggen 
dat het anders moet én beter kan. 

Ons linkse alternatief bouwt op hoop 
en niet, zoals dat van extreemrechts, op 
haat. Wij willen met optimisme bouwen 
aan een sociale samenleving en samen 
ervoor zorgen dat elementaire zaken 
voor iedereen goed geregeld worden. 

De komende weken roepen wij de be-
volking op om op 18 maart af te rekenen 
met de partijen die de crisis hebben ver-
diept en de verschillen hebben vergroot. 
Reken af met de enorme ongelijkheid en 
kies voor eerlijk delen. Reken af met de 
bezuinigingen op de zorg en kies voor 
goede en betaalbare zorg voor iedereen 
die dat nodig heeft. Reken af met de 
politici die de tweedeling verder laten 
groeien. Reken dus af met de PvdA, de 
VVD en met dít kabinet!

Het is mooi geweest met politici die links 
campagne voeren maar rechts regeren. 
Ik heb het daar wel mee gehad. Reken af 
met deze politiek. Links kan niet zonder 
hart en niet zonder ruggengraat. Wie 
sociaal wil stemmen, heeft op 18 maart 
nog maar één serieuze optie en dat is 
een stem op de SP!

Actueel
Griekenland kapt met tragedie; hoop 
voor Europa?

4

MAAR DE KOEK IS 
VERKEERD VERDEELD!

ER IS GENOEG VOOR IEDEREEN

 
 

DE KOEK!
HOE ZIT HET MET ONS VERMOGEN?

De 10% rijksten 
bezitten bijna 60%,
ruim € 700 miljard

30% van de mensen 
bezit 38% van het 
totale vermogen

 60% van de 
Nederlanders heeft 
samen slechts 2%

www.sp.nl

10% van de 
Nederlanders
bezit 66 procent
van de rijkdom.

20% van 
de mensen 
bezit 
31 procent.

70% van 
de mensen 
heeft 
samen 
3 procent.

20 In beeld: Syrische vluchtelingen in Libanon 
22 Getreiter in de Diamantbuurt
28 LinksVoor: Sylvia Tuinder wil Statenlid in Zeeland worden
29 Tuur leest: De ‘kleine’ Piketty
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‘HOOP SCHREEF geschiedenis vandaag. 
Griekenland laat vijf jaren van vernedering 
en verdriet achter zich.’ Deze woorden 
sprak Alexis Tsipras, inmiddels minister-
president van Griekenland, op de avond van 
25 januari op het plein voor de universiteit 
van Athene. De leider van de linkse partij 
Syriza, de partij die op die dag een enorme 
verkiezingsoverwinning behaalde, her-
haalde de verkiezingsbeloftes tegenover 
de uitzinnige menigte: het direct beëindi-
gen van het verstikkende en ineffectieve 
bezuinigingsbeleid dat aan de Grieken is 
opgelegd. Heronderhandelen met de EU 
over de Griekse schulden en beginnen met 
het herstellen van de welvaartsstaat en de 
economie.

Stop met bezuinigen – dat was de boodschap van de Griekse 
kiezer. Wint de hoop op rechtvaardigheid het van het  
cynisme?

Wanhopig
De klinkende overwinning van Syriza   
(148 van de 300 parlementszetels) komt 
voor veel Grieken als geroepen. De 
werkloosheid en armoede zijn enorm. Zo 
vertelt Iannis Lahgoudakis, Syriza- burge-
meester van Perama, een stadsdeel van de 
 beroemde haven Piraeus bij Athene, hoe 
door EU-eisen 90 procent van de mensen 
in de scheepsreparatie-industrie in een 
paar jaar werkloos werd. In het stads-
deel zijn duizenden gezinnen afgesloten 
van elektriciteit en water. Op straat gaan 
de communisten en de extreemrechtse 
Gouden Dageraad elkaar letterlijk te lijf. 
Miljoenen Grieken zitten zonder gezond-
heidszorg; door massale ontslagen zijn er 

enorme tekorten aan zorgpersoneel. Onder 
meer de Wereldgezondheidsorganisatie 
WHO trok al aan de bel vanwege de gevaar-
lijke situatie in Griekse ziekenhuizen. De 
tekorten aan Intensive Care-personeel leidt 
tot vele onnodige sterfgevallen; bij de paar 
overgebleven uitgiftepunten van ziekenhui-
zen staan honderden mensen in de rij, vaak 
tevergeefs, te wachten op hun medicijnen. 
En er was geen einde in zicht. De Grieken 
waren wanhopig. De beloftes van Syriza 
brachten hoop, ook al snapt iedereen dat het 
niet eenvoudig is voor de regering-Tsipras 
om het allemaal voor elkaar te krijgen.

Meteen aan de slag
Maar Syriza komt niet terug op haar 
 woorden. Binnen een week na het aantreden 
van de regering is het ontslag van duizenden 
ambtenaren tenietgedaan, is het minimum-
loon weer op het oude niveau gebracht  

HOOP VOOR EUROPA
bijschrift

Alexis Tsipras ontvangt de toejuichingen op de avond van de Griekse verkiezingen.De Syriza-aanhang viert de overwinning.  



tie een groot deel van de eigen schulden 
kreeg kwijtgescholden en zo begon aan 
het  Wirtschaftswunder (‘Economische 
wonder’): de opbouw van de sterke Duitse 
economie die we nu kennen. Dat willen de 
Grieken ook wel, want als je geen geld kunt 
verdienen, kun je geen leningen afbetalen. 
Eén van de ideeën van de regering-Tsipras is 
dat de afbetaling van schulden afhangt van 
de mate van economische groei. Net zoals 
dat voor Duitsland destijds gold. Voor de 
Grieken is er dan ook nog het pijnlijke punt 
dat Duitsland er nog een flinke onbetaalde 
rekening heeft openstaan; de herstel-
betalingen na de Tweede Wereldoorlog. 

Rechtvaardigheid
In een reactie van Tsipras op de starre 
 houding van onder meer Duitsland  
(‘Afspraak is afspraak’) verwees hij naar 
Sophocles, de Griekse tragedieschrijver die 
in het beroemde stuk Antigone laat zien 
dat niet de gemaakte afspraken de ultieme 
wet zijn, maar rechtvaardigheid. Niet alleen 
in Griekenland is er behoefte aan recht-
vaardigheid. Het starre bezuinigingsbeleid, 
opgelegd door de EU, vond zijn hoogtepunt 
in Griekenland. De hoop is nu, van Grieken-
land tot Nederland, dat de overwinning  
van Syriza een keerpunt wordt. •
tekst en foto’s Diederik Olders

(751 euro) en zijn privatiseringen gestopt. 
Het privatiseren van het staatsenergiebedrijf 
en de havenbedrijven van Piraeus is van 
de baan. De mensen die verantwoordelijk 
waren voor de uitvoering van de privati-
seringen zijn ontslagen. Tsipras en zijn 
 minister van Financiën Giannis Varoufa-
kis zijn meteen een rondreis door Europa 
begonnen, voor nieuwe onderhandelingen 
over de voorwaarden voor schuldensteun 
aan de Grieken. En om het kwijtschelden 
van een deel van de schuldenlast en uitstel 
van betalingen te bepleiten, zodat de 
Griekse economie op stoom kan komen.

Kwijtschelden
Voor de Grieken is Duitsland de boosdoener; 
het is de druk van bondskanselier Angela 
Merkel die het onmogelijk maakt voor 
de Grieken om uit het diepe dal te klim-
men. Terwijl het toch Duitsland was dat in 
1953 tijdens een internationale conferen-

Binnen een week 
na het aantreden 
van Syriza  
zijn er al  
privatiseringen 
gestopt en 
ontslagen  
teruggedraaid

Alexis Tsipras ontvangt de toejuichingen op de avond van de Griekse verkiezingen.

De arbeidersbeweging bestaat bij de gratie 
van de bereidheid van mensen om offers te 
brengen in de strijd voor fatsoenlijk loon, 
dito arbeidstijden en menswaardige 
arbeidsomstandigheden. En, er zijn wat  
offers gebracht…

Vakbond De Unie heeft laten weten dat zij 
de staking uit haar wapenarsenaal heeft 
geschrapt. ‘De kracht van onze argumen-
ten moet in het gesprek met de werkgevers 
de doorslag geven’, hoorde ik een Unie-
bestuurder zeggen. Hoe naïef kun je zijn? De 
kwaliteit van argumenten heeft nog nooit 
de doorslag gegeven, simpelweg omdat de 
werkgevers altijd de boven liggende partij 
zijn. We leven immers in een kapitalistische 
samenleving, het woord zegt het al.
De achturige werkdag, de collectieve 
arbeidsovereenkomst, de WW, de arbeids-
ongeschiktheidsverzekering, de ontslag-
bescherming, de pensioenwet en nog veel 
meer hebben we te danken aan de mensen 
die zich daar gedurende decennia actief 
voor hebben ingezet, ook door middel van 
stakingen.

Als gevolg van de alsmaar toenemende, 
zogenoemde flexibilisering lijkt het alsof 
al lang vervlogen tijden terug zijn: steeds 
meer mensen worden gedwongen te werken 
voor nul-urencontracten (oproepkrachten), 
steeds meer werk via payrolling en via 
uitzendbureaus, steeds meer  outsourcing, 
en daardoor steeds meer ZZP’ers, al of niet 
vrijwillig. Velen van hen werken onder 
belabberde omstandig heden tegen een veel 
te laag uurloon, maken lange dagen en leven 
in permanente onzekerheid over wat de dag 
van morgen zal brengen. 

Deze flexibilisering van de arbeid leidt tot 
toestanden die gelijk zijn aan de omstandig-
heden waaronder de dagloners van vroeger 
moesten werken. Komt nog bij: de meeste 
ZZP’ers bouwen geen pensioen op en zijn 
niet verzekerd voor het geval ze arbeids-
ongeschikt worden. Alles bijeen: de flexi-
bilisering van de arbeid gunt het kapitaal 
de voordelen (vooral lage arbeidskosten en 
afhankelijke werkers) en  
de werkers alle nadelen.
De strijd gaat onverminderd 
door, desnoods met  
stakingen: voor fatsoenlijk 
loon en échte banen.

COLUMN

Jan Marijnissen

Terug naar vroeger
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SP-GEDEPUTEERDEN

DE EERSTE TWEE
De eerste SP-bestuurders op provinciaal niveau zijn Rik Janssen (l) en Johan 
van den Hout (r). Vier jaar geleden traden zij toe als gedeputeerden, zoals 
dat officieel heet, tot de colleges van Zuid-Holland en Noord-Brabant. Hoe  
verging het ze en hoe maakten ze het verschil?
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PIONIEREN WAS HET. Vooral in het begin. Rik 
Janssen (57) en Johan van den Hout (49) 
begaven zich in 2011 op voor SP’ers on-
ontgonnen terrein: meebesturen op pro-
vinciaal niveau. In Noord-Brabant vormde 
de SP een coalitie met de VVD en het CDA. 
Johan van den Hout werd er gedeputeerde 
op de beleidsterreinen Ecologie en Handha-
ving. In Zuid-Holland waren VVD, D66 en 
CDA de partners. Rik Janssen werd gedepu-
teerde op de terreinen Milieu, Jeugdzorg en 
Bestuur.

De kersverse deputés begonnen met een 
schone lei, al had dat niet alleen maar voor-
delen. ‘In het begin moesten we veel zelf uit-
zoeken’, blikt Rik Janssen terug. ‘De SP had 
nog geen netwerk in het middenbestuur. En 
geen burgemeesters die je even bij elkaar 
kon roepen, om even een bestuurlijk rondje 
langs de gemeenten te maken. Maar ik moet 
zeggen: sinds de gemeenteraadsverkiezin-
gen van 2014 zijn er meer SP-wethouders 
in Zuid-Holland bijgekomen en dat helpt al 
enorm.’ 
Maar eerst eens even rustig je netwerk 
gaan uitbouwen, was geen optie. Want er 
was werk aan de winkel. Zo gooide Noord-
Brabant meteen de kont tegen de landelijke 
krib, door als enige provincie niet te gaan 
bezuinigen op natuur. Wat heet. Liefst 240 
euro miljoen werd er vrijgemaakt voor 
nieuw natuurbeleid en tal van convenanten 
met ‘groene’ partners werden getekend. 
Het leverde Van den Hout de titel Groenste 
politicus 2014 op, van Natuurmonumenten. 
‘In de decentralisatie van het natuurbeleid 
moeten provincies opstaan en verstandige 
dingen doen. Johan van den Hout is daarin 
geslaagd en daarom een lichtend voorbeeld 
voor alle andere provincies’, oordeelde de 
jury. Ook werd in Noord-Brabant een stop op 
de bouw van megastallen afgekondigd, om 
tot een duurzamere veeteelt te komen. Van 
den Hout: ‘Intensieve veehouderijen zijn nu 
gebonden aan een bouwblok van maximaal 
1,5 hectare; groter kan niet. Veehouders die 
(binnen dat maximum –red.) nog willen 
uitbreiden, kunnen dat alleen nog doen aan 
de hand van de Brabantse Zorgvuldigheids-
score Veehouderij (BVZ), een puntensysteem 
dat extra, bovenwettelijke eisen stelt op het 
gebied van emissie, dierenwelzijn en fijn-
stof.’ De provincies Gelderland en Gronin-
gen hebben het Noord-Brabantse initiatief 
inmiddels gevolgd. 

Vliegwiel
In Zuid-Holland kreeg Rik Janssen, net 
een paar maanden gedeputeerde, al snel 
te maken met de perikelen rondom het 
Noorse bedrijf Odfjell in Rotterdam, waar de 

opslag van chemicaliën en olie niet aan de 
veiligheidsnormen bleek te voldoen. Onder 
leiding van Janssen voerde de provincie 
de druk op het bedrijf middels controles, 
dwangsommen en gedeeltelijke sluiting op, 
waarna Odfjell uiteindelijk tot algehele slui-
ting overging. ‘Onze manier van handelen 
heeft hier als een vliegwiel gewerkt’, zegt 
Janssen, refererend aan de verbeterslag die 
Zuid-Holland op het vlak van controles, 
handhaving en vergunningverlening sinds 
2011 doorvoerde. ‘Daar hebben we hard aan 
gewerkt. Kijk, vroeger heerste een beetje de 
opvatting dat inspectiediensten bedrijven 
vooral niet voor de voeten moesten lopen. 
Vond ik niet goed; in plaats van vertrouwen 
vooraf krijgen, moeten bedrijven vertrou-
wen verdienen. Daartoe moet je als overheid 
duidelijkheid scheppen en heldere afspra-
ken maken, opdat bedrijven precies weten 
wat de gevolgen zijn als er iets niet in orde is. 
In het begin waren niet alle bedrijven daar 
even blij mee. Maar nu hoor ik geluiden als: 
“De provincie is voorspelbaar en dat schept 
duidelijkheid voor bedrijven en burgers”. 
Dat geldt ook voor de samenwerking met de 
collegepartners. “Met die SP ben je aan de 
voorkant dan wel wat langer bezig, maar dan 
heb je ook een duidelijke afspraak die stáát.” 
Vroeger had je wellicht sneller een afspraak 
met de PvdA, maar daarna werd er meteen 
weer “terugonderhandeld”. Daar wilde ik 
van af. Te boek staan als een betrouwbare 
partner die niet voor moeilijke beslissingen 
wegloopt, dat is me wat waard.’ 
Janssen had ook de overgang van de pro-
vinciale jeugdzorg naar de gemeenten in 
zijn portefeuille. ‘Het kwam erop aan de ge-
meenten in staat te stellen die zorg zo goed 
mogelijk uit te voeren. Ook die taak was 
gebaat bij openheid en duidelijkheid. Dus: 
uit die ivoren toren komen, een bondgenoot 
willen zijn en waar nodig doorpakken. Dat is 
de SP-manier van besturen.’ 
In Noord-Brabant gaat de provincie tegen-
woordig ook anders om met gemeentelijke 
herindelingen. Die materie, die lokaal vaak o 
zo gevoelig ligt, wordt ‘aangevlogen’ vanuit 
de route die draagvlak heet. Van den Hout: 
‘De provincie legt geen fusies meer op, maar 
wil bijdragen aan de oplossing van proble-
men waar met name kleine gemeenten mee 

kampen. Die opstelling werkt. Nu zie je dat 
gemeenten ons opzoeken en met de provin-
cie in overleg durven te treden. Dat is wel 
eens anders geweest.’ 

Beiden hebben de samenwerking in de 
colleges van Gedeputeerde Staten als zeer 
prettig ervaren. Janssen: ‘De sfeer binnen 
ons college is altijd heel goed geweest. 
Collegiaal, zeker. We gunden elkaar wat en 
konden daarnaast ook op het persoonlijke 
vlak heel goed door een deur. En dat is pret-
tig werken.’ Johan van den Hout herkent dat: 
‘Ook bij ons zijn de verhoudingen in het col-
lege uitstekend. Het onderlinge vertrouwen 
heeft er voor mij zeker ook aan bijgedragen 
dat ik goed in mijn vel zit als gedeputeerde.’ 
Persoonlijk betekende het bekleden van zo’n 
hoge bestuursfunctie ook het nodige voor 
het tweetal. Rik Janssen werkte voorheen 
als SP-Kamerfractiemedewerker op Justitie 
en was kortstondig Tweede Kamerlid. 
Johan van den Hout was fractiemedewerker 
Buitenlandse Zaken, Tribune-redacteur 
en wethouder in Tilburg. En ineens haal 
je dan als gedeputeerde regelmatig het 
landelijke nieuws, doe je er kennelijk toe en 
worden bijvoorbeeld charges van politieke 
tegenstanders provinciebreed uitgemeten. 
Zo kreeg Johan van den Hout nogal wat te 
schaften met de Brabantse PVV-fractie, die 
haar afkeer van zijn natuurbeleid niet onder 
stoelen of banken stak en daarbij niet zelden 
op de man speelde in plaats van op de bal. 
En een ongeluk met zijn motorfiets werd 
nieuws in heel Zuid-Nederland. ‘Ik werd zó 
de vangrail ingedrukt. Nog voordat ik in het 
ziekenhuis aankwam, stond het al op tal van 
nieuwssites; iedereen wist het al.’ Lachend: 
‘Ja, het waren vier boeiende, spannende en 
leerzame jaren.’ Janssen: ‘Ik heb zeker vol-
doening in mijn werk gevonden. Als ik een 
bepaald dossier goed had afgehandeld, deed 
me dat persoonlijk goed. Dat geldt ook voor 
de momenten waarop ik voor de partij iets 
kon betekenen en aan een groot publiek kon 
laten zien dat SP’ers mensen zijn die zich 
aan afspraken houden.’ •

tekst Rob Janssen
foto’s Suzanne van de Kerk 

Rik Janssen. Johan van den Hout.
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AFREKENEN OP 18 MAART
De verkiezingen op 18 maart hebben landelijke betekenis. 
Maar het blijven verkiezingen voor de Provinciale Staten. 
Want ook in de provincies is het tijd om af te rekenen. Is 
de kiezer te spreken over het beleid waar de SP meebe-
stuurde? Afrekenen graag! 12 SP-lijsttrekkers vertellen 
kort over hun plannen voor hun provincie. Wilt u de bon?

Kassa’s 5 t/m 12 worden op de volgende pagina geopend >

LIMBURG
Lijsttrekker: Daan Prevoo

‘De provincie Limburg moet weg uit de ivoren toren en 
zich dienstbaar opstellen. Gemeentes helpen daar waar 
de nood het hoogst is. Werk bijvoorbeeld samen met 
gemeentes om meer werkgelegenheid te creëren en de 
leefbaarheid in de wijken te verbeteren.’

‘Arbeiders die aan de Maastrichtse A2-tunnel werken, 
werden uitgebuit door de aannemers. Op initiatief van de 
SP besteedt de provincie Limburg projecten nu alleen nog 
aan conform de Nederlandse CAO waardoor uitbuiting en 
arbeidsverdringing voorkomen wordt.’

limburg.sp.nl

GRONINGEN
Lijsttrekker: Sandra Beckerman

‘Groningen is altijd een wingewest geweest. Nu moet het een 
plek worden die zelf gaat winnen. Het is echt schofterig hoe de 
regering solt met de veiligheid van mensen hier. Er moet dus 
minder gas gewonnen worden en meer compensatie voor  
Groningen  komen. Dat geld willen we vervolgens investeren in 
werk gelegenheid en leefbaarheid.’

‘De sociale werkvoorziening en de zorg zijn de grootste werk-
gevers in Groningen. Precies op die sectoren wordt door het 
kabinet het meest bezuinigd. Wat Groningen nodig heeft is een 
provinciebestuur dat bondgenoot is van de inwoners en strijdt 
tegen Den Haag. Nu is dat nog precies andersom.’

provinciegroningen.sp.nl

OVERIJSSEL
Lijsttrekker: William van den Heuvel

‘We gaan het provinciaal energiefonds volledig 
inzetten voor het beter isoleren van de bestaande 
woningen. Dit geeft een impuls aan de noodlijdende 
bouwsector en leidt tot lagere energielasten, waardoor 
mensen meer te besteden krijgen.’

‘Incidenten zoals het lekken van opgeslagen olie uit  
de zoutcavernes net over de grens in Duitsland heb-
ben ons laten zien dat wij voorzichtig moeten zijn met 
onze bodem. Wat de SP betreft is opslag van gevaar-
lijke stoffen in de bodem van Overijssel onacceptabel.’

overijssel.sp.nl

UTRECHT
Lijsttrekker: Ad Meijer

‘De SP is in de Utrechtse Provinciale Staten 
mede-initiatiefnemer van een voorstel om 
direct te beginnen met de aanpak van ultra- 
fijnstof op de plaatsen waar de gezond-
heidsrisico’s het grootste zijn’

‘In de provincie Utrecht is een schreeuwende 
behoefte aan betaalbare en energiezuinige 
woningen. Iedereen weet dat de gemeen-
ten op dit moment te weinig geld hebben. 
Daarom moet de provincie niet achter-
overleunen: meer geld en inzet voor sociale 
huurwoningen!’

provincieutrecht.sp.nl
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ZUID-HOLLAND
Lijsttrekker: Bart Vermeulen

‘Onze SP-gedeputeerde heeft in Zuid-Holland 
flink werk moeten maken van de naleving van 
milieuregels. Vorige colleges gingen daar wel erg 
liberaal mee om. Inmiddels worden bedrijven wel 
goed gecontroleerd en ook aangepakt als ze zich 
niet aan hun vergunning houden.’

‘Zuid-Holland is heel erg verstedelijkt. Op een 
goede manier omgaan met al die dicht op elkaar 
wonende mensen is heel belangrijk. Als SP doen 
we er daarom alles aan om het beetje groen ook 
echt groen te houden. Goed openbaar vervoer en 
een oplossing voor het tekort van 50.000 sociale 
huurwoningen zijn eveneens cruciaal.’

zuid-holland.sp.nl

NOORD-HOLLAND
Lijsttrekker: Remine Alberts

‘De provincie breekt nu het openbaar vervoer systematisch af. Ook 
afgelopen jaar hief de provincie weer vijf buslijnen op. De SP was 
de enige die zich daartegen heeft verzet. Wij willen geen uitgekleed 
vervoer met belbusjes en buurtbussen. Kleine dorpskernen worden 
aan hun lot overgelaten.’

‘De SP wil in Noord-Holland geen provinciaal geld uitgeven aan aan-
leg van overbodige rijkswegen, en geen commerciële activiteiten in 
natuur- en recreatiegebieden. We willen wél strenger milieutoezicht; 
en fijnstof aanpakken.’

noord-holland.sp.nl

tekst en illustraties Diederik Olders
foto’s Paul Peters

DRENTHE
Lijsttrekker: Wim Moinat

‘In Drenthe mochten bewoners van de 
provincie meepraten over windmolens. Er 
was alleen wel al besloten dat ze er moesten 
komen en waar precies. Als SP willen we dat 
de provincie in een veel eerder stadium naar 
mensen luistert en hen alle informatie geeft, 
dus bij windmolens bijvoorbeeld ook over 
gezondheidsrisico’s en compensatie voor 
waardevermindering.’

‘Drenthe kent een paar steden, maar vooral 
heel veel open ruimte en dorpen. Dat levert 
heel veel mooie natuur op, maar kan ook 
lastig zijn. Als SP zetten we daarom in op 
fijnmazig openbaar vervoer zodat het plat-
teland leefbaar blijft. Anders zijn de ouderen 
veroordeeld tot thuis blijven, trekken  
jongeren weg en verdwijnen daarmee voor-
zieningen als bibliotheken razendsnel.’

drenthe.sp.nl
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FLEVOLAND
Lijsttrekker: Arie Stuivenberg

‘De megaprovincie Utrecht-Flevoland die 
minister Plasterk wil, is een slecht idee. 
Voor de SP is dat niet bespreekbaar.’

‘Dankzij de inzet van de SP hebben we 
een betere overdracht van de jeugdzorg 
naar de gemeenten voor elkaar gekregen; 
door het budget van de provincie voor 
2015 beschikbaar te houden. Ook dankzij 
de SP: openbare oplaadpunten voor de 
ov-chipkaart in Dronten, Noordoostpolder, 
Urk en Zeewolde. En gratis internet in alle 
bussen van het provinciaal streekvervoer.’

flevoland.sp.nl

ZEELAND
Lijsttrekker: Ger van Unen

‘De SP wil dat de provincie het hele openbaar vervoer in Zeeland weer zelf 
gaat regelen. Zo kun je sneller inspringen op veranderingen en hoef je niet 
te betalen voor dure directeuren en een enorme bureaucratie. Door ook de 
Westerscheldetunnel op deze manier te beheren kan de tunnel sneller tolvrij 
worden.’

‘Voorzieningen staan in Zeeland steeds meer onder druk. Of het nu gaat 
om  de laatste pinautomaat in het dorp of de lokale supermarkt. Ook in de 
grote steden verdwijnen voorzieningen. Neem het ziekenhuis in Vlissingen. 
Daarom moeten we nu actie ondernemen, voordat het te laat is! Inwoners van 
 dun bevolkte gebieden hebben evenveel recht op goede zorg, dicht bij huis.’ 

zeeland.sp.nl

GELDERLAND
Lijsttrekker: Eric van Kaathoven

‘Ons plan om te investeren in de bouw en renovatie 
van huurwoningen zorgde voor een doorbraak in de 
Gelderse politiek. De heersende lijn van oppotten 
van de Nuon-miljarden is losgelaten. Er kwam een 
brede investering in onder meer de bouw. Daarmee 
zijn huurwoningen geïsoleerd en extra duurzaam 
gemaakt. Zo zijn mensen aan werk geholpen en ging 
de energierekening omlaag zonder een verhoging 
van de huurprijs.’

‘Onze plannen voor dubbelspoor in de Achterhoek 
hebben ondertussen brede steun. We zijn er nog niet 
maar de eerste knelpunten worden nu aangepakt.’

gelderland.sp.nl

FRYSLÂN
Lijsttrekker: Fenna Feenstra

‘Ik snap niet dat onze provincie miljoenen uitgeeft 
aan prestigeprojecten zoals Thialf en ondertussen de 
subsidies voor sociaal beleid stopt. Daar willen we als 
SP niet aan meedoen.’

‘Wij kiezen voor duurzame energie en een gezonde 
landbouw waarmee we niet de bodem en de dieren 
uitputten. We kiezen voor sociaal beleid en armoede-
bestrijding om mensen een menswaardig bestaan   
te geven. We kiezen voor goede, bereikbare en  
betaalbare voorzieningen zodat iedereen een gelijk-
waardige kans op geluk heeft.’

fryslan.sp.nl

NOORD-BRABANT
Lijsttrekker: Nico Heijmans

‘Provincies moeten ophouden met zeggen daar gaan wij niet over. Als 
er problemen zijn, moeten die worden aangepakt. In Noord- Brabant zal 
de provincie daarom ingrijpen als mensen in hun gemeente verstoken 
dreigen te raken van jeugdzorg en thuiszorg.’

‘Dankzij de SP is in Noord-Brabant het tarief voor busvervoer 50% 
goedkoper geworden voor jongeren van 16 en 17 die geen OV- 
studentenkaart hebben. Zij betalen nu 40 in plaats van 80 euro per 
maand om op school te komen.’

brabant.sp.nl
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 › Op 18 maart zijn de Provinciale Staten-
verkiezingen. Wat houden deze verkiezin-
gen eigenlijk in?
‘Aan de ene kant zijn het normale verkie-
zingen, want het zijn verkiezingen voor de 
provinciale parlementen, die dicht bij huis 
dingen regelen. Aan de andere kant zijn het 
ook bijzondere verkiezingen. Want degenen 
die in de provincies gekozen worden, kiezen 

PROVINCIALE STATENVERKIEZINGEN

EEN STEM OP  
DE SP TELT DRIEDUBBEL’
Op 18 maart vinden de Provinciale Statenverkiezingen plaats. 
Belangrijke verkiezingen, om meerdere redenen. Lijsttrekker 
voor de SP in de Eerste Kamer Tiny Kox: ‘Met een stem op de 
SP maak je ons sterker dicht bij huis, worden wij groter in de 
Eerste Kamer en geef je een  duidelijk signaal aan dit kabinet 
om te vertrekken.’

op hun beurt weer de leden van de Eerste 
Kamer, die samen de helft van onze volks-
vertegenwoordiging vormen.’    

 › Wat doet de Eerste Kamer?
‘Waar de regering en de Tweede Kamer 
werken aan het maken van wetsvoorstellen, 
heeft de Eerste Kamer de taak om na te gaan 
of deze wetsvoorstellen wel in orde zijn. De 

Eerste Kamer kijkt daarbij naar de kwaliteit, 
de uitvoerbaarheid en de naleving van de 
wetten. En we bekijken nog een keer voor welk 
probleem het voorstel eigenlijk een oplossing 
is – of juist niet. En dat is hard nodig ook.’  

 › Mag de Eerste Kamer politiek bedrijven?
‘De Eerste Kamer bestaat uit politieke partijen, 
dus het is logisch dat zij ook aan politiek doet. 
Dat is altijd zo geweest. Dat de PvdA en VVD 
nu klagen over de Eerste Kamer, komt omdat 
zij hier geen meerderheid hebben en er elke 
keer heel veel moeite hebben om hun wetten 
er doorheen te krijgen. Erg opportunistisch 
dus.’  

 › Wat heeft de SP bereikt in de Eerste Kamer?
‘De SP heeft zich bewezen als een betrouwbare 
partij. We zijn ons erg bewust geweest van 

Tiny Kox: ‘Met een grotere SP-fractie in  
de Eerste Kamer kunnen we vaker slechte  
wetsvoorstellen tegenhouden’

‘
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de belangrijkste taak die de Eerste Kamer 
heeft: het kwade te voorkomen. Daar heeft 
de SP veel werk van gemaakt. Ik noem 
bijvoorbeeld het domme voornemen om 
 ziekenhuizen winst te laten uitkeren. Dat 
werd goedgekeurd door de Tweede Kamer, 
maar van tafel geveegd door de Eerste 
Kamer. Ik noem ook de botte beperking van 
de vrije artsenkeuze. Wederom goedgekeurd 
door de Tweede Kamer, maar onderuitge-
haald door de Eerste Kamer. En ik noem 
de bezuiniging op de rechtshulp en op de 
toegang tot de rechter voor iedere burger. 
Bedacht door minister Opstelten en staats-
secretaris Teeven, goedgekeurd door de 
Tweede Kamer, maar tegengehouden door 
de Eerste Kamer.     
Naast onze hoofdtaak om het kwade te 
voorkomen, doen we ook ons best om het 

goede te stichten. Bij mijn vorige verkiezing 
tot lijsttrekker voor de SP in de Eerste Kamer 
beloofde ik een parlementair onderzoek 
naar het privatiseringsproces vanaf de 
jaren negentig. Die commissie is er, voor 
het eerst in de geschiedenis van de Eerste 
Kamer, gekomen. Het onderzoeksrapport 
is nu richtlijn voor regering en parlement. 
Zij weten nu wat de gevolgen zijn als zij 
de publieke sector verder afbreken en nog 
meer macht geven aan de markt. Een ander 
voorbeeld is dat het ons nog net voor de 
kerst is gelukt om te voorkomen dat de ver-
laging van de topinkomens in de publieke 
en semi-publieke sector stiekem een jaartje 
doorgeschoven zou worden. Dat stiekeme 
plan had steun van D66, CDA en VVD. Maar 
het ging gelukkig niet door. Voor het eerst 
in de geschiedenis kwam de Eerste Kamer 
terug van kerstreces – en een meerderheid 
stemde in met een verdere verlaging van de 
topinkomens van 230 naar 180 duizend euro 
vanaf 1 januari.’ 

 › Wat had de SP kunnen tegenhouden  
met meer zetels?
‘Een goed voorbeeld is het leenstelsel, 
waardoor kinderen uit gezinnen met lagere 
inkomens straks mogelijk niet meer kunnen 
studeren. Zowel in de samenleving als bij 
bijna alle politieke partijen leefden grote be-
zwaren tegen dit wetsvoorstel, maar onder 
grote politieke druk is het toch aangeno-
men. Had de SP een paar zetels meer gehad 
dan de huidige acht, dan was dit slechte plan 
niet doorgegaan. Een stem op de SP op 18 
maart kan dus echt het verschil maken.’   

 › Wat doet de SP in de Eerste Kamer om 
kabinetsplannen tegen te houden? 
‘Wij gaan ervan uit dat als je de wedstrijd 
begint, je dan speelt om te winnen. Zoals bij 
de beperking van de vrije artsenkeuze zijn 
we blijven hameren op onze argumenten, 
blijven hameren op de sentimenten die 
leven in de samenleving en blijven hameren 
op de verkiezingsprogramma’s van andere 
politieke partijen. Mede daardoor hebben 
drie PvdA-senatoren gezegd: dit voorstel is 
in strijd met ons verkiezingsprogramma, 
hier kunnen we niet voor stemmen. Omdat 
slechts een paar zetels het verschil maken in 
de Eerste Kamer, werd het wetsvoorstel om 
de vrije artsenkeuze te beperken afgescho-
ten.’ 

 › Welke voorstellen van Rutte II kan de SP 
nog tegenhouden als zij de verkiezingen 
wint?
‘Deze regering zegt van zichzelf dat ze nog 
steeds niet uitgeregeerd is. Dan weten we 
wel wat de toekomst gaat brengen. Dat bete-

kent dat de publieke sector kleiner wordt, de 
lasten voor de burger hoger en de rechten 
van burgers minder. Dergelijke voorstel-
len zullen we dus kritisch tegen het licht 
houden en dan kan het een groot verschil 
maken als de SP een paar zetels meer heeft. 
Zeker gezien de slechte peilingen voor PvdA 
en VVD. Denk bijvoorbeeld aan het versneld 
verhogen van de AOW-leeftijd. Dat voorstel 
moet nog door die nieuwe Eerste Kamer; 
met een grote SP-fractie is er een goede 
kans dat we dat tegenhouden. Straks kan de 
Eerste Kamer beter haar werk doen en beter 
beoordelen of de voorstellen van dit kabinet 
problemen oplossen of juist creëren, zoals 
met het leenstelsel.’  

 › Laatste vraag: waarom moeten mensen 
op 18 maart SP stemmen?
‘De verkiezingen van 18 maart zijn van het 
allergrootste belang. Natuurlijk in de eerste 
plaats om nieuwe provinciale parlementen 
te kiezen. Zodat die beter voor de belangen 
van hun burgers in de provincie kunnen 
opkomen. Maar op 18 maart telt je stem 
dubbel. Zeg maar gerust driedubbel. Met 
een stem op de SP maak je ons sterker dicht 
bij huis, worden wij groter in de Eerste 
Kamer en geef je een duidelijk signaal aan 
dit kabinet om te vertrekken. Want met een 
stem op de SP geef je ook een rode kaart aan 
deze regering.’  •
Zie voor een uitgebreider interview met  
Tiny Kox de aankomende Spanning 
(verschijnt eind februari) 

tekst Tijmen Lucie
foto Paul Peters 

Op 31 Januari stelde de SP-Partijraad de 
kandidatenlijst voor de Eerste Kamer vast. 

DE TOP-TIEN:
 1.  Tiny Kox
 2. Arda Gerkens
 3.  Hans-Martin Don
 4. Anneke Wezel
 5. Bastiaan van Apeldoorn
 6. Tuur Elzinga
 7. Meta Meijer
 8. Bob Ruers
 9. Frank Köhler
 10. Geert Reuten

Kijk voor de hele lijst op
sp.nl/18mrt15

Tiny Kox: ‘Met een grotere SP-fractie in  
de Eerste Kamer kunnen we vaker slechte  
wetsvoorstellen tegenhouden’
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UITGELICHT

In Rotterdam heeft het bestuur van Leefbaar 
Rotterdam, CDA en D66 besloten dat de kwijt-
schelding voor de afvalstoffenheffing voor men-
sen met een laag inkomen wel afgeschaft kan 
worden. De SP-Rotterdam wil die kwijtschelding 
behouden en de lokale lasten eerlijker verdelen. 
De komende jaren lopen de kosten voor mensen 
die dat helemaal niet kunnen missen op tot 180 
euro per jaar. De SP’ers startten een petitie en 
om daar aandacht voor te vragen deelden ze 
pakketjes vuilniszakken uit met een bijzondere 
wikkel: ‘Deze zakken kosten u €180,-’ met een 
foto van de edelachtbare heren van het college.

foto Kevin Levie

  Solidair met de Rotterdamse minima?  
Hier is de petitie: 
rotterdam.sp.nl/kwijtschelding

DURE ZAKKEN
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Normaal zijn de Straatsburgse plenaire vergaderingen van het 
Europees Parlement niet te harden: het is een aaneenschakeling 
van monologen. Maar bij de maiden speech van Pablo Iglesias, de 
fractieleider van de nieuwe Spaanse partij Podemos, zat iedereen 
recht overeind: hij liet het politieke establishment van sociaal- en 
christendemocraten alle hoeken van de zaal zien met zijn vlam-
mende betoog tegen begrotingsfetisjisme. 

Podemos is een partij die is voortgekomen uit de Spaanse 
protestbeweging indignados (de verontwaardigden). Heel veel 

Spanjaarden zijn het bezuinigingsbeleid spuugzat. Daar komt bij 
dat de bezuinigingen nauwelijks gevolgen hebben voor de 
Spaanse rijken. Net als in Griekenland hebben de sociaal- en 
christendemocraten er tientallen jaren lang voor gezorgd dat hun 
rijke vriendjes niets tekortkwamen. Die hoefden niet te bezuinigen: 
vaak via corruptie verzekerden ze zich van een goed inkomen. De 
bezuinigingen troffen de Spaanse jongeren, de gepensioneerden 
en de middenstand. Nog steeds is 1 op de 4 Spanjaarden 
werkloos. De kans op goed werk is voor een Spaanse jongere 
minimaal. 

Eind januari gingen in Madrid tienduizenden mensen de straat op 
om Podemos te steunen. Ik hoop van harte dat het succes van 
partijen als Syriza in Griekenland en Podemos in Spanje snel 
overwaait naar Noord-Europa. Niet alleen het politiek establish-
ment krijgt dan een dreun, maar ook extreemrechts, dat net zo 
min oog heeft voor de belangen van gewone mensen. 

In de gang in het EP heeft Podemos de spreuk opgehangen: Es 
Claro, Podemos!: natuurlijk kunnen we het! Zo is het: in Spanje en 
met de SP ook in Nederland.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

FRISSE GELUIDEN 
IN HET EUROPEES 
PARLEMENTfo
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  > ‘LAAT GRENS-
ONDERNEMERS WEER 
ONDERNEMEN’

SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir (foto) 
heeft de regering gevraagd de gevolgen 
van de hoge accijnzen en btw op brandstof 
niet langer te negeren. ‘Gezinnen en 
transportbedrijven tanken massaal over de 
grens en als ze daar toch zijn, doen ze ook 
meteen hun boodschappen en gaan ze 
daar ook uit eten. Dit beleid zorgt voor een 
kaalslag in de grensstreken.’ Inmiddels 
begint dit gelukkig langzaam ook door te 
dringen tot de regering. ‘De staatssecreta-
ris heeft nu toegegeven dat de hogere 
accijns een lagere opbrengst heeft 
veroorzaakt. Bovendien stijgen de 
uitgaven aan sociale uitkeringen door de 
ontslagen in de grensstreek en verliezen 
we btw-inkomsten omdat mensen hun 
andere aankopen dan ook maar over de 
grens doen.’ Het kabinetsbeleid pakt 
volgens Bashir niet alleen negatief uit voor 
de ondernemers, maar ook voor de 
schatkist en het milieu. ‘Omrijden om over 
de grens te tanken is immers ook nog eens 
slecht voor het milieu.’

De Haagse SP-fractie wil dat het stadsbe-
stuur stopt met het bouwen van zoge-
naamde Polenhotels, woningen met weinig 
voorzieningen voor mensen uit Midden- en 
Oost-Europa. Fractievoorzitter Bart van 
Kent: ‘Mensen die in Den Haag wonen en 
werken hebben recht op een menswaar-
dige manier van wonen, verspreid over de 
stad met dezelfde eisen voor de woning als 
iedereen.’

‘De taal leren’
Ruim een jaar geleden stelde de SP al dat 
Den Haag niet klaar was voor medewer-
kers uit Midden- en Oost-Europa. Van 
Kent: ‘Uit cijfers van de gemeente blijkt dat 
1000 mensen de Nederlandse taal hebben 

  > ‘GEEN NIEUWE POLENHOTELS’

geleerd in 2013. Terwijl er in Den Haag nu 
zo’n 30.000 mensen uit Midden- en 
Oost-Europa wonen. Met dit tempo zijn we 
dan dertig jaar bezig om deze mensen de 
taal te leren. Er moet dus veel meer ingezet 
worden op het leren van de taal. Vooral 
omdat blijkt dat steeds meer van deze 
mensen langer in Den Haag blijven wonen 
en een leven proberen op te bouwen. 
Eerder ging nog 43 procent binnen het jaar 
terug naar het land van herkomst, inmid-
dels is dit percentage gedaald tot 18 
procent.’ 

  denhaag.sp.nl/nieuws/2015/01/geen-nieu-
we-polenhotels-in-den-haag 

Een ‘Polenhotel’ in Rotterdam.
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  > STRIJD SENAAT TEGEN BEZUINIGINGEN RECHTSHULP GAAT DOOR

SP-Eerste Kamerlid Bob Ruers was erg blij 
toen de Eerste Kamer, na een jaar lang 
strijd, de door hem zo gehoopte streep 
zette door de bezuinigingen op de toegang 
tot recht en rechtshulp. Inmiddels is die 
blijdschap echter omgeslagen in woede, 
omdat de Senaat geschoffeerd is door 
verantwoordelijk staatssecretaris Teeven. 
Ruers: ‘In strijd met de uitspraak van de 
Eerste Kamer begint Teeven gewoon per  
1 februari de tarieven van de sociaal 
advocaten te verlagen.’

‘Een principiële kwestie’
Volgens Ruers is dit een principiële kwestie 
voor de Eerste Kamer. ‘Drie eerdere 
SP-moties en een CDA-motie over deze 
kwestie kregen afgelopen tijd ook al steun 
van de meerderheid. Ook hebben we in 

hoorzittingen laten zien dat vrijwel alle 
betrokkenen deze bezuinigingen een 
aantasting van de rechtsstaat vinden.’ Hoe 

die aantasting eruitziet wordt pijnlijk 
duidelijk in de uitkomst van een enquête 
van de Nederlandse Orde van Advocaten. 
Meer dan de helft van de sociaal advoca-
ten zegt door de bezuinigingen te gaan 
stoppen, omdat hun praktijk niet meer 
rendabel is. 

‘Toegang tot het recht staat op het spel’
SP-Tweede Kamerlid Michiel van Nispen: 
‘De eerste kantoren die zich hebben 
gespecialiseerd in zaken voor daklozen en 
vreemdelingen zijn er al mee gestopt door 
eerdere bezuinigingen op de rechtsbij-
stand. We leggen ons hier absoluut niet bij 
neer, want de toegang tot het recht staat 
op het spel. Totdat de bezuinigingen 
definitief van tafel zijn, blijven wij in de 
Eerste en Tweede Kamer doorstrijden.’

In 2013 demonstreerden advocaten tegen de 
bezuinigingsplannen van het kabinet.

ER IS GENOEG VOOR IEDEREEN

  > ‘HO EENS EVEN, WIJ HEBBEN NOG NIET!’

Ruim 200 Drentse SP-ers waren bijeen in 
de dierentuin in Emmen voor een nieuw-
jaarsbijeenkomst, die tevens als aftrap 
gold voor de verkiezingscampagne. Na 
toespraken van de Drentse lijsttrekker 
Wim Moinat en Emile Roemer kreeg de 
drieëntachtigjarige Evert Brouwer uit 
Schoonloo een zilveren tomaat opgespeld 
voor al zijn verdiensten voor de partij. Toen 
Roemer vervolgens wilde proosten op het 
nieuwe jaar en de verkiezingscampagne, 

ontstond er even verwarring in de zaal. 
Slechts 10 procent van de zaal bleek 
champagne te hebben. Harmina Harms uit 
Emmen was een van de SP’ers die 
noodgedwongen toe moest kijken hoe 
andere mensen wel konden proosten. ‘Ho 
eens even, wij hebben nog niet!’, dacht ze 
bij zichzelf. Gelukkig onderbrak Roemer 
de toost en legde hij uit dat we als SP’ers 
zo niet met elkaar om willen gaan, maar 
dat dit helaas wel de realiteit is in Neder-

land. De 10 procent rijkste Nederlanders 
heeft samen meer dan twee derde van het 
vermogen van het land, terwijl de rest het 
met weinig of zelfs helemaal geen vermo-
gen moet doen. De zaal vol SP’ers 
reageerde verontwaardigd en zorgde snel 
voor een eerlijke verdeling. Er bleek 
genoeg voor iedereen, dus kon ook Harms 
van haar champagne genieten. 

Nadat de champagne eerlijk verdeeld was, proostte Emile Roemer opnieuw, maar nu met de hele zaal.
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  > ‘MEDEWERKERS V&D DUPE VAN WANBELEID’

V&D verkeert in slecht weer en daar zijn de 
medewerkers de dupe van. Het warenhuis 
is van plan om personeel loon in te laten 
leveren. Variërend van 5,8 procent voor het 
management tot bijna 10 procent voor de 
medewerkers in de winkel. Daarnaast 
wordt er voorgesteld om banen te schrap-
pen en arbeidsvoorwaarden te verslechte-
ren. SP-afdelingen uit het hele land en 
Emile Roemer waren daarom aanwezig bij 
bijeenkomsten van vakbond FNV om de 
werknemers een hart onder de riem te 
steken en wat ‘zoets voor bij het zuur’ aan 
te bieden.

Onrechtvaardig en dom
In Breda had de SP hartvormige dozen 
bonbons voor het personeel meegenomen. 
Helaas was er geen manager bereid deze 
in ontvangst te nemen. Bas Maes, fractie-
voorzitter voor de SP in Breda: ‘De manier 

waarop de V&D-top bezuinigt is zo 
onrechtvaardig omdat het niet de schuld 
van werknemers is dat V&D in een lastig 
parket zit. En het is ook nog eens dom, 
omdat gemotiveerde werknemers die met 
plezier naar hun werk gaan er juist voor 
kunnen zorgen dat het fijn winkelen is bij 
de V&D.’ 

‘Personeel monddood gemaakt’
Dat de problemen bij V&D enorm leven 
onder het personeel, was te merken aan de 
vele positieve reacties op de actie. De 
angst onder het personeel om met naam of 
foto in de media te komen is echter groot. 
Maes: ‘Het personeel heeft blijkbaar 
instructies gekregen om zich niet negatief 
uit te laten in de media. Mensen worden zo 
monddood gemaakt, want met reorganisa-
ties in het vooruitzicht vreest iedereen voor 
zijn of haar baan.’

DE SP HEEFT DE VVD in de Eerste Kamer op 
het matje geroepen wegens het openlijk 
tegenwerken van de beperking van de 
topinkomens in de publieke sector.

  sp.nl/W7wE

SP-KAMERLID ARNOLD MERKIES waarschuwt 
voor financiële bubbels als de 1100 miljard 
die de Europese Centrale Bank in de 
economie pompt niet naar het midden- en 
kleinbedrijf gaat.

  sp.nl/7gMo 

SP-EUROPARLEMENTARIËR DENNIS DE JONG pleit 
voor drastische maatregelen tegen de 
humanitaire noodsituatie bij de Eurotunnel 
in Calais, waar illegale verstekelingen 
proberen Engeland te bereiken.

  sp.nl/7Nth 

SP-TWEEDE KAMERLID Michiel van Nispen pleit 
ervoor dat relschoppers bij voetbalwed-
strijden te maken krijgen met het straf-
recht en agressietherapie of verslavingsbe-
handeling.

  sp.nl/7nL7

Actie in Breda: Geen uitverkoop van het personeel.

Vier leegstaande Amsterdamse verzor-
gingstehuizen worden met steun van de 
gemeente omgebouwd tot sociale 
huurwoningen voor jongeren en ouderen. 
De verzorgingshuizen staan leeg doordat 
er door rijksbezuinigingen steeds minder 
plek is in zorginstellingen. SP-wethouder 
Laurens Ivens: ‘Ik ben blij dat we als 
gemeente hier een duwtje in de goede 

richting kunnen geven. We bouwen niet 
alleen om tot woonruimte, waar een grote 
behoefte aan is, maar ook nog eens tot 
betaalbare woonruimte. Dat is een heel 
mooie bestemming voor ruimte die anders 
leeg zou komen te staan.’ 

  sp.nl/Mrx3

  > AMSTERDAM MAAKT OMBOUW VERZORGINGSHUIZEN 
TOT SOCIALE HUURWONINGEN MOGELIJK

  > ZUID-HOLLAND  
BLIKT TERUG

Met de verkiezingen van 18 maart in zicht, 
blikt Provinciale Staten Zuid-Holland terug 
op de afgelopen vier jaar. De SP bestuurde 
in deze periode voor het eerst mee en kijkt 
over het algemeen tevreden terug, maar 
ziet nog genoeg punten die om meer 
SP-invloed vragen. Opvallend resultaat 
van het meebesturen is dat de provinciale 
belastingen voor het eerst sinds lange tijd 
niet zijn gestegen. In 2007 stegen ze nog 
met 25 procent. De verklaring hiervoor is 
deels te vinden in de forse bezuinigen op 
bestuurskosten. Aan bestuurderssalaris-
sen werd afgelopen periode 30 procent 
minder uitgegeven, en aan buitenlandse 
reisjes zelfs 76 procent minder. 

  sp.nl/u9Jc
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  > THUISZORGDIRECTEUREN LEVEREN ZELF NIET IN

De directeur van thuiszorgorganisatie 
Verian verplicht honderden thuiszorgme-
dewerkers 20 procent van hun loon in te 
leveren, maar weigert zelf ook maar iets 
van zijn bijna twee ton per jaar op te 
offeren. Dat werd pijnlijk duidelijk toen 
actiecomité Wij zijn de Thuiszorg Nijmegen 
en SP-Tweede Kamerlid Tjitske Siderius 
hem vroegen solidair te zijn met zijn 
personeel. Een uitzonderlijke situatie? 
Volgens Siderius zeker niet. 

‘Riante salarissen onverkoopbaar’
Siderius inventariseerde de beloning van 
84 bestuurders bij 50 thuiszorginstellin-
gen; 35 bestuurders verdienden eind 2013 
meer dan 2 ton, één zelfs meer dan 3 ton. 

Zestig procent van de onderzochte 
bestuurders verdient nog een salaris 
boven de maximale norm van € 178.000 
per jaar. ‘Het is onverkoopbaar dat 
bestuurders in de thuiszorg zichzelf riante 
salarissen toedichten, terwijl sommige 
thuiszorgmedewerkers 20 procent van hun 
salaris moeten inleveren of ontslag 
aangezegd krijgen’, vindt Siderius. Zij wil 
dat minister Schippers zich per direct 
houdt aan de Wet Normering Topinkomens 
(WNT) in de thuiszorg.

  sp.nl/N9ju

  > ‘KOUDE OORLOG 
DICHTERBIJ’

SP-Eerste Kamerlid Tiny Kox betreurt het 
zeer dat de parlementaire assemblee van 
de Raad van Europa meedoet met de roep 
om zwaardere sancties tegen Rusland. 
Rusland heeft daardoor namelijk alle 
resterende relaties met de parlementen 
van 46 andere Europese staten verbroken. 
‘Een Koude Oorlog komt hiermee dichter-
bij.’ 

‘Spanning onnodig en gevaarlijk 
opgevoerd’
De verhoudingen met Rusland worden 
daarmee volgens Kox alleen maar 
beroerder en een oplossing van de 
burgeroorlog in Oekraïne nog moeilijker. 
‘Parlementariërs die hieraan meewerken, 
dragen een zware verantwoordelijkheid. Ik 
ben blij dat ik me namens de linkse fractie 
in de assemblee tegen dit onnodig en 
gevaarlijk opvoeren van de spanning in 
Europa heb mogen keren.’

  sp.nl/rWM9

  > ‘SOLIDARITEIT MET 
OEKRAÏNE NODIG’ 

‘De Russische annexatie van de Krim, de 
door de Russen gesteunde gewapende 
opstand in het oosten en de kolossale 
vluchtelingenstroom vormen een acute 
bedreiging voor de stabiliteit van Oekraïne. 
Net als de voortwoekerende corruptie en 
het gebrek aan een onafhankelijke 
rechterlijke macht. En dat op een moment 
dat het land bijna bankroet is. Europa kan 
niet wegkijken en zou solidair moeten zijn.’ 
Tot die conclusie is SP-Eerste Kamerlid 
Tiny Kox gekomen na zijn werkbezoek met 
een delegatie van de Raad van Europa in 
Kiev, waar hij sprak met president, premier 
en parlement van het wankelende land.

  sp.nl/3PU7

Dankzij een voorstel van de Zeeuwse 
SP-fractie worden kinderen die in Zeeland 
in armoede moeten opgroeien voortaan 
beter ondersteund in hun culturele 
ontwikkeling. SP-fractievoorzitter Ger van 
Unen: ‘Op dit moment groeien ongeveer 
8.500 Zeeuwse kinderen op in armoede en 
dit aantal stijgt nog steeds. Deze kinderen 
raken achterop in hun culturele ontwikke-
ling, doordat zij niet kunnen schilderen, 
dansen, toneelspelen of een museum 
bezoeken.’

‘Toch volwaardig mee kunnen doen’
Het actief beoefenen van kunst kost geld. 
Gelukkig zijn er initiatieven zoals het 
Jeugdcultuurfonds die een financiële 
bijdrage geven aan kinderen die wel graag 
culturele hobby’s willen beoefenen, maar 
daar geen geld voor hebben. Van Unen: 
‘Helaas bereikt het Jeugdcultuurfonds niet 
iedereen.’ Dankzij het SP-voorstel gaat de 
gedeputeerde nu in gesprek met culturele 
instellingen om te zorgen deze kinderen 
toch volwaardig kunnen meedoen.

  > ‘GEEF ARME KINDEREN OOK KANS 
OM CULTUUR TE BELEVEN’

Thuiszorgster Jannie Vissers vraagt Vérian-directeur Klaas Stoter of hij ook 20 procent wil 
bezuinigen op zijn salaris.  
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De Europese Commissie is een openbare 
raadpleging begonnen over de arbeidstij-
denrichtlijn. SP-Europarlementariër Dennis 
de Jong: ‘Dit is de Europese wet die regelt 
dat we met ons allen niet te lang hoeven te 
werken en dat we voldoende vakantie 
krijgen. Het is ronduit gevaarlijk dat de 
Commissie deze rechten nu deels ter 

  > MELDPUNT BUSVERVOER 
NOORD-BRABANT

Sinds eind vorig jaar rijdt Arriva in een 
groot deel van Noord-Brabant volgens een 
nieuwe dienstregeling. Daarover zijn nogal 
wat klachten bij de SP-Statenfractie 
binnengekomen. Nico Heijmans, fractie-
voorzitter voor de SP in Noord-Brabant: 
‘Maar we weten ook, dat op een aantal 
plekken de dienstregeling is verbeterd. We 
zijn daarom erg benieuwd naar alle 
ervaringen, goed of slecht, met de nieuwe 
situatie zodat we die kunnen betrekken bij 
de discussie over de nieuwe dienstregeling 
volgende maand.’ Deel uw ervaringen op 
de site.

  sp.nl/3CTT

Volgens de Gelderse SP-fractie is het het 
beste geen geld meer te steken in top-
sport, maar dat geld te besteden aan 
breedtesport. SP-Statenlid Peter de Vos: 
‘Zolang hiervoor geen politieke meerder-
heid is, zou je in ieder geval voor elke euro 
die naar topsport gaat er ook eentje extra 
in de breedtesport dienen te investeren. 
Concreet betekent dit dat voor de 5 
miljoen die voor de komst van de Giro naar 
Gelderland wordt uitgetrokken, ook 5 
miljoen extra beschikbaar zou moeten zijn 
voor sport voor iedereen.’

Sportieve aftrap
Alle Gelderse gemeenten zouden met dit 
geld ten minste een passende extra 

  > ‘GELDERLAND SPORT MEE’

kleinschalige sportvoorziening kunnen 
realiseren, volgens De Vos. ‘Het kan 
bijvoorbeeld gaan om een extra trapveldje, 
een nieuwe mountainbike-route, een 
Gezond Schoolplein, Outdoor Fitness-
voorzieningen of een beweegtuin bij een 
woonzorgcentrum.’ Na de aanbieding van 
het SP-plan Gelderland Sport Mee daagde 
De Vos, zelf oud-wielrenner, de verant-
woordelijke gedeputeerde uit voor een ritje 
op de stationaire racefiets (foto) om het 
plan ook een sportieve aftrap te geven. 

  sp.nl/7KxJ

  > AANPAK  
ASBESTDAKEN

De Limburgse SP-fractie heeft, in aanslui-
ting op het verbod op asbestdaken per 1 
januari 2024, een grootschalig plan voor 
verwijdering van asbestdaken gepresen-
teerd. Hiermee wordt niet alleen het 
gevaarlijke asbest verwijderd, maar ook 
een bijdrage geleverd aan werkgelegen-
heid en duurzaamheid, omdat gelijktijdig 
wordt ingezet op het isoleren van daken en 
het plaatsen van zonnepanelen.

  http://sp.nl/cr4J

  > VOLWAARDIGE ARBEIDS-
VOORWAARDEN POST

Postmedewerkers krijgen dankzij een 
voorstel van SP en PvdA recht op volwaar-
dige arbeidsvoorwaarden. Nu heeft slechts 
de helft van de bezorgers bij postbedrijf 
Sandd een fatsoenlijk contract, de overige 
werknemers werken voor stukloon. Dankzij 
een amendement van SP en PvdA wordt 
een maas in de wet gedicht. Vanaf 1 januari 
2017 moeten alle landelijke postbedrijven 
ervoor zorgen dat minimaal 80 procent van 
hun werknemers een arbeidsovereen-
komst heeft. 

  sp.nl/pttp

discussie stelt, met een beroep op 
maatschappelijke ontwikkelingen.’ De 
Jong roept daarom iedereen op de online 
vragenlijst van de Commissie in te vullen.

  sp.nl/emH7

  > EUROPESE AANVAL OP ARBEIDSTIJDEN
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SYRISCHE VLUCHTELINGEN IN LIBANON

GEVLUCHT MAAR NIET VEILIG
De Syrische vluchtelingen in Libanon zijn weg van het oorlogsgeweld in 
eigen land. Maar door de vrieskou en het tekort aan hulpgoederen zijn ze 
niet bepaald veilig, stelt SP-Kamerlid Sharon Gesthuizen vast. En nu zijn er 
ook nog gevechten tussen Hezbollah en Israël.
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SP-TWEEDE KAMERLID Sharon Gesthuizen heeft 
begin januari Libanon bezocht. Sinds het 
begin van de Syrische burgeroorlog zijn 9,5 
miljoen mensen op de vlucht geslagen. Zo’n 
1,6 miljoen van hen vluchtten naar Liba-
non, gelegen tussen Syrië en Israël. Met een 
inwonertal van 4,5 miljoen is de vluchtelin-
genstroom enorm te noemen. Gesthuizen: 
‘Samen met Stichting Vluchteling reisde 
ik onder meer naar de Bekaavallei in het 
oosten van Libanon. Wat we daar aantrof-

fen was ongelooflijk triest. Het had vreselijk 
hard gesneeuwd en ook na ons bezoek bleef 
het stormen. Ik maak me ernstig zorgen over 
deze vluchtelingen. Zij hebben dringend 
hulp nodig om zich te kunnen beschermen 
tegen de kou.’

‘Solidair blijven’
De kampen waarin de vluchtelingen zitten 
hebben nauwelijks faciliteiten. Regelmatig 
stortten bijvoorbeeld de tenten in door de 
hevige sneeuwval en er zijn geen deugdelijke 
vloeren binnen in de tenten. Daardoor sla-
pen mensen op natte kleden en dekens. In 
de afgelopen weken zijn er zeker zes mensen 
doodgevroren, waaronder vier kinderen. 
Sharon Gesthuizen: ‘Ik hoop dat we in 
Nederland solidair kunnen blijven met deze 
weerloze mensen.’ De actie die de SP samen 
met D66, de PvdA en GroenLinks rond de 
kerst voor Stichting Vluchteling organiseer-
de, leverde ongeveer een ton op.

Ook in de hoofdstad Beiroet bezocht Gest-
huizen vluchtelingen. De vluchtelingen daar 
zitten niet in een kamp maar leven op straat 
of in ongebruikte gebouwen. Behalve het 
grote probleem van de huisvesting hadden 
deze vluchtelingen ook nog het gebrek aan 
de mogelijkheid om wat geld te kunnen 
verdienen voor voldoende eten en nodige 
medische zorg. Syrische volwassenen mo-
gen van de Libanese overheid niet werken, 
behalve als zij gesponsord worden door een 
burger of een bedrijf. ‘Veel kinderen, soms 
nog maar 3 jaar oud, werken daarom nood-
gedwongen ’s nachts op straat. Zij verkopen 
wat water of bloemen. Ze lopen natuurlijk 
grote risico’s.’ Ook hier wordt geprobeerd 
om hulp te bieden door internationale hulp-
organisaties.

Onveiliger
Na jaren relatieve rust is Zuid-Libanon 
weer strijdtoneel geworden voor strijders 
van Hezbollah en het Israëlische leger. Op 
verschillende plekken beschoten de partijen 
elkaar. Dat levert extra gevaar op voor de 
vluchtelingen. De ligging van Libanon, tus-
sen Israël en Syrië, de door Israël bezette 
Libanese gebieden, de Libanese verzetsbe-
weging Hezbollah die vanuit Libanon de 
Syrische regering lijkt te steunen; het gebied 
is een politiek kruitvat. Dat de Syrische 
vluchtelingen naar deze plek vluchten zegt 
iets over de afschuwelijke situatie waar ze 
van wegvluchten. Intussen lijkt de rust even 

wedergekeerd, nu beide partijen hebben 
aangegeven dat ze het geweld niet willen 
laten escaleren.

Andere landen ruimhartiger
Volgens de SP is en blijft hulp ter plekke de 
beste oplossing – zolang dat niet neerkomt 
op ‘ze zoeken het daar maar uit’. Volgens 
Gesthuizen moet Nederland ook proberen 
om de meest kwetsbare mensen, zoals 
alleenstaande moeders met kinderen, een 
plek te bieden in ons land. Op dit moment 
biedt ons land aan slechts 250 Syrische 
vluchtelingen zulke hulp. Andere landen, 
zoals Duitsland, zijn daarin veel ruimharti-
ger geweest. In bijvoorbeeld Zweden werden 
maar liefst 8000 Syrische vluchtelingen 
welkom geheten. Gesthuizen deed voorstel-
len in de Tweede Kamer, maar kreeg ook van 
partijen als D66 en PvdA geen steun voor 
een ruimhartiger opstelling die verder gaat 
dan mooie woorden. ‘Als je als Europa zegt: 
we vangen samen 100.000 vluchtelingen op 
en verdelen het eerlijk, dan maak je echt een 
verschil. Het alternatief is een hele verwaar-
loosde, kwetsbare generatie Syrische kinde-
ren’, aldus Gesthuizen. ‘Dat lijkt me, in alle 
opzichten, de slechtst mogelijke uitkomst.’

Nacht van de vluchteling
Elk jaar loopt Gesthuizen met een SP-team 
mee in de Nacht van de vluchteling, geor-
ganiseerd door Stichting Vluchteling. Het 
is een nachtwandeling van Rotterdam naar 
Den Haag, waarmee lopers en teams  
sponsorgeld ophalen. De hulp aan Syrische 
vluchtelingen is een van de hoofddoelen van 
dit sponsorgeld. De Nacht van de vluchte-
ling is pas op 14 mei, maar wie mee wil 
lopen, kan beter vroeg beginnen om zoveel 
mogelijk sponsors binnen te halen. Sponso-
ren kan natuurlijk ook: op onderstaande link 
steunt u via Sharon Gesthuizen de vluchte-
lingen in de wereld. •

foto Sharon Gesthuizen

  Nacht van de vluchteling: 
sp.nl/NvdV

  Hier is een video te vinden van het bezoek 
van Sharon Gesthuizen:

 sp.nl/ShiL

De vluchtelingen hebben dringend hulp nodig 
om zich te kunnen beschermen tegen de kou.
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HET WAS VIJF JAAR GELEDEN volop in het 
nieuws: een gepest homostel in Utrecht 
klopte vergeefs om hulp aan bij burgemees-
ter Aleid Wolfsen. Amsterdammer Peter van 
Maaren (57) pakte het anders aan: hij trad 
zijn treiteraars met open vizier tegemoet. Hij 
liet zich niet wegpesten uit zijn bescheiden 
benedenwoning in de Diamantbuurt. Met 
zijn verzoenende houding zaaide hij verwar-
ring onder zijn belagers, jongens met een 
Marokkaanse achtergrond. Inmiddels heeft 

hij er zijn missie van gemaakt om voorlich-
ting te geven aan de jeugd over religieuze, 
culturele en seksuele identiteit en diversi-
teit.

Oprotten
De kerstdagen liggen alweer ver achter ons, 
maar bij Peter van Maaren staat de overda-
dig versierde kerstboom nog fier overeind. 
Een kleine en een veel grotere kerststal zijn 
evenmin opgeruimd. Geen plekje in het 

overvolle woonkamertje is onbezet: overal 
beeldjes in alle soorten en maten, met als 
absoluut pronkstuk en blikvanger een piëta, 
een treurende Maria met het lichaam van 
Jezus op haar schoot.
Hij herstelt van een zware operatie. Er was 
een tumor uit zijn dikke darm verwijderd, 
maar twee weken na die ingreep kreeg hij 
een nauwelijks te stelpen bloeding. Hij zal 
nog een keer onder het mes moeten. ‘Daar 
zie ik niet tegenop, het heeft geen enkele zin 

PETER VAN MAAREN  
LIET ZICH NIET WEGPESTEN
Als homo in een woonwijk vol heetgebakerde hangjongeren werd hij uitgescholden, bespuwd 
en bedreigd. Maar Peter van Maaren liet zich niet klein krijgen. Hij trok ten strijde, met het 
gesprek als wapen. Hij won het pleit en is nu een graag geziene spil in de buurt.

Peter van Maaren in het door hem nieuw leven ingeblazen buurthuis.
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om je er van tevoren druk over te maken. 
Problemen zijn er om op te lossen, niet om 
je erdoor uit het veld te laten slaan.’ Die hou-
ding tekent Peter van Maaren. Voordat een 
burnout hem velde, gaf hij les op een mbo-
school in Zaandam. Engels, maatschappij-
leer, economie, vrije expressie, hij draaide 
er zijn hand niet voor om. ‘Geen van mijn 
collega’s voelde er iets voor om de moeilijke 
leerlingen voor zijn rekening te nemen; voor 
mij was het juist een uitdaging en ik heb er 
veel van opgestoken.’
Die reserve onder leerkrachten, of zelfs pure 
angst, trof hij later ook aan, toen hij zich als 
homoseksueel in islamitische kringen begaf. 
‘Schelden, spuwen, bedreigen, ik kreeg heel 
veel over me heen en werd er paranoia van. 
Ik moest aan de antidepressiva, maar ik wei-
gerde om de confrontatie uit de weg te gaan. 
Die strijd heb ik in mijn eentje geleverd, de 
rest dook weg.’

Bleef de intimidatie aanvankelijk nog be-
perkt tot zijn directe leefomgeving, na het 
verschijnen van zijn boek Mijn meester is 
een homo (met een voorwoord van Ahmed 
Aboutaleb en een aanbeveling van Jan Marij-
nissen) en de nodige publiciteit via AT5 en 
de VPRO nam de intimidatie grote vormen 
aan. Hij kon maar beter oprotten en het 
liefst zo snel mogelijk. Zelfs zijn buren, be-
vreesd voor zijn veiligheid, adviseerden hem 
om te verhuizen. Het broeide en borrelde 
in de Diamantbuurt – het multiculturele 
en in de stijl van de Amsterdamse School 
opgetrokken deel van Oud-Zuid. De politie, 
hulpverleners en stadsdeelbestuurders had-
den de handen vol aan de bestrijding van 
criminaliteit en overlast.

Gebedsruimte
Peter van Maaren zat in het oog van de 
orkaan en hield het hoofd koel. Hij trok als 
eenling niet het zwaard, maar ging de dia-
loog aan. Hij wist het vertrouwen te winnen 
van de vaders van de onruststokers en begaf 
zich in het hol van de leeuw, een strenge 
Marokkaanse moskee. ‘Een man met baard 
zette mij midden in de gebedsruimte en ik 
bad zo goed en zo kwaad als ik kon mee. De 

jongens wisten niet hoe ze het hadden en 
werden stevig aangesproken op hun gedrag. 
Dat was een kantelpunt.’
Van het een kwam het ander. Hij deed mee 
aan de ramadan en blies het buurthuis 
nieuw leven in, nadat hij eerder al bij hem 
om de hoek de Straattafel van de grond had 
getild: een plek voor spontane ontmoetin-
gen. Onvermoeibaar gaat Peter van Maaren 
door met het ‘prediken’ van wederzijds 
respect, met het kweken van begrip voor 
elkaars cultuur en achtergrond en met work-
shops en gastlessen, ook op basisscholen.

‘In de Diamantbuurt is het klimaat intus-
sen een stuk aangenamer, al zou ik het 
nog niet een paradijs willen noemen’, zegt 
‘buurt-thermometer’ Van Maaren. ‘Het 
wil nog weleens donderen en bliksemen, 
maar zo heetgebakerd als voordien zijn ze 
niet meer en het onderlinge vertrouwen is 
gegroeid. De mensen durven elkaar weer 
aan te spreken. Natuurlijk moet de liefde wel 
van twee kanten komen en ik wijs moslims 
ook terecht als dat nodig is. Geen wijn bij de 
barbecue? Kom nou. Het eten bij een buurt-
feestje? Halal én haram. Gebedsdiensten in 
het buurthuis? Toch maar niet doen.’

Linkmiegels
Peter van Maaren is een begenadigd com-
municator. Hij spreekt de taal van de straat, 
inclusief een mondvol Arabisch en doet dat 
als een volleerd acteur. ‘Daar kijken de jon-
gens van op, dan luisteren ze opeens. Ik kan 
ook in hun taaltje schelden. Al doe ik dat 
natuurlijk niet, of het moet ironisch bedoeld 
zijn. Ik heb ze altijd voorgehouden niet te 
schelden op iemand die anders geaard is. Re-
ageren vanuit boosheid is zinloos, dat deed 
ik niet. Elkaar met verwijten om de oren 
slaan schiet niet op. Door dit consequent zo 
aan te pakken, haalde ik het weg bij mezelf. 
Ook al was dat vaak heel lastig en moest ik 
door een langdurig proces heen. Het heeft 
niet alleen met religie te maken. Er zit bij die 
jongens soms zoveel agressie en haat dat ik 
niet uitsluit dat ze seksueel zijn misbruikt 
toen ze jonger waren. Ze zijn bang voor zich-
zelf, de grootste schreeuwerds voorop. Dat 

zulke dingen gebeuren, net zoals in chris-
telijk orthodoxe kringen of onder priesters, 
weet iedereen, alleen praat niemand erover.’
‘Als ik, om maar iets te noemen, voor een 
les aan dertig homofobe mocro’s tussen de 
18 en 25 jaar naar Amsterdam-West moet, 
doe ik net alsof ik Alice in Wonderland ben. 
Ik blijf ver uit de buurt van de demonen, 
terwijl ik weet dat deze in mijn ogen gewone 
knapen gevaarlijk kunnen zijn. En als ze 
met de schoenen op tafel zitten, spreek ik ze 
daarop aan. “Maar meester,” hebben ze wel 
eens gezegd, “wij zijn toch mooie jongens.” 
De linkmiegels! Ach, daar kan ik eigenlijk in 
stilte best om grinniken.’

Omdat hij in de moskee komt, hadden ze te-
gen hem gezegd: ‘Peter, als je moslim wordt, 
is alles jou vergeven.’ Hij piekert er niet over. 
‘Ik wil een kerstboom in huis en naar de 
nachtmis kunnen gaan, ook al ben ik niet 
rooms-katholiek. Ik weiger om me ergens op 
vast te laten pinnen, alles moet openstaan. 
Ik zou willen dat het elke dag kerstmis was. 
Kerstmis is het feest van het licht, van het 
nieuwe begin – en Maria is voor mij het 
symbool daarvan. Weet je, ik beschouw de 
wereld als mijn familie, maar ik vind niet 
ieder familielid even aardig.’

Aan zijn ziekbed verscheen een moslima 
met haar zoon: ‘Zij beschouwt mij als zijn 
coach.’ De andere patiënten op de kamer ke-
ken er verwonderd naar. ‘Als wij dit met ons 
allen als doodnormaal gaan beschouwen, 
zijn we een heel eind op de goede weg.’ •
tekst Robin Bruinsma
foto Karen Veldkamp 

‘Reageren vanuit boosheid is 
zinloos, dat deed ik niet’
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IN 2010 MAAKTE ontwerper Bob van Vliet een 
poster voor de SP, die nadien veel gebruikt is 
door afdelingen op straat: de ‘koek’-poster. 
Van Vliet: ‘Het mariakaakje is een heel 
herkenbare vorm. Er wordt vaak gepraat 
over “hoe de koek verdeeld is”; dat gecom-
bineerd met het feit dat de verdeling ook 
echt belachelijk ongelijk is, leidde tot een 
aansprekend beeld.’ In frisse kleuren werd 
duidelijk hoe oneerlijk het vermogen is 
verdeeld in Nederland. Maar de achtereen-
volgende regeringen van VVD, CDA en PvdA 
doen er weinig aan. Sterker nog: de verschil-
len worden almaar groter. Daarom moest er 
vorig jaar een update van de poster komen, 
met nieuwe cijfers. De verschillen waren 
groter geworden: de rijkste 10 procent was 
nóg rijker geworden, de armste 60 procent 
had nog minder vermogen. Een nieuwe 
poster, een nieuwe kleur.

Niet eens meer een klein kruimeltje
Een paar weken geleden kwam het CBS 
echter met de nieuwste cijfers, over 2013. 
Voorlopige cijfers weliswaar, maar hoe dan 
ook schokkend. De rijkste 10 procent heeft 
nu maar liefst 66 procent van het vermogen 
in handen. Een nieuwe poster bleek een 
probleem. De 60 procent mensen met het 
minste vermogen hebben nu een negatief 
vermogen: dat is dus niet een heel klein 
kruimeltje, maar een negatief kruimeltje.

KOEKIEMONSTER
HOE LAAT JE ZIEN DAT DE VERSCHILLEN IN NEDERLAND TE GROOT ZIJN? 

‘Verdeling nóg belachelijker’
Ontwerper van het origineel Van Vliet werd 
gevraagd mee te denken: ‘Toen ik de nieuwe 
cijfers zag, dacht ik: de verdeling is nóg 
belachelijker geworden. Het is nu zo scheef 
dat het moeilijk wordt om het helder af te 
beelden.’ Uiteindelijk kwam het idee om dan 
maar de groepen anders in te delen. Niet 10 
procent rijkste – 30 procent daaronder – 60 
procent minst vermogenden; maar 10, 20, 
70 procent. Van Vliet: ‘In het origineel vond 
ik het al een beetje een kunstgreep, want 
ook daarin had een deel van de mensen in 
de minst vermogende groep een negatief 
vermogen. Maar nu moeten we het bezit van 
die enorme groep van 70 procent bij elkaar 
optellen om op een positief vermogen uit te 
komen; dat is al een boodschap op zich! Je 
kunt je zelfs afvragen of de koek-metafoor 
nog wel klopt; er is geen koek die verdeeld 
wordt. De koek is van een kleine groep rijken 
en de rest heeft schulden.’

Verklein de verschillen
De rijkste 10 procent heeft, als een koekiem-
onster, twee derde van het vermogen in han-
den gekregen. In meer gelijke landen leven 
mensen langer, blijven ze langer gezond en 
is de criminaliteit lager. Er is in Nederland 
genoeg voor iedereen, maar we verdelen het 
niet goed. De SP wil daarom de verschillen 
verkleinen. •

  Meer informatie over ongelijkheid en de 
oplossingen van de SP?

 Kijk op sp.nl/genoeg

  Meer over Bob van Vliet: sjokola.nl

DE KOEK!
HOE ZIT HET MET ONS VERMOGEN?

De 10% rijksten 
bezitten bijna 60%,
ruim € 700 miljard

30% van de mensen 
bezit 38% van het 
totale vermogen

 60% van de 
Nederlanders heeft 
samen slechts 2%

De regering bezuinigt een hap van 18 miljard.
Van wie zou u dat vragen?
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10% van de Nederlanders
bezit 61 procent
van de rijkdom.

30% van de mensen 
bezit 38 procent

60% van de 
mensen heeft 

samen minder dan 1%.

Maar de koek is verkeerd verdeeld!

ER IS GENOEG 
VOOR IEDEREEN!

De posters van 2010 en 2015.  
Pagina rechts: de nieuwe poster.

Ontwerper Bob van Vliet.
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MAAR DE KOEK IS 
VERKEERD VERDEELD!

ER IS GENOEG VOOR IEDEREEN

 
 

DE KOEK!
HOE ZIT HET MET ONS VERMOGEN?

De 10% rijksten 
bezitten bijna 60%,
ruim € 700 miljard

30% van de mensen 
bezit 38% van het 
totale vermogen

 60% van de 
Nederlanders heeft 
samen slechts 2%

www.sp.nl

10% van de 
Nederlanders
bezit 66 procent
van de rijkdom.

20% van 
de mensen 
bezit 
31 procent.

70% van 
de mensen 
heeft 
samen 
3 procent.
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IN DE VORIGE EEUW was Detroit hét symbool 
van de Amerikaanse belofte. Arbeiders op 
zoek naar een beter bestaan, veelal zwart en 
afkomstig uit de Zuidelijke staten, trokken 
er massaal naartoe. Detroit was de stad van 
het legendarische muzieklabel Motown en 
het kloppend hart van de auto-industrie, 
met merken als Ford, General Motors en 
Cadillac. Hoe anders is dat nu. Globalisering 
nekte de grote Amerikaanse autobedrijven; 
Aziatische concurrenten namen de markt 
over. De bevolking van Detroit kromp 
van 1,8 miljoen inwoners naar een kleine 
700.000, waarvan er zo’n 200.000 onder 
armoedegrens leven. In 2013 werd een voor-
lopig dieptepunt bereikt, toen de stad zich 
failliet liet verklaren.

Grote bedrijven vrijuit
Geheel volgens de neoliberale traditie werd 
besloten om de rekening van de crisis bij de 
gewone burgers te leggen: bezuinigen en 
privatiseren luidde het devies. Een op-
merkelijke stap daarbij is het grootschalig, 
meedogenloos afsluiten van het water bij 
particuliere wanbetalers. Tienduizenden 
inwoners van Detroit met een betalingsach-
terstand zijn het afgelopen jaar afgesloten 
van water – terwijl de grootste wanbetalers 
(bedrijven en vermaarde sportclubs) geen 
strobreed in de weg wordt gelegd. Critici 
zien hierin de opmaat naar privatisering van 
de watervoorziening – iets wat we tot nu toe 
alleen kenden in ontwikkelingslanden. Niet 
alle stedelingen leggen zich zomaar neer bij 
het afsluiten en de voortdurende prijsstij-
gingen van het drinkwater in Detroit. Lokale 
actiecomités hebben de gemeente aange-
klaagd bij de rechter en zelfs de Verenigde 
Naties ingeschakeld om op te komen voor 
het recht van burgers op schoon drinkwater, 
een mensenrecht. 

‘Ons werkplezier kapot gemaakt’
Aan deze geteisterde stad, Detroit, bracht 
SP-leider Emile Roemer begin dit jaar een 

HET DRAMA VAN DETROIT
De Armerikaanse stad Detroit is zo goed als failliet. Emile Roemer 
sprak er met bewoners en activisten over hun strijd tegen onder 
andere de waterafsluitingen.

Het vervallen treinstation van Detroit, ooit 
de trots van de stad.fo
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bezoek; samen met algemeen SP-secretaris 
Hans van Heijningen en voormalig SP-
senator Kees Slager. Een van de mensen 
die ze er spraken is Dianne Feeley, een 
gepensioneerde blanke arbeidersvrouw 
die al vanaf haar meisjesjaren politiek 
actief is. ‘De bazen hebben onze trots en 
ons werkplezier kapot gemaakt. Tientallen 
jaren was je iemand als arbeider in de auto-
industrie, maar dat is allemaal verleden tijd. 
De teloorgang begon met het outsourcen 
van de toeleveringsbedrijven, met het 
verplaatsen van de productiecapaciteit van 
het centrum van de stad naar de satellietste-
den en daarna naar het zuiden van de VS’, 
vertelt zij. ‘De afgelopen tien jaar hebben de 
grote autobedrijven een groot deel van hun 
productiecapaciteit naar het zuiden van de 
VS en naar Mexico verplaatst en hebben zij 
verschillende soorten contracten in weten te 
voeren. Vaak gebeurde dat met steun van de 
vakbonds-top die niet zag of niet wilde zien 
dat groepen arbeiders daardoor tegen elkaar 
uitgespeeld werden.’

‘Tranen in je ogen’
De crisis waar de stad onder gebukt gaat, 
is verschrikkelijk. De zwarte crisismana-
ger die het failliete Detroit de afgelopen 
anderhalf jaar bestuurde, weet de crisis aan 
de eigen bevolking die ‘lui en dik’ zou zijn. 
Gepensioneerde arbeiders werden met 20 
tot 30 procent gekort op hun pensioen en 
moesten zwaar inleveren wat betreft hun 
ziektekosten. In de loop van dit jaar dreigen 
tienduizenden gezinnen op straat te worden 
gezet omdat zij de gemeentelijke belastingen 

niet kunnen betalen. De gemeentebelastin-
gen zijn gebaseerd op oude WOZ-waarden 
van woningen, die in werkelijkheid door het 
instorten van de vastgoedmarkt dramatisch 
gekelderd zijn. Openbaar vervoer is er niet, 
terwijl twee derde van de bevolking geen 
geld heeft om een auto te kopen of zich 
in taxi’s te verplaatsen. De gemeente is al 
tientallen jaren blut waardoor zij naar de 
bevolking weinig meer te bieden heeft dan 
politie, brandweer en ambulancediensten 
die allen op minimaal niveau opereren. 
Zomaar een berichtje uit de Detroit Free 
Press: Kym L. Worthy, openbaar aanklager in 
Detroit, maakt bekend dat justitie vanwege 
gebrek aan budget de afgelopen jaren tien-
duizend aangiften van verkrachting heeft 
laten lopen.
Qua nieuw gemeentelijk beleid is het ge-
meentebestuur van Detroit de afgelopen tijd 
niet verder gekomen dan het subsidiëren 
van grote vastgoedprojecten met honder-
den miljoenen dollars, het aanleggen van 
een tramlijn van drie kilometer die een 
opkomende yuppenwijk met het centrum 
verbindt en het faciliteren van maar liefst 
drie gigantische casino’s. ‘In een daarvan 
ben ik een keer binnen geweest’, zegt Di-
anne, ‘maar je krijgt tranen in je ogen als je 
ziet wat voor volk daar rond loopt. Voor het 
overgrote deel arme stakkers die hun laatste 
geld vergokken in de hoop op de jackpot.’

Universiteit van de straat
Will Copeland is een van de drijvende 
krachten binnen de East Michigan Environ-
mental Action Council, die kantoor houdt in 

een statig pand van de Cristian Unification 
Church. Anders dan de naam van de organi-
satie en het onderkomen doen vermoeden, 
treffen we daar twee jongere en een oudere 
zwarte activist die de universiteit van de 
straat met succes doorlopen hebben. Ze 
spreken met waardering over Obama, voor 
zover die miljoenen mensen toegang heeft 
gegeven tot een ziektekostenverzekering en 
de vereiste financiële eigen bijdrage voor de 
eerste twee jaar van de community college 
af heeft geschaft. Maar zolang er – in hun 
woorden – meer gevangenissen dan mid-
delbare scholen voor zwarten zijn, moet er 
nog wel wat gebeuren. ‘Bij de pakken neer-
zitten is natuurlijk geen optie’, zegt Bryce, 
die muziekproducent is en sound tracks, 
korte films en maatschappelijke en politiek 
verantwoordelijke commercials maakt. ‘Het 
gaat erom dat je jongeren weet te bereiken 
en dat is niet zo moeilijk als je concreet iets 
kunt betekenen voor jonge rappers. Verder 
organiseer ik met een groep mensen weg-
geefwinkels, want wie heeft er nou geen 
spullen staan waar andere mensen wat aan 
hebben of die je zelf kunt gebruiken.’
 
Waterafsluitingen
Een van de dingen waar Will mee bezig is 
– Will is met duizend dingen bezig, en ook 
nog effectief volgens zijn vrienden – is het 
verhinderen van waterafsluitingen die dit 
jaar 35 duizend gezinnen boven het hoofd 
hangt. Het gemeentelijke waterbedrijf zou 
zich schuldig maken aan ‘zwarten bashen’, 
door een beeld te schetsen dat hun klanten 
niet met geld om kunnen gaan, op nieuwe 
Nikes lopen, et cetera. ‘Dat zij zelf lekken 
niet aanpakken, klanten op laten draaien 
voor de kosten van leningen die het bedrijf 
is aangegaan, daar hoor je het bedrijf niet 
over’, vertelt hij. ‘Niet alleen zijn we bezig 
met mensen correct te informeren, maar 
ook om mensen uit de zwarte gemeenschap 
tot leiders op te leiden. Ik neem jonge gasten 
mee naar delen van de stad of van de staat 
waar ze nog nooit geweest zijn. Minder 
jongeren dan tien, twintig jaar geleden gaan 
naar de kloten door drugs en ook het geweld 
in gezinnen en op straat is aanzienlijk min-
der dan in het recente verleden. We hebben 
nog een lange weg te gaan, maar we weten in 
ieder geval welke kant we op moeten.’ •
De tekst is ontleend aan het websiteverslag van 
Hans van Heijningen over bezoek SP-delegatie 
aan de VS.

  Hier zijn meer delen van het reisverslag te 
lezen: sp.nl/Ayy4 

Kees Slager en Emile Roemer bij een muurschildering van Diego Rivera, die in 1933 Detroits 
industriële kracht vereeuwigde.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer en waarom werd je lid van de 
SP?
‘Acht jaar geleden, omdat de SP staat voor 
gelijkwaardigheid en vermindering van de 
inkomensongelijkheid.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Tuinieren, wandelen, schilderen en piano 
spelen. Ik maak zelf muziekstukken en ik 
geef pianoles aan kinderen. Niet volgens 
de reguliere methoden, maar improvise-
rend.’

 › Treed je ook weleens op?
‘Ja, bijvoorbeeld in verpleeginstellingen 
waar mensen amper meer buiten komen. 
Ik probeer dan buiten naar binnen te 
brengen: met muziek, foto’s en kleine 
gedichtjes, bijvoorbeeld over de natuur en 
het strand. Ik geniet ervan als iemand zegt: 
“Oh ja, dat deed ik vroeger ook, zo met 
mijn voeten in het water.”’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘De Nederlandse kust, het liefst in de 
herfst. Ik heb in Afrika gewerkt, in Gambia 

en Oeganda, daar miste ik de zee en de wind 
enorm.’

 › Wat is jouw motto?
‘Ik probeer mensen in mijn omgeving ruimte 
te geven om zichzelf te ontwikkelen, dat 
loopt als een rode draad door mijn leven. 
Door ze serieus te nemen, goed naar ze te 
luisteren en waar nodig te steunen. Ik heb 
bijvoorbeeld ook voor de vrijwillige thuis-
zorg gewerkt en samen met anderen provin-
ciebreed steunpunten voor mantelzorgers 
opgericht. Daar hebben zich drieduizend 
vrijwilligers bij aangesloten. Dan komt die 
gelijkwaardigheid weer om de hoek kijken: 
als je mensen zoveel mogelijk zelf betrekt bij 
het oplossen van problemen, kun je zoveel 
van elkaar leren.’ •

VOETEN IN HET WATER
Landbouwkundig ingeni-
eur Sylvia Tuinder (47) uit 
 Middelburg staat op de derde 
plek van de kandidatenlijst 
voor de Provinciale Staten 
van Zeeland. Een provincie 
die ze kent als haar broekzak. 
Namens de stichting Land-
schapsbeheer heeft ze er, met 
hulp van honderden vrijwil-
ligers, een 400 kilometer lang 
wandelnetwerk aangelegd. 
Sylvia heeft drie schoolgaande 
kinderen.
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een kleine, handzame samenvatting van 
Kapitaal in de 21e eeuw, het boek van de 
Franse politiek econoom Thomas Piketty 
over inkomens- en vermogensongelijkheid. 
Dat boek sloeg wereldwijd in als een bom 
en zette ongelijkheid bovenaan de politieke 
agenda. Al maanden schrijven onder meer 
alle kranten, de Tribune en de Spanning 
over dat boek.’ 

 › Als het zo’n belangrijk boek is, waarom 
zou je dan alleen de samenvatting lezen?
‘Voor zo’n omvangrijk werk, leest de grote 
Piketty best lekker weg. Maar ik kan me 
voorstellen dat niet iedereen honderden 
 pagina’s aan cijfertjes, statistieken en 
tabellen wil lezen. Het boek is alleen wel te 
belangrijk om te negeren. Ik raad daarom 
iedereen aan in ieder geval deze kleine 
versie te lezen. Aan één avondje heb je al 
genoeg om deze samenvatting te lezen en te 

WIE Tuur Elzinga (1969), woordvoerder Sociale 
Zaken en Buitenlandse Zaken voor de SP in  
de Eerste Kamer

LEEST De Kleine Piketty: Het kapitale boek 
samengevat (uitg. Business Contact 2014)

TUUR LEEST
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begrijpen wat bedoeld wordt met inmiddels 
beroemde formules als r>g.’ 

 › Maar dit is niet door Piketty zelf 
 geschreven.
‘Nee, de kleine versie is geschreven door 
Wouter van Bergen en Martin Visser, twee 
financieel journalisten van De Telegraaf. 
Hier en daar kun je hun mening wel tussen 
de regels door of in een quote terugvinden, 
maar over het algemeen hebben ze een 
goede neutrale samenvatting gemaakt. 
Alleen in de inleiding en de epiloog presen-
teren ze hun eigen analyse, omdat Piketty 
geen onderzoek heeft gedaan naar ongelijk-
heid in Nederland.’

 › Kun jij je in hun analyse vinden?
‘Ze constateren dat Nederland bekend staat 
als een vrij egalitair land omdat altijd naar 
inkomensverdeling gekeken is, terwijl we 
nu dankzij Piketty inzien dat Nederland 
qua vermogensverdeling juist uitermate 
ongelijk is. Zelfs als je de pensioenvermo-
gens meetelt – al ligt het dan misschien iets 
genuanceerder. Bovendien kun je pensioen-
vermogen niet zonder meer meetellen, want 
dat is geen vrij te besteden vermogen zoals 
bijvoorbeeld spaargeld. De epiloog is maar 
heel klein en maakt vooral duidelijk dat er 
ook in Nederland nog heel wat werk is voor 
academici om goede definities van bijvoor-
beeld vermogen af te spreken en daar veel 
meer onderzoek naar te doen.’

 › Ben je het eens met de aanbeveling van 
Van Bergen en Visser om de belastingen 
te verlagen, behalve misschien voor de 
vermogens van de allerrijksten? 
‘Ze stellen terecht vast dat de sociale 
voorzieningen in Nederland steeds minder 
worden en dat mensen daarom meer eigen 
buffer nodig hebben. Ik zou de oplos-
sing alleen niet in minder belastingen en 
premies zoeken. De oplossing van Van 
Bergen en  Visser past perfect bij de nega-
tieve spiraal waar we in Nederland in zitten 
sinds de jaren tachtig. Door bezuinigingen 
zien  mensen de overheid als een minder 
betrouwbare partner, die wel dingen toezegt 
maar niet nakomt. Mensen hebben dan 

minder zin om belastingen te betalen en 
meer behoefte aan een particulier appeltje 
voor de dorst. Met nog minder belastingen 
versterk je die negatieve spiraal alleen maar, 
in plaats van met die trend te breken. Het 
moge duidelijk zijn dat we als SP liever de 
collectieve voorzieningen in stand houden, 
zodat je privé minder  vermogen hoeft te 
 vergaren om een menswaardig leven te 
 kunnen hebben.’ •
 
tekst Jola van Dijk

ALS JE DE GROTE PIKETTY WEL WIL BEGRIJPEN,  
MAAR NIET WIL LEZEN’

‘
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PRIKBORD@SP.NLBEZUINIGINGEN  
OUDERENZORG
Hallo kinderen, wat een zwarte bladzijde op 
mijn oude dag. De dag dat ik uit bed gevallen 
ben en op de vloer weer bijkom. Hoofd en 
bovenlichaam onder het bed, een stoel over 
de romp. Toch de bel gevonden. Antwoord: ‘Ik 
kom zo. Ik ben bezig.’ Wachten. ‘Oh, wat een 
toestand hier! Kunt u op de armen steunen, 
de voeten intrekken? Nee, dit wordt niets. Ik 
kan u niet alleen tillen. Ik moet een collega 
bellen, ik ben maar alleen.’ Die collega ken ik. 
Een erg lieve vrouw. Maar die moet waar-
achtig uit Oudemirdum komen, had geen 
dienst! Daar zit je dan op de vloer. Een deken 
om en wachten maar! Eindelijk: daar zijn 
ze en je wordt in bed geholpen, natte spul-
len vervangen. ‘Ga maar lekker slapen’, en 
weg zijn ze. Andere morgen. Om negen uur 
wakker geworden. Gebeld. ‘Ik kom er zo aan.’ 
Om tien uur nog eens gebeld. ‘Ik ben bezig, 
ik kom zo snel mogelijk.’ Elf uur: daar is de 
zuster. Ze zegt: ‘Ik ben alleen en we hebben 
een sterfgeval vanmorgen.’ 
Dit bericht is niet verzonnen. Het komt uit 
een brief van mijn 92-jarige vader, die zijn 
leven lang heeft gewerkt en niet weet waar 

hij dit aan te danken heeft. Hij heeft er altijd 
voor gewerkt om zich te laten verzorgen op 
zijn oude dag, als hij er zelf de kracht niet 
meer voor heeft, en vraagt zich af: wat nu. Ik 
hoop dat zijn noodkreet gehoord wordt door 
de verantwoordelijken die op de ouderen-
zorg durven te bezuinigen.

Henk Duijff, Noordoostpolder

JE SUIS ARTHUR
Je suis Charlie. Met deze slogan zijn mensen 
de straat opgegaan voor de democratische 
rechtsstaat. Maar hoe Charlie zijn we? Wat 
doen we de volgende dag op ons werk?  
Spreken we ons uit, stellen we kriti-
sche vragen aan managers, bestuurders, 
 directeuren? Eén van de bedreigingen voor 
onze democratie zijn extreem gewelddadige, 
meedogenloze acties zoals de aanslag in 
 Parijs. Maar er is ook dreiging van binnen-
uit. Zoals we bijvoorbeeld kunnen lezen 
in het boek van en over Arthur Gotlieb: 
‘Operatie werk Arthur de deur uit: Dagboek 
van een ongewenste werknemer.’ Arthur 
was integer. Arthur werkte voor een Neder-
landse overheidsinstantie, een toezicht-

houder. Arthur was kritisch. Goed onder-
bouwde kritiek dient de rechtsstaat. Het 
verhaal van Arthur staat niet op zichzelf. We 
leven in een tijd van autoritaire, totalitaire 
tendensen. Er is moed voor nodig om je uit 
te spreken. Word Charlie! Dat betekent ook: 
wees Arthur. Ga staan voor een omgang met 
mensen, besluitvorming en besteding van 
publieke middelen die een democratisch 
land waardig zijn.

Caroline Lehmann, Amsterdam

of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort
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De winnaar van januari is M.J. van der Bolt uit Uden. 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 5 maart 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  
Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN JANUARI 2015

Horizontaal
3 Luchtwaardig feestartikel (6). 5 Tandheelkundig teken van koningsmacht 
(5). 9 Sex gehad? Op de bon geslingerd! (13). 10 Pr-strategie van prostituee 
die aan bondage doet (14). 11 Het gespleten karakter van een onbarmhartig 
aimabel persoon (11 en 5,6). 12 Mens-erger-je-niet op het toneel (4).
14 Maritieme familie van de angsthaas (9). 15 Nu reeds onderricht over 
de hele stof? (2,3 en 5). 17 Europese paarden (9). 18 Word je vanzelf; ook 
zonder kinderen (5).

Verticaal
1 ’t Is een puinhoop onder dieven (11). 2 Ticket wijst de weg naar binnen 
(11). 3 Vereist voor (een visie op) taarten maken (7). 4 Lens zorgt voor een 
neutrale zienswijze (9). 5 Is rond oudjaar een luidruchtig succesnummer (7). 
6 Nestelt in schaakstuk (8). 7 Vloerbedekking, favoriet bij de Toeareg (11).
8 Hulde aan het verleden! (3, 8 en 11). 11 Vuile kleding is zooo verleden tijd 
(3). 13 Zonder deze is het (g)een strt (7). 16 Zo loopt een dronkelap aan (5).

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3  4  

5 6

7 8

9  

10 

11 12  

13

14 15  

16

17 

18

Henry en Lucas, © FLW 2015 
CITATENRAADSEL

CITATENRAADSEL

Opdracht: vul in de gele en rode vakjes de achternamen in van de mensen van wie een citaat (alle uitspraken gaan over ‘aarde’) is weergegeven. De 
oplossing is een 18-letterig gezegde (in de rode verticale balk). Het bestaat uit 3 woorden, en gaat ook over aarde.
Voorgaande twee jaren gingen de citatenraadsels eerst over ‘water’ en daarna ‘lucht’. Wie zal zeggen wat we volgend jaar doen! 
Een ‘lange ij’ is één letter; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier. 

1 Een leugen is al driemaal rond de aarde gelopen, eer de waarheid zijn schoenen aantrekt. 
2 Probeer een plekje te vinden waar het zo stil is dat je de aarde om haar as kunt horen draaien. 
3 De fanatici op aarde zijn vaak de heiligen in de hemel. 
4 Dat is het hele kapitalistische systeem: de aarde wordt net zo lang uitgebuit tot het op is.
5 Niets zwakkers op aarde dan de mens. 
6 De beste mensen op deze aarde, dat zijn de honden en de paarden. 
7 Geen vrede op aarde zonder mensen van goede wil. 
8 De hemel en aarde kunnen lang leven, omdat ze niet voor zichzelf leven. 
9 De taal slaapt in een syllabe / en zoekt moedergrond om te aarden. 

10 De aarde lacht in bloemen. 
11 Geef mij een vast punt, en ik zal de aarde bewegen. 
12 Vrede op aarde betekent het einde van de beschaving zoals we die nu kennen. 
13 Mocht god vandaag op aarde neerdalen, zou hij niet zonder credit card kunnen. 
14 De mens is een ziekte op de huid van de aarde. 
15 De aarde is als een ruimteschip, waar geen handleiding bij kwam. 
16 De aarde heeft voor allen plaats. 
17 Dansen is de aarde verzoeken de zwaartekracht op te heffen. 
18 Hij hoopt de hemel te verdienen door de aarde tot een hel te maken. 

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Opdracht: vul in de gele en rode vakjes de achternamen in van de mensen van wie een citaat (alle uitspraken gaan over ‘aarde’) is weergegeven.  
De oplossing is een 18-letterig gezegde (in de rode verticale balk). Het bestaat uit 3 woorden, en gaat ook over aarde.
Voorgaande twee jaren gingen de citatenraadsels eerst over ‘water’ en daarna ‘lucht’. Wie zal zeggen wat we volgend jaar doen!
Een ‘lange ij’ is één letter; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier.

Horizontaal
3) Kaplaarzen 6) Te licht bevonden 10) Terneergeslagen 12) Asbak  
14) Dichtbewolkt 16) Aparte 18) Betaalpas 19) Edelsteen  
20) Uitgegeven 21) Gek.

Verticaal
1) Zijrivier 2) Leen 3) Kringgesprek 4) Afbraakbeleid 5) Veestapel  
6) Toe 7) Hijstoestel 8) Heidebok 9) Dagtenue 11) Nachtbus 13) Gasstel  
15) Taart 17) Lef.

CRYTPOGRAM IMAGINAIRE WOORDENLIJST
Eervolle vermeldingen voor de leukste vondsten:  
Els Lemmen (Minister van Onwijs - Dom Jetje)  
I. Burger (Roerend Slecht - Sleurhutmankement) 
Moos van Maris (AfPOWderen - Geen-stijllozing) 
T. Kick (Hersenspoelsel - Lekkende Politicus)

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3  4  

5 6

7 8

9  

10 

11 12  

13

14 15  

16

17 

18

Henry en Lucas, © FLW 2015 
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Je bent 18 jaar: je mag stemmen, 
gekozen worden, autorijden, alcohol 
drinken, sigaretten kopen, trouwen, 
je betaalt 100 euro per maand aan 
zorgverzekering. Je wordt in alle 
opzichten als volwassen beschouwd, 

behalve als je werkt: dan krijg je tot 
je 23e veel minder dan het normale 
minimumloon en word je na het 
zoveelste tijdelijke contract weer 
weggestuurd. Daarom doet ROOD mee 
aan de FNV-campagne voor een echt 
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loon vanaf 18 jaar, echte contracten en 
respect voor werkende jongeren! Doe 
ook mee en vul de enquête in op  
www.fnvjongerenenquete.nl/ROOD of 
stuur een mailtje naar rood@sp.nl voor 
meer informatie.

VAN RAAK ZOEKT ONS 
 
In zijn nieuwe boek ‘Op zoek naar ons’ 
gaat SP-Tweede Kamerlid Ronald van 
Raak in een verzameling columns op zoek 
naar de gedachten over sociale zeker-
heid in de verschillende politieke partijen. 
Hij treedt in discussie met mensen die 
worstelen met het wij-gevoel en probeert 
te verklaren waarom oude denkbeel-
den opnieuw populair worden en oude 
leiders soms opnieuw kunnen inspireren. 
Nieuwsgierig naar de visie van Van Raak 
op  klassieke denkers als Marx en Jezus 
en zijn Haagse anekdotes? ‘Op zoek naar 
ons’ is te bestellen via de  
webshop van de SP.

  shop.sp.nl
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Verkiezingscampagne
Van Dokkum tot Maastricht, 
van Leiden tot Hengelo

6

18 maart: Reken af!
30.000 ontslagen in de zorg, de rijken 
rijker, 4,5 miljard voor de JSF

12

Spencer Zeegers
‘Ik heb geen tijd voor teleurstelling  
of cynisme’  
18

Thuiszorg
Omslag? Kaalslag!

22

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Thuisblijven helpt niet

10, 17, 24, 25, 26, 27 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge

Bij de verkiezingen voor de Provinciale 
Staten zal de opkomst een grote rol gaan 
spelen. De twijfel onder mensen is groot. 
Hee! stemmen wel zin, als deze regering 
toch gewoon haar gang gaat?

Ik snap deze twijfel wel. Het politieke 
spel wordt steeds vaker over de rug van 
gewone mensen gespeeld. In Groningen 
weten ze daar alles van. Jarenlang heb-
ben ministers met eurotekens in de ogen 
het gas omhoog gepompt, zonder zich 
ooit te bekommeren over de gevolgen 
voor de Groningers.

Hetzelfde zien we in de thuiszorg, in de 
sociale werkplaatsen en onder huurders. 
Met politieke praatjes wordt het harde 
bezuinigingsbeleid witgewassen. Oude-
ren ‘wíllen’ zogenaamd niet meer naar 
het verzorgingshuis en dus dwíngt het 
kabinet hen om langer thuis te wonen. 
Dat voedt het cynisme. Veel ouderen 
willen immers juist de keuze houden. 
Een plek in het verzorgingshuis óf goede 
zorg thuis.

Wie met deze politiek wil afrekenen kan 
niet aan de kant blijven staan. Wie zwijgt 
stemt toe. Dat is mijn antwoord op ieder-
een die vraagt of stemmen wel zin hee!. 
Wie nu thuisblij! gee! Ru"e en Sam-
som toestemming om hun karwei af te 
maken. We weten wat dat betekent. Meer 
marktwerking in de zorg, fors hogere 
huren en nog meer werkloosheid.

De verkiezingen van 18 maart zijn een 
referendum over dit kabinet. Wie wil 
afrekenen hoe! daarvoor alleen maar de 
korte wandeling naar het stembureau te 
maken. Een kleine moeite, een krachtig 
protest.

Actueel
Het stille offensief tegen 
werknemersrechten

4

11 Heerlen: ‘Klopclub’ krijgt steun voor miljonairsbelasting 
14 Theater de Moed: Nieuwgierigheid en plezier 
15 Amsterdam: ‘Gemeente kapt met ‘werken zonder loon’
16 AIVD: ‘Meer geld voor slimme mensen, niet voor spionage’ 
28 Hans-Martin Don leest: ‘Genadebrood – de onstuitbare opmars  

van de voedselbank’ 
29 LinksVoor: Simon Zandvliet racete dwars door de Sahara
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‘EINDE CAO DREIGT’, kopte De Telegraaf 
halverwege februari. ‘Cao’s dienen niet het 
algemeen belang en staan een flexibele eco-
nomie in de weg, betoogde VVD-Kamerlid 
Anne Mulder in dagblad Trouw. De liberaal 
hekelt daarin onder meer de extra vakantie-
dagen voor ouderen, de algemene loonstij-
ging en aanvullende afspraken bij ziekte 

Cao’s hebben hun langste tijd gehad. Het stakingsrecht moet 
van de baan. Zomaar twee geluiden die de afgelopen weken in 
de media te horen waren. Wat is hier gaande? Is er een frontale 
aanval op essentiële werknemersrechten ophanden? 

en arbeidsongeschiktheid. Dit onder het 
mo"o: kost de werkgevers allemaal geld. 
‘De VVD wil de klok tweehonderd jaar te-
rugze"en’, zegt SP-Tweede Kamerlid Paul 
Ulenbelt: ‘De cao’s zijn afspraken tussen 
werkgevers en werknemers. Die hebben 
veel bijgedragen aan de verbetering van 
de welvaart en de positie van werkne-

mers.’ Maar zijn zulke liberale geluiden niet 
levensgevaarlijk? De VVD is immers een 
machtige partij... Ulenbelt: ‘VVD en ook D66 
zijn feitelijk altijd tegen algemeen bindende 
cao’s geweest. Onderzoek hee! echter aan-
getoond dat 90 procent van de werkgevers 
voorstander is van cao’s. Die verschaffen 
hen namelijk duidelijkheid: met cao’s weten 
ze waar ze aan toe zijn. Zonder cao’s zouden 
ze met iedere werknemer apart moeten gaan 
onderhandelen. Toegegeven, er is vorig jaar 
in sommige sectoren vertraging opgelopen 
bij het afsluiten van cao’s, omdat werkgevers 
niet tegemoet kwamen aan de bonden. Maar 
geloof me: er is geen kentering aanstaande 
als het gaat om cao’s. Het instituut cao staat 

‘ DE VVD WIL DE KLOK  
TWEEHONDERD JAAR 
TERUGZETTEN’

Een foto uit de goede oude tijd toen er nog geen CAO’s waren en niemand zich zorgen hoefde te maken over kinderopvang.



opdrachtgever verantwoordelijk voor de 
bedrijven die hij inhuurt, en tevens voor de 
onderaannemers lager in de keten. Dus: als 
er sprake is van een misstand, bijvoorbeeld 
onderbetaling, kan de werknemer verhaal 
gaan halen bij zijn werkgever en zonodig 
vervolgens stapsgewijs tot aan de uiteinde-
lijke hoofdopdrachtgever opklimmen.
Paul Ulenbelt: ‘Op zich is het goed dat die 
mogelijkheid nu bestaat. De werknemer kan 
nu bij wijze van spreken de trap oplopen als 
er iets mis is. Alleen: ik had liever gezien dat 
hij de trap áf zou kunnen, dat hij boven-
aan in de keten zou kunnen beginnen bij 
de hoofdopdrachtgever (in het geval van de 
A2 bij Maastricht dus de overheid –red.). 
Dat doe jij namelijk ook als jij een defect 
aan je auto hebt. Dan begin je bovenaan en 
ga je meteen naar de dealer waar je de auto 
gekocht hebt en niet naar de fabriek waar 
hij gemaakt is. Laat staan naar de producent 
van het defecte onderdeel. De trap af is nou 
eenmaal gemakkelijker dan de trap op.’ Dat 
laatste was ook het oorspronkelijke plan 
van minister Asscher. Maar het was de VVD 
die daar een stokje voor stak. De libera-
len vonden namelijk dat ‘de trap af’ grote 
aannemers te veel zou belasten. Nie"emin 
vindt Ulenbelt de aangenomen wet een stap 
vooruit. ‘Voor het eerst in de geschiedenis 
kunnen werknemers buiten hun werkgever 
om anderen aansprakelijk stellen.’ Vanaf 
nu mogen werkgevers ook geen loon voor 
huisvesting meer inhouden en moet het 
loon giraal uitbetaald worden, om betere 
controles mogelijk te maken en belasting-
ontduiking tegen te gaan. 
Zo lijken werknemersrechten als het 
stakingsrecht en het bestaan van cao’s 
weliswaar niet accuut onder druk te staan 
en worden hier en daar zelfs succesjes 
geboekt. Maar toch. Ondertussen worden er 
in invloedrijke kringen regelmatig ultra-
liberale sentimenten opgeboerd die nopen 
tot alertheid en solidariteit. Juist nu. •
tekst Rob Janssen 
foto isgeschiedenis.nl

alleen bij de VVD ter discussie. Wel zit er 
beweging in de opzet van de cao’s. Maar een 
kentering die zou duiden op het verdwijnen 
van cao’s is niet aan de orde.’ 

Maar toch. Eveneens vorige maand overhan-
digde Ulenbelt samen met FNV-voorzi"er 
Heerts een petitie aan VNO-NCW-voorman 
De Boer. In de petitie betuigden diverse 
bedrijven steun voor het blijven erkennen 
van het internationaal stakingsrecht als 
grondrecht. Beetje griezelig, want staat dat 
stakingsrecht ter discussie dan? Ja en nee. 
Een paar jaar geleden begonnen werkgevers 
ineens in de ILO (de Internationale Arbeids-
organisatie van de Verenigde Naties) aan 
het internationaal stakingsrecht te morre-
len. Het recht op staken zou per land apart 
bekeken moeten worden, vonden ze. Maar 
dan, zo redeneerden de vakbonden, zouden 
misstanden als kinder- en dwangarbeid in 
landen als Bangladesh en India niet meer 
bestreden kunnen worden. Ulenbelt: ‘De 
houding van de werkgevers was ingegeven 
door de Verenigde Staten, Groot-Bri"annië 
en Canada. Inmiddels hebben die hun keutel 
weer ingetrokken en zi"en ze weer in de 
mand.’
Maar wat moeten we dan denken van 
‘moderne’ misstanden in ons eigen land, 
bijvoorbeeld rondom de Portugese en Poolse 
arbeiders bij de A2-tunnel in Maastricht? 
Volgens onderzoek van Dagblad De Lim-
burger hielden (buitenlandse) uitzendbu-
reaus fikse bedragen in op hun loon voor 
huisvesting en reizen. En niet alleen dat: de 
klokkenluiders die deze misstanden aan het 
licht brachten, verloren prompt hun baan. 
Op aandringen van de SP riepen Provinciale 
Staten van Limburg de provincie – naast het 
Rijk en de gemeente Maastricht opdracht-
gever van de A2-ondertunneling – op om in 
het geweer te komen tegen deze uitbuiting. 
Den Haag doet dat nu ook. Want eind febru-
ari werd in de Tweede Kamer de zogenaam-
de Wet aanpak schijnconstructies aangeno-
men, waarmee uitbuiting beter bestreden 
kan worden. Volgens die wet is vanaf nu de 

Van principes en 
compromissen

In meer steden dan ooit (nu meer dan 
veertig) maakt onze partij deel uit van het 
college van Burgemeester en Wethouders. 
Aan die deelname is in alle plaatsen een 
formatieproces voorafgegaan. In dat proces 
tasten partijen af of ze het met elkaar eens 
kunnen worden over een programma voor 
de komende vier jaar. Bij die onderhande-
lingen is het een kwestie van slim opereren 
om zoveel mogelijk dingen uit je eigen 
program binnen te halen.
Alles binnenhalen is uitgesloten, omdat de 
andere deelnemende partijen natuurlijk 
ook hun wensen hebben. Het is altijd een 
kwestie van geven en nemen, door onder-
werpen aan elkaar te gunnen of door te 
proberen een middenweg te vinden.
Omdat het lokale bestuur minder gepoliti-
seerd is en vaak meer pragmatisch is, zijn 
colleges van allerlei samenstellingen in 
principe mogelijk. En dat zien we dan ook. 
We werken in colleges van B&W soms sa-
men met partijen waarmee samenwerking 
in één coalitie op landelijk niveau vrijwel 
ondenkbaar is.

De kunst is ervoor te zorgen dat het college 
een koers vaart die veel herkenbare punten 
voor de SP oplevert. We maken het verschil 
of we doen niet mee, dat is het uitgangs-
punt. Daarbij spelen onze principes mense-
lijke waardigheid, gelijkwaardigheid en so-
lidariteit een doorslaggevende rol.  Brengen 
we met collegedeelname deze principes 
dichterbij, dan doen we mee. Is dat niet het 
geval, dan verkiezen we de oppositie.

Coalitie of oppositie: beide liggen ons 
prima. In een coalitie kunnen we zaken 
sneller en beter voor elkaar krijgen, en in de 
oppositie kunnen we het onversneden SP-
geluid laten horen omdat we geen compro-
missen op voorhand hoeven te sluiten.

Maar wat we ook doen, waar we ook zi"en: 
onze principes van menselijke waardigheid, 
gelijkwaardigheid en solidariteit ver-
loochenen we niet. Daar stáán we voor. Die 
vormen onze reden van bestaan.

COLUMN

Jan Marijnissen

‘90 procent van de werkgevers  
is voorstander van cao’s’



6 TRIBUNE maart 2015

ALMERE
OVERDONDEREND, maar oh zo lekker. Dat zijn 
de klanken van The Originals Brassband, 
die Emile Roemer welkom heet in Almere. 
SP’ers uit Flevoland zijn zo massaal naar de 
campagnestart van hun partij in de jongste 
provincie gekomen, dat Roemer het niet 
kan laten om te zeggen: ‘Volgens mij begint 
de revolutie echt in Flevoland.’ Waarna een 
vrolijke rode stoet door het centrum van 
Almere trekt. Vervolgens gaat de SP-leider 
in gesprek met jongeren bij het Huiskamer-
project Kwintes. In Almere leven nogal wat 
jongeren op straat, of dreigen daar terecht 
te komen. Kwintes helpt ze met het zoeken 
naar woonruimte en bij sociale, psychische 
en financiële problemen. Een grote steen des 
aanstoots bij Kwintes: de eigen bijdrage in de 
jeugd-ggz. Roemer erkent dat. Maar, aldus 
de SP-voorman:  ‘Pessimistisch? Ik niet. Er is 
werk aan de winkel.’ Precies wat de jongelui 
ook vinden. 

EMILE ON TOUR
De afgelopen weken was Emile Roemer op verkiezingstour. Een tour 
die hem voerde door stad en land, langs thuiszorgmedewerkers die 
strijden voor een betere zorg en naar prachtige lokale initiatieven. 
Overal is hij met open armen ontvangen. ‘Pessimistisch? Ik niet.  
Overal is werk aan de winkel.’

STEYL
In het Missiehuis St. Michaël, in het aan 
de Maas gelegen Steyl, heerst een haast 
contemplatieve sfeer als Winfried Timmers 
de plannen van de Stichting Kloosterdorp 
ontvouwt. Emile Roemer hoe! geen moeite 
te doen om zich in te leven in de proble-
matiek. In zijn eigen Maasdorp Sambeek, 
veertig kilometer stroomopwaarts gelegen, 
staan drie kloostergebouwen leeg, in Steyl 
zijn dat er ‘nog een paar’ meer.
Het stichtingsbestuur wil in aanmerking 
komen als pilot voor een asbestvrij Limburg. 
De SP trekt al tientallen jaren ten strijde 
tegen asbest. Het is de bedoeling om in Steyl 
asbest van daken te verwijderen (een totale 
oppervlakte van 8000 vierkante meter) om 
vervolgens een energiecentrale van zon-
nepanelen te installeren. Dat moet dan 
gebeuren met de inzet van ‘leerlingen’ van 
ambachtelijke werkplaatsen. ‘Zo slaan wij 
twee vliegen in één klap. Het oude vakman-

schap krijgt een impuls en de duurzaamheid 
wordt bevorderd.’
‘Meteen doen.’ Emile Roemer hoe! er geen 
seconde over na te denken, zoals hij ook 
gecharmeerd is van de idealen van de Stich-
ting Kloosterdorp, die geheel handelt in de 
geest van Arnoldus Janssen, de grondlegger 
van de enclave in Steyl. Zij zet zich in voor 
de kwetsbare en hulpbehoevende mens en 
stree! naar bezinning, persoonlijke groei, 
culturele ontwikkeling en oriëntatie op de 
wereld. Tegen die achtergrond mag ook het 
idee voor een speciale academie voor pro-
jectontwikkelaars, bestuurders en managers 
worden gezien. Ze zullen daar in een veilige 
omgeving leren om hun morele kompas bij 
te stellen. ‘Dat is hard nodig, want er is niet 
alleen sprake van een financiële, maar ook 
een morele crisis’, zegt Emile Roemer.
Er is nog even tijd om een kijkje te nemen in 
het Wereldpaviljoen, een maatschappelijk 
verantwoorde a"ractie voor vooral de jeugd, 

Almere: The Originals Brassband. Heerlen: bij het graffity-kunstwerk Struggle.
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die er op allerlei speelse en inter actieve 
 manieren kennis kan maken met het leven 
in Nicaragua. Deze voorziening sluit naad-
loos aan op het missiewerk dat al 140 jaar 
vanuit Steyl wordt verricht en op de solida-
riteit die de SP consequent uitdraagt.

SITTARD-GELEEN
Dan zakt het SP-team verder zuidwaarts af 
langs de Maas voor de volgende tussenstop: 
Si"ard-Geleen. In een gerestaureerd water-
molencomplex volgt een ontmoeting met 
Wij zijn de Thuiszorg Westelijke Mijnstreek, 
een actiegroep waarvoor de kiem werd 
gelegd door de SP. De bevlogen Eugénie Jan-
sen licht een manifest toe om de noodzaak 
van het behoud van goede thuiszorg te on-
derstrepen. Er gaat in Si"ard-Geleen zoals 
overal elders in Nederland van alles mis 
met de thuiszorg. ‘Wij zijn de oren en ogen 
van onze cliënten, maar moeten intussen 
samen met hen de rekening betalen voor de 
bo"e bezuinigingen van het kabinet. Onze 
werkgever stelt ons voor een onmogelijke 
keuze: salaris of onze baan inleveren.’
Emile Roemer zet meteen zijn handteke-
ning onder het manifest (‘Ik word woest als 
ik de reacties in Den Haag hoor’) en roept 
het hele land op om er ook achter te gaan 
staan. ‘Twintig procent loon minder, het 
is echt krankjorum.’ Eugénie Jansen is blij 
met die onvoorwaardelijke steunbetuiging 
en beloo! de barricades niet te zullen 
verlaten voordat er een passende oplossing 
is gevonden.

HEERLEN
Na de lunch (een broodje en een kop soep) 
snelt de campagneploeg naar ‘SP-gemeente’ 
Heerlen, waar zij in het centrum wordt 
rondgeleid door wethouder Jordy Clemens 
(milieu, onderwijs en jongeren). Riet en Jan 
de Wit lopen mee. In dit Jaar van de Mijnen 
vormen kunst, mode en design de pijlers on-
der een nieuwe identiteit voor de voormalige 
mijnstad. Heerlen schudt het verleden niet 
van zich af, maar wil er juist een nieuwe en 
eigentijdse toekomst op bouwen. Niet voor 
niets heet een enorm graffitiwerk, gemaakt 
door vooraanstaande Amerikaanse kunste-
naars, Struggle. Op een andere muur prijkt 
een kanarie in een kooi, het zogenaamde 
koelpietje. Ooit namen mijnwerkers vogel-
tjes mee naar beneden. Viel het vogeltje om 
dan moest je, vanwege mijngas, maken dat je 
wegkwam. Datzelfde koelpietje is te vinden 
in de winkel annex atelier 100% Heerlen, 
een sympathiek project waar Carola van Ier-
sel leiding aan gee!. 100% Heerlen sluit als 
leerbedrijf en werkplaats naadloos aan op 
de idealen van de SP. Deelnemers, vanaf 18 
jaar en door welke omstandigheid dan ook 
in een uitkeringssituatie beland, doorlo-
pen een traject van een hal%aar en volgen 
een op het individu toegesneden creatief 
programma dat voorziet in de bevordering 
van werkhouding, gedrag, presentatie, inzet 
en wilskracht. ‘Iedereen die bij ons binnen-
komt, maakt op de eerste dag meteen een 
kant en klaar product en geloof maar dat dat 
voldoening gee!. Je ziet het zelfvertrouwen 
gaandeweg groeien, ze ontwikkelen een 

positief zel&eeld en doen vaardigheden op 
waarmee ze na afloop kunnen doorstromen 
naar een opleiding of baan’, legt Carola van 
Iersel uit.
Het klinkt Emile Roemer als muziek in de 
oren. Hij krijgt als souvenir een in het atelier 
gemaakte pungelzak mee (mijnwerkers 
namen hun werkkleding en eten mee in een 
blauwgrijs geblokte pungel). ‘Daarmee kan 
ik thuis komen,’ meent Emile. Voordat hij 
op huis aan kan, is hij ’s avonds te gast bij de 
regionale omroep L1. 

DEVENTER
Ze waren er allebei op de Brink in Deventer: 
Ru"e en Samsom. En ze herinnerden het 
winkelend publiek aan de belo!es die ze 
niet nakwamen. Pechtold van D66 liep er 
ook rond, namelijk als degene die ‘dit kabi-
netsbeleid mede mogelijk hee! gemaakt’. 
Overijsselse ROOD-leden beeldden het drie-
tal op ludieke wijze uit in een rollenspel en 
trokken veel bekijks. Oh ja; er was nog een 
politiek kopstuk aanwezig: Emile Roemer. 
Maar dat was de echte!

DOKKUM
Voor de tweede keer binnen een paar 
maanden reist Emile Roemer af naar het 
ziekenhuis De Sionsberg in Dokkum. Daar-
mee doet hij een belo!e gestand. Hij was er 
in november samen met Kamerlid Renske 
Leijten om de medewerkers een hart onder 
de riem te steken en zou terugkomen als 
De Sionsberg van de ondergang was gered. 
Dankzij het personeel en de specialisten, 

Heerlen: bij het graffity-kunstwerk Struggle. Almere: Emile in gesprek met jongeren.
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die terwijl de curatoren zich bogen over 
de afwikkeling van het faillissement zelfs 
zonder salaris doorwerkten, kon sluiting 
worden voorkomen, al gingen er wel afdelin-
gen dicht en moest het werknemersbestand 
worden afgeslankt. 
Jan-Leendert Brouwer, voorzi"er van de 
medische staf, legt uit dat er nog een lange 
weg is te gaan (‘we zi"en een beetje in een 
impasse’). De polikliniek draait inmid-
dels weer op volle toeren en neurologie en 
cardiologie zijn klaar voor de doorstart. 
Voor gynaecologie zijn evenwel nog geen 
contracten met verzekeraars afgesloten en 
een bereidwillige oogarts behandelt zonder 
overeenkomst toch patiënten, in dit geval 
passanten genoemd. Ingewikkelde ingrepen 
verricht hij niet.
Onder hetzelfde dak bevindt zich het 
verpleeghuis Waadwente, dat ook de nodige 
klappen kreeg na het failliet van zorggroep 
Pasana. Cliënten, bewoners en verpleeg-
kundigen praten Emile Roemer bij over de 
ontstane situatie en spreken hun zorgen uit. 
Er komt geen geld meer binnen, de verze-
keraars hameren voortdurend op quota 
en intussen is het moeilijk opereren in het 
spanningsveld tussen de praktijk van alledag 
en de eisen van het Centrum indicatiestel-
ling zorg (CIZ).
Inge Pesch, specialist ouderenzorg, komt 
met een fraaie term voor de dag: draaideur-
revalidanten. ‘Natuurlijk willen wij ook dat 
patiënten zo snel mogelijk weer naar hun 
eigen omgeving kunnen, maar vaak gebeurt 
dat te vroeg, met alle gevolgen vandien. Wij 
kunnen het beste inscha"en wanneer het 
verantwoord is. Gaat het te snel dan komen 
de mensen in de problemen. Vereenzaming 
en depressies of een ongelukkige val met 

als gevolg een gebroken heup. Dan komt die 
meneer of mevrouw, alsnog geïndiceerd, na 
een paar maanden weer bij ons terug.’
Emile Roemer denkt hardop: ‘De zeven 
zorginstellingen in deze regio moeten 
zelfstandig verder kunnen, dus los van een 
grote organisatie, geheel op eigen kracht. 
Dat zou direct een einde maken aan de grote 
onzekerheid onder het personeel en de 
patiënten. En als daar financiële steun voor 
nodig is, moet de Nederlandse Zorgautori-
teit daarin voorzien.’

PINGJUM
Na Dokkum doorkruist het Team Roemer 
de provincie om een kijkje te nemen bij de 
Coöperatie Pingjum, een groep gelijkge-
stemde zielen in het oogstrelende dorpje 
onder de rook van Harlingen. Het gezel-
schap, met in de gelederen lijs"rekker Fenna 
Feenstra, wordt verzocht de schoenen uit te 
doen alvorens de voormalige bewaarschool, 
op eigen kracht omgetoverd in Podium 
Pingjum, te betreden. Toen Pingjum dreigde 
te worden omsingeld door veertig tot zestig 
windmolens met een hoogte van 120 meter 
kwam een deel van de dorpsbewoners in 
verzet. Dankzij het knokwerk van de SP-
statenfractie werd in het provinciehuis nipt 
besloten het bij één enkele dorpsmolen te 
laten. De Coöperatie Pingjum, opgericht in 
mei vorig jaar, wil door meer onderlinge 
samenwerking en zorg afstand nemen van 
het krachtenveld tussen de overheid en de 
markt. Voorzi"er Edgar Fraiquin en zijn 
geestverwanten vertellen over de geza-
menlijke moestuin, de gedeelde inkoop 
van energie, de digitale marktplaats, de 
eetgroep, vrijwilligerswerk en de dorpsbus 
die één keer per week naar Harlingen rijdt. 

Op termijn hoopt de Coöperatie goedkope 
huurwoningen en buurtzorg te kunnen-
realiseren. En een eigen munt? Waarom 
niet? De ping.
In de praktijk loopt de Coöperatie tegen de 
regelgeving aan en daarom bestaat er de 
bereidheid om professionele ondersteuning 
te zoeken. En soms wringt de schoen, nu al, 
onderling. Zo bestuurt een Pingjummer vrij-
willig de dorpsbus, maar zijn overbuurman, 
omgeschoold professioneel buschauffeur, is 
daar niet blij mee,  net zoals de bakker in het 
naburige Witmarsum met lede ogen aanziet 
hoe het eigen speltbrood van Pingjum wordt 
gebakken en verkocht. Voorlopig voelen 
ze zich in Pingjum als dat kleine Gallische 
dorpje dat wij allemaal zo goed kennen. Ze 
brouwen er zelfs hun eigen toverdrank.

ALPHEN AAN DEN RIJN EN LEIDEN
Op een regenachtige woensdag in febru-
ari bezoekt Emile Roemer met de Zuid- 
Hollandse lijs"rekker Bart Vermeulen 
Alphen aan den Rijn en Leiden. Al snel 
spreken de SP’ers met reizigers over het 
openbaar vervoer in de regio. Vermeulen: ‘Al 
die vertragingen hier zijn een gevolg van het 
feit dat een deel van de verbinding tussen 
Leiden en Utrecht nog enkelspoor is. In het 
Provinciebestuur hebben we afgesproken 
dat er op meer plaatsen dubbelspoor komt.’
Roemer en Vermeulen spreken in Leiden 
met Hans van Dam van reizigersvereniging 
ROVER en Leids SP-fractievoorzi"er Julian 
van der Kraatsover het openbaar vervoer in 
Zuid-Holland. Zij blikken onder meer terug 
op het verzet tegen de RijnGouweLijn. Deze 
omstreden openbaar vervoerverbinding 
werd onder verantwoordelijkheid van de SP 
in het Zuid-Hollandse bestuur geschrapt. 

Dokkum: ziekenhuis De Sionsberg. Pingjum: Emile met Fenna Feenstra (l).
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Jaren eerder stapte de Leidse SP uit het 
gemeentebestuur omdat de coalitiepartijen, 
tegen de afspraak in, het Leidse referen-
dum over deze lijn wilde negeren. Van der 
Kraats: ‘Jarenlang hebben noodzakelijke 
verbeteringen in de binnenstad stil gelegen 
door de dreiging van dit prestigeproject. 
Onlangs konden we eindelijk beginnen met 
het aantrekkelijker maken van onder andere 
de Breestraat en er volgen nog vele locaties 
die de stad een stuk aantrekkelijker gaan 
maken.’
Het korte bezoek wordt afgesloten met het 
gezamenlijk posters plakken op een Leids 
verkiezingsbord. 

BERKELLAND
Zaterdagochtend staat de FNV-actietent bij 
het gemeentehuis in Berkelland al vol met 
thuiszorgmedewerkers die popelen om een 
zwartboek aan Emile Roemer te overhan-
digen. De actietent staat er al een week en 
doet dienst als alternatief WMO-loket. De 
gemeente hee! hier de vergoeding voor de 
huishoudelijke hulp namelijk afgescha!. 
Desiree Egberts, organiser van het FNV: ‘We 
blijven hier net zolang staan tot onze twee 
eisen zijn ingewilligd. Staatssecretaris Van 
Rijn moet hier langs komen want hij hee! 
beloofd te zullen komen als er problemen 
ontstaan door zijn bezuinigingen op de zorg. 
En het geld voor zorg dat nu in Berkelland 
op de plank blij! liggen, moet daadwerke-
lijk aan zorg besteed worden.’ Iedereen is 
laaiend enthousiast dat Roemer gekomen 
is. De FNV gee! aan zich enorm gesteund te 
voelen door de SP, zowel landelijk als lokaal. 
Iedereen, inclusief Roemer zelf, is het er wel 
over eens dat eigenlijk Van Rijn hier deze 
ochtend had moeten staan. 

OSS
 Roemer is de dag ervoor al in Oss geweest 
waar thuiszorgmedewerkers het gemeen-
tehuis bezet hebben. Een delegatie van de 
thuiszorgdames uit Berkelland gaat daar 
deze middag ook heen. Ze steunen elkaar 
door dik en dun. Een van hen is Gea Lenting 
uit Bronkhorst. Tot twee jaar geleden was 
ze wel lid van de vakbond maar nooit echt 
actief of politiek betrokken. Dat veranderde 
door het massaontslag bij haar werkgever 
Sensire in 2013. ‘Dan ga je toch vechten voor 
je baan. En we hebben echt wat bereikt met 
elkaar! Als ik kan steun ik hun daarom nu 
ook elders. Samen sta je sterk.’  

ALMELO
Klinkt geschi!: 250.000 euro ui"rekken 
voor de opening van het nieuwe gemeen-

tehuis. Toch was dat het inmiddels afge-
schoten plan van de gemeente Almelo. Het 
kwart miljoen zat ’m onder meer in extra 
beveiligingsmaatregelen, nodig voor de 
komst van leden van het Koningshuis. De SP 
had een beter en vooral goedkoper idee. En 
liet Emile Roemer het gemeentehuis ope-
nen. De SP-leider deed dat samen met het 
tienjarige meisje Luca. Luca had eerder al 
handtekeningen opgehaald voor de behoud 
van de bibliotheek. Tevergeefs. Nu Almelo 
geld overhoudt van de opening van het 
gemeentehuis, had Luca wel een idee voor 
de besteding daarvan: de bieb. En opende 
met Emile op symbolische wijze het nieuwe 
pand. Gratis. •

foto’s Sander van Oorspronk tenzij anders vermeld

Almelo: opening van het nieuwe gemeentehuis. Leiden: posters plakken.

Berkelland: thuiszorgmedewerkers in actie.
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De Wet aanscherping handhaving en 
sanctiebeleid SZW-wetgeving (‘Fraude-
wet’) is op 1 januari 2013 ingevoerd door 
PvdA-minister Asscher van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid. De wet stelt dat 
uitvoeringsinstanties zoals het UWV en de 
gemeenten mensen moeten beboeten als 
zij zich niet hebben gehouden aan de 
regels van de sociale zekerheid en 
daardoor te veel geld ontvingen. Het 
kabinet hoopte door de Fraudewet 140 
miljoen te kunnen besparen. In de praktijk 
bleek echter al snel dat de wet haar doel 
voorbijschiet en tot onterechte criminalise-
ring van mensen in de sociale zekerheid 
leidt. Ook mensen die door een onschuldig 
foutje of gebrekkige informatievoorziening 
door een uitvoeringsinstantie per ongeluk 
te veel uitkering hebben ontvangen, zijn 
bestraft met torenhoge boetes die soms 
opliepen tot wel 6.000 euro.

Al op 13 februari 2013 stelden SP-Kamer-
leden Paul Ulenbelt en Sadet Karabulut 
(foto) in de Tweede Kamer kritische vragen 
over onduidelijkheden in de Fraudewet. De 
volle omvang van de problemen werd 
echter pas in de loop van dat jaar goed 
duidelijk. Tijdens het Kamerdebat van 27 
mei 2014 wees Karabulut als eerste 
Tweede-Kamerlid op de onterechte 
criminalisering van burgers door de 
Fraudewet: ‘Het komt regelmatig voor dat 
mensen die niet frauderen wel als fraudeur 
worden behandeld. Vanwege bijvoorbeeld 
administratieve fouten of gezondheidsre-
denen worden mensen geconfronteerd 
met boetes van duizenden euro’s. Fraude-
bestrijding is belangrijk, maar een wet die 
onschuldige burgers als fraudeur bestem-
pelt, waardoor financiële schade en 
persoonlijke drama’s ontstaan, deugt 
simpelweg niet. Mensen die een dag te laat 
zijn met bijvoorbeeld het invullen van hun 
gewerkte uitzenduren worden meteen 
keihard gestraft. Deze wet is genadeloos. 
Ik roep de minister op om hem rechtvaar-
dig te maken.’ 

Op 24 november 2014 heeft de bestuurs-
rechter in hoger beroep (de Centrale Raad 
van Beroep) een uitspraak gedaan waaruit 
blijkt dat de klachten van de SP gegrond 
zijn. De rechter constateerde dat de 
Fraudewet in strijd is met het evenredig-
heidsbeginsel uit de Algemene wet 
bestuursrecht. Het evenredigheidsbeginsel 
stelt dat de lasten of nadelige gevolgen 

van een overheidsbesluit voor een burger 
niet disproportioneel hoog mogen zijn. 
Vervolgens, op 4 december 2014, publi-
ceerde de Nationale ombudsman een 
onderzoek naar de kwalijke gevolgen van 
de Fraudewet. De ombudsman consta-
teerde dat de Fraudewet mensen over één 
kam scheert: mensen die per ongeluk te 
veel uitkering ontvingen zijn even hard 
gestraft als opzettelijke fraudeurs. En dat 
bleek eerder regel dan uitzondering: in zo’n 
70 procent van de gevallen bleek er geen 
kwade opzet in het spel, tienduizenden 
boetes blijken onterecht. Waarnemend 
Ombudsman Frank van Dooren zei 
daarover in het NOS Journaal: ‘Mensen die 
zich vergissen, mensen die niet kunnen 
bewijzen dat de uitvoeringsorganisatie een 
fout heeft gemaakt, mensen die iets 
verkeerd begrepen hebben, mensen die 
nog niet over de juiste informatie beschik-
ten, mensen die een paar dagen te laat zijn 
door omstandigheden... Allemaal worden 
ze beboet ingevolge de Fraudewet. Zij 
worden beboet alsof zij fraudeerden.’

Naar aanleiding van de rechterlijke 
uitspraak en het onderzoek van de 
Ombudsman stelde een meerderheid in de 
Tweede Kamer dat de Fraudewet aange-
past moet worden. Op dinsdag 16 decem-
ber 2014 heeft minister Asscher aan de 
Kamer laten weten dat hij de wet zal 
veranderen. Het UWV zal voorlopig geen 
nieuwe boetes in het kader van de 
Fraudewet opleggen. Pas als er duidelijk-
heid komt vanuit het ministerie van Sociale 
Zaken over de wijziging van de wet, wordt 
het opleggen van boetes hervat. Overigens 
lopen onderzoeken naar fraude wel 
gewoon door en worden reeds uitgedeeld 
boetes nog steeds geïnd. Asscher heeft 
aangekondigd dat de aangepaste wet 
uiterlijk 1 juni 2015 bij de Tweede Kamer 
ligt.

  > FRAUDEWET CRIMINALISEERT UITKERINGSGERECHTIGDEN

VROEG OF LAAT

  > TWENTSE ZIEKENHUIZEN 
BEREIKBAARDER

De provincie Overijssel gaat het SP-voor-
stel voor een betere bereikbaarheid met de 
bus van de ziekenhuizen van ZGT (Zieken-
huisgroep Twente) in Almelo en Hengelo 
uitvoeren. Sinds de fusie van de ziekenhui-
zen zitten bepaalde specialismen nog 
maar op één locatie, waardoor ze slecht 
bereikbaar zijn voor een deel van de 
bevolking.

‘Moet en kan echt korter’
Marianne Breedijk, Statenlid voor de SP in 
Overijssel: ‘Een snelle check laat zien dat 
een gemiddelde reistijd van iemand uit 
Hengelo naar het Almelose ziekenhuis 
– hemelsbreed een afstand van 13 km – 
met de bus al gauw een uur bedraagt. In 
de avonduren kan dit oplopen tot anderhalf 
uur voor een enkele reis naar het zieken-
huis. Dat moet en kan echt korter en ik ben 
blij dat een meerderheid in de Staten dat 
ook vindt.’

Begin 2013 is SNS - waar verzekeraar 
Reaal (tegenwoordig Vivat) onderdeel van 
is –door minister Dijsselbloem genationali-
seerd nadat het bedrijf in de problemen 
kwam met investeringen in vastgoed. Het 
bedrijf werd met 3,7 miljard euro belasting-
geld gered. SP-Tweede Kamerlid Arnold 
Merkies (foto): ‘Nu wordt het verzekerings-
deel verkocht voor 150 miljoen euro. Maar 
mogelijk kóst dit de overheid zelfs geld 
omdat mogelijke verliezen de komende 
maanden hier nog vanaf worden getrokken. 
Voor de aankoop in 2013 zouden de 
boeken van SNS grondig zijn onderzocht. 
Hoe is het dan mogelijk dat deze zaken nu 
toch weer naar boven komen? Telkens 
vallen er weer ergens lijken uit de kast, 
omdat er in het verleden niet goed is 
opgelet.’ Een PvdA-minister die zich in het 
pak laat naaien en de rekening bij de 
burgers legt? Afrekenen op 18 maart graag.

  > ‘NOG MEER LIJKEN UIT 
KAST SNS’
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‘STOP MAAR, aan mij hoef je niks uit te leggen. 
Geef hier die pen.’ De werkloze geschiede-
nisleraar legt uit, terwijl hij zijn gegevens 
invult: ‘Het gemeentebestuur doet hier zijn 
best om met voorzieningen de armsten een 
beetje uit de wind te houden. Maar het blij-
ven de werklozen en arme werkenden waar 
de klappen van de bezuinigingen vallen. 
En de rijksten worden in de wa"en gelegd.’ 
Met ‘hier’ bedoelt hij Heerlen. De handte-
kening is voor een petitie die pleit voor een 
miljonairsbelasting. In de Heerlense wijk 
Zeswegen is er veel steun voor dit voorstel.

Aan de praat
Een groep van tien SP’ers gaat een keer per 
week langs de deuren in Heerlen met de 
petitie voor de invoering van een miljonairs-
belasting. De ‘klopclub’ noemen ze zich. 
Dominique Ducornez, gemeenteraadslid van 
de Heerlense SP en medeverantwoordelijk 
voor de organisatie van de klopclub: ‘Klop-
club omdat we bij de mensen aankloppen. Ja 
we bellen natuurlijk aan, maar zeker in een 
arme wijk als Zeswegen zul je zien dat vaak 
de bel het niet doet. En je dus toch moet 
aankloppen.’ De petitie vraagt steun voor 
een miljonairsbelasting én vraagt waaraan 
mensen vinden dat het daarmee opgehaalde 
geld besteed moet worden. Ducornez: ‘Dat 
is een mooie manier om met mensen aan 
de praat te komen. Er zijn veel problemen in 
Zeswegen, vooral met armoede, werkloos-
heid en schulden.’

Andere afdelingen helpen
De club van deze zaterdag is een mix uit alle 
geledingen van de SP-afdeling. Raadsleden, 
activisten, bestuursleden. En bekende ge-
zichten: voormalig Heerlens wethouder Riet 
de Wit en haar man, voormalig Kamerlid 
Jan de Wit, dragen ook hun steentje bij. De 

KLOPCLUB VOOR  
MILJONAIRSBELASTING
In Heerlen zit de SP al jaren in 
het gemeentebestuur – het is 
niet voor niets al jaren de soci-
aalste stad van Nederland. Maar 
de SP’ers verliezen niet de grote 
lijn uit het oog; zij gaan langs de 
deuren om te pleiten voor een 
extra vermogensbelasting voor 
miljonairs.

Wit: ‘We zijn begin januari begonnen met 
de klopclub. Wij vinden het voorstel voor 
een miljonairsbelasting een mooie manier 
om met mensen in gesprek te komen over 
ongelijkheid en ze meteen handelingsper-
spectief te bieden: een handtekening ze"en.’ 
De Wit en anderen van de afdeling zijn met 
hun idee naar afdelingen in de regio gegaan 
en hebben ze geholpen met het opze"en 
van een petitie: ‘Veel mensen hebben toch 
behoe!e om even uitgelegd te krijgen hoe 
dat nou gaat, dat aanbellen. En hoe je je 
voorbereidt op de discussie.’

Geen taks
In België had de PVDA (niet te verwarren 
met de PvdA uit Nederland) jarenlang een 
campagne voor de miljonairstaks. Ducornez 
vertelt dat ook in Heerlen eerst de term 
‘miljonairstaks’ werd gebruikt: ‘Maar al snel 
bleek dat mensen dat niet begrepen, taks. 
Nederlanders denken dan meteen aan ‘aan 
je taks zi"en’, terwijl Vlamingen meteen aan 
belasting denken. Dit is een van de redenen 
dat we het eerst een paar keer uitproberen. 
Zo kom je erachter wat werkt.’

Zorg en armoedebestrijding
Aan het eind van twee zaterdagmiddaguur-
tjes komen de kloppers samen en bespreken 
de resultaten. In minder dan twee uur zijn 
negentig handtekeningen opgehaald. En nog 
meer korte of langere gesprekjes gevoerd. 
Ducornez: ‘We proberen de discussies kort 
te houden. Maar dat betekent zeker niet dat 
je wegloopt als mensen iets belangwekkends 
te melden hebben. Luisteren naar wat lee! 
en wat mensen bezighoudt, staat ook bij 
deze actie centraal.’  Er zijn wat contacten 
gemaakt en veel vragen beantwoord. Uit de 
inventarisatie blijkt dat de mensen in Zes-
wegen het geld van een miljonairsbelasting 
vooral aan zorg voor ouderen en armoede-
bestrijding willen besteden. De Heerlenaars 
willen de handtekeningen in Den Haag gaan 
aanbieden – liefst met nog vele duizenden 
handtekeningen uit heel Nederland erbij. •

tekst en foto Diederik Olders

Voormalig Kamerlid Jan de Wit verzamelt handtekeningen in de Heerlense wijk Zeswegen.
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De teller op  
ontslagenindezorg.nl van Abvakabo FNV staat op  5 maart op dit getal. 

De website houdt bij hoeveel banen er verloren zijn gegaan in de ver-pleeg- en verzorgings-huizen, thuiszorg,  
gehandicaptenzorg,  
geestelijke gezondheids-zorg en jeugdzorg - sinds het zorgakkoord dat 
Minister Edith Schip-pers en staatssecretaris Martin van Rijn afsloten met werkgevers en enkele bonden. 

Abvakabo FNV - de groot-ste bond - wees het  akkoord af. 

De teller blijft lopen, zolang PvdA en VVD het kille afbraakbeleid  volhouden, gesteund door onder andere D66 in de 
Eerste Kamer.

REKEN AF!

30 miljard kuub gas per 
jaar winnen in Gronin-
gen is meer dan genoeg. 
Dat vinden de Gronin-
gers, die door de vele 
aardbevingen hun huizen 
zien verkruimelen. 

Maar dat vinden ook 
politici van allerlei 
partijen. 

PvdA’ers, D66’ers en 
ChristenUnie; hun par-
tijen verdringen zich 
voor microfoons van 
de landelijke media 
om de Groningers te 
steunen. Maar toen in 
de Provinciale Sta-
ten van Groningen dit 
voorstel werd gedaan, 
stemden VVD, PvdA, D66 
en ChristenUnie gewoon 
tegen.

REKEN AF!

66
De kleine groep van tien procent rijkste Nederlan-ders bezit maar liefst 66 procent van al het  vermogen. 

Door het kabinetsbeleid van VVD en PvdA is het aan-deel van de rijksten zelfs flink gestegen de afgelopen jaren. 

De verschillen worden als-maar groter in Nederland; de rijken worden rijker en de armen armer. Dat is een politieke keuze, waarmee voorgoed afgerekend moet worden.

REKEN AF!

Minstens 4,5 
miljard 

euro wil de r
egering 

gaan besteden
 aan 

JSF’s, het on
nodige  

en steeds duu
rder  

wordende geve
chts-

vliegtuig. 

‘De PvdA is w
endbaar-

der dan de JS
F’, stel-

de SP-Kamerli
d Jasper 

van Dijk, toe
n bleek 

dat de PvdA a
lsnog 

akkoord ging 
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aankoop van d
it door 

technische ge
breken 

geplaagde toe
stel.

REKEN AF!

100.000

Naarmate de verkiezingen 
naderen, presenteert het CBS 
steeds positievere berichten 
over de ‘aantrekkende econo-
mie’. 

Ook was er een statistiek 
die iets positiefs zei over 
het aantal banen; dat was in 
het laatste kwartaal van 2014 
toegenomen. Minister Asscher 
was ‘heel blij’. 

Er zijn op dit moment 
100.000 banen minder dan in 
2008. Sinds het begin van de 
crisis hebben 500.000 mensen 
hun vaste contract verlo-
ren. In de positieve cij-
fers over banen zitten heel 
veel uitzendbureau-klusjes, 
0-urencontracten en contrac-
ten voor zelfstandigen.  

Bent u ook zo blij?

REKEN AF! 30.000.000.000

4.500.000.000
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30 miljard kuub gas per 
jaar winnen in Gronin-
gen is meer dan genoeg. 
Dat vinden de Gronin-
gers, die door de vele 
aardbevingen hun huizen 
zien verkruimelen. 

Maar dat vinden ook 
politici van allerlei 
partijen. 

PvdA’ers, D66’ers en 
ChristenUnie; hun par-
tijen verdringen zich 
voor microfoons van 
de landelijke media 
om de Groningers te 
steunen. Maar toen in 
de Provinciale Sta-
ten van Groningen dit 
voorstel werd gedaan, 
stemden VVD, PvdA, D66 
en ChristenUnie gewoon 
tegen.

REKEN AF!

66
De kleine groep van tien procent rijkste Nederlan-ders bezit maar liefst 66 procent van al het  vermogen. 

Door het kabinetsbeleid van VVD en PvdA is het aan-deel van de rijksten zelfs flink gestegen de afgelopen jaren. 

De verschillen worden als-maar groter in Nederland; de rijken worden rijker en de armen armer. Dat is een politieke keuze, waarmee voorgoed afgerekend moet worden.

REKEN AF!

52

Van 84 onderzochte  
bestuurders in de thuiszorg, 
verdienen maar liefst 52 
 bazen te veel. 

Het maximum is nu 225.000 
euro; vanaf volgend jaar is 
178.000 euro per jaar het 
wettelijk maximum. In de 
thuiszorg worden duizenden 
mensen ontslagen of gekort 
op hun loon en de thuiszorg 
verschraalt. 

Thuiszorgorganisatie Cordaan 
vindt het echter oké om een 
van haar bestuurders meer 
dan drie ton te betalen. 

Careyn en Omring Noord- 
Holland betalen iets minder 
dan 3 ton; nog steeds te 
veel. 

De regeringspartijen PvdA 
en VVD houden in de Tweede 
Kamer het debat hierover 
tegen. 

REKEN AF!
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HET BESEF DAT alles wat is ook altijd anders 
kan zijn, is wat de mens tot mens maakt. 
Dankzij creativiteit en scheppend vermo-
gen kunnen omstandigheden wel degelijk 
veranderen en kan er een blik gegund 
worden op een hoognodige betere wereld. 
Bij creativiteit gaat het om het vermogen  
tot originele ideeën die van waarde zijn. 
Boeken, schilderijen, muziek, film, theater, 
dans, al die creatieve uitingen en het feit dat 
anderen daar op een of andere manier door 
geraakt worden zijn het bewijs dat de mens 
meer is dan een economische factor.  Dat 
schept een band; de sculptuur EEN MENS IS 
MEER staat niet voor niets voor de deur van 
ons partijkantoor. 

Kunst en cultuur liggen de laatste jaren 
 stevig onder vuur. Investeringen in de 
afdeling research & development van de 
samenleving worden wegbezuinigd, er is 
een drij%acht naar de markt gaande, de 
toegangsprijzen gaan omhoog en alles moet 
vooral binnen platgetreden paden blijven 
want anders kunnen we volgens NPO-baas 
Henk Hagoort wel eens in een situatie 
komen waarin dingen worden gemaakt 
waarom niemand hee! gevraagd. 

De SP hecht waarde aan kunst en cul-
tuur; we vinden het belangrijk dat mensen 
daarmee in aanraking komen en in ons 
partijkantoor hebben we een vergaderzaal 
met 200 zitplaatsen, een groot podium, 
mooie belichting en perfect geluid. Redenen 
genoeg om ons partijkantoor  een aantal 
keren per jaar om te dopen in Theater de 
Moed, een protest tegen kortzichtigheid en 
vooroordeel en een pleidooi voor aandacht, 
nieuwsgierigheid, waardering en vooral ook 
veel plezier. Verleden jaar zijn we daar-
mee begonnen, drie zondagmiddagen met 
muziek, toneel en cabaret, elke keer een en-
thousiast publiek en elke keer een staande 
ovatie. Dat smaakt naar meer. •
tekst Hans van Leeuwen

29 MAART THEATER DE MOED

FLAMENCO, COJONES EN TAPAS
Als de mens de omstandigheden onveranderlijk acht en vindt dat  
de wereld waarin hij lee! de beste van alle denk bare werelden is, dan 
moest het vuur nog uitgevonden worden. Theater de Moed nodigt u  
uit voor aandacht, nieuwsgierigheid en plezier.

Erik van Muiswinkel (1961) 
Cabaretier, tekstschrijver, theatermaker, 
acteur, zanger, Hoofdpiet,  Studio Spaan 
(met onvergetelijke imitaties van onder meer 
Anton Geesink, Jan Mulder en Hans van 
Raaij), Ook dat nog!, Spijkers met koppen, De 
Wereld Draait Door, Cojones. Met zijn solo-
voorstelling Sche"ino!  in seizoen 2013-2014 
won hij De Poelifinario, de cabaretprijs voor 
de theatermaker met het meest indrukwek-
kende programma van het seizoen.   

Eric Vaarzon Morel (1961)
Veelzijdige flamencogitarist en componist 
met grensoverschrijdende faam. Hij werkte 
met uiteenlopende artiesten samen waaron-
der trompe"ist Eric Vloeimans, acteur Gijs 
Scholten van Aschat, gitaristen Harry Sack-
sioni en Jan Akkerman, altviolist Oene van 
Geel, gipsyjazz-gitarist  Stochelo Rosenberg , 
Het Concertgebouw Jazz Orchestra olv Henk 
Meutgeert en het Metropole orkest olv Vince 
Mendoza. Hij speelde in de grote concertza-
len van de wereld en tweemaal op het North 
Sea Jazz Festival.  Ook is hij regelmatig te gast 
bij Ma"hijs van Nieuwkerk in het tv-pro-
gramma De Wereld Draait Door. 

Zondagmiddag 29 maart 
Flamenco, cojones en tapas met flamencogitarist Eric Vaarzon 
Morel en acteur, zanger en presentator Erik van Muiswinkel.
aanvang 14.00 uur - 16.00  uur • zaal open 13.30 uur • entree € 5,- 
kaarten bestellen via www.sp.nl/theaterdemoed04
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DE NIEUWE PARTICIPATIEWET verplicht gemeen-
ten om van mensen die een bijstandsuitke-
ring krijgen een tegenprestatie te vragen. 
Staatssecretaris Klijnsma voert daarmee 
een diep gekoesterde VVD-wens uit. In de 
praktijk blijken echter veel gemeenten hier 
weinig voor te voelen. Niet effectief, te veel 
bureaucratische rompslomp en verdringing 
van echte banen. Amsterdam nam op dit 
terrein het voortouw. Het beleid is dusdanig 
geformuleerd, dat het de mensen vrij staat 
hoe ze invulling aan de tegenprestatie willen 
geven. Daarmee blij! Amsterdam binnen 
voornoemde wet, die sinds begin dit jaar 
van kracht is, maar doet zij niet mee in het 
onnodig stoer doen tegen mensen die geen 
baan kunnen vinden.

Daarnaast kwam de nieuwe coalitie van SP, 
D66 en VVD overeen, dat ‘werken zonder 
loon’ in de hoofdstad snel verleden tijd 
moest zijn. De hoofdstad scha!e de zoge-
naamde ‘participatiebanen’ af. Deze banen 
waren bedoeld om mensen die al langere tijd 
geen werk konden vinden werkervaring op 
te laten doen bij gewone werkgevers zonder 
dat zij daar loon voor kregen. SP-wethouder 
Arjan Vliegenthart: ‘Bij die participatieplaat-
sen lag de nadruk te veel op werken en te 
weinig op leren. Dat wilden we niet meer. 
Daarom gaan we werken met een combina-
tie van leerstages en perspectie&anen.’

De leerstage is bedoeld voor mensen die al 
langere tijd geen werk kunnen vinden. Het 
traject neemt maximaal 32 uur per week in 
beslag en duurt maximaal een half jaar. In 
dat halve jaar wordt op basis van een samen 
met de werkzoekende opgesteld leerplan 
gewerkt aan het betere kansen voor de 
werkzoekende op het vinden van werk. 
Vliegenthart: ‘Ik vind het belangrijk dat de 
leerstage aansluit bij de ideeën van de men-
sen zelf. We willen mensen niet ergens toe 
dwingen om iets te leren, waar ze de zin niet 
van inzien. Dat werkt niet. We vragen hen 
actief mee te denken: wat moeten ze bijleren 
om de kansen op het vinden van werk te 
vergroten?’

Vanuit het rijk is re-integratie verplicht.
Critici in Amsterdam hadden het dan ook 
over dwangarbeid – SP-raadslid Maureen 
van der Pligt deed zelfs afstand van haar 
raadszetel hierom. Vliegenthart: ‘Ik vind dat 
we mensen mogen vragen om hun best te 
doen om werk te vinden. Kijk, werkloosheid 
is één van de grootste problemen in Amster-
dam. Te veel mensen komen niet aan het 
werk. Zij zi"en thuis waardoor hun kans op 
het vinden van een baan nog kleiner wordt. 
Met de leerstage wil het stadsbestuur deze 
mensen een steuntje in de rug bieden. Zij 
kunnen een diploma halen en extra vaardig-
heden opdoen. Daardoor wordt het hopelijk 
makkelijker om straks werk te vinden.’ 
Maar is er wel genoeg werk in Amsterdam? 
‘Nee, en om banen te creëren willen we de 
perspectie&anen op de rails ze"en (waarbij 
het loon deels door de werkgever en deels 
door de gemeente wordt betaald-red.). 
Vanuit de leerstage kun je doorstromen naar 
een perspectie&aan en die moet uiteinde-
lijk uitmonden in een reguliere baan.’ Ook 
bestaat de mogelijkheid om de leerstage 
over te slaan en meteen een perspectie&aan 
te krijgen.

Wie de leerstage goed afsluit, krijgt in ieder 
geval een premie van 500 euro – ongeacht 

of je werk vindt of niet. Daarnaast werd de 
reiskostenvergoeding onlangs door Amster-
dam verhoogd en dat resulteert erin dat het 
totale inkomen van iemand die een leer-
stage volgt op het niveau komt van 32 uur 
minimumloon. Vliegenthart: ‘De leerstage 
is bedoeld om te leren, niet om te werken. 
Toch gee! het college mensen die meedoen 
aan de leerstage ook financieel een steuntje 
in de rug. Dat is een extra stimulans om mee 
te doen.’ Mensen die aansluitend op de leer-
stage werk vinden en dat ook een half jaar 
houden, krijgen bovendien nog een extra 
premie van 250 euro.

Kritiek op de plannen is er ook. De VVD 
vindt eigenlijk dat werkzoekenden al blij 
zouden mogen zijn met een leerstage zonder 
vergoeding, terwijl anderen bang zijn dat re-
guliere werkgevers met goedkoper personeel 
te veel in de wa"en worden gelegd. Vliegent-
hart is het met beiden niet eens: ‘Mensen 
die hun best doen om hun vaardigheden 
te vergroten, mag je best belonen en in een 
ideale wereld zou je werkgevers misschien 
vanaf dag één het volle pond kunnen laten 
betalen. Maar die ideale wereld bestaat 
vooralsnog niet. Wat wél kan, is een stap 
ze"en richting een socialer Amsterdam. En 
dat is wat we nu doen.’
Een ander punt van kritiek is dat het plan 
reguliere banen zou kunnen verdringen. 
‘Inderdaad bestaat het gevaar dat werkge-
vers deelnemers aan de leerstage aannemen 
in plaats van vaste krachten. Maar daarom 
hebben we de zogenaamde verdringings-
toets. Als er sprake is van verdringing, dan 
zeggen wij tegen die werkgever: “U mag niet 
meer meedoen.” ’      
Vliegenthart hee! er alle vertrouwen in dat 
het plan mensen die werkloos zijn, steunt 
in hun zoektocht naar werk: ‘De strijd tegen 
de werkloosheid is te belangrijk om op onze 
handen te zi"en. Die steken we dan ook 
uit de mouwen. Maar we moeten niet naïef 
zijn. Op dit moment zijn er meer werklozen 
dan banen in Amsterdam. Dat is en blij! 
een groot probleem. We moeten er alles aan 
doen om in de stad meer banen te creëren. 
Tegelijkertijd willen we mensen die tot nu 
toe geen werk hebben gevonden een steun-
tje in de rug geven. De leerstage kan daarbij 
helpen.’

tekst Rob Janssen
foto Bas Stoffelsen

DE AMSTERDAMSE HEFBOOM
Vanaf 1 januari zijn gemeenten verplicht om een tegenprestatie 
te vragen  aan bijstandsgerechtigden. Tal van gemeenten doen 
dat niet. Zoals Amsterdam, waar de gemeente het ‘werken 
zonder loon’ juist afscha!e en dat als he&oom in de strijd 
tegen de werkloosheid inzet.     

 ‘De strijd tegen de werkloosheid is 
te belangrijk om op onze handen 
te zi"en. Die steken we dan ook uit 
de mouwen’
Arjan Vliegenthart

FLAMENCO, COJONES EN TAPAS
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 › Worden Nederlandse burgers afgeluis-
terd?
‘Ja, zonder twijfel. Er wordt verschrikkelijk 
veel afgeluisterd. Internetverkeer, telefoon-
verkeer, van persoonlijke gesprekken tot 
bankgegevens, als je Angry Birds speelt of 
een sms-je stuurt. De Amerikaanse geheime 
dienst, de NSA, kan dat allemaal volgen. Zij 
moeten dat ook; de door George Bush inge-
voerde Patriot Act stelt dat de Amerikaanse 
geheime diensten alle informatie moeten 
verzamelen die ten dienste kan zijn van de 
veiligheid van de VS. Maar ook informa-
tie die ten dienste staat van Amerikaanse 
bedrijven, wetenschappers, diplomatie en 
politiek. Het is bekend dat de Duitse bonds-
kanselier Merkel werd afgeluisterd, net 
als de paus en de toenmalige Braziliaanse 
president Lula. De documenten die klok-
kenluider Edward Snowden lekte, tonen aan 
dat er op enorme schaal wordt afgeluisterd. 
Nederlandse Tweede Kamerleden hebben 
een Vodafone-abonnement, een bedrijf dat 
in Amerika is gevestigd. En dat is verplicht 
aan verzoeken van de NSA te voldoen. Een 
Nederlandse SIM-kaartproducent blijkt 
gehackt te zijn via facebook-accounts van 
werknemers. Dat maakt dat de NSA over de 
geheime sleutels beschikt waarmee tele-
foonverkeer wordt versleuteld.’
 
 › Doet de Nederlandse AIVD dat ook?

‘Zonder toestemming van de minister mag 
de AIVD dit absoluut niet. Dat betekent niet 
dat ze het ook niet doen. We weten niet hoe 
de AIVD precies samenwerkt met de NSA. Al 
sinds ik in 2006 Tweede Kamerlid werd pro-
beer ik daar meer openheid over te krijgen.’
 
 › Maar de regering wil toch de mogelijk-

heden van de AIVD uitbreiden?

‘Klopt. De regering wil dat de AIVD massaal 
informatie gaat verzamelen en opslaan, 
zoals de NSA. De SP is daar tegen. Die kant 
moeten we echt niet op in Nederland.’
 
 › Het is toch om terroristen te vangen?

‘Dat is het argument dat wordt gebruikt. 
Men zegt dat als je al die verzamelde infor-
matie doorzoekt, je terroristen kunt vinden. 
Maar je moet juist gericht zoeken naar 
terroristen en die vervolgens oppakken. De 
terroristen in Parijs en Brussel waren bekend 
bij de veiligheidsdiensten. Maar dat hee! de 
aanslagen niet voorkomen. Er is menskracht 
voor nodig om in te grijpen als ergens een 
aanslag dreigt.’
 
 › En het argument ‘ik heb niets te  

verbergen’?
‘Het punt is: je weet niet wat er met die 
informatie gebeurt. Ik wil best nog de AIVD 

het vertrouwen geven dat ze er geen al te 
gekke dingen mee doen. Maar de NSA ver-
trouw ik voor geen meter. De overheid hee! 
een belangrijke taak om haar burgers te 
beschermen. Een enorme database aanleg-
gen met persoonlijke gegevens, waar minder 
welwillende veiligheidsdiensten zonder veel 
moeite bij kunnen, is het tegenovergestelde.’
 
 › Maar waarom dan toch meer geld  

naar de AIVD?
‘Juist omdat ze te weinig mankracht hebben. 
Dat bleek al in het kritische rapport na de 
moord op Theo van Gogh, waar de AIVD 
ernstig tekortschoot. Sindsdien is er veel 
geïnvesteerd in de dienst. Totdat de rege-
ring- Ru"e aankondigde 40 procent te willen 
bezuinigen. En nu gaat het kabinet onder 
druk van de oppositie, onder leiding van 
Emile Roemer, weer investeren. Ik wil dat de 
AIVD niet het voorbeeld van de NSA volgt, 
maar verstandige mensen gaat opleiden.’
 
 › Kun je de AIVD wel vertrouwen? Bijna 

alles wat de dienst doet is geheim.
‘Ja, dat is een probleem. Er is een commissie 
‘Stiekem’ waarin de fractievoorzi"ers van 
de Tweede Kamer worden bijgepraat over de 
veiligheidsdiensten. De afspraak is dat zij die 
informatie die ze daar krijgen niet openbaar 
moeten maken. Maar dan is politieke discus-
sie erover onmogelijk. De SP wil daarom dat 
alleen actuele operationele informatie in de 
commissie ‘Stiekem’ wordt besproken. Dat is 
nodig om aanslagen te kunnen voorkomen. 
Investeringen in de AIVD, de bevoegdhe-
den van de AIVD en de samenwerking met 
andere geheime diensten, dat soort zaken 
moet allemaal in de openbaarheid worden 
besproken.’
 
 › Waarom wordt de regering niet boos op 

de VS, zoals Merkel dat wel deed?
‘De Nederlandse regering gedraagt zich ook 
hier als het schoothondje van de VS. Zij zijn 
groot en wij zijn misschien klein, maar ik 
vind dat we de Amerikanen best een keertje 
in de kuiten mogen bijten. Bijvoorbeeld door 
Snowden in Nederland asiel te verlenen.’ •
 

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk 

SP-KAMERLID RONALD VAN RAAK OVER VEILIGHEIDSDIENSTEN

‘WE MOETEN DE NSA EEN      
 KEER IN DE KUITEN BIJTEN’

De SP wil meer geld voor de Nederlandse veiligheidsdienst, de 
AIVD. Volgt daaruit dat de SP voor massa-spionage is?  
SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak: ‘Nee, juist andersom.’

‘De regering wil dat de AIVD massaal informatie 
gaat verzamelen en opslaan, zoals de NSA. Die 
kant moeten we echt niet op in Nederland’

Ronald van Raak: ‘De NSA vertrouw ik voor 
geen meter.’
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DE OVERHEIDSSPOTJES ‘Nederland verandert, de 
zorg verandert mee’ zijn te rooskleurig, 
stelt de Reclame Code Commissie. Eerder 
maakte de SP er al een gepaste parodie op.

  sp.nl/098V

DEMOCRATIE BRENG JE niet met bommen, luidt 
de conclusie van de geslaagde ROOD-
discussieavond met Tiny Kox en Leon 
Wecke over onder meer Oekraïne, Charlie 
Hebdo, Irak en Syrië.

  sp.nl/b8SB 

MET EEN OPTREDEN van Bots (‘Er is genoeg 
voor iedereen’) en een flashmob luidden 
ruim 80 SP’ers dansend de verkiezingscam-
pagne van SP Fryslân af.

  sp.nl/4dVm

SP-KAMERLID FARSHAD BASHIR pleit voor 
camera’s achter matrixborden op snelwe-
gen, die automobilisten ‘flitsen’ die rode 
kruizen negeren en daarmee de veiligheid 
van wegwerkers en hulpdiensten in gevaar 
brengen.

  sp.nl/SF8B

ROOD HEEFT ER sinds kort weer twee nieuwe 
groepen bij: Leeuwarden en Venlo.

  sp.nl/keC9

EUROPA MOET aansturen op herstel van 
vreedzame samenwerking met Rusland. 
Tiny Kox: ‘Europa zit niet te wachten op een 
nieuwe Koude Oorlog.’

 sp.nl/7R0X 

NINE KOOIMAN BEPLEIT uitbreiding van de 
recherchecapaciteit. Uit SP-onderzoek 
onder 1700 agenten blijkt dat veel onder-
zoeken stilliggen omdat er geen personeel 
is om eraan verder te werken.

DE AMSTERDAMSE SP-FRACTIE roept de gemeen-
te op de illegale praktijken van snorders-
dienst Uberpop een halt toe te roepen ter 
voorkoming van een taxioorlog.

  sp.nl/ED22

Na de commotie die ontstond over de 
erbarmelijke omstandigheden waaronder 
zelfs zijn eigen moeder moet leven, 
beloofde staatssecretaris Van Rijn (foto) 
met verbetervoorstellen te komen. Die 
plannen zijn nu bekend, maar SP-Tweede 
Kamerlid Renske Leijten vindt ze een lege 
huls: ‘De misstanden in de verpleeghuis-
zorg zijn al jaren bekend. Dit nieuwe 
kwaliteitsplan brengt daarin geen enkele 
verandering.’ 

‘Grote leasebakken en dure keurmerken’ 
De bezettingsnorm in het plan is volgens 
Leijten boterzacht en aan de verspilling van 
zorggeld wordt niets gedaan. ‘Instellingen 
kunnen zorggeld nog steeds uitgeven aan 
enorme managementlagen, grote lease-
bakken en dure keurmerken. En ondertus-
sen blijft de bezuiniging van een half 
miljard gewoon gehandhaafd.’ Leijten 
heeft daarom zelf voorstellen gedaan om 
een einde te maken aan de misstanden in 
de verpleeghuiszorg. ‘Zorgverlening 
waarbij de wens van de bewoner écht 
centraal staat, vereist voldoende perso-
neel. Daarnaast weten we dat werken in 
vaste teams leidt tot vertrouwen en kennis 
van (kwetsbare) bewoners.’

‘Stel bestuurders aansprakelijk’
Onderdeel van het verbeterplan van Leijten 
is ook om grote zorgmolochs op te 

knippen. ‘Een bestuurder hoort bewoners 
en personeel te kennen en direct aan-
spreekbaar te zijn.’ Leijten wil bovendien 
slecht functionerende bestuurders 
aansprakelijk stellen voor de misstanden 
die zij veroorzaken. ‘De overheid moet 
bestuurders die niet functioneren aandra-
gen bij de Ondernemingskamer om te 
toetsen of er sprake is van individuele 
verantwoordelijkheid voor wanbeleid, 
wanbestuur en/of fraude. Het feit dat dit 
nog nooit is gedaan, terwijl het wel kan, is 
een grove nalatigheid.’

  > ‘KWALITEITSPLAN VERPLEEGHUISZORG IS LEGE HULS’

SP-wethouders Laurens Ivens en Arjan Vliegenthart hebben tijdens de herdenking van 
de Februaristaking van 1941 in Amsterdam een krans gelegd bij het standbeeld van de 
Dokwerker. Tienduizenden mensen legden toen twee dagen het werk neer als verzet 
tegen de razzia’s tegen joden in de Tweede Wereldoorlog. 
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NEGEN KEER. NEGEN KEER! Dat betekent dat hij 
aan het eind van de huidige bestuursperiode 
(2014-2018) 36 jaar lang het gezicht van de 
SP in Uden is geweest, 32 jaar als fractie-
voorzi"er en 4 jaar als wethouder (1998-
2002). De vraag ligt dan voor de hand: waar 
haalt hij die niet aflatende gedrevenheid, die 
passie vandaan? 
Bij het horen van die vraag is Spencer Zee-
gers even stil. Dan laat hij een foto zien. Het 
is de wereldberoemde foto uit 1972 van het 
negenjarige Vietnamese meisje Kim Phuc, 
dat huilend over straat rent. Zonder kleren, 
want die zijn verbrand tijdens de napalm-
aanval waarvoor ze op de vlucht is. Ze werd 
op rug en armen ernstig verminkt voor de 
rest van haar leven. De foto zorgde ervoor 
dat de Vietnam-oorlog een gruwelijk gezicht 
kreeg. 
‘Ik was 16, 17 jaar en eigenlijk een heel braaf 
jongetje. Om je een idee te geven: ik heb nog 
bij het kerkkoor gezeten. Maar toen zag ik 
die foto. Ik dacht: wat is hier aan de hand? 
Ik ging me erin verdiepen, werd actief tegen 
de Vietnam-oorlog bij de SP in Oss en begon 
bij de partij cursussen te volgen. Ik ontdekte 
dat die oorlog niet op zichzelf stond, dat het 
met heel veel te maken had. Met economie, 
met ongelijke verdeling van welvaart in de 
wereld. En dat dit onrecht in het systeem 
zat ingebakken. En – heel belangrijk – dat 
het aan de politiek is om zulk onrecht aan 
te pakken. Kijk, ik kan hier een heel verhaal 
gaan houden over gedrevenheid in de 
politiek en over de definitie van het woord 
passie. Maar mij gaat het simpelweg om het 

niet kunnen accepteren van onrecht. Of het 
nou om dit Vietnamese meisje gaat of om ie-
mand die gemangeld wordt door instanties. 
Onrecht drij! mij om er iets aan te doen.’ 

Spencer Zeegers (zijn moeder was fan van 
de Amerikaanse acteur Spencer Tracy) werd 
geboren in Australië en kwam op vij%arige 
lee!ijd met zijn ouders naar Nederland. 
Na zijn jeugd in Oss toog hij als 18-jarige 
naar Amsterdam om geschiedenis te gaan 
studeren. Lang duurde dat niet. Lachend: 
‘Ik had niet verwacht dat ik allerlei neven 
en nichten van keizer Claudius uit mijn 
hoofd moest gaan leren. Bovendien kende ik 
niemand in Amsterdam en woonde ik in een 
hok van een paar vierkante meter.’ Na een 
paar maanden was het hoofdstedelijke avon-
tuur voorbij en kwam hij in Uden terecht. 
Daar werkte hij als galvaniseur en vond na 
een paar jaar pedagogische academie in 1978 
werk in de geestelijke gezondheidszorg, bij 
GGZ Oost Brabant. In 1982 trad hij voor het 
eerst toe tot de gemeenteraad van Uden. 
Daarop terugblikkend: ‘Ik was een en al ver-
bazing. Ik stapte een wereld in die bestond 
uit heel veel papier en heel veel praten. En 
een wereld van vooroordelen. Ook over de 
SP, ja. Ter illustratie: ik weet nog goed dat 
er eens een voorstel op tafel kwam over de 
samenvoeging van het kleuter- en basison-
derwijs. Het CDA, destijds veruit de grootste 
partij in Uden, vond dat op de gefuseerde 
scholen één directeur wel genoeg was. Nou, 
dat vond ik ook en dus zei ik: de SP stemt 
voor dit voorstel. Vervolgens stemde de 

CDA-fractievoorzi"er tot ieders verbazing 
tegen. Hij keek dus niet naar de inhoud, 
maar vond het logisch dat als wij vóór 
waren, hij dus tegen moest zijn. Haha, zoiets 
maakte je mee.’ 

 › Ik neem aan dat dat met de jaren wel 
veranderd is?
‘Zeker. In 1998 vond het CDA ons inmiddels 
een consequente partij, waar je zaken mee 
kon doen. En toen gingen we voor het eerst 
meebesturen. Maar goed, vorig jaar werden 
we tijdens de gemeenteraadsverkiezingen de 
grootste partij, maar werden we slinks aan 
de kant gezet. Achter onze rug om was er 
een coalitie gevormd. Is wel vaker gebeurd, 
hoor. Maar dit was echt een belediging van 
de kiezers. Overigens lag het niet aan het 
CDA; die wilde wél met ons besturen en zit 
nu samen met ons in de oppositie.’ 

 › Zo te zien ben je daar nog steeds kwaad 
over...
‘Ja, ja... Ja! Ik ben toen in de daaropvolgende 
raadsvergadering heel fel geweest en heb 
flink uitgepakt. Vonden de mensen op de 
publieke tribune prachtig. Maar de gemeen-
teraadsleden zelf konden niet zo veel met 
mijn verhaal, merkte ik. Als je té fel wordt, 
loop je het risico niet serieus genomen te 
worden. Weet je, verontwaardiging en boos-
heid zijn goed als drijfveer. Maar ik heb wel 
geleerd: met alleen maar zi"en kankeren 
bereik je niks, dan luisteren de mensen niet 
meer naar je. Je moet je woede gebruiken om 
gemotiveerd te blijven. Dat vind ik ook zo’n 

SPENCER ZEEGERS

‘GEBRUIK JE WOEDE OM       
 GEMOTIVEERD TE BLIJVEN’

Maar liefst negen keer achter elkaar was Spencer Zeegers (60) tijdens gemeente-
raadsverkiezingen SP-lijstrekker in het Brabantse Uden. En al die tijd werkte hij 
in de geestelijke gezondheidszorg, eerst als arbeidstherapeut en de laatste jaren 
als beleidsmedewerker. ‘Onrecht kan ik simpelweg niet accepteren.’
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mooie zin in het SP-lied: laat je woede hand 
in hand gaan met het goede dat je doet. 
Vlak na die coalitieperikelen van vorig jaar 
is me weleens gevraagd of ik er niet schoon 
genoeg van had en ermee wilde stoppen. 
Heb ik toen wel even over nagedacht. Maar 
ik heb het niet gedaan. Want uiteindelijk 
was er toch weer die foto. Ik wil iets doén, 
iets betekenen vanuit de inhoud. Neem 
nou de zorg. Daar is het afgelopen jaar door 
de politiek zoveel over gesproken. Over de 
kleinere budge"en in de zorg – want het 
is vooral een bezuinigingsoperatie en een 
hele forse ook – en over juridische aspecten. 
Maar nauwelijks over de vraag wat goede 
zorg is en hoe je dat regelt. In plaats daarvan 
word je doodgegooid met verhullende taal. 
Bijvoorbeeld de termen ‘eigen kracht’ of 
‘kantelen’; die hoor je overal als het over de 
zorg gaat.’ 

 › En waarom is dat erg?
‘Omdat het in de zorg tegenwoordig gewoon 
betekent: zoek het zelf maar uit. Terwijl de 
term eigen kracht in de zorg eigenlijk een 
heel andere achtergrond hee!. Het is a'om-
stig uit Nieuw-Zeeland, waar de Maori’s zich 
eind vorige eeuw verze"en tegen de betu"e-
lende manier waarop de overheid hun jeugd-
zorg organiseerde. Met het verzet bereikten 
ze dat zij zélf met hulpverleners een plan 
bedachten. Een plan waarin de eigen kring – 
familie, buren et cetera – een rol kreeg. Kijk, 
dát is eigen kracht! De Maori’s zeiden: geef 
ons zeggenschap over onze eigen zorg. In 
mijn werk als beleidsmedewerker in de GGZ 
heb ik me veel bezig gehouden met de vraag: 
hoe kunnen we de zorg verbeteren? En: hoe 
kunnen we effectiever werken en mensen 
daarin mee krijgen? Twintig, vijfentwintig 
jaar geleden werd de familie van een cliënt 
gezien als lastig voor de hulpverlener. Maar 
door de jaren heen is men de familie steeds 
meer als een bondgenoot gaan zien en zit de 
familie steeds vaker met de cliënt aan tafel. 
En dat is een grote stap vooruit.’

 › Maar dat is toch juist wat de gemeenten 
bijvoorbeeld in de thuiszorg ook voor 
ogen zeggen te hebben?
‘Maar ze bedoélen: zoek het zelf maar uit. 
En: betaal het ook maar zelf. Of vraag maar 
of de buren willen helpen. Ze willen af van 
deskundige hulpverleners. Dat is rekenen op 
eigen kracht die er vaak helemaal niet is.’ 

 › En wat gaat dat betekenen?
‘Ik denk dat de gevolgen van dit beleid pas 
in de tweede hel! van dit jaar zichtbaar 
worden. Nu zi"en veel mensen nog in een 
overgangssituatie, nu lopen de indicaties 
nog. Maar straks is er een probleem. Wat 

dacht je bijvoorbeeld van de dagbesteding? 
Er zijn beginnend dementerenden die door 
hun partner verzorgd worden en naar de 
dagbesteding gaan. Dat is niet alleen goed 
voor de dementerenden, maar ook voor hun 
partners, want die krijgen zo wat tijd om 
allerlei dingen te regelen. Als je dan weet dat 
in deze regio de budge"en voor gespeciali-
seerde zorg met 14,5 procent gekort worden, 
dan weet je genoeg. En dan hoor ik mensen 
zeggen: ‘Sommigen kunnen ook wel in 
buurthuizen terecht voor de dagbesteding.’ 
Alsof deze gespecialiseerde zorg bedoeld is 
om een beetje de verveling tegen te gaan. En 
alsof er overal buurthuizen zijn. En vragen 
die mensen zich niet af wat dit allemaal 
betekent voor degenen die de zorg moeten 
leveren? Een enorme bagatellisering van 
vereiste specialistische kennis is het! Dat 
geldt niet alleen voor de GGZ, maar ook voor 
de zorg voor bijvoorbeeld verstandelijk ge-
handicapten en ouderen. Over het algemeen 
zie je dat gemeenten het probleem ónder-
scha"en, en de mogelijkheden van familie, 
buren en buurt juist óverscha"en. Begrijp 
me goed, ik ben erg voor wijkteams. Maar 
die gaan de zorg niet organiseren. En ik ben 
er ook voor dat zoveel mogelijk mensen 
werken en actief worden in het verenigings-
leven. Maar niet in de plaats ván. Nog zoiets: 
keukentafelgesprekken. (Gemeenten voeren 
deze gespreken bij mensen thuis om in kaart 
te brengen welke zorg mensen nodig heb-
ben –red.) Op zich een prima werkwijze. Dat 
doet de SP van oudsher ook: naar de mensen 
in de wijken toe gaan om te horen waar ze 
tegenaan lopen en wat voor problemen ze 
hebben. Maar het karakter van de gemeen-
telijke keukentafelgesprekken is heel anders. 
Het zijn vaak regelrechte ‘zorgafpakgesprek-
ken’ geworden; gesprekken waarbij onvol-
doende expertise aanwezig is om te bepalen 
of en welke zorg iemand nodig hee!. In die 
zin zeg ik: ze hebben de keukentafelgesprek-
ken van de SP afgepakt.’ 

 › Jij zit als adviseur van GGZ Oost-Brabant 
ook wel eens aan tafel met gemeenten. 
Hoe gaat dat er dan aan toe?
‘Wat mij bij die gesprekken opvalt, is hoeveel 
mensen aan de kant van de gemeente rots-
vast zijn gaan geloven in dat sprookje van 
de zogenaamde kanteling van de zorg. Het 
moet en kan allemaal minder, vindt men, 
maar de drijfveer erachter is niet betere 
zorg maar minder geld. En dat stoort me 
verschrikkelijk. Wethouders zeggen vaak: ja, 
maar de mensen die het echt nodig heb-
ben krijgen het toch wel. Nou, ik moet het 
nog zien. We hebben gezien hoe het met de 
thuiszorg is gegaan. Kenmerkend bij veel 
gemeenten is zeker ook een gebrek aan 

erkenning voor specialistische zorg. Ik kan 
je zeggen dat collega’s van me buitengewoon 
bezorgd zijn, over met name de jeugd-GGZ. 
Er wordt vooral naar budgetneutraliteit voor 
de gemeente gekeken, niet naar budgetneu-
traliteit voor de cliënt. Die laatste moet keu-
zes gaan maken: wat betaal ik? De huur of de 
medicijnen? En wat ga je dan krijgen? Juist: 
zorgmijders. Ook zie ik dat in de regio Oost-
Brabant een heel raar zorglandschap aan het 
ontstaan is. Ik noemde al de korting van 14,5 
procent voor gespecialiseerde zorg in mijn 
regio. Wel, in Den Bosch is die 10 procent en 
in Helmond bijvoorbeeld 9 procent.’ 

 › En wat doet de politicus Spencer Zeegers 
daar dan aan?
‘Plaatselijk extra inzet plegen. In Uden 
hebben we bijvoorbeeld een zorgmeldpunt 
opgericht en hebben we huis aan huis een 
enquête gehouden. Daar komen altijd gefun-
deerde en bruikbare verhalen uit, waarmee 
we kunnen aantonen dat het op deze manier 
niet werkt. Kijk, elke gemeente komt vroeg 
of laat voor de vraag te staan: als de zorg 
tekortschiet, gaan we dan geld bijleggen? Als 
SP zijn we daar natuurlijk voor. Maar waar 
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het ook om gaat, is dat gemeenten een vuist 
maken tegen Den Haag. Je ziet dat trouwens 
enkele individuele wethouders nu al doen.’ 

 › Ben je na ruim veertig jaar inzet en acti-
visme niet teleurgesteld, als je kijkt naar 
waar het nu allemaal op uitdraait?
‘In ieder geval niet in onze kiezers en het 
vertrouwen dat we als SP al die jaren hebben 
gekregen. Maar de manier waarop andere 
partijen kennelijk niets leren van wat er in 
het verleden fout is gegaan, is een ander 
verhaal. Neem privatiseringen, de markt-
werking in de publieke sector. Wat leren wij 
van Griekenland? Iedereen kijkt nu Syriza 
aan, maar de gevestigde partijen moeten 
eens naar zichzelf kijken! Wat hebben we 
opgestoken van de crisis? Er is niks wezen-
lijks veranderd! De SP is vaak de partij die 
als eerste iets signaleert, en soms is het zuur 
om gelijk te krijgen. Voorbeeld. In 2004 ben 
ik afgestudeerd aan de Hogeschool Arnhem 
Nijmegen, op de effecten van marktwerking 
in de zorg. Een van de dingen die ik ontdekte 
was dat de salarisverhouding tussen de best 
en slechtst betaalde medewerker in de com-
merciële zorg in de Verenigde Staten 180  

op 1 was; de meestverdienende verdiende 
dus 180 keer zoveel als de minstverdienen-
de. In Nederland was die verhouding toen 
nog ongeveer 15 op 1. Nou, dat is al lang niet 
meer zo. Ik weet nog goed dat een zorgdirec-
teur hier destijds nog gewoon een CAO-loon 
had. Is niet meer zo. Wel, eind 2013 was hier 
een bijeenkomst van thuiszorgmedewer-
kers van zorginstelling Pantein. Kregen ze 
te horen dat hun lonen omlaag moesten. In 
de pauze stapte een dappere medewerkster 
naar de voorzi"er van de Raad van bestuur 
en vroeg hem op de man af: “En, hoeveel 
gaat u zelf inleveren?” Zegt ie: “Niks, want 
dat is allemaal symboolpolitiek.” Wat een 
tegenstelling! En dat is precies waar we als 
SP nou zo hard en zo lang voor gewaar-
schuwd hebben. Maar met dat gelijk worden 
alle zorgorganisaties en de mensen die er 
werken wel verdacht gemaakt. Bizar.’

 › Maar wie hee# daar dan schuld aan?
‘Primair de politiek. Die wilde alles privatise-
ren. De overheid op afstand en de poste-
rijen, de spoorwegen, de zorg en wat al niet 
meer de markt op. En de publieke sector is 
zich daarnaar gaan gedragen. Kijk, vroeger 

spraken we in de GGZ van patiënten. Later 
werden het cliënten en nu heten ze klanten. 
Klánten! We zijn toch geen winkel?! Maar 
zorginstellingen worden wel gedwongen om 
zo te gaan werken. Ook werken gemeente-
ambtenaren zich een slag in de rondte om 
het allemaal geregeld te krijgen, maar komt 
steeds meer zorgpersoneel op straat te staan 
en krijgen mensen niet de zorg die ze nodig 
hebben.’

 › Zo te horen ben je dus wel teleurgesteld...
‘Ja en nee. Niet leren van fouten is heel dom. 
Besef wel dat de zorg nu in concurrentie 
wordt gebracht met alles wat de gemeente 
doet. De zorg moet dus concurreren met 
lantaarnpalen. Ik bedoel, in Zweden brach-
ten ze belangrijke zorgtaken ook naar de 
gemeenten. De kwaliteit van de zorg hee! 
daar een flinke dreun van gehad. In Dene-
marken hebben ze alle jeugdzorg ook naar 
de gemeenten gebracht. Maar daar werd wél 
gezegd: de eerste jaren kosten extra geld. En 
ondanks dat gemeenten daar in tegenstel-
ling tot hier extra geld kregen, ging er veel 
mis. Omdat het ook inhoudelijk zo’n grote 
overgang is. Geldgebrek was daar niet het 
probleem. Maar in Nederland speelt geldge-
brek én gebrek aan deskundigheid tegelijk. 
Kun je nagaan. Dus ja, er is volop reden voor 
cynisme. Maar als je de mensen om wie het 
gaat zelf kent, wordt het een ander verhaal. 
Dan heb ik geen tijd voor teleurstelling of 
cynisme, dan moet ik aan de slag.’ •

 
tekst Rob Janssen
foto’s Van Assendelft Fotografie / Jeroen Appels © 

‘Patiënten werden 
cliënten en nu 
klanten. We zijn 
toch geen winkel?’
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VAN RIJN, WE KOMEN HANDEN TEKORT!
Niet één, niet twee, nee, alle tien zijn vingers beloofde staats-
secretaris Van Rijn aan de pols te zullen houden bij de nieuwe 
Wmo. Er zouden dus geen grote problemen ontstaan bij de 
overheveling van zorgtaken van het Rijk naar de gemeenten 
en de bijbehorende forse bezuinigingen.

DAT DE BEZUINIGINGSOPERATIE die schuilgaat 
achter de zogenoemde ‘omslag’ geen 
 noemenswaardige problemen op zou gaan 
leveren, is op z’n minst naïef gedacht. Het 
aantal ouderen in Nederland neemt toe. En 
hoe graag we het ook anders zouden zien: 
ouderdom komt met gebreken. Dat betekent 

dat steeds meer mensen ondersteuning 
nodig hebben. Daar komt nog bij dat het 
kabinet wil dat ouderen langer thuis blijven 
wonen. Verzorgingshuizen worden geslo-
ten – maar tegelijkertijd wordt er keihard 
bezuinigd op de thuiszorg. 

Rotterdam - Een 28-jarige man  
die door een val een complexe  
fractuur heeft opgelopen,  
kreeg te horen dat hij acht 
weken moet wachten op  
thuiszorg.

Gemeenten zijn in veel 
 gevallen niet bereid een 
 reële vergoeding voor hulp 
in de huishouding  
te betalen. Dit leidt tot 
faillissementen van 
 zorginstellingen en tot  
uitholling van de rechts-
positie van hulpverleners. 
In ruim een kwart van de 
gevallen ligt het uurtarief 
dat Nederlandse gemeen-
ten betalen onder de kos-
ten van een uur huishoude-
lijke hulp, zo blijkt uit een 
studie van adviesbureau 
Berenschot. (bron: NRC 
3/03/15)

Eibergen - Een 79-jarige vrouw 
met een gebroken heup kan geen 
huishoudelijke ondersteuning  
krijgen, omdat de gemeente  
Berkelland die heeft afgeschaft.

In 2014 werd evenveel uitgegeven aan 
huishoudelijke hulp als omgerekend in 
2007, maar het aantal mensen dat  
behoefte heeft aan thuiszorg is in die 
tijd bijna verdubbeld. 
(bron: NRC 3/03/15)

Berghem - Deelnemer aan een  
enquête: ‘Mijn vader is 97 jaar,  
hij is incontinent en woont  
zelf standig. Toch is de hulp  
gehalveerd, opname in het  
verzorgingshuis is niet mogelijk.’
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VAN RIJN, WE KOMEN HANDEN TEKORT!
De zorg komt handen tekort, maar toch 
verliezen duizenden zorgmedewerkers hun 
baan. Wie nog wel een baan hee!, krijgt 
te maken met steeds hogere werkdruk 
en  dreigende salarisverlaging. Kwetsbare 
 ouderen, chronisch zieken en gehandi-
capten raken steeds meer aangewezen op 
 mantelzorg en vrijwilligerswerk. Terwijl 
ook dat steeds meer onder druk staat als 
gevolg van bezuinigingen, oplopende 
werkdruk voor mensen met een baan en de 
‘tegenprestatie’ (werk- of leerverplichting) 
voor mensen met een uitkering.

Lochem - Een door hoge  
ziektekosten niet draag-
krachtig echtpaar, rolstoel-
gebonden door respectievelijk 
multiple sclerose en halfzijdige 
verlamming, moet zelf maar 
hulp inhuren.

Enschede - De huis-
houdelijke hulp voor 
een 100% bedlegerige, 
terminaal zieke  
48-jarige vrouw is 
 teruggeschroefd van  
6 naar 2,5 uur, ook 
mag de hulp geen 
boodschappen of  
de was meer doen.

Oud-Beijerland - Een 50-jarige man die 
door een scooterongeluk niet meer kan 
lopen moest na revalidatie terug naar zijn 
niet aangepaste etagewoning en wacht nu 
al weken op thuiszorg.

Oosterhout - Een dementerende 
72-jarige man wordt verwaar-
loosd in een zwaar vervuild 
huis aangetroffen, weken na 
het faillissement van thuiszorg-
organisatie Thebe.

Van Rijn hee! herhaaldelijk toegezegd er 
persoonlijk op toe te zien dat ‘de zorg, hulp 
en ondersteuning voor de mensen die het 
nodig hebben op 1 januari 2015 is gegaran-
deerd’. Maar inmiddels blijkt nog altijd 1 op 
de 4 gemeenten de thuiszorg niet op orde  
te hebben. 

Geen problemen? Twee maanden na ‘de 
omslag’ komen we vingers tekort om ze  
te tellen. •
tekst Daniël de Jongh

Berghem - Deelnemer aan een  
enquête: ‘Mijn vader is 97 jaar,  
hij is incontinent en woont  
zelf standig. Toch is de hulp  
gehalveerd, opname in het  
verzorgingshuis is niet mogelijk.’

Sinds het zorgakkoord 
van april 2013 verloren 
29.038 zorgmedewerkers 
hun baan, 9.216 van deze 
ontslagen vielen in de 
thuiszorg. (bron:  
ontslagenindezorg.nl)



24 TRIBUNE maart 2015

‘De dikte van je portemonnee bepaalt nog 
steeds of je wel of niet je eigen arts mag 
kiezen. Ook met de aangepaste zorgplan-
nen van minister Schippers’, constateert 
SP-Kamerlid Renske Leijten. In de 
oorspronkelijke plannen, die eind decem-
ber door de Eerste Kamer verworpen 
werden, werd de vrije artsenkeuze 
verkwanseld via de zorgpremie. In de 
nieuwe gaat het via het eigen risico. 
Leijten: ‘In deze plannen worden verzeker-
den straks verleid hun vrije artsenkeuze te 
verpatsen in ruil voor een verlaging van het 
eigen risico. Voor de ruim één miljoen 
Nederlanders die nu al grote moeite 
hebben hun zorgkosten te betalen, is die 
pijnlijke keuze dan snel gemaakt!’

Kwaliteitsimpuls?
De minister verkoopt haar nieuwe plannen 
met een sausje van ‘kwaliteit en transpa-
rantie’, maar het is oude wijn in nieuwe 
zakken. Door de beperking van de vrije 
artsenkeuze zouden minder goede artsen 
en ziekenhuizen niet meer volledig vergoed 
worden, volgens VVD-minister Schippers. 
Geen beperking van de keuzevrijheid dus, 
maar een kwaliteitsimpuls. 

Dat dit volstrekt ongeloofwaardig is, blijkt 
onder meer uit een artikel in NRC Handels-
blad over de budgetpolis (NRC, 24 januari). 
Zo’n 600.000 mensen hebben zo’n 
goedkopere polis afgesloten. In ruil voor 
een lagere premie, kunnen zij voor behan-
deling alleen nog zelf kiezen tussen 
ziekenhuizen waarmee hun zorgverzeke-
raar een contract heeft afgesloten. Willen 
ze naar een ander ziekenhuis, dan moeten 
ze een kwart van de nota zelf betalen. 
Daarmee kunnen ze echter voor onaange-
name financiële verrassingen komen te 
staan. Bijvoorbeeld als de gecontracteerde 

ziekenhuizen een eind van huis zijn. Het 
kabinet heeft er immers voor gezorgd dat 
voor heel veel belangrijke ziekenhuisbe-
zoeken (zoals controles, voor- en na-on-
derzoeken) geen reiskosten meer worden 
vergoed. En, niet te vergeten, dat steeds 
meer streekziekenhuizen verdwijnen.

Echt niet!
Dat zou dus allemaal goed zijn voor de 
kwaliteit van de zorg, volgens Schippers. 
Maar wat blijkt: Zilveren Kruis Achmea 
heeft voor mensen met de budgetpolis wel 
een contract afgesloten met het Diakones-
senhuis, waarvan alle locaties in de 
Randstad door de Inspectie voor de 
Gezondheidszorg onder verscherpt 
toezicht zijn gesteld – maar niet met de 
academische ziekenhuizen en een aantal 
gespecialiseerde ziekenhuizen, waaronder 

  > SCHIPPERS HANGT ALSNOG PRIJSKAART AAN VRIJE ARTSENKEUZE

De SP en de Haagse Stadspartij hebben 
vragen gesteld over de hoge ritprijzen voor 
de ov-chipkaart in Den Haag. Zonder dat er 
extra service tegenover staat, gaat de 

ritprijs omhoog zodra de Randstadrail Den 
Haag binnenrijdt. Uit onderzoek van de 
beide partijen blijkt dat de ritprijs die de 
RET hanteert ongeveer 10 procent lager ligt 
dan de ritprijs die de HTM hanteert. Terwijl 
sinds 1 januari 2015 zowel de HTM als de 
RET onder de Metropoolregio vallen. 

‘OV moet goed alternatief  
voor auto blijven’
Bart van Kent (foto), fractievoorzitter voor 
de SP in Den Haag: ‘De SP wil dat open-
baar vervoer betaalbaar en toegankelijk 

  > ‘HOOG HAAGS OV-TARIEF OMGEKEERDE WERELD’ 

het internationaal gerenommeerde, in de 
behandeling van kanker gespecialiseerde 
Amsterdamse ziekenhuis Antoni van 
Leeuwenhoek. 
Leijten: ‘De minister roept al jaren dat 
zorgverzekeraars moeten selecteren op 
kwaliteit. Tot nu toe heeft niemand mij uit 
kunnen leggen wat die ‘kwaliteit’ inhoudt 
en hoe die gemeten wordt. We zien dat de 
zorgverzekeraars alleen maar meer macht 
naar zich toegeschoven krijgen en alleen 
inkopen uit het oogpunt van kostenbespa-
ring. Dit doen ze op een spijkerharde 
manier, waarbij kleine zorgaanbieders 
zoals huisartsen en vrijgevestigden het 
onderspit delven.’

  sp.nl/VbV3

blijft, alleen dan blijft openbaar vervoer een 
goed alternatief voor de auto. Daarom 
willen we dat de ritprijs verlaagd wordt naar 
het niveau dat bij de RET wordt gehan-
teerd.’ Onlangs bleek bovendien na vragen 
van de Stadspartij dat de prijs van een 
papieren kaartje was verhoogd, om ervoor 
te zorgen dat het voordeliger is om met een 
ov-chipkaart te reizen. Van Kent: ‘Dit is de 
omgekeerde wereld, de ritprijs van de 
ov-chipkaart zou omlaag moeten in plaats 
van de kosten voor een papieren kaartje te 
verhogen.’

Renske Leijten in debat met minister Schippers.
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De Europese SP-fractie is voor aanscher-
ping van de regels voor biobrandstoffen. 
Voor de productie van biobrandstoffen is 
landbouwgrond nodig, terwijl landbouw-
grond hard nodig is om iedereen van 
voedsel te voorzien. Het leidt daarnaast tot 
ontbossing. SP-Europarlementslid 
Anne-Marie Mineur: ‘Het is goed dat we 
naar alternatieven voor fossiele brandstof-
fen zoeken. Maar als die ook schadelijk 
blijken voor het milieu en als ze de voed-
selzekerheid onder druk zetten, moet het 
anders.’

  > ‘GEEN VOEDSEL IN DE 
BRANDSTOFTANK’

ROOD Groningen heeft samen met studenten honderden handtekeningen op koffiebeker-
tjes en een paar konijnenoren overhandigd aan het bestuur van de Groningse universiteit. 
Tegen de zin van een meerderheid van de studenten komt er een Starbucks in de universi-
teitsbibliotheek. ROOD-woordvoerder Floor Mertens: ‘De universiteit laat duidelijk haar 
oren hangen naar het bedrijfsleven, in plaats van naar studenten. Een belastingont- 
duikende multinational hoort niet thuis in een publiek gebouw. Met de toelating van 
Starbucks geeft de universiteit stilzwijgend goedkeuring aan de praktijken van dit bedrijf.’

  > HUURVERLAGING AFGEDWONGEN

Na een lange strijd van onder andere SP’er 
Leo Smits tegen woningcorporatie 
Woonstad Rotterdam is de huur van een 
negental huurders in de wijk de Wielewaal 
door de kantonrechter verlaagd tot  
50 procent van de maximale huurprijs. 
Ondanks de voorgenomen sloop in deze 

De gevolgen van het vrijhandelsverdrag 
van de Europese Unie met Amerika (het 
TTIP) worden steeds duidelijker. Door een 
vertegenwoordiger van de Europese 
Commissie is inmiddels toegegeven dat 
Amerikaanse bedrijven door TTIP zo’n 
duizend cosmetische producten in Europa 
mogen gaan verkopen die nu verboden 
zijn. De Europese Commissie wil regelge-
ving bovendien gaan weggeven aan het 
bedrijfsleven. SP-Europarlementariër 
Anne-Marie Mineur: ‘De commissaris wil 
het opstellen van regels en wetten wegha-
len bij het democratisch gekozen parle-
ment en uitbesteden aan een soort van 
Geheime Raad, die is samengesteld uit 
belanghebbenden en geen enkele verant-
woording af hoeft te leggen. Wie er in dat 
ondoorzichtige orgaan komen is niet 
duidelijk. Dat het bedrijfsleven een dikke 
vinger in de pap zal krijgen, lijdt geen 
twijfel. Het is wel de vraag of onafhanke-
lijke maatschappelijke organisaties aan 
zullen mogen schuiven.’ De SP verzet zich 
tegen TTIP en de andere vrijhandelsverdra-
gen waarmee de Europese Unie veel 
macht overdraagt naar het bedrijfsleven. 
Mineur: ‘Mede om die reden pleiten we 
voor een referendum over deze verdragen.’

  > GEVOLGEN TTIP WORDEN 
STEEDS DUIDELIJKER

Rotterdamse wijk, samen met de ernstige 
scheefstand van een hondertal huizen en 
vocht- en schimmelklachten in de wonin-
gen, achtte Woonstad het gepast om 90 
procent van de maximale huurprijs te 
vragen en tot vorig jaar zelfs de maximaal 
toegestane huurverhoging op te leggen.

De Wielewaal in Ro"erdam.
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Minister Schippers kreeg uit handen van 
SP’ers, GroenLinks-leden, FNV-leden en 
sympathisanten een bittere pil uitgereikt in 
Doetinchem. Zij kreeg deze, net als eerder 
staatssecretaris Van Rijn, voor haar 
afbraakbeleid in de zorg. Voor al die 
mensen die hun zorg en hulp verliezen. 
Voor al die zorgmedewerkers die hun baan 

  > BITTERE PIL

kwijtraken. Voor al die gemeenten die de 
wet niet naleven en rigoureus de 
huishoudelijke zorg schrappen, zonder 
onderzoek naar de persoonlijke 
omstandigheden van mensen. De 
boodschap aan de minister: niet 
wegkijken, maar ingrijpen!

NIEUWS
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Twee jaar geleden zette ik met het secretariaat van de OESO, de 
club van rijke landen, een netwerk op van parlementariërs tegen 
belastingontwijking. Aanleiding was de opdracht die de OESO van 
de regeringsleiders van de 20 economisch gezien belangrijkste 
landen (de G-20) had gekregen om een actieplan uit te werken 
tegen belastingontwijking door multinationals.

In februari was er in Parijs weer een bijeenkomst van het netwerk 
en dit jaar wordt het spannend: in september moet de OESO met 
concrete voorstellen komen. De lobby van grote bedrijven doet er 

alles aan om die voorstellen zoveel mogelijk af te zwakken. In de 
OESO zijn het de lidstaten die het laatste woord hebben, maar 
ook op hen wordt natuurlijk door de bedrijven druk uitgeoefend.

Om tegenwicht te bieden aan die lobby hebben we in Parijs 
afgesproken deze zomer een wereldwijde verklaring van parle-
mentariërs tegen belastingontwijking aan te nemen. Daarmee 
zetten we druk op de OESO om met goede voorstellen te komen 
en op de lidstaten om die niet af te zwakken.

Ook in het Europees Parlement wordt gewerkt aan maatregelen 
tegen belastingontwijking. Dat is prima, maar uiteindelijk moet een 
wereldwijde oplossing gevonden worden. Zelfs als we alle gaten 
in de EU dichten, kunnen bedrijven anders nog altijd uitwijken 
naar belastingparadijzen buiten de EU. Daarom was ik nogal 
verbaasd over een tweet die probeerde mijn initiatief in de OESO 
onderuit te halen door te stellen dat het in het EP gebeurt en niet 
bij de OESO. Typerend voor de navelstaarderige houding van 
nogal wat EP’ers. Als SP kijken we echter wel naar buiten: onze 
blik is gericht op de wereld, zelfs vanuit Brussel.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement
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MAAGDENHUISBEZETTING

  > OP NAAR DE NIEUWE UNIVERSITEIT

De Maagdenhuisbezetting in Amsterdam 
maakt de tongen los. Over een meer 
democratische en minder op rendementen 
gerichte universiteit. De universiteit moet 
weer ‘mensen opleiden die kritisch en 
vanuit hun eigen oordeel beslissingen 
durven te nemen’.

‘Ik ben bang dat de Maagdenhuisbezetting 
mijn schuld is.’ Aan het woord is Rudolf 
Valkhoff, docent Algemene Cultuurweten-
schap. Op 25 februari demonstreerde hij 
samen met honderden studenten bij het 
Maagdenhuis, het bestuursgebouw van de 
Universiteit van Amsterdam (UvA). Dit was 
de dag na de ontruiming van het Bunge-
huis, waar Valkhoff samen met studenten 
via een bezetting de discussie over 
verandering in de universiteit wilden 
starten. Ze werden niet gehoord door het 
universiteitsbestuur; in plaats daarvan 
werden zij gearresteerd.

‘Strijdbaar’
Valkhoff over de ongeplande bestorming 
van het Maagdenhuis: ‘De beveiligings-
mensen stonden op het bordes, waar-
schijnlijk om te voorkomen dat de studen-
ten bij de voordeur van het Maagdenhuis 
kwamen. Ik liep achter hen het bordes op, 
en dat lieten ze toe – waarschijnlijk 
vanwege het gezag dat met ouderdom 
komt. Ik stak mijn hand strijdbaar de lucht 
in – toen was het hek van de dam. De 

beveiligers werden verdrongen van het 
bordes, en toen iemand riep: ‘Moet die 
deur open?’, riep ik: ‘Ja!’ De deur bleek 
weinig weerstand te bieden tegen een paar 
sterke studenten en na wat geduw in de 
hal was de bestorming van het Maagden-
huis een feit.

Angstcultuur
De reactie van het bestuur van de UvA 
sprak boekdelen: zij namen de studenten 
kwalijk dat ze andermans bezit overnamen 
– het was immers het universiteitsgebouw 
van het bestuur. En dat is in een notendop 
de kritiek van de studenten. De universiteit 
is niet van een paar bestuurders of 
managers, maar van docenten en studen-
ten – en uiteindelijk is het publiek bezit. 
Een van de belangrijkste eisen van de 
bezetters van het Maagdenhuis is dan ook 
dat studenten en docenten meer te zeggen 
krijgen in hun eigen universiteit. Valkhoff: 
‘Het begon in de jaren negentig, toen de 
outputfinanciering werd ingevoerd. 
Universiteiten kregen meer geld naarmate 
ze meer diploma’s afleverden. Dat is een 
perverse prikkel, waardoor razendsnel de 
kwaliteit van het onderwijs omlaag gaat. En 
het leidt tot een angstcultuur. Studenten 
worden bang gemaakt – als ze niet snel 
genoeg afstuderen kost het ze veel geld. 
Docenten worden bang gemaakt – wie niet 
snel genoeg afgestudeerde studenten 
levert staat er niet goed op. Maar ook het 

bestuur wordt bang gemaakt – dat moet 
allerlei cijfermatige targets halen, anders 
komt er minder geld binnen. En die 
angstcultuur is funest voor het doen van 
goed onderzoek. Ik heb jarenlang gepro-
beerd om de belachelijke regels creatief te 
omzeilen; bijvoorbeeld door goede 
studenten uit de bureaucratische wind 
houden. Maar sinds alles centralistisch en 
geautomatiseerd wordt verwerkt, kan er 
niks meer.’
Op de vraag wat er mis is met studenten 
die snel en efficiënt afstuderen, antwoordt 
Valkhoff: ‘De taak van de universiteit is niet 
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Uiteindelijk werden de onthullingen hem en 
zijn partij te veel: op 27 februari stapte 
VVD-Tweede Kamerlid Mark Verheijen op. 
Zware kritiek op zijn declaratiegedrag als 
gedeputeerde van Limburg, een aangifte 
van een ondernemer en een snoeihard 
oordeel van de VVD-integriteitscommissie 
zorgden ervoor dat zijn positie niet langer 
houdbaar was in de Kamer. 

Maar er was nog iets. Dat VVD-verkie-
zingsfeestje in 2012 op het terrein van de 
Floriade (u weet wel; die zwaar verliesge-
vende land- en tuinbouwtentoonstelling) in 
Venlo. Verheijen regelde de party waar ook 
premier Rutte te gast was, maar vreemd 
genoeg werd nooit een rekening voor de 
liberale fuif betaald. Sterker nog: volgens 
dagblad AD verstuurde de Floriade BV niet 
eens een rekening. Hoe kan dat? Het 

Venlose SP-raadslid Ton Heerschop (foto) 
heeft een vermoeden: ‘Verheijen was op 
het moment van dat feestje nog gedepu-
teerde van Limburg, met de Floriade in zijn 
portefeuille. Daarvóór was hij wethouder 
van Venlo en eveneens regionale kartrek-

ker van de Floriade. Je kunt wel stellen dat 
hij de grote donor was van het evenement. 
Met belastinggeld, uiteraard. Dus zo 
bezien acht ik het niet uitgesloten dat de 
Floriade BV tegen ’m heeft gezegd: kom 
dat feestje maar bij ons vieren.’ 
De tentoonstelling leverde een verlies van 
9 miljoen euro op. Geld waar de deelne-
mende gemeenten in de regio nu nog 
steeds krom voor liggen. Eén van die 
gemeenten is Gennep, waar Hans Frentz 
SP-raadslid is. Het nieuws over het gratis 
VVD-feestje verraste hem onaangenaam: 
‘Ik vind dit echt niet kunnen. Verheijen 
heeft z’n eigen partij bevoordeeld. In 
Gennep hadden de burgers sowieso al niks 
met de Floriade. Nu blijkt, dat ze ook nog 
hebben meebetaald aan een VVD-verkie-
zingsfeestje.’ 
De VVD won de Kamerverkiezingen van 
2012. Mark Verheijen kreeg 8993 voor-
keursstemmen. 

  > PARTIJTJE

diploma’s zonder kwaliteit afleveren, maar 
mensen opleiden die kritisch en vanuit hun 
eigen oordeel beslissingen durven te 
nemen. Op alle terreinen. Ik zie ook een 
verband tussen de verloederende universi-
teit en de toenemende roep in de samenle-
ving om goede leiders.’

‘Kritiek breder gedeeld’
De belangrijkste eisen van de studenten: 
meer inspraak en zeggenschap voor 
studenten en docenten; democratische 
verkiezing van het universiteitsbestuur; 
stoppen met rendementseisen en afreken-

cultuur in het onderwijs; meer vaste 
contracten in plaats van tijdelijke aanstel-
lingen; geen commerciële activiteiten van 
universiteiten en transparantie over 
geldstromen; onafhankelijk wetenschap-
pelijk onderzoek. Eisen waar SP-Kamerlid 
Jasper van Dijk zich helemaal in kan 
vinden: ‘Deze kritiek van de Maagdenhuis-
bezetters wordt breder gedeeld. Bestuur-
ders zijn oppermachtig. Het beleid van de 
regering is bovendien doordrenkt met 
rendementseisen, waardoor scholen en 
universiteiten op prestaties en diploma’s 
worden afgerekend in plaats van op 
kwaliteit.’ 

Steun in woord en daad
Van Dijk hoopt en verwacht dat het 
pleidooi voor ‘de nieuwe universiteit’ ook in 
andere universiteiten besproken wordt – en 
breder, in de samenleving. Daar krijgt Van 
Dijk gelijk in, want onder andere in Gronin-
gen, Nijmegen en Rotterdam worden 
actiegroepen opgestart en zijn er discus-
sies over hoe een democratische, kritische 
universiteit er uit moet zien. Ook actievoe-
rende schoonmakers hebben hun steun 
uitgesproken voor de studenten en hen 
opgeroepen vol te houden. De SP steunt 
de kritische studenten niet alleen in woord, 
maar ook in daad. Zo zorgde de SP-afde-

ling Amsterdam voor eten en kwam de 
SoeP-express langs om de studenten van 
warme tomatensoep te voorzien. SP-leider 
Emile Roemer bezocht het Maagdenhuis 
om de actievoerders een hart onder de 
riem te steken. FNV Overheid organiseert 
bijeenkomsten voor personeel om klachten 
te verzamelen; docenten van de UvA 
hebben een vergelijkbaar eisenpakket aan 
het bestuur voorgelegd en dreigen met 
acties. 

Kantelmoment
De Maagdenhuisbezetting is erin geslaagd 
de slechte staat van de universiteiten in 
Nederland op de agenda te zetten. Zeker 
omdat het bezetten van het Maagdenhuis 
een iconische actie uit de jaren zestig is, 
voor velen een symbool van de democrati-
seringsgolf die toen werd ingezet. Valkhoff 
is erdoor veranderd, zegt hij: ‘Ik was net als 
iedereen angstig. Ik was erg terneergesla-
gen en berustend in de situatie – ik zit het 
wel uit tot mijn pensioen, dacht ik. Maar er 
is een punt gekomen dat zowel ik als 
collega’s en studenten zeggen: ik pik dit 
niet meer. Nu ben ik sterker. Het is hopelijk 
een kantelmoment in de universiteit. Maar 
het is zeker een kantmoment in mijn leven. 
Het is heel bevrijdend om de angst opzij te 
zetten.’

  De site van De Nieuwe Universiteit:  
newuni.nl

‘General assembly’ in het Maagdenhuis, 
waarin de studenten overleggen over inhoud 
en strategie.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van ROOD?
‘Twee jaar geleden, ROOD voerde toen 
actie voor de studiefinanciering.’

 › Je was tegen het leenstelsel?
‘Ja. In 2010 hoorde ik dat D66 van de 
stufi een lening wilde maken. Toen heb 
ik mezelf een debat met Pechtold bin-
nengesmokkeld en spreektijd geregeld. 
“Dat kan je niet maken!”, zei ik. Meteen 
werd mijn microfoon uitgezet. Stampend 
van boosheid ben ik de zaal uitgelopen. 
Het leenstelsel is oneerlijk en daar kan ik 
heel slecht tegen. Maar boosheid gee! me 
ook kracht, daarom ben ik ook bij de SP 
gegaan.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik studeer voor pedagogisch medewerker 
jeugdzorg en loop stage op een woonvorm 
voor licht verstandelijk gehandicapten. 
Heel erg leuk! In het weekend werk ik bij 
een benzinepomp.’

 › Wat was je mooiste stagemoment?
‘Een meisje ging een horeca-opleiding 
doen en had daar een mooi pakje voor ge-

kregen, met een blouse. De eerste dag kwam 
ze overstuur beneden: ze kreeg de knoopjes 
niet dicht. Dus ik hielp haar en zei: “Meid, 
dit gaan we oefenen en binnen een hal%aar 
kan je het zelf.” Een tijd later kwam ze ’s 
ochtends dolblij de trap af stormen: het was 
gelukt! Het zat nog schots en scheef maar ze 
was zó blij!’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘De wereld is zo mooi en zo groot en ik heb 
er nog maar zo weinig van gezien! Maar als 
ik nu moet kiezen: boven op een zandduin 
in de Sahara, ’s nachts, onder de sterren.’ •

SLEUTELEND DOOR DE SAHARA
Simon Zandvliet (21) is 
contactpersoon van ROOD 
Zwolle. Hij houdt van 
reizen en sleutelen. Op zijn 
ach"iende reed hij voor de 
goede-doelenrit Amsterdam-
Dakar Challenge met een oude 
auto dwars door de Sahara. 
Dit jaar wil hij weer: ‘In een 
Marokkaans dorpje waar we 
overnacht hebben, heb ik 
beloofd ooit terug te komen 
met schoolspullen voor de 
kinderen.’
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een boek van Peter Verschuren, SP-wet-
houder Sociale Zaken in Hoogezand-Sappe-
meer, over de Nederlandse voedselbanken. 
Hoe een initiatief van twee Ro"erdammers 
die iets terug wilden doen voor de gemeen-
schap, is uitgegroeid tot een landelijk 
netwerk met koepelorganisatie en streng 
gehandhaafde regels. Verschuren schrij! 
ook over zijn worsteling met het fenomeen 
voedselbank. Zo herkenbaar. Wauw, wat een 
kracht van die vrijwilligers! Maar ook: ver-
domme! Waarom hebben we voedselbanken 
nodig? Waarom is de bijstand niet op een 
voldoende niveau?’

 › Als de bijstand hoger zou zijn, hebben we 
de voedselbanken niet meer nodig?
‘Nee. Maar dan zou er weer veel meer voed-
selverspilling zijn. Bovendien is het hartstik-
ke mooi dat mensen wat voor elkaar willen 
doen. Maar die charitas zou de slagroom op 
het toetje moeten zijn. Het toetje moet toch 
echt door de overheid geleverd worden en 
niet door de voedselbank, zoals de regering 
nu wel voor ogen hee!. Verschuren citeert 
hierover heel treffend historicus Bregman: 
“Van solidariteit naar liefdadigheid en van 

WIE Hans-Martin Don (1959) directeur Leger 
des Heils Limburg en Brabant, ex-wethouder 
Eindhoven en kandidaat Eerste Kamerlid voor  
de SP

LEEST Genadebrood, De onstuitbare opmars van 
de voedselbank (2015)

HANS-MARTIN DON LEEST
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en verheffing naar repressie.” De overheid trekt 
de handen steeds meer van de mensen af als 
het om armoedebestrijding gaat.’

 › Dat er voedselbanken zijn, is voor de 
overheid een argument om minder te 
doen?
‘Je ziet dat de overheid steeds meer leunt 
op de voedselbanken en andere particu-
liere initiatieven. Daar krijg ik buikpijn van, 
want dan vergeet je als overheid de vraag 
te stellen hoe het kan dat mensen met een 
bijstandsuitkering volgens het Nibud te 
weinig inkomen hebben. Daarbij meet de 
overheid ook nog eens met twee maten. De 
overheid mag fouten maken en komt ermee 
weg. Natuurlijke personen niet. Die worden 
ook gestra! als ze zich per ongeluk vergist 
hebben. Zelfs als dat komt doordat de over-
heid steeds ingewikkelder georganiseerd 
wordt, en mensen meer vrijheid en eigen 
verantwoordelijkheid gee! maar niet de 
bijbehorende voorlichting.’

 › De overheid moet mensen niet op hun 
eigen verantwoordelijkheid aanspreken?
‘Dat zeg ik niet. Ik ben niet voor een pam-
perende overheid die alleen maar zorgzaam 
is. Er zijn grenzen. Ik ben het er dan ook 
helemaal mee eens dat je soms een pijnmo-
ment inbouwt. Dat doen we bij het Leger 
des Heils ook. Maar daarna moet je altijd 
weer de hand uitsteken en kijken of je een 
nieuwe stap kan ze"en. Dat mag je ook van 
de overheid verwachten, alleen is die daar 
steeds minder toe bereid. Mensen moeten 
nu zoveel inspanning leveren om van de 
onderste vangne"en gebruik te kunnen 
maken. Terwijl juist de mensen die dat soort 
hulp nodig hebben die inspanning vaak 
amper kunnen leveren, en er nu uitgegooid 
worden zodra ze een keer een fout maken. 
Wat wil je dan als overheid? Dat mensen in 
de goot belanden?’

 › Zie je diezelfde strengere regels en 
handhaving niet ook terug bij de voedsel-
banken?
‘Ja, en daar schrok ik wel een beetje van toen 
ik het boek las. Je kunt nog maar maximaal 
drie jaar een voedselpakket krijgen en 
je moet een zeker armoedigheidsniveau 
hebben om überhaupt binnen te kunnen 
komen. Ik snap dat dat soort spelregels uit 
nood geboren zijn en dat proces herken ik 
ook vanuit de daklozenzorg. Het lijkt helaas 
wel een wetmatigheid. Je begint omdat je ie-
mand wilt helpen en vervolgens ontstaat er 
een organisatie met medewerkers en regels, 
weg van de emotie waar je ooit mee begon. 
De initiatiefnemers willen dat vaak niet, zo-
als ook hier bij de voedselbank, dus is er ook 
weer een tegenbeweging van alternatieve 
voedselbanken ontstaan.’ •

tekst Jola van Dijk

‘VERDOMME! WAAROM HEBBEN  
 WE VOEDSELBANKEN NODIG?’
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PRIKBORD@SP.NLVERDIENEN?? STELEN!
Op bladzijde 18 van de Tribune van februari 
wordt bericht over thuiszorgdirecteuren met 
een salaris van boven de 178000 euro die 
niets willen inleveren terwijl dit we"elijk 
verplicht is. De redactie schrij! hier dat 50 
directeuren meer dan 2 ton verdienen. Hier 
stoor ik me ontze"end aan. Er is niemand 
die dit verdient maar deze mensen krijgen 
dit en ook nog afgedekt door de regering. 
Het is toch te gek dat men dit niet meteen 
kan stoppen en terug vorderen. Men kan dit 
toch gewoon diefstal noemen en deze geld-
wolven hiervoor vervolgen. Als ik me ergens 
een euro te veel onrechtmatig toe-eigen 
dan zijn de rapen gaar en heb ik de politie 
op mijn dak. Deze mensen staan gewoon 
boven de wet blijkbaar en dat gaat te ver. 
Het zijn gewoon RUPSJES NOOITGENOEG 
en zijn dus ook nooit tevreden. Noem zoiets 
toch nooit dat ze het verdienen want geen 
normaal werkend mens kan dit bedrag door 
hard werken verdienen. 

Naam en adres bij de redactie bekend

HAAT
Om de lezers van Tribune informatie te 
geven over de oorzaken van de haat vanuit 

Zuid-Amerika , Afrika en Midden-Oosten 
tegen het Westen zou het goed zijn om het 
boek van Jean Ziegler, genaamd De haat 
tegen het Westen: Het verhaal van de econo-
mische oorlog tussen arme en rijke landen te 
promoten. De reden waarom ik dit voorstel 
is, dat je een feitenrijke, betrouwbare en 
simpel geschreven indruk krijgt over de 
uitbuiting door kapitalistische landen en 
bedrijven. Een dergelijk overzicht vind je 
nergens in de Nederlandse media.

Gerard Trentelman, Zwolle

VOORBEELDFUNCTIE
Een groot deel van de kiezers gaat niet naar 
de stembureaus. Zij zijn teleurgesteld, vooral 
vanwege de politici die helaas het land de 
afgelopen jaren slecht hebben geleid. Die het 
bedrijven van politiek zien als doel, om per-
soonlijk profijt te behalen en niet als middel 
om de belangen van de gehele samenleving 
te dienen. Daarom vind ik het de plicht van 
alle SP-leden om zich zowel nationaal als 
lokaal te engageren om mensen te interesse-
ren en voor te lichten, zowel via de media als 
binnen de eigen leefomgeving (familie, werk, 
sociaal-cultureel, vriendenkring, etc.) over 
het belang van politieke deelname. Tussen 

de passieve politieke toeschouwers zi"en 
veel mensen met idealen en standpunten die 
dicht bij de standpunten van de SP liggen. 
Het niet gebruik maken van het stemrecht 
is net zo goed een politieke handeling als 
daar wel gebruik van maken, met beide 
vérgaande consequenties voor de maat-
schappij. Allen in de maatschappij zouden 
de noodzaak moeten voelen zich in te ze"en 
voor het algemeen belang. En wij vanuit de 
SP moeten als voorbeeld dienen, door altijd 
te investeren in het algeheel belang. Zo laten 
we zien dat het mogelijk is om de politieke 
macht te combineren met vrije, persoonlijke 
initiatieven van solidariteit. En dat stemmen 
zin hee!.
 
Zvonko Zivkovic-Laurenta, Breukelen

of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort
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De winnaar van februari is J. Roesink uit Pieterzijl. 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 1 april 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  
Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN FEBRUARI 2015

Horizontaal
3 Boom groeit tussen Terschelling en Groningen (6) - 6 Hiermee denkt de  
menigte (niet?) (11) - 8 Meer kracht zit er niet in uw geld, volgens de 
belastingdienst (14) - 10 Romantische lectuur met bloemen in de  
hoofdrol (11) - 13 Vogel speelt golf (6) - 14 Hieraan betaalt onze Engelsman  
zich blauw (3) - 15 Voor een enkel moment gaat het op gelijke wijze (4,2 en  
6) - 16 De manier om piepers van hun kleding te ontdoen (6) -  
17 Waterdruppel is niks veranderd (4) - 18 Komt hard aan, zo’n monotoon 
muziekje! (5) - 19 Er in lópen betekent eronder gebukt gaan (6)

Verticaal
1 Beginnen met hip te bewegen (6 en 2,4) - 2 Ligt ongetwijfeld aan banden 
(12 en 4,8) - 3 Huisstof? Maak er een gordijn van (13) - 4 Inperkende  
groepering: een tic is vereist (13) - 5 Brengt z’n vrije tijd door naast  
de snelweg (11) - 7 ‘Ach, alweer een spasme’, klaagt ze (3) - 9 Eenzijdige 
spoorverbinding (8) - 11 Mathematische lichaamsholten (8) - 12 Loert naar  
een gebroken achtereinde (6) 

HISTORISCH RAADSEL

Horizontaal
3) Ballon 5) Kroon 9) Verkeersboete 10) Klantenbinding  
11) Wreedaardig 12) Spel 14) Sidderaal 15) Alles 17) IJslanders  
18) Ouder.

Verticaal
1) Boevenbende 2) Entreekaart 3) Bakblik 4) Objectief 5) Knaller  
6) Torenuil 7) Berbertapijt 8) Eergisteren 11) Was 13) Klinker  
16) Blauw.
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CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3  4  

5

6 

7

8 

9

10  11 

12

13 14  15  

16  17  

18  

19  

Henry en Lucas, © FLW 2015 Horizontaal
1 ...cultuur. Gemeenschappen in neolithicum lieten hunebedden na (13) - 
7 Hoofdstad (1880), genoemd naar ontdekkingsreiziger van Italiaans-
Franse origine (11) - 9 Kreeg zelfbestuur (1959), werd uitgestoten (1965) 
en is nu onafhankelijke republiek (9) - 11 Een munt. Als in lied van Al 
Jolson, van de crisisjaren na 1928 (4) - 12 ... Island, herontdekt door 
Cook, die het vernoemde naar hertogin Mary Howard (7) - 13 Gehucht op 
wierde Feldwerd. In 1226 leefden er geldschieters die (mede) vloot naar 
6e kruistocht financierden (13)

Verticaal
1 Romeins bordspel, wellicht voorloper van Backgammon (6) - 2 Reus 
van een kerel, daar in Num. 13:33 (9) - 3 Eigenschap van jachthond om 
onbeschoten wild niet uit eigen initiatief te achtervolgen (9) - 4 Brits 
minister schreef in 1917 belangrijk geworden brief aan Rothschild  
(7, achternaam) - 5 Hok waar de gevangen vis wordt gekoeld met ijs (op 
het schip) (3) - 6 Naam, gebruikt voor een lid v.e. gewapende bende welke 
vroeger actief was op West-Java (9) - 8 ‘D.m.v.’; ‘Langs’; ‘Door’; ‘Middels’. 
Allemaal Romeinse heerwegen (3) - 10 Bv. nijlbaars (Victoriameer), 
waterpest (Nederland), het konijn (Australië) (5) - 12 Kaart (troef) stamt uit 
het Frans (manille). En eerder Spaans: malilla (slechterikje) (3)

HISTORISCH KRUISWOORDRAADSEL 

Diagram

1 2 3 4 5 6

7 8 

9  10 

11  12  

13 

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Oplossingsdiagram

1 T W A I N
2 K A N
3 B R O W N I N G
4 J O N G E
5 H O M E R U S
6 E N D R I K A T
7 M A R T E L E U R
8 L A O Z I
9 G E R H A R D T

10 E M E R S O N
11 A R C H I M E D E S
12 H E L L E R
13 U S T I N O V
14 K A N T
15 F U L L E R
16 S C H I L L E R
17 A S T A I R E
18 B Y R O N

CITATENRAADSEL
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Al bijna een maand wordt het 
Maagdenhuis bewoond en gebruikt 
door studenten en docenten. De vonk 
is overgeslagen naar andere steden 
en studenten zijn in het hele land 
samen met ROOD initiatieven voor 
De Nieuwe Universiteit gestart. Niet 
alleen op universiteiten spelen de 

problemen rondom rendementsdenken 
en ondemocratische beslissingen: ook 
op mbo’s en hbo’s is dit het geval. Nu 
onderwijsacties in de lucht hangen, is 
dit het perfecte moment om jongeren 
te betrekken. Met ons jongerenblad 
de Code ROOD kun je naar mbo’s, 
hogescholen en universiteiten om 

KOM SAMEN MET JONGEREN IN ACTIE

TRIBUNE IS EEN  
UITGAVE VAN DE  
SOCIALISTISCHE 
PARTIJ (SP) EN
VERSCHIJNT 
11 MAAL 
PER JAAR 
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met jongeren in gesprek te gaan. Het 
ROOD-bestuur helpt je vervolgens 
graag verder om jongeren bij de afdeling 
en ROOD te betrekken. Wil je meer 
weten en de Code ROOD te bestellen? 
Mail dan naar rood@sp.nl

DENK MEE OVER DE SP

Op 18 en 25 april houdt de SP in heel het 
land regioconferenties. Daar wordt over 
de toekomst van de partij gepraat, en 
mogelijk wordt er beslist over provinciale 
coalitieakkoorden. Ook de campagne 
tegen ongelijkheid komt aan bod. Wil je 
meepraten als lid? Meld je aan bij je eigen 
SP-afdeling; de afdelingen vaardigen 
mensen af voor de regioconferenties.
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Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Voorop in de kopgroep
De mooie verkiezingsuitslag van 18 maart 
past in het beeld van een voortdurend 
en gestaag groeiende SP. Kwamen we in 
1994 met twee zetels in de Tweede Kamer, 
nu horen we bij de grootste partijen van 
 Nederland en besturen we lokaal in meer 
dan veertig gemeenten mee.

Voor de tweede keer op rij is de SP de 
grootste partij op links geworden. Dat luidt 
een heel nieuwe fase in de ontwikkeling 
van de SP in. We zullen nu leidend moeten 
zijn op links. Niet meer meefietsen in de 
linkse ploeg in het peloton, maar voorop in 
de kopgroep de koers bepalen.

Onze alternatieven werken we nog verder 
uit. Zoals ons voorstel om de zorg
verzekeraars af te schaffen en één publieke 
zorgverzekering in te voeren. Of neem ons 
voorstel voor een nieuw belasting stelsel. 
Met lagere lasten voor werknemers, het 
mkb en gewone spaarders en met een 
eerlijke bijdrage van de allergrootste ver
mogens en multinationals. We komen met 
concrete alternatieven die breed gedragen 
worden door de bevolking. Zoals ook 
bijvoorbeeld ons plan om van ABN Amro 
een voorbeeldbank, een échte Volksbank 
te maken.

Tegelijk gaan we door met het uitbouwen 
van de partij. We zijn op weg naar 200 
 afdelingen, en als het aan mij ligt worden 
dat er daarna snel meer. Want natuurlijk 
ben ik trots op 200 afdelingen die we 
 hebben, maar dat betekent dus ook dat 
in bijna 200 andere gemeenten nog geen 
 SPafdeling is. De snelheid waarmee we 
onze partij uitbouwen zal omhoog moeten 
om onze positie in de kopgroep te hand
haven. Immers, onze alternatieven kúnnen 
niet zonder het activisme dat mensen van 
ons gewend zijn.

Laten we samen de schouders eronder zet
ten. Meer breed gedragen 
voorstellen, meer inzet 
op nieuwe  afdelingen 
en meer leden om al die 
mooie plannen waar te 
maken.

Actueel
‘Dit is hét moment voor  
een Volksbank’

4

 9 Ledendag op 31 mei 
10 Young and United: voor banen waar je van kan leven
24 Beter met de basisverzekering
24  UWV: met je rechten om de oren geslagen
28 LinksVoor: Michelle Hoekstra wil graag naar Malta
29 Emile kijkt: De Verleiders

15, 20, 21, 26, 27 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge
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EN PLOTSELING GING de beerput open. Het 
begon met de loonsverhoging van 100.000 
euro voor de bestuurders van ABN Amro. De 
ergernis daarover onder het personeel en in 
de politiek leidde ertoe dat het kabinet de 
door de bank zo vurig gewenste beursgang 
nog even uitstelde. Waarna de loonsverho
ging gauw ongedaan werd gemaakt. Maar 
vervolgens dook er een brief op waarin 

Volgens de SP tonen de recente onthullingen aan dat de top 
van ABN Amro niets heeft geleerd van de crisis. Daarom moet 
nu de kans gegrepen worden om de beursgang definitief af te 
blazen en de bank om te turnen tot een echte Volksbank. 

toezichthouder DNB (De Nederlandsche 
Bank) ABN Amro op de vingers tikt vanwege 
gebrekkig inzicht en controle op nevenfunc
ties en privébelangen in de top van de bank. 
Ook wees DNB op onvolkomenheden bij 
de bestrijding van corruptierisico’s, in het 
bijzonder met betrekking tot het Russische 
olieconcern Gunvor waarvan vermoed 
wordt dat het gelieerd is aan president 

Poetin. En dan had je nog de affaire in Dubai, 
waar medewerkers van de bank naar huis 
werden gestuurd nadat aan het licht was 
gekomen dat ze zich bij bepaalde transacties 
niet aan de regels hadden gehouden. Die re
gels waren bedoeld om onder meer witwas
sen te voorkomen. 
‘Ernstig’, zegt SPTweede Kamerlid Arnold 
Merkies: ‘Het idee dat je als bank witwassen 
niet kunt ontdekken kan betekenen dat je 
daar bewust een oogje voor dichtknijpt.’

ABN Amro is in 2008 genationaliseerd en zo 
van de ondergang gered. De bedoeling was 
steeds dat de bank dit jaar (in delen) naar 
de beurs zou gaan en dat de Nederlandse 

‘MAAK VAN ABN AMRO EEN       
 VOORBEELDBANK: EEN VOLKSBANK’
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Jan Marijnissen

staat de opbrengst ervan zou toekomen. 
Opbrengst? Al snel werd duidelijk dat het de 
staat flink geld zou gaan kosten en anno nu 
wordt rekening gehouden met een verlies 
van tussen de 6 en 13 miljard euro. Een ver
lies dat nog groter kan worden, nu genoem
de onthullingen het imago flink onderuit 
hebben gehaald en daar zitten potentiële 
aandeelhouders natuurlijk niet op te wach
ten. En nu trapt de politiek op de rem en wil 
de beursgang uitstellen. Klinkt begrijpelijk. 
Maar er is nog een andere mogelijkheid: 
helemaal geen beursgang en omvorming 
tot een ‘Volksbank’. Volgens dit door de 
SP gelanceerde initiatief blijft de overheid 
eigenaar van ABN Amro en wordt deze om
gevormd tot een bank in overheidshanden 
met het maatschappelijke belang als corpo-
rate identity. De partij wil voorkomen dat 
een winstgevende bank klakkeloos wordt 
verpatst met een miljardenverlies voor de 
overheid. Een stabiele bank is gewenst, zegt 
de SP: ‘Een voorbeeld voor andere banken 
als het gaat om rente, leningen aan het mkb 
en salarissen van de top.’
‘En dit is hét moment om die stap te zetten’, 
zegt Arnold Merkies. Volgens hem is het de 
hoogste tijd dat de mogelijkheid van een 
Volksbank er komt. ‘Het zou goed zijn als 
er meer diversiteit komt en er wat te kiezen 
valt. We hebben universele banken zoals de 
ING en de Rabobank die een coöperatieve 
bank is. Laten we het spectrum uitbreiden 
met een Volksbank, die het maatschappelijk 
belang voorop stelt en opereert met de over
heid als aandeelhouder.’
Voordeel daarvan is volgens Merkies ook dat 
zo’n nieuwe bank ervoor kan zorgen dat er 
concurrentie overblijft in de bankenwereld, 
bijvoorbeeld als het gaat om de rente op 
spaargeld. Die rente is momenteel historisch 
laag – sommige banken dreigen zelfs met 

negatieve spaarrentes – en de verleiding 
wordt groot om dan maar te gaan beleggen. 
Merkies: ‘Het probleem van die rente is het 
oligopolie van banken die daar afspraken 
over maken. Een Volksbank zou de concur
rentie scherp kunnen houden door een 
ander rentebeleid te voeren. Vroeger zag je 
de Postbank, die staatseigendom was, ook 
nieuwe standaarden zetten. Die hield de 
kosten van betalingsverkeer laag en concur
renten gingen dat vervolgens ook doen. 
Kijk, in principe zou ik uiteraard wensen dat 
álle banken zich goed gedragen. Maar het 
zou toch prima zijn als er naast de regu
liere banken een alternatief komt met een 
bankcultuur die het maatschappelijk belang 
vooropstelt.’ 
Toch ziet menigeen een overheid die gaat 
bankieren vooralsnog niet zitten. ‘Natuurlijk 
gaat de overheid niet zelf bankieren’, ver
zekert Merkies. ‘Het bankieren zal gedaan 
worden door gespecialiseerde mensen. 
Staatsdeelnemingen zijn echt niet vreemd in 
ons land. De overheid is ook enig aandeel
houder van de NS; de treinen worden echt 
wel bestuurd door goed opgeleide machinis
ten. Het is geen kwestie van de overheid die 
zelf aan het stuur van de bank komt te staan 
dus. Wel is het natuurlijk zaak dat het be
stuur zijn taken op orde heeft en wíl weten 
wat er binnen de bank speelt. Wel, de over
heid kan dan als aandeelhouder de nadruk 
daarop leggen. En op andere zaken zoals 
het voorkomen van belastingontduiking of 
het uitsluiten van witwassen van geld. En 
dan kan de Volksbank een Voorbeeldbank 
worden. Een bank met het maatschappelijk 
belang voorop.’ •
tekst Rob Janssen 
illustratie Hans Krill
foto Jan Sol

En dat is drie…

De derde verkiezingsoverwinning op rij; 
en de grootste op links. En in de provincie 
Groningen de grootste van allemaal. We 
zijn er heel trots op en ik bedank iedereen 
die aan dit succes heeft bijgedragen.

Het zijn van de leider op links brengt een 
zware verantwoordelijkheid met zich 
mee. Niet alleen als het gaat om deelname 
aan de colleges van Gedeputeerde Staten, 
maar vooral als het gaat om het creëren en 
onderbouwen van nieuwe hoop en nieuw 
vertrouwen.

De opkomst op 18 maart was historisch 
laag. Ben ik nog opgegroeid met ‘stemmen 
moet’, meer dan de helft van de mensen 
denkt daar nu anders over. Ik denk te  
weten dat dit veel te maken heeft met 
het gegroeide cynisme over de moge
lijkheden en de wil van de politiek om 
maatschap pelijke misstanden echt aan te 
pakken. Ook de lange lijst van verkeerde 
beslissingen die de heersende politiek 
de afgelopen decennia heeft genomen 
draagt bepaald niet bij aan het wegnemen 
van dat cynisme. Sterker, het is er mede 
oorzaak van.

Het is de dure plicht van de SP om als 
grootste partij op links de juist analyse te 
maken, met behulp van alternatieven aan 
te tonen dat anders kan, en door mid
del van actie te laten zien dat het anders 
moet. De drie A’s, zeg maar.

Op 28 november hebben we ons XXI 
partijcongres. In de lange aanloop naar 
die dag bespreken we in de partij op 
ledenverga deringen en regioconferenties 
uitgebreid de staat van Nederland, Europa 
en de wereld. We bespreken onze erva
ringen en de taken die voor ons liggen. 
Graag nodig ik u uit om aan deze bespre
kingen mee te doen. De  eerste ronde is al 
voor de zomer. Neem contact op met uw 
afdeling voor de onderliggende stukken 
en plaats, datum en tijd van de 
vergaderingen.

U bent van harte welkom!

Actie: Amsterdamse SP’ers projecteren op het hoofdkantoor van ABN-AMRO hoe ze over de 
exorbitante salarisverhogingen denken.
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Tot 9%
9-12%
12-15%
15% of meer

SP-Zetel
Nieuwe SP-zetel

Percentage stemmen 
voor de SP

Gemeente waar de 
SP de grootste is

SP in heel
Nederland: 
11,6% (+1,5%)

Opkomst: 
47,8%

GRONINGEN

FRIESLAND

FLEVOLAND

UTRECHT

OVERIJSSEL

GELDERLAND

LIMBURGZEELAND

NOORD-
BRABANT

ZUID-
HOLLAND

NOORD-
HOLLAND

DRENTHE

Vlissingen

Tilburg

Veldhoven
Eindhoven

Heerlen

Maastricht
(gelijk met PVV)

Zutphen

Hengelo

Doesburg

Enschede

Eemsmond
Appingedam
Delfzijl

Oldambt

Bellingwedde

Slochteren

Menterwolde
Groningen

Hoogezand-Sappemeer

Veendam
Pekela
Stadskanaal

Westervoort

Cuijk
Grave
Uden
Oss

Boxmeer
Gennep

Geldrop-Mierlo
Helmond
Laarbeek

Goirle

DE PROVINCIES KLEUREN TOMAATROOD

EERSTE KAMER
GEDOOGCOALITIE GEEN MEERDERHEID MEER

2011
2015

  38 zetels: meerderheid
10                                                            20                                                            30                                                            40                                                            50                                                            60                                                            70

VVD          PvdA                    D66                   CU        SGP  CDA                   GL             PVV                           50+ PvdD OSF SP
  coalitie   gedoogpartijen

Op 26 mei kiezen de Provinciale Statenleden de 
75 Eerste Kamerleden. Pas dan wordt de echte 
zetelverdeling duidelijk. Onderstaande verdeling 
is dan ook een benadering.

 PS- winst/
 zetels verlies

VVD 89 -23
CDA 89 +3
SP 70 +14
D66 67 +25
PVV 66 -3
PvdA 63 -44
GL 30 -4
CU 29 +6
PvdD 18 +11
SGP 18 +6
50plus 14 +5
OSF 12 +4
Overig 3 +3
CU/SGP 2 +1

TOP 5  
SP-GEMEENTES
1. Boxmeer (32,2%)
2. Cuijk (26,5%)
3. Pekela (25,9%)
4. Heerlen (25,4%)
5. Gennep (25,0%)

Bron: kiesraad.nl

Bron: nrc.nl

(OSF: voor de resul   ta-
ten zijn de partijen die 
zich bij OSF hebben 
aangesloten bij elkaar 
opgeteld)

SP 3e IN 
PROVINCIALE 
STATEN

‘ NEDERLAND HEEFT  
AFGEREKEND MET DIT KABINET’
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De derde verkiezingsoverwinning op rij en definitief de grootste op links. 
De Provinciale Statenverkiezingen zijn op een SPsucces uitgelopen.  
Emile Roemer: ‘Een ideaal uitgangspunt voor links Nederland om bij 
de volgende verkiezingen de SP de regering in te stemmen.’

DE SP HEEFT een flinke winst geboekt bij  
de Provinciale Statenverkiezingen van  
18 maart. In de provincies groeiden we van 
56 naar 70 zetels; in Groningen werden we 
de grootste partij. Na de gemeenteraads 
en Europese verkiezingen in 2014 zijn de 
 Provinciale Statenverkiezingen de derde 
verkiezingen op rij die de SP met winst 
afsluit. Het was dan ook feest op de verkie
zingsavonden op verschillende plekken in 
Nederland. Van gedempte vreugde in de 
provincies waar de winst geen zetelwinst 
opleverde (ZuidHolland en Utrecht), tot 
de uitzinnige feeststemming in Groningen, 
waar de ene na de andere gemeente een 
SPgemeente bleek en uiteindelijk de SP de 
grootste in de provincie werd. 

In SPpartijkantoor De Moed in Amersfoort 
was de landelijke verkiezingsavond. De pro
vinciale verkiezingen hadden zonder twijfel 
een grote landelijke component; de nieuw 

gekozen Provinciale Statenleden kiezen eind 
mei een nieuwe Eerste Kamer. En het is juist 
daar dat de regeringscoalitie van VVD en 
PvdA een minderheid met gedoogsteun van 
D66, ChristenUnie en SGP moest omvor
men tot een meerderheid. Ernstig verlies in 
de provincies maakt het probleem voor de 
regering alleen maar groter. 

‘Lage opkomst zorgwekkend’
Partijsecretaris Hans van Heijningen heeft 
gemengde gevoelens over deze verkiezingen: 
‘Onze winst van veertien zetels is niet mis. 
Dat we overal gewonnen hebben als je naar 
het percentage stemmen kijkt is heel goed. 
We hebben een goede campagne gehad: 
de SP was actief op straat en Emile was op 
dreef. De SP heeft het goed gedaan. Maar de 
opkomst was laag. Dat is heel zorgwekkend, 
omdat het laat zien dat een groot deel van de 
mensen afhaakt en in veel gevallen niet meer 
het idee heeft dat hun stem ertoe doet. Pro

bleem is dat die nietstemmers hun situatie 
niet veel beter maken. Je kunt ervan uitgaan 
dat zij niet vinden dat het fantastisch gaat 
in Nederland. Ze denken: zoek het maar uit. 
En dat is precies wat het kabinet nu doet.’

Veranderde verhoudingen
De afgelopen vier jaar zat de SP in het 
 bestuur van NoordBrabant en Zuid
Holland. Volgens Van Heijningen ziet het 
ernaar uit dat de SP in meer provincies 
gaat meebesturen: ‘In Groningen zijn we 
de grootste geworden. Dus daar nemen we 
het voortouw. In de twee provincies waar 
we al bestuurden ziet het ernaar uit dat de 
coalitie door kan. Maar niet op dezelfde 
voet; met een sterkere SP en een zwakkere 
VVD zijn de verhoudingen veranderd. We 
zijn op dit moment (begin april –red.) ook in 
gesprek over coalitievorming in Friesland, 
Drenthe, Flevoland, Overijssel, Gelderland 
en Limburg.’

DE GROOTSTE 
OP LINKS
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Vier jaar geleden waren coalitiebesprekin
gen in de provincie nog nieuw. De demo
cratische inbedding in de partij werd toen 
 geïmproviseerd. Nu is de situatie anders; 
het SPpartijcongres heeft afspraken 
hierover gemaakt. Als onderhandelaars een 
conceptakkoord hebben, moet dit goed
gekeurd worden door een regioconferentie 
met afgevaardigden uit de betreffende 
provincie. Van Heijningen: ‘Het zal duidelijk 
zijn dat de onderhandelaars kwaliteit moe
ten leveren. Naarmate zij met een akkoord 
komen waarin belangrijke SPpunten zijn 
opgenomen, krijgen ze het gemakkelijker 
tijdens de regioconferenties. Met minder 
moeten we ook geen genoegen nemen.’

‘Het roer moet om’
Als gedurende de verkiezingsavond de 
 resultaten gemeente voor gemeente bin
nenkomen, blijkt dat de peilingen er wat 
betreft de SP dit keer niet ver naast zaten: 
de SP wint overal en wordt de grootste in 
Groningen. Emile Roemer stapt dan ook 
in een opperbeste sfeer het podium op om 
aan het einde van de avond het woord te 
nemen. Hij bedankt de SP’ers voor hun 
inzet tijdens de campagne en feliciteert de 
andere winnaars van de verkiezingen, met 
name D66, met hun behaalde resultaat. 
Maar het belangrijkste resultaat is toch de 
afstraffing van de regeringspartijen, VVD en 
PvdA. Roemer: ‘Het was Rutte zelf die zei: 
reken af met dit kabinet bij de verkiezingen. 
Dat hebben we gedaan. Nederland heeft 
afgerekend met dit kabinet.’ De VVD had 
campagne gevoerd met de leus ‘De VVD 
houdt koers’. Roemer verwees daarnaar: 
‘Deze afrekening betekent dat het kabinet 
geen koers moet houden. Het roer moet in 
Den Haag radicaal om!’

Tijdens de campagne probeerde de PvdA de 
SP de schuld te geven van het eigen falen 
om het rechtse beleid tegen te houden. 
Roemer werd in debatten voorgehouden 
dat de SP niet meepraatte over het beleid. 
Roemer: ‘Dat hadden ze veel eerder moeten 
doen. Ik zal hier herhalen wat we tijdens de 
campagne gezegd hebben: goede voorstel
len kunnen rekenen op de steun van de SP. 
Maar als ze met bagger komen, dan kunnen 
ze rekenen op harde oppositie. In de Tweede 
Kamer, in de Eerste Kamer en op straat.’

Vooruitkijken naar de volgende 
verkiezingen
Roemer ziet in de goede uitslag een mooie 
kans om met de grotere Eerste Kamerfractie 
het beleid naar links te trekken. En hij kijkt 
vooruit naar de volgende verkiezingen: ‘Bij 
de vorming van volgende kabinetten zal ze
ker gekeken worden hoeveel zetels een partij 
meeneemt in de Eerste Kamer. We hebben 
een grote fractie, dus dan hebben we wat te 
eisen. Dit is een ideaal uitgangspunt voor 
links Nederland om bij de volgende verkie
zingen de SP de regering in te stemmen.’

FOTO VOORPAGINA: SANDRA BECKERMAN
Op het moment dat de geweldige uitslag in Groningen 
bekend werd, kon lijsttrekker Sandra Beckerman haar 
geluk niet verbergen. Zij mocht in de campagne namens 
de SP het landelijk debat doen tussen provinciale 
lijsttrekkers. Na het geluksmoment op de Groningse 
verkiezingsavond moest Beckerman meteen aan de slag 
om aan coalitieonderhandelingen te beginnen.

Volgens Hans van Heijningen hoeven 
we mogelijk niet lang te wachten op die 
verkiezingen: ‘Er is de afgelopen maanden 
behoorlijk gestruikeld in de regering. PvdA 
en VVD waren zich tijdens de campagne 
aan het profileren en zijn daar niet mee 
opgehouden. Een bananenschil is genoeg 
om flinke uitglijders te veroorzaken. In een 
politiek landschap waarin geen enkele partij 
op dit moment electoraal de baas is, kan de 
SP een serieuze gooi doen om de grootste 
van het land te worden. Er is nog wel een 
aantal thema’s waar de bal de komende tijd 
onze kant op rolt. Zoals de verontwaardiging 
over topsalarissen, de scepsis over de uitver
koop van ABN, de boosheid over wat er met 
medewerkers van V&D, Hema en Blokker 
gebeurt, de onvrede over het jeugdloon, 
het studentenprotest en de weerklank die 
dat gekregen heeft. Als er Tweede Kamer
verkiezingen komen, zijn wij er klaar voor. 
Ik stel met plezier mijn vakantie uit.’ •

tekst Diederik Olders
foto’s Sander van Oorspronk

‘Als ze met  
bagger komen, 
kunnen ze 
rekenen op  
harde oppositie’
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LEDENDAG 2015
31 MEI BURGERS’ ZOO

Op zondag 31 mei zijn SPleden met hun partners en kinderen 
van harte welkom bij de ledendag van de SP in Burgers’ Zoo 
in Arnhem.

Veel muziek, leuk cabaret, spelletjes, debat
ten met Kamerleden, een bijzondere herin
neringsfoto om mee naar huis te nemen en 
nog veel meer; de ledendag belooft weer een 
mooie dag te worden. Natuurlijk zijn Emile 
Roemer en Jan Marijnissen er, maar ook 
Sjaak Bral en Bob Fosko zijn van de partij. 

De bekende band Bots (Er is genoeg voor 
 iedereen!) treedt op, evenals de SPhuisband 
SPic en SPan. Er komt nóg een bekende 
artiest. Wie dat is, dat wilde de organisatie 
nog niet zeggen.
Een toegangskaartje geeft niet alleen 
toegang tot het SPspektakel, maar ook 

tot Burgers’ Zoo, de beroemde Arnhemse 
dierentuin. Kaarten voor de hele dag, dus 
inclusief entree Burgers’ Zoo, kosten slechts 
7,50 euro voor volwassenen en 5 euro voor 
kinderen van 4 t/m 9 jaar. Kinderen onder de 
4 jaar mogen gratis naar binnen. Het begint 
om elf uur en duurt tot een uur of vijf. •

 Bestel je kaarten hier
 sp.nl/ledendag2015

foto’s Bas Stoffelsen, Sander van Oorspronk, archief SP
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JONG EN VERENIGD; dat zijn de actievoerders 
van de FNVcampagne Young and United 
zeker. Tijdens de opening van een presti
gieus ‘Gouden’ McDonald’srestaurant in het 
centrum van Rotterdam, onderbreekt een 
dertigtal jongeren in rode Tshirts de offici
ele opening. Terwijl burgemeester Abouta
leb aan het woord is, banen de jongeren 
zich een weg door het publiek en bieden Jo 
Stempels, baas van McDonald’s Nederland, 
een Gouden Halve Hamburger aan. Volgens 
campagneleider Ron Meyer is het de Oscar 

voor Onderbetaling; McDonald’s is een van 
de grote bedrijven die draaien op onderbe
taalde jongeren met kruimelcontracten.

‘Voor jou tien anderen’
Ekin Akyol is een van de actievoerders. Hij 
heeft zich al vroeg aangesloten bij deze 
jongerenbeweging, zoals hij het noemt: ‘Een 
jongerenbeweging die tegen een apart mi
nimumloon voor jonge volwassenen is. Zij 
worden echt onderbetaald. Vergeleken met 
landen om ons heen lopen we ver achter.’ 

Akyol werkte enige tijd in een kledingwin
kel, maar is nu werkloos: ‘Je wordt door 
alle flexibele en tijdelijke contracten veel te 
gemakkelijk weggestuurd. Als je niet alles 
doet wat de baas zegt, hoor je al snel: voor 
jou tien anderen. Als je achttien wordt, ben 
je volwassen voor de wet. Je mag stemmen, 
autorijden en een woning huren. Maar 
terwijl er geen speciaal jeugdtarief is voor 
huurwoningen, krijgen jongeren wél maar 
een half loon. Als we werken zijn we kind. 
Ik vind het raar dat iemand die hetzelfde 
werk doet als iemand van 24, maar half loon 
krijgt. Het klopt voor geen meter hoe het 
geregeld is.’

De Rotterdamse burgemeester Aboutaleb 
spreekt nog even met de jongeren. ‘Wij 
kunnen zo geen toekomst opbouwen’, legt 

PITTIGE JONGERENCAMPAGNE VOOR VOLWASSEN SALARIS

HALF LOON? WTF?
De FNV en diverse jongerenorganisaties – waaronder ROOD 
– zijn een grote actie gestart tegen half loon. Volwassenen tot 
23 jaar krijgen vaak maar de helft van het minimumloon. En 
dan hebben de meesten niet eens een volledige baan.

Young and United: ‘Wij gaan hiervoor knokken!’
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een van de jongeren uit als ze hem om steun 
vragen. Aboutaleb wil wel met ze op de 
foto, maar op de vraag of hij de eisen van de 
actievoerders onderschrijft, zegt hij: ‘Ik sta 
als burgemeester boven de partijen. De wet 
zegt dat er een minimumloon is, daar houd 
ik me aan. Voor de rest is het aan de cao
onderhandelaars, daar ga ik niet over. Ik kan 
verder niet zo veel voor jullie betekenen.’

De actie in Rotterdam is slechts een van 
de manieren waarop Young and United 
de aandacht trekt voor het half loon van 
jongeren. Een van de campagneleuzen, 
Halfloon WTF (voor degenen die het niet 
kennen: WTF staat voor ‘what the fuck’ – 
waarmee je ontzetting uitdrukt) werd met 
een laser geprojecteerd bij het Torentje van 
Rutte in Den Haag en op de Malietoren, 
hoofdkantoor van werkgeversverenigingen 
VNONCW en MKB Nederland. Steeds meer 
jongeren sluiten zich aan bij de campagne, 
onder meer door via hun mobiele telefoon 
handtekeningen op te halen voor de petitie 
van Young and United.

‘Geen zielige toon’
De campagne wordt gesteund door meerde
re jongerenorganisaties, waaronder ROOD, 
jong in de SP. ROODvoorzitter Merel Stoop: 

‘Wij zijn al maanden geleden begonnen met 
enquêtes afnemen, in Groningen, Nijmegen, 
Zwolle, Enschede en Deventer. Een prima 
manier om op jongeren af te kunnen stap
pen en een gesprek te beginnen. Dat is ook 
de kracht van ROOD ten opzichte van andere 
jongerenorganisaties die de campagne steu
nen: wij zijn goed in mensen organiseren. 
We kwamen er al vrij snel achter dat bijna 
alle jongeren die we spraken minder krijgen 
dan het minimumloon. Maar ook dat ze er 
nooit zo over nagedacht hadden. Zo gauw ze 
beseffen dat het onzin is dat ze geen volwas
sen loon krijgen, is er bijna altijd steun voor 
de actie. En best veel jongeren geven dan 
aan dat ze ook mee willen doen.’

Voorstanders voor een jeugdloon zeggen dat 
jongeren tussen de 18 en 23 toch nog thuis 
wonen en studeren. Die hebben minder 
nodig. Stoop: ‘Dat zijn typisch mensen die 
denken dat iedere jongere in Nederland 
studeert. Een heel grote groep is gewoon aan 
het werk. Een heel grote groep woont niet 
thuis. Maar die krijgen wel een kinderloon
tje.’ Stoop vindt het goed dat de campagne 
geen zielige toon aanslaat: ‘Nee, de toon is 
gelukkig: wij gaan hiervoor knokken. En de 
strijd maken we ook leuk. Bij de start van 
de campagne eind maart had de organisatie 
een halve huiskamer gemaakt, met halve 
lampen en een halve bank. Een grappige 
manier om aan te geven: van een half loon 
kun je niet leven.’

Stoop is nu 24 jaar. Ook zij heeft voor 
jeugdloon gewerkt: ‘Ik heb tot mijn ne
gentiende in een broodjeszaak gewerkt. 
Toen zat ik op 7 euro per uur. Daarna in 
een kledingwinkel, waar ik terugging naar 
6 euro per uur. Terwijl het minimumloon 
rond de 9 euro zit. Maar het gaat ook om de 
onzekerheid. Ik werk nu in de thuiszorg. Een 
nulurencontract – en telkens een jaarcon
tract. Na drie jaarcontracten zeiden ze dat 
ze heel tevreden over me waren, maar dat 
ze niet aan vaste contracten deden. Dus drie 
maanden niet werken, en dan weer van voor 
af aan beginnen. Dit is voor jongeren de 
dagelijkse praktijk. Soms heb je drie weken 
geen werk en dus geen salaris. Als ik een 
huis zou willen kopen, zegt een bank: je 
hebt een te onzeker inkomen. Dan krijg ik óf 

geen hypotheek, of een hele lage, zodat het 
alsnog niet kan.’

Stoop roept jonge SPleden op om ook te 
helpen met de campagne: ‘Als ROOD in 
jouw gemeente nog niet actief is met deze 
campagne, dan kun je even een mailtje naar 
ROOD@sp.nl sturen.’

Petitie
Een 18jarige heeft recht op 683,30 per 
maand, vier euro per uur: 45 procent van het 
normale minimumloon. In België, Engeland 
en Frankrijk is dat bijvoorbeeld 82, 83 en 
100 procent. In een tijd dat studeren steeds 
meer voor eigen rekening is en het aantal 
betaalbare woningen daalt, lukt het de 
jongvolwassenen van Nederland nauwelijks 
om een goede start te maken in hun werk. 
De werkgevers lachen ondertussen in hun 
vuistje met een leger van altijd beschikbare, 
spotgoedkope en gemakkelijk op straat te 
zetten werknemers.

Young and United is een petitie gestart om 
steun te krijgen voor de eisen: meer banen 
waar je van kan leven, meer vaste contracten 
en volwassen minimumloon vanaf 18 jaar. 
De petitie haalde in vijf dagen al 20.000 
handtekeningen op. •  

  Op www.youngandunited.nl kun je  
de petitie tekenen.

tekst en foto’s Diederik Olders

JEUGDWERKLOOSHEID  
VEEL HOGER DAN GEDACHT
Hoogleraar Arbeidsmarkt en Ongelijkheid aan 
de Universiteit van Amsterdam Wiemer Salver-
da steunt de eisen van Young & United. ‘Slechts 
vijftien procent van alle Nederlandse jongeren 
tussen de 18 en 24 jaar is dan ook economisch 
zelfstandig. Een schokkend laag en snel dalend 
cijfer’, aldus Salverda in een opiniestuk in 
NRC van 28 maart. Door alle kruimelbaantjes 
is de enorme jeugdwerkloosheid onzichtbaar 
geworden. De internationale werkloosheids-
statistieken tellen elk minibaantje mee als één 
baan. Als je voor die fout corrigeert, schiet de 
jeugdwerkloosheid omhoog van 12 naar 37 
procent; maar net iets beter dan landen als 
Spanje en Griekenland. Dezelfde correctie heeft 
op de cijfers van Duitsland en Oostenrijk bijna 
geen invloed.

Aboutaleb : ‘Ik kan verder niet zo veel voor 
jullie betekenen.’

‘Stemmen, autorijden, maar 
als we werken zijn we kind’
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18 MAART - IN NEDERLAND zijn er verkiezingen, 
in Duitsland lijkt het oorlog. Tenminste in 
Frankfurt am Main. In die stad zijn naar 
schatting 17.000 demonstranten op de been. 
De meesten voeren vreedzaam actie; maar 
militante relschoppers zorgen voor een slag
veld. Brandende politieauto’s en barricades, 
gewonde politieagenten, talloze arrestaties. 
De bijnamen van de stad, Bankfurt en Main

hattan, doen vermoeden wat de steen des 
aanstoots is. Het toch al poenerige imago 
van Frankfurt wordt vandaag nog even 
extra opgepoetst door de opening van het 
nieuwe gebouw van de Europese Centrale 
Bank (ECB), dat 1,2 miljard (!) euro gekost 
heeft. Maar de onvrede van de actievoerders 
van ‘Blockupy’ – de koepel van tientallen 
politieke partijen en groeperingen – richt 

Om de aanhoudende crisis te bestrijden pompt de Europese Centrale Bank het 
onvoorstelbare bedrag van 1,1 biljoen euro in de eurozone. Waar komt dat geld 
vandaan en waar gaat het precies heen? En bovenal: wie beslist daarover?  
Intussen groeit de maatschappelijke weerstand tegen het instituut.

DE MAN VAN ÉÉN BILJOEN

ECB-CHEF MARIO DRAGHI’S 
MEGA-OPERATIE

zich niet bepaald alleen tegen het protserige 
gebouw, maar tegen het algehele beleid van 
de ‘trojka’ van de ECB (dat als hoofdtaak het 
bewaken van de prijsstabiliteit in de euro
zone heeft), het Internationaal Monetair 
Fonds en de Europese Commissie. Beleid dat 
volgens Blockupy neerkomt op ‘afpersing’ 
van Griekenland en andere EUlidstaten. 
Beleid dat volgens de demonstranten landen 
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dwingt om hun sociale voorzieningen af te 
breken. Beleid dat bestaat uit ‘geld geven 
als voorwaarde voor hervormingen’. Ofwel: 
bezuinigingsdwang met hulp als onderpand. 
Het feit dat de demonstranten voor hun fun
damentele kritiek Frankfurt uitkozen en niet 
regeringshoofdstad Berlijn zegt iets over wie 
er in werkelijkheid aan de touwtjes trekt.

1.100.000.000.000 euro
Toeval of niet, amper een week eerder had 
de Europese Centrale Bank haar grootste 
operatie ooit in gang gezet. Elfhonderd 
miljard euro wil ECBchef Mario Draghi 
de komende anderhalf jaar in de Euro
pese economie gaan pompen. Een adem
benemend bedrag: 1,1 biljoen, oftewel 
1.100.000.000.000 euro. Bijna carnavalesk 
zelfs: een elf met elf nullen. Het komt neer 
op zo’n 60 miljard per maand, volgens 
planning anderhalf jaar lang. Het scenario 
daarbij is eigenlijk heel simpel: door op 
grote schaal met name staatsobligaties op 
te kopen zorgt de ECB voor vers kapitaal bij 
de verkopers, zijnde de banken en institu
tionele beleggers. Die kunnen dat ‘nieuwe’ 
geld dan weer aan burgers en bedrijven 
uitlenen, zodat de bestedingen en inves
teringen omhoog gaan en de Europese 
economie een impuls krijgt. Dat betekent 
dat de algemene vraag naar goederen en 
diensten stijgt, en dus ook de prijs daarvan. 
In de economische situatie waarin Europa 
zich bevindt is prijsstijging – inflatie dus – 
vreemd genoeg wenselijk, want momenteel 
dreigt het tegenovergestelde: deflatie. Het 
feit dat de prijzen mede onder invloed van 
de dalende olieprijzen alsmaar dalen, maakt 
dat bestedingen en investeringen uitblijven 
omdat men hoopt dat de prijzen nóg verder 
zullen dalen. De ECB wil die ontwikkeling 
een halt toeroepen én de euro goedkoper 
maken. Immers, door Europa te overspoelen 
met euro’s wordt de munt goedkoper en dat 
is weer gunstig voor de export. 
Tot zover de theorie.

Maar is de praktijk ook zo elegant en 
logisch? Met andere woorden: gaat dit 
allemaal zo werken?
Het massieve opkoopprogramma lijkt een 
minstens zo massieve hoeveelheid vragen 
op de roepen. De meest basale is: hoe komt 
de ECB eigenlijk aan 1100 miljard euro? 
Heeft de bank zo’n bedrag gewoon in kas? 
Het antwoord is nee. De ECB creëert dat geld 
feitelijk uit het niets. Wat er gebeurt is dit: 
de nationale banken – in Nederland de DNB 
– nemen onder supervisie van ECB vorde
ringen op nationale overheden (staatsschuld 
dus) over van banken en institutionele 
beleggers. Daarmee wordt dus financieel 

tegoed omgeruild voor vers kapitaal. ‘Mo
netaire verruiming’ noemen economen dat. 
Simpeler gezegd: de geldpers aanzetten. 
Een paar jaar geleden bepleitte de SP ook 
monetaire verruiming door het kopen van 
staatsobligaties. Dit onder meer om de 
zwakke eurolanden de laatste strohalm te 
bieden. ‘Toen werd dat door velen nog erva
ren als vloeken in de kerk’, zegt SPTweede 
Kamerlid Arnold Merkies. ‘Maar nu durft 
de ECB het wel aan. Dat is op zich te prijzen. 
Het geeft ook aan hoe nijpend de situatie is. 
Maar wanneer je werkelijk deflatie wil aan
pakken is het wel van belang dat het geld op 
de juiste plek terecht komt. Je wil tenslotte 
voorkomen dat er nog meer financiële bub
bels worden gecreëerd. Je moet zo’n operatie 
dus zo vormgeven dat het direct in de reële 

economie terechtkomt. In plaats van duur
dere aandelen, obligaties en vastgoed leidt 
het dan tot een bestedingsimpuls. Zo trekt 
de vraag aan, groeit de werkgelegenheid 
en kan het midden en kleinbedrijf weer 
opbloeien.’

Of de operatie van de ECB gaat slagen, hangt 
van de nodige factoren af. Ten eerste staat 
niet vast in hoeverre banken eigenlijk wel 
staatsobligaties willen verkopen. Nederland
se banken hebben al laten weten daar tot nu 
toe niet al te veel voor te voelen. Ten tweede 
is geenszins gegarandeerd dat de banken de 
nieuwe berg geld ook daadwerkelijk gaan 
uitlenen. In dat geval komt de miljarden
stroom niet in de reële economie terecht. 
Merkies: ‘En dan leidt het niet tot betere 

Demonstratie in Frankfurt tegen de macht van de ECB.

foto Björn Kietzm
an / Corbis ©
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koopkracht of meer krediet, dan blijft het 
hangen in de financiële sector. Waardoor 
het risico op een nieuwe zeepbel levensgroot 
is.’ De ECB houdt de rente al sinds jaar en 
dag laag, met het doel om sparen te ontmoe
digen en bestedingen en investeringen aan 
te jagen. Echter, de rente is inmiddels zó laag 
dat beleggen een aantrekkelijk alternatief 
voor sparen is geworden. Dit samen met 
het vooruitzicht van de ECBmiljarden
vloed deed de beurzen inmiddels juichen. 
Overbodig te vermelden dat degenen in de 
hogere inkomensgroepen daarvan het meest 
profiteren, want zij hebben in de regel nou 
eenmaal vaker aandelen en andere vermo
genstitels dan anderen. 

Een en ander roept de vraag op of het niet 
doeltreffender zou zijn geweest als het geld 
rechtstreeks aan de Europese burgers zou 
worden uitgedeeld. Probleem daarbij is 
echter de vraag van de verdeling. In ieder 
land zal daar anders over worden gedacht. 
Arnold Merkies ziet derhalve meer in directe 
leningen aan landen. ‘Maar met de manier 
waarop de ECB deze monetaire verruiming 
uitvoert, koop je niet de obligaties die 
door overheden worden uitgegeven, maar 
de overheidsobligaties in handen van de 
banken. Waarmee je het risico loopt dat de 
operatie uitdraait op enkel een steunope
ratie voor de banken. De ECB moet alles op 
alles zetten om er voor te zorgen dat het geld 
in de reële economie terechtkomt en niet in 
bubbels in de financiële markt.’ 

voelden over het opkoopprogramma. Maar 
de PvdAminister gaf vooral ontwijkende 
antwoorden en liet doorschemeren dat po
litici zich er vooral niet te veel mee moeten 
bemoeien. En ondertussen gaat de ECB 
steeds meer op de stoel van politici zitten en 
draait ze aan de economische knoppen. 
Merkies: ‘Het is raar dat centrale banken 
zich enerzijds volop bemoeien met de poli
tiek, en politici anderzijds zich niet over 
het beleid van de centrale banken willen 
uitspreken. Ook dit moet bespreekbaar 
zijn. Het mandaat voor de ECB stamt uit de 
jaren negentig en toen kon men de huidige 
situatie echt niet voorzien. De ECB moet nu 
steeds vaker improviseren en grijpen naar 
onconventionele maatregelen. Die maat
regelen hebben grote gevolgen, niet alleen 
voor de banken en ons geldstelsel, maar ook 
voor onze economie als geheel. Alleen al om 
die reden moeten we als politici de discussie 
daarover niet uit de weg gaan.’
Op initiatief van Merkies wordt er daarom 
binnenkort een debat gehouden in de 
Tweede Kamer over het monetair beleid. 
‘Het wordt tijd dat we als politici niet alleen 
van de zijkant toekijken, maar ook blijven 
nadenken over fundamentele vragen rond 
ons geldstelsel. Hoe richten we ons geldstel

het bespreken van geldschepping te 
doorbreken’, zo meldt de website  
(www.burgerinitiatiefonsgeld.nu).  
‘Geldschepping door private banken dient 
niet het algemeen belang, omdat er altijd 
schulden tegenover staan.’ Het initiatief 
beoogt het thema geldcreatie bespreekbaar 
maken in de Tweede Kamer en wil het 
monopolie op het scheppen van geld terug
brengen naar de publieke sector.

‘Prima om de functie van ons geldstelsel te 
bespreken’, reageert Arnold Merkies op het 
initiatief. ‘Dat geldt ook voor het pleidooi 
voor een grotere rol van de overheid hierin. 
De oplossing van Ons Geld om rente af te 
schaffen bepleit ik echter niet. Rente is 
feitelijk een beloning voor uitstel van con
sumptie en ook voor het nemen van risico 
(bijvoorbeeld in geval van uitlenen van geld 
voor investeringen –red.). Het geldstelsel 
onderbrengen bij de overheid vind ik zeker 
een interessante gedachte, maar je gaat dan 
wel uit van een ideaalbeeld dat lastig één
tweedrie te implementeren is. We moeten 
goed kijken naar maatregelen die we nú 
kunnen nemen.’ Niettemin wil Merkies, net 
als het burgerinitiatief, absoluut een fun
damentele discussie over het geldsysteem. 
‘De tijd is rijp om het debat te voeren over 
ons geldstelsel. Daar hoort ook de vraag bij 
welk mandaat een instituut als de ECB moet 
hebben. Wat mij betreft wordt dit mandaat 
veranderd en krijgt de centrale bank ook de 
plicht de economie en de werkgelegenheid 
te stimuleren.’

Het kan verkeren in Europa. Ooit zette men 
alles op alles om de inflatie te bestrijden; 
nu is juist stimulering daarvan het devies. 
Ooit was monetaire verruiming vloeken in 
de kerk; nu is dat het ultieme medicijn. En 
ooit was het zo dat iedere centrale sturing 
van de economie werd beschouwd als een 
om arming van de verafschuwde plan 
economie. En kijk nu eens... Wel, hoe lang 
zou het duren voordat de door de SP al jaren 
bepleite voorbereiding van Plan B voor de 
euro bespreekbaar wordt, namelijk een 
gecontroleerde en doordachte ontvlechting 
van de eurozone waarin een of meer lid
staten de euro zouden kunnen verlaten? Nu 
de nood zo hoog is, is een noodplan immers 
nooit weg. •

tekst Rob Janssen

‘De tijd is rijp om het debat te 
voeren over ons geldstelsel’

‘Het geld is immers aan de macht’

‘Finacratie’
Maar toch is het vreemd: de invloed van de 
Europese Centrale Bank reikt van koop
kracht tot pensioen, van de investerings
ruimte van bedrijven tot aan de stemming 
op de beurzen. Des te interessanter is dan 
de vraag wie deze oppermachtige speler 
eigenlijk aanstuurt. Het antwoord is eigen
lijk even simpel als onthutsend: niemand 
behalve de ECB zelf. Het instituut opereert 
zelfstandig, zonder enige democratische 
last. Mario Draghi is heer en meester in 
Europa.
Tekenend daarvoor is een eerder dit jaar 
gehouden debat, waarin Kamerleden minis
ter Dijsselbloem van Financiën aan de tand 

sel in? En hoe houden we daar controle op? 
Deze onderwerpen lijken nu taboe in de 
politieke arena.’

‘Democratie? Finacratie zul je bedoelen! 
Het geld is immers aan de macht’, zei acteur 
George van Houts in De Wereld Draait 
Door. Van Houts is een van De Verleiders, 
de theatergroep die volle zalen trekt met de 
voorstelling Door de Bank Genomen (zie 
ook pag. 29 van deze Tribune). Het stuk 
stelt op aanstekelijke wijze de creatie van 
geld door banken aan de kaak en vormde de 
opmaat voor het inmiddels breed gedragen 
burger initiatief Ons Geld. ‘Zoveel mogelijk 
handtekeningen zijn nodig om het taboe op 
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DE SP IS ALTIJD DUIDELIJK geweest in het 
standpunt over Europa: ja tegen Europese 
samenwerking, nee tegen een ‘Verenigde 
Staten van Europa’ met alle macht aan 
Brussel. Al in zijn boek Tegenstemmen, in 
1996, noemt Marijnissen het Europees 
Leger als voorbeeld van ongewenste 
verregaande Europese integratie. De SP 
heeft steeds gewaarschuwd voor de 
sluipende vorming van een Europees leger 
door allerhande semi-militaire samenwer-
kingsprojecten tussen de Europese 
lidstaten. Bijvoorbeeld in 2006, toen de 
European Gendarmerie Force (EGF) werd 
opgericht: een soort Europese marechaus-
see, waarbij 3.000 gewapende marechaus-
sees voor internationale missies kunnen 
worden ingezet. Toenmalig Europarlemen-
tariër Erik Meijer: ‘Men noemt het nu een 
politiemacht, maar in feite gaat het hier 
natuurlijk om de voorbereiding van het 
Europese leger. Militaire samenwerking is 
een belangrijk symbool van de Europese 
Superstaat waar wij tegen blijven ageren.’ 

‘Kul, stemmingmakerij’, noemde 
toenmalig VVD-minister Kamp de 
waarschuwing van de SP in 2005. ‘Geen 
land voelt hiervoor, niet één regering heeft 
dit voorgesteld, laat staan dat zoiets zou 
staan in een nieuw verdrag. De SP roept 
gewoon een spookbeeld op, dat ze 
vervolgens fel gaat bestrijden,’ beweerde 
in 2007 de toenmalige staatssecretaris 
Timmermans in 2007. En de huidige 
VVD-minster van Defensie,  Hennis-Plas-
schaert, wist het zeker. ‘Een Europees 
leger komt er nooit’, zei ze stellig tijdens 
een politiek café van de Eindhovense VVD 
in juni 2013. Op donderdag 26 juni 2014 
herhaalde zij die opvatting nog eens tijdens 
een bijeenkomst van de Atlantische 
Commissie. 

8 maart 2015 – Op 8 maart jongstleden 
zegt Juncker, de voorzitter van de Euro-
pese Commissie, dat Europa wel degelijk 

een eigen leger nodig heeft. De directe 
aanleiding voor Junckers uitlatingen is de 
Russische agressie tegenover Oekraïne en 
de annexatie van de Krim: ‘Een Europees 
leger zou het continent helpen geloofwaar-
diger te reageren op een bedreiging in een 
lidstaat of een buurland [...]. De krijgs-
macht zou niet meteen ingezet hoeven 
worden, maar een gemeenschappelijk 
Europees leger zou Rusland duidelijk 
maken dat we heel serieus zijn in het 
verdedigen van onze Europese waarden’, 
aldus Juncker. De voorbereidingen zijn al 
getroffen in de afgelopen jaren. De Duitse 
bondskanselier Merkel steunt het voorstel. 
Gaat het Europees leger er toch komen? In 
het SP-verkiezingsprogramma voor de 
Europese verkiezingen van 2014: ‘Deze 
sluipende ontwikkeling naar een Europees 
leger moet worden gestopt. Voor zo’n leger 
ontbreekt de noodzakelijke politieke 
overeenstemming over het buitenlands en 
defensiebeleid. Nederland moet geen 
onderaannemer worden van de grote 
lidstaten en hun belangen.’

De SP is er vaak vroeg bij om gevolgen van 
beleid te doorzien en problemen te signaleren. 
Vroeg of laat komen andere partijen in de 
Tweede Kamer erachter dat onze analyse klopt.

  > SLUIPENDE VORMING VAN EUROPEES LEGER

VROEG OF LAAT DE AMSTERDAMSE D66, SP EN VVD willen af van 
regels die het opwekken van duurzame 
energie en hergebruik van oude materia-
len in de weg zitten.

  sp.nl/2J2R 

SP-TWEEDE KAMERLID PAUL ULENBELT wil dat 
werknemers die doorwerken na de 
AOW-leeftijd voortaan ook gewoon onder 
de ziektewet en de werkloosheidswet 
vallen. 

  sp.nl/42fH 

SP-TWEEDE KAMERLEDEN Emile Roemer en 
Farshad Bashir roepen op tot linkse 
samenwerking voor een socialer en 
groener belastingstelsel.

  sp.nl/k1ky

RENSKE LEIJTEN heeft een motie van wan-
trouwen ingediend tegen staatssecretaris 
Van Rijn: hoewel hij uitbetaling van pgb’s 
topprioriteit noemt zitten er zorgverleners 
maandenlang zonder salaris.

  sp.nl/E2gH 

OM TIJDROVENDE ONDERHANDELINGEN tussen 
schoolbesturen, zorginstellingen en ouders 
te voorkomen zou de overheid scholen 
voor gehandicapte leerlingen één, toerei-
kend budget moeten toekennen.

  sp.nl/6pjM

DE TWEEDE KAMEr heeft ingestemd met het 
SP-voorstel om een limiet te stellen aan 
de omvang van banken, opdat het 
omvallen van een bank niet de hele 
financiële stabiliteit in gevaar brengt.

  sp.nl/8TWv

Een historisch Haags gebouw aan het 
Spui, de Vijf Poortjes, moest in 2012 wijken 
voor nieuwbouw. Op de plek van het 
gebouw met de markante gevel staat nu 
een grote vestiging van Primark. Toch is de 
gevel nog niet verloren. Op aandringen van 
de SP is die bij de sloop bewaard gebleven 

  > SP REDT (OPNIEUW) VIJF POORTJES

en opgeslagen, om hergebruikt te worden. 
Toen vervolgens het stadsbestuur van plan 
bleek de gevel alsnog te vernietigen, heeft 
de SP hier samen met de PvdA opnieuw 
een stokje voor gestoken. De gemeente 
gaat nu actiever op zoek naar een organi-
satie die de gevelelementen wil overne-

men. SP-raadslid Aisha Akhiat: ‘De 
gemeente Den Haag moet zorgvuldiger 
omgaan met het aanwezige erfgoed in de 
stad. De afgelopen jaren is er al genoeg 
gesloopt.’
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DECEMBER 2014. MET BUSJES en aanhangers 
beladen met grasmaaiers van sociaal werk
bedrijf Westrom versperren zo’n honderd 
actievoerders in december de parkeerplaats 
van het gemeentehuis in het Limburgse 
Heythuizen, gemeente Leudal. Waardoor 
de dames en heren commissieleden van de 
gemeente hun voertuigen ergens anders 
moeten parkeren. Maar dat ongemak lijkt 
niets vergeleken bij wat tientallen Westrom
medewerkers boven het hoofd hangt. Zij 
dreigen hun werk te verliezen als de ge
meente uit bezuinigingsoverwegingen zoals 
aangekondigd het contract met Westrom 
niet verlengt. Waardoor hun werk – onder 
andere in de groenvoorziening en reiniging 
van de openbare ruimte – wordt overgeno
men door uitkeringsgerechtigden in de ge
meente. Zou, want de onzekerheid is groot. 
Zelfs een maand later. ‘De stand van zaken 
is nu dat de groenvoorziening toch nog twee 
jaar bij Westrom blijft’, vertelt Westrom
medewerker Huub Henderikx. Wat op een 
succes voor de actievoerders duidt. ‘Maar 
het opruimen van zwerfvuil en het legen 
van afvalbakken gaat de gemeente nu zelf 
doen.’ En dat betekent dat daarvoor uit
keringsgerechtigden in de gemeente  worden 
ingeschakeld. Dit zeer tegen de zin van 
vakbond FNV, die spreekt van ondermijning 
van de cao’s en het in de hand werken van 
armoede. Maar de switch betekent ook dat 
de mannen en vrouwen van Westrom het 
reinigingswerk werk kwijt zijn. En wat is hun 
lot dan? Volgens Henderikx, die werkzaam 
is bij een andere afdeling van Westrom, gaan 
er geruchten dat zij inmiddels in een grote 
distributieloods in Limburg te werk zijn 

gesteld om stukken karton op te rapen en in 
containers te gooien. ‘Het zou eraan toegaan 
als in een gevangenis.’ 

Sinds 1 januari zijn gemeenten verplicht 
om een tegenprestatie te vragen aan bij
standsgerechtigden. Dit in het kader van de 
aanscherping van de Wet Werk en Bijstand, 
die vorig jaar door de Tweede Kamer werd 
aangenomen. De gedachte daarachter is 
dat mensen in ruil voor hun uitkering iets 
terugdoen voor de maatschappij, maar 
regeringspartij VVD heeft er eigenlijk nooit 
een geheim van gemaakt bijstandsgerechtig

STRAFWERK!
Sinds 1 januari zijn gemeenten verplicht om van bijstands
gerechtigden een tegenprestatie te vragen. De Wet Werk en   
Bijstand moet namelijk ‘strenger en activerender’ worden, vindt 
het kabinet. Maar de maatregel heeft desastreuze effecten. En 
niet alleen voor de mensen in de bijstand.

‘De verplichte tegenprestatie heeft 
geen enkele toegevoegde waarde’

den gewoon harder te willen aanpakken. De 
bijstand moet strenger en goedkoper, vinden 
de liberalen. Het verschil met de oude 
situatie is dat gemeenten voorheen zo’n 
tegenprestatie móchten vragen. Per 1 januari 
moéten ze, al mogen ze de uitvoering ervan 
zelf invullen.

Nu lijkt dat laatste al een niet al te stevige 
garantie voor enige uniformiteit en gelijk
waardigheid in den lande. Want ja; waar 
word je als bijstandsgerechtigde in Terneu
zen ingezet en wat laten ze je in Rotterdam 

of Coevorden doen? Maar minstens even 
prangend is de vraag: wat gebeurt er met de 
mensen die dit werk voorheen deden? En 
als er geen sprake van verdringing is, hoe 
nuttig is het werk dan eigenlijk? Bovendien: 
 wetende dat het soms ook gaat om vrij
willigerswerk als tegenprestatie, wat is dan 
je kans op een reguliere baan? Daarbij komt 
dat gemeenten ook nog een fikse strafkor
ting op de uitkering kunnen opleggen als 
iemand de verplichtingen niet nakomt. Zo 
begint er een akelig woord op te doemen: 
strafwerk. Want hoe zou je het anders 
kunnen noemen als je gedwongen wordt te 

werken zonder loon, terwijl je geen zicht 
hebt op een echte baan en er voortdurend 
harde sancties boven je hoofd hangen? En 
wat te denken van de verhuisplicht (zonder 
verhuisvergoeding!) die de gemeente kan 
opleggen als er in de regio geen  geschikte 
banen voorhanden zijn?

Volgens SPTweede Kamerlid Sadet 
 Karabulut leidt de verplichte tegenprestatie 
er in de praktijk alleen maar toe dat mensen 
in de uitkeringssituatie gehouden worden. 
Een gedrocht, noemt ze de maatregel: ‘De 
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Veel voorkomende tegenprestatie: helpen 
in de groenvoorziening.

mensen hébben al een sollicitatieplicht, het 
ís al een hele tour om het uitgangspunt van 
werken naar vermogen te organiseren. Voor 
begeleiding en opleiding naar werk is bij de 
gemeenten in de regel al veel te weinig geld. 
De verplichte tegenprestatie heeft geen en
kele toegevoegde waarde. Dit gedoe leidt al
leen maar de aandacht af van het werkelijke 
probleem: de werkloosheid. Op deze manier 
wordt het wettelijk minimumloon gedrukt 
en komen ook de caolonen onder druk 
te staan, wat ook weer negatieve  gevolgen 
heeft voor de werkenden.’
Onlangs trok ze in Den Haag aan de bel 
over een geval uit Winterswijk. Die Gelderse 
gemeente bood studenten ‘werkervarings
plaatsen’ aan onder meer op de afdelingen 
Communicatie en Ruimtelijke Ordening. 
Voor 50 euro per maand. Ontduiking van het 
minimumloon en verdringing van  betaalde 
banen, oordeelt Karabulut. Dat  menig 
gemeente inmiddels dus niet meer terug
deinst om mensen voor een grijp stuiver te 
laten werken en verdringings effecten op de 
koop toe neemt, is duidelijk. De link naar 
de verplichte tegenprestatie voor bijstands
gerechtigden is dan snel gelegd.

‘Gefröbel’ 
Toch verschijnen er ook verhalen in de 
media van mensen die zeggen het fijn te 
vinden om ‘iets terug te doen voor je geld’. 
Met andere woorden: die de verplichte 
tegenprestatie juist waarderen. Maar Sadet 
Karabulut noemt die tegenwerping  gefröbel: 
‘Ik geloof er niks van.’ Ook Piet van der 
Lende, woordvoerder van de Bijstandsbond 
in Amsterdam, hecht weinig waarde aan die 
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verhalen. ‘Tja, mensen die het leuk vinden 
zullen er wel zijn. Die heb je altijd’, zegt Van 
der Lende voorzichtig. ‘Maar de meerder
heid van de mensen waar het om gaat weet 
dat ze niet aan betaald werk gaan komen. 
De begeleiding door de Sociale Dienst stelt 
namelijk niks voor. Voor een gemeente leidt 
de bemiddeling naar vrijwilligersplekken of 
het creëren van banen tot hoge uitvoerings
kosten.’
Divosa, de vereniging van sociale diensten, 
publiceerde eind vorig jaar een onderzoek 
waaruit blijkt dat de sociale diensten mild 
met de tegenprestatie omgaan: liefst tachtig 
procent van de gemeenten laat de tegenpres
tatie afhangen van de voorkeuren van de 
bijstandsgerechtigden zelf, negentig procent 
stelt bijvoorbeeld mensen die al vrijwil
ligerswerk doen en mantelzorgers zelfs vrij 
van de tegenprestatie. 
In Amsterdam sprak de coalitie van SP, D66 
en VVD af dat de verplichte tegenprestatie 
helemaal niet wordt uitgevoerd; de hoofd
stad schafte het ‘werken zonder loon’ af en 
gebruikt dat als hefboom in de strijd tegen 
de werkloosheid (zie Tribune maart: ‘De 
Amsterdamse hefboom’). Heeft Amsterdam 
daarmee het wiel uitgevonden? SPwethou

der Arjan Vliegenthart: ‘Zeg jij het maar. 
Ik weet alleen dat meerdere wethouders 
mij gebeld hebben om te vragen hoe wij 
het precies gedaan hebben.’ En dus rijst de 
vraag of de sinds 1 januari van kracht zijnde 
verplichting überhaupt zoden aan de dijk 
zet. Of het door met name de VVD vooron
derstelde ‘achteroverleunen door bijstands
gerechtigden’ op deze manier wel beëindigd 
wordt, als gemeenten ervoor kiezen om 
coulant met de verplichting om te gaan. 
VVDTweede Kamerlid Sjoerd Potters laat de 
Tribune weten: ‘Vele gemeenten werken al 
een tijdje succesvol met een tegenprestatie, 
maar de verplichting voor alle gemeenten 
om hiermee te werken is net per 1 januari in
gegaan. Het is daarom nog te vroeg om hier 
iets over te zeggen. Het organiseren van een 
eigen tegenprestatie door bijstandsgerech
tigden hebben wij als VVD naar Australisch 
voorbeeld bij de wetsbehandeling zelf naar 
voren gebracht en dat is ook integraal over
genomen door de staatssecretaris.’

Naar de rechter
Te vroeg of niet, ook in juridische zin is het 
de vraag in hoeverre de verplichte tegen
prestatie eigenlijk houdbaar is. In Amstel

FNV-protestmars: stop werken zonder loon!

veen, waar de gemeente de verplichting wel 
invoerde, stapte een bijstandsgerechtigde 
begin dit jaar naar rechter, omdat de tegen
prestatie in strijd zou zijn met het internati
onaal recht. Maar de rechter oordeelde dat 
hem hier ‘geen rechtsmacht toekomt’, met 
andere woorden dat hij hier niet bevoegd 
is. Advocaat Marc van Hoof gaat in hoger 
beroep tegen die uitspraak. ‘De rechtbank 
stelt dat de gemeente Amstelveen geen 
concrete invulling heeft gegeven aan de 
tegenprestatie en niet tegen deze bijstands
gerechtigde heeft gezegd: dit of dat moet 
jij gaan doen. Juist dat vind ik in strijd met 
het internationaal arbeidsrecht’, aldus Van 
Hoof. De Amstelveense SPfractievoorzitter 
Joep van Erp eist nu weer opheldering van 
de gemeente: ‘Als de rechter hier al niks mee 
kan, wat moet de gewone burger er dan van 
denken?’ 
De vraag is wat voor precedentwerking de 
kwestie in Amstelveen kan gaan krijgen voor 
de rest van Nederland. Piet van der Lende: 
‘Het is principieel fout dat je mensen die 
geen keus hebben, gedwongen zonder loon 
laat werken in ruil voor de uitkering. Nog 
afgezien van het aspect van verdringing van 
betaald werk: in Nederland bestaat het recht 
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op eten en drinken als je niet in je bestaan 
kunt voorzien. Dat recht moet je niet voor
waardelijk gaan maken.’ 

Het lijkt bizar: in een land waar banen 
schaars zijn, worden de slachtoffers van 
die situatie gedwongen om de bestaande 
betaalde banen nog schaarser te maken. 
Het feit dat zij zonder loon en op voorhand 
zonder perspectief moeten werken, maakt 
dat hun maatschappelijke situatie niet 
verbetert – en op termijn dezelfde uitzicht
loze situatie voorkookt voor degenen die 

hun betaalde baan omgezet zien worden in 
onbetaald werk voor anderen. Zo verdwijnt 
langzaam de scheidslijn tussen betaald werk 
en (verplicht) vrijwilligerswerk.
En ondertussen wringen tal van gemeenten 
zich in allerlei bochten om uitvoering te 
geven aan de verplichting. Niet zelden met 
bizarre resultaten. Neem de ZuidHollandse 
gemeente Nissewaard, die bijstandsont
vanger Wilma van der Wende liet weten 
dat ze verplicht werd een tegenprestatie te 
leveren in haar woonplaats Spijkenisse. En 
dat terwijl ze een paar kilometer verderop in 

Dezelfde baan, maar zonder loon
Een man van 61 jaar werd ontslagen als bedrijfsleider en 
ging vervolgens in het kader van een idbaan aan de slag als 
 beheerder van een gemeenschapscentrum. Na een jaar werd 
hij  ontslagen, na drie maanden WW kwam hij weer in de 
bijstand en als tegenprestatie kon hij aan de slag als beheerder. 
Van hetzelfde gemeenschapscentrum. In ruil hiervoor krijgt 
hij een bijstandsuitkering waar het loon van zijn vrouw en een 
pensioen van 183 euro van af wordt gehouden.

Opleiding volgen? Mag niet.
In het kader van het zogenaamde ‘600 banenplan’ van de 
gemeente SittardGeleen is een moeder van drie kinderen uit 
SittardGeleen aan het werk gezet bij een aantal bedrijven. Ze 
doet hier regulier werk dat voorheen door betaalde krachten 
werd gedaan. Dolgraag wil ze een opleiding volgen, maar dat 
mag niet van de gemeente. Ze zit al twee jaar in de bijstand en 
er is absoluut geen zicht op een vaste baan.

Last Christmas
Een man uit Leeuwarden werd in december gevraagd om 
samen met andere bijstandsgerechtigden kerstpost te sorteren. 
Via een uitzendbureau werden bijstandsgerechtigden inge
schakeld om ruim 90 kilometer verderop de kerstdrukte op te 
vangen. De  bijstandsgerechtigden kregen hier geen vergoeding 
voor en vulden normale vacatures in.
 
Geen reiskostenvergoeding
De inpakafdeling van de Haagse kringloop is het werkterrein 
van een vrouw met een bijstandsuitkering. Haar reiskosten 
bedragen 40 tot 50 euro per maand, maar die krijgt ze niet 
vergoed. Aantal jaren in de bijstand: ruim twee jaar. Kans op 
een baan: nul.
 
Artis
Een voormalig tramconducteur uit Amsterdam moest met 
 behoud van uitkering als toezichthouder in Artis werken.  
Van hulp en begeleiding was nauwelijks sprake; uiteindelijk 
werd hij op een ‘participatieplaats’ gezet.

Chauffeurs vervangen
In Schagen werden de chauffeurs van het leerlingenvervoer 
 ontslagen. Daarbij ging het om het vervoer voor kinderen die 
in het speciaal onderwijs zitten. In de plaats van deze chauf
feurs gingen mensen met een bijstandsuitkering de bussen 
rijden. Ze deden dit met behoud van uitkering, dus onder het 
minimumloon. De SP stelde Kamervragen. ‘Dit is een verant
woordelijkheid van de gemeente’, antwoordde het kabinet. 
En liet het daarbij.
 
Productie
Jeffrey verricht als tegenprestatie voor zijn uitkering inpak
werk bij een bedrijf. Hij heeft het gevoel dat de gemeente het 
allemaal wel best vindt zo. Hij levert namelijk productie en 
de gemeente ontvangt een vergoeding voor het werk dat hij 
verricht. Er is geen begeleiding, hij hoeft ‘alleen maar’ vier 
keer per week een brief schrijven. Zonder verder naar Jeffrey 
om te kijken wordt door de instantie die hem naar werk zou 
moeten begeleiden geld verdiend.

Met lege handen
Een 53jarige vrouw uit Utrecht werkt met behoud van  
uit kering een halve middag in het Diakonessenziekenhuis 
in het vervoer van patiënten en drie dagen als activiteiten
begeleider bij mensen met een verstandelijke handicap. In 
2009 begon ze met de opleiding tot doktersassistente, maar 
van haar klantmanager mocht ze die niet meer afmaken. Dit 
terwijl ze nog een jaar naar school moest voor haar diploma. 
Nu zit ze zonder diploma in een reïntegratietraject zonder 
betaald werk.

(De namen en adressen van de betrokkenen zijn bij de  
SPKamerfractie bekend)
 

MET LEGE HANDEN

Hoogvliet, gemeente Rotterdam, een inloop
huis voor kankerpatiënten runt en daarvoor 
zelfs onlangs is uitgeroepen tot ‘vrijwillig
ster van het jaar’. Maar ja, zegt Nissewaard, 
dat is niet binnen onze gemeentegrenzen. 
En dus is Wilma van der Wende gewoon aan 
de beurt. Oh ja, en wat voor tegenprestatie 
moet ze gaan leveren? Meehelpen met de 
organisatie van een informatiemarkt voor... 
vrijwilligers! •

tekst Rob Janssen

Bij de SP-Kamerfractie komen talloze verhalen binnen van mensen die te maken 
hebben met verplichte tegenprestaties. Een kleine greep:
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Vérian, de thuiszorgorganisatie die 
afgelopen november het personeel een 
loonsverlaging van 20 tot 25 procent 
oplegde, heeft de gemeente gevraagd te 
mogen stoppen met het leveren van 
thuiszorg in Nijmegen. Als reden noemt 
Vérian de kritiek van coalitiepartij SP op de 
in november aangekondigde loonsverla-
ging, waardoor de vertrouwensbasis weg 
zou zijn. Oftewel: volgens Vérian is niet de 
loonsverlaging het probleem, maar de 
kritiek van de SP.

‘Terecht in het geweer gekomen’
Cor van Norel, gemeenteraadslid voor de 
SP in Nijmegen, laat zich hierdoor uiteraard 
niet de mond snoeren. ‘Het is volkomen 
terecht dat medewerkers in het geweer 
komen tegen de loonsverlaging. Het is de 
loonsverlaging die heeft gezorgd voor een 

  > DE KRITIEK VAN DE SP IS HET PROBLEEM

vertrouwensbreuk met de medewerkers. 
De SP steunt het personeel, samen met de 
FNV, in hun verzet tegen deze loondump. 
Ook in de regio Apeldoorn zijn medewer-
kers inmiddels in verzet gekomen tegen de 
loonsverlaging door hun werkgever.’ 

‘Handen af van het salaris’
De gemeente Nijmegen is volgens Norel 
ook niet de oorzaak van de financiële 
problemen van Vérian. ‘Wij betalen voor 
goede zorg en een fatsoenlijk salaris voor 
het thuiszorgpersoneel. Ondanks forse 
bezuinigingen vanuit Den Haag, houden 
we in Nijmegen de thuiszorg volledig 
overeind en krijgen thuiszorginstellingen 
een heel behoorlijk tarief. Daarom zeggen 
wij tegen Vérian: handen af van het salaris 
van onze thuiszorgmedewerkers.’

  > OPHOEPELEN?

‘Wie niet wil integreren kan beter ophoepe-
len.’ Met die boude uitspraak heeft 
Leefbaar Rotterdam-wethouder Schneider 
zijn nieuwe integratiebeleid gepresenteerd. 
Kernboodschap van dat beleid is dat de 
strijd wordt aangegaan met onwillige 
migranten. Leo de Kleijn, fractievoorzitter 
voor de SP in Rotterdam, verzet zich tegen 
die negatieve en eenzijdige benadering van 
het integratie-vraagstuk: ‘De SP wil een 
beleid dat uitgaat van wederkerigheid. Een 
beleid dat alle Rotterdammers gelijke 
kansen biedt. Een beleid dat gebaseerd is 
op de diversiteit in de stad, dat strijdt tegen 
de sociale tweedeling en dat racisme actief 
bestrijdt.’

  sp.nl/2drt

  > STOP DE HUUREXPLOSIE

‘Het verzet tegen de torenhoge huren 
groeit’, stelde SP-Tweede Kamerlid Sadet 
Karabulut vast tijdens een demonstratie 
van duizenden huurders en huurdersorga-
nisatie in Amsterdam. ‘Sinds het aantre-
den van het kabinet van VVD en PvdA zijn 
de huren explosief gestegen. Bijna 10 

procent in twee jaar tijd. Nu al leven 
725.000 huurders in armoede. Als de 
huurexplosie niet stopt, worden dat er 
bijna een miljoen.’ De Woonbond heeft in 
totaal 43.679 handtekeningen verzameld 
tegen de huurverhogingen en aangeboden 
aan Tweede Kamerleden. Karabulut stelt 

wederom huurverlaging voor. ‘Hopelijk 
doen andere partijen deze keer wel mee.’ 
Het is haar in ieder geval al wel gelukt om 
de steun van een meerderheid van de 
Tweede Kamer te krijgen voor haar 
voorstel om woningcorporaties te stimule-
ren om bij inkomensachteruitgang tot 
huurverlaging over te gaan.

‘PvdA, deel geen klappen  
meer uit aan huurders’
Binnen de PvdA groeit het verzet tegen de 
huurverhogingen in ieder geval. Anita 
Engbers, voorzitter van de PvdA-werk-
groep Huurders, schrijft in de werkgroep-
nieuwsbrief van maart: ‘De enige partij, die 
consistent en geloofwaardig opkomt voor 
huurders, is de SP. Na de recente verkie-
zingsuitslagen is het de hoogste tijd om 
deze pijnlijke waarheid eens hardop te 
uiten. Maar dat wil nog niet zeggen, dat we 
verloren zijn: de Partij van de Arbeid kan 
de stem van huurders terugverdienen door 
vanaf nu geen klappen meer aan hen uit te 
delen.’

  > STEUNTJE IN DE RUG VOOR DETAILHANDEL

De SP heeft er in het Europees Parlement 
hard voor gevochten en het resultaat mag 
er zijn: de kosten voor transacties met 
betaalkaarten en creditcards worden aan 
banden gelegd. Per transactie mogen 
banken voortaan niet meer in rekening 
brengen dan 0,2 procent van de waarde 
van de transactie voor betaalkaarten en 

niet meer dan 0,3 procent voor creditcards. 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong: 
‘De detailhandel heeft het op dit ogenblik 
al moeilijk genoeg dus die kan dit steuntje 
in de rug goed gebruiken. Bovendien is het 
traditionele pinnen in Nederland efficiënt 
en goedkoop. De creditcardmaatschap-
pijen hadden graag gezien dat winkeliers 

verplicht zouden worden hun dure kaarten 
te accepteren. Dat voorstel is nu van de 
baan, waardoor de winkelier en de klant 
samen kunnen bepalen wat de beste en 
goedkoopste betaalmogelijkheid is.’

  sp.nl/hFAd
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Karabulut de straat op tegen de afbraak van de sociale huursector.
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SP-Eerste Kamerleden Geert Reuten en 
Tuur Elzinga vroegen zich tijdens de 
campagne regelmatig af of PvdA en VVD 
de cijfers niet kennen, of dromen. Geloven 
deden de senatoren hun verhalen in ieder 
geval niet, dus gingen ze zoek naar de 
echte cijfers. 

Doet Nederland het economisch 
spectaculair goed?
Volgens premier Rutte doet Nederland het 
economisch ‘spectaculair goed’. Op basis 
van cijfers over 2013 en 2014 – de twee 
gerealiseerde jaren waarvoor Rutte II de 
begroting heeft opgesteld – komen Elzinga 
en Reuten tot een tegenovergestelde 
conclusie. ‘Nederland deed het slecht 
vergeleken met de omringende landen en 
slecht vergeleken bij het gemiddelde in de 
eurozone. En de eurozone, zoals we 
weten, deed het slecht vergeleken bij de 

rest van de EU. En de EU stak weer mager 
af bij de rest van de wereld. Vermaarde 
economen, waaronder Nobelprijswinnaars 
Krugman en Stiglitz, wijzen de stringente 
Europese begrotingsregels aan als 
boosdoener. De SP wilde (overigens net 
als de PvdA tijdens de oppositie tegen 
Rutte I) minder bezuinigen en meer 
investeren in de economie.’

Verkleint dit kabinet de 
inkomensverschillen?
PvdA-leider Samsom beweerde steeds 
weer dat het kabinet-Rutte II, zoals 
beloofd, de inkomensverdeling minder 
scheef maakt. Wat blijkt? ‘Afgelopen 
december nog is er per 2015 voor € 688 
miljoen aan belastingverlagingen inge-
voerd, waar de rijkste 26 procent van 
Nederland van profiteert.’ Eerdere maatre-
gelen van het kabinet-Rutte II deden daar 

  > CIJFERS LIEGEN NIET, TOCH?

Dit voorjaar komt het kabinet met een 
vmbo-wet. SP-Tweede Kamerlid Tjitske 
Siderius (foto) is daarom een onderzoek 
onder vmbo-leraren gestart zodat de 
werkvloer zich uit kan spreken over de 
toekomst van het vmbo. ‘Leraren en 
begeleiders weten immers het beste wat 
nodig is om de werkelijke problemen in het 
vmbo aan te pakken. Ik roep alle vmbo-
leraren daarom op de vragenlijst in te 
vullen en door te sturen aan collega’s.’

‘Cosmetische wijzigingen of  
werkelijke oplossing?’
Siderius: ‘Volgens staatssecretaris Dekker 
moet het vmbo op de schop. Het vmbo is 

  > ONDERZOEK ONDER VMBO-LERAREN

volgens Reuten en Elzinga niet voor onder. 
‘Huishoudens met een inkomen beneden 
modaal, zagen en zien hun koopkracht 
bijvoorbeeld achterblijven ten opzichte van 
de hogere inkomens. Het eerlijke verhaal is 
dat de VVD de inkomensverschillen met 
steun van de PvdA opnieuw heeft ver-
groot.’

  Zie voor een overzicht van de cijfers waar 
Elzinga en Reuten zich op baseren  
sp.nl/Hj4m en sp.nl/6eUh

Geert Reuten en Tuur Elzinga.

Wilde verhalen over Rotterdamse uit- 
keringsfraude in de Telegraaf, in een 
interview met Leefbaar-wethouder 
Struijvenberg over wietplantages en 
kliklijnen. De boodschap is duidelijk: 
bijstandsgerechtigden zijn eigenlijk 
allemaal potentiële criminelen, die je maar 
het best ongebreideld kunt controleren.

De feiten
‘Ongepast en slecht’, noemt SP-gemeen-
teraadslid Josine Strörmann deze stem-
mingmakerij. ‘Iedere echte fraudeur is er 1 
te veel, dat mag duidelijk zijn, maar laten 
we eens kijken naar wat cijfers: 38.600 

  > BIJSTANDSGERECHTIGDEN GEEN BOEVEN

bijstandsgerechtigden, 1606 gevallen van 
wat het college fraude noemt. Dat is dus 
4,16 procent fraudeurs – waarbij het 
overigens in heel wat gevallen niet eens 
gaat om moedwillige fraude maar om 
misverstanden omtrent de regelgeving en 
onmacht – en 96 procent goudeerlijke 
Rotterdammers.’

Opsporing verzocht
‘Zet daar eens wat cijfers tegenover. 
Faillissementsfraude: 1,3 miljard euro. 
Zorgfraude: 2,7 miljard. Verzekeringsfrau-
de: 900 miljoen. Van deze categorieën 
fraude wordt jaarlijks slechts 2 procent 

opgespoord. Sociale zekerheidsfraude 
(dus alle soorten uitkeringen per jaar) 
bedraagt slechts 153 miljoen per jaar – en 
slechts 1,6 procent van alle fraude. En 
hiervan wordt ruim 70 procent opge-
spoord. Deze cijfers brengen het zoge-
naamde reuzeprobleem van uitkerings-
fraude nogal in perspectief.’ Zich baserend 
op de feiten, concludeert Strörmann dat de 
overheid de focus beter kan verplaatsen 
naar het opsporen van fraude bij het 
bedrijfsleven. Dat zou een stuk meer 
opleveren.

  sp.nl/HFbX

nu een ingewikkeld schooltype met 
sectoren, leerwegen en tientallen versnip-
perde vakken. Een vereenvoudiging ligt 
zeker voor de hand. De vraag is alleen of 
met de nieuwe plannen de werkelijke 
problemen worden opgelost of dat de 
wijzigingen vooral cosmetisch zijn. 
Vraagstukken als de vroege selectie van 
leerlingen, het nut van de vmbo- examens 
of de doorstroom naar vervolgopleidingen 
worden in de voorstellen van Dekker niet 
benoemd.’
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GROTER, GROTER, GROOTST. Als dat ergens geldt, 
dan is het wel in de Nederlandse landbouw. 
Voorlopig spant het in het NoordLimburgse 
dorp Grubbenvorst geplande Nieuw Ge
mengd Bedrijf (NGB) de kroon in Nederland. 
Liefst 1,1 miljoen kippen en 35.000 varkens 
moeten er ondergebracht worden, plus 
een mestvergistingsinstallatie en een kip
penslachterij. Als het NGB doorgaat, huizen 
in het dorp straks evenveel kippen als de 
hele provincie Limburg aan inwoners rijk 
is. En dan heeft de gemeente Horst aan de 
Maas, waarin Grubbenvorst ligt, nog maar 
ietsje meer inwoners dan varkens.

Willen we dat? Nou nee, buiten de groep ini
tiatiefnemers van NGB wil eigenlijk niemand 
dat. Het verzet van burgers en actiegroepen 
is groot. Voedselkwaliteit, dierenwelzijn, 
stank en verkeersoverlast in de landelijke 
omgeving, verhoogde gezondheidsrisico’s; 
het zijn veelgehoorde bezwaren in de regio. 
Verder kun je vraagtekens zetten bij het 
draagvlak in de agrarische sector zelf voor 
megastallen. 
‘Een megastal als die in Grubbenvorst komt 
in de plaats van dertig boerengezinsbedrij
ven’, zegt SPKamerlid Henk van Gerven, 
verwijzend naar het alarmerende aantal van 

zeven Nederlandse agrariërs per dag(!) dat 
ermee stopt. Tegelijkertijd is volgens onder
zoeksinstituut Alterra het aantal megabe
drijven sinds 2005 verdrievoudigd. Kortom: 
het aantal boerenbedrijven daalt; het gemid
deld aantal dieren per bedrijf groeit. 
Kiloknallers en plofkippen, de discussie is 
bekend. Nu is het zo, dat de meeste kritiek 
op megastallen en hun productie zich richt 
op de varkens en pluimveehouderij. De 
melkveehouderij, van oudsher toch een van 
dé gezichtsbepalers van het Nederlandse 
boerengezinsbedrijf, heeft dat industriële 
imago vooralsnog niet. Maar of dat zo blijft? 
Op 1 april heeft de Europese Unie de melk
quota afgeschaft. Die werden in de jaren 
tachtig ingevoerd ter bestrijding van de 
‘melkplas’ en ‘boterberg’: enorme overschot
ten aan melkproducten die ontstonden als 
gevolg van het Europese landbouwsubsidie
beleid. Die overschotten werden vaak op

MELKQUOTA AFGESCHAFT

UITGEMOLKEN
Grazende koeien in de wei, boerderijtje op de achtergrond. 
Het is een typisch Nederlands tafereeltje waar ons land aan 
gehecht is. Maar nu de EU de melkquota heeft afgeschaft, zou 
dat op termijn weleens voltooid verleden tijd kunnen worden.
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gekocht door de EU en vervolgens voor een 
prikje verkocht aan landen buiten de EU. Of 
gewoon vernietigd. Daar wilde Brussel van 
af. De melkquota legden een maximale pro
ductie op aan de melkveehouders. Wie het 
maximum overschreed, betaalde een boete 
en die heette ‘superheffing’.  
Maar nu moeten de melkquota worden 
opgeheven, vindt de EU. Dit om de stijgende 
vraag naar melkproducten in de wereld te 
kunnen bedienen. Anders verliezen de Euro
pese melk producerende naties de concur
rentieslag met onder meer de VS en China. 
De remmen lijken weer los te kunnen.

Splitsing
‘Ik had graag gezien dat de melkquota waren 
blijven bestaan’, zegt Henk van Gerven. 
‘Het was een goed middel om verdere 
schaalvergroting in de melkveehouderij te 
voorkomen. De afschaffing stimuleert dat 
boeren verder opgejaagd zullen worden 
door de banken. Want meer productie leidt 
tot  schaalvergroting en het verdienmodel 
van banken is nou eenmaal: hoe groter de 
lening, hoe groter het rendement.’ Volgens 
Van Gerven bevindt de melkveehouderij 
zich nu op de spreekwoordelijke splitsing. 
Gaat het dezelfde kant op als de varkens en 
pluimveehouderij? 
Nu zou je denken dat regulering van de 
productiehoeveelheid de prijzen zal doen 
stijgen. Immers: hoe meer aanbod, hoe lager 
de prijzen. Toch gaat dat niet per defini
tie op. Na de invoering van de melkquota 
bijvoorbeeld stabiliseerden de prijzen en dat 
bleek uiteindelijk goed uit te pakken voor 
de boeren. Dit verstevigde, mede dankzij de 
focus op kwaliteit en innovatie, de exportpo
sitie van de Nederlandse melksector. 
Volgens SPKamerlid Eric Smaling is het 
streven naar lagere prijzen via productiever
hoging dan ook niet de juiste weg. ‘De prij
zen voor voedsel zijn in Nederland relatief 
laag; zuivel is in ons land niet heel duur. En 
vergeet niet: in Nederland heeft de ‘retail’ de 
macht. Supermarkten dwingen extreem lage 
prijzen af bij de boeren, die op die manier 
tot schaalvergroting worden gedwongen. We 
hebben gezien hoe kwetsbaar varkens en 
kippen dan kunnen worden voor ziektes. Als 
je bij koeien de bovengrens van de melkpro
ductie weghaalt, loop je dat zelfde risico.’ 
Volgens Smaling is het voedselaanbod in 
Nederland groot genoeg. ‘Kijk eens hoeveel 

voedsel mensen weggooien. Het is ook aan 
de consument om daar bewuster mee om te 
gaan.’ 
 
Afgelopen najaar werd in de Tweede Kamer 
de wet Verantwoorde groei melkveehoude
rij aangenomen. Die maakt de komst van 
nieuwe bioindustrie in Nederland mogelijk, 
door koeienstallen zonder weilanden erom
heen toe te staan. Melkveehouderijen mo
gen de koeienmest 100 procent verwerken, 
ook al hebben ze geen meter grond om hun 
stal. De SP en D66 dienden nog een amen
dement in om het hebben van weilanden tot 
voorwaarde voor uitbreiding te maken. Te
vergeefs. Het grondgebonden karakter van 
de melkveehouderij bevindt zich dus op een 
hellend vlak. Dat betekent: minder koeien in 
de wei en groen licht voor megastallen met 
gestapelde koeien in industriële complexen 
met eigen mestverwerking. Staatssecretaris 
Dijksma kondigde twee dagen voor 1 april 
ineens aan de weidegang van koeien te 
willen bevorderen. weer een dag later sprak 
de Limburgse Land en Tuinbouwbond de 
verwachting uit dat melkveehouders zullen 
gaan uitbreiden...

Dat van die mestverwerking is trouwens nog 
een verhaal op zich. In het OostBrabantse 
St. Anthonis weten ze daar alles van. Deze 
gemeente herbergt het grootste aantal var
kens per hoofd van de bevolking – ongeveer 
1 op 1 – en rondom het kerkdorp Landhorst 
staat momenteel de grootste mestverwerker 
van Nederland op stapel: de Minerale Afzet 
Coöperatie Elzendorp (MACE). Zowat de 
hele regio loopt ertegen te hoop; stank en 
verkeersoverlast zullen het gebied onleef
baar maken, waarschuwen velen. En de aan
gekondigde komst van MACE trekt nóg meer 
varkens naar het gebied. ‘Als ik uit het raam 
kijk, zie ik links en rechts enorme stallen 
verrijzen’, zegt Giel Dekkers van de lokale 
actiegroep Stop Mestfabriek. ‘Het lijkt wel 
of alle varkens van Nederland nu hierheen 
komen. Het ene na het andere gezinsbedrijf 
stopt en de mestrechten worden vervolgens 
opgekocht door een paar grote jongens. 
In deze regio staan 37 gezinsbedrijven op 
omvallen. Ik hoorde laatst een verhaal van 
een boer die de sleutelbos van zijn boerderij 
bij de gemeente op de balie heeft gegooid. 
“Zie maar wat je ermee doet. Ik kap d’r mee”, 
zei hij. Veel mensen, zowel agrariërs als niet

agrariërs voelen het zo’, zegt Dekkers. 
En nog lijkt het niet genoeg, daar in St. 
Anthonis. Want naast duizenden varkens 
kunnen er nu ook nog eens heel veel koeien 
bijkomen. Want de Raad van State bepaalde 
in januari dat er een megamelkveebedrijf 
met rond de 800 koeien mag komen bij het 
nabijgelegen Oploo…
Maar was het niet zo dat de provincie 
NoordBrabant een verbod op de bouw 
van megastallen afkondigde? ‘Klopt’, zegt 
SPgedeputeerde Johan van den Hout. ‘Maar 
die melkveehouder in Oploo vroeg zijn 
vergunning al aan lang voordat het verbod 
van kracht werd. Het enige wat we kunnen 
doen is de vergunning afkopen, maar dat 
kost de provincie miljoenen.’ En de varkens 
in genoemde regio dan? ‘Hier speelt de zo
genaamde compartimentendiscussie’, zegt 
Van den Hout. ‘OostBrabant en NoordLim
burg zijn ingedeeld in één compartiment. 
Dat betekent dat daarbinnen heen en weer 
geschoven mag worden met dierrechten. 
Daarom werken we samen met Den Haag 
aan kleinere compartimenten, zodat we als 
provincie beter kunnen sturen om de inten
sieve veehouderij duurzamer te maken.’ 
Duurzaam in plaats van mega; dat is het 
devies voor Nederland, vindt Henk van 
Gerven. ‘De groeiende wereldbevolking 
moet toch eten, zeg je? Zeker, maar ga dan 
meer produceren waar meer ruimte is. In 
OostEuropa bijvoorbeeld. Nederland is daar 
te klein voor. En qua export zou ik zeggen: 
laten we exporteren waar we goed in zijn, 
namelijk onze kennis en knowhow op het 
gebied van landbouw. Zo kan ons land een 
heel waardevolle bijdrage leveren aan goed 
voedsel voor de hele wereld. Da’s heel wat 
beter dan voedsel over de hele aardbol sle
pen en in ons eigen land een verdere aanslag 
op dier en milieu laten plaatsvinden door 
megastallen.’
   
Giel Dekkers: ‘Weet je wat ik nou zo onvoor
stelbaar vindt? In Nederland willen we af 
van de wilde dieren in het circus, omdat die 
daar hun natuurlijke gedrag niet kunnen 
vertonen. Moet je me toch eens vertellen 
hoe dat zit met het gedrag van koeien, var
kens en kippen in megastallen.’ 
Nog zoiets: in Nederland staan op verpak
kingen van zuivelproducten vaak idyllische 
plaatjes van boerderijtjes en stukjes weiland. 
Als de schaalvergroting in de melkveehou
derij doorzet zoals gevreesd, zouden die 
boerderijtjes en weilanden dan worden 
vervangen door afbeeldingen van megastal
len? •     

tekst Rob Janssen
foto Herman Engbers / Hollandse Hoogte ©

‘In Nederland hebben de supermarkten 
de boeren in hun macht’
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IK BEN NU NOG VEEL TE EIGENWIJS. Ik kan niet 
niet braaf ja knikken als een overheidsin
stantie me probeert wijs te maken dat ik 
‘rechten’ heb waar ik me aan moet houden 
omdat ik anders een boete krijg.

Want mijn hemel. Ik ben nog niet eens 
daadwerkelijk parttime werkloos, of de 
boodschap van het UWV is al luid en 
duidelijk binnengekomen, hoor. Voor het 
geval de vetgedrukte dreigementen in de 
toekenningsbrief van mijn WW nog ruimte 
overlaten voor twijfels, wordt tijdens een 
verplichte training in een bloedhete ruimte 
duidelijk gemaakt dat het UWV niet aan 
waarschuwingen of coulance doet. Eén 
sollicitatieactiviteit te weinig: vier maanden 
lang 25 procent korting. Niet binnen 7 dagen 

doorgeven dat je een baan gevonden hebt: 
100 procent boete. Die tactiek van mensen 
vanaf het allereerste moment klein en bang 
maken, werkt angstaanjagend effectief. Ik 
heb me zelfs serieus afgevraagd of ik het 
me wel kan veroorloven om deze column 
te schrijven, want het UWV laat echt geen 
mogelijkheid voorbij gaan om te dreigen met 
boetes en het verlagen of stopzetten van je 
uitkering. Het advies dat ik opvallend vaak 
krijg van ervaringsdeskundigen met het 
UWV is: altijd meteen doen wat het UWV je 
vraagt, tijdens gesprekken braaf ja knikken 
en vooral geen aandacht trekken.

Gelukkig lichten ze je tijdens die verplichte 
training ook in over je rechten. Dat sug
gereerde de titel van de sheet in ieder geval 

JE MOET JE AAN JE RECHTEN HOUDEN!
Ik geloof dat ik een cursus 
Newspeak nodig heb. In 
George Orwells meesterwerk 
1984 was Newspeak de taal 
die de dictatuur gebruikte 
om gedachten te sturen zodat 
die geen bedreiging konden 
worden voor het regime. 

RENSKE LEIJTEN KONDIGDE het 
in de Tribune van december 
al aan: de SP wil af van de 
marktwerking rond de basis
verzekering. Ook u kunt zich 
nu uitspreken voor ons plan 
van de publieke basisverzeke
ring. Op www.sp.nl/
publiekebasisverzekering 
leest u er alles over.

De zorgverzekeraars ver
spillen jaarlijks honderden 
miljoenen aan reclame en 
klantenbinding, maken win
sten, willen beslissen waar u 
uw zorg krijgt en gaan op de 
stoel van artsen zitten. Het is 
hoog tijd dat we de enorme 
macht van de zorgverzeke
raars breken. Dan pakken we 
de zeggenschap over de zorg 
terug.

Het kan als we de basisverze
kering weer publiek regelen. 

ZIEK ZORGSTELSEL
Niet de zorg maar het zorgstelsel is te duur. De zorgverzekeraars verspillen honderden miljoenen 
aan reclame en klantenbinding, maken enorme winsten en hebben enorme reserves. 
Het is tijd om dit zieke zorgstelsel aan te pakken en te kiezen voor een publieke basisverzekering.
 

0

TORENHOGE WINSTEN
De winsten zouden nog hoger 
zijn als er niet een half miljard 
zou worden besteed aan reclame, 
marketing en klantenbinding

Bron: Vektis

  2006 
-€422 miljoen

2013
€1.4 miljard

EIGEN RISICO
De boete op ziek zijn 
is de afgelopen jaren 
keer op keer verhoogd. 

2015
€375

2006
-€255 No claim bonus

0
Bron: CBS

U BETAALT STEEDS MEER… VERZEKERAARS HEBBEN STEEDS MEER…

* Jaarrekeningen DNB, hierin is niet gecorrigeerd voor herverzekering.

ENORME RESERVES
Geld voor zorg moet 
naar zorg, niet naar de 
bankrekening van de 
zorgverzekeraars.

2006
6 miljard

2013
9,3 miljard
aan reserves*

SP.NL/PUBLIEKEBASISVERZEKERING

ZORGPREMIES
U betaalt fors meer
zorgpremie terwijl 
het zorgpakket  
is uitgekleed.

Bron: Nza
€1030

€1213

1200

10002006

2013 
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wel. Toen ik vroeg wat die rechten dan 
waren, aangezien op de sheet alleen maar 
verplichtingen stonden, kleurde de trainer 
een beetje rood. Dit was de eerste keer dat 
iemand die vraag stelde. Verder dan dat 
ik recht heb op een uitkering en dat in de 
werkmap meer informatie staat, kwam de 
trainer in ieder geval niet. In die werkmap 
staat dat een van mijn belangrijkste rechten 
is dat ik een werkmap heb waar taken en 
berichten in staan die me helpen nieuw 
werk te vinden. Maar, als ik me niet aan die 
taken houd, wordt mijn uitkering gekort of 
stopgezet, of krijg ik een boete. Volgens het 
UWV ben ik dus echt de trotse bezitter van 
rechten waar ik me aan moet houden omdat 
ik anders een boete krijg. 

Doorklikkend naar een compleet andere 
site, blijkt dat ik ook echte rechten heb. Ik 
heb bijvoorbeeld recht op een reiskostenJola van D.

LAGERE PREMIES
We pakken de enorme 
reserves, winsten en 
verspillingen van de 
zorgverzekeringen aan. 
De premies gaan fors 
omlaag.  

KWALITEIT OMHOOG
Concurrentie maakt de zorg 
niet beter, wel duurder. 
Door samen te werken 
kan de kwaliteit omhoog 
en de kosten omlaag

MACHT ZORGVERZEKERAARS BREKEN
De zorg is van ons allemaal. Daarom nemen
we de macht weg bij de zorgverzekeraars
  en geven we die terug aan de 
  professionals en patiënten.  

Marktwerking heeft onze zorg niet beter gemaakt, wel duurder. Het is tijd voor het alternatief: 
de publieke basisverzekering. In plaats van concurreren gaan we samenwerken. De premies 
kunnen omlaag, de kwaliteit omhoog en we halen de macht weg bij de zorgverzekeraars.

DE PUBLIEKE BASISVERZEKERING

SP.NL/PUBLIEKEBASISVERZEKERING

vergoeding en ik mag iemand meenemen 
naar persoonlijke gesprekken. Maar dat 
soort informatie is natuurlijk niet belangrijk 
genoeg om meteen te vertellen aan mensen 
die afhankelijk zijn van een uitkering. 

Plichten rechten noemen is Newspeak. Het 
beschermt het UWV, dat daardoor mensen 
die jarenlang gewerkt hebben en buiten hun 
schuld (parttime) werkloos zijn gewor
den, kan blijven behandelen alsof het luie 
mormels zijn die het verdienen om constant 
bedreigd te worden met straffen. Dus: WW
gerechtigden uit het hele land, verenigt u! Of 
maak ik me dan schuldig aan crimethink – 
Newspeak voor strafbare gedachten? •

tekst Jola van Dijk

Door de zorgverzekeraars om 
te vormen tot één publieke or
ganisatie kunnen de premies 
omlaag, de kwaliteit omhoog 
en halen we de macht weg bij 
de zorgverzekeraars. Hon
derden miljoenen worden 
bespaard op de uitvoering. De 
bureaucratie wordt aangepakt.

Dit kabinet van VVD en PvdA 
heeft geen probleem met de 
enorme macht van de zorg
verzekeraars. Sterker nog, zij 
vergroten de macht. Patiën
ten, huisartsen, psychologen 
en psychotherapeuten spra
ken zich al uit tegen de macht 
van de zorgverzekeraars, en 
voor een publieke basisverze
kering. Doet u ook mee? •

illustraties Marc Kolle
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De VVD wil de grenzen voor asielzoekers van buiten Europa dicht 
gooien. Een voorbeeld van pure symboolpolitiek. Eerst de feiten: 
De VN-Vluchtelingenorganisatie telt wereldwijd 51 miljoen 
vluchtelingen, waarvan 86 procent in ontwikkelingslanden. Tien 
jaar geleden was dat nog 70 procent. De geïndustrialiseerde 
wereld vangt dus relatief steeds minder vluchtelingen op.

Er is wel sprake van een stijging van het aantal in de EU ingedien-
de asielverzoeken: in 2014 een half miljoen, in 2013 lag dit nog op 
390.000. Ook is de publieke aandacht voor de asielzoekers 
toegenomen, vooral door de drama’s die zich op de Middellandse 

Zee afspelen. Hierdoor lijkt het alsof Europa op dit ogenblik 
overspoeld wordt door vluchtelingen – en de VVD speelt daar 
handig op in. Met dit soort voorstellen wakker je de angst bij 
mensen echter alleen maar aan.

Het probleem in Europa is niet dat er zo ongelooflijk veel mensen 
hiernaartoe komen, maar dat de reisroutes via een beperkt aantal 
lidstaten lopen. En in de EU geldt de regel: het land waar je 
binnenkomt, is verantwoordelijk voor de behandeling van je 
asielverzoek. Die regel leidt tot de wantoestanden die we vrijwel 
dagelijks op tv zien. 

Het kan ook anders: al enkele jaren geleden overhandigde ik 
toenmalig staatssecretaris Teeven ons plan voor Europese 
asielcentra. De opvang van asielzoekers doen we samen, op 
Europees grondgebied maar dicht bij de buitengrenzen. Daarmee 
ontlast je landen als Italië en Griekenland en bovendien kun je zo 
sneller onderscheid maken tussen mensen die om economische 
redenen naar Europa zijn gekomen en echte vluchtelingen. De 
eerste categorie moet terug, de tweede moet snel bescherming 
krijgen. Jammer dat de VVD meer in symboolpolitiek is geïnteres-
seerd dan in echte oplossingen, want hoewel Teeven het allemaal 
erg interessant vond, heeft hij er nooit iets mee gedaan. 

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement
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  > SP STEUNT 
ACTIEVOERENDE POLITIE

Politieagenten voeren in het hele land actie 
vanwege de teleurstellende voorstellen 
voor hun CAO. SP-Tweede Kamerlid Nine 
Kooiman ging naar een actie op het station 
in Amersfoort om hen te steunen en taart 
te brengen (foto). ‘De politie staat dag en 
nacht voor ons klaar. Zij verrichten hun 
werk met gevaar voor eigen leven en 
gezondheid. Daar behoort erkenning en 
een fatsoenlijke salaris tegenover te staan, 
maar de politie staat al vier jaar op de 
nullijn. Terwijl alle kosten stijgen, stijgen 
hun lonen niet mee – waardoor ze er ieder 
jaar verder op achteruit gaan. Die nullijn 
moet dus van tafel.’

  > HUISJESMELKER VAN HET JAAR

De Bredase Marcel van Hooijdonk is door 
ROOD uitgeroepen tot Huisjesmelker van 
het Jaar 2015. ROOD-voorzitter Merel 
Stoop: ‘Dit is een van de ergste huisbazen 
die wij de afgelopen tien jaar zijn tegenge-
komen bij de verkiezing. Brandonveiligheid, 
intimidatie, torenhoge huren, huisontrui-
mingen: de klachtenlijst is eindeloos.’ Als 
prijs ontving Van Hooijdonk een gouden 
brandblusser.

Ontruiming dreigt
De jury koos Van Hooijdonk unaniem tot 
winnaar. Samen met een aantal huurders 
knokt ROOD voor verbeteringen. In 
Nieuwegein is de brandonveiligheid van het 
huurcomplex de Weverstede zo slecht, dat 
een ontruiming voor de deur staat. Huurder 
Pavle Andzhiev: ‘Een jaar lang heb ik met 
jonge kinderen in een brandonveilige 
woning gewoond zonder dat we dat wisten. 
Ik heb een zoon van 5 en een zoon van 10 
dagen oud. Misschien sta ik binnenkort 

met hen op straat, door nalatigheid van Van 
Hooijdonk.’

Talloze keren in opspraak
‘Huurders als Van Hooijdonk komen talloze 
keren in opspraak, maar kunnen gewoon 
doorgaan met het uitbuiten van hun 
huurders. Dat is onacceptabel en moet 
worden aangepakt!’, stelt Stoop. ROOD 
pleit voor het terugdringen van het kamer-
tekort door het ombouwen van leegstaan-
de kantoorpanden naar kwalitatief goede 
en betaalbare huisvesting. Ook moet er een 
landelijk vergunningstelsel komen voor 
grote verhuurders. Die vergunning moet 
volgens Stoop afgepakt worden als 
verhuurders de fout in gaan.
Van Hooijdonk wilde de prijs niet zelf in 
ontvangst nemen. Hij liet een vrouw de 
deur openen en zij stond ROOD te woord 
(foto). De gouden brandblusser is samen 
met het juryrapport bij zijn riante woning in 
Breda achtergelaten.
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Zondag 29 maart, Amersfoort. Buiten storm 
en regen, maar binnen, in Theater de Moed, 
straalde de warmte ervanaf. Van de voor
dracht van F. Starik over zijn belevenissen 
als mantelzorger van zijn dementerende 
moeder; wanneer je je in de smalle steegjes 
van Cádiz waande bij de verhalen en het 
virtuoze spel van flamencogitarist Eric 

  > SAMEN NEDERLAND

‘Sta ook op tegen haat en voor samen 
leven.’ Die oproep doet SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut. ‘Maak een selfie 
met #samennederland op een papiertje en 
plaats die samen met jouw verhaal en 
#samennederland op Twitter, Facebook en 
Instagram.’

‘Niet uit elkaar laten spelen’
De internationale ontwikkelingen, met de 
afschuwelijke aanval van de IS-fascisten 
op de menselijkheid hebben ook hun 
impact op Nederland, vertelt Karabulut. 
‘Door de aanslagen in Parijs, de economi-
sche crisis, radicaliserende jongeren en 
extreemrechts kunnen de verhoudingen op 
scherp komen te staan. Maar dat hoeft 
niet, als we ons niet uit elkaar laten spelen.’

‘Tweedeling verslaan’
Juist nu moeten we volgens Karabulut pal 
staan voor onze vrijheden en tegen angst, 
terreur en vreemdelingenhaat. ‘Zodat we 
hen die vrijheden willen afpakken, inperken 
of ons tegen elkaar opzetten, isoleren. 
Zodat we de samenleving sterker maken 
en haat en tweedeling verslaan. Wie je ook 

bent, waar je ook vandaan komt, wij zijn 
gelijkwaardig en maken samen Nederland. 
Ongeacht je afkomst, religieuze achter-
grond of huidskleur.’

  sp.nl/samennederland

Het laatste en belangrijkste nieuws van de 
SP via WhatsApp ontvangen? 

Meld je dan snel aan voor de SP Red Alert. 
Via onze eigen verzendlijst krijg je als 
eerste het laatste nieuws en aan-
kondigingen van grote mediaoptredens en 
word je op de hoogte gehouden van 
belangrijke momenten waarop je in actie 
kunt komen. Emile Roemer op tv die de 
Volksbank presenteert? In Red Alert staat 
van tevoren een mooie illustratie die je 
meteen kunt delen op Twitter of Facebook.

De verzendlijst is geen praatgroep:
niemand ziet jouw nummer, dus geen 
eindeloze groepsgesprekken. Je krijgt een 
beperkt aantal berichten. Honderden leden 
hebben zich al aangemeld. Volg hun 
voorbeeld, blijf op de hoogte en help mee 
om het SP-nieuws op social media te 
verspreiden.

Aanmelden gaat zo
1 Voeg het nummer 06 2200 9535 toe 

aan je contactpersonen

2 Stuur een mail naar redalert@sp.nl 
met daarin je naam én je mobiele 
nummer

3 Je ontvangt het belangrijke  
SP-nieuws als eerste op  
je telefoon

  > ONTVANG HET  
LAATSTE SP-NIEUWS  
ALS EERSTE

MELD JE AAN VOOR  
SP RED ALERT

  > THEATER DE MOED

Vaarzon Morel (foto) en bij een spontane  
a capella ‘Hou altijd je moeder in ere’ vertol
king van Bob Fosko. ’t Was mooi, de tapas 
waren lekker en de staande ovatie oprecht 
en overdonderend. 
Om nu alvast in je agenda te zetten: zondag 
6 september is de volgende editie van 
Theater de Moed.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van de SP?
‘Drie jaar geleden. Ik ging politicologie 
studeren en wilde naast de theorie ook de 
praktijk leren kennen. Dat is wel gelukt, ja; 
ik raakte al snel actief bij het afdelingswerk 
betrokken.’

 › Wat is er zo leuk aan lokale politiek?
‘Het staat heel dicht bij het dagelijks leven. 
Ik heb me als raadscommissielid bijvoor
beeld ingezet voor een jongerencentrum 
hier in Alphen, dat mede door mijn inspan
ningen voorlopig niet op zoek hoeft naar 
een nieuw pand.’

 › Heb je hobby’s?
‘Lezen, yoga en lekker lang wandelen met 
de hond. Daar kom ik van tot rust. Maar 
ik vind het ook leuk om op zaterdagavond 
met vriendinnen een wijntje te drinken en 
gezellig bij te kletsen.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar 
boven?
‘Haha, ik kan erg genieten van luxe koffie: 
capuccino, liefst met iets van caramel, of 

een lekkere latte macchiato, gemaakt door 
een goede barista en genuttigd in gezelschap 
van goede vrienden.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Malta. Daar ben ik als kind vaak op vakantie 
geweest, omdat vrienden van mijn ouders 
er een huisje hadden. Het is een klein eiland 
met een gemoedelijke sfeer, een enorm boei
ende historie en mooie cultuur, met heel 
veel kleine kerkjes met glasinloodramen. 
Waarschijnlijk ga ik er deze zomer stage 
lopen, bij het directoraatgeneraal voor com
municatie bij het Europees Parlement in de 
Maltese hoofdstad Valletta.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘Hoewel ik helemaal geen ochtendmens 
ben, ben ik er altijd wel voor te porren om 
op de dag van de verkiezingen ’s ochtends 
vroeg met een paar anderen gezellig te gaan 
flyeren op het station. Dat vind ik zo’n mooi 
afsluitend moment van de campagne, daar 
wil ik wel vroeg voor opstaan. En daarna 
meteen zelf stemmen!’ •

‘LOKALE POLITIEK IS LEUK’
Michelle Hoekstra (21) uit 
Alphen aan den Rijn staat 
als raadscommissielid de 
SPgemeenteraadsfractie in 
die plaats met raad en daad 
bij. ‘Ik kwam net een paar 
stemmen tekort om zelf in 
de gemeenteraad gekozen 
te worden. Maar het team 
ondersteunen is ook leuk. De 
volgende keer wil ik me zeker 
weer verkiesbaar stellen.’
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 › Wat heb je bezocht?
‘Een verfrissende en aangrijpende voorstel
ling van theatergroep De Verleiders over de 
schaduwkant van bankieren en de financiële 
wereld. Pierre Bokma, George van Houts, 
Leopold Witte, Tom de Ket en Victor Löw 
hebben hun krachten verenigd en wakkeren 
samen de woede van het publiek aan over 
hoe die hele wereld in elkaar zit.’

 › Hoe doen ze dat?
‘Vanaf het begin betrekken ze het publiek 
bij de voorstelling. Ze pakken een stoel 

WIE Emile Roemer (1962), SP-fractievoorzitter  
 in de Tweede Kamer

KIJKT Door de bank genomen

EMILE KIJKT
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en gaan vooraan op het podium zitten om 
eerst eens aan de zaal te vragen: “Wat weten 
jullie eigenlijk over banken?” Hilarisch en 
confronterend tegelijkertijd. Vervolgens 
slagen ze erin het moeilijke verhaal over de 
financiële wereld begrijpelijk te vertellen 
door bijvoorbeeld heel duidelijk te maken 
wat het voor een gezin betekent als je goed
lopende bedrijf om zeep geholpen wordt 
door de bank.’

 › Hoe loopt het af met dat gezin?
‘Om daar achter te komen zullen mensen 
de voorstelling echt zelf moeten bezoeken. 
Ik kan je wel verklappen dat je na afloop de 
zaal uitloopt met als eerste gedachte: dit kán 
toch niet, hier moet ingegrepen worden! Als 
je dat met een toneelstuk voor elkaar krijgt, 
heb je volgens mij heel goed werk geleverd.’

 › Maar dat gaat De Verleiders nog niet ver 
genoeg, toch?
‘Daar begint het pas, wat hen betreft. Ze zijn 
het burgerinitiatief Ons Geld begonnen. De 
Verleiders willen daadwerkelijk iets doen 
aan de misstanden en roepen iedereen op 
mee te doen. Niet al hun oplossingen komen 

helemaal overeen met de standpunten 
van de SP, maar het is wel erg goed dat ze 
publieke geldschepping onder de aandacht 
brengen en de politiek dwingen hierover te 
discussiëren.’

 › Publieke geldschepping?
‘De Verleiders verbazen zich er terecht 
enorm over hoe weinig invloed de overheid 
heeft op de omvang van onze geldvoorraad. 
Het grootste deel van ons geld wordt name
lijk door banken zelf uit het niets gecreëerd 
wanneer ze het uitlenen.’

 › Wacht even. Als ik een hypotheek krijg 
van de bank, lenen zij dus niet jouw spaar-
geld uit, maar maken ze ter plekke nieuw 
geld?
‘Precies! Daar is het hele wereldwijde finan
ciële systeem op gebaseerd – en die macht 
van de financiële sector moet aangepakt 
worden.’ •
tekst Jola van Dijk

  www.de-verleiders.nl

VERLEIDERS 
WAKKEREN  
DE WOEDE AAN
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KAALGEPLUKT
Het geluk van Jan Modaal
Van dus bijna allemaal
Dat geluk moest wijken
Ten behoeve van de rijken

De banken deden volop mee
Van een bonusje of twee
Voor de mensen aan de top
Keek geen enkel mens meer op

Voor Jan Modaal een troost, een schrale
Aan ’t eind valt er niets meer te halen
Het blijft ze echt niet eeuwig lukken
Wat kaal is kun je niet meer plukken

Henny Versteeg-Koets, Petten

DICTATORVRIENDEN
Halbe Zijlstra, de fractievoorzitter van de 
VVD, heeft eind maart voorgesteld met lan
den die door dictators geregeerd worden ge
wone zakelijke betrekkingen te onderhouden 
en geen acht te slaan op de mensenrechten 
in die landen. Het is alsof we de vooroorlogse 
eerste minister Colijn horen. Het was voor de 
PvdA geen reden om onmiddellijk het bond
genootschap – want dat is samen regeren 
toch – met de VVD te breken. En wat doen de 
andere boefjes die de huidige coalitie aan de 
macht houden: D66, GroenLinks en de chris
telijke partijtjes ? Blijven die nog steeds bui
gen voor Rutte c.s.? Over de PVV hoeven we 
het niet te hebben, die lapt mensenrechten 
toch al aan z’n laars. Ondanks alle smoezen 
van wie dan ook, blijkt nogmaals wat het ver
rotte systeem met honger, ellende, oorlogen 
en werkloosheid waard is.

Maurice Ferares, Amsterdam

of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

@JasperMooren 26 februari 2015
Nooit met stakers/bezetters/krakers in 
discussie gaan! De lange lat!
#maagdenhuis

@MeijerRon 26 februari 2015
VVD’er @JasperMooren over kritische 
mensen in een democratie. 
#maagdenhuis

DAT JE  
’T WEET
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De winnaar van maart is G.C. Baartman uit Gouda. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 29 april 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune; Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amers-

foort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN FEBRUARI 2015

Horizontaal
5 Pokerhooligans. (10)
7 Risicovol verdiende euro’s . (11)
10 De ommekeer van oud-minister Ruding. (4)
11 Keiharde monnikengrap. (11)
14 Niet meegedaan? Hoe lomp! (13)
15 Kun je op terugvallen als de relatie klapt. (11)
17 De schutters van de schietclub nemen elkaar niet meer onder vuur. (12)
18 Sleept (deel van) wc mee om beter te kunnen zien. (10)

Verticaal
1 Café waar de kaarsen doven. (19)
2 Lichtgewicht handtekening zet zichzelf. (8)
3 Schatjes van larven? (11)
4 Speelgoed krijst al voordat ie vlinder is. (7)
6 ‘Ik ben schuldig!’, riep de christen. (17)
8 Daar kookt de scheepskok. (8)
9 Het klokkenspel aankondigen. (8)
12 Cadetten die de boezem van de gravin bewonderen. (11)
13 Plek voor atletiekstage. (9)
16 Tijdschrift voor vulploegmedewerkers. (7)

ANAGRAAF
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Diagram

1 2
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Henry en Lucas, © FLW 2015 

ANAGRAAF

Vind alle 6 anagrammen. Van elk woord moet de letter uit het 
gele vakje in de tabel genaamd ‘Letters’ worden geplaatst. Dit is 
dan ook weer een anagram en moet een naam voor 
‘woonkernen’ opleveren. 
Een ‘lange ij’ = 1 letter (y). 
Tip van de dag: topografie in het klein. 
Veel puzzelplezier. 

B l o e m t Z a l m
1

L a v a E e n d e n
2

N o n B e s c h u t
3

T o c h D r o m e r4

R u i l W o n d e r5

P o l d e r s N a t6

Letters
1 2 3 4 5 6

Oplossing Anagraaf 
1 2 3 4 5 6

Henry & Lucas, © FLW 2015 

Vind alle 6 anagrammen. Van elk woord moet de letter
uit het gele vakje in de tabel genaamd ‘Letters’ worden 
geplaatst. Dit is dan ook weer een anagram en moet 
een naam voor ‘woonkernen’ opleveren.
Een ‘lange ij’ = 1 letter (y). 
Tip van de dag: topografie in het klein.

Veel puzzelplezier.

Horizontaal
3) Wadden 6) Hersenmassa 8) Vermogensgrens 10) Boeketreeks 13) 
Putter 14) Tax 15) Evenzo 16) Jassen 17) Spat 18) Dreun 19) Gareel.

Verticaal
1) Ingaan 2) Vastgeketend 3) Woningtextiel 4) Dwangbeweging 
5) Bermtoerist 7) Wee 9) Monorail 11) Sinussen 12) Staart.

Horizontaal
1) Trechterbeker... 7) Brazzaville 9) Singapore 11) Dime  
12) Norfolk (island) 13) Oldenklooster.
Verticaal
1) Tabula 2) Enakskind 3) Hazenrein 4) Balfour 5) Kee  
6) Rampokker 8) Via 10) Exoot 12) Nel.

HISTORISCHE KRUISWOORDTEST
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Op zondag 7 juni aanstaande houdt ROOD, jong 
in de SP, haar eerste ledenbijeenkomst van 2015 
in De Moed in Amersfoort. Op deze dag blikken we 
terug op het afgelopen jaar en kiezen we een nieuw 
bestuur. Ideeën? Meedenken? Meebeslissen?  
Meld je snel aan! Dit kan door in te loggen op   
rood.sp.nl en dan naar ‘Intern’ te gaan. Daar is ook 
het concept-jaarverslag over 2014 te vinden. Mocht 
je nog vragen hebben, aarzel dan niet om contact 
op te nemen via rood@sp.nl 

7 JUNI: LEDENVERGADERING VAN ROOD
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31 MEI  
LEDENDAG

ROOD zomerschool 2014

Kom naar de SP-ledendag op 31 mei in Arn-
hem. Kaarten voor de hele dag, inclusief 
entree voor Burgers’ Zoo, kosten slechts 
7,50 euro voor volwassenen en 5 euro voor 
kinderen van 4 t/m 9 jaar.
Kinderen onder de 4 jaar mogen gratis 
naar binnen.
Bestel snel op spnet.nl

HERINNERING
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IN DIT NUMMER

SP in provinciebesturen
Limburg en Groningen voorop

6

PGB-chaos
‘Heb je geen Twitter? Zit je in de shit.’

10

Jeugdzorg
‘Alle ellende is begonnen met  
de marktwerking’

19 

Agressie op het spoor
Als treinreiziger moeten we het  
zelf maar oplossen

22

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Bed, bad en brood
De coalitie van VVD en PvdA gaat 
 gemeenten dwingen – onder dreiging 
van financiële kortingen – om hun 
opvangvoorzieningen voor uitgeproce-
deerde asielzoekers af te breken. In de 
vijf grote steden komen nieuwe centra, 
die als enig doel hebben om mensen 
zo snel mogelijk op het vliegtuig óf op 
straat te zetten.

De zoektocht naar een oplossing voor 
mensen die nu op straat zwerven, 
eindigt dus met het op straat zetten 
van nóg meer mensen. Daarmee kan de 
VVD terecht claimen dat het asielbeleid 
nog harder is geworden. Niet voor niets 
noemt het kabinet deze voorzieningen 
een ‘voorfase’ voor definitief vertrek 
vanuit Ter Apel. Er komen geen extra 
opvangplaatsen bij – zoals de PvdA 
 beweert – maar extra vertrekcentra.

De kritiek op deze plannen is enorm. 
Gemeenten, kerken, Amnesty Inter-
national, de VN: er is alleen maar kritiek 
op deze inhumane oplossing. De PvdA 
had hier een streep in het zand moe-
ten trekken. Tot hier en niet verder. De 
waardigheid van mensen ís niet onder-
handelbaar.

Iedereen begrijpt dat we niet alle 
 migranten een verblijfsvergunning  
kunnen geven. Daarom is het ook 
 logisch dat je beter organiseert dat men-
sen die echt terug kunnen daadwerkelijk 
terug gaan. Maar onder geen enkele  
omstandigheid gooien we mensen op 
straat om te slapen in portieken en 
onder bruggen. In ons rijke land hoeft 
niemand op straat te slapen en uit de 
vuilnisbak te eten. Uitgeprocedeerd  
of niet.

Actueel
‘Het doel van het bed-bad-brood-
akkoord kán niet gehaald worden’

4

 9 Uitgelicht: eerlijk werk voor boeven
 16 Rotterdam: Hoe twee vrouwen Vreewijk redden
 24 Vakbond tegen TTIP
 28 LinksVoor: Franciscaan in de politiek
29 Jan de Wit kijkt Gluckauf

13, 14, 15, 26, 27 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel 
32 Theo de buurtconciërge
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NOG EVEN TER HERINNERING: het akkoord van 
regeringspartijen PvdA en VVD behelst dat 
tientallen gemeenten hun noodopvang voor 
illegalen c.q. uitgeprocedeerde asielzoekers 
moeten sluiten. Opvang zal alleen nog 
mogelijk zijn in de vijf grootste steden, waar 
mensen op snelle terugkeer zullen worden 
voorbereid. Hun keus zal neerkomen op: op 
het vliegtuig of op straat.

‘Hoe je er ook tegenaan kijkt, of je nou vindt 
dat iedereen in Nederland moet kunnen 

Niet effectief. Niet humaan. Dat is het oordeel van Sharon  
Gesthuizen over het zogenaamde ‘bed-bad-brood-akkoord’ 
voor illegalenopvang van PvdA en VVD. Achter dat korte oor-
deel gaat een diepere analyse schuil. Een analyse over cynisme 
en menselijke waardigheid, over verantwoordelijkheden en 
over brandhaarden in de wereld, over veiligheid en economie. 

blijven of juist dat alle vluchtelingen weg 
moeten, het akkoord is niet effectief’, zegt 
SP-Tweede Kamerlid Sharon Gesthuizen, 
woordvoerder justitie. ‘Het uitgangspunt 
ervan is, dat er in korte tijd wordt ge-
werkt aan terugkeer. Dat betekent dat er 
bij de mensen om wie het gaat dus een 
kwartje moet gaan vallen. Dat moet je je 
eens proberen voor te stellen. Hoe langer 
hun verblijf in Nederland geweest is, hoe 
moeilijker dat zal worden. Die mensen zijn 
bang, natuurlijk. Ik bedoel: zou jij morgen 

zorgeloos op het vliegtuig naar Irak stap-
pen? De mensen zullen zich hevig gaan ver-
zetten. Neem van mij aan: die mensen gaan 
niet eens meer naar de opvang toe! Kortom: 
het doel van het akkoord wordt niet gehaald, 
kán niet gehaald worden. Noch wat de PvdA 
voor ogen heeft, noch wat de VVD wenst.’
Een ander aspect is het humane gehalte.  
Of beter gezegd: het gebrek daaraan.  
Gesthuizen: ‘Ik hoor wel eens cynische 
mensen zeggen: “Asielzoekers kiezen er toch 
zelf voor om hierheen te komen en onder 
een brug te gaan slapen”. Dan doe je alsof 
hun situatie geen probleem is. Maar dat is 
het wél, je kunt het zién. En aan degenen 
die zeggen, “dit is niet ons probleem”, zou ik 
willen zeggen: maar het blijven mensen om 
wie dit gaat en elk mensenleven is waarde-
vol. Als je dat standpunt verlaat, dan zet je 
meer op het spel dan je lief is. Als ik lees dat 
de Lybische kustwacht melding maakt van 

‘DAN ZEG IK NEE. NEE.’
AKKOORD ILLEGALENOPVANG



COLUMN

Op de Middellandse Zee speelt zich een 
groot menselijk drama af, een drama dat 
nu al jaren duurt en steeds erger wordt. 
Het totaal aantal vluchtelingen dat 
verdronken is, beloopt inmiddels vele dui-
zenden, allemaal afkomstig uit Midden- 
en Noord-Afrika en het Midden-Oosten.

Zoals water naar het laagste punt stroomt, 
is het ook een wetmatigheid dat mensen 
in nood zoeken naar een beter bestaan 
voor hun kinderen en henzelf. En nood 
wordt er geleden, veel nood: oorlog, hon-
ger, ziekte. De uitzichtloosheid is nog het 
ergste, er gloort immers geen verbetering 
aan de horizon. Het is een gekmakende 
uitzichtloosheid. Het besef dat ook jij 
maar één keer leeft, maakt je radeloos en 
redeloos. Alles beter dan initiatiefloos je 
lot ondergaan: je wilt weg, ten koste van 
alles. Desnoods met een bootje tegen 
betaling van een hoop geld de levens-
gevaarlijke, huizenhoge golven van de 
Middellandse Zee tegemoet, in de hoop 
in een betere wereld terecht te komen. Op 
hoop van zegen.

Zogenaamd om massavernietigingswa-
pens onschadelijk te maken, in werkelijk-
heid om een eind te maken aan het regime 
van Saddam Hoessein en het verwerven 
van zeggenschap over de olievoorraden, 
besloten de VS en Engeland Irak binnen 
te vallen. Dat werd het lont in het kruitvat 
Midden-Oosten. Deze inval is het startsein 
geworden van een kettingreactie die ons 
en vooral de mensen daar nu opzadelt met 
een verscheurd Irak en een uiteengevallen 
Syrië. Honderdduizenden zijn gedood en 
een veelvoud daarvan is op de vlucht. Ook 
in Libië heeft de interventiepolitiek van 
het Westen desastreus uitgepakt. Het land 
is tot op het bot verdeeld en geweld is 
overal aan de orde van de dag, en ook daar 
heeft IS inmiddels voet aan de grond.

Zie hier de twee belangrijkste oorzaken 
waarom de Middellandse Zee nu een  
dodenakker is.

Het Middellands 
Massagraf

aan terugkeer vanaf de straat gaat echt niet 
werken.’ 
Volgens Gesthuizen is het voor een doel-
treffende aanpak van de vluchtelingen-
problematiek nodig dat Europa erkent dat 
het een belangrijke verantwoordelijkheid 
hierin heeft. ‘We moeten ons afvragen of de 
interventiepolitiek die bijvoorbeeld in Irak 
aan de dag is gelegd de juiste is geweest, als 
je kijkt naar wat er van dat land en ook van 
Syrië terecht is gekomen. Kijk eens naar wat 
IS daar aanricht. Landen naar democratie 
bombarderen? Think again, zou ik zeggen. 
Maar goed, het zal zeker een hele tijd gaan 
duren voordat zulke bespiegelingen de juiste 
vruchten gaan afwerpen. Daarom is het 
belangrijk dat we ons nu realiseren dat de 
huidige brandhaarden niet meer zo ver weg 
van ons liggen. Afghanistan, ja, dat is ver 
weg. Maar Syrië is niet meer zo ver weg. Dat 
vraagt iets van onze samenleving. Ik begrijp 
mensen die zeggen: “Ja, maar ik zit zelf 
al erg moeilijk.” Maar dan wijs ik op onze 
campagne Er is genoeg voor iedereen. Leg mij 
eens uit: hoe kunnen de vluchtelingen die 
praktisch niets hebben er nu schuldig aan 
zijn dat anderen weinig hebben? Is het niet 
logischer om naar de miljonairs te kijken, 
bijna 200.000 in ons land? Zelfs in de crisis 
kwamen er tienduizenden miljonairs bij. Zij 
kunnen wat meer bijdragen aan goede zorg 
en betaalbare woningen voor iedereen.’ 
Tot slot pleit Gesthuizen voor het investeren 
in de reddingsmissies op de Middellandse 
Zee. Bovendien moet Italië geholpen wor-
den, vindt ze. ‘Italië moet de vluchtelingen 
die daar aankomen wel registreren, maar 
qua opvang bepleit ik zogenaamde reloca-
tion: ook landen als Portugal, Estland en 
Polen moeten bereid zijn meer vluchtelin-
gen op te vangen. We moeten met ons allen 
de schouders eronder zetten. Vol? Hou toch 
op! Er wonen honderden miljoenen mensen 
in de EU. Er kunnen makkelijk nog heel wat 
vluchtelingen opgevangen worden.’ •
 
tekst Rob Janssen
foto AP | Associated Press / Hollandse Hoogte ©

kinderlijkjes die ronddrijven op zee, dan zeg 
ik: nee. Nee.’ 

Maar wat wil de SP dan? Dat alle vluch-
telingen maar naar Nederland moeten 
kunnen komen en kunnen blijven? ‘Nee’, 
zegt Gesthuizen gedecideerd. ‘Als SP vinden 
we weliswaar dat Nederland open grenzen 
moet hebben. Maar we willen niet iedereen 
toelaten. We willen dat elke vluchteling 
zorgvuldig getoetst wordt. Is het iemand 
die enkel hierheen komt omdat Nederland 
bijvoorbeeld beter onderwijs biedt dan 
het land van herkomst of is het een echte 
vluchteling volgens de VN-uitleg? In dat 
laatste geval mag diegene blijven. Kijk, wij 
pleiten natuurlijk voor een humane opvang. 
Dat is goed voor de vluchtelingen, maar ook 
voor onze samenleving. Minder illegalen op 
straat betekent minder overlast en minder 
gevaarlijke situaties. Ook verklein je op die 
manier het risico dat zij illegaal aan het werk 
zouden kunnen gaan, wat negatief uitwerkt 
op de economie. Maar geen opvang meer 
bieden, zoals de PvdA en de VVD het nu 
willen, is contraproductief. Want in feite 
laat je mensen op straat leven en buiten 
slapen, terwijl je wil dat ze weggaan. Werken Jan Marijnissen

Syracuse, Italië - De Italiaanse 
kustwacht helpt immigranten 
aan wal, geholpen door 
vakantiegangers.  
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SP LIMBURG EN GRONINGEN IN COALITIE

Na het daverende succes van de Provinciale Statenverkiezingen in maart, 
vonden op zaterdag 25 april in Limburg en Groningen de eerste regio-
conferenties over collegedeelname plaats. Spannend, want in beide  
provincies bestuurde de SP niet eerder mee. Een simultaanverslag.

Unanieme steun in Limburg (links) en Groningen 
(rechts) voor deelname aan het provinciebestuur.

HISTORISCH!’‘

LIMBURG - Een historische dag. Tenminste, 
dat zou het voor Limburg kunnen worden. 
Voor het eerst zou de SP kunnen gaan 
toetreden tot het provinciebestuur van de 
zuidelijkste provincie. De partij won tijdens 
de Statenverkiezingen twee zetels (van 
zes naar acht) en werd de derde partij van 
Limburg, na het CDA en de PVV. Maar een 
verbond met Wilders’ partij ligt voor het 
CDA niet voor de hand; de vier jaar geleden 
gesmede coalitie met de PVV struikelde al 
na een jaar. En dus heeft de SP een belang-
rijke positie in de  beoogde vijfpartijencoali-
tie van CDA, SP, VVD, D66 en PvdA.

GRONINGEN - Ondertussen, zo’n 250 kilometer 
naar het noorden, is de sfeer in de prachtige 
Oude  Remise in Bad Nieuweschans opper-
best. Daar zijn zo’n negentig SP’ers uit heel 
 Groningen bij elkaar voor hun regioconfe-
rentie. Afgetrapt wordt er met opnames van 
de campagne. Marieke Bootsma uit Bedum: 
‘Die beelden van de overwinning, ik schiet 
er weer van vol, het is zo prachtig en goed.’ 
Ook SP’ers van het eerste uur, zoals Hennie 
Hemmes, zijn er haast stil van. ‘Dit is zo’n 
mooi moment, hier na 28 jaar te staan.’

LIMBURG - Het coalitieakkoord, dat de titel ‘In 
Limburg bereiken we meer’ heeft meegekre-

gen, behelst een aantal opvallende punten. 
Zo wordt van de gedeputeerden een ‘activis-
tische houding midden in de samenleving’ 
verwacht. Ook gaat de provincie ‘geen 
specifiek beleid dat schaalvergroting in de 
veeteelt stimuleert’ meer voeren; een nieuw 
ngb (nieuw gemengd bedrijf – zie Tribune 
april) is uit den boze ‘totdat alle aspecten 
objectief zijn geëvalueerd’. In plaats daarvan 
komt er meer aandacht voor familiebe-
drijven in de land- en tuinbouw. Ook gaat 
 Limburg snel beginnen met een grootschali-
ge provinciebrede asbest-sanerings operatie. 
Plus dat de focus sterker dan ooit op grens-
overschrijdende ontwikkelingen  
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gelegd wordt. En ook opvallend: in het 
 akkoord keert één zinnetje meerdere malen 
terug: ‘Economische structuurversterking 
kan niet zonder sociale structuurverster-
king.’

Niettemin worden er in theaterhotel de 
Oranjerie in Roermond door de afgevaardig-
den van de lokale afdelingen kritische vra-
gen gesteld. Van ‘Is de Oostelijke Mijnstreek 
wel voldoende in beeld?’ (afdeling Heerlen) 
tot ‘Waarom staan er zoveel foto’s in het 
 coalitieakkoord?’ (Landgraaf); van ‘Ligt de 
aandacht niet te veel bij de plattelands-
gemeenten?’ (Maastricht) tot ‘Hoe wil de 

provincie met haar grensoverschrijdende 
ambities wat gaan betekenen voor mensen 
die aan de ene kant van de grens wonen en 
aan de andere kant werken?’ (Gennep). En 
bij een enkele afdeling toch ook de koud-
watervrees: is er echt voldoende wederzijds 
vertrouwen onder de nieuwe coalitiepart-
ners? Namens het SP-onderhandelingsteam 
nemen Daan Prevoo en  Marleen van 
Rijnsbergen ruim de tijd om alle vragen te 
beantwoorden. Ja, alle delen van  Limburg 
zijn in beeld. Ja, onderlinge sfeer en vertrou-
wen waren uitstekend tijdens de onder-
handelingen. Ja, grenspendelproblematiek 
verdient en heeft de aandacht van de 

provincie. Waarmee ze de laatste bedenkin-
gen en onzekerheden weten weg te nemen. 
De afgevaardigden stemmen uiteindelijk 
unaniem in met het coalitie-akkoord. Even 
eensgezind wordt steun uitgesproken aan 
Daan Prevoo en Marleen van Rijnsbergen als 
nieuwe gedeputeerden. Een unicum;  
zij zijn het eerste SP-tweetal in een provin-
ciaal college. Bram Schaminée zal de nieuwe 
achtkoppige Statenfractie gaan leiden. 

GRONINGEN - Na een maand van intensief 
 onderhandelen is het de SP gelukt om 
 samen met CDA, ChristenUnie en D66 tot 
een akkoord te komen.  Fractievoorzitter 

Daan Prevoo en  
Marleen van Rijnsbergen.
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Sandra Beckerman is dolblij: ‘Zoveel onder-
handelen was heel zwaar, maar we wilden 
het per se want zonder nieuw college mogen 
we juridisch niets, terwijl er zoveel gaande is 
rondom de gaswinning.’ 

Wat hielp was dat de SP het voortouw kon 
nemen bij de onderhandelingen als grootste 
partij in Groningen. Die verkiezingsoverwin-
ning is volgens Beckerman vooral te danken 
aan de kracht van de afdelingen. ‘We hebben 

door: daar is nog in negentien gemeentes 
een SP-wereld te winnen. 

Van gemeentelijke herindelingen die niet 
meer door de provincie Groningen opge-
drongen zullen worden tot oplossingen voor 
de gaswinningsproblemen en compromissen 
over megastallen. Ondanks de korte voor-
bereidingstijd – het collegeakkoord werd 
donderdagavond pas bekend – blijken de 
aanwezige SP’ers goed op de hoogte te zijn. 

Opvallend zijn de oproepen die aanwezige 
SP’ers aan zichzelf doen. Bijvoorbeeld 
Jimmy Dijk uit Groningen: ‘We hebben nu 
eindelijk een provinciebestuur dat ook de 
gaskraan wil terugdraaien, maar dat bete-
kent niet dat wij kunnen verslappen. Wij 
moeten nog steeds als Groningers naast de 
Groningers staan.’ Een oproep die van harte 
ondersteund wordt door Eelco Eikenaar, 
de beoogd gedeputeerde. ‘We kunnen het 
meeste bereiken als we samen de druk 
hoog houden. Samen kunnen we het succes 
dat we nu al hebben geboekt voortzet-
ten en  verzilveren.’ Men is zo blij met het 
 collegeakkoord en Eikenaar als beoogd  
Gedeputeerde, dat de zaal maar liefst drie 
keer unaniem steun uitspreekt. Een keer 
‘om te oefenen’, een keer officieel, door de 
55 aanwezigen met stemrecht, en dan nog 
één keer met alle aanwezigen. Gewoon 
 omdat het zo leuk is en omdat zo iedereen 
mee kan doen met dit historische moment. 

LIMBURG - Ongeveer tegelijkertijd steekt 
Daan Prevoo in Roermond buiten een 
sigaretje op. ‘Er valt heel wat van me af’, 
zegt hij opgelucht. Want ja, de Limburgse 
regioconferentie mag – net als de Groningse 
– unanieme steun hebben uitgesproken, van 
tevoren weet je het maar nooit. Democratie 
is en blijft spannend. •
tekst Rob Janssen en Jola van Dijk
foto’s Limburg Jan Abbink  
foto’s Groningen Ruud Krispijn

Daan Brandenbarg, afdelingsvoorzitter van de SP in de stad Groningen, aan het woord tijdens de regioconferentie.

nu twee keer zoveel afdelingen als vier jaar 
geleden. De woede over de gaswinning heeft 
geholpen, maar je ziet vooral verschillen 
tussen waar de SP actief is en waar niet. 
Zuidhorn is zo’n voorbeeld. Nu daar een 
ledenwerkgroep is, zijn we de derde partij 
geworden. Dat biedt hoop voor de volgende 
verkiezingen want er zijn nog elf Groningse 
gemeentes zonder actieve SP-afdeling.’ In 
Limburg dringt rond die tijd hetzelfde besef 

Tot kritische vragen leidt dat overigens niet, 
wel tot veel complimenten. De Groningse 
SP’ers hebben dan ook bijzonder weinig om 
over te klagen, zoals al blijkt uit de ope-
ningsspeech van Beckerman: ‘Kameraden, 
we hebben driekwart van ons verkiezings-
programma binnengehaald in het college-
programma. We hebben dus niet alleen een 
historische overwinning geboekt, we heb-
ben ook een historisch akkoord gesloten.’ 

‘Kameraden, we hebben  
driekwart van ons verkiezings-
programma binnengehaald’
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WERKEN VOOR  
JE BOTERHAM
 
Staatssecretaris Dijkhoff wil van 
mensen in detentie 16 euro per dag 
vragen als bijdrage aan de kosten. 
Maar dat verdienen zij op dit moment 
met het werken in een gevangenis 
nog niet in een week. SP-Tweede 
Kamerlid Nine Kooiman vindt dat 
 gedetineerden het minimumloon 
moeten krijgen. Met het verdiende 
geld kan dan de bijdrage betaald 
worden. Kooiman: ‘Daarnaast 
voorkom je dat we mensen na hun 
gevangenisstraf met schulden de 
straat op sturen. Uit onderzoek blijkt 
dat het hebben van schulden een 
van de grootste factoren is om weer 
op het criminele pad te belanden.’

foto Suzanne van de Kerk

UITGELICHT
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MET EEN PERSOONSGEBONDEN BUDGET (pgb) 
kunnen chronisch zieken en gehandicap-
ten al jaren zelf hun zorg organiseren. ‘Tot 
afgelopen januari ontvingen pgb-houders 
daarvoor zelf geld en dat moesten ze 
zelf uitgeven en verantwoorden’, vertelt 
SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten. ‘Dan 
kregen ze ineens heel veel geld, wat weleens 
verkeerd besteed werd en dan terugbetaald 

PGB-CHAOS

‘WE GAAN ONS GELD HALEN’
Wat kun je als chronisch zieke nog doen als je 
zorgverlener – ondanks meerdere telefoontjes,  
brieven en toezeggingen – al sinds 1 januari niet betaald 
is? De 75-jarige Mientje Ernste uit Nijmegen zag geen 
andere mogelijkheid meer dan verhaal halen bij het 
hoofdkantoor van de Sociale Verzekeringsbank.  
Op naar Utrecht.
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zo in de gaten houden of zorgverleners wel 
een fatsoenlijk loon krijgen. Als SP waren 
we er dus eigenlijk altijd voor, maar bij de 
invoering zijn zoveel risico’s genomen dat er 
nog veel meer problemen zijn ontstaan. Dat 
had nooit mogen gebeuren.’ 

Fout op fout
Wat die nieuwe problemen inhouden? 
Tienduizenden zorgverleners worden niet 
betaald, of krijgen bijvoorbeeld het tien-
voudige overgemaakt, of de helft. Een foutje 
maken kan, maar bij de SVB wordt sinds 1 
januari fout op fout gestapeld. De 75-jarige 
Mientje Ernste uit Nijmegen kan er helaas 
van meepraten. Vanwege onder meer reuma 
en longemfyseem durft ze al jaren niet meer 
alleen naar buiten. ’s Nachts kan ze niet 

komt, komt de SVB maar niet daadwerkelijk 
over de brug. Angelique Hummel en André 
de Haas van de Nijmeegse SP-hulpdienst 
staan het gezin inmiddels anderhalve 
maand bij, maar komen er ook niet door-
heen. Verpoorten: ‘Terwijl die zich echt niet 
af laten schepen. Maar de laatste weken zijn 
ze bij de SVB al onze telefoontjes zelfs zo 
beu dat ze alleen nog maar de pgb-houder te 
woord willen staan.’ Ernste: ‘Maar als ik het 
allemaal zelf kon, had ik al die hulp toch he-
lemaal niet nodig? Ik vind het zo vervelend 
voor ze!’ Het gezin en de medewerkers van 
de hulpdienst zien geen andere mogelijk-
heid meer dan naar het hoofdkantoor van de 
SVB in Utrecht te gaan, om verhaal te halen. 

Weggestuurd; of toch niet?
Verpoorten-Ter Horst kan uiteindelijk zelf 
niet mee, omdat haar vader plotseling naar 
het ziekenhuis moet. Dinsdagochtend 14 
april vertrekt daarom een delegatie bestaan-
de uit de PGB-houder, de echtgenoot van de 
zorgverleenster en twee SP-hulpdienstme-
dewerkers naar het Servicecentrum PGB aan 
de Eendrachtlaan in Utrecht. Bij aankomst 
wordt de groep direct weggestuurd door 
de beveiliging, want je blijkt alleen langs 

‘Blijkbaar moet je een journalist meenemen, 
of handig zijn met Twitter, omdat je anders 
in de shit raakt’

te kunnen komen als je een afspraak hebt. 
Bovendien blijkt de locatie die op de brieven 
van het SVB aan Ernste nog als bezoekadres 
werd aangegeven, inmiddels niet meer be-
zocht te mogen worden. Het Servicecentrum 
PGB zou verplaatst zijn omdat er te veel boze 
pgb-houders en zorgverleners verhaal kwa-
men halen, dus moet de hele delegatie naar 
een andere SVB-locatie of zelfs onverrichter 
zake terug naar Nijmegen. Totdat blijkt dat 
er ook nog een Tribuneredacteur en een 
fotograaf bij zijn. Dan worden een commu-
nicatiemedewerker, een directeur en iemand 
van het ‘Rapid Response Team’ opgetrom-
meld en wordt de delegatie ineens toch 
te woord gestaan. Fotograaf Bas de Meijer 
blijkt, toevalligerwijs, het Rapid Response 
Team al te kennen. De Meijer: ‘Mijn gehan-
dicapte zoontje heeft zelf ook een pgb. Ook 
die betalingen door het SVB liepen begin 
dit jaar verkeerd.’ In plaats van de huidige 
zorgverlener, kreeg zijn vorige zorgverlener 
uitbetaald. Net zoals deze mensen kwam De 
Meijer er telefonisch niet doorheen, totdat 
hij daar op Twitter een berichtje met de toe-

slapen van de pijn en ze krijgt thuiszorg en 
huishoudelijke hulp. Haar schoondochter 
Wilma Verpoorten-Ter Horst zorgt al 27 jaar 
voor alle huishoudelijke taken. De beta-
ling daarvan liep altijd goed. Voor zo’n 200 
euro netto per maand werkt Verpoorten-Ter 
Horst 5 uur per week voor haar schoon-
moeder. Ander werk heeft ze niet, want ze 
zorgt ook nog voor een zoon die thuis woont 
wegens schizofrenie. Haar echtgenoot Jan 
Verpoorten werkt bij de sociale werkplaats, 
dus komen ze iedere maand financieel maar 
net uit. Het is voor het gezin dan ook een 
absolute ramp dat Verpoorten-Ter Horst 
halverwege april nog altijd niets betaald 
heeft gekregen van de SVB sinds 1 januari. 
Verpoorten: ‘We hebben al geld moeten 
lenen van onze andere zoon, om de huur te 
kunnen betalen en te voorkomen dat we een 
boete krijgen omdat de belasting niet op tijd 
betaald is.’ 

Verhaal halen
Ondanks meerdere telefoontjes, brieven en 
zelfs toezeggingen dat het geld er echt aan 

moest worden. Dat leidde nog weleens tot 
problemen. Dat is een van de redenen dat 
sinds 1 januari van dit jaar het pgb niet 
meer op rekening van de pgb-houder wordt 
gestort, maar via de SVB loopt, de Sociale 
Verzekeringsbank. Die behoort dan, in 
opdracht van pgb-houders, de zorgverleners 
uit te betalen. Deze verandering lost die 
oude problemen op. Bovendien kunnen we 

Jan Verpoorten (l) en Mientje Ernste 
(m) praten na thuiskomst met 
Wilma Verpoorten-Ter Horst (r) bij 
over het heuglijke nieuws dat de 
SVB die avond nog het geld over zal 
maken.
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voeging #PGBalarm over plaatste. ‘Ik werd 
binnen de kortste keren gebeld door de SVB 
en het probleem werd meteen opgelost door 
het Rapid Response Team.’ 

Hand in eigen boezem?
Een uur later komt de groep zichtbaar opge-
lucht naar buiten. Verpoorten: ‘Ze hebben 
beloofd het geld vandaag nog over te maken! 
Als het goed is, staat het morgenmiddag al 
op onze rekening. En dan ook meteen het 
geld over april.’ Ook de hulpdienstmede-
werkers vonden het een prettig gesprek, 
waarbij de SVB niet te beroerd was om de 
hand in eigen boezem te steken. De Haas: 
‘Ze zeiden uit zichzelf dat de SVB steken had 
laten vallen, dat er op een gegeven moment 
25.000 ongelezen mails waren en dat ze 
te maken hebben met ondercapaciteit. In 
ons geval zou er iets zijn misgegaan tussen 
de afdeling die betalingen voorbereidt en 
de afdeling die ze uitvoert.’ Eenmaal weer 

terug in Nijmegen zijn Ernste en Verpoorten 
helemaal op en hebben ze hoofdpijn, maar 
ze praten Verpoorten-Ter Horst natuurlijk 
wel meteen bij over het heuglijke nieuws. 
Verpoorten-Ter Horst: ‘Wat een opluchting!’ 
Ernste: ‘Het was me het dagje wel. Ik ben al 
tien jaar niet meer buiten Nijmegen geweest. 
Als ze maar betalen, dat is het belangrijkste.’ 
De volgende dag stellen ze tevreden vast dat 
het geld inderdaad op hun rekening staat. 
Verpoorten is zo blij dat hij met een taart 
langsgaat bij de hulpdienst. 

Of toch niet?
Blijkbaar helpt het dus om met een journa-
list langs te gaan bij de SVB, al is dat volgens 
de persvoorlichter van de SVB niet nodig. 
Werner van Bastelaar, persvoorlichter bij de 
SVB: ‘Onze excuses, we proberen de proble-
men die er zijn echt op te lossen. Zo hebben 
we bijvoorbeeld de telefonische bereikbaar-
heid uitgebreid. Ik begrijp dat deze zaak in-

middels is opgelost, maar betreurenswaardig 
dat het zo ver heeft moeten komen. We heb-
ben weleens vaker pgb-houders op bezoek 
gehad in Utrecht en die staan we dan netjes 
te woord.’ Van Bastelaar herkent het verhaal 
van weggestuurd worden dus niet, evenmin 
als het verhaal over 25.000 ongeopende 
mails. ‘In het begin is het gewoon niet goed 
gegaan, daar ben ik heel eerlijk over. Nu 
zie je dat het steeds beter gaat lopen, maar 
25.000 ongeopende mails? Dat zou absurd 
zijn! Daarmee laat je de budgethouder en de 
zorgverlener in de kou staan en dat willen 
we niet. Er zijn geen ongeopende mails. Het 
duurt alleen 5 tot 10 werkdagen voordat za-
ken verwerkt zijn. We hebben geen onderca-
paciteit.’ De medewerker die de uitspraken 
over ondercapaciteit en 25.000 ongeopende 
mails gedaan zou hebben, is niet bereikbaar 
voor commentaar. 

Vol gas
Leijten heeft de pgb-chaos vanaf het begin 
aangekaart en is dan ook heel duidelijk in 
haar reactie op het verhaal van mevrouw 
Ernste. ‘Stuitend! In de Tweede Kamer 
krijgen we van verantwoordelijk staats-
secretaris Van Rijn te horen dat alles de 
goede kant op gaat, maar de vereniging voor 
budgethouders Per Saldo meldt ons dat zij 
nog dagelijks honderd mensen aanmelden 
bij het Rapid Response Team en dat er een 
werkachterstand van zo’n 20.000 declara-
ties was. We weten dat er mensen zijn die nu 
al vier maanden niet betaald zijn. Dan krijg 
je serieuze problemen met je huisbaas of 
hypotheekverstrekker. Jezelf met al je kwets-
baarheid laten portretteren in de media 
gaat voor heel veel mensen een grens over. 
Maar blijkbaar moet je die mediacontacten 
hebben, of handig zijn met Twitter, omdat je 
anders in de shit zit. Dat kan echt niet.’ Het 
is volgens Leijten extra pijnlijk omdat deze 
hele situatie voorkomen had kunnen wor-
den. ‘Van Rijn is van tevoren gewaarschuwd. 
Hij had met alle begrip de verandering uit 
kunnen stellen, maar in plaats van op de 
rem te trappen is hij vol op het gas gaan 
staan.’ Voor Leijten is de maat vol, dus heeft 
ze een motie van wantrouwen ingediend. 
‘Hij heeft al zo vaak beloftes gedaan, maar 
zijn noodscenario’s werken niet en de chaos 
wordt alleen maar groter. Hij weigert naar 
door ons geopperde oplossingen te kijken 
en heeft informatie voor de Kamer achter-
gehouden. Daarom vertrouwen we hem niet 
meer op dit dossier. Volgens mij gaat hij niet 
voor een oplossing zorgen, hij is zelf het 
probleem.’ •

tekst Jola van Dijk

De 75-jarige Mientje Ernste is met haar 
complete pgb-administratie in een 
plastic tasje naar Utrecht afgereisd 
om het achterstallige geld voor haar 
zorgverleenster te halen bij de SVB. 
foto Bas de Meijer
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VROEG OF LAAT

  > ONTSLAGVERGOEDING VOOR FLEXWERKERS

OP 18 FEBRUARI 2014 is de Tweede Kamer 
akkoord gegaan met de Wet werk en 
zekerheid (Wwz). De wet is ingediend door 
minister Asscher van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid en brengt tegelijkertijd 
‘versoepeling’ van het ontslagrecht, 
versobering van de WW en meer zekerheid 
voor mensen met een flexibel arbeidscon-
tract. Voor mensen met een tijdelijk 
contract betekent dit dat zij, vanaf 1 juli 
2015, eerder aanspraak kunnen maken op 
een vast contract: niet na drie jaar, zoals 
nu, maar al na twee jaar. 
Tijdens het Kamerdebat van 12 februari 
2014 heeft SP-Kamerlid Paul Ulenbelt 
(foto) al gewaarschuwd dat door de nieuwe 
wet werkgevers hun uitzendkrachten nog 
eerder zullen ontslaan, om ze maar geen 
vaste contracten te hoeven bieden. ‘Ik 
vraag me af, nu de periode van drie jaar 
wordt verkort naar twee jaar, wat er gebeurt 
met de kassières en vakkenvullers in de 
supermarkten. Moet ik niet vrezen, en 
moeten deze mensen niet vrezen, dat zij in 
plaats van na drie jaar nu na twee jaar op 
straat staan?’ 
Om dit tegen te gaan, stelde Ulenbelt voor 
om de ontslagvergoeding voor mensen 
met tijdelijke contracten aan te passen. In 
de huidige situatie krijgen alleen mensen 
met contracten van minimaal twee jaar een 

ontslagvergoeding. Door ook voor mensen 
met contracten vanaf zes maanden een 
ontslagvergoeding in te stellen, worden 
werkgevers ontmoedigd om flexwerkers 
vroegtijdig te ontslaan en gestimuleerd om 
werknemers eerder een vast contract te 
bieden. Het voorstel van Ulenbelt heeft 
helaas niet genoeg stemmen gekregen in 

de Tweede Kamer. Onder meer de PvdA, 
de partij van Asscher, stemde tegen.

De Volkskrant berichtte op 9 april jl. dat 
bedrijven massaal uitzendkrachten 
ontslaan om te voorkomen dat ze mensen 
een vast contract moeten aanbieden of de 
wettelijke ontslagvergoeding moeten 
betalen. De ontslaggolf treft waarschijnlijk 
meer dan duizend uitzendkrachten. 
Bijvoorbeeld bij de ING worden er doelbe-
wust zo’n 275 uitzendkrachten voortijdig 
ontslagen, zo blijkt uit een uitgelekte notie 
van de ING-top. Minister Asscher reageert 
woedend: ‘Wat is de moraal van een bank 
die een salarisverhoging voor de top 
verdedigt die in de miljoenen loopt en 
tegelijk de kwetsbaarste werknemers 
iedere zekerheid wil onthouden? Is dat uit 
te leggen aan medewerkers? Aan klanten?’
Op Twitter reageert Ulenbelt als volgt op 
de krokodillentranen van de minister: 
‘Neemt Lodewijk Asscher nu de voorstel-
len van SP wel over? Dan was massaont-
slag van uitzendwerkers voorkomen. Waar 
moraal ontbreekt moet de wet gelden.’

De SP is er vaak vroeg bij om gevolgen van beleid 
te doorzien en problemen te signaleren. Vroeg of 
laat komen andere partijen in de Tweede Kamer 
erachter dat onze analyse klopt.

In het Nederlands Dagblad pleit SP- 
Tweede Kamerlid Harry van Bommel 
ervoor dat Nederland het voorzitterschap 
van de Europese Unie in 2016 gebruikt om 
een eind te maken aan het verspillen en 
rondpompen van geld.

Voor het twintigste jaar op rij heeft de 
Europese Rekenkamer de verantwoording 
van de Europese uitgaven afgekeurd, 
vanwege het hoge foutenpercentage  
(4,7 procent, ofwel bijna zeven miljard 
euro). Het gaat dan bijvoorbeeld om 
subsidies die voor het midden- en kleinbe-
drijf bestemd zijn, maar terechtkomen bij 
bedrijven die eigendom zijn van multi-
nationals. Van Bommel: ‘Afgelopen week 
nog zei minister Plasterk dat hij Europese 
landbouwsubsidies het liefst zou zien 
verschuiven naar stedelijke ontwikkeling. 
Hij sprak de ambitie uit dat Nederlandse 
steden zich kunnen meten met de wereld-
top. Maar waarom zouden dergelijke 

prestigeprojecten gesubsidieerd moeten 
worden met Europees geld?

Dat geldt overigens voor talloze andere 
projecten die EU-subsidie ontvangen. Zo 
maakt Nederland gebruik van een subsidie 
voor schoolfruit, terwijl het officiële 
standpunt is dat schoolfruit een nationale 
zaak is. En wat te denken van de spook-
vliegvelden die Polen liet bouwen voor een 
Europees prijskaartje van 100 miljoen? De 
meerjarenbegroting voor de EU voor 
2014-2020 bedraagt 960 miljard. Neder-
land draagt daar jaarlijks ongeveer zeven 
miljard aan bij.

Landbouwsubsidies en het verbeteren van 
de concurrentiekracht vormen twee van de 
zwaarste kostenposten. Daar valt echter 
veel op af te dingen. Zo gaat er weinig geld 
naar kleine bedrijven. Het Europese 
landbouwbeleid belemmert de concurren-
tiekracht van Afrikaanse boeren. Een deel 

van het geld voor achterstandsregio’s 
komt terecht in relatief rijke lidstaten. 
Winstgevende multinationals zoals ING, 
Unilever en Philips strijken miljoenen op 
om de werkgelegenheid in arme regio’s te 
stimuleren. Dit rondpompen van geld moet 
stoppen. Het is ineffectief en bovendien 
komt het geld vaak in verkeerde handen 
terecht.

Om fraude een halt toe te roepen wil de 
Europese Commissie nu een Europees 
Openbaar Ministerie oprichten. Maar 
daarmee wordt de justitie van nationale 
staten opzij gezet. Er is een veel effectie-
vere oplossing: halveer de meerjarenbe-
groting en beperk de fondsen tot de 
armste lidstaten van Europa en tot 
grensoverschrijdende projecten die helpen 
bij innovatie. Zo komt het geld terecht waar 
dit het hardste nodig is, wat het draagvlak 
voor Europa ten goede komt.’

  > VAN BOMMEL: ‘HALVEER DE EUROPESE BEGROTING’

foto Sander van Oorspronk

NIEUWS
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De SP in het Gelderse Zevenaar voert actie 
voor het 24 uur per dag openhouden van 
de huisartsenpost. De overkoepelende 
Huisartsendienst heeft besloten om de 
post bij het ziekenhuis in Zevenaar in de 
nacht te sluiten. Dat betekent dat inwoners 
van Zevenaar ’s nachts naar Velp moeten, 
ruim 10 kilometer verderop. SP Zevenaar 
vreest dat de nachtsluiting daarbovenop 
een voorbode is van volledige sluiting van 
de huisartsenpost.

Brandbrief
Met SP-afdelingen in de buurt (Duiven, 
Rijnwaarden en Westervoort) heeft SP 
Zevenaar een brandbrief gestuurd naar de 
lokale wethouders om te waarschuwen 
voor de gevolgen van de afbraak van de 
zorgvoorzieningen in de buurt. Ook togen 

  > SLUITING HUISARTSENPOST BITTERE PIL

SP’ers met een enorme bittere pil naar de 
Huisartsendienst om aandacht te vragen 
voor de zorgen van de mensen in Zevenaar 

(foto). Volgens de Zevenaarse fractievoor-
zitter Ed van der Schaft is dit het begin van 
een reeks acties.

  > TINY KOX: ‘STOP SANCTIES, GA PRATEN!’

Na een jaar van zinloze sancties over en 
weer, moeten Rusland en de overige 
landen van Europa weer met elkaar gaan 
praten. Alleen zo kan de spanning op het 
continent verminderen en wordt de kans 
op een nog grotere crisis verkleind. Dat zei 
SP-senator Tiny Kox eind april in Moskou. 
Hij sprak daar als voorzitter van Verenigd 
Links in de Raad van Europa, op een 
internationale conferentie van de Russi-
sche sociaaldemocratische partij Recht-
vaardig Rusland.

Kox wil dat het Russische parlement weer 
normaal gaat deelnemen aan het werk van 
de parlementaire assemblee van de Raad 
van Europa in Straatsburg. De Russen 
schortten hun activiteiten op nadat hen het 
stemrecht was ontnomen als sanctie voor 
de annexatie van de Krim door Rusland, in 
het voorjaar van 2014. Kox: ‘Die annexatie 
is een schending van het internationaal 

recht, wat voor excuses president Poetin 
en anderen daar ook voor bedenken. Maar 
het heeft weinig zin om als straf daarvoor 
de parlementaire diplomatie tussen 
Rusland en de rest van Europa te bevrie-
zen.’ Kox: ‘Zeker in tijden van crisis kunnen 
wij, parlementariërs, ons niet veroorloven 
te zwijgen. De gebeurtenissen in Oekraïne, 
waar democratie, de rechtsstaat en de 
mensenrechten zwaar onder druk staan, 
eisen dat we met elkaar praten. Dat geldt 
ook voor de tragedie in de Middellandse 
Zee, de oorlogen in het Midden-Oosten en 
Noord-Afrika, de vele bevroren conflicten 
in Europa en de sociale, de energie- en de 
klimaatcrisis die ons bedreigen.’

Lessen uit de oorlog
In zijn toespraak plaatste Kox de oplopen-
de spanning in historische context: ‘In 
plaats van confrontatie hebben we dialoog 
nodig om de vrede te beschermen. Dat zijn 

we, zeventig jaar na het einde van de 
Tweede Wereldoorlog, verplicht aan al 
diegenen die toen hun leven voor onze 
vrijheid gegeven hebben in de strijd tegen 
het fascisme.’ Op 9 mei herdenkt heel 
Rusland het einde van die oorlog, waarin 
miljoenen Russen het leven lieten. Volgens 
de SP-senator moet de wereld Rusland 
dankbaar zijn voor die grote opoffering in 
de Tweede Wereldoorlog. ‘Maar,’ zo zei hij 
tegen Russische politici en wetenschap-
pers, in een aansluitende workshop over 
lessen uit de oorlog: ‘Rusland moet in de 
huidige crisis ook nadenken over de door 
haar gemaakte fouten. Het volstaat niet om 
te wijzen op de fouten van de Europese 
Unie, de NAVO en Amerika.’

In juni evalueert de parlementaire assem-
blee van de Raad van Europa de aan 
Rusland opgelegde sancties.

‘Het is onacceptabel dat er grote verschillen tussen 
gemeenten zijn in de zorg die mensen kunnen krijgen en 
absurd dat je in ons land naar de rechter moet om de zorg 
te krijgen die je hard nodig hebt. Vervuiling, verarming en 
vereenzaming van ouderen is aan de orde van de dag. Er 
moet nu ingegrepen worden.’ SP-fractievoorzitter Emile 
Roemer en SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten zijn 
daarom met een initiatiefnota gekomen om een gemeen-
telijk basispakket van thuiszorg, dagbesteding en 
mantelzorgondersteuning te garanderen.

 sp.nl/Feur9

DE THUISZORG OP DE RAILS

Einde aan de  
bureaucratie

Waar je ook woont:  
recht op thuiszorg 
en dagbesteding

Professional en  
cliënt bepalen  
welke zorg nodig is

Eerlijk loon voor 
zorgmedewerkers
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‘Brussel’ is meester in het vertellen van halve waarheden. Toen in 
de jaren negentig besloten werd een ‘interne markt’ op te zetten, 
wisten maar weinig mensen wat dit betekende. Toch ging bijna 
iedereen akkoord. Nu, vierduizend wetten verder, weten we dat de 
interne markt veel meer is dan het afbreken van wat handelsbe-
lemmeringen tussen de lidstaten: niet langer Den Haag, maar 
Brussel bepaalt nu de rechten van consumenten. Ook de voor-
schriften over voedsel- en productveiligheid, grensoverschrijden-
de arbeid, ja, zelfs de manier waarop wij onze publieke diensten 

inrichten, dat alles maakt onderdeel uit van de interne markt en 
dus van Europese wetten.

Hetzelfde gebeurde bij de invoering van de euro: die zou handig 
zijn omdat je op vakantie in Europa geen geld meer hoeft te 
wisselen, maar niemand vertelde erbij dat lidstaten hun nationale 
begroting ter goedkeuring aan Brussel zouden moeten voorleg-
gen. Toch is dat wat er nu gebeurt.

Hetzelfde patroon herhaalde zich bij TTIP, het verdrag waarbij de 
EU een gemeenschappelijke markt wil ontwikkelen met de VS. Tot 
voor kort werd het echter neergezet als een onschuldig handels-
verdrag.
 
De rij voorbeelden van halve waarheden is nog veel langer. Het is 
altijd een beproefde tactiek geweest van de Europese Commissie: 
als je weet dat burgers Brussel niet machtiger willen maken, dan 
presenteer je een voorstel klein, ook al weet je van tevoren dat de 
gevolgen op den duur groot zijn. Als Europese fractie zijn we nog 
steeds de waakhond van de SP in Brussel: we blijven al die halve 
waarheden doorprikken, net zolang totdat er een einde komt aan 
deze vorm van misleiding.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

DE HALVE 
WAARHEDEN VAN 
‘BRUSSEL’ fo
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Als je in een coalitie bestuurt, kun je niet 
alles binnenhalen. In Amsterdam is de SP 
op het gebied van armoedebestrijding een 
heel eind gekomen. SP-wethouder Arjan 
Vliegenthart (foto) kon een plan voor de 
komende vier jaar presenteren met elk jaar 
maar liefst 20 miljoen extra om de armoede 
in Amsterdam tegen te gaan. 

Een greep uit de maatregelen: Amsterdam-
se minima krijgen een gratis aanvullende 
zorgverzekering en er komen veel extra’s 
voor kinderen die opgroeien in armoede. 
Zij kunnen met de Stadspas naar de film of 
het museum en krijgen een bijdrage voor 
lidmaatschap van een sportclub. Kinderen 
met arme ouders kunnen gratis zwemmen 
en krijgen een gratis ov-abonnement. Zelfs 
een laptop is mogelijk, als ze naar de 
middelbare school gaan. De stadspas 

  > ARMOEDEBESTRIJDING IN SP-STIJL

wordt uitgebreid, er komt extra geld om 
jongeren lid te maken van een sportvereni-
ging en oudere minima kunnen gratis 
gebruik maken van het ov. 

Werkende armen 
Ook zzp’ers en werkenden die het moeilijk 
hebben, komen aan bod. De grens om 
gebruik te kunnen maken van armoede-
voorzieningen wordt verhoogd van 110 
procent van het sociaal minimum naar 120 
procent. Ook komen er kortingen op 
opleidingen voor deze groep. Een bijdrage 
in de kosten voor administratieve hulp voor 
zzp’ers is ook deel van het plan van 
Vliegenthart. 

Vliegenthart is blij dat hij met deze plannen 
kan bijdragen aan de kansen voor kinde-
ren, werklozen en armen: ‘Heel veel 

mensen zijn zelfredzaam. Tegelijkertijd, 
mensen die tussen de wielen terecht 
dreigen te komen, daar moet je niet tegen 
zeggen: staat u zelf maar op. Omdat de 
oorzaken en gevolgen van armoede divers 
zijn heeft het plan een groot aantal 
maatregelen, met als uitgangspunt dat 
armoede niet mag leiden tot achterstand 
en uitsluiting. In Amsterdam is geen plek 
voor armoede en iedereen moet mee 
kunnen doen, onafhankelijk van de dikte 
van je portemonnee.’

‘Nederland moet niet willen dienen als 
afvoerputje van illegaal gevangen gehou-
den terreurverdachten,’ stelt SP-Tweede 
Kamerlid Harry van Bommel in reactie op 
een Amerikaanse oproep gevangenen van 
Guantánamo Bay op te vangen. ‘Ten eerste 
levert overname van gevangenen geen 
verandering van het Amerikaanse beleid op 
om terreurverdachten buiten het internatio-
naal recht gevangen te houden. Ten 
tweede resulteert overname van gevange-
nen slechts in een gedeeltelijke oplossing 

en zeker niet in sluiting van Guantánamo 
Bay. Tientallen gevangenen worden door 
de VS te gevaarlijk geacht voor overplaat-
sing. De verwachting is vooralsnog dat zij 
de rest van hun leven vast blijven zitten in 
deze uitwas van de Amerikaanse ‘oorlog 
tegen het terrorisme’. Ten derde leidt een 
discussie over opname van gevangenen af 
van de vraag of de Amerikaanse buiten-
rechtelijke aanpak van het terrorisme wel 
effectief is. Obama wil dan misschien wel 
af van illegale detentie, in de praktijk heeft 

hij het slechts vervangen door illegale 
targeted killings waarbij verdachten zonder 
aanklacht of veroordeling vanuit de lucht 
gedood worden. In plaats van soebatten 
over de opvang van enkele Guantánamo-
gevangenen, kan Nederland zich inter-
nationaal beter sterk maken voor een einde 
aan deze en andere illegale Amerikaanse 
praktijken.’ 

  sp.nl/Pae4a

  > ‘NIET HET AFVOERPUTJE VAN DE VS’
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DE ODYSSEE  
VAN RIA EN NETTY

In Rotterdam zijn Ria Schuiling en Netty van den Ende 
vorige maand onderscheiden met de prestigieuze  

Erasmusspeld. Met hun jarenlange strijd voor 
behoud van het tuindorp Vreewijk zijn ze sterker 

gebleken dan de sloophamer. 
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‘OOIT OVERWOOG IK om een cursus spreken in 
het openbaar te gaan volgen. Maar nadat ik 
in Den Haag tijdens een commissieverga-
dering had ingesproken, kwam toenmalig 
 SP-Kamerlid Paulus Jansen naar me toe. 
Zegt ie: “Prima woordvoerder ben jij, zeg.” 
Toen besefte ik, dat het wel goed komt 
als je ergens met je hart achter staat. Dus 
die cursus heb ik maar laten zitten.’ Ria 
Schuiling vertelt over de strijd alsof het een 
groot avontuur is. En eigenlijk is het dat 
ook. Samen met Netty van den Ende vocht 
ze bijna tien jaar lang voor het behoud van 
de Rotterdamse wijk Vreewijk. De odyssee 
voerde het tweetal langs wethouders,  
directeuren, architecten, ministers,  
Kamerleden en hoogleraren. 

Knipoog contra lange tenen
Wie rondloopt in Vreewijk, ook wel tuindorp 
Vreewijk genoemd, waant zich niet mid-
den in een metropool als Rotterdam. Het is 
er rustig, ruim en groen. Hier en daar doet 
de wijk bijna dorps aan. Ruim honderd jaar 
geleden werd de wijk gesticht door de NV 
Eerste Rotterdamse Tuindorp, met als doel: 
“Het stichten en exploiteren van een of 
meer tuindorpen, bijzonderlijk ten behoeve 
van de minder gegoede bevolkingsklasse.” 
Sinds jaar en dag wordt Vreewijk navenant 
bevolkt. En dat moest anders, leek woning-
corporatie Com.Wonen zo’n tien jaar gele-
den te denken. Ria Schuiling vertelt: ‘Eerst 
werd het plan op tafel gelegd om 85 wonin-

‘Er komt geen hoogbouw in Vreewijk 
en na de renovatie kan  
iedereen terug in de eigen woning’

Netty van den Ende, burgemeesterAboutaleb en Ria Schuiling.

gen te slopen. Daarna 1400. De nieuwbouw 
moest bestaan uit 80 procent koop-  
en nog maar 20 procent huurwoningen. 
Com.Wonen motiveerde dat door te zeggen 
dat de woningen niet meer voldeden. Maar 
het waren niet de woningen die volgens 
Com.Wonen niet meer voldeden; het waren 
de bewoners. Vreewijk ligt namelijk op een 
zogenaamde A-locatie, als je begrijpt wat ik 
bedoel.’ Het nieuws over de sloopplannen 
sloeg begrijpelijkerwijs bij de bewoners in als 
een bom. En bepaald niet alleen bij de bewo-
ners. Netty van den Ende: ‘Ik heb gewoon de 
telefoon gepakt en ben allerlei mensen en 
organisaties gaan bellen. In de wetenschap 
dat Vreewijk een bijzondere historie heeft 
en qua architectuur en aanleg uniek is, legde 
ik contact met de nazaten van de oprichters 
van Vreewijk. Veelal hun kleinkinderen, 
ja. Ook instanties voor cultureel erfgoed 
belde ik. En iedereen die ik sprak reageerde 
verbijsterd op de sloopplannen.’ En terwijl 
Schuiling en Van den Ende samen met de 
bewoners in de wijk zelf het verzet begonnen 

te organiseren – en daar in de SP een actieve 
bondgenoot in hadden – groeide de woede 
ook onder bouwdeskundigen,  architecten 
en historici ver buiten Rotterdam. Tot dan 
toe wilde Com.Wonen niet met het tweetal 
praten, maar met zulke invloedrijke bond-
genoten kon de woningcorporatie niet meer 
om de dames heen. Het contact met Com.
Wonen luidde een turbulente periode in van 
acties en reacties, van initiatieven met een 
knipoog contra lange tenen en van ludieke 
initiatieven versus pure laster. Ria Schui-
ling: ‘Ja, er waren zeker ook minder leuke 
episodes. Zo is er een keer bij iemand van, 
ik noem het maar “het andere kamp”, een 
ruit ingegooid. Wie dat gedaan heeft is nooit 
opgehelderd, maar “ons kamp” kreeg de 
schuld. En in de media is er door som mige 
mensen wel degelijk geprobeerd om een 
bepaald sfeertje rondom de actievoerende 
bewoners te creëren. Tja, dan is het zaak 
dat je het hoofd koel houdt en zorgt dat het 
niet escaleert.’ Ook was er een keer gedoe 
over spandoeken. Die moesten weg, som-
meerde de woningcorporatie die zelfs met 
een proces dreigde, omdat ze op ontoelaat-
bare wijze bevestigd zouden zijn. Schuiling, 
nuchter: ‘Het is niemand gelukt om ons aan 
het twijfelen te brengen over de goede zaak 
waarvoor we bezig waren.’

In de maling genomen
Erg gemakkelijk verliepen de contacten 
met de gemeente Rotterdam ook niet altijd. 
Wethouder Karakus (PvdA) lag aanvankelijk 
op één lijn met Com.Wonen. Zijn verhaal 
luidde dan ook: ‘Sloop, tenzij’. Echter, het 
hardnekkige gerucht ging dat Vreewijk met 
zijn sleutelpositie in het grootschalige  
investeringsprogramma Pact op Zuid als 
wisselgeld moest dienen voor de ontwik-
keling van andere grote projecten in het zui-
delijke deel van de havenstad. Dit maakte, 
samen met de acties waar toen malig 
SP-Tweede Kamerlid Remi Poppe acte de 
présence gaf, dat de druk op Karakus steeds 
groter werd. Zeker na een scherp interview 
met Ria Schuiling op TV Rijnmond, waarin 
ze stelde ‘dat wij in de maling genomen 
worden’. Naar verluidt ook onder interne 
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druk van zijn eigen partij, wilde Karakus 
plotseling een gesprek met Schuiling en 
Van den Ende. En ondertussen begon zich 
in de gemeenteraad een meerderheid tegen 
de sloopplannen af te tekenen. Uiteindelijk 
ging Karakus om. En ziedaar: ‘Sloop, tenzij’ 
werd ‘Behoud, tenzij’. 
Ondanks dat succes vindt Ria Schuiling het 
opereren met de politiek lastig. ‘Politici van 
gemeente en deelgemeente zijn in de regel 
elke vier jaar weer verdwenen. Wethouders 
ook. Eerst hadden we te maken met Orhan 
Kaya als wethouder van Cultuur, maar die 
werd weggestuurd. Minister Vogelaar was 
hier op bezoek, maar ook zij verliet de poli-
tiek. De enige constante factor in de strijd 
voor Vreewijk zijn de bewoners.’
In juni 2008 kwam Ronald Plasterk, toen 
nog minister van Cultuur, op bezoek in 
 Vreewijk. Hij beloofde zich sterk te gaan 
 maken voor de status ‘Beschermd Stads-
gezicht’ voor de wijk. Schuiling: ‘Plasterk 
raakte echt verliefd op de wijk. En de 

En vorig jaar werd een aanzienlijk deel van 
de wijk daarbovenop aangewezen als Rijks-
monument. Dat betekent: geen sloop, maar 
renovatie. Maar Netty van den Ende noemt 
meer successen: ‘Er komt geen hoogbouw 
in Vreewijk en daarnaast hebben we bereikt 
dat iedereen na de renovatie terug kan in 
zijn eigen woning. En ook mooi: de kosten 
van achterstallig onderhoud aan de wonin-
gen worden niet in de huur verrekend.’ 

‘Ik was anderhalve week van slag’
Het was een kleinzoon van K.P. van der 
Mandele, een van de oprichters van tuin-
dorp Vreewijk, die een brief schreef aan 
burgemeester Aboutaleb. Daarin vroeg hij  
de Rotterdamse burgervader om aan 
Ria Schuiling en Netty van der Ende de 
 Erasmusspeld uit te reiken. Die onderschei-
ding reikt de gemeente uit aan mensen die 
zich op een bijzondere manier verdienste-
lijk hebben gemaakt voor de Rotterdamse 
samenleving.

Netty van der Ende was net zo verrast. Maar 
dat weerhield haar er niet van om tijdens de 
feestelijke uitreiking een kritische noot te 
plaatsen. ‘Klopt. Ik zei: “We zijn er nog niet.” 
Daar bedoelde ik mee dat we alert moe-
ten blijven. Ik denk dat Woningcorporatie 
Havensteder (die ontstond na een fusie van 
de corporaties Com.Wonen en PWS –red.) 
nog steeds sloop en nieuwbouw wil. Het is 
dus zaak dat gemaakte afspraken worden 
nagekomen. Plus dat we goed opletten hoe 
onderhoud en renovatie plaats gaan vinden.’
‘Sloop is hoogstwaarschijnlijk niet uit het 
hoofd van Havensteder’, zegt ook de Rot-
terdamse SP-fractievoorzitter Leo de Kleijn. 
‘Maar ik denk dat die corporatie niet zomaar 
een nieuw plan daarvoor durft te lanceren. 
De positie van de bewoners is nu een stuk 
sterker dan voorheen. Dat is te danken aan 
Ria en Netty. Dankzij hen heeft het tuindorp 
Vreewijk weer een toekomst als beschermd 
stadsgezicht. Dankzij hen is er in de politiek 
een meerderheid gekomen voor het behoud 
van dit prachtige stadsdeel. Al die tijd waren 
zij dé informatiebron voor ons en ook voor 
andere partijen. De Erasmusspeld is een 
stukje erkenning voor hun jarenlange inzet. 
Ze hebben ’m dubbel en dwars verdiend.’ 
Ook Remi Poppe, die vanaf het begin met 
het tweetal optrok en de kwestie in de 
Tweede Kamer aankaartte, prijst de dames. 
‘Het resultaat van hun inzet is geweldig. 
Namelijk: van sloophamer tot historisch 
monument. Precies het tegenovergestelde! 
Toch typisch, hoe dun de scheidslijn daar-
tussen blijkbaar kan zijn.’ •

tekst Rob Janssen
foto’s Liesbeth Hoogenboom

2006 -  Toenmalig SP-Tweede  
Kamerlid Krista van Velzen 
 bevestigt samen met een bewoner 
een bordje waarop vermeld  
staat dat zij Tuindorp Vreewijk 
heeft uitgeroepen tot monument.

‘Sloop, tenzij’ werd ‘Behoud, tenzij’

aanvraag voor die status lag ergens in een la, 
wisten we.’ Dat was hét moment om die la te 
openen, realiseerden Schuiling en Van den 
Ende zich en ze kregen de la open. Het werk-
te. In 2012 verleende het kabinet Vreewijk de 
status Beschermd Stadsgezicht, waarmee de 
bescherming van de karakteristieke wonin-
gen en ook het groen gegarandeerd is.  

Op 11 april was het zover. ‘Ik wist van niks’, 
vertelt Ria Schuiling. ‘Mijn dochter had 
me gevraagd om naar een restaurant toe te 
komen. Ik dacht dat het iets met haar afstu-
deren te maken had. Toen ik binnenkwam 
zag ik ineens Paulus Jansen en Remi Poppe 
lopen. Toen begon me iets te dagen. Ik ben 
anderhalve week van slag geweest, haha.’ 
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‘IK PLEITTE VOOR een grondig stappenplan, 
maar de overheveling van de jeugdzorg naar 
de gemeenten verliep zonder dat er een visie 
aan ten grondslag lag.’ Jack Puts weet waar 
hij over praat. De Tilburger is al veertig jaar 
onafgebroken jeugdhulpverlener.

Hij woont samen met zijn Franse partner 
Dominique in een bescheiden en helemaal 
zelf opgeknapte woning in de Tilburgse 
volksbuurt De Korvel, in een Belgisch 
aandoende straat zonder voortuinen. De 
achtertuin daarentegen zou niet misstaan 

in een magazine. Pronkstukken vormen een 
symmetrische vijver en een bamboehaag. Er 
zit twee jaar klusarbeid in. Met zijn andere 
hobby, het op de been helpen en houden van 
lokale popbandjes, is hij gestopt.
Geloof het of niet: Jack Puts begeleidde 

JACK PUTS, VEERTIG JAAR HULPVERLENER

BEELDENSTORM IN JEUGDZORG
Toen de ingrijpende veranderingen in de jeugdzorg werden aangekondigd, zag Jack 
Puts de bui al hangen. Hij schreef twee nota’s en woonde twee rondetafelgesprekken 
in de Tweede Kamer bij. Zijn inspanningen waren vergeefs. ‘Wie zijn het kind van de 
rekening? Juist.’



20 TRIBUNE mei 2015

al kinderen toen hij zelf nog maar een 
ventje van 12 was! Samen met een oudere 
man begeleidde hij jeugdspelertjes van de 
plaatselijke voetbalclub in het Limburgse 
Maasbracht. ‘Het zat er al vroeg in. Waar het 
vandaan kwam? Geen idee. Ik kom uit een 
warm nest. Mijn vader had in de oorlog in 
het verzet gezeten en mijn oma haalde on-
derduikers in huis. Zij was een kordate tante, 
een Belgische. Ze liet zich door niemand 
intimideren, ook niet door twee Duitsers die 
probeerden binnen te komen.’
Jack Puts (64) is een bedachtzame man die 
zijn woorden zorgvuldig weegt, maar geen 
blad voor de mond neemt. Opgeleid als tim-
merman (‘op de lts, die bestond toen nog’) 
zette hij zich op jonge leeftijd in zijn vrije tijd 
in voor het nieuwe jongerencentrum in zijn 
dorp. Niemand wilde voorzitter worden, dus 
stak hij zijn vinger op. ‘Ik was 17 en gaf lei-
ding aan 25 vrijwilligers. Voor de bezoekers 
en hun ouders vormde mijn leeftijd geen 
bezwaar. Ze kwamen met hun problemen 
naar mij toe.’

Geen betere leerschool
‘Inderdaad, ik had al snel door dat er vooral 
behoefte bestond aan een luisterend oor. 
Ze wilden gehoord en begrepen worden, 
zonder meteen panklare oplossingen te ver-
wachten. Gebrek aan empathie heb ik nooit 
gehad, kennelijk zit dat in mijn karakter.’

Hij kreeg de smaak te pakken en wilde 
hamer, zaag en schuurmachine verruilen 
voor een baan in de hulpverlening. Maar 
om praktische redenen bleef Jack nog een 
paar jaar timmerman. Zo kon hij de militaire 
dienstplicht ontwijken. Halverwege de jaren 
zeventig verbreedde hij zijn horizon. Weg uit 
Limburg. Hij solliciteerde en werd aangeno-
men op een internaat voor zwakbegaafde en 
moeilijk opvoedbare jongens in Nijmegen. 
‘Dat was mijn vuurdoop, als pedagogisch 
medewerker alleen op een groep van vijftien 
adolescenten. Ik geef het je te doen. Er werd, 
ook door mij, oppositie gevoerd tegen het 
beleid. Ze verwachtten van ons dat wij de 
jongens wel eventjes zouden klaarstomen 
voor de maatschappij. Onbegonnen werk. 
Het was al een hele prestatie de situatie 
rustig en beheersbaar te houden. Vier col-
lega’s konden vanwege hun kritiek de biezen 
pakken, ik werd op non-actief gesteld.’
Na vijf jaar keerde Jack Nijmegen de rug toe. 
Overigens werd de leiding van het internaat 
nadien door de inspectie weggestuurd.

 › Had je het toen gehad met de jeugdzorg?
‘Integendeel, ik kon groepsleider worden 
bij een instelling in Tilburg. Hier werden 
uit huis geplaatste jongens en meisjes op 

vrijwillige basis opgevangen en begeleid. Ik 
deed mijn werk met passie en betrokken-
heid en dat doe ik nog steeds. Ik ben zelf 
sterk uit mijn jeugdperiode gekomen en dat 
gun ik iedere jongere. Wat is er nou mooier 
dan iets te betekenen voor iemand anders? 
Ik help mensen zichzelf te helpen, zodat ze 
onafhankelijk worden en op eigen benen 
kunnen staan. En als je dan ook nog in het 
algemeen goede resultaten boekt...’
Intussen stapelde de ene fusie zich op de 
andere. Jack was inmiddels mentor en ging 
jongeren voorbereiden op zelfstandig wo-
nen, een functie die hij in het komend najaar 
neer zal leggen. Dan gaat hij met pensioen.

en de werknemers zijn lamgeslagen door het 
bezuinigingsgeweld, waardoor hun actie-
bereidheid niet groot is. Niemand van mijn 
collega’s weet of hij over twee jaar nog werkt 
en waar. Dat kan toch niet de bedoeling zijn. 
Ik noem het de beeldenstorm van de PvdA 
en de VVD, uitgevoerd door staatssecretaris 
Van Rijn, die nooit een rechtstreeks ant-
woord geeft en de problemen wegwuift alsof 
er niets aan de hand is.’

Er moet in drie jaar 450 miljoen worden 
bezuinigd op een budget van drie miljard 
euro. Preventie schijnt het toverwoord te 
zijn: onderken de problematiek in een vroeg 

‘Ik ben niet gevoelig voor autoriteit, 
daarom begrijp ik de weerstand van 
jongeren goed’

Uit al die samenvoegingen van instellingen 
ontstond uiteindelijk Kompaan en de Bocht 
in Goirle, een zorgaanbieder voor de regio 
Tilburg met een breed aanbod, toegespitst 
op kinderen, jongeren, vrouwen (slachtoffers 
van eergerelateerd geweld) en gezinnen. De 
subsidiestroom verliep tot aan de transitie 
van de jeugdzorg in één lijn via de provincie, 
maar meandert nu nodeloos ingewikkeld.

 › Hoe ingewikkeld?
‘Laat ik vooropstellen dat ik niet tegen 
het onderbrengen van de jeugdzorg bij de 
gemeenten ben, hoe dichter bij de cliënt, 
hoe beter, maar wat ik al zei: de overgang is 
er in een keer doorgedrukt. Wij hebben een 
convenant met negen gemeenten. Er zijn 
dertig werkvormen en voor elke vorm wordt 
een inkoopcontract afgesloten. Daar komt 
overigens de ambulante hulpverlening nog 
bij. Het gevolg is een enorme, niet te ontwar-
ren administratieve rompslomp. Bovendien 
moet er fors worden bezuinigd. Kompaan en 
de Bocht had in 2014 nog 600 medewerkers, 
nu zijn dat er 500 en de verwachting is dat 
er in 2017 nog 400 over zijn. Dat zal elders 
in Nederland niet anders zijn. Nogmaals, de 
afstand tussen de jeugdzorg en de mensen 
die er afhankelijk van zijn, kan niet klein 
genoeg zijn – maar het is zo beroerd en 
hapsnap georganiseerd dat het onze idealen 
plat dreigt te slaan. Alle partijen worstelen 
ermee, de gemeenten zitten in het nauw, de 
werkgevers staan met de rug tegen de muur 

stadium of wees ze zelfs voor en vergroot de 
zelfredzaamheid van gezinnen. Zo, luidt de 
redenering, hoeven steeds minder mensen 
een beroep op specialistische jeugdzorg te 
doen.

‘Mocht het al positief uitpakken dan zullen 
de maatregelen pas over een jaar of tien, 
vijftien effectief zijn. De tijdsfactor speelt 
een belangrijke rol. Daar komt bij dat door 
zo vroeg mogelijk te signaleren een gerede 
kans bestaat dat het aantal ‘gevallen’ al-
leen nog maar zal toenemen. Hoe goed de 
preventie ook is, uithuisplaatsingen zullen 
nooit verdwijnen. Net zoals er ouders blijven 
die niet in staat zijn zelf hun situatie en die 
van de kinderen te verbeteren. Mijn grootste 
zorg op dit moment is dat gemeenten kiezen 
voor geld boven kwaliteit. Daarom hamerde 
ik ook zo op het oormerken van de budget-
ten voor jeugdzorg, maar zelfs daar wilde de 
Tweede Kamer niet aan.’
‘Alle ellende is, zoals in alle andere sectoren 
van de zorg, begonnen met de marktwer-
king. Dat zorgaanbieders gezamenlijk ma-
teriaal en medicijnen inkopen, snap ik nog 
wel. Maar hoe doe je dat met bijvoorbeeld 
de intensieve hulpverlening, de 24-uurs 
zorg? Daarin kun je niet concurreren. Ik zie 
de dreiging al voor me: ze nemen steeds 
meer jonger personeel aan als flexwerker, 
daar kun je gemakkelijker vanaf komen. 
Zo gooi je gaandeweg steeds meer ervaring 
overboord. En wat het bezuinigen betreft, 
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daar komt nog wat bij: de vrouwenhulp bij 
ons wordt gefinancierd vanuit de Wmo. 
Raad eens wat: er gaat bijna de helft van de 
beschikbare gelden vanaf.’
‘Wat je ook van het Bureau Jeugdzorg mocht 

vinden, mijn ervaring is dat ik altijd heldere 
en degelijk onderbouwde indicaties kreeg. 
Wat gebeurt er nu? De aanmeldingen komen 
binnen via wijkteams of scholen, waarna de 
zorgaanbieder vervolgens zelf een pro-

bleemanalyse moet maken om het kind de 
juiste hulp aan te kunnen bieden.’

 › Je bent veertig jaar werkzaam in de jeugd-
zorg. Wat is er inhoudelijk veranderd?
‘De jongeren zijn hetzelfde gebleven, alleen 
neemt het aantal met een problematiek toe. 
Dat heeft ook te maken met de veranderde 
maatschappij, de verwachtingspatronen, de 
sociale cohesie, noem maar op. De vakkun-
digheid en professionaliteit van de hulp-
verleners is enorm verbeterd en daarom is 
het extra cynisch dat ze steeds moeilijker 
hun werk kunnen doen.’

 › Hoe heb jij het volgehouden?
‘Door de ouders en de kinderen altijd cen-
traal te stellen en door zelfreflectie. Als het 
nodig is, moet je enige zelfspot op kunnen 
brengen. Zelf ben ik niet gevoelig voor auto-
riteiten, daarom begrijp ik de weerstand van 
de jongeren ook zo goed. Alleen met wijs-
heid en deskundigheid dwing je respect af.’

 › Wat ga je na jouw pensioen doen?  
Lekker druk in die prachtige achtertuin 
van jullie?
‘Haha, natuurlijk zul je me in mijn tuin vin-
den. Ik zeg wel eens tegen politici: als ik in 
de tuin bezig ben, werk ik met mijn handen 
en als ik met jullie praat, verplaats ik lucht. 
In mijn huis vind je geen geraniums. Ik ben 
onlangs gekozen als bestuurslid van de FNV, 
in mijn vakgebied uiteraard, en ik ben on-
dersteuner van de SP-fractie in de Tilburgse 
gemeenteraad. Ik heb nog genoeg ambities 
en wil me met mijn expertise en praktijk-
ervaring, ook als lid van de ondernemings-
raad, sterk blijven maken voor fatsoenlijke 
jeugdzorg. Verbinden, partijen en gespreks-
partners nader tot elkaar brengen, daar ga ik 
voor. Ik denk uitsluitend in mogelijkheden, 
maar dan wel zonder eventuele valkuilen 
over het hoofd te zien.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Suzanne van de Kerk

‘Niemand van mijn 
collega’s weet of hij 
over twee jaar nog 
werkt en waar’
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‘JA KIJK, ALS ÁLLE TREINREIZIGERS hun verant-
woordelijk zouden nemen, zou het geweld 
op het spoor zeker afnemen...’ De manier 
waarop Ruud van der Vegt dat zegt, doet 
 vermoeden dat hij nog niet is uitgesproken, 
dat er nog wat achteraan komt. En ja hoor: 
‘Maar ik durf te beweren dat hooguit één 
procent van de reizigers bereid is om über-
haupt iets te doen. En ik begrijp dat.’
Van der Vegt was tot voor kort conducteur 
– officieel steward geheten – bij Veolia. 

AGRESSIE OP HET SPOOR

DE RAMBO-REIZIGER
Het ging de laatste tijd weer vaak flink mis in de trein. Conducteurs die geslagen, 
geschopt en bedreigd worden; het lijkt aan de orde van de dag. En ook hier lijkt 
het moderne mantra van ‘eigen verantwoordelijkheid’ terrein te winnen. Met 
andere woorden: de treinreiziger moet zelf maar ingrijpen bij agressie. 

Ruim acht jaar lang was de Maaslijn  tussen 
 Nijmegen en Roermond zijn werk terrein. 
Genoemd appèl op de treinreiziger ver-
baast hem ten zeerste. ‘Tijdens een van 
mijn laatste ritten trof ik tussen Blerick 
en Venlo iemand zonder kaartje. Hij werd 
lastig, het werd bedreigend. Ik waar-
schuwde hem. Ik kijk om me heen. Alle 
andere reizigers gaan uit het raam zitten 
kijken. Mensen zijn huiverig van agressie. 
Ze  denken: liever die conducteur een mes 

tussen z’n ribben dan ik. Logisch dat ze   
dat denken. Maar ik dacht wel: ah, de 
partici patiemaatschappij bestaat dus uit 
naar buiten kijken.’ 

De participatiemaatschappij. Eigen verant-
woordelijkheid. De toverwoorden van de 
moderne maatschappij. Toverwoorden die 
maar al te vaak eufemismen blijken te zijn 
voor: zoek het zelf maar uit. Want ga er als 
treinreiziger maar aan staan. Stel dat je een 

Een conducteur wordt bedreigd met geweld door jongeren in de trein (foto is geënsceneerd).
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conducteur of steward te hulp zou schieten. 
Hoe doe je dat dan? De agressieveling een 
duw geven? Een klap voor z’n kop mis-
schien? Ruud van der Vegt: ‘En als iemand 
daardoor valt en iets breekt? Of zelfs komt 
te overlijden? In het laatste geval is het 
dood door schuld. Dan ben je afhankelijk 
van eventuele camerabeelden. Wil jij dat als 
treinreiziger? Ben jij bereid om dat risico te 
nemen? Ik denk het niet. Kijk, het minste 
wat je als reiziger kunt doen is 112 bellen. 
Maar hoeveel mensen weten dat? Mijn 
ervaring is dat als er sprake is van agressie of 
geweld in de trein, de meeste mensen ineens 
heel druk worden met hun mobieltje of hun 
iPad. Of naar buiten gaan zitten kijken dus. 
Begrijpelijk. Een beetje sociale controle zou 
goed zijn, zeg je? Nou, nog niet zo lang ge-
leden maakte ik mee dat ik met een collega 
een agressief persoon op station Venlo uit 
de trein moest werken. Komt er daarna een 
treinreiziger met z’n duim omhoog naar me 
toe en zegt: “Goed gedaan, zeg.” Ik zei ietwat 
ironisch: “En waar was jij dan?” Toen moest 
’ie snel door om de bus te halen.’ 

Volgens het rapport Burgermoed als oplos-
sing voor onveiligheid in het openbaar 
vervoer? (zie kader), dat in opdracht van de 
Stichting Maatschappij en Veiligheid werd 
geschreven, kunnen reizigers meer doen 
om het openbaar vervoer veiliger te maken. 
Tenminste, als ze weten wat ze moeten 
doen. Het zou volgens genoemde stich-
ting goed zijn als reizigers bereid zijn om 
trainingen te gaan volgen. Ook fraai: je bent 
pas een echte treinreiziger als je een training 
‘omgaan met agressie’ gevolgd hebt. En 
hoeveel mensen zouden zich dan de Rambo 
van de trein voelen? Maar staats secretaris 
Mansveld (PvdA) van Infrastructuur vindt 
het allemaal wel wat hebben. ‘Er is bij een 
agressieve situatie een rol voor iedereen 
weggelegd’, zei ze. 

Geen zin
Weten reizigers vaak niet wat ze in agressie- 
gevallen moeten doen, de conducteurs zelf 
weten het soms ook niet meer. De Spoorweg-
politie werd in 2013 opgeheven en ‘geïnte-
greerd’ bij de Nationale Politie. Sindsdien 
zijn conducteurs, stewards en controleurs 
dus aangewezen op oom agent als het flink 
misgaat in de trein. Van der Vegt: ‘Als je weet 
hoe weinig politiewagens er met name in de 
landelijke gebieden nog onderweg zijn, kun 
je je misschien voorstellen hoe de praktijk 
er uitziet. Een collega en ik hebben een keer 
 iemand aangehouden in Nijmegen. Nu ligt 
het politiebureau in Nijmegen naast het 
 station, dus wij liepen met die persoon naar 
het politiebureau om ’m over te dragen. 
Wij daar naar binnen, ik zeg: “Ik kom deze 
persoon voorgeleiden. Nou, hier is ’ie”. Zegt 
die hulpofficier: “Ja, júllie hebben ’m toch 
aangehouden?! Ik kan er nu niks mee.” Hij 
had er dus gewoon geen zin in. Of geen tijd 
voor.” 

Naar aanleiding van de herhaaldelijke gewel-
dincidenten van de laatste maanden, werden 
in de politiek diverse oplossingsmogelijk-
heden aangedragen. Zoals het bewapenen 
van spoorwegpersoneel. Maar moeten we 
het willen, dat onze vertrouwde en door-
gaans vriendelijke conducteurs met pepper-
spray en gummiknuppel op de heup door de 
trein wandelen? En lokt dat niet juist agres-
sie uit? Ook het uitrusten van meer stations 
met toegangspoortjes werd genoemd. Is dat 
doeltreffend en wenselijk op stations als 
Horst-Sevenum, Barneveld-Noord of Vier-
lingsbeek, die bij wijze van spreken midden 
in de weilanden liggen? En wat te denken 
van het voorstel voor meer cameratoezicht in 
de treinen? Hoe zit het dan met de privacy? 
De SP pleitte bij monde van Farshad Bashir 
echter voor de terugkeer van de Spoor-
wegpolitie. Iets wat Ruud van der Vegt 

omarmt. ‘Dat zou zeker een  verbetering 
betekenen voor de huidige situatie, die 
voor het personeel erop neerkomt dat je 
het zelf maar moet oplossen. Daarnaast 
zou je kunnen denken aan meer agenten in 
de trein. In  burger welteverstaan. Zodat in 
ieder geval het signaal afgegeven wordt dat 
er een pakkans is. Want waarom gaan veel 
mensen zwartrijden? Omdat ze denken dat 
ze toch niet betrapt worden. Net als met fout 
par keren of door rood rijden. Als er geen 
handhaving is, gaat het gewoon door.’ 

De ex-conducteur vindt verder dat er naast 
de politiek ook een verantwoordelijkheid 
ligt bij de vervoerder. ‘Ik durf wel te zeggen 
dat Veolia in 2006 (toen de NS onder meer 
de Maaslijn afstootte –red.) de aanbesteding 
won omdat het bedrijf flink bezuinigde 
op de sociale veiligheid.’ In het begin was 
daar het nodige over te doen, omdat Veolia 
zonder vaste conducteurs op de treinen 
ging rijden. Controles werden min of meer 
incidenteel uitgevoerd door ‘vliegende 
 brigades’; toezicht op veiligheid en derge-
lijke was in handen van de machinist. En 
dat is feitelijk nog steeds zo. ‘Aanvankelijk 
zouden er welgeteld zes stewards op de 
Maaslijn komen. Na protest kwamen er 
weliswaar wat bij. Maar ik vergeet nooit wat 
de toenmalige Veolia-chef zei toen hij werd 
aangesproken op de sociale veiligheid in de 
trein: “Ach, de mensen moeten gewoon een 
kaartje kopen.”’ • 

tekst Rob Janssen

BURGERMOED

In het rapport ‘Burgermoed als oplossing voor onveiligheid in het openbaar ver-
voer?’ staat te lezen: “Veiligheid is een kerntaak van de overheid, maar burgers 
en ondernemingen/organisaties hebben ook een eigen verantwoordelijkheid. Er is 
echter geen duidelijkheid over waaruit de mede- of eigen verantwoordelijkheid van 
burgers en ondernemingen/organisaties bestaat. Deze onduidelijkheid kan gemak-
kelijk leiden tot risicovolle situaties. Met het oog op de veiligheid in onze samen-
leving is het dan ook van essentieel belang dat er duidelijkheid komt over die eigen 
verantwoordelijkheid voor veiligheid.” 
Niettemin pleitte SMV-voorzitter Pieter van Vollenhoven net als de SP wel voor de 
terugkeer van de Spoorwegpolitie. ‘Men heeft de spoorwegpolitie weggehaald en 
gezegd: wij doen het wel binnen de Nationale Politie, maar dat maken ze  
nu niet waar’, aldus Van Vollenhoven.

Ruud van der Vegt 
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‘DE FNV MAAKT zich grote zorgen over de 
gevolgen voor Nederlandse werknemers van 
de handels- en investeringsverdragen die de 
EU wil afsluiten met de VS en met Canada’; 
zo begint de tekst van het FNV-standpunt 
Vrijhandelsverdrag, dat begin maart publiek 
werd. Lot van Baaren is FNV-bestuurder en 
nauw betrokken bij de discussie over de vrij-
handelsverdragen TTIP, CETA en TiSA (zie 
kader voor uitleg afkortingen). Van Baaren 

FNV: ‘NEE TEGEN WURGAKKOORD’
Ook de FNV zegt nee tegen de internationale verdragen TTIP, CETA en TiSA. Het 
ledenparlement van de vakbond was unaniem: deze handelsverdragen schaden 
de belangen van werknemers en de FNV moet actief hiertegen in verzet komen.

vertelt dat vorig jaar de discussie over de 
verdragen losbarstte in de vakbond: ‘Het be-
gon vooral met vraagtekens. Waarom horen 
we er zo weinig over? Wat betekent dit voor 
ons, wat betekent dit voor werknemers? Er 
is veel geheimzinnigheid, af en toe komt er 
wat naar buiten over de onderhandelingen, 
maar zelden iets over werknemersrechten. 
Dus toen zijn we ons gaan informeren. We 
hebben mensen uitgenodigd om onze leden 

bij te praten. Bij de – toen nog – Abvakabo 
hielden we actualiteitencolleges, waar 
voormalig PvdA-minister Jan Pronk en SP-
Europarlementariër Anne Marie Mineur ons 
kwamen vertellen wat zij zagen.’

‘Vooral pulpbanen’
Wat de FNV’ers lazen en hoorden, stelde 
niet bepaald gerust. Van Baaren: ‘Het is ook 
niet zo dat er geen voorbeelden zijn. Het 
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Lot van Baaren is algemeen bestuurslid van de 
FNV voor de sectoren Zorg en Welzijn. Ze zit de 
ledenparlementscommissie Internationale Zaken 
en Solidariteit voor, waaronder de werkgroep 
TTIP valt. Ze werkt daarnaast als hoofd Facilitaire 
Dienst bij Curium LUMC, een academisch centrum 
voor kinder- en jeugdpsychiatrie. 
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AFKORTINGENWIJZER
CETA - Het Comprehensive Economic and Trade 
Agreement (Brede Economische en Handels-
overeenkomst) is een vrijhandelsakkoord tussen 
Canada en de Europese Unie. De onderhandelin-
gen zijn al klaar, moet alleen nog goedgekeurd 
worden.

ISDS - Investor-State Dispute Settlement (Inves-
teerder-Staatarbitrage) geeft multinationals het 
recht om buiten het nationale rechtssysteem om 
een arbitragezaak tegen een overheid te beginnen 
als deze besluiten neemt waarvan een multinatio-
nal verwacht nadeel te ondervinden.

TiSA - Het Trade in Services Agreement (‘Han-
del in Dienstenverdrag’) is een internationaal 
handelsverdrag tussen de Europese Unie, de 
Verenigde Staten en 21 andere landen. Doel is 
wereldwijde liberalisering van de hele diensten-
sector, waaronder naast banken, supermarkten en 
ict ook meer publiek diensten als onderwijs, zorg, 
(openbaar) vervoer en water. De onderhandelin-
gen lopen nog.

TTIP - Het Transatlantic Trade and Investment 
Partnership (Trans-Atlantisch Partnerschap voor 
Vrijhandel en Investeringen) is een vrijhandelsver-
drag, waarover wordt onderhandeld tussen onder 
andere de Europese Unie en de Verenigde Staten.

vrijhandelsverdrag tussen de VS en Mexico 
werd net als TTIP van te voren aangeprezen 
als banenmachine; iedereen zou er beter 
van worden. Nu weten we dat er zowel in 
de VS als in Mexico amper banengroei is 
geweest door dit verdrag. En de groei die er 
wel was, was vooral in pulpbanen. Baantjes 
waar je niet van kunt leven. Extra flexibiliteit 
waar de werknemers alleen maar armer van 
worden. Je kunt je serieus afvragen of de 
toename van pulpbanen en werkende armen 
via de grote vlucht die kredietverstrekking 
daardoor nam een rol heeft gespeeld bij het 
ontstaan van de financiële crisis waar we 
nog steeds last van hebben.’ Volgens Van 
Baaren is de enorme schaal waarover de 
handelsverdragen gaan dan ook een enorm 
risico: ‘Dan zijn de impact op de wereld-
economie en de gevolgen voor honderden 
miljoenen mensen ook zo groot.’

‘Ondemocratisch en eng’
Voor veel mensen is de afkorting TiSA een 
nieuwe naam. Volgens Van Baaren een heel 
belangrijke: ‘Het is hartstikke goed dat er 
nu eindelijk gepraat wordt over CETA en 
TTIP. Maar ik ben blij dat ook TiSA bekend-
heid krijgt. Dit enorme verdrag, dat stilletjes 
wordt uitonderhandeld, gaat over markt-
werking voor diensten. En ja, dus ook over 
marktwerking in de zorg en het onderwijs. 
We krijgen er zoals gewoonlijk weinig van 
te horen, maar wat we weten is schokkend. 
Een van de regels die wordt afgesproken is 
dat, als een dienst eenmaal is geprivatiseerd, 
dat niet meer teruggedraaid kan worden. 
Hoe ondemocratisch en eng is dat? Een an-
der belangrijk onderdeel van TiSA is (net als 
in TTIP trouwens) het streven naar deregu-
lering van de financiële markten. Terwijl we 
nou nét door de crisis aan het leren zijn dat 
dat een heel slecht idee is.’

Vijf redenen voor ‘Nee’
De FNV voert vijf hoofdredenen aan voor 
het vakbondsverzet tegen de verdragen. 
Ten eerste blijkt uit onderzoek dat de door 
voorstanders voorspelde positieve effecten 
voor de werkgelegenheid onrealistisch zijn. 
Ten tweede is duidelijk dat bescherming 
van werknemersrechten niet gegarandeerd 
is. Derde punt van kritiek: het beruchte 
ISDS-systeem, waardoor bedrijven een land 
kunnen aanklagen vanwege democratisch 
genomen beslissingen; de FNV stelt dat dit 
ook nog eens eenzijdig grote multinationals 
bevoordeelt ten opzichte van kleine be-
drijven. Punt vier: er zijn grote risico’s voor 
publieke dienstverlening, zoals zorg en on-
derwijs. Ten vijfde ziet de FNV onvoldoende 

transparantie bij de totstandkoming van de 
verdragen, wat slecht is voor de democrati-
sche controle.

Verzet
De FNV gaat actief campagne voeren tegen 
de verdragen, zo is afgesproken in het leden-
parlement. Een werkgroep is verantwoorde-
lijk gemaakt hiervoor. Van Baaren: ‘Dat be-
gint bij foldertjes maken en zorgen dat die, 
bijvoorbeeld op 1 mei, goed verspreid wor-
den. We werken samen met internationale 
vakbondsorganisaties en ngo’s, bijvoorbeeld 
uit de milieubeweging. We zetten Europees 
onze lobbykracht in om ervoor te zorgen dat 
het Europees Parlement, maar ook nationale 
parlementen in de EU nee zeggen.’
Van Baaren hoopt dat veel mensen zich 
heftig gaan verzetten tegen TTIP, CETA en 
TiSA: ‘Er worden gouden bergen beloofd. 
Maar alles wijst erop dat TTIP en de andere 
verdragen ten koste gaan van werknemers. 
De FNV voert nu een campagne voor koop-
kracht en echte banen. Als de vrijhandelsak-
koorden iets níét doen dan is het wel zorgen 
voor koopkracht en echte banen. Sluit je aan 
bij het verzet!’ •

tekst Diederik Olders

MOED-DEBAT OVER TTIP
Op zaterdag 13 juni vindt het Moed-debat over 
TTIP plaats. Er zal worden gediscussieerd met en 
door vertegenwoordigers van maatschappelijke 
organisaties en journalisten. Namens de SP zullen 
onder anderen Jasper van Dijk (Tweede Kamer) 
en Anne-Marie Mineur (Europees Parlement) aan 
de bijeenkomst deelnemen. Tijd: 13:00 tot 16:00. 
U kunt zich aanmelden op sp.nl/ttipdebat

  SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk 
heeft de Nederlandse gesproken tekst 
bij een informatief tekenfilmpje over TTIP 
ingesproken. 

 Hier te vinden: sp.nl/jvdkttp
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puur vanwege de leeftijd anders te 
betalen? Als je denkt dat iemand de klus 
aan kan, moet je daar ook voor betalen. 

 › Blijkbaar is het toch nieuws, want de 
NOS en diverse andere media doken er vol 
bovenop.
‘Ik had een vrije dag, maar daar heb ik 
weinig van gemerkt. Hartstikke leuk 
natuurlijk, maar dat hebben we helemaal 
niet bewust opgezocht. We hadden alleen 
een persbericht naar een vakblad gestuurd 
in de hoop dat anderen het ook zouden 
gaan doen.’

5 VRAGEN AAN STANLEY TER WAL

  > ‘MINIMUMJEUGDLOON MOREEL LASTIG TE VERDEDIGEN’

Sinds schoonmaakbedrijf DJM 
Bedrijfsdiensten uit Deventer, Raalte  
en Cuijk bekendmaakte te stoppen met 
jeugdlonen, staat de telefoon bij 
operationeel directeur Stanley ter Wal 
roodgloeiend. 

 › Het kan dus financieel uit, je werknemers 
fatsoenlijk betalen?
‘Het gaat om een verschil van zo’n 4 euro 
per uur. Een fikse verhoging. In sommige 
branches ligt het uurloon nog onder de  
3 euro per uur! Het kost een paar duizend 
euro, maar dat is onze nachtrust wel 
waard. We kunnen dit omdat we zo’n tien 
jaar geleden al besloten hebben niet mee 
te doen aan het knakencircus van de 
aanbestedingen waar het alleen maar om 
geld draait en onrealistische dingen 
gevraagd en beloofd worden. We vragen 
niet de hoofdprijs, maken een realistisch 
plan van aanpak voor het schoonmaken 
van gebouwen en doen gewoon wat we 
beloven. Schijnbaar is dat tegenwoordig 
heel bijzonder.’

 › Wat was de aanleiding voor jullie besluit 
de jeugdlonen af te schaffen?
‘Persoonlijk is het me al jaren een raadsel 
waarom dit zo geregeld is. Toen die jongen 
bij Ahold (van de campagne Young&United 
van de FNV -red.) in het nieuws kwam, gaf 
mij dat de mogelijkheid om het bespreek-
baar te maken bij de eigenaren.’

 › En die waren het dus met je eens?
‘Ja, moreel vinden we het zelfs lastig te 
verdedigen om ermee door te gaan. Door 
allerhande politieke keuzes hebben ze 
steeds meer kosten. Het argument dat 
jeugd minder productief is of meer 
begeleiding nodig heeft, is achterhaald. Ze 
zijn juist hartstikke flexibel en enthousiast.’

 › Wat jou betreft is het dus eigenlijk niet 
meer dan logisch?
‘Sterker nog, als in de cao bijvoorbeeld 
55+, homoseksueel of Antilliaans had 
gestaan waar nu gesproken wordt over 
16- en 17-jarigen, hadden we de poppen 
aan het dansen. Dat zou raar zijn, maar 
waarom is het dan niet raar om iemand 

De Europese Unie stopt met melkquote-
ring. Het wetsvoorstel dat staatssecretaris 
Dijksma in reactie daarop maakte, zorgt 
volgens SP-Kamerlid Eric Smaling voor 
grote problemen bij duurzame boeren. 
Smaling: ‘Het voorstel biedt de mogelijk-
heid aan een kleine groep intensieve 
melkveeboeren om als een gek uit te 
breiden tot we landelijk aan een fosfaat-
plafond zitten.’ Smaling voorziet dat een 
toename van de hoeveelheid mest Dijksma 
noodzaakt om verdere uitbreiding aan 
banden te leggen. ‘Daar hebben kleinere 
en duurzame boeren dan ook last van. Het 
gevolg zal zijn dat boeren hun koeien 
intensiever zullen gaan melken.’

‘Wettelijk vastleggen’
De meerderheid van de melkveehouders 
geeft de voorkeur aan een overzichtelijk 
bedrijf, weidegang voor de koeien en het 
uit kunnen rijden van mest op eigen of 
gepacht land. Dijksma wil een deel van de 
groei koppelen aan het hebben van eigen 
grond. Intensieve veehouderijen moeten 
voor de helft van hun groei grond kopen, 
maar kunnen voor de andere helft de mest 
laten verwerken. Smaling: ‘Dat gaat 

  > PROBLEMEN VOOR DUURZAME BOEREN

intensieve veehouderij zonder oppervlak-
tegroei voor een deel tegen, maar die 
grond hoeft niet dicht bij het bedrijf te 
liggen. Dat kan zelfs over de grens. 
Dijksma regelt ook geen weidegang op die 
grond. Wat de SP betreft moet zij dit 
wettelijk vastleggen. Je merkt nu al hoe 
leeg weilanden zijn geworden. Je ziet 
steeds minder koeien buiten en de velden 
worden door al het maaien veel minder 
aantrekkelijk voor insecten en vogels. Door 
de groei van de melkveestapel ziet het er 
ook naar uit dat veel boeren hun schapen 
zullen verkopen.’

DE SP WIL DAT DIJKSMA REGELT DAT:
•  ruim vóór het bereiken van het 

landelijk fosfaatplafond bedrijfsgroei 
verplicht en volledig gepaard gaat 
met uitbreiding van grond

•  de meest intensieve bedrijven bij 
uitbreiding ook de oppervlakte van 
het bedrijf volledig mee moeten laten 
groeien

•  mestkringlopen binnen de regio 
gesloten worden

•  er een wettelijke regeling voor 
weidegang van koeien komt.

@amerkies (SP-Tweede Kamerlid 
Arnold Merkies) op 14 april 2015: ‘PvdA 
stemt weer tegen motie om salarissen 
bankbestuurders wettelijk te beperken. 
Typisch geval van blaffen, maar niet 
bijten’ 

DAT JE  
’T WEET

@EricvKaathoven (SP-fractievoorzitter 
in Gelderland Eric van Kaathoven) op 4 
april 2015: ‘Het SP-afwijslijstje is er wel 
eentje om trots op te zijn. 
#100procentsociaal 
Volgens De Gelderlander is de SP 
afgewezen als coalitiepartner omdat we 
liever investeren in het mkb dan in 
multinationals, omdat we geen fan zijn 
van intensieve veehouderij, omdat we 
bussen willen behouden op het 
platteland en omdat we geen mega-
winkelcentra willen die ten koste gaan 
van binnensteden. ’ 

af
be

el
di

ng
 a

rc
hi

ef
 D

JM
 ©

NIEUWS



27TRIBUNE mei 2015

Waarom stelt de informatie die het  
UWV me als WW-gerechtigde geeft over 
mijn recht op privacy me niet gerust? 
Begin ik paranoia te worden? 

“Uw persoonlijke gegevens zijn veilig in de 
Werkmap doordat u inlogt met DigiD.” “U 
heeft recht op privacy. Daarom gaan wij 
vertrouwelijk om met uw gegevens: we 
geven ze niet zomaar aan anderen. Soms 
geven wij uw gegevens wel door. Bijvoor-
beeld aan de Belastingdienst of de Sociale 
dienst. Maar dit doen wij alleen als dat mag 
volgens de wet.” 

Het College Bescherming Persoonsgege-
vens (CBP) waarschuwt voor Suwinet, het 
systeem waarmee overheidsinstanties als 
het UWV, de Belastingdienst en de Sociale 
Dienst uw en mijn persoonlijke gegevens 
uitwisselen. “Zonder een afdoende 
beveiligingsplan, zonder adequate analyse 
en afwikkeling van beveiligingsincidenten 

EERLIJK ZULLEN 
WE ALLES DELEN

en zonder volledige logging is er een 
onacceptabel risico dat gegevens in 
verkeerde handen komen.” 

Jep, mijn gegevens zijn veilig want ik log in 
met DigiD. Hier had ik moeten stoppen met 
zoeken, want door m’n volgende vondst 
voel ik me inmiddels helemaal bespio-
neerd. 

Syri, het Systeem Risico Indicatie, wordt 
door EenVandaag omschreven als een 
systeem dat normaal gesproken gebruikt 
wordt om terreurverdachten op te sporen. 
In het kader van fraudeaanpak bij uitkerin-
gen blijken overheidsinstanties alle 
mogelijke persoonlijke gegevens aan 
elkaar te koppelen, zoals bijvoorbeeld 
hoeveel water en energie je gebruikt. In de 
wet is niet aangegeven welke gegevens 
gebruikt mogen worden, dat zou volgens 
verantwoordelijk minister Asscher leiden 
tot een eindeloze lijst. Ook het advies van 
het CBP om betrokkenen vooraf individu-
eel te informeren over Syri volgt Asscher 
niet: ‘Personen worden in algemene zin 
geïnformeerd als zij (bijv.) een uitkering 
aanvragen.’ 

Wanneer dan? Met uitgebreid zoeken op 
de website van het UWV kom ik alleen 

COLUMN
Jola van Dijk

tegen dat met bestandskoppeling gecon-
troleerd wordt of de gegevens die ik aan 
het UWV doorgegeven heb juist zijn. Niet 
dat ik op basis van een statistische analyse 
twee jaar lang als risicomelding geregis-
treerd kan staan, door gegevens die ik zelf 
nooit aan het UWV verstrekt heb. 

Maar, inmiddels begrijp ik waarschijnlijk 
waarom ik toch voldoende geïnformeerd 
ben. Ik heb een uitkering aangevraagd, dus 
ik ben een potentiële fraudeur, dus het 
UWV handelt niet in strijd met mijn privacy, 
want mijn persoonlijke gegevens worden 
‘niet zomaar’ gedeeld. Ik ben niet paranoia, 
ik ben naïef. Ik geloof nog dat ‘eerlijk zullen 
we alles delen’ om solidariteit draait – en 
niet om persoonsgegevens.

GROOTOUDERS IN DE BIJSTAND kunnen weer op 
hun kleinkinderen passen zonder boete te 
hoeven vrezen. De Tweede Kamer heeft 
ingestemd met het SP-voorstel om deze 
oppasboete af te schaffen.

DE GROOTSTE THUISZORGAANBIEDER TSN ontslaat 
650 medewerkers, daarnaast moeten 4300 
medewerkers salaris inleveren. TSN noemt 
de thuiszorg een slagveld; SP-Kamerlid 
Renske Leijten roept staatssecretaris Van 
Rijn op in te grijpen.

WERKEN ZONDER LOON leidt tot verdringing  
van bestaande banen en uitbuiting. 
SP-Kamerlid Sadet Karabulut eist van 
minister Asscher dat hij eindelijk werk 
maakt van het beëindigen van deze 
schijnconstructie.

  > STEUN VOOR VOORSTELLEN SP

De afgelopen weken heeft de SP een 
aantal successen geboekt in de Tweede 
Kamer. Onder andere zorgreserves en het 
Juridisch Loket werden dankzij SP’ers 
‘gered’. 

SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten kreeg 
voor elkaar dat zorgreserves niet mogen 
worden uitgekeerd als winst. De aanpas-
sing van de Zorgverzekeringswet maakt 
het onmogelijk dat reserves die zorgverze-
keraars hebben opgebouwd uit de oude 
ziekenfondsen worden gebruikt om winst 
uit te keren. Volgens Leijten ligt de weg nu 
open om ook de huidige reserves van zorg-
verzekeraars te behouden voor goede 
zorg: ‘In 2013 maakten de zorgverzeke-
raars 1,4 miljard euro winst en hadden ze 
9,3 miljard euro aan reserves. Deze enorme 

bedragen moeten niet in de zakken van 
private investeerders belanden, maar 
moeten behouden blijven voor goede zorg 
of verlaging van de premies.’ 

Juridisch Loket blijft 
Steun ook voor het voorstel van SP-Twee-
de Kamerlid Michiel van Nispen om de 
balies van het Juridisch Loket open te 
houden. Van Nispen: ‘Het Juridisch Loket 
moet open blijven in de grote steden en de 
gesloten vestigingen moeten heropend 
worden om mensen laagdrempelig van 
juridisch advies te voorzien.’ Eerder 
werden twintig locaties gesloten en dat is 
volgens Van Nispen onacceptabel. ‘Zo 
verslechtert de toegang tot het recht voor 
mensen met een kleine portemonnee.’
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Op 1 mei is de FNV gestart met een volkspetitie tegen de 
bezuinigingen in de zorg. Binnen zes weken wil de vakbond 
300.000 handtekeningen ophalen. Emile Roemer en Renske 
Leijten kondigden op diezelfde dag aan dat de SP deze 
campagne voluit steunt. 

FNV-VOLKSPETITIE TEGEN ZORGBEZUINIGINGEN
U kunt meteen al helpen door u aan te melden bij uw lokale 
SP-afdeling en natuurlijk door zelf te tekenen op: 

FNVVOORZORG.NL

NIEUWS
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Hoe lang ben je al lid van de SP?
‘Sinds 2012. Omdat ik vind dat de SP een 
aantal christelijke waarden die voor mij 
heel belangrijk zijn, goed politiek ver-
taalt. Solidariteit, gelijkwaardigheid, geen 
bewapening – het blijft niet bij alleen maar 
roepen.’

 › De SP is toch geen christelijke partij?
‘Nee, en dat wil ik er ook niet van ma-
ken. Ik ben wel vanuit gelovige inspiratie 
politiek actief geworden. Maar het zal 
bijvoorbeeld niet in me opkomen om een 
SP-vergadering voor te zitten in habijt. Ik 
ben priester, dat heb ik ook nooit verstopt, 
maar ik zit daar gewoon als Jan van den 
Eijnden die toevallig ook franciscaan is.’

 › Heb je nog verdere politieke aspiraties?
‘Nee, zeker niet op deze leeftijd. Bij de ge-
meenteraadsverkiezingen stond ik bewust 

op een onverkiesbare plek. Ik vind het be-
langrijk dat jonge leden de ruimte krijgen. Ik 
ben trouwens ook niet zo’n debater. Eerder 
iemand die een uur later denkt: had ik dát 
nou maar gezegd. Met gestrekt been op de 
tegenstander afgaan is mij niet zo eigen.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Ik mag graag een goede historische roman 
lezen. Ook los ik regelmatig een cryptogram 
op. Vooral als ik erg moe ben, dan gaat dat 
het best. Ook die van de Tribune, ja. Die zijn 
nog best pittig.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Assisi. Misschien klinkt dat wat obligaat, 
de stad van Franciscus, maar het is er echt 
heel mooi. De hele regio Umbrië is van zo’n 
landschappelijke schoonheid dat het niet 
moeilijk voor te stellen is dat iemand daar 
een heilige wordt.’ •

‘HET GESTREKTE BEEN IS  
 MIJ NIET ZO EIGEN’

Pater Jan van den Eijnden (68) 
woont in het klooster van 
de franciscanen in Megen, 
bij Oss. Hij is gepromoveerd 
theoloog, werkte onder meer 
in Amsterdam als pastoor en 
was tot 2013 algemeen overste 
van de franciscanen in Neder-
land. Sinds zijn pensionering 
is hij actief als vrijwilliger bij 
de hulpdienst van de SP Oss, 
in januari is hij gekozen tot 
afdelingsvoorzitter.
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 › Wat heb je gezien?
‘Een prachtige film, over de ontreddering 
waarin sommige mensen terechtkwamen 
nadat hun economische basis werd wegge-
slagen door de mijnsluiting. Hun perspectief 
viel weg en er kwam niets voor in de plaats. 
De mijnen waren de enige werkgever van 
betekenis hier in de regio.’

 › Het is voor jou een herkenbaar verhaal?
‘Jammer genoeg wel. Het verhaal begint met 
de echtscheiding van de ouders van hoofd-
persoon Jeffrey. Toen ik nog als sociaal advo-
caat werkte, heb ik heel wat echtscheidingen 
gedaan. De gevolgen die zo’n echtscheiding 
kan hebben, zijn in deze film heel helder en 
indringend verbeeld.’

 › Maar niet alle kinderen van gescheiden 
ouders belanden in de drugshandel, zoals 
Jeffrey, toch?
‘Het is echt niet in ieder mijnwerkersgezin of 
gebroken gezin zo gelopen. Maar dat neemt 
niet weg dat het in talloze gevallen wel is ge-
beurd, jammer genoeg. Bij Jeffrey waren de 
omstandigheden om te ontsporen optimaal. 
Als je een echtscheiding combineert met 
werkloosheid en een vader die het criminele 
pad opgaat, ligt de weg naar ontsporing 
open, bij wijze van spreken. Ik heb zoveel 
kinderen als Jeffrey gezien. Zachtaardige 
kinderen die ontsporen als gevolg van de 
totale ellende thuis. Ze hebben die jongen zo 

WIE Jan de Wit (1945), bestuurslid van  
het Nederlands Mijnmuseum in Heerlen en 
voormalig SP-Tweede Kamerlid

KIJKT Gluckauf (Bind Film, eind mei  
verkrijgbaar op dvd)

JAN KIJKT
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treffend verbeeld; dat is echt een type dat je 
hier heel veel zag.’

 › Zag, of ziet?
‘Ziet. Dit jaar “vieren” we dat het vijftig jaar 
geleden is dat het sluiten van de mijnen 
werd aangekondigd. Tien jaar later, op 1 
januari 1975, waren alle mijnen definitief 
dicht. Dat er echt helemaal geen werk was, 
speelde vooral in de jaren zeventig en tach-
tig. Sindsdien is er wel wat veranderd, maar 
de gevolgen zijn nog steeds merkbaar en 
problematisch. Qua opleidingen en werkge-
legenheid is de situatie hier nog steeds niet 
optimaal.’ 

 › Is dat typisch Limburgs?
‘Nee, je ziet het overal in regio’s met een vrij 
eenzijdige economie. Als daar massaontsla-
gen vallen en er niets voor in de plaats komt 

is de ellende niet te overzien. Tegenwoordig 
wordt bij massaontslagen gelukkig meteen 
een sociaal plan gemaakt en geprobeerd 
mensen te herplaatsen. In Limburg is 
destijds wel geprobeerd om vervangende 
werkgelegenheid aan te trekken, maar dat is 
totaal mislukt.’

 › Vind je deze film een aanrader?
‘Ja, absoluut. Ik heb wel gehoord dat som-
mige kijkers een beetje teleurgesteld waren, 
omdat ze een documentaire over de mijnen 
verwacht hadden. Dat is het niet, maar dat 
neemt niet weg dat het een prachtige film is. 
Tegen de achtergrond van het schitterende 
Limburgse landschap is heel indringend in 
beeld gebracht wat hier gebeurd is.’ •
tekst Jola van Dijk 
still Bind / Ivo de Bruin  ©

‘ECHT EEN TYPE DAT   
 JE HIER VEEL ZIET’
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OEPS, STIEKEM  
GEPARTICIPEERD
Ik zit wegens ziekte al meer dan 15 jaar in de 
Bijstand en ben ontheven van de arbeids- en 
reïntegratieplicht. Dankzij een therapie die 
me 200 euro per maand kost, gaat het echter 
eindelijk beter met me. Trots vertelde ik 
afgelopen zomer aan de Sociale Dienst dat 
ik inmiddels zelfs een beetje vrijwilligers-
werk doe! Mijn toenmalige contactpersoon 
reageerde enthousiast en vol lof.
Maar in maart belde mijn níeuwe contact-
persoon op hoge poten op; waarom ik geen 
toestemming had gevraagd om vrijwil-
ligerswerk te mogen doen! Ik mocht in m’n 
handen knijpen dat ze dat alsnog voor me 
wilde regelen en me geen boete oplegde. Dus 
ik, geschrokken, aan het optellen hoeveel 
uren ik maakte en wat denk je dat ze zegt? 
‘Dat is niet genoeg!’
Nou weet ik het ook niet meer, hoor. En ik 
dacht nog wel dat ik zó goed bezig was...

Foekje Hilverda uit Leeuwarden 

BED, BAD, BROOD
Hoera, Rutte en Samsom zijn eruit! 
Ziehier het volgende compromis: het 
bed wordt een hangmat, het bad een 
teiltje met koud water en het brood 
een korst genadebrood waar je je 
tanden op stuk bijt. Zo kan van deze 
humanitaire maatregel de aanzui-
gende werking worden voorkomen. 
Vervolgens moeten al die illegale 
profiteurs dan zo snel mogelijk weer 
op transport naar Verweggistan. Zij 
hebben zich nu eenmaal te houden 
aan de uitspraak van de rechter. Maar 
geldt dat dan voor de Nederlandse 
staat niet? Zo maakte ik mee dat de 
advocaat van een Rwandese vluch-
telinge alle aantijgingen van de IND 
had weten te weerleggen, met behulp 
van internationale getuigenverkla-
ringen. Daarop sommeerde de recht-
bank de IND een andere beslissing te 
nemen. Daarop nam de IND opnieuw 
het document met aantijgingen en 
wijzigde daarop alleen de datum.

Truus Jonker, tolk, Nijkerk 
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De winnaar van april is Alet van Zutphen uit Sint Maarten. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 27 mei 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune; Snouckaertlaan 70, 3811 MB 

Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN APRIL 2015

Horizontaal
7 Slechtst betaalde politicus in de EU? (18)
10 Doel bij lange na niet geraakt? Dan voldoe je niet 
aan de eisen. (2,4,8 en 14) 12 Liggen ten grondslag 
aan bv. tinnitus, ontsteking en doofheid. (8) 13 Gekken 
bepalen op een gekke manier hun volgorde. (8 en 3,5)
14 Griekse berggodin schittert aan het firmament. (4)
16 Soldaat, hier is je uniform. (8) 17 Streng(e) 
haardracht? (4)
18 (g)Een alternatief voor jezelf. (5)
19 Oefenen in het bos. (7)
20 Plek houdt zich verscholen in windrichting. (4)

Verticaal
1 Voor de nonnen: boot van dezelfde reder. (11)
2 Kleding voor drankzuchtige vrouw. (12)
3 Ziet optimaal toe op de vervanging. (12)
4 Raamwerk voor thee (of koffie, of jenever). (4)
5 . (11)
6 Bedrijfswagen voor de Nederlandse Spoorwegen? (10)

CRYTPOGRAM

Horizontaal
5) Straattuig 7) Gevarengeld 10) Onno 11) Kloostermop 14) Onbeleefdheid 
15) Reserveband 17) Ledenbestand 18) Brildrager.

Verticaal
1) Uitgaansgelegenheid 2) Autogram 3) Madeliefjes 4) Huilpop 6) 
Geloofsbekentenis 8) Bakboord 9) Inluiden 12) Adelborsten 13)  
Oefenbaan 16) Vakblad.

Anagrammen 1) Zaltbommel 2) Veenendaal 3) Bunschoten
4) Moordrecht 5) Ruinerwold 6) Opsterland.

Eindoplossing DORPEN.
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1 2 3 4 5 6

7 8 

9

10  11  

12 13  

14 15 

16 17  18  

19 20  

8 Spoorwegbeambte lijkt respect voor hierarchie te hebben. (10)
9 Wisseling van de wacht maakt terugbetalen mogelijk. (8)
11 Bevel voor militair specialist. (8)
15 Wat de gek zei. (2)

NUMMERPLAATJE

De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, en een aantal 
omschrijvingen die naar getallen (ook jaartallen, tel. nummers etc.) 
verwijzen. Slechts een deel van alle vakjes is nodig om de puzzel op te 
lossen: maak de cellen van de correcte getallen zwart, en uiteindelijk zal 
een symbool verschijnen. Dit symbool vormt de oplossing.
Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en het zwartmaken van de 
verkeerde cellen zal het nóg lastiger maken. Veel plezier!
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Democratische Griekse polis.
Moord bij Muiderslot.
Save Our Souls.
Nederlandse Opstand.
Googol.

Tot 1956 niet de eerste van de twee 
kamers.
G.
Afvalbeheersing, ondertekend.
Dozijntje dozijnen.

Penny wise, … foolish.
Europa, lief & leed.
ABOHZIS score spoort niet.
700 miljoen opzij voor sneller 
mobiel.

Yes, Prime Minister.
Help, mijn ramen doen het niet!
Het kraakte nationaal bij Aktie’70.
Max Bowlen.
Van KPN/ML naar Socialistiese Partij.

Omschrijvingen
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volwassen zijn en wél overal hele prijzen moeten betalen. Dat is schandalig: tijd 
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RED DE ZORG!
Op 1 mei is de FNV een volkspetitie 
gestart tegen de bezuinigingen in de zorg. 
Honderdduizenden mensen die zorg 
nodig hebben omdat ze ouder worden, 
psychische problemen of een handicap 
hebben, raken deze zorg kwijt. Tien
duizenden mensen die in de zorg werken, 
verliezen hun baan of hun inkomen. 
Inmiddels hebben honderd duizenden 
mensen de volkspetitie al  getekend. De 
SP steunt deze campagne volop. Nog niet 
getekend? Doe dit dan snel want het kan 
nog maar tot 15 juni.  
Bij de SPafdelingen zijn handtekenin
genlijsten te krijgen zodat ook familie, 
vrienden, buren en collega’s makkelijk 
mee kunnen helpen de afbraak van de 
zorg nu te stoppen.

 Tekenen kan via fnvvoorzorg.nl
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IN DIT NUMMER

Provincies
De acht gedeputeerden van de SP

6

Huisartsenprotest
Help, de dokter verzuipt

10

Het kan wel
Emile Roemers boek is ‘een 
luisterend oor’

20

Mr. Kevin Wevers
‘Hulp huishouding stopgezet? Daar zette 
de rechter meteen een streep door’

26

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Tussen Binnenhof 
en buitenwereld

Als leider van onze prachtige partij 
besef ik – iedere dag opnieuw – dat ik 
een bevoorrechte positie heb.  Namens 
de SP leg ik vele werk bezoeken per jaar 
af, in binnen en buitenland. Van een 
zorg instelling naar een groot instal
latiebedrijf en van oudpresident Lula 
in  Brazilië tot aan de studenten in 
het Maagdenhuis in Amsterdam. Al 
die  bezoeken leveren inspiratie op en 
ideeën waar we als partij mee aan de 
slag kunnen.

Veel SP’ers zal deze werkwijze  
bekend voorkomen. Wij zijn altijd een 
partij geweest die haar analyse toetst 
aan de dagelijkse praktijk. Zonder 
 onderzoek immers geen recht van  
spreken. Onze analyse over kleinscha
ligheid in de zorg toetsen wij in de 
praktijk. Dan zie je dat een verpleeg
huis groot genoeg moet zijn om goede 
zorg te garanderen, maar ook klein
schalig genoeg om het menselijk en 
persoonlijk te houden.

Over mijn werkbezoeken en reizen heb 
ik het boek Het kan wel geschreven. 
Ik wil Nederland vertellen dat onze 
idealen sociaal én uitvoerbaar zijn.  En 
juist nu de SP de grootste partij op links 
is, vragen mensen  terecht naar onze 
concrete oplossingen voor maatschap
pelijke problemen. Het is aan ons 
om nu die oplossingen te laten zien. 
Lokaal, provinciaal en nationaal. Dat is 
namelijk wat mensen van ons verwach
ten. Sociaal, optimistisch en met de 
blik op de toekomst. Omdat we steeds 
op zoek blijven naar nieuwe ideeën en 
nooit toegeven aan mensen die zeggen 
dat iets niet kan. Het kan namelijk wél.

Actueel
Hoe lang nog, Martin van Rijn?

4

 9 Uitgelicht: Nijntje in de gele trui
 14 Genoeg voor iedereen: de straat op voor miljonairstaks
 28 LinksVoor: Hillie de Koe
 29  Sadet leest Handel Dapper

17, 18, 19, 22, 23, 24, 25 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge
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HOOGST OPMERKELIJK. Dat kan gezegd worden 
van de gang van zaken in de Tweede Kamer 
op woensdag 20 mei. Een uur voor aanvang 
werd op verzoek van de PvdA een debat 
afgelast over de inmiddels beruchte pgb
perikelen. Opmerkelijk, omdat de positie 
van verantwoordelijk staatssecretaris Van 
Rijn (PvdA) technisch gezien niet in gevaar 
zou kunnen komen. Hij kon immers op de 
meerderheid van regeringspartijen PvdA 
en VVD rekenen. Maar kennelijk werd zijn 
positie door zijn partijgenoten toch als te 
wankel ingeschat om dit (zoveelste) debat in 
te gaan. ‘Van Rijn heeft steeds gezegd dat hij 

Zelden heeft een bewindspersoon zo onder vuur gelegen als staatssecretaris Martin 
van Rijn van Volksgezondheid vanwege de chaos rond de persoonsgebonden budget
ten (pgb’s). Talloze zorgverleners staan op de rand van de afgrond, steeds meer  
mensen krijgen geen zorg. En Van Rijn? Die blijft stoer. Hoe lang nog?

niet alleen op basis van die smalle meerder
heid in de Kamer wil opereren’, licht Renske 
Leijten toe. Op zich een nobel streven 
van de staatssecretaris, maar wel riskant. 
Leijten: ‘De PvdA heeft ingezien dat de kans 
groot was dat de hele oppositie een motie 
van wantrouwen zou steunen en het debat 
af gezegd.’ De ergernis daarover was groot. 
Onder de oppositiepartijen én onder de 
tientallen pgbhouders die het debat hadden 
willen bijwonen en voor niks naar Den Haag 
waren gekomen.     
Op 1 januari had het voor elkaar moeten zijn. 
Vanaf die datum had het systeem  moeten 

functioneren, waarbij de betaling van 
zorgverleners van pgbbudgethouders via 
de Sociale Verzekeringsbank (SVB) verloopt. 
In de oude situatie regelden budgethouders 
dat zelf. Maar het nieuwe systeem loopt 
voor geen meter. Bekend zijn de verhalen 
over zorgverleners (en zorgorganisaties) 
die nog helemaal niks overgemaakt hebben 
gekregen. Ook heb je er, die met bedragen 
geconfronteerd worden met een nulletje te 
veel of te weinig. Voorlopig ‘hoogtepunt’ 
deed zich voor in het Brabantse Deurne, 
waar een zorginstelling enkel geld kreeg van 
de SVB als men zou zwijgen over de getrof

STOERE STAATSSECRETARIS
PGB-CHAOS
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Mijn broer met het syndroom van Down is 
onlangs overleden. Vanaf zijn twaalfde heeft 
hij tot het eind – hij is vierenzestig gewor
den – doorgebracht in een zorg instelling. Wij 
hebben nooit klachten gehad over de verzor
ging en de begeleiding die hij kreeg.
Mijn moeder heeft in de laatste jaren van 
háár leven ook veel zorg nodig gehad. Ze 
stierf in een verpleeghuis, dertien jaar 
geleden. Ook over de zorg die er voor haar 
was, konden mijn zussen en ik vrijwel altijd 
tevreden zijn.

Zelf heb ik ook het nodige meegemaakt: 
alle zorgverleners en artsen waar ik mee  
te  maken heb gehad, hebben prima werk 
geleverd. Het Financieele Dagblad, 19 mei. 
De beroepsorganisatie van accountants Nba: 
‘Oplossingen in de zorg worden  gezocht 
in regels, controle, kaders en toezicht. 
 Zorginstellingen zijn drukker dan ooit met 
het registreren en verantwoorden van infor
matie aan zorgverzekeraars,  gemeenten en 
de Nederlandse Zorgautoriteit. Goede zorg 
voor de patiënt en vertrouwen in de profes
sional verdwijnen naar de achtergrond.’
De (gezondheids)zorg in ons land staat, 
vergeleken met het buitenland, op een hoog 
peil. Nog wel. Want de oprukkende markt
werking en commercie maken in ras tempo 
meer kapot dan ons lief is. Steeds meer  
patiënten, artsen en zorgverleners lopen aan 
tegen de almaar groeiende, alles bepalende 
macht van de zorgverzekeraars. Samen
werking, horizontaal en verticaal, is niet 
langer het adagium, maar concurrentie.  
Vele jaren geleden lanceerde Agnes Kant de 
slogan ‘Zorg is geen markt’. Maar de heer
sende politiek luisterde niet. De tijdgeest, zo 
zei men, schreef marktwerking voor: op het 
spoor, in het onderwijs, en ook in de zorg.
Onlangs waren er verkiezingen in het 
 Verenigd Koninkrijk. Geen enkele partij heeft 
tijdens de campagne de National Health 
 Service (NHS), de collectieve zorgvoor
ziening, op de hak durven nemen, ook de 
Conservatieven niet. Te populair!
Prima dat wij één collectieve, publieke  
basisverzekering bepleiten. 

Zorg is geen markt

binnen de gestelde termijn gebeurt, noem ik 
misleiding van de Kamer. En van de samen
leving en de media.’
Ondertussen raakt ook het geduld van 
andere oppositiepartijen op. De roep om het 
aftreden van Van Rijn wordt steeds sterker. 
‘Hij erkent niet wat het probleem is, hij 
geeft eigenlijk niet toe dat hij een inschat
tingsfout heeft gemaakt bij de invoering 
van dit systeem. Hoe wil hij dan voor een 
oplossing gaan zorgen? Bij Van Rijn mis ik de 
empathie, het inlevingsvermogen. Waarom 
geeft hij niet gewoon toe dat hij dingen 
niet goed heeft gedaan? Of dat hij de zaken 
onderschat heeft? Dat zou menig criticaster 
al wat wind uit de zeilen nemen. Maar nee. 
In plaats daarvan stelt hij zich stoer op en 
 bagatelliseert hij de omvang van de proble
men. Maar daar hebben we niks aan.’
Leijten trok Van Rijn ook aan zijn jas naar 
aanleiding van het Tribuneartikel We gaan 
ons geld halen, waarin de chronisch zieke 
Mientje Ernste naar het SVBhoofdkantoor 
toog (Tribune mei). ‘De staatssecretaris 
ontkent glashard dat mensen weg worden 
gestuurd, zei dat dat niet het beleid is en 
dat iedereen altijd te woord wordt gestaan. 
En zo doet hij dat nou constant.’ Intussen 
concludeerde de Rekenkamer vorige maand 
ook dat de invoering van het nieuwe pgb
systeem ‘onzorgvuldig’ is verlopen.
‘Het heeft er alle schijn van dat het allemaal 
om politieke prestige ging. De invoerings
datum van 1 januari 2015 was heilig en voor 
een alternatief of een pas op de plaats was 
geen ruimte. Kijk, ik zal de laatste zijn die 
zegt dat het allemaal een makkie is. Als SP 
zien wij voordelen in het nieuwe systeem, 
onder meer omdat in de oude situatie gelden 
nogal eens verkeerd besteed werden.     
Maar het nieuwe systeem moest veel te snel 
worden ingevoerd. En de staatssecretaris 
doet alsof er niks aan de hand is.’ De proble
men zijn echt niet eentweedrie opgelost, 
beseft Renske Leijten. Daarom pleit ze voor 
een tussenoplossing, waarbij tijdelijk het 
huidige uitbetalingssysteem wordt losge
laten en de pgb op eigen rekening van de 
budgethouder weer even mogelijk wordt, 
zodat de zorgverleners in ieder geval hun 
geld kunnen krijgen. In de tussentijd kan 
gewerkt worden aan de problemen bij de 
SVB en kunnen de fouten hersteld worden. 
Tenminste... als de staatssecretaris het kan 
opbrengen om te onderkennen dat er über
haupt sprake is van problemen en fouten. In 
dat geval zou hij nog in functie kunnen zijn 
als u dit leest. •
 

tekst Rob Janssen 
foto Freek van den Bergh / Hollandse Hoogte ©

fen schikking én positief zou twitteren over 
de SVB: “Probleem tot onze tevredenheid 
opgelost!”
Naar verluidt zijn duizenden zorgverle
ners en zorgaanbieders in geldproblemen 
gekomen. Hoeveel precies? Weten we niet, 
omdat de SVB het gewoon niet weet. Over 
chaos gesproken.

Volgens Renske Leijten, die al eerder het 
vertrouwen in Van Rijn opzegde, is er sprake 
van ‘een probleem dat dieper ligt dan de uit
voering van de persoonsgebonden budget
ten’. Onderdeel van het probleem is volgens 
haar de staatssecretaris zelf. ‘Hij heeft nu 
vijf keer gezegd dat de pgbchaos is opgelost. 
Dat onderbouwt hij dan met informatie die 
maar half klopt, of niet juist is. Laatst weer. 
Zei hij, dat 95 procent van de uitbetalin
gen nu goed verloopt. En dan blijkt dat dat 
gebaseerd is op een steekproef onder de 
declaraties die op dat moment al uitbetaald 
waren! Dus weten we niets over de uitblij
vende uitbetalingen, daar wordt ook geen 
onderzoek naar gedaan. Dan wel zeggen dat 
de uitbetaling in 95 procent van de gevallen Jan Marijnissen

Staatssecretaris  
Martin van Rijn heeft  
al vijf keer gezegd dat 
de PGB-chaos is opgelost.
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Flevoland
‘ZWAAR? AANTREKKELIJK!’
Of de SP in Flevoland voor het eerst mee 
wil gaan besturen, vroeg de Tribune hem 
in februari nog. Dat was in Almere, bij de 
campagnestart voor de Statenverkiezingen. 
‘Nou, dat is nog ver weg. We gaan eerst 
lekker campagne voeren’, zei Arie Stuiven
berg (68) toen. De vraag of hij in was voor 
de functie van gedeputeerde hoorde hij al 
nauwelijks meer, druk als hij was met het 
te woord staan van de mensen op de markt. 

VAN HARTE
GEDEPUTEERD!
De SP gaat in zes provincies meebesturen: een rode 
corridor door Noord en ZuidNederland. Maar liefst acht 
SPgedeputeerden treden aan in de provinciebesturen. 
Wat drijft hen en bovenal: wie zijn zij? 

Het was duidelijk: hij is er de man niet naar 
om vette baantjes en hoge posities na te 
jagen. Maar drie maanden later is Arie Stui
venberg, tot dan toe fractievoorzitter, gede
puteerde. ‘Hoe het kan lopen, hè’, glimlacht 
hij. ‘Vóór de verkiezingen had ik een beetje 
de indruk dat sommige partijen de nieuwe 
coalitie al min of meer rond hadden. Maar 
wij gingen van twee naar vijf zetels.’ Waarna 
er een coalitie van VVD, CDA, D66 en SP uit 
de bus kwam. De SPregioconferentie gaf 
hem unanieme steun als provinciebestuur

der vanwege ‘zijn vermogen tot verbinden 
en zijn brede netwerk binnen en buiten de 
SP’. Eigenschappen die ongetwijfeld van 
pas komen, want met beleidsterreinen als 
financiën, energie en klimaat, openbaar 
vervoer en plattelandsbeleid heeft hij een 
zware portefeuille. ‘Zwaar? Ik zeg liever: 
aantrekkelijk. Het zijn heel mooie thema’s 
voor de SP. Ik heb er heel veel zin in om op 
die onderwerpen wat te kunnen betekenen 
voor onze prachtige provincie.’ 

Zuid-Holland
‘GOED OM EENS TE SWITCHEN’
Rik Janssen (58) is een van de twee SP
provinciebestuurders die in functie blijven. 
In zijn eerste vier jaar als gedeputeerde zette 
hij nieuwe standaarden op het gebied van 
handhaving en milieu en hij heeft er nooit 
een geheim van gemaakt dat de samen
werking met de collegepartners van VVD, 
D66 en CDA hem erg goed lag (zie Tribune 
februari). Nou, hij treft het. Want de oude 
coalitie wordt voortgezet in ZuidHolland. 
Wel wordt er in de taken iets gewisseld. ‘De 
portefeuille milieu blijf ik houden. Maar 
nieuw voor mij zijn de beleidsterreinen 

Rik Janssen, Zuid-Holland

Arie Stuivenberg, Flevoland
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water, vervoer over water en erfgoed. Ik 
denk dat het goed is dat je ’ns switcht. Dat is 
leuk, het houdt je scherp en het voorkomt 
verkokering.’
Heel wat media maakten de afgelopen vier 
jaar melding van Rik Janssen als de immer 
strak in het pak zittende SPgedeputeerde. 
Maar nu even niet. Voor deze foto wilde hij 
graag naar het havenhoofd van Schevenin
gen. ‘Het is een bijzondere plek voor me. 
De zee zien en uitwaaien; het helpt me om 
alles weer eens in perspectief te plaatsen. Ik 
bedoel, de kracht en het geweld van de zee 
doen je beseffen dat er grotere dingen zijn 
dan jijzelf en de politiek.’ Daar komt bij dat 
de as van zijn in 1998 overleden vader over 
zee werd uitgestrooid. ‘Door de oneindig
heid van de zee is pa altijd dichtbij, waar ik 
ook ben. Maar deze plek blijf altijd bijzonder 
voor me.’

Limburg
‘COMPLEXITEIT SOMS TE GROOT’
Nee, in een van de dikke dienstwagens van 
de provincie heeft Daan Prevoo nog niet ge
zeten. ‘Is nog niet nodig geweest’, verklaart 
hij. En dus heeft hij zich tot nu toe met zijn 

eigen stationcar begeven naar het ‘Gouver
nement’, het provinciehuis in Maastricht. En 
toch voelt hij zich af en toe ‘als een koning’ 
in zijn nieuwe functie. ‘Ik moet wel even 
wennen aan de manier waarop ik benaderd 
word, ja. Ambtenaren zijn bijvoorbeeld 
enorm dienstbaar, valt me op. Ik ben er nog 
een beetje onwennig onder, moet ik zeggen.’ 
Daan Prevoo (51) was acht jaar Statenlid, 
maar maakte ook naam als (blues)zanger, 
saxofonist en organisator en promotor van 
muziekevenementen. Ooit voerde hij een 
Statendebat over de omstreden fusie van 
Roda JC en Fortuna Sittard met een lederen 
voetbal onder de arm. Bekend zijn in Lim
burg zijn snoeiharde plenaire aanvaringen 
met de PVV. Na de verkiezingen liet hij geen 
onduidelijkheid bestaan over de vraag of hij 
gedeputeerde wilde worden – als de kans 
zich zou voordoen en de SP het verschil kon 
maken. ‘Ja’, zei hij steeds onomwonden. ‘De 
samenleving gaat me aan het hart. Ik wil er 
een bijdrage aan leveren dat die beter wordt. 
De complexiteit van het provinciebestuur 
is groot, soms té groot naar mijn mening. Ik 
zou willen dat de burgers sneller voelen wat 
de provincie doet. In mijn portefeuille heb ik 

onder meer de mijnschade in ZuidLimburg. 
Talloze huizen zijn door verzakkingen on
bewoonbaar geworden. Overheden hebben 
het over verjaringstermijnen, omgekeerde 
bewijslast enzovoorts. Ik wil voorkomen 
dat we zo in een impasse raken; ik wil er 
vaart in proberen te krijgen, boerenverstand 
gebruiken. In mijn ogen hoéft het namelijk 
niet altijd zo ingewikkeld te zijn.’ 

Limburg
GEEN CLICHÉ-UITDAGING
In dit rijtje van acht is Marleen van Rijns
bergen de enige vrouw. ‘Ervan uitgaande 
dat er bij de SP evenveel goede vrouwen als 
mannen zitten, is een op de acht misschien 
een beetje weinig’, zegt ze voorzichtig. ‘Maar 
ach, ik ben geen gedeputeerde geworden 
omdát ik een vrouw ben.’ 
Ze heeft de meest aanstekelijke schaterlach 
van de Limburgse SP en ze ‘kickt’ op oude 
Citroëns. Na een aantal jaren als fractie
medewerker en een periode als Statenlid 
– en daarnaast ook nog eens raadslid in 
SittardGeleen – vindt ze het ‘een bijzondere 
uitdaging om nu aan de andere kant van de 
tafel te zitten’. Dat van die uitdaging klinkt 

Marleen van Rijnsbergen, Limburg

Daan Prevoo, Limburg
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misschien als een cliché, maar dat is het 
niet. De nieuwe Limburgse coalitie (CDA, SP, 
D66, PvdA, VVD) heeft namelijk de sociale 
agenda nadrukkelijk als ‘partner’ van de eco
nomische agenda benoemd. En die sociale 
agenda beslaat grotendeels het takenpakket 
van Marleen van Rijnsbergen (41). Ze geeft 
een voorbeeld: ‘Daar waar geïnvesteerd 
wordt in het bedrijfsleven, wil ik samen met 
gemeenten kijken hoe we ervoor kunnen 
zorgen dat de beloofde werkgelegenheid ook 
aankomt bij mensen die voorheen buiten de 
boot vielen. Voor een groot deel is dat nog 
onontgonnen, nieuw terrein. Vandaar dat ik 
zeg: een uitdaging.’

Friesland
‘SCHOP ONDER M’N KONT’
Hij wilde per se in It Damshûs in Nij Beets op 
de foto. Dit openluchtmuseum laat de werk
zaamheden en arbeidsomstandigheden van 
de Friese turfgravers van weleer zien en Mi
chiel Schrier (42) ziet daarin ‘het begin van 
het socialisme in Nederland’. En nu is hij 
zelf als SPgedeputeerde een vooraanstaand 
drager daarvan geworden in Friesland. 
Jarenlang was hij raadslid in Smallingerland 
en nu – na de forse winst tijdens de Staten

mijlpaal in zijn leven al op zijn agenda. 
Om nog niet te spreken van zijn recente 
verhuizing van Amsterdam naar Gronin
gen. Hij trok naar de Randstad om bij de 
SPTweede Kamerfractie te komen werken. 
Maar zijn hart lag in Groningen, waar hij 
lang raadslid was en ooit ROOD oprichtte. 
En dus kwam hij terug. Om gedeputeerde 
te worden. ‘De eerste week dacht ik: waar 
bén ik? Maar al snel begon het te dagen, 
zal ik maar zeggen.’ Maar goed ook, want 
hij heeft het onderwerp gaswinning in zijn 
portefeuille, hét onderwerp in de noorde
lijkste provincie. ‘Natuurlijk wist ik daar al 
heel veel van, maar nu kom ik nog veel meer 
de specifieke ins en outs te weten en ervaar 
ik hoe bepaalde verhoudingen liggen.’ Het 
tvprogramma Nieuwsuur haalde Eelco 
Eikenaar al, met een item over de aardbe
vingsproblematiek. Kreeg de kersverse SP
bestuurder via Twitter meteen commentaar, 
omdat ie met z’n handen in de zakken van 
zijn keurige kostuum stond te praten. Het is 
’m vergeven. Want ga er maar aan staan als 
jongste gedeputeerde van de SP. En zit dat 
pak een beetje? ‘Tuurlijk. Maar hoewel ik me 
altijd netjes heb gekleed, vind ik dat uiterlijk 
niet moet afleiden. Toch heb ik nu meerdere 

verkiezingen – provinciaal bestuurder. 
De afgestudeerd sociaal psycholoog en 
voormalig onderzoeker op de afdeling 
ontwikkelingsneurologie van het Universi
tair Medisch Centrum Groningen spreekt 
met het oog op zijn nieuwe functie van ‘een 
gezonde spanning’. ‘Natuurlijk is het een 
hele eer en een enorme uitdaging. Maar ik 
wil toch vooral mezelf blijven, dicht bij het 
SPgedachtegoed dus.’ De skybox in het 
voetbalstadion van Heerenveen, traditioneel 
een geliefde stek van menig Friese deputé, 
trekt Michiel niet zo. Liever gaat hij naar 
de mensen toe om ze naar hun mening te 
vragen. Ook viel hem al op dat sommige 
gedeputeerden zich tussen de middag netjes 
hun eten laten brengen in het provinciehuis. 
‘Dat heeft me wel verbaasd, ja.’ Lachend: ‘Als 
ik ook zo word, dan hoop ik dat de Friese 
SP’ers me een flinke schop onder m’n kont 
komen geven.’ 

Groningen
‘MIJN LEVEN OP Z’N KOP’
‘Mijn leven staat nu echt op z’n kop.’ Dat 
zegt Eelco Eikenaar (36) twee dagen voor 
zijn... huwelijk! Net geïnstalleerd als nieuwe 
deputé stond zijn trouwdag als volgende 

Michiel Schrier, Friesland

Eelco Eikenaar, Groningen
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pakken gekocht. Maar een daarvan is om in 
te trouwen.’ 

Noord-Brabant
STRAKS OPNIEUW GROENSTE 
POLITICUS?
Johan van den Hout is de tweede ‘zittenblij
ver’ onder de SPgedeputeerden. Maar in 
tegenstelling tot Rik Janssen gaat hij wél met 
deels nieuwe coalitiepartners aan de slag. 
NoordBrabant koos namelijk voor een coa
litie van VVD, SP, D66 en PvdA. Zonder het 
CDA dus en dat is nog nooit voorgekomen 
in deze provincie. Lang zag het ernaar uit 
dat de SP ditmaal buiten de boot zou vallen. 
De Ruit Eindhoven – zeg maar de sluiting 
van de rondweg om de Lichtstad – was het 
pijnpunt voor de Brabantse socialisten, maar 
een must voor het CDA. In de nieuwe Staten 
ontbrak echter een meerderheid voor de 
Ruit, waardoor het CDA er niet echt comfor
tabel in zat. Waardoor twee andere tegen
standers van het project –namelijk D66 en 
de PvdA – in beeld kwamen. Uiteindelijke 
resultaat: de Ruit komt er niet en het CDA 
valt buiten de coalitie.
Johan van den Hout (49) maakte ook deel 
uit van het SPonderhandelingsteam: ‘Er 

ging echt een schok door het CDA en het 
zette nogal wat kwaad bloed bij de christen
democraten.’ Naar verluidt zou zelfs de 
informateur flink zijn geschrokken van de 
reactie van het CDA. Nu staat het Brabantse 
CDA bekend als een partij die goed in het 
platteland geworteld en georganiseerd is. Is 
het niet zonde dat de nieuwe coalitie daar 
niet meer van kan meeprofiteren? ‘Ligt 
eraan hoe je het bekijkt. Een ander zou mis
schien zeggen dat je als college nu geen last 
meer hebt van de directe lobby vanuit CDA
gelieerde organisaties’, zegt Van den Hout, 
onder andere doelende op de sterke lobby 
van grootschalige agrariërs in het Oost
Brabantse. Hij blijft gedeputeerde op de 
posten ecologie en handhaving. In de vorige 
periode leverde hem dat de titel Groenste 
politicus 2014 van Natuurmonumenten op. 
‘Die titel heb ik zojuist af moeten geven aan 
mevrouw Thieme van de Partij voor de Die
ren’, zegt Van den Hout grinnikend. Want hij 
weet: hij heeft nu weer vier jaar tijd om die 
titel terug te pakken.

Noord-Brabant 
KAMPIOEN VEELZIJDIGHEID
Raadslid in Vught, Kamerfractiemedewerker 

op sociale zaken, heel even Kamerlid en nu 
gedeputeerde. Klinkt als een flitsende poli
tieke carrière! Kan wel zijn, zegt Henri Swin
kels, maar gepland was het allemaal geens
zins. ‘In de gemeenteraad is de focus lokaal, 
maar ik kreeg als het ware prikkels om de 
focus breder, landelijker te gaan leggen. Dat 
kon in Den Haag en dat beviel heel goed. De 
provinciale bestuurslaag had aanvankelijk 
niet echt mijn belangstelling. Dat ik het toch 
wilde doen, lag meer aan SP’ers in mijn om
geving. Anderen zagen mij het doen, zeiden 
dat mijn manier van werken en denken goed 
bij een gedeputeerde zou passen. Heel mooi 
om te horen natuurlijk.’ Henri Swinkels (51) 
gaat zich als provinciebestuurder onder 
meer met cultuur bezighouden en wie hem 
een beetje kent, zal dat weinig verbazen. 
Want hij heeft naam gemaakt als regisseur, 
acteur en tekstschrijver voor diverse, soms 
eigen, muziektheaterproducties. Daarnaast 
werkte hij als opleidingscoördinator bij de 
Nederlandse Politiebond. Maar hij studeer
de ooit af als evolutiebioloog. Het moet raar 
lopen wil zo’n veelzijdig persoon niet ook 
slagen als gedeputeerde. •
tekst Rob Janssen 

Henri Swinkels, Noord-Brabant

Johan van den Hout, Noord-Brabant
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HUISARTSENPROTEST

‘LAAT IEDEREEN GEWOON 
ZIJN WERK DOEN’
De dokter is boos. Van administratieve rimram en TROGcontracten (‘tekenen 
rechtsonder graag’) tot chronisch zieken die op kosten worden gejaagd en door 
bewindslieden en zorgverzekeraars een  schadelast worden genoemd. De lijst met 
grieven is lang, de boodschap duidelijk: Schippers, het roer moet om want de 
dokter verzuipt!

PLOTS HALEN PROTESTERENDE HUISARTSEN de 
media, maar hun irritaties zijn al jarenlang 
gegroeid. De aankondiging van de stelsel
wijziging waarbij het ziekenfonds het veld 
moest ruimen voor marktwerking in de 
zorg, bracht tien jaar geleden al duizenden 
artsen op de been. Het mocht niet baten, het 
toenmalige kabinet van CDA, VVD en D66 
drukte het nieuwe zorgstelsel er in 2006 ge
woon door. Daarna werd het op het oog rus
tig. Er werd wel gemord, maar de algemene 
stemming leek er een te zijn van afwachten, 
soep die vast niet zo heet gegeten wordt en 
er maar het beste van maken.
Dat tij is gekeerd. Vorig jaar stonden er 
huisartsen op in NoordHolland en Limburg 
die weigerden de standaardcontracten te 
tekenen die ze met zorgverzekeraars moeten 
afsluiten om in aanmerking te komen voor 
vergoeding. Dit jaar groeide die groep ‘wei
gerartsen’ uit tot vijfhonderd. In maart spij
kerden huisartsen een manifest op de deur 
van het ministerie van Volksgezondheid. Dit 
‘manifest van de bezorgde huisarts’, getiteld 

de eerstelijnszorg, de onredelijk grote macht 
van de zorgverzekeraars en de ‘grenzeloze 
verzameldrift van nutteloze data’. De geest 
is uit de fles.

Niets meer in te brengen 
Nou pik ik het niet meer, dacht de Alk
maarse huisarts Kees Koolbergen tijdens 
een bijeenkomst met zorgverzekeraar VGZ 
over het zorgcontract voor 2014. ‘Het zou 
een informatieuitwisseling met huisartsen 
zijn. Maar het enige doel was om ons het 
contract door de strot te drukken. Er werd 
geen enkele rekening gehouden met onze 
bezwaren.’ Die waren er volop. Koolbergen: 
‘We zouden als huisartsen bijvoorbeeld een 
bonus krijgen voor verwijzingen naar een 
laboratorium waarmee de verzekeraar een 
contract heeft afgesloten. Met dat lab werk 
ik al veel samen, dus het zou makkelijk zijn 
om die bonus op te strijken. Maar dat is 
principieel onjuist. Het is echt onacceptabel 
om er als huisarts financieel belang bij te 
krijgen om een patiënt naar laboratorium 

nek uitstaken. ‘Over het standaardcontract 
van de zorgverzekeraar wordt op individueel 
niveau niet onderhandeld. Voorheen werd 
er nog landelijk over onderhandeld door de 
Landelijke Huisartsenvereniging LHV. Maar 
dat mag niet meer, vanwege de Mededin
gingswet.
Hoewel het lijkt of je heel veel keuze hebt 
uit zorgverzekeringen, zijn ze bijna allemaal 
in handen van vier zorgverzekeraars. Die 
hebben meer dan negentig procent van de 
markt in handen en sluiten dus vrijwel alle 
contracten af met alle beroepsgroepen in de 
eerstelijnszorg. Maar als de LHV namens de 
huisartsen zou onderhandelen met die vier, 
is dat kartelvorming en dreigen er boetes!
Zelfs op regionaal niveau kunnen we niet 
onderhandelen. Daar is een slimme con
structie voor bedacht: de zorgmakelaar, die 
groepen huisartsen zonder overlappend 
praktijkgebied vertegenwoordigt. Maar de 
zorgverzekeraars weigeren stelselmatig om 
te onderhandelen met zorgmakelaars. Het 
is: tekenen bij het kruisje. De politiek heeft 
de zorgverzekeraars de leiding gegeven om 
de kosten in de zorg te beteugelen. Maar 
door de ongebreidelde macht van de zorg
verzekeraars hebben de werkers in de zorg 
niets meer in te brengen. Want vergis je niet: 
dit geldt niet alleen voor huisartsen maar 
voor de hele eerstelijnszorg, dus ook voor 
paramedici als fysiotherapeuten, logopedis
ten en psychologen.’
De weigerartsen eisen dat in de Mede
dingingswet een uitzondering komt voor 
eerstelijnszorg. Koolbergen zou het liefst 
zien dat de LHV weer namens de huisartsen 
mag onderhandelen. ‘Zodat er één landelijk 
contract komt, voor alle verzekeraars en 
alle huisartsen. Met eventueel wat regionale 
onderhandelingspunten in bijlagen, want 

‘Huisartsen behandelen  
95 procent van alle zorgvragen 
voor 3,5 procent van de kosten’

‘Het roer moet om’ en met gevoel voor 
ironie gericht aan ‘Schippers en stuurlui’, 
is inmiddels door ruim tweederde van alle 
huisartsen in Nederland ondertekend. Een 
ongekend succes. Het bevat een felle aan
klacht tegen de gedwongen concurrentie in 

A – en later naar specifiek ziekenhuis B – te 
verwijzen. Dan komt je onafhankelijkheid in 
het geding. Dat willen we niet en elke schijn 
daarvan moeten we vermijden.’
Hij besloot het contract niet te tekenen en 
was daarmee een van de eersten die hun 



11TRIBUNE juni 2015

in een vergrijzende plattelandsregio heb je 
te maken met andere zwaartepunten in de 
zorgbehoeften dan in een grote stad. Onze 
eis is door onder anderen Renske Leijten 
voorgelegd aan minister Schippers. Dat is 
een belangrijke stap.’

‘Vertrouwen is de kern van ons vak’
‘In de nacht dat het manifest van de be
zorgde huisarts op de deur van het minis
terie gespijkerd werd, plakte ik het met een 
paar artsen op de deur van het kantoor van 
Zorgverzekeraars Nederland’, vertelt Toosje 

Valkenburg, huisarts in De Bilt en actief 
betrokken bij huisartsenactiegroep Het Roer 
Moet Om. ‘Omdat een inhoudelijke reactie 
uitbleef, gingen we een paar weken later 
terug. Toen kwam er ineens een hele groep 
huisartsen uit Zwolle aan! Zij waren voor 
nascholing in Soesterberg en hadden daar 
spontaan fietsen gehuurd om met ons mee 
te gaan.’
Het tekent de brede steun voor Het roer 
moet om. ‘Ons manifest is vooral inhoude
lijk gericht. Daarom is het door ruim 7.800 
huisartsen ondertekend, dwars door alle 

linies heen. Jong, oud, praktijkhoudend, 
in loondienst, links, rechts, conservatief, 
innovatief – élke huisarts herkent zich erin. 
Huisartsen zijn pragmatisch, we zijn niet 
zozeer uit op grote stelselwijzigingen. Maar 
we zeggen wel: breng de kern van ons vak 
niet in gevaar door iets te vermarkten wat 
geen markt is. Laat iedereen gewoon z’n 
werk doen. Laat de werkers in de eerste lijn 
samenwerken, haal ons uit de Mededin
gingswet, beoordeel ons niet op onzinnige 
indicatoren, vervang de jaarcontracten door 
meerjarige contracten zodat we zinvolle 
investeringen kunnen doen en heb nou eens 
vertrouwen in de beroepsgroep: het over
grote deel is kundig, hardwerkend, serieus 
en loyaal.’

Het manifest krijgt ook veel bijval van 
andere beroepsgroepen, zowel binnen als 
buiten de zorg. Valkenburg: ‘De vraag of we 
wel op de goede weg zijn met de publieke 
sector, of we niet doorschieten, is zo basaal. 
Die speelt ook in andere sectoren, zoals het 
onderwijs.’
Er gaapt een kloof tussen de denkwijze van 
de economen aan de top van de verzekeraars 
en het ministerie enerzijds en de alledaagse 
praktijk op de werkvloer anderzijds. De eer
ste leidt tot georganiseerd wantrouwen, ter
wijl voor het werk in de eerstelijnszorg juist 
vertrouwen zo belangrijk is. ‘Vertrouwen is 
de kern van ons vak’, benadrukt Valkenburg. 
‘Huisartsenzorg is heel doelmatig en ef
ficiënt. Voor maar 3,5 procent van de totale 
zorgkosten in Nederland handelen huisart
sen 95 procent van alle zorgvragen van pati
enten af. De vertrouwensband met patiënten 
is daarvoor cruciaal. Want om bijvoorbeeld 
een scan niet te laten maken, waar ze zich 
eigenlijk voor wilden laten doorverwijzen, 
moeten ze je wel vertrouwen.’

Niet alleen het vertrouwen van patiënten en 
zorgverzekeraars in de huisarts is belang
rijk, de huisarts en de patiënten moeten 
ook kunnen vertrouwen op de verzeke
raar en de beleidsmakers. ‘Ik werk in een 
gezondheidscentrum dat vooroploopt in 
zorg vernieuwing. Maar de zorgverzekeraars 
maken  alleen nog eenjarige financierings
afspraken. Dat is zo’n korte termijn, dat 
vormt een belemmering om door te pakken 
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en te investeren’, vertelt Valkenburg. ‘Wij 
hebben bijvoorbeeld praktijkverpleegkun
digen in dienst genomen om problemen 
bij kwetsbare ouderen tijdig te kunnen 
signaleren en ondervangen. Dat werkt 
naar ieders tevredenheid. Ook de grootste 
zorgverzekeraar in onze regio is vol lof. 
Toch staat dit jaar de financiering ineens 
op de helling. Want die zorgverzekeraar 
zegt: verpleegkundigen beschouwen wij als 
wijkverpleging dus dit moet voortaan via de 
thuiszorg geregeld worden. Wat moeten wij 
dan met onze praktijkverpleegkundigen? 
Ontslaan en via de thuiszorg mensen inzet
ten? Dat is expertise en kennis weggooien. 
Dat is waanzinnig. Helemaal als je bedenkt 
dat in Brabant, waar een andere zorgverze
keraar de grootste is, deze werkwijze juist 
wel gehonoreerd wordt.’

Steeds meer kunstjes
Een droompraktijk moest het worden. Zeven 
jaar geleden nam huisarts Chantal van het 
Zandt twee praktijken over in Rotterdam, 
voegde ze samen en stopte er heel veel tijd, 
geld en energie in. ‘Ik wilde een warm nest 
creëren, waar iedereen behandeld wordt 
zoals je dat voor jezelf, je ouders en je 
kinderen ook wilt,’ vertelt ze. ‘In de loop van 
de tijd kwamen er steeds meer taken bij. Ik 
nam ze met liefde mee. Want huisartsen zijn 
een heel nuchtere beroepsgroep. Als de zorg 
goedkoper kan, dan doen we dat.’
Om aan alle extra taken te voldoen, moest 
ze extra mensen in dienst nemen, met 
alle extra rompslomp en personeelsbeleid 
van dien. Terwijl de vergoedingen omlaag 
gingen. ‘Je moet steeds meer kunstjes doen 
en ook steeds meer formulieren invullen 
met indicatoren en voorwaarden waar je 
soms niet aan kán voldoen. Want je bent ook 
afhankelijk van de patiënt. Als die bijvoor
beeld per se geen pillen wil slikken, dan zit 
je al. Maar de zorgverzekeraar denkt met 
afvinklijstjes te kunnen bepalen of een be
handeling goed is.’ Van het wantrouwen dat 
daarachter schuilgaat worden zowel patiën
ten als zorgverleners de dupe. Voorbeelden 
daarvan zijn er te over.
‘Ik zie soms kinderen en jongeren al met 
burnoutklachten kampen. Er worden tegen
woordig vaak hoge eisen gesteld, sommigen 
lopen daarin vast. Die stuur je door naar een 
psycholoog om te voorkomen dat het echt 
misgaat. Vaak zijn een paar gesprekken al 
genoeg om ze weer op de rit te krijgen. Een 
psychiatrische diagnose is dan overdreven. 
Maar dat moet nu wel, om die gesprek
ken vergoed te krijgen, bijvoorbeeld door 
Achmea. Wat is nou het probleem: over tien 
jaar wil zo’n jongere misschien een hypo

theek afsluiten, met een levensverzekering. 
Ook bij Achmea. Die paar psychologenbe
zoeken is ie zelf allang vergeten. Maar als 
Achmea dat in het dossier ziet staan, kan 
iemand grote problemen krijgen. Dan is er 
gefraudeerd: de psychiatrische geschiede
nis is verzwegen. Dat klinkt vergezocht, 
maar niemand kan garanderen dat het niet 
gebeurt. De zorgverzekering, de levens
verzekering, het is allemaal in handen van 
dezelfde verzekeringsmaatschappij. De mi
nister spreekt van ‘Chinese muren’ tussen de 
informatiestromen van hypotheekverstrek
kers en zorgverzekeraars, maar de rechter 
heeft al uitgesproken dat die er niet zijn.’

Hoe ver zorgverzekeraars mogen gaan in het 
verzamelen van privacygevoelige medische 
informatie, heeft Van het Zandt zelf ervaren. 
Vorig jaar ontving ze een alarmerende brief. 
De ‘schadelast’ van haar praktijk was aan de 
hoge kant, oftewel er was veel zorg gedecla
reerd. Zorg die gewoon verleend was, maar 
volgens de verzekeraar toch een indicatie 
zou kunnen zijn voor fraude. Een onderzoek 
volgde. ‘Ik moest vragen beantwoorden als: 
waarom we te vaak bij terminale patiënten 
op bezoek gaan. Het was heel intimiderend. 
Ik moest mijn eigen onschuld bewijzen door 
de zorgverzekeraar in de medische dossiers 
te laten kijken óf een afkoopsom betalen, 
een boete. Ik ben me wezenloos geschrok
ken. Dat is doorbreking van mijn beroepsge
heim. Wij hebben een beroepseed en voor 
wie zich daar niet aan houdt is er al het 
tuchtrecht. Ik heb mensen altijd verzekerd: 
“Wat je hier zegt is veilig.” Maar die belofte 
kan ik dus niet meer nakomen. Dat is een 
principekwestie. Ik wil niet dat mensen 
pas naar de huisarts durven gaan als ze 
eerst hun hypotheek en levensverzekering 
hebben afgesloten. Deze controle duurt in
middels al meer dan een jaar en er lijkt geen 
eind aan te komen.’

Borsten wegmasseren
Dat de zorgverzekeraar op de stoel van de 
huisarts gaat zitten, leidt ook tot bizarre 
situaties. ‘Mensen met kanker in een termi
naal stadium vallen vaak veel af. Nutridrink 
kan dan de kwaliteit van leven enorm ten 
goede komen. Maar dat mag ik niet meer 
zelf voorschrijven. Daarvoor moet iemand 

eerst naar een diëtist. Terwijl het natuurlijk 
helemaal geen dieetprobleem is!’ Of neem 
de vrouw die veel last ondervindt van haar 
heel grote borsten. ‘Die mag ik niet meer 
rechtstreeks doorverwijzen voor een borst
verkleining, ze moest eerst naar een fysio
therapeut. Voor eigen rekening natuurlijk. 
Nou, je had haar moeten horen. Een echte 
Rotterdamse: “Wat denken ze nou? Dat de 
fysiotherapeut ze weg kan masseren of zo?”
Het is geen solidair systeem meer. Mensen 
zien soms om financiële redenen af van 
noodzakelijk onderzoek, met alle risico’s 
van dien. Zoals een vrouw met een knobbel
tje in haar borst, die niet naar het zieken
huis wilde omdat ze dan een rekening zou 
krijgen. Ik wacht wel tot ik over een halfjaar 
in aanmerking kom voor het bevolkingson
derzoek, dat is gratis, zei ze. Of een man die 
steeds bloed plaste maar geen kweek wilde 
laten maken omdat dat uit het eigen risico 
betaald moet worden. Toen ik hem na maan
den eindelijk had overgehaald, bleek het 
blaaskanker te zijn. Terwijl je er bij kanker 
zo snel mogelijk bij moet zijn. Bij hem was 
het inmiddels uitgezaaid. Hij is overleden.’ 

Van het Zandt is een van de vele huisartsen 
die de eisen van de weigerartsen en Het roer 
moet om van harte steunt. Zou daarnaast 
ook het plan van Renske Leijten voor een 
publieke basisverzekering een oplossing bie
den, volgens haar? ‘Jazeker, het is schandalig 
dat private instellingen er winst op maken. 
Er gaat zoveel geld in om! Kijk alleen al naar 
de geldverslindende reclamecampagnes 
voor al die verschillende zorgverzekeringen. 
En dat terwijl er mensen zijn die de grootst 
mogelijke problemen hebben om hun eigen 
risico te kunnen betalen. Vooral voor oude
ren en chronisch zieken stapelen de kosten 
zich de laatste jaren maar op, zeker als er 
weer eens een medicijn ineens niet meer 
vergoed wordt. Echt, het is niet meer goed te 
praten.’ •

 www.hetroermoetom.nu
 www.sp.nl/publiekebasisverzekering

tekst Daniël de Jongh 
illustratie omslag van de bestseller van  
Toon Kortooms uit 1968

Beperk huisartsenzorg niet 
tot het afvinken van lijstjes



NIJNTJE EN  
HET ZIEKENHUIS
 
Begin juli start de Tour de France in 
Utrecht. Met de verkoop van ‘wie-
lernijntjes’ worden goede doelen 
gesteund. Patiëntjes in het Wil hel-
mina Kinderziekenhuis kregen de 
eerste pluchen exemplaren cadeau. 
Helaas was de tourorganisatie even 
ver geten dat ziekenhuizen ook tijdens 
de tour bereikbaar moeten blijven. 
Extra kosten: drie ton. Ad Meijer, 
 fractievoorzitter SP-Statenfractie: 
‘Een jaar geleden wilde de provin-
cie nog geen kwartje besteden aan 
de Tour. Nu acht men zich ineens 
verantwoordelijk voor het herstel 
van deze fout van de organisatie. 
Daar gaat weer een hele hap van het 
budget voor de bereikbaarheid van 
dorpen, wijken en kleine kernen.’

   foto Suzanne van de Kerk

UITGELICHT
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CAMPAGNE ER IS GENOEG VOOR IEDEREEN

DE BUURTEN IN 
VOOR DE 
MILJONAIRSBELASTING

Al een paar maanden zijn SPafdelingen bezig met de campagne Er is genoeg voor  
iedereen. Met deze campagne zoekt de SP steun voor een eerlijke verdeling in  
Nederland, te beginnen met een miljonairsbelasting. In juni gaan honderden SP’ers  
de deuren langs om die steun te verwerven.

De straat op in Heerlen.
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NEDERLAND IS EEN RIJK LAND. Toch hebben 
steeds meer mensen moeite om rond te ko
men. Volgens recente cijfers van het NVVK 
(de brancheorganisatie voor schuldhulp
verlening en sociale kredietverlening) is in 
2014 de totale schuld gegroeid; omdat er 
meer mensen met schulden zich melden bij 
de schuldhulpverlening  92.000 tegenover 
89.000 in 2013  en omdat de gemiddelde 
schuld ook nog eens steeg van 37.700 tot 
38.500 euro. De NVVK ziet dat de lage in
komensgroepen het hardst geraakt worden. 
Ook al zou er sprake zijn van economisch 
herstel, de overheid werkt het ontstaan van 
schulden bij de laagste inkomens in de hand: 
‘De toegenomen werkloosheid, de versobe
ring van inkomensondersteunende maat
regelen, de stijging van lasten op het gebied 
van wonen en zorg, zijn ontwikkelingen die 
de portefeuille raken van mensen met een 
laag inkomen.’ NVVK waarschuwt daarnaast 
dat schulden niet zullen verdwijnen als de 
economie aantrekt. 

Beschaamd om hoog inkomen
Tegelijk worden de rijken steeds rijker. 
Slechts een kleine groep is er de afgelopen 
jaren op vooruitgegaan. Het percentage van 
de rijkdom dat in handen is van de rijkste 10 
procent, stijgt al jaren. Was het in 2010 nog 
60 procent; in 2013 was het al 66 procent. En 
het einde is niet in zicht. Zelfs rijken begin
nen te klagen. In de Amerikaanse krant 
Washington Post zegt de hoogste baas van 
Unilever, Paul Polman, dat hij vindt dat hij 
te veel verdient. Hij zegt beschaamd te zijn 
over het bedrag dat hij mee naar huis neemt. 
Het is overigens goed om daarbij te vermel
den dat de beste man zich wel steeds heeft 
verzet tegen een loonplafond.

‘Wil de echte miljonair opstaan?’
Of neem Jimmy Dijk. Nee, geen miljonair, 
maar SPfractievoorzitter in de stad Gronin
gen. Hij heeft een oproep in de krant gedaan 
aan miljonairs om met hem in discussie te 
gaan over de miljonairsbelasting. Van Dijk: 
‘Ook vermogende mensen kunnen zien dat 
de ongelijkheid toeneemt in Nederland en 
dat er bijvoorbeeld in de zorg en het onder
wijs geïnvesteerd moet worden.’ Dijk wil 
van hen horen wat zij van een miljonairs
belasting vinden, of dat zij andere ideeën 
hebben waarmee de toenemende armoede 
en ongelijkheid opgelost kan worden. Dijk 
heeft op het moment van schrijven nog geen 
enkele reactie van een miljonair gehad.

‘Geld moet naar echte koopkracht’
SPTweede Kamerlid Ronald van Raak had 
wel beet. Een volgens van Raak ‘vlotte multi
miljonair’ had wel een goed idee voor de SP. 
Namelijk: ‘De markt stuwt al het geld naar 
boven. Daar blijft het vastzitten bij de aller
rijksten. Wat jullie nou moeten doen is zor
gen dat al dat geld weer naar beneden komt. 
Naar echte koopkracht. Dan gaat het geld 
weer rollen en de economie weer draaien.’ 
Deze multimiljonair maakt zich volgens Van 
Raak serieus zorgen over de toenemende 
tweedeling:  ‘Meer ongelijkheid? Dat kunnen 
we niet betalen!’

Een miljonairesbelasting die echt 
wat oplevert
Als de rijkste Nederlanders en de groot

Schulden verdwijnen niet als  
de economie weer aantrekt

 Ik ding mee naar de GROTE PRIJS.

 Ik steun deze campagne TEGEN ONGELIJKHEID en wil daarvan op de hoogte worden gehouden.

 Ik wil ook ander BELANGRIJK SP-NIEUWS ontvangen.

E-mailadres of telefoonnummer

Naam

Postcode

  Kras één antwoord op elke vraag open.

  Drie goede antwoorden = prijs!

 Meedingen naar de grote prijs? Vul op de achterkant je gegevens in.

Welk deel van het totale vermogen hebben de  drie rijkste Nederlanders?

Is de ongelijkheid in Nederland de afgelopen 5 jaar  kleiner geworden, gelijk gebleven of groter geworden?

Kleiner

€ 10 
miljoen

10%

€ 10 
miljard

50%

€ 1000 
miljard

80%

Gelijk Groter

Voor welk bedrag ontwijken grote bedrijven  jaarlijks belastingen in Europa?

1

2
3

ste bedrijven hun eerlijke deel van de 
belastingen gaan betalen, dan kunnen de 
lasten voor de rest van Nederland omlaag. 
Daarom bereidt de SP een voorstel voor een 
miljonairsbelasting voor, een die echt wat 
op levert. Zodat er met dat geld geïnvesteerd 
kan worden in de Nederlandse samenleving. 
Zorg, armoedebestrijding, lastenverlichting, 
onderwijs: de tekorten zijn nijpend. 

Steun vragen
In de afgelopen maanden hebben SPafde
lingen de discussie met mensen op straat 
opgezocht, informatieavonden gehouden, 
persberichten verstuurd en acties gehouden. 
Allemaal om de aandacht op de ongelijk
heid in Nederland te vestigen. Nu is de partij 
in de fase beland waar we steun vragen 
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van mensen voor ons voorstel. In Heerlen 
begonnen ze daar al in januari mee: vragen 
of mensen een handtekening willen zetten 
voor een miljonairsbelasting, en vragen wat 
er met de opbrengst zou moeten gebeuren. 
Intussen zijn er 100 SPafdelingen mee aan 
de slag gegaan. 

Een vierkante meter taart
Behalve met handtekeningenlijsten halen 
SP’ers steunbetuigingen op via een ludiek 
kraslot. Met een kleine quiz over ongelijk
heid kunnen mensen meedingen naar leuke 
prijzen. Er valt wat te winnen, maar wel iets 
wat je moet delen. Een vierkante meter taart 
bijvoorbeeld: probeer die maar eens in je 
eentje op te eten. Maar wel heel leuk om te 
winnen! Of een leuk etentje met tien vrien
den, familieleden of wie dan ook. Winnen is 
leuk in deze campagne, maar vooral omdat 
je je prijs ook deelt.

Juni: met zijn allen de straat op
Maar de prijzen zijn niet het belangrijkst. 
Want SP’ers vragen mensen die meedoen 
ook of ze ons voorstel voor de miljonairs

1. Heeft u zelf al de actie al gesteund? Dat kunt u doen 
door naar www.sp.nl/genoeg te gaan en uw naam en 
e-mailadres achter te laten. 

WAT KUNT U DOEN?

belasting willen steunen. De ervaring met 
het stellen van die vraag is, dat heel veel 
mensen dat een prima idee vinden. Daarom 
is er afgesproken dat al die afdelingen de 
maand juni gaan gebruiken om zo veel 
mogelijk steunbetuigingen op te halen. De 
straten op, de buurten in. De verwachting is 

2. De SP roept alle leden op om mee te  helpen met het verzamelen 
van steunbetuigingen. Helpt u mee? U kunt contact opnemen 
met uw SP- afdeling om te kijken waar en wanneer zij hand-
tekeningen gaan verzamelen. Er zijn afdelingsavonden ter 
voorbereiding en als u voor het eerst gaat, is er altijd iemand 
die u helpt.  
U kunt kijken op www.sp.nl/wij-sp/lokale-afdelingen om te 
zien welke SP-afdeling bij u in de buurt is.

3. Bent u actief op sociale media, zoals  facebook of twitter? Deel 
dan links, tweets, berichtjes en krantenartikelen die over de 
groeiende ongelijkheid gaan. Zo blijft het onderwerp op de 
agenda staan.

Zelfs rijken beginnen te klagen 
over ongelijkheid

dat de steunbetuigingen zullen binnenstro
men. In elk geval zal de discussie over de 
ongelijkheid nu eens niet alleen in politieke 
bijeenkomsten, journalistencafés en opinie
pagina’s plaatsvinden. Helpt u mee? •
tekst en foto Diederik Olders

 Leden kunnen op spnet.nl  
meer informatie  
vinden over de campagne
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  > JAN MARIJNISSEN 
GAAT STOPPEN

Jan Marijnissen heeft aangekondigd te 
stoppen als partijvoorzitter. Hij werd 
voorzitter in 1988 en vindt het na 27 jaar 
wel mooi geweest. Marijnissen: ‘Het gaat 
goed met de SP, we zijn organisatorisch op 
orde, financieel, politiek en ideologisch. Ik 
word dit jaar 63. Het is nu tijd voor een 
nieuwe frisse jonge vent of vrouw die het 
gaat overnemen.’ De verwachting is dat 
het congres dat einde van dit jaar is 
gepland het moment van afscheid wordt; 
dan kiezen de leden een nieuw bestuur. 
Uiteraard zal Jan betrokken blijven bij de 
partij.

  > WANDELEN VOOR 
VLUCHTELINGEN

SP’ers hebben voor de vijfde keer in 
teamverband meegelopen tijdens de 
Nacht van de Vluchteling en dit jaar meer 
dan 11.000 euro opgehaald. Het is geen 
wedstrijdje, maar toch het vermelden 
waard dat het team-SP onder leiding van 
Tweede Kamerlid Sharon Gesthuizen het 
meeste sponsorgeld had binnengehaald. 
En de nummer twee, de Pauluskerk in 
Rotterdam dankte die positie voor een 
groot deel aan de Rotterdamse SP’er Ineke 
Palm, die deze editie van de Nacht van de 
Vluchteling de ‘grootste graaier’ van 
sponsorgeld was. Met de nachtwandeling 
van 40 kilometer – van Rotterdam naar Den 
Haag – zamelden de lopers geld in voor de 
miljoenen Syrische vluchtelingen als 
gevolg van de burgeroorlog in het land. 
Organisator Stichting Vluchteling gebruikt 
de opbrengst van de sponsorloop voor 
noodhulp aan slachtoffers van het Syrische 
conflict. Er kan nog tot 20 juni gesponsord 
worden. De teller staat op dit moment op 
meer dan 610.000 euro. 

  www.nachtvandevluchteling.nl/sp

  > ‘HAARLEM SCHIET PGB-GELD VOOR’

Onder het motto ‘Van Rijn schiet niet op, 
dus schiet het voor!’ heeft de Haarlemse 
gemeenteraad zich op initiatief van de 
SP unaniem solidair verklaard met de 
zorgverleners die soms al vanaf januari 
geen PGB-geld meer ontvangen. 

‘Actief benaderen’
De PGB-houders waarvan de adresgege-
vens bekend zijn bij de gemeente moeten 
volgens initiatiefneemster Jolanda van 
Ketel, gemeenteraadslid voor de SP in 
Haarlem, actief benaderd worden door de 
gemeente: ‘Stuur ze een brief om ze te 
laten weten dat de gemeente bereid is het 
geld voor te schieten. Dat kan zoveel 
problemen schelen.’ Daarnaast roept ze 
PGB-houders op zich te melden bij de 
gemeente, want bij de Sociale Verzeke-

ringsbank schiet het nog niet erg op. 
‘Mensen die op geld wachten moeten het 
doen met een standaardzinnetje. Beant-
woorden duurt waarschijnlijk langer dan de 
vijf dagen die u van ons gewend bent, en 
nogmaals: de uitbetaling is gegarandeerd.’

‘Uit het zicht verloren’
Het valt volgens het Haarlemse college in 
hun stad allemaal wel mee. Van Ketel kent 
echter tientallen verhalen over tragische 
situaties doordat de PGB-betalingen via de 
SVB helemaal niet goed lopen. ‘Er waren 
zogezegd geen meldingen en ze zaten er 
bovenop, maar mensen hebben zich alleen 
in het begin bij de gemeente gemeld 
omdat ze werden doorverwezen naar de 
SVB. Zo heeft de gemeente hen uit het 
zicht verloren.’

  > ‘STOP INNING OUDERBIJDRAGE’

Sinds 1 januari zijn gemeenten verant-
woordelijk voor de jeugdzorg en de 
geestelijke gezondheidszorg voor jongeren 
(jeugd-ggz). Ouders moeten nu een eigen 
bijdrage betalen wanneer hun kind in een 
instelling verblijft. Deze kan oplopen tot 
bijna 1500 euro per jaar. Diverse gemeen-
ten, waaronder Groningen, Haarlem, 
Amsterdam en Nijmegen zijn inmiddels 
tijdelijk gestopt met het innen van die 
ouderbijdrage voor de dagbehandeling in 

de jeugdzorg, in afwachting van landelijk 
onderzoek naar de regeling. Cor van Norel, 
gemeenteraadslid voor de SP in Nijmegen: 
‘Deze bijdrage werpt een hoge drempel op, 
vooral voor lagere inkomens. Wij zijn 
absoluut tegen dit soort drempels en willen 
voorkomen dat mensen hierdoor zorg gaan 
mijden. Zorg is een recht, en of kinderen 
zorg krijgen moet niet afhangen van hoe 
dik de portemonnee van hun ouders is.’
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Op 16 mei is Leo Steenbakkers overleden. 
Leo heeft veel voor de SP betekend. In 
Oss was hij hét gezicht van politiek café 
Zout. Mede door zijn toedoen is dit politiek 
café ver buiten de grenzen van Oss 
bekend. Een keur van prominenten uit de 
wereld van politiek, cultuur, sport en 
wetenschap heeft hij samen met zijn zoon 
Stijn geïnterviewd. Dankzij Leo’s warme 
maar kritische interviews voelden gasten 
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zich welkom en serieus genomen. Eind 
jaren tachtig en begin jaren negentig was 
hij een bekend SP-gemeenteraadslid in 
Heesch. Met pijn in het hart nemen we 
definitief afscheid van Leo, een idealist, 
een doorzetter, een warm mens en 
meester-interviewer. 
We wensen zijn vrouw Carla, zijn kinderen 
Marike en Stijn en de rest van de familie 
veel sterkte.

IN MEMORIAM

LEO STEENBAKKERS 1947-2015

Op zaterdag 13 juni organiseren SP-Euro-
parlementariër Anne-Marie Mineur en 
SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk in 
partijkantoor De Moed in Amersfoort een 
debat over het vrijhandelsakkoord TTIP. 
Voor- en tegenstanders komen aan bod, 
waaronder Ewald Engelen (hoogleraar 
financiële geografie en Roeline Knottnerus 
van SOMO (Centre for Research on 
Multinational Corporations).

  sp.nl/jvdkttp voor een filmpje over de 
gevaren van TTIP.

Een week later, zaterdag 20 juni, organise-
ren SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
en oud SP-Tweede Kamerlid Remi Poppe 
het debat ‘Sociale volkshuisvesting, 
toekomst of verleden tijd’. Met mooie 
debatbijdragen en stevige discussies 
willen zij de geesten voeden om de strijd 
voor sociale volkshuisvesting kracht bij te 
zetten.

  Leden kunnen zich aanmelden voor de 
Moed-debatten via spnet.nl

  > MOED-DEBATTEN

  > GASWINNING 
TERSCHELLING 
UITGESTELD

Na maandenlange acties, onder meer door 
de SP, heeft minister Kamp eieren voor zijn 
geld gekozen en het besluit om gas te gaan 
winnen bij Terschelling uitgesteld toen een 
meerderheid van de Tweede Kamer een 
kritische motie aannam. SP-Tweede 
Kamerlid Eric Smaling reageert verheugd. 
‘Uitstel hebben we nu binnen, hopelijk volgt 
afstel snel. In de tussentijd gaat Kamp 
wettelijk regelen dat provincies en gemeen-
tes veel meer mogelijkheden krijgen om 
zich uit te spreken over dit soort besluiten. 
Een hele positieve ontwikkeling voor 
Terschelling. In het Friese coalitieakkoord 
staat dat er niet geboord wordt bij Terschel-
ling en gaswinning behoort tot de porte-
feuille van de kersverse Friese SP-gedepu-
teerde Michiel Schrier.’

De Groningse SP-afdeling liet in het kader van de actie ‘Er is genoeg voor iedereen’ met 
een levensgroot monopolyspel zien dat de rijkste paar procent het merendeel van het 
vermogen bezit.

NIEUWS
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Van vrijwilligerswerk wordt iedereen 
beter, toch? Blijkbaar niet, want als  
WW-gerechtigde riskeer je een lagere 
uitkering, boetes en zelfs een 
veroordeling voor fraude.

Stel je voor zeg. Zonder toetsing vooraf je 
onbaatzuchtig voor anderen inzetten. Het 
moet niet gekker worden!

Net als zoveel SP’ers breng ik af en toe 
folders rond en m’n vrienden vragen me 
wel eens om juridisch advies. Duidelijk niet 
op mij van toepassing, dacht ik daarom, 
toen ik op de website van het UWV las dat 
je toestemming moet hebben voor 
vrijwilligerswerk. Verder klikken naar de 
uitleg leek me niet nodig. Totdat ik op 
Joop.nl las dat er zes maanden celstraf 
geëist was omdat een werkloze filmpjes 
maakte voor zijn kerk. Ik schrok behoorlijk, 
toen ik de uitleg van het UWV toch maar 

VRIJWILLIGERS, 
OPGEPAST!

wel las. Niet alleen kun je jezelf met je 
goede bedoelingen inderdaad ontzettend 
in de problemen brengen. Die belachelijke 
regel is ook op mij van toepassing! 

“Doet u wel eens een klusje voor anderen? 
Tijdens kantooruren, buiten kantooruren of 
in het weekend, betaald of onbetaald, met 
of zonder onkostenvergoeding? Het maakt 
niet uit of u het vrijwilligerswerk noemt, of 
anders. U moet dit altijd binnen 1 week 
nadat het bij u bekend had kunnen zijn aan 
ons hebben gemeld.”

Ik kan me geen boete veroorloven, dus heb 
ik per direct m’n klusjes voor anderen 
opgeschort totdat ik toestemming had. 
Aangezien het in mijn geval om vrienden-
diensten en sporadische klusjes gaat, was 
het geen enkel probleem en leken mijn 
vragen de werkcoach zelfs te verbazen. Hij 
wilde de toestemming niet eens schriftelijk 
bevestigen, want niet nodig: ‘Zo’n organi-
satie zijn wij niet.’ Pas bij structurele 
bezigheden moet je (samen met de 
organisatie waar je het vrijwilligerswerk 
voor doet) een formulier van drie kantjes 
invullen en de beslissing van het UWV 
afwachten. Maar op de website van het 
UWV staat toch echt iets anders en ik wil 

COLUMN
Jola van Dijk

geen risico lopen, dus wilde ik het per se 
zwart-op-wit hebben.

Ik heb inmiddels m’n toestemming dus ik 
hoef niet meer bang te zijn voor represail-
les, maar ik blijf het zo vernederend vinden. 
Structureel of niet, waarom heb je toe-
stemming nodig om vrijwilligerswerk te 
(gaan) doen? Waar bemoeien ze zich mee? 
Heb je als WW-gerechtigde dan niet alleen 
geen werk, maar ook geen vrije tijd? 
Bovendien, waarom zou je belastinggeld 
willen besteden aan het opsporen van 
mensen die vrijwilligerswerk doen? 
Waarom zou je überhaupt een drempel 
voor vrijwilligerswerk op willen werpen? 
Wees blij, juich het toe! 
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  >  ‘EU-NAHEFFING TE GEK VOOR WOORDEN’

SP-Tweede Kamerlid Arnold Merkies vindt 
het te gek voor woorden dat Nederland 
mogelijk een naheffing van 200 miljoen 
euro aan de Europese Unie moet betalen. 
Vorig jaar betaalde Nederland al een 
naheffing van 642 miljoen aan de EU. 
Nederland was nota bene het enige land 
dat die naheffing betaalde.

‘Eerst volledige opheldering’
Merkies: ‘Voordat we ook maar een cent 
extra betalen moet er eerst volledige 
opheldering komen over hoe deze 

berekening tot stand is gekomen en of er 
in andere landen op dezelfde manier wordt 
gemeten. We gaan niet weer meer betalen 
omdat wij met ons statistisch bureau onze 
cijfers op orde hebben en andere landen 
niet.’

Belastingontwijkindustrie
De naheffing zou te maken hebben met 
financiële stromen die via Nederland 
lopen. Merkies wil daarom van de minister 
weten of Nederland fors meer moet 
betalen dankzij de vele brievenbusmaat-

schappijen in Nederland. Merkies: ‘Een 
naheffing betalen omdat bedrijven 
belasting ontwijken is bizar. Des ter meer 
reden om een einde te maken aan de 
belastingontwijkindustrie in Nederland.’

SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
(foto) staat in beginsel positief tegenover 
het kabinetsvoorstel om gezichtsbedek-
kende kleding in overheidsgebouwen en 
openbaar vervoer te verbieden. ‘Op 
plaatsen waar herkenbaarheid juist de 
norm zou moeten zijn - zoals in het 
onderwijs, de zorg, het openbaar vervoer 
en in overheidsgebouwen – wil je niet dat 
mensen met een bivakmuts, integraalhelm 
of boerka lopen. Voor sociale interactie is 

contact nodig.’ Karabulut wil hierop 
nadrukkelijk geen uitzondering maken voor 
vrouwen die een boerka dragen. ‘De SP 
ziet de boerka als een kledingstuk dat staat 
voor de onderdrukking van vrouwen. Juist 
voor een kledingstuk dat de gelijke kansen 
en individuele ontwikkeling van mensen in 
de weg staat, gaan we geen uitzondering 
maken. De totale onzichtbaarheid van  
een groep vrouwen is voor ons niet 
acceptabel.’

  > ‘GEEN GEZICHTSBEDEKKING IN OVERHEIDSGEBOUWEN’
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Arnold Merkies geeft uitleg over brievenbus-
maatschappijen in de SP-Tax Free Tour-bus.
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MET WOUKE VAN SCHERRENBURG als inter
viewer, het saxofoonkwartet Milonga voor 
de muziek en taalkundige Wim Daniëls 
als columnist is het een mooie avond. Om 
met de laatste te beginnen: Daniëls kan het 
natuurlijk niet laten om wat taal kundige ‘bij
zonderheden’ in SPmateriaal op te noemen. 
Zelf vindt hij de passage in het verkiezings
programma dat de SP de verbetering van de 
waterkwaliteit bij de bron wil aanpakken, 
erg beeldend. Hij zag al voor zich hoe een 
 SPdelegatie naar Zwitserland afreist om de 
bron van de Rijn op te zoeken. Maar Daniëls 
moet toegeven dat hij nog geen fouten had 

gevonden in de hem van te voren toe
gestuurde hoofdstukken van het boek.

Saxofoon
Het saxofoonkwartet Milonga verzorgde de 
muziek. Andreas Mader, Mateusz Pusie
wuicz, Pedro Corte Real en Juan Pedro 
Luna Agudo spelen klassiek en tango in 
een indrukwekkend samenspel tussen vier 
soorten saxofoons. Bijzonder voor Emile 
Roemer, want hij kent de jonge mannen van 
een saxofoonfestival ter gelegenheid van 
de 200e verjaardag van de uitvinder van de 
saxofoon, Adolphe Sax, waarvoor hij uit

genodigd was als bekende Nederlander die 
ook saxofoon speelt.

‘Een kwestie van organiseren’
Wouke van Scherrenburg interviewt Emile 
Roemer over het boek. Zij bevraagt hem 
 natuurlijk over de titel. Roemer: ‘Je hoort 
vaak dat het niet goed gaat. Ik vind, en dat 
laat ik in dit boek zien, dat het vaak gewoon 
een kwestie van organiseren is. Er zijn  
mensen die dat wat we met zijn allen willen 
al doen. Die zeggen, net als ik: we gaan het 
gewoon dóén. Misschien een mooie titel 
voor een volgend boek.’ Van Scherren

Op 19 mei presenteerde Emile Roemer in Amsterdam zijn boek  
Het kan wel. Een boek dat anders is dan andere boeken van politiek 
leiders. Roemer laat veel mensen uit de praktijk aan het woord, om 
te laten zien dat het wél kan.

DIT BOEK IS EEN  
LUISTEREND OOR’

‘
Wouke van Scherrenburg interviewt Emile Roemer.
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In 25 hoofdstukken behandelt Emile Roemer vragen als: waarom zijn bedrijven beter af met mensen in 
vaste dienst? Waarom betalen multinationals zo weinig belasting? Is zorg mogelijk die gemoedelijk en 
gastvrij is? Wat kunnen we leren van links in Latijns-Amerika? Hij beschrijft ontmoetingen met Alexis 
Tsipras uit Griekenland, Ronald Koeman, Lula in Brazilië, en bezoeken aan Israël, België, de VS en Kenia. 
Maar vooral ook de bezoeken zoals die aan de zorgdirecteur die het wél snapt en de succesvolle onder-
nemer die wél investeert in zijn mensen, zijn een prima medicijn tegen de mensen die zeggen dat het 
allemaal niet kan.

burg: ‘En dan die daarna: We hebben het al 
gedaan.’ 

Indrukwekkend
Het boek is gebaseerd op bezoeken van 
Roemer aan mensen, landen en bedrijven. 
Van een bezoek aan de Braziliaanse ex
president Lula tot een personeelvriendelijk 
en succesvol zaadveredelingsbedrijf; van 
elk bezoek is wat te leren. Van Scherren
burg vraagt natuurlijk ook naar het meest 
indrukwekkende bezoek. Roemer: ‘Dat was 
toch echt het vluchtelingenkamp in Kenia. 
Het moment dat je daar tussen de tenten 
staat bij een administratiebureautje, waar 
kinderen die net zijn geboren in het kamp 
worden aangemeld, en de administrateur 
je vertelt dat de moeder die net haar baby 
heeft aangemeld, zelf ook al in dit kamp is 
geboren. Dat iedereen zich dan realiseert 
hoe ontzettend uitzichtloos het leven van zo 
veel mensen is. Dat zal ik nooit vergeten.’

School in Kenia
Het eerste exemplaar wordt bij uitzondering 
eens niet aan een persoon uitgereikt, maar 
aan de mensen die aanwezig zijn op de 
avond. Wel vraagt Roemer om een vrijwillige 
bijdrage voor Edukans, de ontwikkelings
organisatie die ook in Kenia actief is. Jan de 
Jonge, de vrijwilliger van Edukans die de 

collectebus bewaakt en mensen informeert 
over hun projecten, legt uit dat het geld van 
deze avond wordt gebruikt voor een school 
bij het kamp waar Roemer over vertelt in het 
boek.

Tweede druk uitverkocht
De presentatie van Roemers boek vindt 
plaats in ‘De Nieuwe Liefde’, een centrum 
dat is opgericht door Huub Oosterhuis – 
SP’er, ooit lijstduwer, en vader van Trijntje 
Oosterhuis die op dezelfde avond als de pre
sentatie Nederland vertegenwoordigt bij het 
Songfestival. Chris ten Kate van uit geverij 
Van Gennep is in zijn nopjes. Hij vertelt dat 
de eerste druk van het boek al  helemaal 
is uitverkocht en dat hij de tweede druk 
besteld heeft bij de drukker. Bij het schrijven 
van dit artikel is die ook al uitverkocht.

‘Prachtig boek’
Columnist Wim Daniëls vindt het boek nu 
al een succes, niet alleen taalkundig. Als 
columnist bij het radioprogramma Spijkers 
met koppen kent hij Roemer als de énige 
politicus die na zijn radiointerview niet 
meteen de benen neemt, maar geïnteres
seerd in de andere onderwerpen nog even 
blijft. Dat herkent Daniëls in dit boek: ‘Het is 
één groot luisterend oor. Het is een prachtig 
boek – zegt iemand die géén lid is van de SP.’  

Het boek is  verkrijgbaar in de (online) boek
handel. SPledenhebben een kortingsbon 
thuisgestuurd gekregen. •

tekst Diederik Olders
foto’s Paul Peters

Saxofoonkwartet Milonga in actie.
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Een politieke aardschok: zo wordt de 
uitslag van de presidentsverkiezingen in 
Polen omschreven. De peilingen voorspel-
den een nek-aan-nekrace race tussen de 
huidige president, Bronislaw Komorowski 
van het centrumrechtse Burgerplatform, en 
Andrej Duda, zijn 20 jaar jongere uitdager 
en kandidaat voor het aartsconservatieve 
Recht en Rechtvaardigheid. Uiteindelijk 
haalde Duda, die de eerste ronde ook 
verrassend won maar geen absolute 
meerderheid behaalde, 51,5 procent van 
de stemmen, tegenover 48,5 procent voor 
Komorowski. 

Aan het begin van de campagne stond de 
teller voor Komorowski nog op ruim 60 
procent. Duda slaagde er echter in met zijn 
‘change-campaign’ (het Burgerplatform 
vormt al sinds 2007 een coalitie met de 
Poolse Volkspartij) en mooie verkiezings-
beloften, zoals het verlagen van de 
belastingen en de pensioenleeftijd, veel 

kiezers naar zijn kamp te trekken. Met 
name in Oost-Polen, dat armer, nationalisti-
scher en eurosceptischer is, en waar de 
katholieke kerk veel macht heeft, stemde 
een meerderheid op Recht en Rechtvaar-
digheid. 

Voorproefje op parlementsverkiezingen
Hoewel de functie van de president in 
Polen voornamelijk ceremonieel is, heeft de 
president wel het vetorecht en kan hij 
bovendien wetsvoorstellen indienen. Maar 
belangrijker: deze verkiezingsuitslag zou 
heel goed een voorproefje kunnen zijn van 
de parlementsverkiezingen die dit najaar 
plaatsvinden. Opnieuw winst voor Recht en 
Rechtvaardigheid zou voormalig premier 
Jaroslaw Kaczynski opnieuw aan de macht 
brengen – de tweelingbroer van voormalig 
president Lech Kaczynski, die vijf jaar 
geleden omkwam bij een vliegtuigongeluk 
boven Smolensk. Dat Duda nu de verkie-
zingen gewonnen heeft door de aanval in te 

zetten op het ‘politieke establishment’, is 
zo bezien ironisch. 

Conservatief
Links was ondertussen de grote afwezige 
tijdens de verkiezingen. In het conserva-
tieve Polen, waar de economische 
ongelijkheid sinds de jaren negentig groeit, 
wist geen enkele linkse partij een sterke 
kandidaat naar voren te schuiven. Voorma-
lig soap-actrice en historica Magdalena 
Ogorek, verbonden aan de Alliantie van 
Democratisch Links, haalde tijdens de 
eerste ronde slechts 2,4 procent van de 
stemmen. De twee grootste rechtse 
partijen zijn bovendien voortgekomen uit 
Solidariteit, de beroemde vakbeweging die 
het communistisch regime ten val bracht, 
en trekken daardoor ook een deel van het 
linkse electoraat naar zich toe.

tekst Sara Murawski
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Op 22 mei vierde SP-lid Regina Bosman uit het Gelderse Teuge haar honderdste 
verjaardag. Daar hoort natuurlijk een bezoekje van de burgemeester bij, maar wat de 
verjaardag voor de honderdjarige echt speciaal maakte, was dat SP-leider Emile Roemer 
haar kwam feliciteren. Mevrouw Bosman is het op één na oudste lid van de SP. Ze werd 
geboren in 1915 in Enschede. Het socialistisch blad ‘De Vrije Socialist’ lag thuis op tafel; 
socialist is ze altijd gebleven. Ze is dan ook al jaren lid van de SP. Tijdens de verkiezingen 
hing de poster van Emile naast de poster met de bekende afbeelding van Che Guevara. 
Als cadeau heeft de SP-afdeling Deventer de tuin van mevrouw Bosman opgeknapt; 
haar tuin is haar trots en vormde een mooi decor voor de drukbezochte verjaardag. 

  > LINKS IN POLEN AFWEZIG

  > ‘BASISINKOMEN GEEN 
GOED IDEE’

In een filmpje van website Café Weltsch-
mertz reageert SP-Tweede Kamerlid Paul 
Ulenbelt op de discussie over het basisin-
komen. ‘Het basisinkomen is geen goed 
idee omdat het uitkeringen en toeslagen - 
die nu nog terecht komen bij mensen die 
het nodig hebben – uitsmeert over álle 
mensen, dus ook de mensen die het niet 
nodig hebben.’

 www.sp.nl/Zk4

  > OPPASSEN IN  
OOST-EUROPA

De internationale gemeenschap moet 
volgens SP-senator Tiny Kox in Macedonië 
niet opnieuw de fout maken om van 
buitenaf oplossingen te forceren. ‘Het is 
aan de burgers en bestuurders van 
Macedonië om een einde te maken aan de 
politieke chaos en een gewelddadige 
escalatie te voorkomen.’

 www.sp.nl/ZkU

NIEUWS
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Frans Timmermans heeft onlangs als verantwoordelijke Eurocom-
missaris zijn voorstellen voor ‘betere regelgeving’ gepresenteerd. 
Die zouden een einde maken aan Brusselse bemoeizucht. Het 
tegendeel is echter waar: de Commissie probeert gewoon haar 
macht verder uit te breiden.
 
Zo zou de bureaucratie niet komen van Europese wetten, maar 
van aanvullende wetgeving die lidstaten er bovenop plakken, het 
zogeheten gold plating. De Commissie wil daar vanaf. Een 
voorbeeld: in Nederland heb je als consument langer garantie op 

een product dan er in de Europese afspraken staat. Van Timmer-
mans mag dat straks niet meer.
 
De Commissie wil ook dat voordat de Raad van Ministers of het 
Europees Parlement besluit over wijzigingen op Commissievoor-
stellen, eerst een effectenrapportage wordt gemaakt. Als je wilt 
afwijken van wat de Europese Commissie voorstelt, moet je dus 
eerst slagen voor een soort test, want anders weet je zeker dat je 
voorstel het niet haalt. 

Eigenlijk komt betere regelgeving hierop neer: de Commissie blijft 
heel veel wetgeving voorstellen, maar lidstaten mogen zelf minder 
regels maken. Bovendien moeten de Raad van ministers en het 
EP met hele goede argumenten komen, als ze nog iets willen 
veranderen aan die voorstellen. 

Timmermans kan het mooi brengen, maar dit is gewoon een greep 
naar de macht. Met democratie heeft het in ieder geval niets te 
maken. Als Eurofractie gaan we er de komende tijd dan ook hard 
tegenaan om de plannen zo te veranderen dat er echt een einde 
komt aan Brusselse bemoeizucht. Commissarissen zijn wat ons 
betreft gewoon ondersteunende ambtenaren en die mogen best 
eens een toontje lager gaan zingen. Voor Timmermans is dat 
natuurlijk wel even wennen.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

ALS EUROPA 
‘BETERE REGELS’ 
GAAT MAKEN,  
IS HET OPPASSENfo
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op 21 mei een nota met 30 voorstellen voor 
een Nieuwe Universiteit. De Maagdenhuis-
bezetting en de protesten in heel Neder-
land hebben laten zien dat die Nieuwe 
Universiteit hard nodig is. Van Dijk: ‘Ik heb 
in nauwe samenwerking met studenten en 
docenten gewerkt aan voorstellen die 
afrekenen met het top-downbestuur en het 
doorgeslagen rendementsdenken.’

Kwaliteit en zeggenschap
De dertig voorstellen pakken allerlei breed 
gedeelde kritiekpunten op de huidige 
universiteit aan. Een greep:
•  Geen ‘magnetronstudies’ en afrekencul-

tuur, maar ruimte voor diepgang en 
kwaliteit. 

•  Onderwijs wordt niet gefinancierd op 
basis van rendement, maar op basis van 
wat goed onderwijs daadwerkelijk kost. 
Prestatiecontracten worden afgeschaft.

•  Het budget gaat zoveel mogelijk naar 
onderwijs en onderzoek. Geld voor 
bureaucratie, management en marketing 
wordt tot een minimum beperkt. 

•  Studenten en personeel kiezen elke vier 
jaar rechtstreeks het bestuur van hun 
universiteit. De taken van de raad van 
toezicht worden overgeheveld naar de 
medezeggenschap.

•  Universiteiten worden zoveel mogelijk 

gedecentraliseerd, besluiten worden op 
een zo laag mogelijk niveau genomen. 

•  De medezeggenschap wordt opgewaar-
deerd tot volwaardige zeggenschap. Op 
alle belangrijke besluiten krijgen studen-
ten en docenten instemmingsrecht.

•  Universiteiten en onderzoekers gaan zelf 
beslissen hoe onderzoeksgelden worden 
besteed. De ‘vermarkting’  van het 
onderzoek wordt beëindigd.

•  De verzelfstandiging van de huisvesting 
wordt ongedaan gemaakt. Gebouwen 
worden beheerd door de Rijksgebou-
wendienst.

•  Het aantal tijdelijke aanstellingen wordt 
drastisch beperkt. De universiteit neemt 
meer onderzoekers in vaste dienst.

‘Praatjes’
Van Dijk: ‘Minister Bussemaker heeft tot 
dusver mooie praatjes gehouden, maar 
komt vooral met cosmetische ingrepen. Ze 

maakt geen eind aan de prestatiecontrac-
ten en ze geeft studenten en docenten 
geen werkelijke invloed. Dat wil ze niet, 
daarvoor staat zij veel te veel aan de kant 
van de bestuurders en managers.’

De SP zal de voorstellen binnen én buiten 
het parlement naar voren brengen. Van Dijk 
is van plan sommige voorstellen als 
initiatiefwetsvoorstel aan de Tweede 
Kamer voor te leggen –  anderen zullen 
terugkomen als moties of amendementen. 
Hij gaat ervan uit dat de steun die veel 
partijen met de mond belijden ook in echte 
steun voor de voorstellen zal worden 
omgezet: ‘Alle partijen die erkennen dat de 
studenten de vinger op de zere plek 
leggen, kunnen niet anders dan deze 
voorstellen omarmen.’

 De notitie is hier te vinden: www.sp.nl/Zki

  > VOORSTELLEN VOOR DE 
NIEUWE UNIVERSITEIT

Emile Roemer in het Maagdenhuis.

NIEUWS
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DE SP IS BLIJ dat het Europees Parlement 
zich in gaat zetten voor verplichte 
certificering op de import van grondstof-
fen uit oorlogsgebieden.

MEDE OP INITIATIEF van de SP is in Tilburg een 
Ambachtshuis gekomen waar vaklieden 
hun kennis kunnen doorgeven aan 
werkzoekenden.

DE GELDERSE SP heeft vragen gesteld over 
alarmerende berichten van de FNV dat 
provinciale ambtenaren als gevolg van 
reorganisaties zouden worden geïntimi-
deerd en zich niet veilig voelen.

DE AMSTERDAMSE SP-FRACTIE heeft het 
stadsbestuur gevraagd op te treden tegen 
de terugkerende antihomo-propaganda 
in een show van publieke omroep Salto. 
Hierop heeft Salto besloten de betreffende 
show te schrappen. 

VOORUITLOPEND OP EEN landelijk verbod waar 
de SP zich ook voor heeft ingezet, mogen 
jagers in Zuid-Holland geen verwilderde 
katten meer afschieten.

Niet iedereen kan de koekjes van de 
landelijke ‘Er is genoeg voor iedereen’-
campagne waarderen. Toen SP’ers in Goor 
het winkelend publiek attendeerden op de 
groeiende vermogensongelijkheid, stuitten 
ze op VVD-minister Kamp (foto). Gerard 
Laarhuis van SP Hof van Twente: ‘Helaas 
sloeg hij als een van de weinige mensen 
ons aanbod vriendelijk af met het argument 
dat hij wel tevreden is met de huidige 
vermogensverdeling.’ Zou zijn reactie 
misschien iets te maken hebben met de 
boodschap die de SP’ers daar stonden te 
verkondigen? Als de rijkste Nederlanders 
en de grootste bedrijven hun eerlijke deel 
van de belastingen gaan betalen, kunnen 
de lasten voor de rest van Nederland 
omlaag.

De zetelverdeling in de 
Eerste Kamer is nu:

Nadat de SP bij de Statenverkiezingen 
van maart al als grootste partij op links 
uit de bus kwam, is ze nu ook voor het 
eerst in de geschiedenis de grootste 
linkse partij in de Eerste Kamer. 

De Eerste Kamer wordt gekozen door de 
leden van de Provinciale Staten. Het is dus 
niet onverwacht dat de SP de grootste op 
links zou worden. Toch is het altijd even 
spannend; vier jaar geleden verloor D66 
nog een zetel doordat een Statenlid het 
stembiljet niet goed had ingevuld. Ook is  
er altijd uitgebreide koehandel omdat er 
restzetels te verdelen zijn. Lokale provin-
ciale partijen die geen landelijke partij 
hebben, kunnen het verschil maken. Maar 
ondanks alles is de uitspraak van de échte 
kiezers (die hebben gestemd tijdens de 
Provinciale Statenverkiezingen) zonder 
afwijkingen vertaald naar de zetelverdeling 
in de Eerste Kamer. 

‘Het volgende hoofdstuk’
SP-fractievoorzitter Tiny Kox (foto) is blij 
maar ook bewust van de verantwoordelijk-
heid die deze uitslag met zich meebrengt: 
‘De SP is niet opgericht om klein te blijven. 
We willen een realistisch alternatief zijn 
voor de heersende politiek. Daarvoor moet 
je op een zeker moment ook de grootste 
op links worden. Dat is nu gebeurd. We zijn 
klaar voor het volgende hoofdstuk!’

‘Belangrijke rol SP’
In de nieuwe Eerste Kamer kan de regering 
van VVD en PvdA slechts rekenen op  
21 van de 75 zetels. Kox: ‘Voor een 
meerderheid is de steun van minstens 
twee andere grote partijen nodig. De SP is 
altijd in voor goede wetsvoorstellen. We 
bekijken elk voorstel op zijn waarde. Wat 
de samenleving menselijker en socialer 
maakt, steunen we. Wat daartegen ingaat, 
verwerpen we. Een heel heldere koers. Het 
kabinet moet maar aangeven wat het wil. 
De eigen zin doordrijven, dat gaat niet 
langer. Het worden interessante politieke 
tijden, met de SP in een belangrijke rol.’

VVD  13 regering: 21

PvdA  8

D66  10 regering + 
gedoogpartijen: 36ChristenUnie  3

SGP  2

CDA  12 oppositie: 39

SP  9

PVV  9

GroenLinks  4

PVDD  2

50plus  2

OSF  1

  > SP GROOTSTE OP LINKS IN EERSTE KAMER

Eind vorig jaar heeft de Centrale Raad van 
Beroep een streep gezet door de Fraude-
wet omdat deze veel mensen onterecht 
zwaar bestraft. Naar aanleiding van deze 
uitspraak gaat minister Asscher de 
Fraudewet aanpassen zodat de boetes 
eerlijker worden. Marijke Jongerman (foto) 
van de Amersfoortse SP-fractie wil dat de 
gemeente in navolging van een aantal 
andere gemeentes, de eerder onterecht 
opgelegde boetes terug betaalt. ‘Zeker in 
die gevallen waar mensen niet met opzet 
regels overtreden hebben. Het argument 
van de minister dat dit te kostbaar zou zijn, 
gaat voorbij aan het feit dat steeds vaker 
blijkt dat mensen financieel in de proble-

men komen als gevolg van de onterecht 
opgelegde boetes,’ aldus Jongerman.
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  > ‘BETAAL ONTERECHTE BOETES TERUG’
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  > DENNIS DE JONG: ‘GRIEKEN VOEREN OOK ONZE STRIJD’

Eind mei werd bekend dat Griekenland niet 
verwacht in juni de 1,6 miljard euro aan het 
Internationaal Monetair Fonds (IMF) te 
kunnen overmaken die het aan deze 
organisatie verschuldigd als gevolg van 
eerdere leningen is. Dat zou neerkomen op 
een faillissement. Volgens SP-Europarle-
mentariër Dennis de Jong spelen de 
Grieken dan ook hoog spel. De Jong in zijn 
weeklog op sp.nl: ‘Maar ze doen dat niet 
voor niets: zij verwerpen de neoliberale 
agenda van de trojka (Europese Commis-
sie, Europese Centrale Bank en IMF) en als 
media stellen dat de Grieken ‘treuzelen’, 

dan miskennen ze dat hier een fundamen-
tele strijd gevoerd wordt. En in dit geval 
geldt zeker: hun strijd is ook onze strijd.’

De Jong kreeg een brief van Syriza waarin 
zij hun rode lijnen voor de onderhandelin-
gen aangeven: ‘De rode lijnen zijn: herstel 
van het recht om cao’s af te sluiten, een 
reëel minimumloon, werknemersbescher-
ming tegen massaontslag, geen verdere 
bezuinigingen op pensioenen en sociale 
zekerheid en geen overhaaste privatiserin-
gen meer.’

De SP ziet niets in een Europees strafrecht-
systeem met Europees Openbaar Ministe-
rie waar de Europese Commissie al jaren 
naar streeft. Voordat de Europese Commis-
sie verder gaat met dagdromen, moet 
volgens SP-Europarlementariër Dennis de 
Jong eerst maar eens orde op zaken 

  >  ‘ANTI-FRAUDEDIENST SJOEMELT ZELF’

  > ‘VOORSTELLEN RELOCATIE ASIELZOEKERS ONEVEN

De Europese Commissie slaat volgens 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong 
de plank mis met het voorstel voor een 
bindende regeling voor relocatie van 
asielzoekers vanuit Italië en Grieken-
land naar andere EU-lidstaten. 

‘Meer solidariteit tussen lidstaten’
‘De SP deelt de oproep om meer solidari-
teit tussen de lidstaten, maar acht de 
huidige voorstellen onevenwichtig. Bij de 
criteria die de Commissie hanteert, gaat 
het vooral om het aantal inwoners en de 
welvaart van een lidstaat. Het aantal 
inwoners zegt echter niets over de 
opvangcapaciteit, als niet ook de geografi-
sche grootte van een lidstaat erbij betrok-
ken wordt. Ik verwacht dan ook niet dat de 

huidige criteria aanvaardbaar zullen zijn 
voor de lidstaten.´

‘Buiten proportie’
75 procent van de asielzoekers komt via 
de Middellandse Zee, volgens SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen is dit buiten 
iedere proportie. ‘Alleen krijgen lang niet al 
deze mensen de kans in Italië en Grieken-
land asiel aan te vragen. Relocatie kan 
best de druk op deze landen verlichten, 
maar zij moeten zelf ook hun asielsysteem 
op orde brengen.’

Extra kwetsbare asielzoekers
De Jong mist in het Commissievoorstel 
ook een rol voor de VN-vluchtelingenorga-
nisatie (UNHCR) en de opzet van Euro-

De Jong vindt de Griekse eisen ‘niet 
bepaald revolutionair: het zijn zaken waar 
zelfs de sociaaldemocratie ooit pal voor 
stond. Maar nu vindt de eurogroep, met 
sociaaldemocraat Dijsselbloem voorop, dit 
soort eisen hinderlijk. De komende weken 
gaan we zien, of een van beide partijen 
alsnog buigt: gaat Griekenland, nu het in 
ernstige geldnood zit, alsnog akkoord met 
eisen van de trojka, of gaat Syriza uiteinde-
lijk liever de eurozone uit? Gaat de trojka 
zich, uit angst voor het uit elkaar vallen van 
de eurozone, alsnog soepeler opstellen? 
Of hebben de rijkere eurolanden allang 
stilletjes rekening gehouden met het 
vertrek van Griekenland uit de eurozone?’

De komende tijd voorziet De Jong veel 
media-aandacht: ‘Laten we als SP’ers 
daarbij vooral voor ogen houden dat de 
Grieken misschien veel fouten hebben 
gemaakt, maar dat Syriza op dit ogenblik 
wel knokt voor onze waarden: menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solidari-
teit. En daarom verdienen ze in ieder geval 
in die strijd onze volledige en, waar het 
kan, zichtbare steun.’

pese asielcentra. ‘Het is onduidelijk hoe 
asielzoekers geselecteerd worden voor 
relocatie. De UNHCR heeft veel ervaring 
met het selecteren van extra kwetsbare 
asielzoekers. Daarom ben ik er voor dat de 
UNHCR de selectie voor relocatie uitvoert 
en dat het relocatieplan wordt ingebed in 
hun eerdere plan voor de hele Middel-
landse Zee regio. We zullen er daarbij niet 
aan ontkomen om in landen waar de nood 
het hoogst is Europese asielcentra op te 
zetten, van waaruit de relocatie kan 
worden georganiseerd.’ Dit voorstel – dat 
de SP al twee jaar geleden lanceerde – 
moet volgens De Jong zo snel mogelijk 
door de Nederlandse regering worden 
ingebracht in de onderhandelingen.

gesteld worden bij OLAF, de Europese 
anti-fraudedienst. ‘Er zou worden gesjoe-
meld met cijfers over het aantal onderzoe-
ken dat OLAF uitgevoerd heeft. Volgens het 
Toezichthoudend Comité zijn dat er veel 
minder dan OLAF zelf aangeeft. Maar 
misschien nog erger, OLAF is volstrekt niet 

transparant over de criteria voor het starten 
van een onderzoek. Zo bleek dat maar liefst 
423 zaken op één dag waren gestart en dat 
van al die zaken er maar 10 procent leidden 
tot aanbevelingen om nationaal een 
vervolgonderzoek te starten. In negen van 
de tien gevallen zijn mensen dus ten 
onrechte verdacht van fraude met alle nare 
gevolgen van dien.’
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WIE IS TOCH die jurist die de gemeenten in de 
Achterhoek niet weg laat komen met bot 
hakken in de huishoudelijke hulp? Kevin 
Wevers blijkt geen peperdure advocaat van 
een prestigieus kantoor te zijn, maar een 
twee jaar geleden afgestudeerde jurist die 
kantoor houdt in de voormalige sauna van 
zijn ouders in Aalten. In de tuin, waar hij re
gelmatig heerlijk in het zonnetje zijn zaken 
voorbereidt, vertelt de 26jarige Wevers met 

onvervalst Achterhoekse tongval over de 
bezuinigingen op de thuiszorg en hoe hij SP
lid en zelfstandig gevestigd jurist werd. Zo 
gedreven, dat vragen stellen amper nodig is.

Na zijn afstuderen deed Wevers alles om 
aan werk te komen. Hij stuurde zelfs open 
sollicitaties naar alle gemeenten in de wijde 
omgeving. Na een jaar vruchteloos sollici
teren besloot hij voor zichzelf te beginnen. 

Zijn eerste successen als jurist had hij toen 
al geboekt. ‘De gemeente zette niet door, 
toen ik weigerde als verplicht loopbaantra
ject kunstbloemen te vouwen zodat ik zou 
leren vroeg op te staan. En het is ze ook niet 
gelukt om me te korten op m’n bijstands
uitkering omdat ik bij gebrek aan vacatures 
open sollicitaties was gaan sturen.’ Inmid
dels heeft Wevers al diverse rechtszaken 
over het afschaffen van huishoudelijke hulp 
gewonnen van de gemeenten waar hij eerst 
solliciteerde. Breed lachend: ‘Hadden ze me 
toen maar aangenomen.’

Sinds een half jaar is Wevers actief SPlid. 
Tijdens zijn studietijd in Nijmegen leerde 
hij ROOD al kennen, toen hij zijn huisbaas 
nomineerde voor de lokale Huisjesmelker

JONGE JURIST OP DE  
BRES TEGEN GEMEENTEN 
Diverse gemeenten hebben de afgelopen maanden rigoureus 
de vergoeding van huishoudelijke hulp voor ouderen, 
chronisch zieken en gehandicapten afgeschaft of gekort. 
Onterecht, stelt mr. Kevin Wevers. De rechter gaf hem al in 
zeven zaken gelijk.

BEZUINIGINGEN HUISHOUDELIJKE HULP
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vanhetjaarverkiezing. ‘Uiteindelijk heeft 
hij die zelfs gewonnen, kun je nagaan.’ Toen 
de SPafdeling Oude IJsselstreek hem ook 
nog steunde in zijn strijd tegen nutteloze 
geldverslindende loopbaantrajecten voor 
bijstandsgerechtigden, was de lidmaat
schapskaart snel ingevuld. ‘Aalten heeft nog 
geen eigen SPafdeling, dus die proberen 
we nu van de grond te krijgen.’ Of Wevers te 
zijner tijd wel voor de SP de gemeenteraad 
in zou willen gaan? ‘Wie weet waar ik eindig, 
maar momenteel barst ik zonder dat erbij al 
van het werk.’

‘Toen ging de beerput open’
Wevers heeft het maar druk, met het 
aanpakken van gemeenten die onterecht de 
huishoudelijke hulp afgeschaft of beperkt 
hebben. ‘De moeder van de SPorganisa
tiesecretaris hier was de eerste die ik hielp 
bezwaar te maken tegen het afschaffen van 
de huishoudelijke hulp door de gemeente 
Montferland. Dat was zaak nummer 1. Zo 
kwamen we erachter dat het helemaal niet 
mag, wat Montferland doet, en ging de 
beerput open: 25 procent van de gemeenten 
wil stoppen met het vergoeden van huishou
delijke hulp. Nog meer gemeenten willen 
fors korten, nu of in de nabije toekomst. 
Toen hebben we gezegd, dit kan echt niet. 
Daardoor ging het balletje rollen en werd ik 
door de Achterhoekse SPafdelingen en de 
FNV gevraagd om te spreken tijdens infor
matiebijeenkomsten over het afschaffen van 
de huishoudelijke hulp.’ 

De gemeenten zijn zo massaal de huishou
delijke hulp op basis van de Wet maatschap
pelijke ondersteuning (Wmo) minder of niet 
meer gaan vergoeden omdat het Rijk 40 pro
cent bezuinigt op hun Wmobudget. Wevers 
kent meer dan genoeg schrijnende voorbeel
den van wat de gemeentelijke vertaling van 
die bezuiniging voor mensen betekent. ‘Bij 
een cliënt is de hulp bijvoorbeeld terugge
bracht van vijf uur naar twee uur per week. 
Hij ziet dat zijn huis niet meer voldoende 
wordt schoongemaakt en zijn vaatwasser 
maar een keer per week wordt uitgeruimd. 

Hij ergert zich mateloos aan de vaat die hem 
de hele week aan staat te staren, dus ook 
al moet hij van de dokter te allen tijde met 
twee handen zijn rollator vasthouden, hij 
gaat toch weer proberen zelf dat ding uit te 
ruimen. Hij is daardoor al twee keer geval
len. Als er niets verandert, zal hij blijven 
vallen, met alle gevolgen van dien.’

‘Alleen een keukentafelmededeling is 
niet voldoende’
De zaak van deze man loopt nog, maar in 
zeven andere zaken van Wevers heeft de 
rechter al besloten dat het gemeentelijke be
leid niet door de beugel kan. Wat gaat er dan 
mis bij al die gemeenten? Volgens Wevers 
van alles. ‘Om te beginnen mogen gemeen
ten lopende indicaties voor huishoudelijke 
hulp niet zomaar aanpassen, zoals bij deze 
meneer wel is gebeurd. Dat mag alleen na 
een uitgebreide belangenafweging en onder
zoek. Alleen een keukentafelgesprek waarin 
meegedeeld wordt dat de huishoudelijke 
hulp verminderd wordt, is niet voldoende. In 
Lochem werden in eerste instantie zelfs zon
der enig onderzoek brieven verstuurd naar 
mensen met een lopende indicatie met de 
mededeling dat de hulp was stopgezet. Daar 
zette de rechter dus meteen een streep door.’

Dan zijn er volgens Wevers ook nog gemeen
ten die in één keer voor alles en iedereen 
besluiten dat men schoonmaakhulp wel zelf 
kan regelen en betalen. ‘Dat kan echt niet. 
Schoonmaakhulp is niet algemeen gebruike
lijk. Mensen zijn vaak helemaal niet in staat 
om tegen markttarief een bedrijf in te huren 
of een schoonmaakster zelf in dienst te 
nemen. Zo stimuleer je als gemeente zwart
werken en slechte arbeidsomstandigheden. 
Huishoudelijke hulp omvat bovendien meer 
dan alleen schoonmaken en gemeenten zijn 
gewoon verplicht een voorziening met een 
aangepast tarief aan te bieden voor oude
ren, chronisch zieken en gehandicapten. 
Verwijzen naar de reguliere taxibedrijven 
mag bijvoorbeeld ook niet, men is verplicht 
tegen een lage vergoeding de regiotaxi aan 
te bieden voor mensen met vervoerspro

blemen. Mensen alleen een foldertje geven 
met de lokale schoonmaakbedrijven en dan 
zeggen dat je een algemene voorziening 
voor huishoudelijke hulp hebt gecreëerd is 
dus absoluut niet voldoende.’

Gemeenten blijken heel creatief te proberen 
het recht van cliënten op ondersteuning te 
ontduiken. Zo komt Wevers ook afwijzin
gen tegen op basis van inkomen. ‘Onzin, 
iedereen die dat medisch gezien nodig heeft, 
heeft wettelijk recht op huishoudelijke 
hulp. Op basis van de hoogte van iemands 
inkomen wordt vervolgens door het CAK, 
het Centraal Administratiekantoor, de eigen 
bijdrage bepaald. Rijke mensen betalen dus 
al de kostprijs. Ik adviseer mensen daarom 
geen inkomensgegevens aan de gemeente 
te geven, die mag je inkomen namelijk he
lemaal niet betrekken bij het bepalen van je 
recht op huishoudelijke hulp.’

Op al deze punten heeft Wevers inmiddels 
al gelijk gekregen van de rechter. Je zou dus 
denken dat de Achterhoekse gemeenten 
inmiddels massaal hun beleid aangepast 
hebben. ‘Helaas blijven ze hardnekkig 
doorgaan.’ Gelukkig zet Wevers zijn strijd 
daartegen net zo hardnekkig door. ‘Mis
schien dat ze me serieuzer zouden nemen 
als ik oud was en grijze haren zou hebben. 
Zelfs als ik inspreek bij gemeenteraden en 
ze dus gratis advies geef, luisteren ze niet.’ 
Welk advies hij dan geeft? Hoe moet het dan 
wel? ‘Ga met de cliënten in overleg. Ook al is 
het vaak al krap, bijna al mijn cliënten willen 
best minderen en kijken of het uit kan. Dat is 
de enige manier waarop je kunt bezuinigen 
als gemeente, de rest wordt afgestraft door 
de rechter. Ze moeten accepteren dat de 
zorgplicht net zo ver gaat als onder de oude 
wet. Bezuinigen is dus lastig, aangezien 
dezelfde zorg geboden moet worden met 40 
procent minder budget. Maar dat probleem 
moet je bij het Rijk neerleggen, niet bij de 
mensen die recht hebben op zorg.’ •

tekst en foto Jola van Dijk

‘Gemeenten stimuleren zwartwerken  
en slechte arbeidsomstandigheden’
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Hoe lang ben je al lid van de SP?
‘Sinds 2007. In 2006 voerde ik met uitgepro
cedeerde gezinnen in ons dorp actie voor 
het generaal pardon en werd ik gevraagd  
om actief te worden voor de PvdA. Toen 
realiseerde ik me dat de SP me meer ligt.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘De redding van de bibliotheek in Sint 
 Nicolaasga. Met maar twee SP’ers zwen
gelden we het protest tegen de dreigende 
sluiting aan en binnen de kortste keren deed 
het hele dorp mee. Er werden handteke
ningen opgehaald, schoolkinderen maakten 
tekeningen en toen we dat hele pakket 
gingen aanbieden stond, in de stromende 
regen, het dorpsplein bomvol en hief een 
gelegenheidskoor zomaar ineens een zelf
geschreven bibliotheeklied aan.’

 › Dus Friezen zijn niet zulke stugge 
mensen.
‘Welnee, dat beeld klopt niet. Tijdens de 
verkiezingscampagne dit voorjaar hebben 
de Friezen ook echt samen de schouders 

eronder gezet. De aftrap was een feestje, 
met een optreden van Bots en een flashmob. 
Daarna trokken mensen uit alle afdelingen 
de hele provincie rond om elkaar te helpen 
bij lokale campagneactiviteiten.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Ik ben vrijwilliger voor Staatsbosbeheer in 
Gaasterland en ik speel saxofoon bij Bigband 
Cue. Ik heb het conservatorium gedaan, 
maar daarna ben ik gaan varen, met een 
zeilschip. Al die jaren stond mijn sax ergens 
in een hoekje, tot ik weer de kriebels kreeg. 
En hoe! Donderdag, mijn repetitieavond, is 
heilig. Maar het allerleukste is optreden. Dat 
doen we regelmatig, en in november geven 
we een jubileumvoorstelling in Theater 
Sneek.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Camerig, in het prachtige ZuidLimburgse 
heuvellandschap. Je kunt er fantastisch 
lopen, buiten de gebaande paden en ver weg 
van het asfalt.’ •

DE WERELD VERBETEREN, GEZELLIG!

Hillie de Koe (50) uit  
Lemmer is medewerker van 
de SP Statenfractie Fryslân 
en drijvende kracht achter 
de werkgroep Friese Meren. 
Een aanpakker, die houdt van 
gezelligheid. ‘Als je bezig bent 
de wereld te verbeteren, moet 
je het wel een beetje leuk ma
ken. Dus na een actie ben ik 
altijd wel in voor een terrasje.’ 
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een terugblik van vier journalisten op de 
succesvolle strijd van bewoners voor het 
behoud van hun buurt, het Noordenberg
kwartier in Deventer. Een heel aangenaam 
boek, waarin niet alleen ingegaan wordt op 

WIE Sadet Karabulut (1975), woordvoerder Sociale 
Zaken, Wonen en Integratie namens de SP in de 
Tweede Kamer

LEEST Handel dapper: Lessen uit de strijd om 
betaalbaar wonen in Deventer. Nico Haasbroek, 
Ton van Dijk, Han van der Horst en Jutta Chorus 
(uitg. Oostenwind)

SADET KIJKT
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de persoonlijke verhalen van deze buurt, 
maar ook meer algemeen op de geschiedenis 
en de vooruitzichten van volkshuisvesting, 
verzet van onderop en democratisering. 
Door de vele foto’s is het een heel rijk en 
leuk boekwerk en heb ik zin gekregen om 
het Noordenbergkwartier een keer zelf te 
bezoeken.’

 › Wat heeft het meeste indruk op  
je gemaakt?
‘Dat die bewoners uit het Noordenberg
kwartier sinds de jaren zeventig met zoveel 
inzet en professionaliteit hebben gestreden 
om betaalbare woningen te krijgen en hun 
buurt ook echt als hun buurtje te behou
den. Ze zijn erin geslaagd om anderen te 
betrekken bij hun strijd, van lokale media 
tot ingenieurs, en samen met een haalbaar 
en betaalbaar alternatief gekomen. Dankzij 
hun doorzettingsvermogen is het ze uitein
delijk gelukt om de sympathie te winnen 
en de bureaucratie te verslaan. Die kennis 
en ervaring willen ze delen met betrokken 
burgers in buurten in heel Nederland met 
dit boek en het Handel Dapper Manifest. Zo 
inspirerend!’

 › Strijd loont dus?
‘Absoluut, en dat niet alleen. Het is nood
zaak. Door Europese en nationale politiek 
wordt de invloed van mensen om wie het 
gaat steeds kleiner. Sinds de parlementaire 
enquête naar volkshuisvesting zijn huur
dersbelangen wel weer in de belangstelling 
komen te staan. Lang niet overal wordt met 
hen overlegd. En zelfs als ze formeel mee 
mogen praten, betekent dit heel vaak niet 
dat ze ook serieus genomen worden en als 
gelijkwaardige partner ideeën aan mogen 
dragen. Verzet is nu harder nodig dan ooit, 
want je ziet wereldwijd dat mensen met lage 

inkomens uit buurten op mooie locaties 
worden gejaagd.’

 › Waarom is voor jou specifiek  
buurtverzet zo belangrijk?
‘De buurt is de basis van het samenleven. 
Wanneer je het hebt over de wereld verbe
teren – van wonen en integratie tot bijvoor
beeld zorg – begint dat vanuit je buurt. Je 
ziet echt het verschil tussen buurten die 
bureaucraten hebben laten verpauperen en 
buurten waar de mensen zelf aan het roer 
staan en waar wel geïnvesteerd wordt. In het 
Noordenbergkwartier was de sociale cohesie 
daardoor zo sterk, dat ze geen betaalde 
maatschappelijk werkers nodig hadden. 
Ze organiseerden die activiteiten zelf al. 
Maar, zoals ook uit het boek blijkt, het blijft 
belangrijk om door te gaan met vechten en 
samenwerken. Ook in het Noordenberg
kwartier probeert een woningcorporatie die 
het verprutst heeft de gevolgen nu af te wen
telen op de bewoners: met enorme huurver
hogingen, slecht onderhoud en verkoop van 
sociale huurwoningen.’ 

 › Je klinkt niet heel positief over 
woningcorporaties
‘De politiek heeft besloten de corporaties in 
handen van managers te geven. De manier 
om dat te veranderen is het heft weer meer 
en met elkaar in eigen hand te nemen. Het 
hele corporatiemodel is volgens mij niet heel 
erg toekomstbestendig. Laten we nadenken 
over nieuwe concepten als wooncoöperaties 
en verenigingen. Volgens mij moet je de 
volkshuisvesting teruggeven aan de bewo
ners en ze dan ook echt de mogelijkheden 
geven. Niet alleen als het je uitkomt of op 
papier.’ •
tekst Jola van Dijk

‘BUURTVERZET     
 HARDER NODIG  
 DAN OOIT’
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

PAUL SERTO
In mei was ik samen met Gonnie Oosterbaan 
op de vakbondsbijeenkomst in De Moed. Ik 
werk zelf in de thuiszorg en met nog andere 
collega’s en actievoerders vormen wij Wij 
zijn de Thuiszorg! regio Utrecht. Wij zamelen 
geld in voor het gezin van onze omgekomen 
thuiszorgcollega Paul Serto uit Lopik. Paul 
raakte vermist in de bergen in Slowakije, 
afgelopen augustus. Na 2 dagen wilden de 
Slowaakse autoriteiten de zoekactie stoppen, 
vanwege geldgebrek. Door tussenkomst van 
de Nederlandse ambassade, die Pauls familie 
verzekerde dat zij zich over de kosten geen 
zorgen hoefden te maken, werd de zoekactie 
met helikopters voortgezet. Op zondag
morgen 10 augustus werd Paul na 3 dagen ge
vonden. Hij was uitgegleden en in een  ravijn 
gevallen. Na zijn begrafenis kreeg Pauls 

miljard deelt door 17 miljoen, dan kom je 
per  Nederlander uit op bijna 650 euro aan 
verspild belastinggeld. Benieuwd hoe dat 
straks gaat aflopen met het prestigeproject 
van de JSF!

Truus Jonker, Nijkerk

vrouw Ankie echter toch een rekening uit 
Slowakije voor de inzet van de helikopters: 
7.600 euro! We hebben al eerder geld voor 
ze opgehaald en we hebben op de vrijmarkt 
gestaan. Bij de bijeenkomst spraken we Emile 
Roemer aan met de vraag of we dat in  
De Moed ook mochten. Natuurlijk mocht 
dat. Emile liet me op het podium mijn 
 verhaal doen, en na de pauze gaf Paul 
Ulenbelt ons kannetje de rijen door. Veel 
lieve keien van mensen gaven met een gul 
hart: 356 Euro bleek de opbrengst! Vanaf 
hier: nogmaals heel hartelijk dank voor al die 
gulle gevers! En mochten er nog meer gulle 
gevers in spé zijn: het bankrekening nummer 
is NL 90 ASNB 0709 0986 42.  
Dank bij voorbaat.

Elly Manschot, Nieuwegein

FYRA-DEBACLE
Alle waarschuwingen ten spijt hebben 
 Tineke Netelenbos en Gerrit Zalm het 
pres tigeproject van de HSL destijds toch 
door gezet. Zij hebben nu aan de parle
mentaire enquêtecommissie wel wat uit te 
leggen. Want als je de kosten daarvan ad 11 

@PaulusJansenSP 28 april: ‘bijzonder: 
Cor Verkade #vastgoedbelang pleit voor 
“vrije sector studentenwoningen”. Welke 
student kan meer dan €711/maand 
betalen? #raad030’

@paululenbelt 22 mei: ‘Bos (PvdA) 
koopt een bank op. Dijsselbloem (PvdA) 
verkoopt hem uit. Verlies is ca 7 miljard. 
Dat is diefstal. Stelen van het volk.’

DAT JE  
’T WEET



31TRIBUNE juni 2015

De winnaar van mei is E. Okx-Morais uit Purmerend. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 1 juli 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN MEI 2015

CRYTPOGRAM
Horizontaal
7) Europarlementariër 10) Tekortschieten 12) Oorzaken 13) Malloten  
14) Maia 16) Vechtjas 17) Knot 18) Ander 19) Sparren 20) Oord.

Verticaal
1) Zusterschip 2) Cocktailjurk 3) Waarneemster 4) Glas 5) Beginletter  
6) Stationcar 8) Rangeerder 9) Aflossen 11) Commando 15) Ik.

NUMMERPLAATJE

He
nr

y 
en

 L
uc

as
, ©

 F
LW

 2
01

5

SPIRAALTJE

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3 4 5 6 7

8 9 

10 

11 

12

13 14  

15 16  

17 18  

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Horizontaal
8 ‘Mag ik een uitvaart van u?’ (18) - 10 Er kan niets mis 
tijdens de mis, dankzij de AIVD. (17) - 11 De partijen 
hebben toegestemd. Het is als muziek in de oren. (15)  
13 Speuren gebeurt achteraf. (8) - 14 Staat van de kip. (6) 
15 Speelgoedautootje? (4) - 16 Dit kasteel mag nog best 
vuur spuwen. (10) - 17 Als de paus er op zit, is hij heilig. 
(5) - 18 Op het negende uur geeft het, wederom, licht. (4)

Verticaal
1 Zit er gif in? Dan moet hij leeg. (5) - 2 Visite trekt een 
sprintje voor binnenkomst. (7) - 3 Apothekersassistente? 
(13) - 4 Groep toendrakippen. (12) - 5 Gemeente met 
vaart. (11) - 6 Sleutel tot het hele universum. En uw 
flessen natuurlijk. (11) - 7 ‘Pisces giganticum habemus 
capturam!’ (12) - 9 Organiseer met tussenpozen, maar 
doe het ‘zozo’. (10 en 5,5) - 12 Snot van de kaars halen. 
(7)

SPIRAALTJE 

Anagrammatica! Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 10-letter 
woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele letters van de 
omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats vervolgens een 
woord van 11 letters op de onderste regel, volgens de omschrijving onder ‘2’. 
Volg de spiraal: het derde woord gaat van onder naar boven, dan rechts-naar-
links etc. Iedere laatste letter van een woord is de beginletter van het 
volgende. 4 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
Miisschien dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: zolang 
het een Nederlands woord is en u alle letters uit de omschrijving gebruikt, 
mag dat gewoon. 
Veel plezier! 

Diagram

S N

E S

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Anagrammatica! Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 10-letter woord 
dat samengesteld kan worden uit alle individuele letters van de omschrijving onder 
‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats vervolgens een woord van 11 letters op de 
onderste regel, volgens de omschrijving onder ‘2’. Volg de spiraal: het derde woord 
gaat van onder naar boven, dan rechts-naar-links etc. Iedere laatste letter van een 
woord is de beginletter van het volgende. 4 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
Miisschien dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: zolang het 
een Nederlands woord is en u alle letters uit de omschrijving gebruikt, mag dat 
gewoon. Veel plezier!

1 Eis Oog Luxe
2 Orakelt Boos
3 Malse Venen
4 Ferme Bons
5 Sust Bief
6 Dans Lal

OMSCHRIJVINGEN
7 Onedel
8 Steno
9 Kast
10 Mis
11 Em (afk.)

Δ (Griekse hoofdletter ‘Delta’)
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Rond augustus begint het hele spektakel weer: de introductieweken. Elk jaar 
verhuizen duizenden jongeren naar allerlei plekken in het land, op zoek naar 
wat hen interesseert. Voor de studie echt begint, kennen veel plaatsen een 
introductieperiode waarin aanstaande studenten kennismaken met het dorp of 
de stad en alles wat daar te doen is. Een perfecte gelegenheid om ze kennis te 
laten maken met ROOD en de SP! ROOD wil alles uit de kast trekken om deze 
aanstormende studenten te bereiken. Ga dus ook aan de slag in je eigen afdeling. 
Heb je hulp of materiaal nodig? Stuur dan een mailtje naar rood@sp.nl 
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50PLUSBEURS
KOM HELPEN
De zeer goed bezochte 50PlusBeurs in 
de Jaarbeurs in Utrecht is dit jaar van 
15-19 september. Zoals elk jaar heeft de SP 
een grote kraam op de beurs. Met Kamer-
leden, leden van ROOD, jong in de SP, en 
vrijwilligers is het altijd een gezellig evene-
ment. Wilt u ook meehelpen? Meld u dan bij 
Jean Rouwet, coördinator van de SP-kraam. 
 jean.rouwet@tomaatnet.nl
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50PLUSBEURS
KOM HELPEN

IN DIT NUMMER

Arnold Merkies
‘De Amerikanen vragen inmiddels: 
Waar is Europa in godsnaam  
mee bezig?’

6

Zomer in Zeeland
Mosselen en oesters, maar:  
‘Zeeuws meisje bestaat niet’

16

SP-ledendag
Gezelligheid troef in Burgers’ Zoo

20

Affaire
Het schandalige verhaal  
van Loes Tillemans

40

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Het belastingstelsel: 
eerlijker en groener
De discussie over een nieuw belasting-
stelsel ligt weer open. We kunnen een 
socialer en groener belastingstelsel nu 
tot inzet van de volgende verkiezingen 
maken.
Nederland is daar wel aan toe. We  hebben 
een goed werkend belasting stelsel nodig 
om onze zorg, het onderwijs en de infra-
structuur te verbeteren en onderhouden. 
Maar dan moet het wel eerlijker. Nu komt 
er te veel geld terecht bij mensen die het 
niet nodig hebben. De grootste bedrijven 
en de mensen met de hoogste vermogens 
betalen amper belasting. Ons huidige 
 stelsel maakt de ongelijkheid in Neder-
land dus groter.  

In de aflopen twintig jaar zijn de  belas-
tingen op kapitaal steeds verder ver-
laagd. De rekening is verschoven, van het 
 belasten van kapitaal naar het belasten 
van arbeid. En dat is niet alleen slecht 
voor werknemers, die steeds meer 
 belasting zijn gaan betalen. Maar ook  
voor de werkgelegenheid in ons land. 

Wij willen juist dat lage en midden-
inkomens profiteren van een nieuw 
 belastingstelsel. De SP verzet zich daarom 
tegen een nieuwe verhoging van de btw. 
Die pakt desastreus uit voor de mensen 
met de laagste inkomens, desastreus voor 
kleine ondernemers en desastreus voor de 
economische groei in ons land.

Een nieuw stelsel moet eerlijker, een-
voudiger en groener zijn. Wij willen de 
subsidie op villabezit afschaffen en de 
achterdeurtjes om belasting te ontwijken 
dichtgooien. En in plaats van de belasting 
op arbeid steeds verder te verhogen – zo-
als dit kabinet al jaren doet – willen wij de 
lasten voor werknemers verlagen en die 
van de grootst vermogenden verhogen. 

Leuker kunnen wij het niet maken,  
wel socialer!

Actueel
Griekenland: ‘Feitelijk voeren  
we dezelfde strijd’

4

13 Uitgelicht: ‘Haagse Mart’ onder druk 14 De nieuwe SP-senatoren 
27 Pgb’s: Hoe Maastricht de chaos omzeilt 28 Vmbo: Waartoe leidt de 
zoveelste onderwijsherziening? 30 Utrecht: SP-wethouder in stoelendans  
om betaalbare woningen 34 Basisinkomen: ‘Sympathiek idee, maar de 
rekensom klopt niet.’ 36 Wat onze Kamerleden meenemen op vakantie  
38 Matthäus Passion van de kleine man 43 Moed-debat: Een hoop ellende 
voor 1 kopje koffie per week per burger 44 LinksVoor: Ami Gest knuffelt 
varkentjes

10 tot 12 en 23 tot 26 Nieuws 45 Brieven 46 Puzzel  
48 Theo de buurtconciërge
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SYRIZA, DE PARTIJ VAN DE GRIEKSE PREMIER 

TSIPRAS, maakt in het Europees Par-
lement evenals de SP deel uit van de 
fractie  Verenigd Links (GUE/NGL). En dus 
krijgt Dennis de Jong wel eens wat ‘intern 
 mate riaal’ van zijn Griekse collega’s toe-
geschoven. Zoals laatst, toen de SP-Euro-
parlementariër een Syriza-voorstel onder 
ogen kreeg dat meer belastingheffing 
behelsde bij de grootste Griekse bedrijven – 
de spreekwoordelijke oligarchen dus. Maar 
het plan ging niet door. Het mocht niet van 
de ‘trojka’ (Europese Commissie, Europese 
Centrale Bank en IMF). Omdat het niet 
genoeg op zou leveren. ‘Bizar’, zegt Dennis 
de Jong. ‘Waar de Grieken zaken proberen 
te veranderen en een behoorlijk vergaand 
hervormingsvoorstel doen, houdt het Euro-
pese establishment het tegen. Nog zoiets: de 
bestrijding van corruptie, een belangrijk on-
derwerp, ook voor ons als SP. Diezelfde troj-
ka had hiervoor speciaal voor Griekenland 
een taskforce ingesteld. Maar die taskforce 
heeft helemaal niets bereikt, omdat ze niet 
wilden investeren in juristen, rechters en 
dergelijke. En nu zegt de Griekse minister: 
“Ja, ik wil de fraude hard aanpakken. Maar 
hoe moet ik dat doen, als mijn diensten en 
mijn ambtenaren worden wegbezuinigd?” 
Kortom: nu héb je eindelijk, voor het eerst, 

Hoe star en lui zijn de Grieken? Dat valt nogal mee, getuige  
de hervormingsvoorstellen die Tsipras en de zijnen zelf  
deden. Het was Europa dat niet wilde. Achter de coulissen van 
 hervormingsvoorstellen, terugbetalingen en een eventuele 
Grexit speelt zich een strijd af tegen Brusselse onderwerping 
en totale armoede. En voor democratie.

een Griekse regering die wil afrekenen met 
die cultuur, en nu krijgen ze de kans niet van 
Europa.’ De Jong wordt dan ook behoorlijk 
kwaad als hij verhalen hoort over “die luie, 
profiterende Grieken”. ‘Het punt is, dat deze 
Griekse regering niet meegaat in datgene 
waar de vorige regering wel in meeging, 
namelijk in het door de Europese financiële 
instanties bepleite idee van Griekenland als 
proeftuin voor een neoliberaal experiment. 
Waar het mes gezet wordt in bijvoorbeeld de 
vakbeweging en de sociale voorzieningen. 
Terecht heeft de huidige regering daarvoor 
bedankt. Ook in Griekenland zijn er name-
lijk mensen die niet kunnen werken, ook in 
Griekenland moeten ouderen kunnen leven. 
Riante pensioenen, zeg je? Nou, juist Tsipras 
kondigde maatregelen aan om vroegtijdige 
uittreding te beperken.’ 

Topprioriteit
Tegen de achtergrond van al die spoed- en 
crisisoverleggen van de eurogroep, de 
zoveelste bespreking met Merkel en Juncker, 
het Griekse referendum (dat bij het ter perse 
gaan van deze Tribune nog niet gehouden 
is) en de mogelijke Grexit, formuleert Den-
nis de Jong voor nu één topprioriteit. ‘Als 
 Europa moeten we koste wat kost voor-
komen dat miljoenen mensen aan hun lot 

worden overgelaten. En wel los van alle po-
litieke overwegingen. Ik bedoel, de Griekse 
bevolking staat zo dicht bij ons, hun land is 
zo dichtbij. Willen wij dat daar geen sociale 
voorzieningen zijn, geen werk? Willen wij 
dat mensen met kanker daar niet meer 
behandeld worden, omdat ze geen geld meer 
hebben voor de ziektekostenverzekering? 
Zulke situaties komen nu al voor, écht. Je 

‘STRIJD NIET ALLEEN 
AAN DE GRIEKEN 
OVERLATEN’

Februari, demonstratie  
op de Dam in Amsterdam

ACTUEEL
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Staatssecretaris Van Rijn mag van een 
meerderheid van de Tweede Kamer blijven 
zitten, als eerst verantwoordelijke voor de 
uitbetaling van de pgb-gelden. Zoals bekend 
is tegenwoordig de SVB de uitvoerder van de 
geldverstrekking in het kader van het pgb. 
Ondanks alle waarschuwingen dat de SVB 
niet klaar was om deze taak per 1 januari jl. 
op zich te nemen, zette de staatssecretaris 
toch door. Het werd een echec. Meerdere 
malen informeerde hij de Kamer verkeerd 
en nu, in juli, zijn de problemen nog steeds 
niet opgelost.

Lord Carrington trad ooit af omdat hij als 
minister van Buitenlandse Zaken van het 
Verenigd Koninkrijk niet op de hoogte was 
van de plannen van de Argentijnse regering 
om de Falklandeilanden aan te vallen. De 
inlichtingendienst had duidelijk gefaald. 
De Engelsen werden volledig verrast door 
de aanval. Carrington trok zijn conclusies 
en trad af. De Carrington-doctrine was 
geboren. 
Ministers zijn altijd verantwoordelijk: zowel 
wanneer ze iets niet weten en daardoor 
verkeerd handelen, alsook wanneer ze iets 
wel weten en niet goed handelen op basis 
van die kennis.

In ons land kennen we sinds Paars de sorry-
democratie: falende bewindslieden komen 
naar de Kamer, zeggen sorry en Kamer en 
kabinet gaan over tot de orde van de dag.
In het normale intermenselijke verkeer is 
het aanbieden en aanvaarden van excuses 
de normaalste zaak van de wereld. Maar dat 
normale intermenselijke verkeer is niet te 
vergelijken met het verkeer tussen Kamer 
en kabinet. De Kamer, de volksvertegen-
woordiging, is immers controleur van de 
 regering en dient erop te kunnen vertrou-
wen dat de informatie van het kabinet 
aan de Kamer correct is en dat bewinds-
lieden het juiste doen. Het gaat niet om de 
persoon, het gaat om de bewíndspersoon; 
het gaat om het ambt en de geloofwaar-
digheid van de regering. Daarom had Van 
Rijn moeten opstappen of moeten worden 
 weggestuurd.

Sorry-democratie

Maar chantage met welk doel? Om de 
Grieken te dwingen in de pas te lopen, zegt 
Dennis de Jong. Hij haalt het vorige maand 
verschenen zogenaamde ‘5 Presidents Re-
port’ aan, waar Europese Commissie-voor-
zitter Juncker een dikke vinger in de pap in 
heeft gehad. Om de Europese economische 
en monetaire unie te ‘voltooien’ moeten vol-
gens dit ‘report’ zaken als lonen en arbeids-
markt nog strakker in lijn met de Brusselse 
agenda komen te liggen. Gewoon onder-
worpen aan Brussel dus, nog meer dan nu al 
het geval is. ‘Het Europese establishment is 
er als de dood voor dat Griekenland de EU 
zou verlaten. Want als het land zonder euro 
zou slagen en dus zou laten zien dat je nee 
kunt zeggen tegen het Brusselse dictaat, dan 
schept het daarmee een precedent voor lan-
den als Spanje, Portugal en ook Italië. Maar 
hetzelfde geldt voor het niet voldoen aan 
neoliberale eisen, ook dat kan andere landen 
inspireren. Daarom wordt Tsipras door het 
establishment zo hard aangepakt. Hoogste 
tijd dus dat we de strijd voor democratie niet 
aan de Grieken overlaten, maar ook onszelf 
laten horen. Feitelijk voeren we dezelfde 
strijd: voor democratie.’ •

tekst Rob Janssen
foto Kick Smeets / Hollandse Hoogte ©

 

zou verwachten dat de EU niet zou toelaten 
dat een van de lidstaten in diepe armoede 
wegzinkt. Helaas heb ik Juncker nog niets in 
die richting horen zeggen. In plaats daarvan 
draait hij de geldkraan steeds verder dicht.’ 
Zelfs de gelden die Griekenland krijgt voor 
de opvang van vluchtelingen zouden in 
gevaar zijn. ‘Pure chantage door de Europese 
Commissie is het.’ Jan Marijnissen

‘Als  Europa 
moeten we 
koste wat kost 
voorkomen  
dat miljoenen  
mensen aan 
hun lot worden 
overgelaten’
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‘OP DE LAGERE SCHOOL verzon ik een soort 
mini-economie, waarbij alle leerlingen in de 
klas spelletjes organiseerden. Als betaalmid-
del dienden platte steentjes die je rondom 
het schoolplein kon vinden. Op een gegeven 
moment ging iedereen die steentjes zoeken 
en kwamen ze met handenvol aanzetten. 
Alle kasten lagen vol met platte steentjes. 
Kreeg je dus inflatie, hahaha! Maar goed, 
mijn spel liep helemaal uit de hand en de 
leraar werd er knettergek van. Voor de rest 
was ik wel een rustige, aardige jongen op 
school, denk ik.’

Zijn vroege interesse voor economie werd 
gewekt door zijn vader, die hoogleraar 
econometrie was aan de Vrije Universiteit in 
Amsterdam. Na het atheneum in Heemstede 
koos Arnold echter voor een studie econo-
mie. ‘Met economie had ik het gevoel dat ik 
meer kanten op kon, dat het wat breder was.’ 
Lachend: ‘En ja, ik wilde eigenlijk ook wel 
iets anders gaan doen dan mijn vader.’

 › De Zweeds-Amerikaanse natuurkun-
dige Max Tegmark heeft de economische 
wetenschap ooit ‘intellectuele prostitutie’ 
genoemd. Zul jij wel onzin vinden.
‘Ha, interessant! Ik voel wel wat die stelling 
beoogt te zeggen. Kijk, van wetenschap ver-
wacht je dat ze de wereld neutraal beschrijft. 
Theoretisch gezien is dat ook wel de intentie 
van de economie. Maar in de werkelijkheid 
zie je toch dat de economie heel sterk beïn-
vloed wordt door andere krachtenvelden, 
bijvoorbeeld de politiek. Waarom? Omdat 
economie ook vaak gaat om verdeling van 
de macht en welvaart. Helaas zie je vaak dat 
economen dan een politieke kant kiezen en 
dus geen neutrale, objectieve wetenschap-
pers meer zijn. Economie is zeker een mooie 
wetenschap, maar anders dan bijvoorbeeld 
natuurkunde en wiskunde, waarbij je 

laboratoriumachtige proeven kunt doen. In 
de economie wordt juist veel met aannames 
gewerkt. Dan kan het nog steeds een waar-
devolle wetenschap zijn, maar veel mensen 
realiseren zich niet dat al die modellen echt 
maar modellen zijn, bedoeld om de wereld 
beter te begrijpen. Op een gegeven mo-
ment gaan economen die modellen zien als 
werkelijkheid. Gebeurt heel vaak. Bovendien 
is niet alles meetbaar. Als jij investeert in de 
gezondheid van mensen, in onderwijs, of 
in een goede leefomgeving, dan kun je niet 
altijd meten wat de voordelen zijn. Sommige 
economen zijn geneigd om alleen te kijken 
naar dingen die meetbaar zijn. Maar uitein-
delijk verhoogt het wel degelijk de welvaart 
als je investeert in gezondheidszorg.’ 

 › Kreeg je tijdens je studie dan spijt van je 
keuze?
‘Dat niet. Maar ik kreeg tijdens mijn studie 
wel vaker een gevoel van: het klopt niet. 
De effecten waar ik het zojuist over had 
benoemt men wel, maar men doet ze af 
als bijzaak. Kijk, als jij van mij iets koopt, 
hebben wij een goede deal als wij twee er 
beter van worden. Maar een derde kan er 
nadeel van hebben, in die zin dat bijvoor-
beeld het milieu wordt vervuild. Ook werd 
er vaak van uitgegaan dat we er allemaal op 
vooruitgaan, wanneer iedereen voor zich-
zelf de beste keuze maakt. Het zogeheten 
prisoner’s dilemma dat laat zien waarom dat 
niet altijd het geval is, werd wel beschreven 
maar vervolgens werd er niets mee gedaan. 
Belastingontwijking is zo’n typisch voor-
beeld. Een land dat bedrijven wil lokken met 
lage belastingen kan een ander land ertoe 
brengen om nóg lagere belastingen in te 
voeren. Zo concurreer je elkaar weg, met als 
eindresultaat dat straks alle landen geen of 
nauwelijks belasting meer heffen. En dat be-
tekent: geen geld meer voor zorg, scholen en 

infrastructuur. Tijdens mijn studie werden 
die aspecten weliswaar allemaal benoemd, 
maar ze werden als iets marginaals gezien. 
Ik vond dat bezwaarlijk.’

 › En op een gegeven moment vond jij het 
genoeg? 
‘Nou, ik ben eerst een heel andere kant op 
gegaan. Ik ging in de automatisering, wat 
toen erg in opkomst was. Ik vond het heel 
boeiend deel te zijn van iets wat in ontwik-
keling was. Let wel: toen ik ermee begon was 
er nog geen internet. Ik dook in zaken als 
multimedia en e-commerce, de handel over 
internet. Ik sprak destijds met mensen die 
zeiden: “Handel over internet? Hooguit een 
boek of een cd.” Ha, moet je nu kijken: álles 
gaat over internet! Maar goed, in het jaar 
2000 knapte de internetzeepbel. Ik moet 
zeggen dat ik daar toen nog helemaal niks 
van begreep. Nu wel. Die zeepbel had nau-
welijks te maken met het feit dat er te veel 
optimisme was, maar wel met de financiële 
markten. Daar was ik toen nog niet zo mee 
bezig als nu. Nu doorzie ik veel beter hoe 
de mechanismen werken. Internet was toen 
heel veelbelovend, er was veel te veel geld 
in de markt en dat moest ergens heen. Dat 
leidde ertoe dat aandelen in ICT-bedrijven 
steeds meer waard werden. Die stijgende 
prijzen trokken weer nieuw kapitaal aan. Zo 
kreeg je een opgaande spiraal, met waardes 
die uiteindelijk niets meer met de realiteit te 
maken hadden. Een fenomeen dat we bijna 
vier eeuwen geleden al tegenkwamen in de 
vorm van de tulpenmanie. We lijken er in al 
die eeuwen weinig van te hebben geleerd. 
Intussen had ik last gekregen van RSI, stopte 
ik met werken in de automatisering en 
ging ik me heroriënteren. Ik werd in die tijd 
ook lid van de SP. Het was in de tijd van de 
opkomst van Fortuyn. Het viel me boven-
dien op dat het gehele politieke spectrum 

ARNOLD MERKIES

‘EN OF WE WINST BOEKEN!’
Drie jaar is hij nu Tweede Kamerlid voor de SP en opereert hij als woordvoerder 
Financiën. Hoogste tijd dus voor een gesprek met Arnold Merkies (46) en 
zijn strijd voor meer transparantie in de wazige wereld van de internationale 
banken, de ongrijpbare miljardenstromen en de witte vlekken van de economie 
als wetenschap. 
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naar rechts was opgeschoven. Met een groep 
actieve SP’ers begonnen we de kerngroep 
Amsterdam Oud-West. En in 2006 begon ik 
met mijn werk bij de Kamerfractie.’ 

 › En dan binnen een jaar knapt er weer 
een zeepbel, maar dan op nog veel grotere 
schaal: de kredietcrisis. Hoe heb jij die 
ervaren?
‘Als een zeer onwerkelijke tijd. Ik verbaasde 
me erover hoe groot het probleem was 
en hoe weinig nieuws het op dat moment 
haalde. Er werd nauwelijks over gesproken. 
Het meest frappante vond ik het eerste 
debat over de kredietcrisis. Nou, dat debat 
werd een teleurstelling. Het had totaal geen 
urgentie bij de minister, noch bij de andere 
partijen. In het publiek zat welgeteld één 
man. Dat was ikzelf. Totdat de zakenbank 
Lehman Brothers omviel. Toen was ineens 
alles anders. Terwijl er daarvoor al heel 
wat was gebeurd! Als SP hadden wij een 
jaar eerder al aan de bel getrokken over 
de Amerikaanse subprime-hypotheken 
(die Amerikaanse banken op grote schaal 
hadden verstrekt, maar die nooit konden 
worden terugbetaald –red.). Antwoord van 
het kabinet: “Als die problemen er al zijn, 
dan doet De Nederlandsche Bank daar 
onderzoek naar.” Nooit geweten wat voor 
onderzoek ze dan deden, maar goed. Het 
was voor velen de ver-van-mijn-bedshow. 
Zeer ten onrechte! Want de financiële sector 
was toen al enorm internationaal geworden, 
wat maakte dat iedereen steeds afhankelij-
ker van elkaar was geworden. Het kapitaal 
was footloose geworden, vrij verplaatsbaar. 
Hetgeen het kapitaal zelf machtiger maakt, 
omdat het verschuifbaar is naar landen die 
er een gunstig regime voor hebben. Men zag 
dus enkel de voordelen van de internationa-
lisering. Maar, sorry hoor, als je ziet wat er 
nou precies rondom die kredietcrisis is ge-
beurd, dan hadden we dat al meerdere keren 
eerder gezien. Ik noem de crisis in Zuidoost-
Azië in 1997, de ‘Savings and Loans-crisis’ 
in de jaren tachtig en negentig en diverse 
malen een beurskrach. Het waren bekende 
fenomenen.’

 › En dan ook nog diverse financiële schan-
dalen, bijvoorbeeld met Bernard Madoff 
in de VS en Nick Leeson van de Barings 

Bank, die de zaak voor miljarden flesten. 
‘Ja, en wat ik dan altijd zo apart vond, is dat 
het altijd één man was. Geloofde ik nooit. 
Voor zo’n grootschalige fraude heb je meer-
dere mensen nodig; er gelden bij banken 
altijd ‘checks and balances’. Bij mij gaat bij 
zulke dingen altijd een belletje rinkelen. 
Neem de Griekse banken. Wat ik eigenlijk 
heel gek vind, is dat ze nog bestaan. Er werd 
onlangs gemeld dat mensen een miljard 
euro per dag van de bank halen; en er zijn al 
vele tientallen miljarden weg. En dan zegt 
De Nederlandsche Bank: in de kern zijn het 
heel gezonde banken. Geloof ik niks van. 
Die banken hebben vast de beste intenties, 
maar onder deze omstandigheden kunnen 
ze gewoon niet voortbestaan. Ik bedoel: wie 
gaat er momenteel nou geld uitlenen aan 
Griekse banken?’

 › Ik. Tegen 12 procent rente bijvoorbeeld. 
Dat is toch juist wat talloze banken gedaan 
hebben?
‘Klopt. Maar waar het nu om gaat, is dat ik 
denk dat die banken er veel slechter voor 
staan dan je ziet. Ook dat zou geen unicum 
zijn. Die IJslandse bank bleek er ineens ook 
veel slechter voor te staan dan iedereen 
dacht. DSB ook; daar werd toen de hele bank 
opgedoekt. Maar met de Griekse banken 
gebeurt dat niet, omdat de belangen veel 
groter zijn.’

 › De Grieken hebben de zaak toch gewoon 
besodemieterd?
‘Correctie: de vroegere Griekse regering 
heeft de zaak besodemieterd. Maar ook 
als ze dat niet gedaan had, was het land in 
grote problemen gekomen. Ook als Lehman 
Brothers er niet was geweest, was er een 
kredietcrisis geweest. Kijk, er is er altijd één 
de eerste. Maar het fenomeen is natuur-
lijk veel dieper. Griekenland was, net als 
andere Zuid-Europese landen, altijd al een 
arm land. Natuurlijk speelde corruptie een 
rol. De Griekse regering heeft over de rug 
van haar eigen volk dat corrupte bewind 
gevoerd. En met de cijfers gerommeld, 
overigens met hulp van zakenbank Goldman 
Sachs. Maar ook hier was weinig oog voor. 
En ook hier stelden we vragen over. Werd 
door toenmalig minister Zalm bijzonder la-
coniek op gereageerd. Die zei: “Als daardoor 

de cijfers hoger zijn, dan betalen ze ook een 
hogere bijdrage aan Europa.” Écht waar. Ja, 
als je er zó naar gaat kijken… Ik vind: als je 
binnen de EU afspraken maakt moeten de 
cijfers ook goed zijn.’

 › Maar hoe kan het dan dat niemand het 
Griekse gerommel in de gaten had?
‘Goeie vraag. Wat het zou kunnen zijn, is dat 
de statistieken in de afzonderlijke landen 
heel verschillend zijn. Wil je betere cijfers, 
dan betekent dat vaak ook dat landen aan 
bedrijven meer moeten vragen. Dan wordt 
vaak gezegd: oh jee, meer administratieve 
lasten. Echt zo’n mantra van rechts. Het 
Europese statistisch bureau Eurostat was 
hierdoor niet goed in staat goede cijfers te 
produceren. De enige manier waarop we 
erachter kwamen dat de Grieken rommelden 
met de cijfers was dat de Griekse regering er 
zelf mee naar buiten kwam.’

 › Maar gerommel met cijfers was toch niet 
wat Griekenland de das om doet?
‘Nee, het echte, meer fundamentele pro-
bleem was de euro. Door de invoering van 
de euro gebeurde het volgende. De Grie-
ken konden met hun producten niet meer 
concurreren op de internationale markt. 
Hun veelal agrarische producten waren 
gevoeliger voor prijsconcurrentie en door 
het ontbreken van wisselkoersen konden 
de prijzen niet omlaag. Zo werd Grieken-
land onder meer door China uit de markt 
gedrukt. Daardoor kreeg het land minder 
overheidsinkomsten. En hoe werd dat ge-
compenseerd? Door te lenen. En investeer-
ders dachten: och, als het fout gaat worden 
we toch wel gered, dus laten we ons geld aan 
Griekenland uitlenen.’

 › Zei ik zojuist toch: tegen een rente van  
12 procent.
‘Ja, maar je vergeet dat degenen die Griekse 
obligaties hadden, feitelijk een groot risico 
namen. Op dat niveau gaat het anders dan 
bij wijze van spreken tussen jou en mij. 
Als ik aan jou geld uitleen, en jij kunt het 
niet terugbetalen, dan kan ik niet naar de 
staat gaan en zeggen: geef jij die Tribune-
redacteur eens even geld, zodat hij mij kan 
terugbetalen. Toch is dat wel wat er met 
Griekenland is gebeurd. Het geld dat we 
hebben uitgeleend is bij de banken terecht-
gekomen. Voor de Grieken is situatie alleen 
maar verergerd.’

 › Hoe dan?
‘Griekenland moest gaan bezuinigen. Als je 
als land eenmaal gaat bezuinigen op bijvoor-
beeld zorg, dan zijn de mensen op een gege-
ven moment alleen maar met de gevolgen 

‘Helaas zijn veel economen geen neutrale, 
objectieve wetenschappers meer’
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dáárvan bezig. Het feit dat je onverzekerd 
rondloopt en geen zorg krijgt, maakt dat de 
mensen zich niet kunnen focussen op dat-
gene wat ze eigenlijk zouden moeten doen. 
Weet je, over die hele bezuinigingspolitiek – 
niet alleen in Griekenland zelf, maar in heel 
Europa – zeggen de Amerikanen inmiddels: 
“Waar zijn jullie in godsnaam mee bezig? 
Jullie brengen elkaar alleen maar schade 
toe.” Het vraagstuk van de koopkracht zou je 
bijvoorbeeld niet alleen maar moeten bekij-
ken vanuit de vraag wat het voor Nederland 

betekent; je zou ook moeten kijken naar wat 
het doet voor bestedingen in het buitenland. 
Op de manier waarop het nu gaat zit ieder-
een alles maar op elkaar af te schuiven. Grie-
kenland heeft daar veel last van. Sowieso: 
als je je economie wil innoveren, moet je 
investeren. Wat in feite van Griekenland 
en andere landen gevraagd wordt is: word 
maar een ander land, een andere economie. 
Maar waarom zou ieder land een economie 
moeten worden als Nederland en Duitsland? 
Treurig vind ik dat veel westerse leiders en 

rechtse politici niet kijken naar het lot van 
het Griekse volk. Die hebben het er alleen 
over dat Tsipras en Varoufakis alleen voor 
zichzelf bezig zouden zijn, maar beseffen 
niet dat ze verantwoordelijkheid dragen 
richting een heel volk. Kwalijk. Dat betekent 
dat er eigenlijk geen zicht is op hoe slecht 
het gaat met de gewone Griek.’

 › Laatst zei je in de Tribune dat de poli-
tiek geen invloed heeft op de Europese 
Centrale Bank (ECB), toch een essentiële 
speler in de Europese economie. Waar heb 
jij de afgelopen drie jaar als Kamerlid dan 
wel invloed op gehad?
‘Op best een aantal concrete zaken waar 
we echt het verschil hebben gemaakt. Op 
mijn voorstel bijvoorbeeld vloeien boetes 
en dwangsommen die de financiële sector 
opgelegd krijgt niet langer meer terug naar 
die sector. Ik heb tevens het nodige voor 
elkaar gekregen om duurzaam bankieren te 
bevorderen. En ik span me erg in voor meer 
transparantie en beter toezicht; op dat vlak 
zijn veel van mijn moties aangenomen.’

 › Gaat dat echt lukken: meer transparantie 
krijgen in die wazige wereld? Ik bedoel: 
boek je winst?
‘En of we winst boeken! Hoewel het soms 
duurt. Ik strijd al heel lang voor transparan-
tie als het gaat om de vraag hoeveel belas-
ting multinationals betalen in verschillende 
landen. Daarin komen we steeds een stap 
verder. Ik moet er trouwens wel ontzettend 
achteraan zitten. Want als je als Kamerlid 
een staatssecretaris met die boodschap 
Europa in stuurt – zo van: een Kamermeer-
derheid wil dat jij dit en dat gaat vertellen 
– moet je achteraf toch weer gaan vissen 
en dan blijkt dat hij het toch niet zo heel 
stellig heeft gezegd tegen de Eurocommis-
saris of het Europarlement. Dan moet ik er 
toch weer achteraan. Dus ja, er is progressie, 
maar nog niet voldoende. Men is inmiddels 
wel bereid om informatie over belastingbe-
taling door multinationals uit te wisselen, 
maar dan tussen de belastingdiensten. Maar 
het moet publiek worden, vind ik. Want 
dan gaat het heel grote impact hebben. De 
belastingontwijking via Nederland door de 
Rolling Stones en U2, en ook door Starbucks 
en Google, kwam in het nieuws doordat 
iedereen ze kent. Veel van dat soort dingen 
worden alleen openbaar door incidenten of 
toevalligheden. Mooi natuurlijk. Maar ik zou 
willen dat het naar aanleiding van openheid 
bekend wordt. Onder druk van de publieke 
opinie wordt vaak heel veel vloeibaar.’ ’ •
tekst Rob Janssen
foto’s Suzanne van de Kerk
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  > VACATURE: SP-BESTUURSLEDEN

Het bestuur van de SP bestaat uit een voorzitter, een alge-
meen secretaris (beiden in functie gekozen), 9 algemeen 
bestuursleden, 20 regiovertegenwoordigers en 3 fractievoor-
zitters (Tweede Kamer, Eerste Kamer en Europees Parle-
ment), die daar uit hoofde van hun functie deel van uitmaken. 
Het bestuur komt maandelijks bijeen en verder zo vaak als 
noodzakelijk is. 
 
Op het XXI Congres op zaterdag 28 november worden de 
voorzitter, algemeen secretaris en 9 algemeen bestuursleden 
gekozen. Daartoe komt het partijbestuur op 28 augustus met een 
voordracht naar de afdelingen en de congresgangers.

Voordat het partijbestuur met een voordracht komt, kunnen 
afdelingen kandidaten voordragen. Ook staat het individuele 
leden, mits gesteund door 50 andere SP-leden, vrij om zichzelf te 
kandideren. 

Door afdelingen voorgedragen kandidaat-bestuursleden of leden 
die zichzelf kandideren, dienen zich vóór 12 augustus a.s. 
schriftelijk (per brief met korte cv) aan te melden bij de algemeen 
secretaris, Hans van Heijningen.

SP-leden die volgens de juiste procedure zijn gekandideerd, maar 
niet voorgedragen worden door het partijbestuur, kunnen hun 
kandidatuur – indien gewenst – later in de procedure handhaven 
en zich op het congres als tegenkandidaat presenteren.

FUNCTIEVEREISTEN

De partijvoorzitter
De partijvoorzitter is de eerstverantwoordelijke voor de politieke 
leiding van de SP: hoe houden we de partij op koers, welke 
standpunten moeten we innemen in en buiten het parlement; hoe 
anticiperen we op nieuwe ontwikkelingen? De partijvoorzitter is de 
eerst aangewezene om de partij naar binnen en naar buiten te 
vertegenwoordigen in het politieke debat. Het is een fulltime 
functie.

De algemeen secretaris
De algemeen secretaris zorgt voor de dagelijkse leiding van de 
partij. Daartoe behoort het zorgen voor goede relaties tussen alle 
leden en alle geledingen van de SP en het begeleiden van 
landelijke buitenparlementaire acties, alsmede het zorgen voor 
adequate organisatie van de partijraad, het partijbestuur, de 
partijcongressen en -conferenties en andere partijbijeenkomsten. 
De partijsecretaris geeft leiding aan het landelijk partijbureau. Het 
is een fulltime functie.

Een algemeen bestuurslid
Een algemeen bestuurslid dient generalist te zijn en een grote 
belangstelling aan de dag te leggen voor politieke en sociale 
ontwikkelingen in Nederland en de wereld en de plaats daarin van 
de SP. Verwacht wordt de bereidheid om waar nodig een bijdrage 
te leveren aan de begeleiding van specifieke partijactiviteiten, vast 
te stellen door het partijbestuur. Het is een vrijwilligersfunctie, 
waarbij onkosten worden vergoed op declaratiebasis.

  > HET KAN WEL ‘ON TOUR’

Van Groningen tot Middelburg en Maas-
tricht, overal in het land bezoekt SP-frac-
tievoorzitter Emile Roemer boekhandels 
om zijn nieuwe boek Het kan wel te 
presenteren. In iets meer dan een maand 
tijd bezoekt Roemer er dertien en de 
aanvragen voor na de zomervakantie zijn 
ook al binnen. Tijdens de avond in Nijme-
gen is ook zijn uitgever Chris ten Kate 
aanwezig. Hij is positief verrast door de 

menigte van zo’n honderd mensen die is 
afgekomen op de boekpresentatie. ‘Een 
normale romanschrijver krijgt op een 
donderdagavond in een winkel vijf à tien 
man op de been. Dit boek past heel goed 
in de tijdgeest, mensen denken meer na 
over het terugkrijgen van de moraal in de 
politiek. Bovendien houdt Emile geen 
betoog, hij is echt een verteller, met 
aansprekende voorbeelden.’

IN NAVOLGING VAN een groep archeologen 
heeft SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk 
gepleit voor een nationaal fonds om de 
uitwerking en presentatie van bijzondere 
archeologische ontdekkingen uit te kunnen 
betalen.

DE UTRECHTSE SP-FRACTIE heeft opheldering 
gevraagd over de gemeentelijke beslissing 
om de politiepost op het centraal station 
niet heropenen. Jaarlijks komen er zo’n 57 
miljoen bezoekers op Utrecht CS. 

  www.sp.nl/ZkY

DE SP AMSTERDAM heeft de mega-salarissen 
van interim-managers van Ambulance 
Amsterdam aangekaart. Eén manager 
streek in 2014 maar liefst € 263.000 op. Dit 
terwijl ambulancemedewerkers al zes 
weken actie voeren voor loonsverhoging 
en werkzekerheid.

DE SOCIALE VERZEKERINGSBANK is veroordeeld 
tot het betalen van een hogere vergoeding 
aan een zorgverleenster die door de 
pgb-chaos in financiële problemen kwam. 
De SP wil dat er een algemene schadever-
goedingsregeling komt bij te late pgb-
betaling.
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sVoor jezelf beginnen met behoud van 

WW klonk behoorlijk ideaal tijdens de 
verplichte informatiebijeenkomst voor 
nieuwe WW-gerechtigden. Totdat ik de 
kleine lettertjes las.

De urenkorting houdt in dat iedere vier 
weken het gemiddelde aantal uren dat je 
per week als zelfstandige gewerkt hebt, 
definitief wordt ingehouden op je uitkering. 
Oftewel: als je je eerste maand als enthou-
siaste starter vol aan de bak gaat met het 
organisatorische gedoe dat bij opstarten 
hoort, veel tijd in reclame maken steekt en 
hopelijk je eerste klant(en) helpt, kan je net 
zo goed meteen je uitkering stopzetten. 

Dan maar de startperiode? Bij het UWV zijn 
ze er heel blij mee als je vooruitkijkt en 
alvast in de avonduren met je bedrijf begint 
omdat je weet dat je arbeidscontract over 

DE ONDERNEMERSVAL

drie maanden niet verlengd wordt. Als 
dank voor die inzet kun je namelijk geen 
gebruik meer maken van de startperiode.

Als je wel braaf wacht met ondernemen 
totdat je echt werkloos bent en toestem-
ming krijgt van een werkcoach, hoef je 
tijdens de startperiode niet meer te 
solliciteren. Je kunt dat halfjaar ook gerust 
zoveel uren aan je onderneming besteden 
als je zelf wilt. Je uitkering wordt dat half 
jaar alleen 29 procent verlaagd. Ook als je 
na drie maanden de tent sluit omdat je 
alleen maar verlies gedraaid hebt, er geen 
zicht op verbetering is en je allang weer 
bent gaan solliciteren. 

Gelukkig is er ook een onderzoeksperiode 
zodat je er even over kunt nadenken 
voordat je echt begint met ondernemen. 
Tof, zes weken voorbereidingstijd zonder 
sollicitatieplicht met maar één beperking: 
je mag in die periode geen bedrijfsactivitei-
ten ondernemen. Oftewel: alles wat je zou 
kunnen doen om niet alleen kosten maar 
ook klanten en inkomsten te hebben op de 
dag dat het UWV je uitkering voor een half 
jaar met 29 procent kort, is verboden.

COLUMN
Jola van Dijk

Na de startperiode te lang gewacht met 
bedrijfsbeëindiging? Dan heb je pas recht 
op je overgebleven WW-rechten nadat je 
weer minstens een halfjaar voor een 
werkgever gewerkt hebt. Was je juist als 
zzp’er begonnen omdat die baan niet te 
vinden is? Ik help je hopen dat je dan nog 
wel recht hebt op de bijstand. 

Mijn conclusie na de 105 pagina’s tellende 
online training over de regels van het UWV 
voor starten vanuit de WW? Tussen het 
solliciteren door denk ik nog maar even 
extra goed na of voor mezelf beginnen wel 
zo’n strak plan is.

  > ‘IRAK KANSLOOS ZONDER 
POLITIEKE OPLOSSING’

‘Zonder politieke oplossing is de militaire 
missie in Irak kansloos’, stelt SP-Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk naar aanleiding 
van een tweedaags bezoek aan de 
Nederlandse militairen in Irak en Jordanië. 
De acht F16’s die bombardementen 
uitvoeren op IS-doelen en de training van 
Iraakse special forces en Koerdische 
Peshmerga’s bieden volgens Van Dijk geen 
oplossing voor de enorme problemen in 
Irak. ‘Zolang de soennieten structureel 
worden uitgesloten van de politieke macht 
is militaire inzet zinloos. Bovendien 
vergroot westerse militaire aanwezigheid 
de kans op nieuw geweld tegen Europa en 
de Verenigde Staten.’

  www.sp.nl/ZkG

FNV Zorg en Welzijn heeft een belangrijke 
zaak bij de Hoge Raad gewonnen, waar-
door staken voortaan vaker is toegestaan. 
De rechtbank en het gerechtshof hadden 
eerder de onaangekondigde bedrijfsbezet-
ting in 2013 door de FNV van het Amster-
damse Sarphatihuis nog verboden. Lilian 
Marijnissen van de FNV: ‘In de polder was 

  > STAKEN VAKER TOEGESTAAN

een collectieve vakbondsactie (zoals 
staken) alleen toegestaan als het het 
uiterste middel was en de actie van tevoren 
was aangekondigd. De Hoge Raad heeft 
aan deze strikte regels een einde gemaakt. 
Een collectieve actie hoeft niet laner het 
ultieme middel te zijn en hoeft niet meer per 
se van tevoren te worden aangekondigd.’

Komend jaar zullen (met de klok mee) David Schreuders, Tom Roozen, Eduard 
Scheltinga, Merel Stoop en Lisa de Leeuw regelmatig van zich laten horen. Zij vormen het 
nieuwe bestuur van ROOD, jong in de SP.
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In Assen, Meppel en Hoogeveen wordt fors 
bezuinigd op het stadsvervoer. Bij het 
provinciehuis in Assen hebben ruim 
honderd buschauffeurs geprotesteerd 
tegen het plan om stadsvervoer te organi-
seren via LijnBelBussen, bestuurd door 
vrijwilligers met behoud van uitkering. De 
Drentse SP-fractie is het helemaal met de 
buschauffeurs eens en heeft daarom een 
voorstel ingediend om de bezuiniging van 
acht ton terug te draaien. SP’ers in de 
wijde omgeving hebben zich solidair 

Zeven thuiszorgmedewerkers en vakbond 
FNV hebben SP-wethouder Hennie 
Hemmes uit Pekela in het zonnetje gezet. 
De medewerkers zijn in dienst bij thuis-
zorgorganisatie TSN, waar 650 mensen 
met ontslag worden bedreigd. Hemmes 
vindt dit onaanvaardbaar en heeft bij TSN 
afgedwongen dat er geen ontslagen 
mogen vallen in zijn gemeente. De FNV 
vindt Hemmes ‘een voorbeeld voor de 
wethouders van alle andere gemeenten in 
Nederland die verantwoordelijk zijn voor 
de zorg’.

  > ‘EEN VOORBEELD VOOR 
WETHOUDERS’

  > SALARISVERLAGING THUISZORG VÉRIAN VERBODEN

‘Actie loont!’ Nijmeegs SP-gemeente-
raadslid Cor van Norel is hartstikke trots op 
de inzet van de thuiszorgwerkers van 
Vérian en de FNV. ‘Ruim zeven maanden 
geleden is de Nijmeegse SP samen met de 
medewerkers in actie gekomen tegen het 
voornemen van Vérian om de lonen van 

  > ‘MANTELZORGBOETE   
 MOET VAN TAFEL’

‘Mensen die bij elkaar wonen en voor 
elkaar zorgen verdienen het grootste 
respect, niet een boete.’ SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut heeft daarom 
voorgesteld om de mantelzorgboete te 
schrappen. Sinds dit jaar verliezen 
uitkeringsgerechtigden die met anderen 
in huis wonen een deel van hun 
inkomen. Vanaf 1 januari 2018 worden 
ook AOW’ers getroffen.

Wanhoop
Karabulut: ‘Dit betekent dat ouders die bij 
hun kinderen wonen, om voor elkaar te 
kunnen zorgen, worden beboet door een 
korting op hun basispensioen. Dat is 
onbestaanbaar. Tegelijkertijd dalen de 
vaste kosten, voor bijvoorbeeld de 
zorgverzekering, niet. Op deze manier 
worden mensen tot wanhoop gedreven.’ 
In 2014 bleef er een half miljard over van 
het geld dat de regering had gereserveerd 
voor de bijstand. Karabulut stelt voor dit 
geld te gebruiken voor het terugdraaien 
van de boete.

verklaard met de protesterende buschauf-
feurs in Assen en FNV Streekvervoer. 
Jimmy Dijk, fractievoorzitter voor de SP in 
Groningen: ‘De vakbond heeft al aange-
kondigd dat dit pas het begin van hun strijd 
is. Wij steunen die strijd als SP van harte. 
Het OV-bureau en het College van de stad 
Groningen bezuinigen keer op keer op 
buslijnen en nu willen ze ook nog ervaren 
vakmensen op straat zetten. Ze schofferen 
hiermee zowel de reizigers als de chauf-
feurs.’

  > BUSCHAUFFEURS IN ACTIE

IN MEMORIAM

THÉ LAU, 1952 - 2015
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zeshonderd medewerkers met 20 tot 30 
procent te verlagen. De rechter heeft hen 
gelijk gegeven waardoor de loonsverlaging 
per direct van tafel is. De uitspraak laat 
zien dat het zin heeft om te strijden. 
Felicitaties aan de medewerkers en aan de 
FNV.’ 

Rigoureus 

De klok zegt, tik, tik
tikt al mijn uren weg
voor wie wacht komt alles steeds te laat

De klok zegt, tik, tik
op de witgestucte muur
voor wie wacht komt alles steeds te laat

Ik weet wat jij verlangt
ik weet wat jij verdient
voor wie wacht komt alles steeds te laat

Je blik gericht op een plek op mijn lichaam
het is alsof je zegt, doe iets, nu, hier, voor mij
en doe het rigoureus en onverwacht
rigoureus en ondoordacht
rigoureus door dik en dun
rigoureus maar altijd uit het hart 

(The Scene, tekst Thé Lau, 1990)fo
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Gevierd muzikant Thé Lau is op 23 juni 
overleden.
In 2002 gaf hij een interview aan de 
Tribune. Hoewel het gesprek in de jachtige 
stationsrestauratie van Amsterdam 
Centraal plaatsvond, had het iets weg van 
een rustige conversatie in een dorpscafé 

tussen mensen die elkaar al jaren kennen. 
Dat kwam door Thé. Kalm, innemend, 
bedachtzaam. Zachtaardig zelfs. Maar 
nooit oppervlakkig. Dat wilde hij niet, dat 
was de reden waarom hij zojuist solo was 
gegaan, vertelde hij. ‘Soms voel ik me een 
eenling in het landschap en de emoties die 
daarbij horen tracht ik uit te drukken’, 
legde hij uit. Daarin zat de herkenbaarheid 
van Thé. ‘Altijd uit het hart’, nooit uit het 
onze. Als partijgenoot, als mens.

NIEUWS



MARKTFALEN
 
Vier dagen in de week bezoeken 
35.000 mensen per marktdag de 
‘Haagse Mart’, tussen de wijken 
Transvaal en Schilderswijk. Nu deze 
wordt gerenoveerd trekt de SP in 
Den Haag namens de marktkooplui 
aan de bel. De SP deed onderzoek 
en vindt dat de kooplui meer betrok-
ken moeten worden bij de renovatie. 
De vaste lasten worden hoger, de 
bestedingen van bezoekers lopen 
toch al terug; de marktkooplui vrezen 
over de kop te gaan, óf de prijzen te 
moeten verhogen zodat nóg min-
der mensen naar de markt komen. 
Vriendjespolitiek bij toewijzing van 
plaatsen, gedwongen aanschaf van 
dure luifels, geen overkapping bij 
hondenweer, hoge parkeertarieven: 
de SP wil aandacht voor deze voor-
ziening, die belangrijk is voor zowel 
kleine ondernemers als voor Hage
nezen met een kleine portemonnee.

tekst Diederik Olders
foto Suzanne van de Kerk

UITGELICHT
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 › Hans-Martin Don is directeur van het 
Leger des Heils in Limburg en Brabant. 
Hoe neemt hij zijn ervaring mee de Eerste 
Kamer in?
‘Ik zal me daar richten op Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport. Op het gebied van volksge-
zondheid merkt een organisatie als het Le-
ger des Heils direct de gevolgen van beleid. 
Een voorbeeld is de veranderde financiering 
van de geestelijke gezondheidszorg. Dat 
loopt nu via verzekeraars. Met als gevolg dat 
zij mensen zonder verwijzing van een huis-
arts niet kunnen behandelen. Bij het Leger 
des Heils krijgen we dan ook steeds meer te 
maken met mensen met ernstige psychische 
problemen. De rol van de GGZ is veranderd. 

Het is allemaal niet zo zwart-wit, maar dit is 
wel de grote lijn.’

 › Je was van 2006 tot 2010 wethouder voor 
de SP in Eindhoven. Blij dat je nu geen 
wethouder bent?
‘Je bedoelt vanwege de bezuinigingen en 
de overheveling van veel taken naar de 
gemeente? Eerder andersom. In mijn tijd 
was het relatief gemakkelijk. Je moet nu heel 
scherpe keuzes maken. Dat is voor een wet-
houder natuurlijk een enorme uitdaging.’

 › Wat speelt er op het gebied van zorg in de 
Eerste Kamer nu?
‘Ik bereid me voor op een debat over een 

nieuwe wet die kwaliteit en klachtenpro-
cedures vastlegt. Die is heel traditioneel 
georganiseerd, op grote organisaties geënt. 
Maar als je naar Wmo-zorg kijkt, dan is dat 
juist heel erg veranderd de laatste jaren. Dat 
zijn netwerken van mensen en organisaties, 
waarbij de hiërarchie bepaald niet duidelijk 
is. Het stramien van de klachtenprocedure 
uit het wetsvoorstel werkt helemaal niet in 
die nieuwe situatie.’

 › Meta Meijer werkt bij Milieudefensie en 
is als regiovertegenwoordiger lid van het 
SP-partijbestuur. Eerder was ze al raads-
lid in de gemeenteraad en in de deelraad 
Amsterdam-Oost. Geen hobby’s zeker?

SP-SENATOREN

ZONDER SIGAAR – MÉT KENNIS VAN ZAKEN
In juni werd de nieuwe SP-Eerste Kamerfractie geïnstalleerd. Onder 
hen ervaren, maar ook vijf nieuwe senatoren. Wie zijn deze nieuwe 
SP-volksvertegenwoordigers? 
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‘Ha ha, zeker wel. Gewoon goed plannen. Ik 
houd van hardlopen. Twee keer per week 
anders word ik te dik. Verder lees ik graag en 
houd ik erg van muziek, vooral uit de jaren 
zestig, zeventig en tachtig.

 › Je gaat je in de Eerste Kamer vooral 
bezighouden met Infrastructuur, Milieu 
en Ruimtelijke Ordening, en met Konink-
rijksrelaties. Wat hebben die met elkaar te 
maken?
‘Ik doe waar ik verstand van heb. Dat 
Koninkrijksrelaties erbij zit is meer toeval. 
Ik kom wel eens op de Antillen, en ik heb 
met de journalist die er veel over schrijft 
samen de opleiding journalistiek gedaan, 
vandaar dat ik er wel wat van af weet. En al 
vrij snel was er een belangrijke bijeenkomst 
over de Antillen – en ik had nog veel vrije 
dagen over dus toen ben ik gegaan. Zo is het 
gekomen.’

 › Maar Milieu is toch je hoofdonderwerp. 
Je eerste bijdrage in de Eerste Kamer ging 
meteen over windmolens.
‘Het is zo’n onderwerp waar je het bijna niet 
goed kan doen. Weinig mensen willen een 
windmolen vlakbij, maar als we niks doen 
gaat het ook mis. Op zee kan het behoorlijk 
efficiënt. De SP zegt altijd: Ga voor wind-
molens, maar praat zo vroeg mogelijk met 
omwonenden en luister naar hun ideeën. 
Niet van boven af opleggen.’

 › Bastiaan van Apeldoorn is hoofddocent 
Internationale Betrekkingen aan de Vrije 
Universiteit in Amsterdam. Hij is SP-lid 
sinds 2006 en adviseerde de afgelopen 
jaren de Tweede Kamerfractie; hij heeft 
ook in het blad van het Wetenschappelijk 
Bureau, Spanning, geschreven. Je hebt 
onder andere veel verstand van het sociaal 
beleid van de EU. Je volgt de ontwikke-
lingen rondom Griekenland zeker op de 
voet?
‘Je kunt er niet omheen. Ik erger me aan de 
berichtgeving in Nederland. Hoe het  
achtuurjournaal hierover bericht, daar lus-
ten de honden geen brood van. Griekenland 
zou het laten liggen, wil niet hervormen, 
heeft nog niks gedaan. De feiten zijn anders 
en ik snap niet hoe deze onzin in ons jour-

naal terechtkomt. Hoe het wel zit? Grieken-
land zit in een diep gat en Dijsselbloem zegt: 
graaf nog maar wat dieper. De crisis was te 
voorkomen geweest – door niet de euro in te 
voeren, maar ook nog in 2010 door ver-
standig schuldenbeleid te voeren. De euro 
verenigt Europa niet, het is een splijtzwam.’

 › Je gaat je in de Eerste Kamer vooral rich-
ten op Financiën, Buitenlandse Zaken, 
Defensie en Ontwikkelingssamenwerking. 
Maar je hebt als universitair hoofddo-
cent vast ook een mening over de Nieuwe 
Universiteit.
‘Ja, de Maagdenhuisbezetting vond plaats 
bij de ándere universiteit in Amsterdam, de 
UvA. Maar de zorgen van de studenten en 
docenten deel ik. En ik niet alleen. Ik heb 
een brief geschreven aan het college van be-
stuur van de universiteit waarin onze zorgen 
worden geuit over het rendementsdenken 
en de outputfinanciering (de regel dat je geld 
krijgt als iemand afstudeert –red.). met 140 
collega’s hebben we ons solidair verklaard 
met de bezetters.’

 › Anneke Wezel is sociaal advocaat in Am-
sterdam. Waar krijg je zoal mee te maken, 
in een grote stad als Amsterdam?
‘Ik doe strafrechtzaken, bestuursrecht, 
huurrecht. Zaken van mensen die te maken 
hebben met de kostendelersnorm, ont-
ruimingen, de Participatiewet, problemen 
bij uitkeringen. Het is heel divers; ik hoef 
me niet te vervelen. Ik combineer dat met 
vrijwilligerswerk voor de SP-hulpdienst in 
Amsterdam. Ik voel me daar zo thuis, tussen 
de actieve SP’ers. Geen rangen en standen, 
gewoon lekker samen wat dóén. Nu gaan we 
lekker de buurten in voor de miljonairsbe-
lasting.’

 › Je hebt al een hele carrière achter de rug 
bij justitie en het Openbaar Ministerie. 
Zo was je officier van justitie, met als 
specialisatie ‘megafraude’. Dat klinkt 
interessant.
‘Dat was het ook. Megafraude is witteboor-
dencriminaliteit. Dus niet de kleine uitke-
ringsfraude, maar de grote, de megagrote, 
heel complexe zaken. Een bekende zaak die 
nu speelt is die van de voormalig VVD’er Jos 
van Rey uit Limburg. Het interessante van 
megafraude is dat er lang over is nagedacht, 
dat het heel kunstig in elkaar steekt.’

 › Je richt je in de Eerste Kamer op Veilig-
heid en Justitie. Heb je veel aan je praktijk-
ervaring?
‘Ja dat merkte ik al meteen bij mijn maiden-
speech (de eerste speech die een nieuw Ka-
merlid houdt –red.). Dat ging over het voor-

stel om Noorse gevangenen in Nederlandse 
gevangenissen onder te brengen. Ik weet 
uit de praktijk dat door de bezuinigingen bij 
Justitie en de reorganisatie bij de politie veel 
zaken blijven liggen en er veroordeelden vrij 
rond blijven lopen. Het gaat dan te ver om 
leegstaande cellen te verhuren aan Noorwe-
gen. Daar komt nog bij dat je het onmogelijk 
maakt voor de familie van die Noorse gevan-
genen om een bezoekje te brengen.’ 

 › Frank Köhler is met de vut, na jarenlang 
te hebben gewerkt bij onder andere de 
FNV en Milieudefensie. Hij doet nog wel 
advieswerk, bijvoorbeeld voor onderne-
mingsraden in bedrijven die bezig zijn met 
vernieuwing van hun pensioenregeling. 
Hij begon zijn politieke carrière ooit bij de 
PSP. Nadat die partij in GroenLinks was 
opgegaan, was Köhler in Amsterdam een 
paar jaar wethouder voor GroenLinks. 
Hoe is hij bij de SP terechtgekomen?
‘Als directeur van Milieudefensie was het 
niet verstandig als ik heel zichtbaar voor 
één partij koos. Dus toen ben ik politiek niet 
meer actief geweest. In de tussentijd bewoog 
GroenLinks naar het midden. Ik stemde 
dan ook al SP voordat ik weer politiek actief 
werd. Ik ging rondkijken en zag dat de SP de 
partij is die doet wat ik belangrijk vind; de 
strijd tegen de sluiting van de sociale werk-
plaatsen bijvoorbeeld. Dus toen ben ik daar 
actief geworden.’

 › Denk je dat je als senator het verschil 
kunt maken?
‘Mijn onderwerpen zijn Binnenlandse 
Zaken en Belastingen. Daarvan is veel 
beleid, en zijn er weinig wetten. Over veel 
zaken komen wij hier in de Eerste Kamer 
dus helemaal niet te spreken. Maar toch, de 
verhoging van de btw in de cultuursector is 
destijds ook in de Eerste Kamer tegengehou-
den.’

 › Ga je nu ook sigaren roken, nu je senator 
bent?
‘Nee, ik heb nooit gerookt. Nu ook niet. 
Ook echt niet in de jaren zeventig – al zal 
ik zeker meegerookt hebben met alles wat 
mijn vrienden opstaken. Maar ik deed aan 
atletiek, dus ik rookte helemaal niks. De 100 
meter was mijn afstand.’

 › Snelste tijd?
‘11,8 seconden.’

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk

De SP-Eerste Kamerfractie. Van links naar 
rechts: Frank Köhler, Anneke Wezel, Hans-
Martin Don, Meta Meijer, fractievoorzitter 
Tiny Kox, Bob Ruers, Bastiaan van Apel-
doorn, Arda Gerkens en Tuur Elzinga.
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DE IN INWONERTAL kleinste van onze twaalf 
provincies maakt een grote vuist als het om 
toerisme gaat. Zomer, zon en strand vormen 
sinds mensenheugenis een gouden combi-
natie en oefenen veel aantrekkingskracht uit 
op toeristen die liever de auto pakken dan in 
het vliegtuig naar een warm land stappen. 

ZOMER IN ZEELAND
De SP doet het goed in Zeeland. Het land van nuchterheid én Bløf, van 
stedenschoon én landbouw, van toeristenstromen én beperkte infrastructuur, 
kortom van fascinerende verschillen. ‘Elk eiland is een aparte streek’, vertelt  
SP-Statenlid Roland van Tilborg, die er bruggen wil slaan en de heersende macht 
breken. ‘Het Zeeuws meisje bestaat niet.’

De files op de provinciale wegen naar de 
kust nemen ze dan maar voor lief. Zeeland 
boert er goed bij, maar worstelt net als 
andere regio’s met krimp en vergrijzing, met 
milieuvraagstukken en afkalvende zorgvoor-
zieningen, met werkloosheid en kwijnend 
openbaar vervoer. SP-statenlid Roland van 

Tilborg (43) geeft de Tribune een blik achter 
de schermen van het land van Michiel de 
Ruyter en een inkijkje in zijn leven.

Over Michiel de Ruyter gesproken: Roland 
van Tilborg is een van de vele figuranten in 
de dit jaar uitgebrachte speelfilm over de 
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samen met zijn vriendin een supermarkt 
opende in zijn woonplaats Sint-Maartens-
dijk, op Tholen. Ervaring had hij opgedaan 
in de winkel van zijn ouders in Vlissingen. 
‘Aanvankelijk liep het prima. Mede dankzij 
de toeristen maakten wij een aardige omzet, 
ook al stond onze zaak niet op een A-locatie. 
Toen ontstond er gedoe met het Spar-con-
cern. Ik moest investeren in een nieuwe, veel 
kleinere ruimte elders in het dorp.’
Om een lang verhaal kort te maken: ze 
konden het financieel niet bolwerken en 
belandden in de schuldsanering. Drie jaar 
lang werd elk dubbeltje omgedraaid. Roland 
liet het er niet bij zitten, ging in andere  
supers werken totdat hij het deksel op de 
neus kreeg bij Dirk van den Broek. ‘Ik was 
zelf altijd een sociale ondernemer met oog 
voor mijn medewerkers. Bij Dirk letten ze 
puur op de cijfers, het personeel werd rond-
uit asociaal behandeld. Dat trok ik niet.’
Ronald gooide het roer om. Hij was midden 
dertig en had als jongen op de lagere land-
bouwschool gezeten. Hij besloot een oplei-
ding tot hovenier te volgen: één dag naar 
school en vier dagen werken. Dat ging goed, 
totdat een ernstige enkelblessure roet in het 
eten gooide. Roland kon zeven maanden een 
deel van het werk fysiek niet aan en stelde 
voor andere werkzaamheden te verrichten. 
Zijn werkgever weigerde en uiteindelijk kon 
hij na een hoogoplopend conflict zijn biezen 
pakken. ‘Ik heb twee jaar in de WW gezeten 
en solliciteerde me suf. Dat was geen pret-
tige periode, ik werd er moedeloos van.’

 › Toen kwam de SP op jouw pad.
‘Er was een vacature op het secretariaat van 
de Tweede Kamerfractie. Ik had geen enkele 
ervaring, maar besloot toch te reageren. 
Toen Kamerlid Sadet Karabulut in een ge-
sprek zei dat ze zich niet kon voorstellen dat 
ik niet op het hbo had gezeten, voelde ik me 
best een beetje trots.’

In november vorig jaar werd Roland aan-
genomen en sindsdien stapt hij dagelijks in 
Bergen op Zoom op de trein naar Den Haag. 
Voor zevenen ’s avonds is hij niet thuis. Dat 
deert hem geenszins. ‘Ik ben dolgelukkig 
met de kans die de SP mij biedt en doe er 
alles aan om het waar te maken. De SP voelt 
voor mij als een warm bad, dat meen ik uit 
de grond van mijn hart. Ik hoorde er als 
nieuwkomer en groentje meteen bij.’

 › Zo groen was je politiek anders niet.
‘Ik 2007 werd ik actief voor de SP op Tholen. 
Ook al kom ik uit een VVD-nest, mijn idea-
len vind ik alleen terug bij de SP. Samen met 
Ger van Unen, voorzitter van onze Staten-
fractie, en Trix de Roos heb ik de afdeling 

Tholen opgericht. De vaart zat er meteen in. 
Bij de verkiezingen in 2010 haalden wij twee 
zetels en vier jaar later zelfs drie. Daarmee 
streefde de SP de PvdA voorbij. En dat in het 
SGP-bolwerk dat Tholen sinds jaar en dag 
is! In 2011 werd ik Statenlid. Tot aan mijn 
benoeming in Den Haag bleef ik ook fractie-
voorzitter op Tholen. Dat moest ik met pijn 
in het hart loslaten. Een moeilijke keuze, 
want een raadslid staat het dichtst bij de 
mensen en daar gaat het mij om. Gelukkig 
heeft de afdeling haar zaken prima op orde 
en ben ik niet onmisbaar.’

 › Als Statenlid houd jij je bezig met eco-
nomie, onderwijs, openbaar vervoer en 
mobiliteit; belangrijke onderwerpen in 
Zeeland. Helaas doe je dat niet als gede-
puteerde. Waarom zit de SP ondanks de 
winst niet in het college?
‘Voor de vorm mochten wij even praten met 
de andere partijen, maar het stond al vast 
dat de SP zou worden gepasseerd. Misschien 
was het anders verlopen als we vijf zetels 
hadden gehaald – dat scheelde verdomd 
weinig. Met een hogere opkomst zou dat 
zeker zijn gelukt. In Zeeland zijn ze huiverig 

Zeeuwse zeeheld. ‘Ik speel, nou ja, speel... 
een afgevaardigde. Ik ben een paar seconden 
in beeld. Interessant hoor, zo’n filmset, maar 
het voetvolk werd niet echt serieus geno-
men, terwijl het de geldschieters aan niets 
ontbrak. Ik trok me daar niets van aan en 
grabbelde van de schaal vol broodjes die niet 
voor ons bestemd waren.’
Daarmee typeert de geboren Rotterdammer 
onbedoeld zichzelf: een socialist in hart en 
nieren voor wie de leeuw in de Zeeuwse vlag 
symbool staat voor de strijd voor gelijkwaar-
digheid en tegen onrecht. Ook hij moest 
worstelen om boven te komen.
Zijn toekomst zag er zonnig uit toen hij 

Roland van Tilborg
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voor veranderingen, de Zeeuwen vormen 
een stug volkje. Moeilijk benaderbaar. De 
angst voor het socialisme is diepgeworteld, 
al lang en breed achterhaalde vooroordelen 
leven hier nog steeds. ‘Jullie met je rode 
boekje’, zo denkt menig Zeeuw nog steeds 
over ons. Landelijk zie je dat het vertrou-
wen steeds meer onze kant op komt, dat 
het besef dat je met ons zaken kunt doen 
groeit, dat wij ons houden aan afspraken. In 
Zeeland verloopt dat proces moeizamer. Als 
de SGP-gedeputeerde een voorstel ontvangt 
met ons logo erop, schuift hij het ongelezen 
terzijde. Overigens weet je wat je aan de SGP 
hebt. Ook al ben ik het vaak niet met hen 
eens, ze zijn wel consequent. Dat durf ik 
over de andere fracties niet te beweren.’

 › Zeeland is met zes eilanden plus Zeeuws-
Vlaanderen en al dat water een ingewik-
kelde provincie.
‘Elk eiland is een aparte streek, dat zag je 
vroeger al aan de klederdrachten en dat hoor 
je nog aan de dialecten. Het Zeeuws meisje 
bestaat niet. Het water vormt een barrière, 
ondanks de Oosterscheldekering en de 
Westerscheldetunnel. De infrastructuur is 
kwetsbaar, met slechts één snelweg, de A58, 
en één spoorlijn. En intussen interesseert 
het niemand op Walcheren iets wat er op 
Tholen of Schouwen-Duiveland gebeurt; en 
Zeeuws-Vlaanderen ligt echt een ‘zee’ te ver 
weg, ook al is de ontsluiting aanmerkelijk 
verbeterd. Wat dat betreft ben ik blij dat 
onze vier Statenleden, die op vier verschil-
lende eilanden wonen, een brug kunnen 
slaan.’

 › Hoe staat Zeeland ervoor?
‘Beroerd. Financieel zit Zeeland aan de 
grond. Zeker ook als gevolg van de crisis, 
maar vooral door enkele stevige debacles. Zo 
werd het budget voor de Sloeweg, een betere 
verbinding tussen de A58 en de Wester-
scheldetunnel, keer op keer overschreden. 
Het kostte de CDA-gedeputeerde onlangs 
de kop en het kost de Zeeuw, tot nu toe, 78 
miljoen euro. Daarnaast hapte de nonactivi-
teitsregeling een enorme hap uit het budget 
van de provincie.’

 › De wát?
‘Met die regeling is het provinciaal appa-
raat afgeslankt. Er werden 150 ambtenaren 
ontslagen met doorbetaling van 70 procent 
van hun jaarsalaris tot aan hun pensioen. 
De schade? Rond de 55 miljoen euro en daar 
komt nog een boete van 16 miljoen van de 
fiscus overheen.’

Tijdens een rookpauze in de achtertuin van 
zijn pijpenlahuis in het centrum van Sint-
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Zeeland is de vakantieprovincie bij uitstek. 
Volgens statistieken van het Kenniscentrum 
Kusttoerisme brachten Nederlanders er in 2013 
1,4 miljoen vakanties door. Walcheren is koploper, 
met een aandeel van 32 procent, gevolgd door 
Schouwen-Duiveland (29), Noord- en Zuid-Beve-
land (23) en Zeeuws-Vlaanderen (15).
In datzelfde jaar kwamen ruim 880.000 buiten-
landers naar Zeeland, met z’n allen goed voor 3,9 
miljoen overnachtingen. De vrijetijdseconomie 
leverde de provincie een half miljard euro op. De 
meest populaire activiteiten onder vakantiegan-
gers en dagjesmensen zijn wandelen, fietsen, 

eten, funshoppen en het bezichtigen van cultureel 
erfgoed.

De groei is er nog niet uit. In 2014 steeg het aan-
tal buitenlandse toeristen nog maar eens met 17 
procent. Daarvan namen de Belgen het leeuwen-
deel voor hun rekening. Ook bij Duitsers zijn de 
Zeeuwse eilanden zeer in trek.
De grootste bedrijven zijn te vinden in de 
havenplaatsen Vlissingen en Terneuzen. Ook 
Zeeland kreeg de nodige draaien om de oren 
tijdens de crisis. De hardste klappen incasseerden 
Neckermann, Philips Terneuzen, Sas Glas, Zalco 

en Thermphos. De sluiting van sigarettenfabriek 
Philip Morris in het Brabantse Bergen op Zoom, 
op een steenworp afstand van Tholen, trof ook de 
werkgelegenheid in Zeeland.

Zeeland telt op dit moment iets meer dan 380.000 
inwoners. Dat aantal zal naar verwachting tot 
2020 licht dalen, daarna in versneld tempo. Dat er 
desondanks tot 2026 meer huizen moeten worden 
gebouwd, komt door een toename van het aantal 
huishoudens (veel meer eenoudergezinnen). De 
migratie van Belgen naar Zeeuws-Vlaanderen is 
onvoldoende om de krimp te beteugelen.

VRIJETIJDSECONOMIE GOED VOOR HALF MILJARD

Maartensdijk, waar hij woont met vriendin, 
twee kinderen, een hond en een stokoude 
kat, noemt Roland voorbeelden van Zeeuw-
se roem. Zoals de mosselen en oesters uit 
Yerseke, toonaangevende exportproducten. 
Plus fruit, aardappelen, vlas en bloemen. De 
agricultuur weegt zwaar in Zeeland. ‘En Bløf 
natuurlijk.’ Hartstochtelijk fan Roland van 
Tilborg draagt een tattoo van zijn favoriete 
popband op zijn kuit en is met zijn gezin elk 
jaar te vinden op het succesvolle tweedaagse 
popfestival bij de Brouwersdam.

 › Bløf, nou ja, smaken verschillen. Hoe 
is het verder gesteld met de cultuur in 
Zeeland?
‘Er is veel stedenschoon, Middelburg, Veere, 
Zierikzee. Musea en theaters hebben veel 
ingeleverd. Sommige instellingen anticipe-
ren daarop, andere niet. In oktober wordt 
wel een nieuwe theaterzaal in Vlissingen 
geopend.’

 › De meeste toeristen komen geen cultuur 
snuiven, maar de Zeeuwse lucht. Hoe 
denkt de SP over de verdere ontwikkeling 
van het toerisme?
‘Toerisme werd lang onderschat, nu zijn de 
charmes van onze mooie provincie veran-
kerd. Zon, zee en strand, daar komen de 
mensen in groten getale voor naar Zeeland. 
Uiteraard is stilstand achteruitgang, maar 
wij zijn zeer terughoudend als het gaat over 
de bouw van nog meer bungalowparken. Wij 
waken voor verroompottisering. Eén Zand-
voort, ik bedoel Renesse op Schouwen-Dui-
veland, is meer dan genoeg. En hoogbouw 

langs de kust, zoals in Vlaanderen, is een 
gruwel, dat gaat niet gebeuren. De meeste 
toeristen komen juist voor de blauw-groene 
oase. Koester wat er is, versoepel op gepaste 
wijze de regelgeving. Wij willen kleine 
recreatieondernemers met bescheiden plan-
nen tegemoetkomen. En ja, het openbaar 
vervoer moet veel beter, ook en vooral voor 
de eigen inwoners. Er is 4,5 miljoen euro 
bezuinigd op het openbaar vervoer. Alleen 
de zogenaamde dikke buslijnen blijven 
overeind; de kleinere worden opgeheven of 
vervangen door buurtbussen, die worden 
bestuurd door vrijwilligers. Beroepschauf-
feurs zien dat – terecht – als broodroof. Wij 
zijn voor vraaggestuurd openbaar vervoer 
en hadden voorgesteld een provinciaal ov-
bedrijf in het leven te roepen. Toen achteraf 
bleek dat dat volgens Brussel mag, gaf zelfs 
de gedeputeerde van de SGP ons gelijk, maar 
het was al te laat. 

 › Oké, in 2019 zit de SP aan het roer in het 
college. Hoe gaan jullie tot die tijd opposi-
tie voeren?
‘Leefbaarheid is voor ons de rode draad. 
Zwembaden, scholen, bibliotheken, art-
senposten – door leegloop van de kleine 
kernen ligt sluiting op de loer. De provincie 
kan daaraan sleutelen met een stimule-
ringsfonds. Officieel is Zeeland nog geen 
krimp-, maar aandachtsgebied, laat ons alert 
blijven en tijdig ingrijpen. Daar past ook 
gratis openbaar vervoer bij, te beginnen met 
scholieren. Realistisch of niet, wij houden 
vast aan onze idealen en willen intussen 
constructief meedenken. Voorstellen leggen 

wij langs onze meetlat en als het niet anders 
kan, gaat er wat water bij de wijn, zolang de 
wijn maar drinkbaar blijft. Het vertrouwen 
van de Zeeuwen in de SP zal verder groeien. 
Wat in Brabant kan, de heersende macht van 
vooral het CDA breken, moet ook in Zeeland 
kunnen.’ •
tekst Robin Bruinsma
foto’s Suzanne van de Kerk

VIJFDE PARTIJ, ÉÉN WETHOUDER

De SP in Zeeland telt zeven afdelingen. Daar kan 
de in 2013 afgehakte tak in Terneuzen weer bij 
komen, als de herstelwerkzaamheden een nieuwe 
loot aan de stam opleveren. Destijds oordeelde 
de landelijke deelnamecommissie dat Terneu-
zen vanwege inactiviteit niet klaar was voor de 
gemeenteraadsverkiezingen van maart 2014. Het 
voltallige afdelingsbestuur trok zijn conclusie en 
stapte op.
Bij die verkiezingen boekte de SP een behoorlijke 
winst. Sindsdien is de partij vertegenwoordigd 
in zes van de dertien Zeeuwse gemeenten: Vlis-
singen (4), Tholen (3), Middelburg (3), Schouwen-
Duiveland (2), Hulst (1) en Sluis (1). Alleen in 
Vlissingen zit de SP in het college (in de persoon 
van Sem Stroosnijder).
Bij de verkiezing voor de Provinciale Staten 
afgelopen voorjaar sleepte de SP een extra zetel 
in de wacht (van 3 naar 4), maar deelname aan 
de coalitieonderhandelingen bleek bij voorbaat al 
uitgesloten. Alles bleef bij het oude; verliezer PvdA 
hoefde geen stapje terug te doen van coalitiege-
noten CDA, SGP, VVD en D66.
De SP is de vijfde partij van de provincie. 
Speerpunten in het programma zijn leefbaar-
heid, inspraak, cultuur, landschap en natuur en 
duurzaamheid.

‘Het vertrouwen van de Zeeuwen 
in de SP zal verder groeien’
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SP-LEDENDAG
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Op 31 mei was het een 
drukte vanjewelste bij 
 dierentuin Burgers’ Zoo. 
Ruim 2700 mensen bezoch-
ten er de ledendag. Het 
regende, maar de gezellig-
heid was er niet minder om. 
Het toont de kracht van de 
SP: de leden. 

 1. Emile Roemer zet Jan Marijnissen, 
naar aanleiding van de aankondiging 
van zijn vertrek als partijvoorzitter, in 
het zonnetje en bedankt hem voor zijn 
jarenlange inzet voor de partij. (foto 
Nico van Hoorn)

2. Ondanks de regen is het maar wát 
gezellig. (foto Nico van Hoorn)

3. Een spetterend optreden van Bots, 
met de hit ‘Er is genoeg voor iedereen’. 
(foto Diederik Olders)

4. Niet iedereen waardeert de muziek. 
(foto Diederik Olders)

5. Young&United van de FNV zetten de 
kop van jut in voor de afschaffing van 
het minimumjeugdloon. (foto Jola van 
Dijk)

6. SP-huisband SPic ’n Span zorgt voor 
een zonnige sfeer.  (foto Nico van 
Hoorn)

7. Bezoekers van de ledendag kunnen 
met hun kaartje ook aapjes kijken 
Burgers’ Zoo.  (foto Nico van Hoorn)

8. Krista van Velzen namens Pax in actie 
voor het burgerinitiatief Teken tegen 
Kernwapens. (foto Diederik Olders)

9. De vrijwilligers van de SoeP-express, 
Teunie van der Wal, Henk van der Wal 
en Peter van Dop, worden in het zon-
netje gezet vanwege jarenlange trouwe 
inzet. (foto Diederik Olders)
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Impressies van de ledendag 
12, 13 foto’s Jola van Dijk 
10, 11, 14 foto’s Diederik Olders
14, 16, 17 foto’s Els Zweerink

Links: Arie-Jan de Boer, voorzitter van SP Maassluis, vroeg op de ledendag van 
2012 zijn partner Suzanne Hage ten huwelijk (inzet). Dat haar ‘Ja’ niet voor de 
bühne was, bewijst de aanwezigheid van hun kindje op de ledendag drie jaar 
later. (foto Jola van Dijk)

tekst Jola van Dijk
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De Groningse SP-afdeling heeft een 
gouden WC-pot uitgereikt aan de instantie 
Hefpunt, omdat deze tonnen aan belas-
tinggeld door de plee spoelt. Rosita van 
Gijlswijk, gemeenteraadslid voor de SP in 
Groningen: ‘Hefpunt heeft als taak om 
belastingen voor gemeenten en water-
schappen te heffen en de kwijtscheldings-
toets uit te voeren, tegen zo laag mogelijke 
maatschappelijke kosten. Ontslagvergoe-
dingen van bijna een miljoen staan daar 
volgens ons haaks op.’ In 2013 stelde de 
SP al vragen over de werkwijze bij Hefpunt. 
‘Destijds werden aanvragers van kwijt-
schelding door Hefpunt als potentiële 
fraudeur behandeld. Nu blijkt ook nog eens 
dat ze schandalig hoge ontslagvergoedin-
gen uitdelen aan falende managers.’

  > WETHOUDERSPAMFLET

‘Het zou minister Asscher sieren als hij 
gemeenten financieel in staat stelt uitke-
ringsgerechtigden die onbewust een fout 
hebben gemaakt met terugwerkende 
kracht te compenseren voor onterechte 
boetes.’ Wethouders van diverse politieke 

  > BELASTINGGELD DOOR DE PLEE GESPOELD

LOKALE EN REGIONALE OVERHEDEN beginnen zich 
te verzetten tegen het TTIP-vrijhandels-
verdrag. De provincie Friesland en de 
Vlaamse gemeente Borgerhout hebben 
zich al tot TTIP-vrije zone verklaard.

POSTNL GAAT EEN deel van de (schijn)
zelfstandige pakketbezorgers weer in 
dienst nemen. Een goede ontwikkeling, 
vindt SP-Tweede Kamerlid Sharon 
Gesthuizen, die hier al jaren voor strijdt. 

ALS POLITICI REGELS maken voor iedereen, 
moeten die regels ook gelden voor politici 
zelf, stelt SP-Tweede Kamerlid Ronald van 
Raak. Ook bij werkloosheid. Weg met de 
speciale wachtgeldregeling dus. 

  www.sp.nl/Zkx 

IN DE AANLOOP naar de Europese Spelen in 
Azerbeidzjan zijn tientallen critici 
opgesloten. Op initiatief van SP-Tweede 
Kamerlid Harry van Bommel heeft de 
Tweede Kamer de minister van Buiten-
landse Zaken opgeroepen in Azerbeidzjan 
te pleiten voor de vrijlating van deze 
gewetensgevangenen.

  www.sp.nl/Zkf

partijen uit elf verschillende steden - waar-
onder SP-wethouders uit Amsterdam, 
Hengelo en Hilversum – doen deze oproep 
in een gezamenlijk wethouderspamflet. 
Voor de toekomst zit de uitvoering van de 
Fraudewet volgens hen op het goede 
spoor. Met het wethouderspamflet 
verzetten ze zich tegen de oproep van 

minister Asscher de fouten uit het verleden 
niet te corrigeren: ‘In onze steden gaan we 
de komende tijd alle boetebesluiten sinds 
2013 herzien. Hoeveel dat precies kost 
weten we nog niet, maar in totaal zal dat 
meer dan 1 miljoen euro zijn.’ 

  www.sp.nl/ZkN

Young & United heeft 130.000 handteke-
ningen opgehaald voor afschaffing van het 
minimumjeugdloon. Minister Asscher heeft 
de handtekeningen in ontvangst genomen 
en aangegeven dat er inderdaad een 
probleem is. Of hij ook een concrete 
oplossing heeft zal echter pas in september 

blijken. Kamerleden van de SP, PvdA en 
GroenLinks wilden daar niet op wachten en 
hebben gezamenlijk verklaard dat, als dat 
nodig blijkt, zij zelf initiatief zullen nemen 
om tot verhoging van het wettelijk mini-
mumjeugdloon te komen. 

  > GEEN HALF WERK
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  > SP METHODE

Dankzij een opvallende protestactie van 
ROOD Weert worden 400 monumentale 
eiken langs de N280 gespaard. De 
provincie Limburg wilde de weg tussen 
Weert en Roermond verbreden en daarom 
moest de zaag in alle bomen langs de 
Roermondseweg. Enkele dagen nadat de 
plannen bekend werden bevestigde ROOD 
begin mei een tiental zelfgemaakte 
protestborden aan de bomen langs de 
weg. Jeroen Goubet, fractievoorzitter voor 
de SP in Weert: ‘De politie maakte al snel 
een einde aan de actie, maar dit versterkte 
de golf van protest alleen maar. Op initiatief 

van de SP sprak de Weertse gemeente-
raad zich vervolgens unaniem uit. Wij 
willen geen kap en verlenen daaraan ook 
geen medewerking.’ Inmiddels heeft het 
nieuwe provinciebestuur, met daarin de SP, 
in samenspraak met de gemeente Weert 
de kap afgeblazen. De weg wordt niet 
verbreed, wel worden enkele knelpunten in 
de weg waarschijnlijk op een minder 
ingrijpende manier verbeterd. Goubet: 
‘Samenwerking tussen actievoerende 
jongeren en volksvertegenwoordiging bij 
verschillende overheidslagen. De SP-me-
thode werkt!’

SP-Europarlementslid Anne-Marie Mineur 
was afgelopen maand vier dagen in 
Athene voor overleg met de linkse partijen 
waarmee de SP in het Europees Parlement 
samenwerkt. Ook sprak ze met verschil-
lende Grieken over de actuele politieke 
ontwikkelingen in het land. Mineur sprak 
de minister van corruptiebestrijding, maar 
bezocht bijvoorbeeld ook de Arbeidsclub, 
een uitgebreid buurthuis met een ‘medisch 
centrum voor klassesolidariteit’ dat draait 
op bijdragen naar draagkracht van de 
deelnemers. Haar conclusie na afloop van 
al die bezoeken? ‘We hebben met deze 
euro en de bijbehorende rigide belasting-
discipline allemaal onze kop in een zelfde 
strop gestoken. Griekenland heeft alleen 
het wankelste krukje. De crisis heeft daar 
op eenzelfde manier toegeslagen, maar 
dan veel wreder. De Griekse samenleving 
is gelukkig ook veel hechter. Je zorgt voor 
je gezin, je buren en je wijk met eenzelfde 
vanzelfsprekendheid.’ De steun onder de 

Griekse bevolking voor premier Tsipras 
van Syriza blijkt volgens Mineur nog 
steeds heel groot te zijn. ‘Een taxichauf-
feur vatte het heel mooi samen. “Hij is de 
enige die de waanzin op kan lossen. Vóór 
Tsipras hadden we een lange rij corrupte 
politici die niets deden. Als Tsipras vertrekt 
komen die weer terug.”’

  > ACHTER DE SCHERMEN IN GRIEKENLAND

Anne-Marie Mineur (r) in de Arbeidsclub.

  > POLITIEKE THRILLER 
ROC LEIDEN

Doordat bestuurders in het verleden 
miljoenen aan onderwijsgeld hebben 
verspild aan vastgoed, dreigde ROC 
Leiden afgelopen maand failliet te gaan. 
Redding leek nabij toen minister 
Bussemaker met een steunplan van 40 
miljoen kwam, maar VVD, PVV en CDA 
wilden liever dat de school failliet zou 
gaan. De SP, en met name Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk, kreeg zo de 
beslissende stem in deze politieke 
thriller.

‘Zet je negenduizend studenten op 
straat?’
Uiteindelijk koos Van Dijk – na een dag in 
Leiden met studenten, docenten en 
bestuurders gesproken te hebben – voor 
behoud van het ROC. ‘De megalomane 
bestuurders die het probleem veroorzaakt 
hebben, zijn allang gevlogen. Het werd me 
dan ook duidelijk dat het nu ging om de 
vraag of je negenduizend studenten op 
straat zet door het ROC failliet te laten 
gaan, of dat je alles op alles zet om die 
studenten te redden. Natuurlijk moeten we 
wel goed in de gaten houden of dit geld 
goed wordt besteed.’

‘Griekenland op schoolformaat’
De parallellen tussen de ontwikkelingen bij 
ROC Leiden en Griekenland zijn Van Dijk 
niet ontgaan. ‘Ik heb het niet voor niets 
Griekenland op schoolformaat genoemd. 
Dit is de zoveelste keer dat een school in 
de problemen komt door bestuurders met 
grootheidswaan. Denk maar aan de 
problemen bij Amarantis, hogeschool 
InHolland en de Universiteit van Amster-
dam.’ Van Dijk wil daarom ook de funda-
mentele discussie voeren hoe deze 
weeffout uit het systeem gehaald kan 
worden. ‘Hoe krijgen we de publieke 
sector weer in handen? Hoe redden we de 
scholen uit de klauwen van graaiende 
bestuurders die sinds Paars (PvdA, VVD 
en D66) alle ruimte kregen om zich als 
zonnekoning te gedragen? Twee punten 
staan dan voorop: we moeten ervoor 
zorgen dat vastgoed wordt weggehaald bij 
schoolbestuurders door het onder te 
brengen bij het Rijksvastgoedbedrijf.  
En we moeten de financiering van de 
scholen zo inrichten dat onderwijsgeld 
daadwerkelijk in de klas terechtkomt. 
Daarmee voorkomen we dat bestuurders 
nog langer kunnen gokken met onderwijs-
geld.’ 
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Op 18 juni 2015 is Karel Koster, vredesacti-
vist en onderzoeksmedewerker van het 
Wetenschappelijk Bureau van de SP, 
overleden. Hij was al langere tijd ziek, maar 
gedreven door zijn idealisme en groot 
gevoel voor rechtvaardigheid bleef hij de 
partij tot het laatst voorzien van adviezen 
op het gebied van buitenlandse zaken en 
defensie. Altijd gewapend met diepgaande 
analyses en doorspekt van strategisch 
inzicht. We moeten doorgronden wat we 
bestrijden, vond hij. Graag haalde hij de 
18e-eeuwse dichter Oliver Goldsmith aan: 
‘Wee het land, waar haast het zijn bepaalt. 
Waar rijkdom groeit, maar de mens 
verschraalt.’

Karel was in de jaren tachtig een van de 
oprichters van anti-militaristisch onder-
zoekskollektief Amok, dat zich ontwikkelde 
tot expertisecentrum van de vredesbewe-
ging op het gebied van defensie en 
geopolitiek. Ook was hij actief in het onder-
zoek en de lobby tegen kernwapens, onder 
andere via de werkgroep Eurobom en de 
internationale beweging van Burgemees-
ters voor Vrede. Vanaf 1994 adviseerde 
Karel de SP-fractie omtrent buitenlandse 
vraagstukken. Hij had een uitgesproken, 
onderbouwde mening. Bijvoorbeeld over 
het gevaar van de opkomst van extreem-
rechts in Europa, over het kruitvat Midden-
Oosten en over de opstelling jegens 

IN MEMORIAM

KAREL KOSTER (1951-2015)

Rusland. Na de aanslagen van 11 septem-
ber 2001 trad hij op als mediawoordvoer-
der namens het Platform tegen de ‘Nieuwe 
Oorlog’, dat onder meer de massale 
demonstraties tegen de invallen in 
Afghanistan en Irak organiseerde.
In 2007 trad hij in dienst van het Weten-
schappelijk Bureau van de SP. Karel was 
de motor achter de Moed-debatten in het 
partijgebouw in Amersfoort. Hij vond het 
belangrijk dat de SP daarbij de vensters 
opende en deskundigen met uiteenlopen-

de meningen uitnodigde. In zijn laatste 
levensjaar ging hij mee op inspectiereizen 
van de Kamercommissie voor Defensie; hij 
bleek vaak meer te weten van het gebruik-
te materieel dan de militairen zelf. Zijn 
kennis en intelligentie werden tot ver buiten 
de partij en de vredesbeweging gewaar-
deerd.

Met zijn overlijden verliest de SP een 
unieke medewerker, een fijne collega en 
een goede vriend.
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Met de invoering van de nieuwe Natuurwet 
brokkelt de bescherming van natuur en 
diersoorten fors af. Het kabinet brengt 
natuurbescherming terug tot ‘wat moet 
van Europa’. Dat stelt SP-Kamerlid Eric 
Smaling (foto). ‘63 natuurgebieden 
verliezen hun bescherming en  
205 diersoorten worden vogelvrij ver-
klaard. Wat rest is een minimumpakket 
van gebieden die beschermd moeten 
worden volgens de Europese Vogel- en 
Habitatrichtlijn. Verder mag de provincie 
bepalen hoe het wordt ingevuld. Economi-
sche benutting en ‘beleving’ zijn de 
bescherming van de natuur gaan over-
heersen.’

Geen einde aan plezierjacht
Ook maakt Smaling zich grote zorgen over 
het voorstel om geen einde te maken aan 
plezierjacht. De SP pleit al jaren voor een 

  > SMALING: ‘NATUURWET TRAGISCHE VERGISSING’

zonder noodzaak doodschieten van dieren 
is een hobby die niet meer thuishoort in 
onze samenleving. Het verbaast mij dan 
ook zeer dat de PvdA gezwicht is voor de 
eisen van de VVD op dit punt. Er is 
namelijk een meerderheid in de Kamer 
voor afschaffing.’

‘Nederland zou voorop moeten lopen’
Smaling: ‘Ons land – klein, dichtbevolkt, 
maar toch buitengewoon gevarieerd in 
termen van bodem, landschap en natuur 
– zou voorop moeten lopen in de bescher-
ming van alles wat groeit en bloeit. Natuur 
kan zichzelf niet beschermen zonder 
duidelijke wettelijke afspraken. Deze 
regering denkt alleen in win-winsituaties: 
dat alles tegelijk kan op elke plaats. Dat is 
een tragische misvatting. We zijn het aan 
onze volgende generaties verplicht de 
kwaliteit van de natuur te bewaken.’

verbod op deze vorm van jagen. ‘We leven 
hier niet in het Amazonewoud en soms is 
ingrijpen geoorloofd uit oogpunt van 
populatiebeheer of schadebestrijding. Het 
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De eurozone is een misbaksel. Al ver voor de invoering van de 
euro waarschuwden we vanuit de SP tegen de consequenties van 
dat ene betaalmiddel. We kregen gelijk, maar leuk is anders.

Al in het begin van de jaren negentig waarschuwde de SP dat een 
monetaire unie leidt tot machtsoverdracht aan de Europese 
instellingen. En dat gebeurde dus ook: na de bankencrisis werd 
er een vorm van ‘economisch bestuur’ ingesteld, waarbij de 
Tweede Kamer de Nederlandse begroting pas mag beoordelen, 
nadat Brusselse technocraten hun zegen hebben gegeven. 
Inmiddels groeit het aantal voorstellen om de teugels nog verder 

aan te halen. Weg nationale democratie, en dat alles dankzij de 
euro.
Daarnaast wezen we op de enorme tegenstellingen binnen de 
eurozone. De Zuid- en Oost-Europese economieën wijken enorm 
af van die in Noord-Europa. Als je één munt hebt en je niet meer 
via devaluaties van je eigen munt je exportproducten goedkoper 
kunt maken, kun je alleen nog concurreren via afbraak van 
publieke voorzieningen, lonen en andere sociale rechten. Dat is 
dus precies het recept dat Griekenland en andere zwakkere 
eurolanden kregen opgelegd.

Deze dagen komt alles samen in Griekenland: de ministers van 
Financiën van de eurolanden, met Dijsselbloem voorop, hadden 
geen boodschap aan de Griekse wens om het volk via een 
referendum het laatste woord te geven. Plannen van de Griekse 
regering om op een sociale manier uit de crisis te komen, werden 
niet serieus genomen. De boodschap was en bleef: bezuinigen 
tot je een ons weegt.

We hadden gelijk, maar de neoliberalen en eurofielen wilden 
koste wat het kost door met hun asociale project. Laten we 
hopen dat via de Grieken de democratie uiteindelijk zegeviert. Als 
SP’ers laten we aan de Grieken blijken dat we solidair zijn met 
hun verzet, in het Europees Parlement, en daarbuiten.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

GRIEKENLAND: 
HET IS NIET ALTIJD 
FIJN OM GELIJK TE 
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‘Labbekakken’, zo noemde de voorzitter 
van de werkgeversorganisatie VNO/NCW 
Hans de Boer mensen in de bijstand. Die 
moesten maar eens aan het werk, zei hij in 
een interview waarin hij toegaf dat hij zelf 
geen werk had gemaakt van de belofte uit 
2013 om duizenden arbeidsgehandicapten 
aan een baan te helpen. Reden voor de SP 
om dezelfde avond op de Malietoren, het 
hoofdkantoor van De Boer in Den Haag, 
een bericht aan deze opperlabbekak te 
laseren. De neiging om terug te schelden 
werd onderdrukt; ‘De Boer: geen woor-
den maar banen’ werd de boodschap. 

  > BERICHT VOOR 
OPPERLABBEKAK

Afgelopen maand trok een indrukwek-
kende massa Britten (volgens de Indepen-
dent een kwart miljoen) in een protestmars 
door Londen. De demonstranten weigeren 

zich neer te leggen bij de kille bezuinigin-
gen van de regering op onder meer de 
gezondheidszorg. Een gigantisch protest 
met amper arrestaties. Desondanks (of 

  > BRITTEN IN OPSTAND

misschien juist daardoor) is er ook amper 
iets van terug te vinden in de media in het 
Verenigd Koninkrijk, laat staan hier in 
Nederland.
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IN DE TWEEDE KAMER hebben ze het al over het 
Maastrichtse model. En in SP-kringen wordt 
met een knipoog gerefereerd aan het dorpje 
van Asterix en Obelix, dat moedig weerstand 
bleef bieden aan de overweldigers... Maar 
Jack Gerats blijft zakelijk. De SP-wethouder 
op Welzijn en Wmo heeft niet zoveel met 
metaforen. Hij noemt het hooguit ‘een 
beetje burgerlijk ongehoorzaam’.
Eigenlijk is dat zogenaamde Maastrichtse 
model heel simpel. Op het moment dat het 
nieuwe pgb-systeem werd ingevoerd (1 janu-
ari 2015) beschikte de stad al over een goed 
werkende regeling voor de meest kwetsbare 
pgb-houders, zo’n 1200 in totaal. ‘Het komt 

erop neer dat die groep de kwetsbare inge-
wikkelde betalingen aan zorgverleners uit 
handen wordt genomen’, legt Jack Gerats uit. 
‘De gemeente geeft daarbij tips en adviezen, 
maar de mensen kunnen zelf kiezen. En dat 
verloopt allemaal prima.’ 
Maar het nieuwe pgb-stelsel behelst dat de 
betalingen via de Sociale Verzekeringsbank 
(SVB) moeten lopen. Maastricht doet het 
echter zonder de extra manoeuvre via de 
SVB, houdt de Rijksgelden op zak en betaalt 
de zorgverleners zelf. Gerats: ‘Wij wilden 
onze regeling graag behouden. We zijn 
daarover met het ministerie van Volksge-
zondheid gaan praten, in oktober was dat. 

En toen hoorde ik hoe dramatisch de vlag er 
bij de ICT bij hing, zó kort voor de invoering. 
Ik dacht: dat krijgen ze nooit voor 1 januari 
voor elkaar. Dat heeft ons er alleen maar 
meer van overtuigd dat we onze regeling in 
stand moesten houden.’ Maar dat betekende 
feitelijk wel: de zorgwetgeving overtreden. 
Maastricht vroeg nog aan Den Haag of de 
eigen regeling toch niet kon blijven bestaan. 
Antwoord: nee. En dus viel er na een tijdje 
een onheilspellende brief van het ministerie 
op de mat. Handhaving en sancties dreigden 
voor de Limburgse hoofdstad. 

Muiterij
Maar er gebeurde ook iets anders. De  
Maastrichtse aanpak begon landelijk in 
beeld te komen. Steeds meer media meld-
den zich en ook was Gerats spreker bij een 
pgb-hoorzitting in de Tweede Kamer. Het 
begon iets amusants te krijgen; dat verre, 
eigenwijze Maastricht trotseerde Den 
Haag en omzeilde met een goed functio-
nerende eigen voorziening de pgb-chaos. 
“Maastrichtse muiterij blijkt treffer”, kopte 
dagblad De Limburger bijvoorbeeld. 
Wat ook iets zegt, is de steun van de ge-
meenteraad voor de gedurfde opstelling van 
het college. Gerats: ‘Ik heb de raad meerdere 
malen ingelicht over het voornemen en geen 
enkel raadslid heeft geprotesteerd. Anders 
had ik het misschien niet aangedurfd.’ Een 
kwestie van durven is het zeker. Want wat 
als het ministerie inderdaad gaat handha-
ven en sancties opleggen? ‘Ik weet dat de 
staatssecretaris not amused is. Maar tot 
nu toe zijn er geen sancties geëffectueerd’, 
zegt Gerats. Hij weet dat sancties opleggen 
ook weer durf van staatssecretaris Van Rijn 
vereist. De publieke opinie en de landelijke 
media zouden zijn toch al niet zo stevige  
positie omtrent de pgb’s nog zwakker kun-
nen maken. Afwachten dus.
Hoofdzaak voor Gerats is dat de prima 
regeling in stand kan blijven. ‘Maastricht 
heeft lokale verantwoordelijkheid genomen 
voor de burgers die het moeilijk hebben. Dat 
heeft geleid tot iets goeds, waarover ik nog 
geen enkele klacht van de kant van onze 
burgers heb gehoord. Of alle gemeentes dit 
moeten doen? Zeg het maar. In Maastricht 
willen we in ieder geval helpend, steunend 
en faciliterend voor onze burgers bezig kun-
nen zijn. Er komt een moment waarop je van 
mensen moet uitgaan in plaats van regels.’ •
tekst Rob Janssen
foto archief SP

‘BEETJE BURGERLIJK ONGEHOORZAAM’

Verbluffend nieuws over de pgb-chaos: de gemeente 
Maastricht omzeilt de problemen met een eenvoudige 
eigen regeling. ‘En het loopt prima’, zegt SP-zorgwethouder 
Jack Gerats. Staatssecretaris Van Rijn is not amused over 
die eigenwijze Limburgers. 

Maastrichtse muiterij blijkt treffer, 
kopte de Limburger
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‘MET 35 BEROEPSGERICHTE VAKKEN, 80 centrale 
examens en 108 verschillende examen-
programma’s kan niemand ontkennen dat er 
het nodige moet veranderen in het vmbo’, 
zegt SP-Tweede Kamerlid en woordvoerder 
vmbo Tjitske Siderius. Het huidige sys-
teem van leerwegen, niveaus, sectoren en 
wildgroei aan vakken maakt het vmbo tot 
een flink doolhof, dat voor velen lastig te 
doorgronden is. Dit gecombineerd met een 
dalend leerlingenaantal maakt het duidelijk 
dat verandering noodzakelijk is; het huidige 
stelsel is simpelweg niet te handhaven. 
Maar is dit het enige probleem waar het 
vmbo mee te kampen heeft? Volgens 
 Siderius zeker niet: ‘Velen zien het vmbo als 
een afvoerputje voor leerlingen die niet zo 
goed kunnen leren. Er ligt een zware focus 
op cognitief presteren, iedereen moet maar 
een zo  hoog mogelijke opleiding volgen en 
halen. Vakmanschap – goed met je handen 
zijn – lijkt behoorlijk ondergewaardeerd te 
worden. Dit heeft ook effect op het imago 
van het vmbo.’
Eén van de doelstellingen van de stelsel-
wijziging in 1999 was juist het verbeteren 
van het imago van het beroepsonderwijs. 
Volgens Tjitske Siderius kunnen we nu 
 concluderen dat dit dus niet gelukt is en, 
sterker nog, dat het alleen maar erger 

ANALYSE

KLEM OP  
HET VMBO
En wederom staat een herziening van het onderwijs op 
stapel. Ditmaal in het vmbo, waarvoor het kabinet  
binnenkort een ingrijpend plan op tafel legt.  
Ook vanuit de onderwijswereld komen voorstellen.  
Terecht, want dit schooltype geldt al langer als het  
afvoerputje van ons onderwijs. Maar is het échte  
probleem wel in beeld? 

is  geworden. ‘We moeten het beroeps-
onderwijs weer op de kaart zetten en ervoor 
zorgen dat vakmanschap iets is waar je trots 
op kunt zijn. Want laten we eerlijk zijn:  
zonder goede vaklui zijn we als land natuur-
lijk nergens.’

Nieuwe Middenschool?
De invoering van de zogenaamde ‘profielen’ 
zou volgens staatssecretaris Dekker dé op-
lossing moeten zijn voor alle problemen in 
het vmbo. De huidige wildgroei aan sectoren 
en examenprogramma’s wordt vervangen 
door een overzichtelijk aantal van   
10 profielen. Siderius: ‘Ik zie best interes-
sante elementen. Het idee van die profielen 
vind ik bijvoorbeeld zo gek nog niet. Ze 
 maken het vmbo weer overzichtelijk en 
geven de leerlingen ook de kans zich wat 
breder te oriënteren. Maar het is nog maar 
de vraag of ze alle problemen op zullen los-
sen. Ik heb mijn twijfels of dit voldoende is 
om het imago te verbeteren.’
Siderius heeft onlangs een onderzoek 
 gedaan onder vmbo-docenten over de 
plannen van staatssecretaris Dekker. 
Daaruit blijkt dat de meeste docenten ook 
positief tegenover het vervolgonderwijs 
staan. Echter: nog niet alle docenten blijken 
tevreden met het aanbod en bovendien zijn 

velen bang dat delen van het bestaande 
programma zullen verdwijnen. ‘Daar zullen 
we dus ook nog goed naar moeten kijken’, 
aldus Siderius.
Daarnaast viel ook nog iets anders op. 
‘Dekker geeft aan loopbaanoriëntatie van 
groot belang te vinden. Het opvallende was 
alleen dat hij het vervolgens alleen over 
het beroepsonderwijs heeft en niet over de 
theoretische leerweg. Ik zou zeggen: geef 
loopbaanoriëntatie ook de nodige aandacht 
binnen de gemengde en theoretische leer-
weg’, zegt Siderius: ‘Dan kunnen leerlingen 
zich ook beter gaan oriënteren op hun 
vervolgstudie en zal uitval in de toekomst 
kunnen verminderen.’

Ook anderen zien dat de invoering van de 
profielen alleen niet voldoende is om alle 
problemen in het vmbo op te lossen. Jan van 
Zijl, voorzitter van de MBO Raad, heeft een 
samenvoeging van de hoogste vmbo-niveaus 
met de havo voor ogen; dat product moet 
dan ‘nieuwe middenschool’ gaan heten. Lijkt 
een aardig idee. Immers; twee schooltypes 
worden ‘ontschot’. Maar tegelijkertijd wordt 
er een scheiding opgeworpen binnen het 
vmbo zelf. Want als de hogere vmbo-niveaus 
aan de havo worden gekoppeld, wat gebeurt 
er dan met de lagere niveaus? ‘Het gevaar 
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dreigt dat daarover dan, nog sterker dan 
nu, het beeld ontstaat dat daar alle minder 
goede leerlingen heen gaan. En dan wil daar 
helemaal niemand meer heen’, zegt Side-
rius. Het lijkt erop dat op die middenschool 
dan alle leerlingen hetzelfde voorgeschoteld 
wordt, terwijl ze juist zo verschillend zijn. 
Zwakkere leerlingen zullen op hun tenen 
moeten lopen, terwijl slimmere leerlingen 
zich vervelen. Zouden ze zich juist in die 
fase niet zo goed mogelijk moeten kun-
nen ontplooien, zodat ze op basis van de 
kwaliteiten die ze aan de dag leggen kunnen 
doorstromen?
De Onderwijsraad kwam onlangs met een 
ander advies, dat velen nog bekend in de 
oren zal klinken: maak weer onderscheid 
tussen de mavo en het beroepsonderwijs. 
De basisberoepsgerichte en de kader-
beroepsgerichte leerwegen worden volgens 
dat idee geclusterd en hetzelfde geldt voor 
de gemengde en theoretische leerweg. Het 
klinkt alsof we weer terugkeren naar de 
situatie van voor 1999, vóór de invoering 
van het vmbo dus. Voor een deel is dat waar, 
oordeelt Tjitske Siderius, maar er zijn wel 
degelijk verschillen. Zo pleit de Onderwijs-
raad voor de invoering van beroepsgerichte 
vakken op de mavo, iets wat tot nu toe – 
behalve op de gemengde leerweg – niet echt 

het geval was. Volgens Siderius is dit advies 
een stuk sympathieker: ‘Een groot nadeel 
van het vmbo is dat het een verzamelnaam 
is voor opleidingen die eigenlijk weinig met 
elkaar te maken hebben. Het heeft dus geen 
zin om deze leerwegen kunstmatig bij elkaar 
te houden. Daarnaast heeft de mavo vanuit 
het verleden een goede reputatie; het is ook 
niet voor niets dat steeds meer scholen zich 
weer een “mavo” noemen.’

Bizarre situatie
De SP pleit al langer voor een stelselwij-
ziging; de partij pleit onder meer voor een 
‘vakschool’, zijnde een samenvoeging van 
vmbo en mbo tot kleinschalige beroeps-
gerichte vakopleidingen, zodat iemand 
die bijvoorbeeld automonteur wil worden 
dat ook kán worden. Maar zoals het nu 
gaat, blijven scholen grote leerfabrieken 
die moeten presteren en concurreren. Met 
leerlingen mag geen risico meer genomen 
worden en dus wordt het zogenaamde ‘sta-
pelen’ ontmoedigd: steeds minder leerlingen 
stromen vanuit het vmbo door naar de havo. 
Leerlingen die stapsgewijs willen opklim-
men qua opleidingsniveau kunnen dat in 
ons land in toenemende mate wel vergeten. 
Sterker nog: de balans tussen ‘doorstroom’ 
en ‘afstroom’ (het aantal leerlingen dat 

gaandeweg opklimt respectievelijk afzakt 
in niveau) slaat – op het vmbo, maar ook op 
andere schooltypen – steeds meer uit naar 
dat laatste, zo bleek bijvoorbeeld al uit de 
Examenmonitor 2013 van het ministerie 
van OCW. Tegelijkertijd stromen volgens 
het door de Onderwijsinspectie dit voor-
jaar gepubliceerde rapport De staat van 
het onderwijs – onderwijsverslag 2013-
2014 steeds minder leerlingen door van de 
hoogste  vmbo-niveaus naar de havo: van 
18,5 procent in 2009 tot 13 procent in 2013. 
Ook de stap van havo naar vwo wordt steeds 
zeldzamer.
Siderius: ‘Eén van de belangrijkste oorzaken 
van de stagnering van de doorstroom is de 
perverse prikkel die scholen ervaren vanuit 
de Onderwijsinspectie, scholen worden er 
namelijk op afgerekend wanneer leerlin-
gen afstromen. Scholen willen geen risico 
nemen en delen leerlingen op voorhand al 
liever op een lager niveau in. Dit leidt tot 
de bizarre situatie dat het feit dat kinde-
ren kansen missen blijkbaar minder erg is 
dan de dreiging van de Inspectie. Volstrekt 
 onwenselijk natuurlijk.’

In 1999 werd het vmbo ingevoerd om het lbo 
en de mavo vooruit te helpen. Verbetering 
van het imago was het hoofddoel. Datzelfde 
doel worden nu opnieuw nagestreefd om 
datzelfde vmbo weer op de schop te nemen. 
Maar hoe en of het grootste probleem –  
 gemiste kansen van jonge mensen – wordt 
opgelost, is nog volstrekt onduidelijk. Eén 
van de charmes van het naoorlogse Ne-
derland was dat de zoon van een vracht-
wagenchauffeur kon gaan studeren, of dat 
de dochter van een automonteur het kon 
schoppen tot bankdirecteur. Inmiddels is 
voor velen het beroep van vrachtwagen-
chauffeur of automonteur een utopie  
geworden.  Kenniseconomie zei u? •

tekst Rob Janssen
foto Cees Elzenga / HH ©

‘Vakmanschap is iets 
om trots op te zijn.’



EEN SCHRIJNEND TEKORT aan sociale huur-
woningen (nu al 1400 en over vier jaar 
4000). Een explosieve vraag naar huizen 
met een huur tussen de 700 en 900 euro. 
Doorsnee koopwoningen die gemiddeld 
rond de 10 procent duurder zijn dan elders 
in Nederland (met uitzondering van abso-
lute koploper Amsterdam). Een hardnekkig 
gebrek aan betaalde woonruimte, al dan niet 
met zorgondersteuning, voor minder kapi-
taalkrachtige 55-plussers in de binnenstad. 
En dan speelt er ook nog een principiële 
affaire rond het project Het Nieuwe Woon-
huis.  Paulus Jansen, namens de SP wethou-
der voor volkshuisvesting in Utrecht, loopt 
er niet voor weg. ‘Ik doe er alles aan om de 
schaarse middelen zo optimaal mogelijk te 
benutten.’

Hoe gaat een SP-wethouder om met de verhuurdersheffing? Paulus Jansen, 
 SP- wethouder in Utrecht, ziet zich geconfronteerd met belabberd landelijk beleid,  
en met bewoners die zich terecht zorgen maken over de gevolgen daarvan. Een  
bewoner: ‘De strijd tegen tweedeling mag je nooit opgeven. Voor hem is het denk  
ik een kwestie van handig manoeuvreren.’

‘Voorkomen dat minima worden 
weggedrukt’
Vanaf de twintigste verdieping van het fon-
kelnieuwe stadskantoor achter het Centraal 
Station heb je een magnifiek uitzicht over 
Utrecht. De Dom lijkt vanaf deze hoogte 
 gekrompen. Met man en macht wordt 
gewerkt aan een ingrijpende facelift van het 
stationsgebied. Paulus Jansen, sinds ruim 
een jaar bestuurder van de vierde stad van 
ons land, staat de Tribune te woord terwijl 
hij een broodje kroket en kommetje soep 
eet. Elke minuut van zijn lange werkdagen 
wordt benut. Als  lid van de Tweede Kamer 
zat hij ook al niet om werk verlegen, maar 
de agenda van een wethouder vereist een 
strakke regie.
Op de valreep van het gesprek, in de milieu-
vriendelijke lift, benadrukt hij dat Utrecht 

de snelst groeiende economische regio van 
 Europa is. En: ‘Wij moeten er alles aan doen 
om te voorkomen dat de sociale minima 
worden weggedrukt door alle ‘succes-
nummers’ die in Utrecht komen wonen.’
Het is een grijze maandag. Er staat een 
straffe wind die jakkert over het Jaarsbeurs-
plein. Binnen, in het personeelsrestaurant, is 
het dankzij klimaatbeheersing aangenaam.

Eerst terug in de tijd. Een paar weken eerder, 
toen Miebeth Meeuwissen en Joop Hörmann 
van de bewonersvereniging Het Nieuwe 
Woonhuis hun nood klaagden over de 
situatie rond de verhuur van de 84 wonin-
gen aan de Rembrandtkade en in de Albert 
Neuhuysstraat, scheen een vriendelijk zon-
netje over de in de stijl van de Amsterdamse 
School gebouwde complexen.

DE UTRECHTSE DANS 
OM HUURWONINGEN  
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‘Een aardige man’, zo typeerde Miebeth 
Meeuwissen de verantwoordelijke wet-
houder. Ze kreeg alleen de indruk dat hij, 
 ondanks zijn begrip voor de bezwaren, 
 liever hier dan in de volksbuurt Kanalen-
eiland huurwoningen liberaliseert, dus de 
huurprijs optrekt tot over de huursubsi-
diegrens heen. Die inschatting, zo zal later 
in het stadskantoor blijken, klopt ongeveer.

Van tweedeling geen sprake
Maar eerst een schets van de toestand 
rond Het Nieuwe Woonhuis. De huizen, 
in blokken die over twee straten verdeeld 
met de rug naar elkaar toegekeerd staan 
en van  elkaar worden gescheiden door 
achter tuinen, werden in 1923 speciaal voor 
armlastige inwoners gebouwd in bepaald 
niet het minst welvarende stadsdeel. Arm 

Om deze overheidsbelasting op huurwonin-
gen te kunnen betalen, moeten corporaties 
meer geld binnenslepen en dat kan bijvoor-
beeld door liberalisatie. Volgens de gehan-
teerde formule mag Het Nieuwe Woonhuis, 
vanwege de kwaliteit van de woningen en 
de situering, gerust als de te slachten kip 
met de gouden eieren worden omschreven. 
Een omslag levert hier veel meer op dan in 
bijvoorbeeld... Kanaleneiland. Daar moeten 
veel meer woningen worden geliberaliseerd 
om hetzelfde rendement te halen. 
Zo kijken de bewoners van Het Nieuwe 
Woonhuis er niet tegenaan. ‘Bij de over-
dracht in 1997 is de intentie uitgesproken 
dat de huizen niet uit de sociale sector 
zouden worden gehaald, maar dat gebeurt 
nu dus wel. Met als gevolg dat de tweedeling 
verder oprukt. Een nieuwe bewoner gaat 

DE UTRECHTSE DANS 
OM HUURWONINGEN  

De in Roermond (1954) geboren Paulus  
Jansen beschikt over veel bestuurlijke en 
praktijk ervaring op het gebied van wonen en 
huisvesting. Hij volgde een studie bouwkun-
de aan de TU in Eindhoven en was twintig jaar 
werkzaam bij de Nevanco Groep, een uitvoerend 
bouwbedrijf, en het ingenieursbureau DHV in 
Amersfoort.
In 1995 trad hij toe tot de Provinciale Staten-
fractie van de SP in Utrecht (als fractievoor-
zitter van 1995 tot 2003). Daaraan voegde hij 
in 2001 het raadslidmaatschap toe. Paulus 
 Jansen was toen al medewerker van de Tweede 
 Kamerfractie.
In 2006 werd hij lid van de Tweede Kamer. Hij 
was bovendien drie jaar algemeen secretaris 
van de SP. Na de klinkende overwinning in 2014 
kwam Paulus Jansen in mei in het Utrechtse 
 college. Het lag niet meer dan voor de hand dat 
hij, gezien zijn portefeuille in Den Haag, verant-
woordelijk bestuurder voor onder meer wonen, 
vastgoed en ruimtelijke ordening zou worden.
Als parlementariër zette Paulus Jansen zich in 
voor verbeteringen in achterstandswijken en 
voor een hernieuwde maatschappelijke controle 
van de sociale huursector. Bewonersorganisaties 
konden steevast op zijn steun rekenen.

PRAKTIJKMAN MET  
BESTUURLIJKE ERVARING

SP-wethouder Paulus Jansen:  
‘Als het tij niet keert, verdwijnen 
de woningbouwcorporaties’

en rijk woonden bij elkaar om de hoek, van 
een tweedeling was op deze locatie, met als 
gezamenlijke groenvoorziening het fraaie 
Wilhelminapark, geen sprake. Kortom, een 
woonomgeving om van te dromen.
Nadat een renovatie van Het Nieuwe 
 Woonhuis driekwart eeuw later onafwend-
baar was geworden, ging de gelijknamige 
bouwvereniging kopje onder. De gemeente 
trad bemiddelend op en stelde voor de  
84 woningen in beheer onder te brengen bij 
Bo-Ex, een van de kleinere corporaties in 
Utrecht. De klus werd in 1997 geklaard en 
sindsdien int Bo-Ex de huren. De huurders 
richtten een comité op en mochten blij-
ven zitten waar ze zaten. De huursommen 
stegen niet noemenswaardig, dus ook met 
een bescheiden portemonnee maakte je een 
kans om er je intrek te nemen. Dan moest 
er natuurlijk wel eerst iets vrijkomen en dat 
gebeurde amper. Logisch, want de moge-
lijkheden om op stand te wonen voor een 
betaalbare prijs lagen bepaald niet voor het 
oprapen.

Kip met de gouden eieren
Daar komt nu verandering in en hoe! Bo-Ex 
staat, als gevolg van de vermaledijde ver-
huurdersheffing, met de rug tegen de muur. 

1200 euro betalen, dus reken maar uit wie 
er in zullen trekken’, zegt comitévoorzitter 
Joop Hörmann, zelf bewoner – vanaf 1991 – 
van een benedenwoning met een huur van 
693 euro.

‘Ze plaatsen er een hek omheen’
Overigens stegen de huren al in 2012, nadat 
de monumententoeslag werd ingevoerd. 
Buurtgenoot Miebeth Meeuwissen bewoont 
met haar gezin een riante en eigenhandig 
verbouwde tussenwoning met uitzicht op 
het Wilhelminapark en zit met een huur van 
835 euro al in de vrije sector. Zij had zich als 
student al als woningzoekende ingeschre-
ven en kreeg het huis in 1998 toegewezen.
Wat beiden nog het meeste steekt, is dat 
het streven naar een ongedeelde stad wordt 
belemmerd. Joop: ‘Ik ben zzp’er en zou als 
nieuwe bewoner de huur niet meer kunnen 
betalen. Ze plaatsen er als het ware een hek 
omheen en alleen met een bovenmodaal in-
komen kom je nog binnen. Overigens valt de 
kwaliteit van de woningen, waarmee  Bo-Ex 
zo schermt, vies tegen. De meeste huizen 
zijn vochtig en tochtig. Je moet flink stoken. 
Dat kost mij 250 euro per maand. Weet je, 
Bo-Ex profiteert optimaal van de uitstraling 
van dit stukje Utrecht.’
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Ze vrezen ook dat de sociale cohesie in Het 
Nieuwe Woonhuis zal verdampen. Ouder-
wetse burenhulp en onderlinge solidariteit 
verdwijnen gaandeweg, zo is de verwachting 
en deels ook al de ervaring, naar de achter-
grond. ‘Tweeverdieners zien een woning in 
onze straat als een doorgangshuis.’ Kopen 
kan niet. Destijds is bepaald dat de huizen 
tot 2020 niet mogen worden verkocht door 
de corporatie.

Water bij de wijn
Voor Miebeth Meeuwissen is het belang-
rijk dat haar kinderen opgroeien in een 
gemengde buurt in plaats van in een wit 
yuppenwijkje. Zowel Miebeth als Joop wil re-
alistisch blijven en zou er vrede mee hebben 
als twintig procent van alle woningen in de 
vrije sector belandt. Joop: ‘Ik snap heel goed 
dat ook een SP-wethouder water bij de wijn 
moet doen, maar de strijd tegen tweedeling 
mag je nooit opgeven. Voor hem is het denk 
ik een kwestie van handig manoeuvreren.’

Voordat we weer een sprong maken in de 
tijd, naar het onderhoud met Paulus Jansen, 
eerst eventjes langs bij Gerda Klein, bewoon-
ster van het eerste uur. Alle ophef rond Het 
Nieuwe Woonhuis gaat langs haar heen. 
Wie er ook (komen) wonen en wat zij ook 
betalen, de bijna 90-jarige Gerda kan zich 
er niet over opwinden. Al is het haar wel 
opgevallen dat nieuwelingen geen goededag 
zeggen. Op de kop af 52 jaar geleden kregen 
zij en haar man een tussenwoning in Het 
Nieuwe Woonhuis. Inmiddels is de geboren 
Berlijnse weduwe geworden en nog lang niet 
toe aan een zorgcentrum. Haar auto staat 
voor de deur aan de Rembrandtkade. Als het 
rijbewijs wordt verlengd, en daar ziet het wel 
naar uit, rijdt ze binnenkort weer naar Ber-

lijn voor familiebezoek. Ze redt zich prima 
in haar eentje en maakt alleen gebruik van 
Tafeltje-dek-je. Haar buurt vindt ze gewel-
dig en met Joop en Miebeth kan ze lezen en 
schrijven. Eigenlijk heeft ze maar één klacht: 
de kastanjes houden het zonlicht tegen.

De ‘logica’ van de verhuurdersheffing
Terug naar het stadskantoor, enkele weken 
na het bezoek aan Het Nieuwe Woonhuis. 

De SP Utrecht maakt zich ernstig zorgen over de 
huurexplosie. In de te maken prestatieafspraken 
met de corporaties en andere partijen moeten 
betaalbaarheid en beschikbaarheid topprioriteit 
krijgen. De verhuurdersheffing moet subiet wor-
den afgeschaft.
Op de website stelt fractievoorzitter Tim Schipper: 
‘Pijnlijker kan de afbraak van de sociale huur-
sector door het kabinet niet in beeld worden ge-
bracht. De corporaties zitten klem, wentelen de 
verhuurdersheffing af op de huurders en stoppen 
met bouwen terwijl er een groot tekort aan soci-
ale huurwoningen is. Nieuwe maatregelen zullen 
de situatie nog verder verslechteren. De stad gaat 
op slot voor mensen met een smalle beurs. Zij 
zijn in toenemende mate aangewezen op wijken 
met de zogenaamde goedkope woningen.’
Daarmee wijst Schipper naar de Vogelaarwijken, 
waar de afgelopen jaren miljoenen in zijn ge-
pompt. ‘Dat veroorzaakt een toenemende twee-
deling en de enorme stijging van de woonlasten 
zet het armoedebeleid onder druk.’
Dankzij de verhuurdersheffing incasseert minis-
ter Blok twintig procent van de huuropbrengsten. 
Schipper: ‘Dat geld moet worden geïnvesteerd in 
nieuwbouw en verbetering van woningen. Het is 
ook nog eens goed voor de werkgelegenheid en 
energiebesparing.’

ZORGEN OVER HUUREXPLOSIE

Joop Hörmann en Miebeth Meeuwissen.
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Het Moed-debat in het SP-partijkantoor in 
Amersfoort op 18 juni ging over volkshuis-
vesting. SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
organiseerde het debat, en onder anderen de 
hoogleraren André Thomsen, Peter Boelhouwer 
en Hugo Priemus spraken over de houdbaarheid 
van sociale huisvesting.
Tijdens het Moed-debat is de Denktank Sociale 
Huisvesting opgericht. Karabulut over die Denk-
tank: ‘De sociale huursector staat enorm onder 
druk. Met elkaar komen we tot een goede  
analyse en oplossingen om de neoliberale sloop 
van de volkshuisvesting tegen te gaan.’ Het  
debat in Amersfoort werd afgesloten door  
SP-leider Emile Roemer, die tevreden was over 
de actiebereidheid van de aanwezigen: ‘Samen 
moeten we strijden om te zorgen voor goede en 
betaalbare woningen voor iedereen.’

Bewoonster  Gerda Klein.

Huren in toom houden
Aan het succes van Utrecht – de stad is 
populair bij mensen met een hoge opleiding 
en stevent af op 400.000 inwoners – zit 
een zorgwekkende keerzijde. De vraag naar 
middeldure huurwoningen (tussen de 700 
en 900 euro) explodeert en steeds meer 
minder-draagkrachtige bewoners bevol-
ken de wijken met de kwalitatief slechtste 
huizen. In 2013 noteerde Utrecht de sterkst 
gestegen huurprijzen van het land. 
Het aantal individuele gevallen van mensen 
die de huur niet meer op kunnen brengen, 
baart Paulus Jansen zorgen. In 2010 kostte 
veertig procent van de vrijgekomen sociale 
huurwoningen minder dan 475 euro, nu 
schommelt dat percentage rond de tien 
procent. De gemiddelde huurprijs over heel 
Utrecht komt uit op 500 euro. Het laat zich 
raden dat Paulus Jansen er bij de corporaties 
op zal aandringen de huursommen in toom 
te houden.

Nog even Het Nieuwe Woonhuis. Hoe 
bescheiden ook, met slechts 84 woningen, 
de situatie illustreert navrant hoe de tijden 
zijn veranderd. Ruim negentig jaar geleden 
gebouwd om de woningnood onder de 
armere Utrechters te lenigen, worden ze nu 
gebruikt om de gaten in de begroting van de 
corporatie te dichten. •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Cees Wouda

Paulus Jansen plaatst de problematiek rond 
de verhuur van de 84 woningen in een bre-
der perspectief. ‘Corporaties zijn het slacht-
offer van de verhuurdersheffing, ze kunnen 
hun maatschappelijke doelstellingen niet 
halen. Daarnaast moeten de corporaties 
enorme investeringen doen om hun bezit te 
verduur zamen – iets waar ik overigens heel 
blij mee ben. Maar ik weet, mag ik wel zeg-
gen, als geen ander hoe groot de gevolgen 
van het slechte landelijke beleid zijn. Als 
deze ontwikkeling zich doorzet, bestaan er 
over tien jaar geen corporaties meer en zijn 
wij compleet overgeleverd aan de markt.’ 
Jansen begrijpt enerzijds wel dat Bo-Ex voor 
de woningen in Oost kiest: ‘Dat is de ‘logica’ 
– met aanhalingstekens – van de verhuur-
dersheffing: die is afhankelijk van de waarde 
van het huis. Voor een woning in Oost 
betaalt Bo-ex drie keer de maandhuur aan 
de minister van Financiën, in Kanaleneiland 
of Overvecht maar anderhalve maandhuur. 
Overigens is Bo-Ex niet armlastig, maar het 
kan net als alle andere corporaties nog maar 
weinig investeren in nieuwe sociale huurwo-
ningen, doordat het waarborgfonds na het 
Vestia-debacle veel strenger is geworden.’

Schreeuwend tekort aan betaalbare 
woningen
Jansen kan zich echter maar gedeeltelijk vin-
den in de wens van Bo-Ex om de woningen 
in Het Nieuwe Woonhuis te liberaliseren: ‘Er 
wonen daar mensen voor een zeer aantrek-
kelijke huur in een heel mooie wijk. Niks mis 
mee, maar dat maakt het voor Bo-Ex inte-
ressanter om daar te liberaliseren. Zo ont-
trekken ze minder woningen aan de  sociale 

huursector dan als ze het elders doen. Wat 
ik als wethouder heb ingebracht is: zet de 
buurt niet op slot. Liberaliseer niet, maar 
vraag wel huren die met geliberaliseerde 
huren overeenkomen. En zorg dat mensen 
met een lager inkomen huurkorting krijgen. 
Dan wordt niemand uitgesloten. En ik vraag 
natuurlijk van Bo-Ex dat het geld dat het op-
levert ook echt wordt geïnvesteerd in nieuwe 
sociale huurwoningen.’
Het argument van de bewonersvereniging 
Het Nieuwe Woonhuis dat het aantal sociale 
huurwoningen in Utrecht-Oost ‘toch al zo 
laag is’ veegt hij van tafel. ‘Dertig procent 
van de totale woonvoorraad in Oost zit 
in de sociale huursector.’ Dat Utrecht een 
schreeuwend tekort heeft aan betaalbare 
woningen valt evenwel niet te ontkennen. 
Paulus Jansen: ‘Dat hebben wij te danken 
aan het vorige college, dat de corporaties 
toestond om vierduizend sociale huurwo-
ningen ‘in te leveren’. Nee, ik word er niet 
moedeloos van. Wij hebben een andere 
woonvisie ontwikkeld en gaan nieuwe 
prestatieafspraken met de corporaties 
maken. Dat wordt een ingewikkeld verhaal, 
ik verwacht er in januari 2016 uit te zijn en 
probeer eruit te halen wat erin zit. Ik stel 
redelijke eisen, in het besef dat er geen geld 
is om aan alle wensen te voldoen. Alleen 
met een ander landelijk woonbeleid, met 
een drastische koerswijziging, kan het tij 
worden gekeerd en wij, de wethouders voor 
volkshuisvesting, moeten geen gelegenheid 
onbenut laten om de desastreuze implicaties 
van de maatregelen van het huidige kabinet 
voor het voetlicht te brengen.’

MOED-DEBAT LEIDT TOT  
DENKTANK
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BASISINKOMEN

‘SYMPATHIEK IDEE  
DAT STRUIKELT BIJ  
DE UITVOERING’
Hoe hoger de werkloosheid, hoe meer het idee de kop  
opsteekt: het basisinkomen. Dat is een vast bedrag aan  
gegarandeerd inkomen voor iedereen. SP-Tweede Kamer-
lid Paul Ulenbelt vindt het een sympathiek idee. Maar: ‘De 
rekensom klopt niet. Het maandbedrag is óf zo laag dat het 
asociaal is, óf onbetaalbaar.’

DE FINNEN WILLEN EEN PROEF gaan doen met 
het basisinkomen, in Zwitserland komt er 
een referendum over de invoering van het 
basisinkomen en een aantal Nederlandse 
steden, waaronder Utrecht, wil een proef 
starten. Het basisinkomen leeft. Ook in 
de SP laait de discussie weer op: is dit niet 
een idee dat wij zouden moeten omarmen? 
 SP-Tweede Kamerlid Paul Ulenbelt pre-
senteerde zijn analyse een paar maanden 
geleden aan de Partijraad en kreeg bijval 
voor zijn conclusie: ‘Niet doen.’

 › Wat vind je van de initiatieven om het 
basisinkomen uit te proberen?
‘Het zal goed zijn om de discussie over 
het basisinkomen concreter te maken. Ik 
vraag tijdens discussies over dit onder-
werp vaak: hoe hoog moet het worden, dat 
basis inkomen? Dan reageren voorstanders 
vaak met: “Doe niet zo flauw, het gaat om 
een denkrichting.” Ik snap dat wel. Het 
idee klinkt erg sympathiek. Ik zag een 
 grafiekje waarop te zien was dat hoe hoger 
de werkloosheid oploopt, hoe meer er over 
het basisinkomen gesproken wordt. In 
crisistijd zoeken mensen zekerheid. Een 
gegarandeerd inkomen biedt dat.’

 › Geen gedoe met bijstandscontroleurs, 
geen vernederend gedoe bij het UWV, 
geen bureaucratie.
‘Precies. Dat zijn ook de argumenten die 
vóór het basisinkomen pleiten. Allemaal 
zaken die ons als socialisten aan het hart 
gaan. Voorstanders beloven vrijheid, gelijk-
heid, een einde aan de armoede; wie kan 
daar tegen zijn?’

 › Dus? Goed idee dan toch?
‘Zolang het idee niet uitgewerkt wordt wel. 
Maar de rekensom klopt niet. Het doet er 
nogal toe hoe hoog dat basisinkomen is. 
De voorstellen voor de proef in Finland 
worden gedaan door de rechtse coalitie 
daar en zij spreken over een basisinkomen 
dat ónder de armoedegrens in Finland ligt. 
Daar word ik niet vrolijk van.’

 › En Zwitserland dan? Daar stemmen ze 
volgend jaar over een basisinkomen van 
2000 euro.
‘Dat is een bedrag waarmee je tenminste 
kunt zeggen dat er heel wat armoede mee 
opgelost wordt. Maar ik moet het nog zien; 
2000 euro is hoger dan het minimumloon 
in Zwitserland, en recent hebben ze nog bij 
referendum nee gezegd tegen een verho-
ging daarvan. En als het ja wordt, dan ben 
ik heel benieuwd hoe ze het gaan betalen.’
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 › Daar komen we zo op. Eerst nog even de 
Nederlandse lokale initiatieven.
‘Dat lijken niet echt proeven met een basis-
inkomen te worden. Wel proeven met een-
voudiger bijstand. Ze willen experimenteren 
met het afschaffen van de dwang en verne-
dering van bijstandsgerechtigden, en het 
tot fraude bestempelen van elke vergissing. 
Ik vind het bijzonder dat partijen die hier 
landelijk voor hebben gestemd (D66 stemde 
voor de Participatiewet, GroenLinks stemde 
voor de Fraudewet) het lokaal met ons eens 
zijn. Dat geeft hoop voor de toekomst, zullen 
we maar zeggen.’

 › Maar er is toch ook dat geslaagde experi-
ment in de jaren zeventig in Canada?
‘Ja, dat is een beroemd voorbeeld. In het 
dorpje Dauphin is er geëxperimenteerd en 
de uitkomsten waren een schok voor rechts. 
Wat bleek? Als je mensen een gegarandeerd 
inkomen geeft, dan besteden ze dat geld 
heel verstandig. Ze betaalden er hogere 
kwaliteit zorg mee, investeerden in beter 
onderwijs van hun kinderen, gingen iets 
minder werken, maar vooral om meer tijd te 
hebben voor bijvoorbeeld studie. Kortom, 
het idee van rechtse politici dat ‘gratis geld’ 
opgaat aan drank en dat mensen dan op 
de bank zouden gaan zitten niksen, klopte 
helemaal niet. Een overwinning voor het 
mensbeeld van links. Maar! Dit was geen 
experiment met een basisinkomen. Want 
niet iedereen kreeg een inkomen; slechts de 
1000 armste mensen kregen een inkomen. 
De andere 9000 inwoners kregen dat dus 
niet. Het was een experiment met bijstand. 
En bedenk ook: het geld kwam van buiten. 
Geen enkele Dauphin-inwoner hoefde ook 
maar iets extra’s te betalen om dit mogelijk 
te maken.’

 › Goed, dan komen we dus uit op de vraag 
hoe je het betaalt.
‘En dan begint het pas echt ergens over te 
gaan. Het begint bij de vraag: hoe hoog moet 
dat basisinkomen zijn? Er gaan verschil-
lende rekenvoorbeelden rond. Een bekende 
is het bedrag van 760 euro per maand vanaf 
je 21e jaar. Dat is doorgerekend; als je alle uit-
keringen en de studiefinanciering afschaft, 
net als alle aftrekposten en heffingen, dan 
heb je nog 30 miljard euro per jaar tekort. 
Dus dan moeten de belastingen omhoog, 
of toch een nóg lager maandbedrag. Want 
realiseer je wel dat je voor die 760 euro álles 
moet doen. Heb je hoge zorgkosten als chro-
nisch zieke? 760 euro en niks meer. Verlies 
je je baan? Er is geen WW meer, dus je valt 
in een keer terug naar 760 euro per maand. 

Dan moet je dus meteen je huis uit – of het 
nou een eigen huis is of een iets duurdere 
huurwoning. Geheel of gedeeltelijk arbeids-
ongeschikt? Pech. Je krijgt genoeg om niet 
dood te gaan en te weinig om echt te leven.’

 › Maar dan maken we het basisbedrag toch 
wat hoger?
‘Er is een ander model, dat uitgaat van 1435 
euro per maand. Om dat te betalen moe-
ten ook de WW en bijzondere regelingen 
worden afgeschaft, én de btw gaat naar 
50 procent. Dan heb je dus niet veel aan je 

ring van een basisinkomen combineren met 
het afschaffen van het minimumloon. Zo 
weinig geven dat het stimuleert om te gaan 
werken: hetzelfde idee dat je bij de Fin-
nen hoort. En ook Rutger Bregman, die het 
boekje schreef met de titel Gratis geld voor 
iedereen, lijkt hierin mee te gaan. Hij schrijft: 
“Een van de charmes van het basisinkomen 
is dat het de armen, die nu beter af zijn met 
een uitkering, stimuleert een betaalde baan 
te zoeken.” In 2006 publiceerde het CPB 
een voorstel voor een basisinkomen. Kern: 
550 euro per maand en een vlaktaks van 
53 procent. Dus iedereen betaalt 53 pro-

‘Je krijgt genoeg om niet dood te 
gaan en te weinig om echt te leven’

extra euro, want alles wordt veel duurder. 
De rekensom is zo: elke 100 euro extra voor 
het basisinkomen kost de staat per jaar 15 
miljard. Grofweg.’

 › Hoe komt het dat dat zo duur is?
‘Omdat het idee van een basisinkomen is dat 
íédereen het krijgt. Dus ook de miljardairs 
van Nederland, en de mensen met jaar-
inkomens van tonnen of miljoenen. Wat je 
dus eigenlijk doet, is de sociale zekerheid 
afbreken van mensen die het nodig hebben, 
en dit herverdelen zodat ook de rijksten 
meeprofiteren. Volgens mij doe je dan het 
omgekeerde van wat je wilt bereiken. Je haalt 
geld weg bij mensen die nu bijvoorbeeld 
opgevangen worden door de WW, en dat 
deel je uit onder mensen die het niet nodig 
hebben. Het idee van een basisinkomen 
komt dan ook van rechts.’

 › Is dat niet een beetje flauwe retoriek om 
het idee verdacht te maken?
‘Ik zeg dat met een heel goede reden. Ten 
eerste omdat het zo is. Milton Friedman, de 
beroemde neoliberale econoom, zag het wel 
zitten. Gerrit Zalm was in 1992 directeur van 
het CPB. Hij zei toen: “Een basisinkomen 
stimuleert de mensen met een uitkering om 
werk te zoeken, want het bedrag is lager dan 
een uitkering.” Verder wilde Zalm de invoe-

cent belasting over zijn loon en de armen 
worden nog verder in de armoede gestort. 
De rijken lachen in hun vuistje. Mijn punt 
is: voorstanders zien de steun van rechts 
als een pluspunt voor de haalbaarheid van 
het voorstel. Maar realiseer je dan wel wat 
rechts hiermee wil. Supergoedkope werk-
nemers, die wel móéten werken om rond te 
komen, belastingverlaging voor de rijken 
en belastingverhoging voor de armen en 
middenklasse. En een graai uit de pot voor 
bestaanszekerheid door de mensen die het 
níét nodig hebben, ten koste van de mensen 
die het wél nodig hebben.’

 › Kortom, slecht idee?
‘Het basisinkomen is een idee dat socialis-
ten in het hart aanspreekt. Maar socialisten 
moeten ook hun hoofd gebruiken. Het 
sympathieke idee wordt al snel een slecht 
idee als je over de uitvoering gaat nadenken. 
En als mensen willen strijden voor een men-
selijke bijstand en fatsoenlijke omgang met 
werkzoekenden, dan nodig ik ze van harte 
uit om dat zij aan zij te doen met de enige 
partij die zich daar consequent, lokaal en in 
de Tweede Kamer, hard voor maakt.’ •

tekst Diederik Olders
foto © de Correspondent bv
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WIE
Harry van Bommel, woordvoerder buitenlandse zaken

VAKANTIEBESTEMMING
‘Zuid-Engeland, om mijn zoon kennis te laten maken met de Engelse taal, cultuur 
en geschiedenis’

LEESTIP
Tahrir, Barry Smit, uitg. Atlas Contact

 › Wat voor boek is Tahrir?
‘Een lekker leesbaar boek over iemand die 
cursussen campagnevoeren geeft in Egypte, 
tijdens de Arabische lente. Wie Smit als 
oud-medewerker van de SP kent, zal de sterk 
autobiografische elementen wel herkennen. 
Ik heb het gevoel dat hij zijn eigen rol in de 
politiek en campagnes een tikkeltje over-
drijft, maar dat mag natuurlijk in een roman.’ 

WE GAAN OP VAKANTIE EN NEMEN MEE
Kunt u ook tijdens de zomermaanden geen genoeg krijgen van de politiek? 
Tips van SP-Tweede Kamerleden voor een reistas met inhoud.
tekst Jola van Dijk

 › Wat voor boek is Nooit op de knieën?
‘Een soms wat taaie maar absoluut interes-
sante biografie over Marcus Bakker van de 
Communistische Partij Nederland. Bakker 
is een van de grote linkse politieke leiders 
van de twintigste eeuw in Nederland. Het is 
knap om te zien hoe hij zich heeft ontwik-
keld van een paria van wie in de Tweede 
Kamer niemand de hand wilde schudden, 
tot nestor naar wie bij zijn vertrek uit de 
Kamer zelfs een zaal werd vernoemd. Bakker 
laat zien dat als je vasthoudt aan je begin-
selen en met open vizier oppositie voert, je 
ook waardering kunt krijgen van je tegen-
standers. Ook kunnen we van de CPN leren 
dat je door jezelf goed te organiseren ook 
met een kleine groep mensen veel invloed 

kunt uitoefenen. Kijk maar naar de rol van 
de CPN in de strijd tegen kernwapens.’

 › Hebben we als SP veel gemeenschappe-
lijk met de CPN?
‘De CPN en de SP staan allebei in een lange 
linkse traditie die begon met Domela Nieu-
wenhuis, maar zijn ook onvergelijkbaar. 
Vooral wat betreft de manier van politiek 
voeren. Sta je als partij open voor veran-
deringen en blijf je discussiëren over je 
beginselen? Voor de SP is het een bevrijding 
geweest dat we ons eigen socialisme vorm 
hebben gegeven en niet zijn blijven hangen 
in het verleden. Bakker werd lid van de CPN 
tijdens de Tweede Wereldoorlog en was 
actief in het verzet. Na 1945 ging die oorlog 

 › Is het boek ook een aanrader voor men-
sen die wat verder van de politiek afstaan?
‘Absoluut, juist hen geeft Smit echt een 
interessant inkijkje. Bovendien neemt hij de 
lezer heel mooi mee in de dilemma’s en het 
optimisme van de overwinningsroes die in 
Egypte eindigde in teleurstelling en fatalis-
me. Jonge mensen zijn in staat om vreed-
zaam een dictatuur te laten wankelen, maar 

een samenleving verander je niet zomaar 
en kun je ook niet even in de goede richting 
sturen. Niets om cynisch van te worden, 
maar het is wel belangrijk om realistische 
verwachtingen te hebben.’ •

voor communisten naadloos over in de 
Koude Oorlog. Ze waren bijvoorbeeld onder-
ling constant bang voor handlangers van de 
geheime dienst. Vaak terecht, overigens. De 
CPN is ook nog heel lang een verlengstuk 
geweest van de Sovjet-Unie en heeft veel te 
lang misstanden vergoelijkt. Je moet je laten 
inspireren door het verleden, maar ook zelf 
blijven nadenken over de toekomst.’ •

WIE
Ronald van Raak, woordvoerder binnenlandse zaken

VAKANTIEBESTEMMING
‘Amsterdam in de zomer is fantastisch dus ik ga lekker op vakantie 
in mijn eigen stad’

LEESTIP
Nooit op de knieën, Leo Molenaar, uitg. Balans
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WE GAAN OP VAKANTIE EN NEMEN MEE

 › Wat voor boek is Waarom vuilnismannen 
meer verdienen dan bankiers?
‘Een filosofisch paper over de ontwikke-
lingen in de economie en de samenleving. 
Bregman en Frederik zetten je echt aan het 
denken over dingen die vanzelfsprekend 
lijken, maar het eigenlijk helemaal niet zijn. 
Zo leggen ze bijvoorbeeld uit hoe de moraal 
verdween uit de economie en waar ongelijk-
heid vandaan komt. Een thema waar we ons 
als SP ook mee bezighouden.’ 

 › Wat voor boek is Syria Speaks?
‘Een heel indrukwekkend Engelstalig boek 
met foto’s, kunst en cultuur van de frontlinie 
in Syrië. Oorlogsfotografie, maar ook kunst-
uitingen die er juist door geïnspireerd zijn 
en een aanklacht vormen tegen het regime 
en het geweld. Het boek geeft heel mooi het 
gevoel weer van wat er met mensen gebeurt 
daar.’ 

 › Het is dus meer een kijk- dan een lees-
boek?
‘Allebei. Het boek bevat ook een soort 
naslagwerk van die oorlog en een heel goede 
toelichting over wat de mensen meemaken. 
Maar uiteindelijk gaat het me wel vooral om 
het kijken, ja. Ik moet ontzettend veel stuk-
ken lezen, maar de waarheid is vaak veel 
meer dan wat er op papier staat. Een tekst 

lezen kan je kippenvel bezorgen en je kunt 
er boos of verdrietig van worden, maar uit-
eindelijk zijn woorden abstracte karaktertjes 
op papier waarvan we afgesproken hebben 
dat die een bepaalde betekenis hebben. Ont-
moetingen, fotografie en beeldende kunst 
komen bij mij toch veel harder binnen. Er 
staan beelden in dit boek waar je maag echt 
van omdraait.’ 

 › Jij hebt afgelopen jaar Syrische vluchte-
lingen in Libanon bezocht. Wat kunnen 
mensen doen die iets voor de Syriërs wil-
len betekenen?
‘Geld geven, met de Nacht van de Vluchte-
ling meelopen, zorgen dat vluchtelingen 
welkom blijven in Nederland en bijvoor-
beeld een boek als dit lezen. Het is heel goed 
om kranten te lezen en je te informeren 

zodat je als politici en burgers beslissingen 
kunt nemen die goed zijn voor dit conflict. 
Maar dit boek gaat verder dan het nieuws, 
waarin je alleen hoort over de miljoenen 
vluchtelingen, gewonden en doden. Het 
plaatst alles in een context en door naar dit 
soort creatieve uitingen te kijken toon je res-
pect. Wegkijken van slachtoffers van geweld 
is sowieso respectloos. En je steunt het ver-
zet, want in landen met zo weinig vrijheid 
is iedere creatieve uiting op zichzelf al een 
verzetsdaad. Creativiteit is zo’n ontzettend 
positieve tegenhanger voor alle destructivi-
teit van een gewapend conflict.’ •

 › En waar jij met je voorstel voor een 
miljonairsbelasting iets aan probeert te 
veranderen.
‘Ja, vorig jaar hebben we al een voorstel 
gedaan voor onder meer een miljonairs-
belasting opdat de mensen die de afgelopen 
jaren fors geprofiteerd hebben een recht-
vaardigere bijdrage leveren. Die voorstellen 
zijn we nu nog verder aan het uitwerken, 
want dat geld kunnen we goed gebruiken om 
de koopkracht van iedereen te verbeteren 
en de kaalslag in de sociale voorzieningen 

te herstellen. Ik kan me dan ook helemaal 
vinden in de vragen die Bregman en Frederik 
zichzelf stellen. Want inderdaad, waarom 
zijn sommige mensen die nooit iets toege-
voegd hebben aan de samenleving schatrijk, 
terwijl vuilnismannen onmisbaar zijn maar 
toch heel weinig loon ontvangen? Helemaal 
terecht kaarten ze aan dat liberalen dit 
vroeger ook verafschuwden, maar nu juist 
toejuichen.’ •

WIE
Sharon Gesthuizen, woordvoerder economische zaken en justitie

VAKANTIEBESTEMMING
‘Frankrijk, vlakbij Cognac, om een beeld te maken, zoals ik ieder jaar 
doe’

LEESTIP
Syria Speaks, Malu Halasa, Zaher Omareen en Nawara Mahfoud, uitg. 
Saqi Books

WIE
Farshad Bashir, woordvoerder verkeer en belastingen

VAKANTIEBESTEMMING
‘Weet ik nog niet, we beslissen altijd pas op het laatste moment of 
we gaan en waarheen’

LEESTIP
Waarom vuilnismannen meer verdienen dan bankiers, Rutger 
Bregman en Jesse Frederik, uitg. Lemniscaat
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OUD-JOURNALIST PIET SNIJDERS en trouba-
dour Hans van Gorp leek het wel wat: een 
eigentijdse versie van Mistero Buffo, het 
meesterwerk van de Italiaanse auteur en 
theatermaker Dario Fo, winnaar van de 
Nobelprijs. Vanaf 1969 werd de Mistero 
gespeeld door Nuova Scena, de eigen groep 

van Fo. Dat gebeurde aanvankelijk nog onder 
auspiciën van de communistische partij in 
Italië. Kort samengevat: het evangelie van 
Jezus, overgoten met een marxistisch sausje 
en gepresenteerd als satire. Uitvoeringen 
vonden plaats in fabriekshallen, loodsen en 
leegstaande huisjes.

De Mistero Buffo werd in Nederland en  
België in de jaren zeventig een begrip, dank-
zij het Vlaamse gezelschap Internationale 
Nieuwe Scène dat er tien jaar onafgebro-
ken mee op tournee ging en overal furore 
maakte. Hoofdrolspelers waren Jan Decleir 
en Dora van der Groen, die zich nadien 
zouden ontwikkelen tot eminente leden van 
het Nederlandstalig acteursgilde.
Ruim veertig jaar later is daar opeens de 
Brabantse versie van de Mistero. Initiatief-
nemers Snijders en Van Gorp plaatsten een 
oproepje in een lokaal weekblad en wonder 
boven wonder meldden zich in korte tijd 
minstens vijftig enthousiaste belangstellen-
den. Toen zich, in de persoon van straat- 

MISTERO BUFFO, EEN BRABANTSE VOLKSOPERA

MATTHÄUS PASSION  
VAN DE KLEINE MAN
Een opera over de allesverslindende graaicultuur en het voor 
een sociale maatschappij funeste neoliberalisme. Gespeeld en 
gezongen door ‘mensen van het volk’, uit het Brabantse Asten 
en wijde omgeving. Wat begon met een paar ideetjes op de 
achterkant van een bierviltje is uitgegroeid tot een serieuze 
productie met zestig medewerkers. Komt dat zien!

Occupy bezet de Markt in Asten, speciaal voor het theater.
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theaterman Toon Maas, ook nog een regis-
seur aandiende konden de voorbereidingen 
beginnen.
Piet Snijders ontfermde zich over het sce-
nario en verplaatste de handelingen naar 
onze tijd. ‘Daarmee ontstond een compleet 
nieuwe voorstelling, in het Brabants en 
voorzien van veertig liedjes. Misschien wat 
pretentieus gesteld, maar onze versie is de 
Matthäus Passion van de kleine man en 
diens lijdensweg. De pamfletterige kantjes 
van het origineel heb ik eraf geschaafd, 
de rode banieren zijn verdwenen, maar de 
boodschap is onveranderd gebleven. Ik ben 
ervan overtuigd dat SP’ers veel van wat wij 
aankaarten, zullen herkennen.’

De macht van het kapitaal, ploeterende 
arbeiders, vluchtelingen, frontsoldaten, 
sociale misstanden, het komt allemaal voor-
bij in Mistero, een Brabantse volksopera. 
‘Vergeet de arbeidsmigranten niet. Daar 
hebben wij hier in het oosten van Brabant 
ervaring mee. De arbeids- en woonomstan-
digheden zijn ons bekend’, zegt Snijders. 
Het is niet alleen kommer en kwel. ‘Het gaat 
ook over geboorte, de jeugd, de liefde en 
relaties. Onze kleine strijdende man is vitaal 
en levensluchtig en geeft de moed nooit op. 
Hij laat zich niet door tegenslagen uit het 
veld slaan.’
Speciaal voor deze unieke productie werd 
de stichting Maatschappelijk Geëngageerd 

Muziektheater (MGM) Asten van de grond 
getild. Opmerkelijk: de meeste rollen wor-
den gespeeld door jonge senioren, mannen 
en vrouwen die destijds maatschappelijk 
actief en betrokken waren of zoals Piet 
Snijders het stelt: hippies met idealen. 
‘Jongerenwerkers, festivalorganisatoren, 
linkse activisten. Mensen die sleutelposities 
zouden gaan innemen en zich gedwongen 
zagen compromissen te sluiten. Ze zijn, na 
een arbeidzaam leven, hun oude idealen nog 
niet kwijt en kunnen zich goed inleven in 
het stuk.’

Hoe theater en de realiteit in elkaar over 
kunnen lopen, bleek toen tijdens een repe-
titie op straat in Asten een kamp in de geest 
van de beweging Occupy werd ingericht. 
Binnen de kortste keren kwam de plaat-
selijke politie een kijkje nemen. Snijders: 
‘Mistero past perfect in de tijdgeest. Thomas 
Piketty, Joris Luyendijk, Dario Fo is helemaal 
van nu.’

In oktober zitten de voorbereidingen erop 
en begint de reeks van dertien uitvoeringen 
van Mistero, een Brabantse volksopera. Acht 
theaters boekten de voorstelling ongezien, 
ongekend voor een grotendeels door lief-
hebbers gedragen productie. De voorverkoop 
is al begonnen. Piet Snijders hoopt en ver-
wacht dat SP-leden in het hele land belang-
stelling tonen. Een tip van hem: ‘Misschien 
kunnen afdelingen een gezamenlijke bustrip 
naar een van de speelplaatsen organiseren. 
Ze hoeven mij maar te bellen of te mailen. 
Met name de matinee op zondag 18 oktober 
in Markant in Uden lijkt mij daar geschikt 
voor. Ik geef het maar even mee.’
Verstaat iedereen dan Brabants? ‘Zeker we-
ten. Ik heb het geschreven in ABB, Algemeen 
Beschaafd Brabants. Overigens hebben wij 
de entreeprijzen, variërend van 12,50 tot 
17,50 euro, bewust laag gehouden. Iedereen 
moet erbij kunnen zijn.’ •
tekst Robin Bruinsma
foto’s Joop van Doorn ©

 Op dit moment zijn de voorstellingen 
gepland tussen 9 oktober 2015 en 21 
januari 2016. Gemeenten waar gespeeld 
wordt: Asten, Venray, Uden, Gemert, 
Oisterwijk, Bergeijk, Hilvarenbeek en 
Helmond. De precieze speeldata vind je op

 www.misterobrabant.nl

De vrijwilligers van de volksopera maken 
zelf  kostuums en maskers.
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LOES TILLEMANS, haar man Peter en dochter 
Svenja zitten in het tuintje van hun huur-
woning in Alphen aan den Rijn als ze 
vertellen hoe ze gemangeld zijn door hun 
gemeente. Loes blijft kalm terwijl ze het 
hele verhaal vertelt, Peter wordt af en toe 
weer boos als hij erover praat, en dochter 
Svenja schiet vol als ze aan de zware periode 
terugdenkt.

De Tillemansen zijn ondernemende types. 
Tien jaar lang hadden ze een redelijk lopend 
rioleringsbedrijf. Loes: ‘In 2005 gingen we 
failliet. We waren er erg verdrietig over; we 
hadden tien jaar lang opgebouwd. Maar we 
hadden de verkeerde mensen vertrouwd en 
zelf in paniek ook verkeerde beslissingen 
genomen. Gelukkig voor de 34 jongens die 
er werkten werd het bedrijf overgenomen. 
Maar het bedrijf dat ons overnam wachtte 
wel tot we failliet gingen – we hebben er 
geen cent aan overgehouden.’ Loes was 
zelf net een wolwinkel begonnen, maar die 
ging mee in het faillissement. Haar oudste 
dochter mocht van de curator de wol winkel 
overnemen. Zo had het gezin nog wat 
inkomsten. Het bleek niet rendabel. De mid-
delste dochter probeerde het ook nog, stapte 
over op houten speelgoed, maar de locatie 
was te duur om er te overleven. Het was niet 
rendabel. Toen de jongste dochter Svenja 
goedkoop anti-kraak in een winkelpand 
kon, heeft zij het ook nog geprobeerd. Maar 
daarover later meer.

Tóch behandelbaar
Want terwijl Svenja haar winkel probeerde 
op te bouwen, kreeg moeder Loes slecht 
nieuws. Maagkanker, en nog onbehandel-

UITKERINGSGERECHTIGDE KEIHARD AANGEPAKT OM VERGISSING

De uitkering van de van maagkanker herstellende Loes  
Tillemans werd stopgezet en er werd 8000 euro terug gevorderd. 
Omdat zij, zonder dit te melden, naar de winkel van haar dochter 
was gegaan. Jarenlange strijd tegen eenvoudige te weerleggen  
leugens van de gemeente leverde weinig op.

baar ook. Peter: ‘Via onze huisarts kwamen 
we terecht bij een specialist bij de VU in 
 Amsterdam. Die had een nieuwe behande-
ling. Na veel onderzoeken bleek dat het 
mogelijk tóch behandelbaar was.’ Uiter-
aard greep Loes die kans aan. Loes: ‘Toen 
begonnen de behandelingen. Bestraling, 
chemokuren, controles. In maart 2011 moest 
mijn maag eruit. Op dat moment verloor 
mijn man zijn baan. Hij werkte voor onze 
middelste dochter, maar dat bedrijfje haalde 
het niet. Omdat er geen gezagsverhouding 
is met je dochter, krijg je dan geen WW. Dus 
wij gingen, met tegenzin, bijstand aanvra-
gen. Wij waren gewend het altijd zelf op te 
lossen. Altijd ondernemer geweest. Maar nu 
was onze wereld ineens anders geworden. 
We moesten wel. Peter solliciteerde, maar 
werd niet aangenomen. We hadden het 
zwaar. Ik natuurlijk lichamelijk, maar 
iedereen van de familie ook emotioneel.’
Loes had geluk: in de zomer was ze uit-
behandeld. Niet dat ze dan niet meer op 
controle moet komen – dat moet ze nog 
steeds. Maar volgens Loes begint het herstel 
dan pas: ‘Mijn maag was weggehaald. Je 
bloedwaardes zijn al heel slecht door de 
bestralingen en de chemo’s. Maar ik moest 
ook opnieuw leren eten. Kleine beetjes, 

vaker eten. Te snel eten, te weinig: ik viel 
flauw, was urenlang beroerd. Dit was ook de 
tijd dat eindelijk binnenkwam wat er met je 
gebeurd was het afgelopen jaar. Tot op dat 
moment was ik bezig geweest met over-
leven. Alleen maar aan jezelf denken, de 
moed erin houden, vechten. En tijdens het 
herstel zag ik ineens wat dit allemaal met 
mijn gezin had gedaan. Hoe zij sterk voor 
mij hadden moeten zijn.’ Peter vult aan: ‘We 
hebben een paar keer te horen gekregen dat 
ze niet lang meer te leven had. Bij elke ope-
ratie zei de arts: houd er rekening mee dat je 
niet meer wakker wordt.’

Uit het isolement komen
Loes krijgt het advies van de artsen om voor 
haar herstel een tot anderhalf jaar uit te 
trekken. Stress vermijden, goed eten: dan 
gaat het het snelst. Loes kon nog weinig, 
maar wilde graag op bezoek bij haar dochter: 
‘Die had net dat winkeltje gestart. Daar was 
ik nog maar heel weinig geweest. Ik kon 
komen en gaan wanneer ik wilde. Svenja 
ging als een verpleegster met me om. Het 
ging in de winkel niet over mijn ziekte, en 
dat hielp mij erg. Het hielp om uit dat isole-
ment te komen, uit dat steeds maar denken 
aan dat ik ziek ben. Ik dacht, als de dokter 

U MAG NIET OP  
BEZOEK BIJ UW KIND 

Ze wisten hoe laat thuis  
het licht ’s morgens aan- en 
’s avonds weer uitging
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straks zegt dat het allemaal wel goed gaat, 
dan kan ik misschien wel weer gaan werken. 
Dus ik bereidde me daarop voor door wat 
regelmaat in mijn dag te brengen. Ik hield 
het niet altijd vol; soms een uurtje, soms een 
halve dag. Ik was vrolijk, mijn haar begon 
weer wat te groeien, je gaat zorgen dat je er 
weer een beetje verzorgder uitziet. Ik was 
graag bij haar, omdat ik ook dacht dat het 
voor haar wel goed was. Ze was dat winkeltje 
begonnen in een tijd dat haar moeder bijna 
dood ging, dat ze op zich zelf ging wonen, 
een vader die het zwaar had. Dus ik vond het 
belangrijk om tijd met haar door te brengen. 
En ik hielp natuurlijk af en toe wel mee.’

‘Zitten we hier in Oost-Duitsland of zo?’
En daar ging het mis. Volgens de gemeente 
betekenden de bezoekjes van Loes aan de 
winkel fraude. Loes: ‘Peter en ik kregen een 
uitnodiging van de gemeente. Bij dat gesprek 
zaten twee mensen die – dat wisten we op 
dat moment nog niet – fraudebestrijders 
waren. Ze vroegen of ik kon aantonen dat 
ik ziek was. En of ik daarvoor wel onder-
zocht was. En waarom ik dan niet gewoon 
in  Alphen behandeld werd. We vonden het 
raar, maar we vertelden gewoon hoe het zat. 
“Hoe deelt u uw dag in?” was de volgende 
vraag. Ik vertelde spontaan en zelfs trots dat 
ik probeerde dagritme aan te leren en dat ik 
soms een beetje hielp in de winkel.’ Daarop 
werd Peter en Loes meegedeeld dat dat niet 
mag. Dat het niet uitmaakt dat ze er geen 

geld mee verdiende. Dat zij de bezoekjes had 
moeten melden. En dat de gemeente hen 
gedurende vijf weken had gevolgd. Ze hadden 
vast gesteld dat Peter een keer had geholpen 
een zware kar voor de winkel te plaatsen. 
Loes voelde zich ineens een crimineel: ‘Ik 
vroeg: worden wij ergens van verdacht? Ze 
vertelden dat ze wisten hoe laat het licht 
aanging ’s morgens en hoe laat ’s avonds het 
licht weer uitging thuis. Ik dacht: zitten we 
hier in Oost-Duitsland of zo?’ De conclusie 
was duidelijk voor de Alphense ambtenaren. 
De uitkering werd gestopt en de voorgaande 
maanden werden teruggevorderd. Bij thuis-
komst hebben we het juridisch loket gebeld, 
want wij waren zo verbaasd dat dit zomaar 
kon.’

Een week later hadden Peter en Loes 
een  gesprek weten te regelen met PvdA- 
wethouder Hélène Oppatja. Loes gaf haar in 
vertrouwen een kopie van haar dagboek: ‘Bij 
een eerder gesprek had een ambtenaar aan-
gegeven dat er twijfels waren of ik ziek was, 
omdat ik er zo goed uitzag. Dat raakte me 
heel diep. Ik gaf de wethouder een kopie van 
mijn dagboek met het idee: als je daar een 
stukje uit leest dan begrijp je misschien hoe 
het is. Maar goed, er kwam een  gesprek, ze 
moest er even over nadenken. Op oudjaars-
dag – lekkere dag ook – kwam haar besluit 
dat de uitkering stopgezet en teruggevorderd 
werd.’

Fraude bleek foutje
De familie Tillemans schakelde Alphense 
gemeenteraadsleden in om de wethouder 
over hun zaak te bevragen. De raadsleden 
kregen te horen dat zij zich er niet mee 
moesten bemoeien, omdat er nog veel 
meer speelde. Loes: ‘Verdachtmakingen, 
waarvan je je afvraagt of een wethouder 
zoiets mag doen. Dat wij een bankrekening 
verzwegen zouden hebben. Je gaat aan jezelf 
twijfelen – we dachten: misschien is er nog 
een  rekening uit de tijd dat we het bedrijf 
hadden of zo. Het hele huis doorzocht, 
maar niks gevonden. ’ Later blijkt dat het 
allemaal een ‘foutje’ was. Loes: ‘Tijdens een 
gesprek vroeg de ambtenaar: weet u zeker 
dat u maar twee bankrekeningen heeft? Nou 
toen kwam de aap uit de mouw. Hij toonde 
ons een bank afschrift van onszelf waarop 
hij een overschrijving van €4,96 gevonden 
had die we deden aan onszelf. En toen keek 
ik ernaar. Bij de aanvraag van de bijstand 
moesten we een BKR-registratie hebben. 
Dan moet je naar de bank, dan moet je 
4,95 overmaken naar de ABN Amro, onder 
vermelding van je naam en adres. Dat was 
het. Ongelooflijk. Zij herkenden de rekening 
niet als een van ons, maar onze naam stond 
erop, dus conclusie: fraude. En een wethou-
der die dat rond bazuint tegen raadsleden. 
Kan dat zomaar?’ Peter wordt er nog kwaad 
over: ‘Ik had een goede naam in Alphen. Dan 
wordt je naam door één zo’n muts te grabbel 
gegooid.’

Familie Tillemans
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Stress
De zaak doet de gezondheid van zowel Loes 
als Peter geen goed. Door de stress viel Loes 
terug en had ze bijvoedingen nodig om over-
eind te blijven: ‘Ik was al tien kilo afgevallen. 
Ten eerste waren er dagen dat we niet veel 
te eten hadden. Gezond eten lukte niet. We 
hadden maandenlang geen inkomen, en dan 
nog de terugvordering van ruim 8000 euro. 
En we konden in die maanden ook de huur 
niet betalen. En na drie maanden ga je uit de 
aanvullende verzekering – ook wel handig in 
mijn geval. Ik kon niet meer naar de diëtiste, 
naar de fysiotherapie, ik kon niet meer naar 
de tandarts – door de chemokuur waren 
mijn tanden los gaan zitten.’ Ook Peter komt 
er niet ongeschonden doorheen: ‘Ik heb ook 
nog door de stress last van mijn hart gekre-
gen. De arts zei: vermijd stress. Ga lekker op 
vakantie. Maar dat kunnen we niet betalen.’

Ze mochten na een paar maanden opnieuw 
bijstand aanvragen. Bij het intake-gesprek 
lag ineens het dagboek van Loes op tafel. 
Loes: ‘De wethouder had dus mijn dagboek 
een op een aan de fraude-onderzoeker 
doorgegeven. Zij lazen daar allerlei dingen 
in die ze als fraude interpreteerden. Zo zou 
ik een lening bij Qredits hebben. Dat zit 
zo. Svenja was bezig met dat winkeltje, en 
zij wilde dat op eigen kracht doen. Busi-

nessplan geschreven, ingediend bij Qredits 
microfinanciering. Dat werd goedgekeurd; 
ze kreeg een klein krediet om haar winkel-
tje te starten. Dat was leuk nieuws. Dus ik 
schrijf in mijn dagboek: Yes! Qredits is rond! 
Wat zegt die ambtenaar: u heeft een lening 
bij Qredits en u moet bewijzen dat dat niet 
zo is. Dit is maar één van de voorbeelden. 
Alles werd zo negatief mogelijk uitgelegd. 
Mij werd gevraagd: komt u nog in de winkel? 
Ik zeg: ja, voor een kopje koffie, maar ik 
raak niks meer aan. De boodschap is goed 
overgekomen.’

‘We zijn niet meer in de winkel geweest’
De gemeente vond dat als Loes en Peter in 
de winkel zouden komen, er de schijn zou 
kunnen bestaan dat ze toch iets deden. Loes: 
‘Toen moesten we tekenen voor de voor-
waarde dat we er helemaal niet meer moch-
ten komen. En dat hebben we gedaan. En ik 
ben er ook niet meer geweest. De bijstand 
was nu belangrijker.’ De rechtszaak die ze 
hadden aangespannen werd verloren, omdat 
de rechter het niet anders dan juridisch kon 
beoordelen. Loes: ‘En strikt genomen had 
ik moeten melden dat ik in een winkel was 
waar ik iets deed, hoe weinig ook.’

‘Losgezongen, die lui’
Svenja, intussen SP-lid, kwam op de 
nieuwe-ledendag in Den Haag SP-Tweede 

SP-WETHOUDER IN AMSTERDAM DRAAIT ALS EERSTE ONEERLIJKE BOETES TERUG

Kamerlid Sadet Karabulut tegen. Die speelde 
hun dossier door naar minister Asscher, 
tijdens de discussie over de Fraudewet. In 
reactie op vragen van Karabulut beweerde 
Asscher dat gemeentes ruimte hebben om 
met omstandigheden rekening te houden. 
Peter: ‘En hij zei dat bij overtredingen waar 
geen geld gemoeid is, een waarschuwing 
voldoende is. Bij ons ging het niet om geld. 
Maar wij hebben de maximale straf gekre-
gen. Die Asscher stond daar, terwijl hij ons 
dossier in handen heeft, en doet net of het 
niet bestaat. Helemaal losgezongen van de 
werkelijkheid die lui.’

Zwijggeld
Intussen hebben Loes en Peter allebei 
werk gevonden. Loes als postvoorbereider 
bij PostNL, 15 uur per week, en Peter als 
nachtchauffeur (‘Ik moet op mijn zestigste 
die vrachtwagen vol- en leegsjouwen. Maar 
ik ben blij dat ik werk.’) De gemeente was 
bereid om hen iets tegemoet te komen – ze 
hebben nu, na alle opgelopen achterstanden 
en boetes, een schuld van 14.000 euro. Maar 
onder één voorwaarde: dat ze nooit meer 
met derden over hun zaak zouden praten. 
Toen ontplofte Peter. En zochten ze de 
media op. Zoveel mogelijk. Om hun verhaal 
te vertellen.

De veerkracht van dit gezin is bewonderens-
waardig. Maar steeds meer mensen hebben 
te maken met onredelijke behandeling als zij 
in de bijstand zitten. Het systematisch cri-
minaliseren of keihard straffen van mensen 
die een foutje maken moet wat de SP betreft 
direct stoppen. •

tekst en foto Diederik Olders

De gemeente Amsterdam gaat onrechtvaardig 
hoge boetes terugdraaien en mogelijk terugbeta-
len. Het gaat om uitkeringsgerechtigden die welis-
waar een foutje hebben gemaakt, maar te goeder 
trouw waren.  
SP-wethouder Arjan Vliegenthart schreef met 
 anderen een ‘Wethouderspamflet’ waarin gesteld 
wordt dat de meeste bijstandsfraudeurs geen  
boeven zijn.

Uit het pamflet: ‘Met de invoering van de Fraude-
wet in 2013 veranderde het boetebeleid ten aan-
zien van uitkeringsgerechtigden ingrijpend. Niet 
langer ging het om de vraag of mensen moed-
willig een fout maakten bij het aanleveren van ge- 
gevens voor hun bijstandsuitkering, maar diende 
elke overtreding met een boete van 100 procent 
van het verkeerd aangevraagde bedrag bestraft 
te worden.’ De Fraudewet was bij de invoering in 

2013 al omstreden. Zo oordeelde de Centrale Raad 
van Beroep  dat de wet aangepast moet worden.

De wethouders roepen Minister Asscher op om de  
gemeentes te steunen in het terugbetalen van 
 oneerlijke boetes: ‘Als de overheid een fout maakt, 
dient zij die ook te corrigeren. Van de burger wordt 
immers ook verwacht dat hij zich aan de regels 
houdt. De overheid dient daarbij het goede voor-
beeld te geven. De minister heeft gelijk als hij zegt 
dat we juridisch niet verplicht zijn om de boetes 
terug te betalen, want het nieuwe beleid is pas 
ingegaan na de uitspraak van de rechter. Maar 
rechtvaardigheid gaat verder dan kijken naar 
juridische verplichtingen.’

Het pamflet is door wethouders van allerlei partijen  
ondertekend.

‘Helemaal losgezongen van  
de werkelijkheid die lui’

Arjan Vliegenthart
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Een soms stevig debat met voor- en tegenstanders, veel 
publiek en een belangrijk onderwerp. Het TTIP-debat op 
13 juni in De Moed gaf diepgang aan de discussie over het 
handelsverdrag tussen de EU en de VS, waar nu over 
onderhandeld wordt. 

NA DE AFTRAP DOOR ARJEN LUBACH, die in zijn 
programma Zondag met Lubach op ludieke 
wijze uitlegt wat er niet deugt aan het vrij-
handelsakkoord, was het woord aan Roelien 
Knottnerus, onderzoeker bij Stichting 
Onderzoek Multinationale Ondernemingen 
en het Transnational Institute. Knottnerus 
wond er geen doekjes om: ‘TTIP is een lang-
gekoesterde wens van het internationale 
bedrijfsleven, en de multinationals zullen de 
grote winnaars zijn van het verdrag, terwijl 
arbeiders en consumenten onvoldoende 
beschermd worden tegen de uitwassen van 
vrijhandel.’ Knottnerus  betoogde dat de 
economische voordelen van TTIP discu-
tabel zijn: volgens de onderzoeken die de EU 
heeft laten uitvoeren naar de opbrengst van 
TTIP levert het verdrag slechts 1 kopje koffie 
per week per Europese burger op, en uit 
meer kritische studies blijkt zelfs dat door 
TTIP maar liefst 600.000 banen in de EU 
verloren gaan.

Voor- en tegenstanders
Na deze introductie volgde een spannende 
paneldiscussie met voor- en tegenstanders 
van TTIP. Ronald Roosdorp (Buitenlandse 
Zaken) en Marhijn Visser (VNO-NCW en 
MKB Nederland) benadrukten vooral de 
kansen van TTIP, terwijl Lot van Baaren 
(FNV), Ferdi De Ville (Universiteit Gent) en 

SP-Europarlementariër Anne-Marie Mineur 
ingingen op de risico’s van vrijhandel. 
Roosdorp wees erop dat sinds de financiële 
 crisis de export voor Nederland de enige 
pijler voor  economische groei is geweest, 
en dat TTIP ons alleen maar meer groei 
zal opleveren. De Ville riep op om TTIP te 
gebruiken ‘om een fundamentele discussie 
te voeren over het handelsbeleid van de EU 
en hoe er gestreefd kan worden naar een 
oplossing voor de twee grootste uitdagin-
gen van deze tijd: ongelijkheid en klimaat-
verandering.’ 
Volgens Visser tonen eerdere vrij-
handelsakkoorden aan dat handels-
liberalisering altijd banen oplevert. Boven-
dien zou TTIP geen bedreiging vormen voor 
de arbeidsstandaarden in de EU, en komen 
producten die een bedreiging vormen voor 
onze gezondheid de EU niet in. Van Baaren 
gaf op beide fronten tegenvoorbeelden: 
zo leidde NAFTA (het vrijhandelsakkoord 
tussen de VS, Canada en Mexico) tot groot-
schalig banenverlies in de VS en Mexico, en 
is in de VS de kankerverwekkende onkruid-
bestrijder Roundup toegestaan, terwijl deze 
in Europa verboden is. TTIP is een zoge-
noemd ‘levend verdrag’; zelfs als in de eerste 
versie onpopulaire consequenties afgezwakt 
zijn, kunnen die later alsnog in volle omvang 
in het verdrag komen.

Mineur vertelde tot slot dat zij wordt 
belemmerd in haar controlerende taak als 
Europarlementariër: ‘Ik krijg maar een deel 
van de teksten te zien, de inbreng van de 
VS blijft onzichtbaar en de teksten die we te 
zien krijgen zijn meestal ook nog verouderd.’ 

Rampen
De afsluiting was voor hoogleraar finan-
ciële geografie Ewald Engelen: ‘Na zeven 
jaar crisis is er als burger een hoop om je 
over te verbazen. Hoe zijn gefortuneerde 
bankiers er in hemelsnaam in geslaagd de 
kosten van hun eigen falen af te wentelen 
op de kwetsbaren van de samenleving? Hoe 
kan het dat de ECB wegkomt met monetair 
beleid dat de toch al forse vermogensonge-
lijkheden alleen maar verder vergroot? Maar 
het grootste raadsel is wat mij betreft toch 
echt de onsterfelijkheid van het neolibe-
ralisme, die giftig gebleken cocktail van 
privatisering, zelfregulering, kortzichtig 
 rendementsdenken, mondialisering, schaal-
vergroting, vrijhandel en staatshaat.’ Enge-
len stelde dat TTIP het zoveelste voorbeeld 
is van de neoliberale ideologie, die telkens 
als neoliberaal beleid tot rampen leidt, als 
antwoord geeft: nóg meer markt. Engelen: 
‘En terwijl zo langzamerhand de negatieve 
langetermijneffecten ervan breed zichtbaar 
worden – verpaupering van burgers, afbraak 
van sociale voorzieningen, verscherping 
van de vermogens- en inkomensongelijk-
heden – en het kapitalisme kraakt in zijn 
voegen, besluiten de Noord-Amerikaanse en 
West-Europese politieke elites, ingefluisterd 
door hun grootkapitalistische broodheren, 
doodleuk er nog een forse schep bovenop 
te doen: TTIP, de grootste geharmoniseerde 
goederen- en dienstenmarkt ter wereld met 
uitmuntende verdeel- en heersmogelijk-
heden voor het grootbedrijf.’ •

tekst Sara Murawski
foto Cees Wouda

 

 Hier de hele speech van Ewald Engelen: 
sp.nl/info/neoliberale-revolutie-die-ttip-heet

 Zet hier je handtekening tegen TTIP en CETA 
(het verdrag tussen de EU en Canada) – 
ruim 2 miljoen mensen gingen je al voor! 
stop-ttip.org

MOED-DEBAT OVER TTIP
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van de SP?
‘In 2006. Ik zocht een politieke club die de 
wereld wil veranderen en sloot me aan bij 
ROOD.’

 › Wat motiveerde je?
‘Ik was toen net boeddhist geworden. 
 Boeddhisme en socialisme gaan hand in 
hand: geen ego en materialisme zegt het 
één, weg met het kapitaal en het kapitalisme 
zegt het ander. Bovendien helpt meditatie 
om je kalmte te bewaren in het heetst van  
de strijd.’

 › Ben je een zweverig type?
‘Haha, er zijn zéker SP’ers die dat vinden. 
Maar het is maar hoe je het bekijkt. Den-
ken dat je gelukkig wordt van bezittingen, 
dát vind ik pas zweverig. De SP moet een 
lonkend perspectief bieden: emancipatie 
van minderheden, antiracisme, seksuele 
diversiteit, gezamenlijk optrekken tegen 
het kapitaal. Uiteindelijk zijn we allemaal 
een minderheid. Het perspectief moet van 
links komen, want rechts speelt mensen 

juist tegen elkaar uit, in het bijzonder zo’n 
Geert Wilders. Ik wil graag afrekenen met 
het cynisme. In Landsmeer hebben we een 
aantal heel succesvolle acties gevoerd en is 
de afdeling snel gegroeid. Als dat hier lukt, 
dan kan het elders ook.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Hier, knuffelend met mijn twee varkentjes, 
Stout en Moe. Het natuurgebied Ilperveld 
ligt naast mijn huis, daar zwem ik graag 
tussen de koeien.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Ik heb weinig nodig en leef vrij sober. Ik 
slaap bijvoorbeeld graag op de vloer met een 
houten kussen. Maar iets waar ik enorm van 
kan genieten is opera. Ik heb de laatste twee 
jaar geen voorstelling in de Stopera gemist.’•

‘IK HEB WEINIG NODIG’

Ami Gest (25) is voorzitter 
van de jongste SP-afdeling, 
 Landsmeer. Hij is daar  
geboren en getogen, op een 
woonboot met een stuk grond 
dat zijn moeder ooit heeft 
gekraakt en bewoonbaar 
maakte. ‘Als kind leek het mij 
heel gewoon dat je zo vanuit 
de achterdeur de sloot in kon 
springen.’
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

‘ZORG’
Op bijna 95-jarige leeftijd brak mijn vader 
een heup. Geopereerd, nieuwe heupkop 
gekregen en daarna naar een revalidatie- 
centrum. Daar begon de ellende pas goed. 
Eén uur fysiotherapie per dag en verder werd 
er naar de mensen niet omgekeken. Zonder 
begeleiding opstaan en lopen mocht niet, 
maar niemand die hem even naar de koffie-
zaal bracht, dus dat was wachten op bezoek 
dat hem daar naartoe bracht. Wel moest 
mijn broer eerst de bouten van zijn rollator 
vastdraaien anders had hij meteen weer een 
val gemaakt! Twee weken voor zijn ontslag 
merkt mijn broer dat hij moeilijk loopt met 
zijn niet geopereerde been dus hij kijkt even 
wat er aan de hand is, ziet een verbonden 
voet en gaat ervan uit dat hij wel een blaar 
zal hebben. Op de dag van ontslag wil mijn 
broer hem zijn schoenen aantrekken, de 
stank komt hem tegemoet, vraagt dus of er 
eens even naar die voet gekeken kan worden, 
ja hoor, decubitus stadium 3 aan de hak 

(doorligplek -red.) Dit allemaal als gevolg van 
de bezuinigingen, niemand heeft tijd goed 
voor de mensen te zorgen, dit komt onder-
hand neer op verwaarlozing. Mijn vader is 
met mijn broer mee naar huis gegaan, met 
hulp van de thuishulp kunnen ze daar dus 
zien de voet weer genezen te krijgen. Aan 
alle kanten wordt personeel ontslagen, wat 
de gevolgen voor de patiënten zijn, daar trek-
ken ze zich in Den Haag niets van aan, als zij 
zorg nodig hebben kunnen ze het makkelijk 
zelf inkopen immers?
L.J. Dreessen- Roeten, Cuijk

100% SOCIAAL
Behalve dat ik vind dat we de kwestie basis-
inkomen in praktijk een kans moeten geven, 
(zie Finland en elders ook in het verleden) 
vind ik ook dat, hand in hand daarmee, een 
bovengrens gesteld moet worden aan inko-
mens. Uit welke sector dan ook. Elke baby 
die geboren wordt, waar dan ook wereld-
wijd, heeft recht op basaal inkomen: genoeg 
om van te kunnen leven. Miljonairs... kan 
 natuurlijk niet: is onmogelijk. Een gotspe!
Wiel Hupperets, Maastricht

Over het SP-standpunt over het basis-
inkomen wordt Paul Ulenbelt in dit nummer 
geïnterviewd - zie pagina 34. 

Paul Ulenbelt 
(@paululenbelt) 
“Arbeidsmarkt is maakbaar” zegt 
Asscher in VK. Hij heeft er nog niets van 
gemaakt. 
 
Wouter GrootKoerkamp  
(@Wouter_GK) 
De WW moet omlaag zegt het #CPB: 
55+ is te lang werkloos. Een voorstel 
richting werkgevers die ze moeten 
aannemen was logischer geweest. 
 
Wouter GrootKoerkamp 
(@Wouter_GK) 
De lange wwduur van een bevriende 
55+ vrachtwagenchauffeur ligt niet aan 
de hoogte van de WW of het aantal 
brieven dat hij schrijft. #CPB

DAT JE  
’T WEET



46 TRIBUNE juli / augustus 2015

CATEGORIE 1
a. Deze dochtergroente mag je niet beledigen, al is haar  
familie ~ Vulgaris. [6e van 14 letters]
b. Mogelijk fictieve arbeider in de 19e eeuw zou in woede 
weefmachines hebben gesaboteerd. Gaf zijn naam aan 
een beweging welke zich verzette tegen verdergaande 
industrialisering. [naam, 2e van 7 letters]

Met dit jaar als thema ‘Omwentelingen’ is de zomerpuzzel van de Tribune opgedeeld in 14 categorieën, 
elk met 2 vragen. Alle ‘eerste’ vragen (1a, 2a etc.) hebben iets met elkaar gemeen, zo ook alle ‘tweede’ 
vragen (1b, 2b, etc.). Tevens geven de beide vragen binnen elke categorie eenzelfde letter als oplossing. 
In totaal zijn er dus 28 vragen, voor een totaal van 14 letters. Het antwoord is een woord bestaand uit 
deze 14 letters.  
Bij iedere vraag staat verder tussen teksthaakjes aangegeven op welke plaats in het antwoord de  
letter voorkomt. Eventuele leestekens tellen mee als afzonderlijke letters; spaties niet, en de ‘ij’ wordt 
 beschouwd als één letter. Van iedere categorie dient u de bijpassende letter over te brengen naar het 
gelijkgenummerde hokje in de tabel genaamd ‘Oplossing’. Voorbeeld: De gezochte letter in ‘10e van  
12 letters’ bij het fictieve antwoord ‘Karel de Grote’ is een ‘o’. 

Veel plezier!

OPLOSSINGEN JUNI 2015

CATEGORIE 5
a. Oervorm als uiting van geweldsexplosie. [2e van 11 letters]
b. De Verlosser, in sommige islamitische stromingen. Op basis 
van profetieën verwacht aan het einde der tijden. Ook de naam 
van een opstand in de Soedan. [2e van 5 letters].

CATEGORIE 2
a. Wat wij over de rivieren doen, daar staan de loofbossen 
mee vol. [4e van 5 letters]
b. Radicaal hervormer stond tijdens Reformatie aan het hoofd 
van de Boerenoorlog. Hij verloor zijn hoofd. [12e van 13 
letters]

CATEGORIE 3
a. Scandinavische bomengroep was goed voor de mijnen 
maar kan slecht tegen zuren regen. [7e van 8 letters]
b. Beweging protesteert wereldwijd tegen sociale en 
economische ongelijkheid. Eerste protest vond plaats in 
Zuccotti Park, New York City; men bedacht de ‘menselijke 
microfoon’. [1e van 6 letters]

CATEGORIE 4
a. Mijn afval hierin (niet) braden, grapjas! [2e van 6 letters]
b. Voor deze beweging stelde Meubelmaker Lovett een 
Volkshandvest met eisen op. [6e van 9 letters]

CATEGORIE 6
a. Drugsimporteur: visitatie graag! [7e van 16 letters]
b. Omwenteling beëindigde de heerschappij van de krijgsadel 
in Japan en kreeg de naam van de regeerperiode van keizer 
Mutsuhito: ‘verlichte regering’ of ook ‘heldere politiek’. [4e van   
5 letters]

CATEGORIE 7
a. SP Ontwerp krijgt Ster-status. [6e van 6 letters]
b. ‘Hambacher ....’. Deze meiviering stond in het teken van de 
strijd voor burgerlijke vrijheden en Duitse eenwording in de 19e 
eeuw. Dreigende revolutie werd hardhandig neergeslagen.  
[4e van 4 letters]

SPIRAALTJE
De volgorde van de gezochte woorden in het spiraaltje is:
Sexuologie; Ebolakoorts; Samenleven; Normbesef; Fietsbus; Salland; Doelen; 
Noest; Taks; Sim; Me (of ME, afk.).

DE GROTE SP-ZOMERPUZZEL 2    15! 
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De winnaar van juni is Ton Jansen uit Tilburg. 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 2 september 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune; 
Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort 
of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een  
gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CATEGORIE 8
a. Veel meer dan suikerbieten, en deze, was er niet in de 
hongerwinter. [5e van 12 letters]
b. Kogels van de nieuwe Enfield-geweren werden naar verluidt 
gesmeerd met runder- en varkensvet. Dit was de directe 
aanleiding tot The Mutiny. Welke soldaten kwamen als eerste in 
opstand? [2e van 5 letters]

CATEGORIE 9
a. De tijden dat de boer vrijelijk met mest mag smijten. [1e van 
14 letters]
b. Versloegen de 7th Cavalry, maar dat bleek een 
pyrrusoverwinning. [4e van 5 letters, v.h. exoniem]

CATEGORIE 10
a. Liedje van de man-met-fruit deelt het land via rivieren in 2-en. 
[naam, 10e van 10 letters]
b. Nhac, Lu en Hue uit Vietnam, beginnen een opstand. 
Tegenwoordig herdacht met het Tay Son festival. Tegen welke 
heerser(s) rebelleerden zij? [6e van 6 letters]

CATEGORIE 11
a. EU: hoe krom mag ons recht zijn? [9e van 9 letters]
b. Was als advocaat tegenstander van de doodstraf, maar pleitte 
later voor de executie van Lodewijk XVI. [1e van 11 letters, 
achternaam]

CATEGORIE 12
a. Met genetische manipulatie naar synthetische ... . [4e van 
8 letters]
b. Er worden een hoed en een hemd naar je vernoemd. Dan heb 
je het helemaal gemaakt, als Italiaans generaal en nationale held. 
[15e van 17 letters]

CATEGORIE 13
a. Al onze vrouwen en mannen verdedigen op deze 10 hectare 
hun rechten. [6e van 9 letters]
b. ‘El Libertador’. Zijn laatste reis werd beschreven door Gabriel 
Garcia Marquez in De Generaal in zijn labyrint. [10e van  
12 letters, van zijn verkorte naam]

CATEGORIE 14
a. Van deze jongen groeit de kunst aan bomen. [naam 3e van  
10 letters]
b. Na een razzia volgt het eerste grote protest tegen de Duitse 
bezetter in Nederland. Later herdacht met het monument ‘De 
Dokwerker’. [4e van 15 letters]

5 10 6 8 11 14 1 13 3 12 9 7 4 2

oplossing

CRYPTOGRAM
Horizontaal
8) Teraardebestelling 10) Veiligheidsdienst 11) Coalitieakkoord 13) Nazoeken  
14) Eiland 15) Mini 16) Drakestein 17) Stoel 18) Noen.
Verticaal
1) Beker 2) Aanloop 3) Receptioniste 4) Rendierkudde  
5) Stadskanaal 6) Allesopener 7) Visserslatijn 9) Regelmatig 12) Snuiten.
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DE GROTE SP-ZOMERPUZZEL 2    15! 
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ZORGMEDEWERKERS  
AAN HET WOORD
Er verandert momenteel zoveel in de zorg, 
dat de SP met vier enquêtes tegelijkertijd de 
meningen en ervaringen van mensen op de 
werkvloer onderzoekt. Bent u ambulance
medewerker of werkt u in een verpleeg of 
verzorgingshuis, de gehandicaptenzorg of 
een instelling in de geestelijke gezondheids
zorg? Vul dan nu de betreffende enquête in  
en nodig uw collega’s uit om dat ook doen.

 Ambulancezorg
 sp.nl/zorg/wetambulancezorg  

 Intramurale ouderenzorg
 sp.nl/zorg/ouderenzorgaanhetwoord  

 Intramurale GGZ
 sp.nl/zorg/ggzaanhetwoord  

 Intramurale gehandicaptenzorg
 sp.nl/zorg/gehandicaptenzorgaanhetwoord 

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KOM NAAR KLEUR 
JE AFDELING ROOD 
Jongeren zijn de toekomst en daarom 
is ROOD enorm belangrijk voor onze 
partij. Op dit moment zijn er zo’n   
160 afdelingen, maar slechts 14 ROOD-
groepen. Hier moet snel verandering 
in komen! Elk jaar organiseert ROOD 

daarom de scholing Kleur je afdeling 
ROOD. Hier zijn alle afdelingen welkom 
die nog geen ROOD-groep hebben, 
maar er wel mee aan de slag willen of al 
zijn. Dit jaar is de scholing op zondag  
4 oktober. Meld je dus snel aan!  

Dat kan door een mailtje te sturen naar 
rood@sp.nl Daar kan je ook terecht voor 
meer informatie.
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De toestroom van vluchtelingen zal de 
komende jaren onze aandacht vragen. De 
situatie is niet houdbaar, de omstandigheden 
op de Middellandse Zee zijn onaanvaardbaar 
en vrede in het MiddenOosten is verder weg 
dan ooit.

Kiezen we voor onverschilligheid of voor 
medemenselijkheid? Sommige partijen en 
mensen kijken weg. Anderen zetten groepen 
juist tegen elkaar op. Bijvoorbeeld als vluch
telingen én kwetsbare groepen Nederlanders 
beide aanspraak maken op een sociale huur
woning. Haat creëren zonder het probleem 
op te lossen. De ene groep slachtoffers 
uitsluiten om een andere groep slachtoffers 
te behagen. Het is gif dat onze samenleving 
in tweeën wil splijten en wat wij als SP dus 
moeten bestrijden.

Wij moeten laten zien wat sociale oplos
singen zijn. In dit geval zorgen voor méér 
betaalbare huurwoningen, kantoorgebouwen 
ombouwen en corporaties stimuleren om 
huizen bij te bouwen. Zo zorgen we dat ieder
een beter af is en niet één bevolkingsgroep.

Een snelle en makkelijke oplossing voor het 
grote aantal vluchtelingen dat nu op Europa 
afkomt is er niet. We kunnen medemenselijk
heid laten zien. We kunnen landen in de regio 
helpen om voor humane opvang te zorgen. 
We kunnen ons best doen om mensenlevens 
te redden op zee. We kunnen het allemaal 
doen en we moeten het allemaal doen, maar 
dan nog is het niet genoeg.

Willen we problemen aan de bron aanpak
ken dan moeten we werken aan ander 
buitenlands beleid. Meer diplomatie, meer 
samenwerking en meer eerlijke handel. Het 
machtsvacuüm waar IS van profiteert heeft 
het Westen daar deels zelf achtergelaten. Dat 
praat geen wandaad van IS goed, maar is wel 
een waarschuwing dat het vluchtelingenpro
bleem niet op zichzelf staat
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Het imago van onze politie staat onder druk. Acties tegen 
 politiegeweld, demonstraties tegen het verstoren van het 
speelschema van de eredivisie; van alles passeerde de laatste 
tijd de revue. Ondertussen voert de politie zelf ook actie.  
Wat is hier aan de hand? 

EEN BLOEDENDE AGENT die gilt als een wild 
beest in doodsnood. Neergestoken door een 
boom van een kerel die scheldt en vloekt 
dat het niet mooi meer is. Heftig verzet hij 
zich als hij in de boeien wordt geslagen door 
twee andere agenten die aan zijn komen 
stormen. Terwijl de kerel afgevoerd wordt, 
bedient hij zich van provocerende en deni
grerende praatjes richting de dienders. 
Voor alle duidelijkheid: het bloed is nep en 
de kerel is een acteur. Het is een tafereel 
dat zich regelmatig afspeelt in het Integraal 
 Beroepsvaardigheids Trainingscentrum 
(IBT) in het Gelderse Elst, waar politie

STOP, POLITIE(K)!
Henriquez) en dan ook nog geluiden uit de 
voetbal wereld die suggereren dat voetbal 
wel zonder politieinzet kan. Wat is er aan 
de hand met oom agent?
Ten eerste het caoconflict. Na jaren op de 
nullijn gestaan te hebben, werd onlangs 
 besloten dat politiemensen er vijf procent 
salaris bij krijgen. Echter: die verhoging 
wordt grotendeels bij hun pensioen voor
ziening weggehaald. Een sigaar uit eigen 
doos dus. Maar dat is zeker niet de enige 
plek waar de schoen wringt. SPKamerlid 
Nine Kooiman: ‘Heel wat politiemensen 
hebben mij verteld dat ze hun werk niet 
 primair voor het salaris doen, maar dat ze 
een steentje willen bijdragen aan de veilig
heid in de maatschappij. En juist dat wordt 
steeds moeilijker. Door te weinig trainings
dagen, te weinig capaciteit en te hoge werk
druk. Veel mensen hebben geen idee hoe 
belastend het werk van politiemensen is. De 
helft van alle weekenden werken ze al. Zij 

mensen getraind worden. Te weinig, stelde 
IBTchef Monique van der Heijden drie 
jaar geleden al tijdens een werkbezoek 
van Emile Roemer en Sharon Gesthuizen: 
‘Vroeger kon de politie veel incidenten 
oplossen met  praten. Maar tegenwoordig 
moeten politiemensen op een heel andere 
manier weerbaar zijn. Dat vraagt om een 
andere training.’

Drie jaar later lijkt diezelfde politie meer 
dan ooit onder druk te staan. Een cao
conflict, stakingen, een zwaar omstreden 
optreden waarbij een dode viel (Mitch 



COLUMN

Jan Marijnissen

Er was een tijd – niet zo lang geleden – dat 
vrijwel elk Zuid en MiddenAmerikaans 
land een dictatuur was, met een beslissen
de rol voor het leger. Die tijd is voorbij. Van 
Argentinië tot Mexico heeft de democra
tische gedachte nu de overhand. Gaat het 
overal goed? Allerminst, maar het is voor 
linkse en progressieve mensen een opluch
ting dat de legers zijn waar ze horen te zijn, 
in de kazerne. Dat opent perspectieven.

Neem nou Uruguay. Tot halverwege de 
jaren tachtig een wrede dictatuur met 
het leger, dat er vreselijke praktijken op 
nahield, aan de macht. Het land is nu een 
democratie, met tot voor kort waarschijn
lijk de soberste president ter wereld aan het 
hoofd. Negentig procent van zijn inkomen 
gaf hij aan een woningbouwproject voor 
armen. José ‘El Pepe’ Mujica is de naam, 
 geboren in 1935. Ten tijde van de dictatuur 
zat hij dertien jaar gevangen, vele marte
lingen heeft hij moeten doorstaan.
De maatschappelijke transformatie die 
het land onder zijn leiding heeft onder
gaan is opmerkelijk. Zo opmerkelijk zelfs 
dat The Economist het land uitriep tot 
Land van het Jaar, ‘vanwege zijn recept 
voor het menselijk geluk’. De werkloos
heid is teruggebracht van 40 procent naar 
6,5 procent. Ook voor de landarbeiders is 
er nu een achturige werkdag. De levens
standaard gaat snel omhoog. De macht 
van de financiële markten is aan banden 
gelegd. Meer dan de helft van de banken 
is in handen van de staat. De winst van 
de Banco de la República wordt geïnves
teerd in alternatieve, ‘niet kapitalistische’ 
 ontwikkelingsmodellen. Abortus, cannabis 
en homohuwelijk zijn nu toegestaan. Was 
Uruguay tot voor kort een emigratieland 
(vooral wegens de wijdverbreide armoede), 
nu is het een immigratieland. 
In maart won de politieke beweging waar
toe El Pepe behoort, het Frente Amplio,  
de verkiezingen. Een partijgenoot volgde 
hem op.
Een andere, betere wereld is mogelijk:   
 in ZuidAmerika, hier, overal.

(Bron: El País, De Standaard)

El Pepe

zijn degenen die altijd als eerste ter plekke 
zijn. Zij zijn degenen die daarbij niet zelden 
uitgescholden worden, bespuugd. Zij zijn 
degenen die een vader moeten gaan vertel
len dat zijn dochtertje overleden is. De agent 
is degene van wie gevraagd wordt een stap 
naar voren te doen, waar iedereen een stap 
naar achteren zet. Vergeet verder niet, dat 
in de missie en visie van de Nationale Politie 
staat dat van een agent wordt verwacht dat 
hij met gevaar voor eigen leven en welzijn 
zijn werk hoort te doen. Kortom: ga er maar 
aan staan. En als de minister dan zegt dat 
ze niet zo moeten zeuren, dan spreekt daar 
in mijn ogen weinig waardering uit (zie ook 
pagina 28 van deze Tribune –red.).’

Reorganisatie
Het politiewerk beter en efficiënter ma
ken; dat was in 2013 het argument om de 
zogenoemde Nationale Politie in te voeren. 
Dat behelsde onder meer de vervanging 

van de politiekorpsen door één landelijk 
korps dat bestaat uit tien regionale een
2heden. Maar het project moest hals over 
kop ingevoerd worden, de reorganisatie 
bleek toch niet zo makkelijk en bovendien 
hingen er ook nog bezuinigingen in de lucht. 
In het vorige maand verschenen SPrapport 
‘Ruim baan voor de agent’ peilde de partij 
onder 1700 agenten wat er volgens hen moet 
gebeuren om het project van de Nationale 
Politie vlot te trekken. De meest genoemde 
punten: beter luisteren naar de werkvloer, 
meer  trainingsmogelijkheden, ook de top 
reorganiseren en meer politiecapaciteit. 
Meer blauw op straat was de belofte in 2013. 
Weinig van te merken dus.

Nu kun je nog zo solidair zijn met oom 
agent, niet te ontkennen valt dat zijn imago 
de laatste tijd versterkt punt van discussie 
is geworden. Zo waren er stakingen tijdens 
voetbalwedstrijden die leidden tot afgelas
ting van enkele eredivisieontmoetingen. 
Ook duiken er steeds meer geruchten op 
over discriminatie. En dan het geval van 
Mitch Henriquez, die stierf nadat politie
agenten hem in een nekklem hadden 
gehouden. Nine Kooiman beseft maar al te 
goed dat het imago van de politie onder druk 
staat. ‘Dat het politieoptreden onder de 
loep wordt genomen vind ik op zich terecht. 
Naar het overlijden van Mitch Henriquez 
wordt momenteel onderzoek verricht, dus 
daar kan ik weinig over zeggen. Wat je je bij 
zulke incidenten wel altijd moet afvragen is: 
waren de betrokken politiemensen vol
doende getraind? Kijk, als jij het hebt over 
het huidige imago van de politie, dan moet 
je je realiseren dat politiemensen momen
teel juist strijd voeren om verslechtering van 
dat imago te voorkomen. Zij willen meer en 
beter getraind worden om telkens weer goed 
aan de zogenaamde frontlinie te kunnen 
verschijnen. Zij willen precies weten wan
neer en hoe je passend geweld zou kunnen 
gebruiken. Als dat niet langer het geval is, 
dan moet je je afvragen of de politie nog wel 
toegerust is op haar taken.’ •
tekst Rob Janssen
foto Bram Petraeus / Hollandse Hoogte ©

Politietraining in Amersfoort: 
‘Telkens weer goed aan de frontlinie 
kunnen verschijnen.’
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 › Wat zijn de overeenkomsten tussen jou 
en de andere kandidaat? 
 
SHARON: ‘We zijn allebei al vrij lang actief lid 
van de SP. Allebei bij de vakbond gezeten – 
ik bij de studentenvakbond. We zijn allebei 
dertigers. Tiny Kox zei me: jullie zijn zo’n 
beetje van de leeftijd dat Jan en ik ook  
dachten: we gaan eens aan de boom schud
den. En we zijn allebei echt links.’ 
 
RON: ‘We zijn allebei jong – met een jaar of 
dertig minder ervaring dan Jan. Beiden kun
nen we nieuw elan en nieuwe energie 
 de club inbrengen.’   

 ›  Wat is je stijl van leidinggeven?

SHARON: ‘Ik ben heel duidelijk en ik kan goed 
aangeven hoe ik het wil hebben. Laat ik ook 
eerlijk zijn: sommige mensen moeten er wel 
aan wennen als je zo duidelijk bent. Maar ik 
vind het tegelijk verschrikkelijk als ik geen 
tegengas krijg. Daar hoort bij dat ik ervan 
geniet om te zien dat mensen het beste uit 
zichzelf halen. Daarnaast ben ik creatief. 
Daar bedoel ik mee: niet conventioneel.’

RON: ‘Ik heb altijd wel een sterke visie over 
wat er moet gebeuren. Maar ik heb er altijd 
voor gekozen – in mijn werk bij de vakbond 
en bij de SP – mijn eigen opvattingen te 
toetsen aan de mensen – onze achterban, de 
mensen op straat, de jongeren. Anders word 
je zelfgenoegzaam. Ik vind dan ook dat de 
SP permanent in contact moet staan met de 
mensen. Een goed voorbeeld is de schoon
maakstaking. Toen we tien jaar geleden 
begonnen om schoonmakers te organi seren 
dachten we dat doorbetaling bij ziekte 
geen actiepunt zou worden. Wat bleek: de 
schoonmakers vonden het juist een heel 
belangrijk punt. Omdat ze het zagen als een 
symbool van de onrechtvaardige manier 

waarop ze behandeld werden. Dus door hun 
enthousiasme is daar afgelopen jaren lang 
voor gestaakt en is er succes geboekt.’  

 › Hoe machtig is een SP-voorzitter? 

SHARON: ‘Dat ligt aan de persoon die er zit. Bij 
veel partijen is bijna alle macht in handen 
van de fractievoorzitter. Die kant moeten wij 
niet op.’ 

RON: ‘De positie van de voorzitter van de SP 
is anders dan bij andere partijen. De SP moet 
gebruik maken van het principe ‘they’ve got 
the money, we’ve got the numbers’ – vrij 
vertaald: de rijken hebben het geld, wij de 
mensen. Om resultaten te boeken moeten 
we onze mensen organiseren. In de aanval, 
de beuk erin en overwinningen boeken. 
Daar kan de voorzitter een belangrijke rol in 
spelen.’

 › Waar moet de SP staan over twee jaar?

SHARON: ‘Wat dacht je van ‘in vak K’ (in de 
regering –red.)? Nou ja, met een knipoog. 
Achter de knoppen kun je het meeste 

OPVOLGING JAN LUXEPROBLEEM
‘GAAN JULLIE TROUWEN?’ Het is niet gek dat  
een van de bezoekers van de Pier in 
Scheve ningen de fotosessie met Sharon 
Gesthuizen en Ron Meyer voor een trouw
reportage aanziet. Want hoewel het voor  
de foto leuk is om de twee kandidaat   
SPvoorzitters naar elkaar te laten kijken 
alsof ze lijnrecht tegenover elkaar staan, 
blijkt de sfeer tussen de twee daar veel te 
goed voor. Gesthuizen en Meyer hadden 
elkaar wel eens ontmoet, maar de fotoshoot 
is de eerste gelegenheid waarbij ze elkaar 
uitgebreid spreken. Zij willen Jan Marijnis
sen opvolgen als voorzitter van de SP. Eind 
november wordt daarover gestemd tijdens 
het SPcongres en in de aanloop daarnaar
toe is er een drietal debatten. 

‘Toen Mandela in de gevangenis zat, was  
het de SP die benefietconcerten organiseerde;  
die inzet wil ik weer terug’  Sharon Gesthuizen

 ›  
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 bewerkstelligen. Maar niet als je alleen maar 
mag aanschuiven of in de onderhandelingen 
te veel moet verloochenen om maar mee te 
mogen doen. En niet als het zou betekenen 
dat we minder op straat komen. De eerste 
ambitie is dus niet ‘vak K’, maar groeien en  
de koers links houden.’  

RON: ‘Wat mij betreft zijn we over twee jaar 
meer dan nu die aanvallende verovermachi
ne. Dat is waar politiek om draait. Voorop
lopen en leidend zijn. Als voorzitter zal ik al 
onze afdelingen bezoeken. Ik wil dan van al 
onze afdelingen weten: wat doen jullie zelf 
en wat heb je van de landelijke partij nodig 
om de grootste partij te zijn qua leden, actie
velingen en vooruitgang voor de mensen?’ 
 
 ›  Is het hoogst haalbare in deze tijd 

 verslechteringen tegengaan?

SHARON: ‘Nee, dat is me te cynisch. Ik vind dat 
je in het goede móét geloven. Anders kun je 
net zo goed stoppen.’ 

RON: ‘Nee, integendeel. Ik heb dat de af
gelopen jaren in de vakbond gezien. Over 

schoonmakers werd gezegd: niet te organi
seren, want ze zijn bang en spreken zoveel 
verschillende talen. En over jongeren werd 
gezegd: die zijn individualistisch en willen 
niet met de vakbond actievoeren. Onzin. Het 
is ons gelukt. De schoonmakers en jongeren 
knokten en met succes. Het onmogelijke 
mogelijk maken, dat is onze opdracht. 

In Heerlen regeert de SP nu 10 jaar. In 
Heerlen is er niemand, ook de VVD niet, 
die bestrijdt dat er gemeentelijke miljoenen 
naar de zorg moeten. Dat komt doordat 
ze dan een heel groot deel van Heerlen op 
hun dak krijgen. Mede omdat wij met onze 
klopclub (een groep Heerlense SP’ers die 
bij duizenden mensen aankloppen en in 

gesprek gaan – red.) permanent mensen 
hebben opgezocht om voor verbeteringen te 
knokken.’ 

 › Waar liggen de nieuwe kansen voor  
de SP?
 
SHARON:  ‘Verbreding, het beter benutten van 
het beste wat onze leden te bieden hebben. 
We hebben wel de groep van dertig daarin 
SP’ers getraind worden, maar dat is wel erg 
van bovenaf, je wordt gevormd. Maar het 
moet ook van onderaf omhoog! We moeten 
betere voelsprieten krijgen voor de bewegin
gen van onderop, ook van buiten de partij. 
Denk bijvoorbeeld aan kleine zelfstandige 
onder nemers: dat zijn onze bondgenoten. 

OPVOLGING JAN LUXEPROBLEEM Wordt het Sharon of wordt het Ron? De twee kandidaten voor het  
SPvoorzitterschap presenteren zich aan de leden.

‘Om resultaten te boeken moeten we onze 
mensen organiseren: in de aanval, de beuk 
erin en overwinningen boeken’ Ron Meijer

 

 ›  
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We moeten hen meer bij de partij betrekken. 
Verder: meer internationale solidariteit. 
Toen Mandela in de gevangenis zat, was het 
de SP die benefietconcerten organiseerde. 
Dat wil ik weer terug, die inzet. Dat gevoel 
van internationale solidariteit is iets wat bij 
jonge mensen sterk is. Dat is ook goed voor 
vrede en stabiliteit – je moet internationale 
solidariteit koesteren. 
De SP strijdt tegen tweedeling. Daar hoort 
ook bij: we zijn nog onvoldoende afspie
geling van de samenleving. We hebben 
negen bestuurders in provincies en grote 
steden: één vrouw. Dan wordt er gezegd: 
vrouwen melden zich daarvoor niet. Dus 
mede daarom: ik kandideer me voor het 
voor zitterschap. En we hebben veel actieve 
allochtone leden maar nauwelijks bestuur
ders. Ik vermoed dat we daar talent onbenut 
laten.’

RON: ‘Behalve in de aanval gaan, meer een 
ideeënpartij worden. Er zijn overal slimme 
linkse denkers, die het niet op alle punten 
met ons eens zijn. Maar dat geeft niet. Daar 
moeten wij altijd mee in discussie om op 
zoek te gaan naar ideeën die leiden tot over
winningen. Als je de aanvalspartij op links 
wilt zijn, dan moet je geen enkel debat uit de 
weg gaan. We moeten ook nieuwe groepen 
aan ons binden. Zoals de jongeren. Tot slot 
vind ik dat wij qua technologie weer voorop 
moeten lopen. Maar let op: wij hebben bij de 
vakbond tienduizenden jongeren weten te 
vinden met nieuwe technologie en sociale 
media. Maar als het gaat om het  activeren 
van mensen, die honderden jongeren die 
ook echt actievoeren; die hebben we alle
maal één op één gesproken. Het is altijd een 
combinatie.’

 ›  En de grootste bedreigingen?  
 
SHARON :‘Te veel centralisme: dat is niet goed 
voor de diversiteit van ideeën. Niet omdat 
ik vind dat het niet goed gaat. Het gaat 

namelijk goed. Maar iedereen weet dat er 
meer in zit.’ 
 
RON: ‘Tweespalt in de club. Als we de leider 
op links willen zijn, dan zullen de neuzen 
dezelfde kant op moeten staan. Van tevoren 
stevige discussies over de inhoud, maar 
daarna naast elkaar gaan staan.’  

 ›  Wat moet de Tweede Kamerfractie nou 
zonder jou? 

SHARON: ‘Niemand is onmisbaar. Ik heb top
collega’s en er staan nog meer goede mensen 
op de lijst. Nee, dat komt wel goed zonder 
mij.’ 

 › Wat moet de FNV nou zonder jou? 

RON:  ‘Wat de vakbond al de afgelopen 
honderd jaar gedaan heeft. Mensen organi
seren en in actie brengen. Er blijven zoveel 
strijdbare FNV’ers over. Ik maak me daar 
geen zorgen over.’

 ›  Wat vind je van de manier waarop de SP 
deze verkiezing organiseert?

SHARON: ‘De indruk is nu dat de partijtop 
zijn eigen opvolgers aanwijst. Terwijl echte 
leiders er op eigen kracht moeten kunnen 
komen. Belangrijker vind ik dat álle leden 
zich kunnen uitspreken over het voorzit
terschap, en niet alleen de congresafgevaar
digden. (Die worden per vijftig leden door 
afdelingen afgevaardigd –red.) Het is even 
wat organiseerwerk, maar ik vind dat moet 
gelden: één mens, één stem. En tot slot hoop 
ik dat de debatten tussen Ron en mij echte 
debatten worden. Goed dat die avonden er 
komen, trouwens. Dit is nieuw voor onze 
partij. We leren en volgens mij doen we het 
vrij aardig.’

RON: ‘Ik ben heel blij met de verkiezingen. 
Het is goed dat er twee jonge kandidaten 

zijn, met iemand zoals Sharon, een goed 
Kamerlid. Gezond dat er wat te kiezen valt.  
Verder weten SP’ers dat democratie meer is 
dan één keer in de zoveel tijd stemmen of 
een briefje invullen. Wij geloven in actieve 
democratie. Dat je meepraat en meedoet om 
de wereld te veranderen.’  

 › Wat vind je de beste eigenschap van Ron?

SHARON: ‘Volgens mij is hij heel sportief. 
 Letterlijk als sporter natuurlijk, maar ook 
dat ik hem een sportieve tegenstander vind.’

 › Wat vind je de beste eigenschap van 
Sharon?
 

RON: ‘Wat ik echt indrukwekkend vind, is 
haar sympathieke uitstraling op tv en in 
debatten.’

 ›  Evolutie of revolutie?

SHARON: ‘Evolutie. Ik geloof in revolutie op 
kleine schaal, in de mens. En in grote revo
luties zo lang ze vreedzaam verlopen. Maar 
je moet niet net doen alsof veranderingen 
geen tijd nodig hebben; er is zoiets als een 
natuurlijk verloop. Nu wordt het wel heel 
filosofisch.’

RON: ‘Als ik echt moet kiezen: revolutie.’  

 ›  Ervaring of vernieuwing?

SHARON: ‘Laat ik hier kiezen voor ervaring. 
Als je gaat lopen vernieuwen zonder erva
ring dan is het een sprong in het duister.’ 

RON: ‘Dan kies ik voor vernieuwing.’

 › Over my dead body of beginnersfoutje?

SHARON: ‘Over my dead body.’

RON: ‘Over my dead body, een miljoen 
 procent. Met een uitroepteken en in  
hoofdletters.’ 
 
 › Langs de deur of via Facebook?

SHARON: ‘Tsja… Toch langs de deur. Hoezeer 
ik ook vind dat we die netwerken moeten 
gebruiken, persoonlijk contact is te belang
rijk voor een echt gesprek.’
 

RON: ‘Langs de deuren. Daar hoor je echt 
wat er speelt en kan je mensen in beweging 
brengen.’ •
tekst Diederik Olders 
foto’s Margot de Heide
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DE DOORSNEE BURGER heeft er eigenlijk weinig 
mee te maken. Libor staat voor Londen 
Interbank Offered Rate en de Liborrente 
is een soort index die banken hanteren 
om elkaar geld te lenen. Die index wordt 
vastgesteld door een kleine groep banken 
– het zogenaamde panel – die op basis van 
hun actuele financiële posities een gemid
delde rente berekenen en dat is dan de 
Liborrente. Overbodig te vermelden wat 
er kan gebeuren als er met die financiële 
posities wordt gesjoemeld: dan kunnen 
banken ten opzichte van concurrenten een 
voor hen gunstige rente creëren en dus op 
korte termijn gigantische winsten boeken. 
Dat is precies wat er tussen 2006 en 2010 

is gebeurd. ‘Panelbanken’ als het Zwitserse 
UBS, de Deutsche Bank en Barclays, maar 
ook de Nederlandse Rabobank kregen al 
eerder door toezichthouders flinke boetes 
opgelegd. Nu is de Britse handelaar Tom 
Hayes de eerste die de bak indraait. Is de ja
renlange straffeloosheid voor het plegen van 
fraude en het nemen van onverantwoorde 
risico’s in de financiële wereld doorbroken? 
SPTweede Kamerlid Arnold Merkies weet 
het zo net nog niet. ‘Ik heb me er in de Ka
mer sterk voor gemaakt dat ook in Neder
land vervolging van een frauderende bank 
plaatsvindt en dat er generieke maatregelen 
getroffen worden. Maar daar wil het kabinet 
niet aan. “Te complex”, kreeg ik te horen. Te 

gek voor woorden. Dit soort zaken is name
lijk altijd complex. Zorg dan voor voldoende 
capaciteit bij het OM om zulke kwesties 
helemaal uit te pluizen, zou ik zeggen. Maar 
dat gebeurt dus niet. Verder: de schikking 
die men met de Rabobank trof, vind ik echt 
niet kunnen. Ten eerste vind ik het bedrag 
te laag (70 miljoen euro –red.). Ten tweede 
deugt het principieel niet. In het kader van 
de bouwfraudeschandalen hebben we af
gesproken dat er niet geschikt wordt als het 
om zulke omvangrijke zaken en zulke grote 
bedragen gaat. Maar minister Opstelten liet 
me weten dat het allemaal te ingewikkeld is. 
Frustrerend is dat. Ik bedoel, die Liborfraude 
is uitermate ernstig. Het gebeurde jarenlang 
en dan ook nog eens grotendeels ná het 
uitbreken van de kredietcrisis.’ 
Onduidelijk is hoe groot de totale schade is 
die door de Libormanipulatie is aangericht. 
Evenmin is exact te berekenen wat de fraude 
direct heeft betekend voor spaargelden, 
hypotheken en leningen van burgers en 
bedrijven. Maar dát het gesjoemel van in
vloed geweest kan zijn op de rente daarvan, 
ontkent niemand. 

Laten lopen
Maar waarom gaan andere landen dan over 
tot vervolging en Nederland niet? Arnold 
Merkies: ‘Toegegeven, het zijn vooral de 
Angelsaksische landen die rondom de kre
dietcrisis door schade en schande wijs zijn 
geworden. Niet zo vreemd dus dat de roep 
om strafrechtelijk aanpakken het sterkst 
is in de VS en GrootBrittannië. Ook vanuit 
Europa wordt die wens steeds sterker. Maar 
in Nederland? Bij onze regering lijkt nog 
steeds de cultuur te heersen van de schul
digen laten lopen en niet het naadje van de 
kous wíllen weten. Treurig. Want neem van 
mij aan: zoiets als de Liborfraude kun je 
niet in je eentje doen. Er moeten een hoop 
mensen bij betrokken zijn geweest – en nog 
meer die ervan wisten. Helaas zegt ons land 
tot nu toe: de Rabobank heeft meegewerkt 
aan het onderzoek en daarom doen we niets 
meer. Ik zeg daarentegen: handhaven. Dus 
samenvattend: er is internationaal vooruit
gang te bespeuren als het gaat om de aanpak 
van fraudeurs. Maar in Nederland is op dat 
vlak nog een wereld te winnen.’ •
 

tekst Rob Janssen
foto Frank Augstein / Hollandse Hoogte ©

In Londen is voormalig bankier Tom Hayes veroordeeld  
tot 14 jaar cel voor zijn aandeel in het geruchtmakende  
Liborschandaal. Als medewerker van de Zwitserse bank UBS 
verdiende hij kapitalen door met cijfers te sjoemelen. Is zijn 
veroordeling een doorbraak?

BANKIER ACHTER TRALIES
LIBOR-SCHANDAAL

Tom Hayes: de eerste bankier die moet boeten
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DE TRENDSETTERS
Amsterdam – al ruim een jaar bestuurd door een coalitie 
van D66, SP en VVD – maakt het verschil. In een tijd waarin 
huurders in de sociale sector steeds meer in de verdrukking 
komen en bijstandsgerechtigden zonder gêne labbekakken 
worden genoemd door VNO/NCWvoorzitter Hans de Boer, 
reikt de hoofdstad hen juist de hand. 

ECONOMEN NOEMEN HET ‘breakevenpoint’. 
Anderen kiezen voor de term ‘kritisch 
punt’. Ze bedoelen hetzelfde: het moment 
in grafieken waarop lijnen elkaar kruisen en 
vanaf dan uit elkaar gaan lopen. Heb je het 
over de woningmarkt in Nederland, dan lijkt 
ons land het kritisch punt voorbij te zijn. 
Concreet: kopen is vanaf nu goedkoper dan 
huren. Uit recent onderzoek van onder meer 
de Volkskrant blijkt dat woningbezitters 
anno 2015 significant minder aan maand
lasten kwijt zijn dan huurders. Dat lijkt goed 
nieuws, maar is het dat ook? Niet echt, want 
genoemde ontwikkeling houdt feitelijk niets 
anders in dan dat huren ten opzichte van 
kopen veel dúúrder is geworden. Want ook 
woningbezitters hebben veelal te maken met 
stijgende maandlasten, maar die  vallen in 

‘Amsterdam is voor iedereen’ Laurens Ivens 
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het niet bij die van huurders. Door de bank 
genomen is de prijs per vierkante meter 
voor een sociale huurwoning in  Nederland 
fors duurder geworden dan die voor een 
koopwoning. SPKamerlid Sadet Karabulut 
constateert dat de sociale volkshuisvesting 
in Nederland ‘in rap tempo een kopje kleiner 
wordt gemaakt’. Karabulut: ‘Het landelijke 
beleid creëert schaarste, als gevolg waarvan 
de huurprijzen in de sociale sector omhoog 
gaan en de wachtlijsten groeien.’ Zo is er 
bijvoorbeeld de verhuurdersheffing van 
minister Blok, die de financiële armslag van 
woningcorporaties om te bouwen beperkt. 
Ook de particuliere verhuurders merken 
het: zij moeten namelijk belasting betalen 
over hun goedkope(re) woningvoorraad en 
dat zal het enthousiasme om in dat segment 

nog te investeren niet bepaald aanwakkeren. 
Aan de andere kant heb je tegenwoordig ook 
de inkomensafhankelijke huurverhoging, 
die met name de middeninkomens parten 
speelt, omdat de verhoging los staat van de 
woonlasten. 
Met name in een stad als Amsterdam hak
ken zulke dingen erin. Karabulut: ‘Bepaalde 
delen van de stad worden voor veel mensen 
onbetaalbaar, wat segregatie in de hand 
werkt. En vanuit de regering wordt niets 
ondernomen om de gevolgen van deze 
ontwikkelingen op te vangen. Alles lijkt erop 
gericht om de marktsector zoveel mogelijk 
geld te laten vangen.’ 

Maar Amsterdam laat het niet allemaal zo
maar gebeuren. Deze gemeente wil tegengas 

‘Als iemand een fout maakt gaan  
we niet op voorhand uit van opzet’ Arjan Vliegenthart

bieden aan de landelijke ontwikkelingen 
en heeft samen met woningcorporaties en 
huurdersverenigingen een grootschalig 
programma op poten gezet om het tij in de 
hoofdstad te keren. Betaalbare huurwonin
gen vormen de hoeksteen van de operatie; er 
worden er volgens planning zo’n twaalfhon
derd per jaar bijgebouwd. Ook de verkoop 
en liberalisering van bestaande sociale 
huurwoningen wordt aan banden gelegd en 
er komt ondersteuning voor huurders met 
betalingsproblemen. Die laatste groep kan 
zelfs in aanmerking komen voor huurver
laging. Daarnaast zal minimaal 75 procent 
van de vrijkomende sociale huurwonin
gen onder de huursubsidiegrens worden 
aangeboden. Insteek is dat het aantal sociale 
huurwoningen in evenwicht komt, waarbij 
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er netto geen woning uit dat segment meer 
mag verdwijnen.
De maatregelen zijn heel hard nodig, zegt 
Laurens Ivens, SPwethouder Bouwen en 
Wonen: ‘Amsterdam heeft ongeveer 850.000 
inwoners en er komen er elke maand zo’n 
1000 bij. Op dit moment bestaat ruim   
50 procent van de woningvoorraad uit so
ciale huurwoningen met een huurprijs van 
onder de 700 euro per maand, 35 procent is 
eigen woningen. Maar in Amsterdam gaat de 
verschuiving van sociaal naar geliberaliseerd 
heel erg snel. Daar zetten we nu de rem op.’

Niet alleen voor toegankelijkheid en 
beschikbaarheid van betaalbare woningen 
heeft de hoofdstad oog; ook de kwaliteit 
van de nieuwbouw is van belang. Negentig 
procent van de nieuwe woningen moet ge
schikt zijn voor ouderen en daarnaast zijn er 
kwaliteits en duurzaamheidsrichtlijnen die 
gelden voor nieuwe corporatiewoningen. 

Steun
Het Amsterdamse programma maakt 
nieuwsgierig naar het verloop van de 
samenwerking met de woningcorporaties. 
Immers, die kwamen de laatste jaren niet 
zelden negatief in het nieuws. Zo waren er 
de Maseratirijdende directeur van woning
corporatie Rochdale en de mislukte deriva
tenavonturen van Vestia. Soms werd er met 
geld – van de huurders uiteraard – gesmeten 
dat het een lieve lust was. Hoezeer stonden 
de Amsterdamse corporaties te springen om 
zich aan zo’n sociaal programma te verbin
den? ‘Naast de logische bondgenoot, Huur
dersvereniging Amsterdam, werkten ook de 
corporaties goed mee’, zegt Laurens Ivens. 
‘Ten eerste kenden ze het Amsterdamse 
coalitieakkoord natuurlijk, dus het streven 
van de gemeente kan voor hen niet echt een 
verrassing zijn geweest. Maar iets anders: 
vergeet niet dat er sprake is geweest van een 
heuse corporatiecrisis. Denk maar eens aan 
de parlementaire enquête naar de woning
corporaties vorig jaar. Tegen die achtergrond 
waren de corporaties zeer welwillend om te 
laten zien dat ze weten wat hun legitimatie 
is en wat hun maatschappelijke taken in
houden.’ Maar toch: wat als blijkt dat corpo
raties ondanks de afspraken toch woningen 
gaan verkopen of toch niet zo bereid zijn 
om te investeren in de huursector? Ivens: 
‘Ik zie geen aanleiding om te denken dat 
ze de gezamenlijk gemaakte afspraken niet 
zouden nakomen. Mocht dat toch gebeuren, 
dan biedt de Woningwet mogelijkheden om 
te sanctioneren. Maar ik ga er niet van uit 
dat dat nodig zal zijn.’ 
Niet dat Amsterdam per direct helemaal 
gaat stoppen met de liberalisering van de 

huurwoningenmarkt. Ook van sloop zal 
vooralsnog sprake zijn in de hoofdstad. 
Ivens: ‘Laten we eerlijk zijn: verkoop levert 
geld op voor woningcorporaties. Als zij 
onvoldoende inkomsten hebben, hebben 
ze ook geen geld om te investeren in de 
huursector. Daarnaast worden corporaties 
getroffen door de verhuurdersheffing van 
minister Blok en moeten zij ook gewoon hun 
schulden aflossen.’ Waar Amsterdam naar 
streeft is een evenwicht over vier jaar: een 
evenwicht waarbij er voor iedere gelibera
liseerde, gesloopte of verkochte  
sociale huurwoning minimaal 1 nieuwe 
moet worden bijgebouwd. ‘Voorgaande 
colleges streefden juist naar meer verkoop 
en liberalisering van sociale huurwoningen, 
onder meer om de gemeentekas te spek
ken. Daar kappen wij mee. En we delen ook 
geen cadeautjes uit aan woningcorporaties. 
In tijden van groeiende inkomensongelijk
heid zijn er steeds meer mensen die alleen 
in de sociale huursector een kans hebben. 
Daarom staat bij ons de huurder centraal. 
Want Amsterdam is voor iedereen.’ 
‘Iedereen’; dat zijn voor Ivens niet alleen 
degenen met de smalste beurzen. Ook aan 
huishoudens die iets meer (gaan) verdienen 
is gedacht: voor hen komen meer mogelijk
heden in het zogenaamde ‘middenhuur’
segment. Voor vluchtelingen met een 
verblijfsvergunning, traditioneel degenen 
met een bijzonder grote afstand tot de 
woningmarkt, zullen extra nieuwe wonin
gen worden gereserveerd. Tevens worden de 
huren van studentenwoningen aan maxima 
gebonden.

Zonder opzet
‘Amsterdam is trendsetter door minder boe
tes op de leggen’, kopte dagblad Trouw begin 
augustus. De krant hield het boete beleid 
inzake bijstandsfraude in de hoofdstad 
tegen het licht en kwam tot de conclusie dat 
Rotterdam zes keer zoveel boetes uitdeelt als 
Amsterdam. Waar Rotterdam er, bij monde 
van Leefbaarwethouder Struijvenberg, 
‘bovenop zit’, kiest Amsterdam ervoor om te 
handelen in lijn met de Nationale Ombuds
man en de rechter. En die oordeelden eerder 
dat de wetgeving te streng is. De redenering 
daarbij is dat als bijstandsgerechtigden in de 

fout gaan, dat niet per definitie fraude hoeft 
te zijn. Het kan bijvoorbeeld ook zijn dat ze 
de verkeerde informatie hadden of doorga
ven en zo zonder opzet een fout maakten. 
SPwethouder Werk en Inkomen Arjan Vlie
genthart: ‘Het bijstandsregime in Nederland 
is best lastig. Het is niet alleen een kwestie 
van aan bepaalde voorwaarden voldoen en 
dan bijstand ontvangen. Bijstandsgerechtig
den moeten allerlei gegevens doorgeven, en 
wel binnen bepaalde termijnen; ze moeten 
sommige dingen doen en andere dingen 
juist niet, noem maar op. Daarbij kunnen 
zonder boze opzet fouten gemaakt worden. 
Wij hebben gevallen zien voorbijkomen 
waarbij de bedragen gewoon niet kúnnen 
kloppen; zowel te hoge als te lage bedragen. 
Dan kun je twee dingen doen. Óf je gaat uit 
van opzet, óf je zegt: het zou kunnen dat 
er iets fout is gegaan. Wij doen dat laatste. 
De grote uitdaging is dan dat je de mensen 
die namens de gemeente handhaven vraagt 
om oog te hebben voor de mogelijkheid dat 
er zonder opzet fouten zijn gemaakt. En 
dat is wat we doen.’ Maar Rotterdam zit er 
naar eigen zeggen ‘bovenop’. Wat is dan het 
verschil met Amsterdam? Vliegenthart: ‘Wij 
zitten er net zo goed bovenop. Handhaving 
hoort nou eenmaal bij sociaal beleid, ook 
omwille van het draagvlak. Want er zijn 
 natuurlijk mensen die wel degelijk fraude
ren. Maar het verschil met Rotterdam zit ’m 
niet in hoeveel we handhaven, maar in hoe 
we de zaken taxeren.’ 
Nauwkeurig taxeren zal een arbeidsinten
sieve klus zijn. En minder boetes uitdelen 
betekent minder inkomsten. Dus de Amster
damse aanpak zal behoorlijk in de papie
ren gaan lopen. Hoeveel? ‘Dat vind ik een 
verkeerde vraag’, zegt Arjan Vliegenthart 
gedecideerd. ‘In Nederland is de bijstand 
een recht. Als je dat wil gaan economiseren, 
dan zal ik me daar tegen verzetten. De vraag 
is: hoeveel mensen krijgen onterecht boetes 
en hoeveel van hen komen daardoor in de 
problemen? Voor hen komen we op. Dus 
niet alleen voor degenen die mondig genoeg 
zijn om bezwaar te maken, maar voor ieder
een. Dát is in mijn ogen sociaal beleid.’ •
tekst Rob Janssen
foto’s horusfotografie / gemeente amsterdam @
 

‘Wij delen geen cadeautjes uit  
aan woningcorporaties’
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‘Wij delen geen cadeautjes uit  
aan woningcorporaties’

HET KABINET GAAT eindelijk wat aan de gekke 
situatie bij vermogensbelasting doen. Nu 
is het zo dat als je vermogen hebt, de 
belastingdienst een standaardrendement 
bedenkt. Er wordt net gedaan alsof iedereen 
4 procent rente krijgt op het vermogen. Over 
dat fictief rendement moet dan belasting 
worden betaald. Dat is oneerlijk, want klei
nere spaarders halen die 4 procent op geen 
stukken na, terwijl grootvermogenden juist 
veel meer rendement halen op hun kapitaal. 
De kleine spaarder betaalt dus te veel belas
ting, de miljonair te weinig.

SPTweede Kamerlid Farshad Bashir pro
beert al jaren wat te doen aan deze oneer
lijke gang van zaken: ‘De SP heeft al vaker 
voorgesteld dit aan te pakken. Nu gaat de 
regering onderscheid maken tussen grote en 
kleine vermogens. Dat betekent dat er nog 
wel standaardrendementen zijn, maar dat 
dat rendement hoger is als je meer dan een 
miljoen hebt.’ 

Duidelijk geïnspireerd door de SP
Als belangrijke oorzaak van de veranderde 
koers ziet Bashir de aanhoudende druk 
van de SP – denk aan de handtekeningen
actie ‘Er is genoeg voor iedereen’, voor een 
miljonairsbelasting. ‘De druk is de afgelopen 
jaren steeds verder opgevoerd. Dat de SP een 
rol speelde toen het kabinet zijn plannen 
maakte, blijkt wel uit het feit dat het voorstel 
van het kabinet erg veel lijkt op een voorstel 
dat ik namens de SP al vorig jaar deed in de 
Tweede Kamer. Wel een belangrijk verschil: 
ons voorstel was bedoeld als een tijdelijke 
maatregel voor 2015, om in 2016 en later het 
werkelijk rendement te belasten. We zijn 
en waren voorstander van het belasten van 
het werkelijke rendement, terwijl de coalitie 
vast wil houden aan een fictief rendement 
en juist niet wil belasten via het werkelijke 
rendement. Maar de kleine stap voorwaarts 
die het kabinet nu zet is duidelijk geïnspi
reerd op de SP.’

De SP wil dat werkelijke rendementen belast 
worden. Bashir: ‘Werkelijk rendement 

belasten is eerlijk: maak je veel winst over 
je vermogen op de beurs, dan betaal je meer 
belasting. Krijg je weinig rente op je spaarre
kening, dan betaal je ook minder belasting.’ 
De belasting op werkelijk rendement in 
plaats van op fictief rendement is een van de 
drie voorstellen die de SP samen de miljo
nairsbelasting noemt. 

Miljonairs worden er niet armer van
‘Wij willen ook een directe vermogensbe
lasting voor miljonairs. Dus niet op hun 
vermogenswinst, maar op hun vermogen 
boven de één miljoen euro. Wij willen dat 
miljonairs 0,7 procent belasting betalen op 
het bedrag boven een miljoen. Dat is heel 
schappelijk om twee redenen. Ten eerste: ze 
worden er niet armer van. Ze worden alleen 
iets minder snel nog rijker. Ten tweede: mil
jonairs hebben jarenlang te weinig belasting 
betaald. Ze betalen niet hun eerlijke deel, en 

hebben dus jarenlang enorm voordeel gehad 
ten opzichte van nietmiljonairs. Wij willen 
dat gedeeltelijk rechttrekken,’ aldus Bashir. 
De derde poot onder de miljonairsbelasting 
is dan ook het aanpakken van construc
ties. Bashir: ‘Die moeten echt aangepakt 
worden. Ze vormen een van de oorzaken 
dat de rijksten te weinig belasting betalen. 
Dus bijvoorbeeld geld in een onderneming 
parkeren terwijl je geen ondernemer bent, 
de Belgiëroute, allerlei ruime aftrekposten. 
Aanpakken, onmogelijk maken en – in het 
geval van de hypotheekrenteaftrek, aftop
pen.’

Kleinere verschillen
Wat levert dat op? Bashir: ‘Het CPB breekt 
er zich het hoofd over op dit moment. Maar 
in elk geval veel meer dan de plannen van 
de regering. Die leveren niks op – wat ook 
logisch is omdat zij de opbrengst van de 
hogere vermogens ten goede laten komen 
aan de kleine spaarders. Terecht. Maar onze 
plannen leveren ook echt wat op. Geld waar
mee knelpunten in de zorg, het onderwijs of 
de armoedebestrijding kunnen worden aan
gepakt. Onze plannen maken de verschillen 
kleiner. En na jarenlang groter wordende 
verschillen is het daar hoog tijd voor.’ •
tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk

BELAST VERMOGENS EERLIJKER
In de uitgelekte kabinetsplannen staat een voorstel om belasting op vermogens 
eerlijker te maken. Volgens SPTweede Kamerlid Farshad Bashir een stap in de goede 
richting – die zonder de druk van de SP niet gezet zou zijn.

 Kras en win! Er is genoeg voor iedereen: 
weet jij hoe (on)eerlijk de koek in Nederland 
verdeeld is? Ga naar genoeg.sp.nl en win 
een prijs. Ook kun je daar het voorstel voor 
de miljonairsbelasting steunen.

ER IS GENOEG VOOR IEDEREEN: EERSTE SUCCES

Farshad Bashir
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  > INSPECTIES VAN 
LEVENSBELANG  
VOOR MKB

Een tweedaagse zomerstage bij een 
producent van bevestigingsmiddelen 
zoals spanbanden en bagagebinders heeft 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong 
een hoop nieuwe actiepunten opgeleverd. 
‘Als ik één ding geleerd heb, is het wel dat 
handhaving van regels voor het midden- 
en kleinbedrijf van levensbelang is. Anders 
worden goede mkb’ers weggedrukt door 
frauduleuze bedrijven. En laat de overheid 
nu juist op de inspecties bezuinigen. Niet 
alleen consumenten en werknemers, maar 
ook ondernemers moeten ervan op aan 
kunnen dat de overheid ingrijpt, daar waar 
bedrijven bewust de regels overtreden.’

  > HOOFDPIJN VAN 
TOPGRAAIERS

De Zwolse SP-afdeling is zeer verbolgen 
dat de raad van bestuur van het Isala 
ziekenhuis opnieuw bovenaan de lijst met 
grootverdieners in de publieke sector in 
Zwolle staat. De SP heeft daarom in het 
centrum paracetamol uitgedeeld aan 
Zwollenaren die ook hoofdpijn krijgen van 
graaiende bestuurders.
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  > WIJ ZIJN SPARK

Het Wetenschappelijk Bureau van de SP 
heeft een nieuwe naam: SP Alternatieve 
Rekenkamer (SPARK). Voorzitter Ronald 
van Raak: ‘SPARK blijft onderzoek doen 
ten behoeve van de partij en de leden. 
Maar met de nieuwe naam hebben we ook 
gekozen voor een nieuwe koers.’

‘Kritisch commentaar’
Het politieke debat in Nederland wordt 
volgens Van Raak steeds meer bepaald 
door cijfers en rapporten. ‘Die worden vaak 
geleverd door planbureaus zoals het CPB. 
Hun werk is echter steeds vaker gebaseerd 
op politieke voorkeuren en ondersteunt in 
toenemende mate het bestaande beleid. 
SPARK gaat die cijfers en rapporten 

doorlichten en van een kritisch commen-
taar voorzien.’

Eigen onderzoeken
SPARK komt ook met met eigen onderzoe-
ken. Van Raak: ‘Daarin maken we analyses 
van het bestaande beleid en formuleren we 
alternatieven voor de toekomst. Naast die 
sociaaleconomische onderzoeken blijft 
SPARK ook onderzoeken uitvoeren onder 
mensen op de werkvloer: de serie ‘Aan het 
woord’, over de problemen die zij ervaren, 
de gevolgen van slecht beleid voor hun 
werk en de alternatieven die zij zien voor 
verbetering. Wij doen verslag van onze 
onderzoeken in Spanning, maar ook in 
andere media.’

SP-voorzitter Jan Marijnissen met SPARK: Sandra Beckerman, Ineke Palm, Herman Beekers, 
Tijmen Lucie en David Hollanders. Niet op de foto: Ronald van Raak.

De Castricumse SP-afdeling steunt de 
actie van de FNV om de bezuinigingen op 
de zorg tegen te houden en waar mogelijk 
terug te draaien. Linda Douwe (SP 
Castricum): ‘De SP krijgt vanuit alle kanten 
schrijnende verhalen te horen die het 
gevolg zijn van het tekort aan personeel in 
de zorg. Mensen die vergeten waren op het 
toilet of waar men zelfs het eten vergeten 
was te geven. Dat is het personeel niet aan 

  > BENEN ONDER DE KONT VANDAAN WERKEN

te rekenen, want zij rennen zich de benen 
uit hun lijf om de mensen goede zorg te 
bieden.’ Vandaar dat de SP op de Castri-
cumse Jaarmarkt stond met de onderste 
helft van een etalagepop (foto)0, onder de 
leus: ‘We werken onze benen onder ons lijf 
vandaan. Werkdruk te hoog.’
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Dennis de Jong op stage.

NIEUWS



15TRIBUNE september 2015

DE SP ROTTERDAM heeft een meldpunt 
geopend voor ervaringen van uitkerings-
gerechtigden die verplicht moeten werken 
zonder loon.

 sp.nl/ZkP

AL LIEP HET gelukkig goed af, nadat een 
kinderwagen ongehinderd de Gedempte 
Gracht inrolde wil de Zaanse SP dat de 
gemeente de veiligheid verbetert.

 sp.nl/ZkW

SADET KARABULUT en de PvdA willen meer 
hulp voor slachtoffers van eergerelateerde 
kwesties, zoals gedwongen achtergelaten 
vrouwen.

 sp.nl/Zkm

Dennis de Jong onderzoekt de mogelijk-
heden om gepensioneerde Europese 
ambtenaren voortaan evenveel belasting te 
laten betalen als hun landgenoten.

 sp.nl/ZkB
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Ik geloof dat het ze gelukt is bij het UWV. 
Na een halfjaar ervaring als parttime 
werkloze kom ik ook alleen nog maar 
voor mezelf op als ze echt te ver gaan.

Tijdens de voorbereidingsperiode als 
ondernemer spreek ik veel mensen. 
Regelmatig vragen die om een visitekaart-
je, maar die mag ik niet geven volgens mijn 
starterscoach. Dus dat doe ik niet, ook al 
vind ik het een bizarre en belemmerende 
regel. Ik ben niet eens de discussie 
aangegaan. Ik ben allang blij dat de 
starterscoach meteen akkoord ging met 
m’n ondernemingsplan. 

Een starterscoach is namelijk niet een 
ervaringsdeskundige om vrij vragen aan te 
stellen. De ‘coaches’ van het UWV zijn de 
ambtenaren die je beboeten als je je vergist 
of een fout maakt. En met die ambtenaren 

IK KAN NIET OP TEGEN  
DIT SOORT LOGICA

ga ik alleen nog maar de discussie aan 
over echt belangrijke bizarre dingen, zoals 
dit eerdere berichtje van een werkcoach: 

“Hierbij willen we graag een vacature bij u 
onder de aandacht brengen. Na een eerste 
selectie denken wij dat deze goed aansluit 
bij uw profiel, daarom willen we u hierop 
attenderen. Herkent u zichzelf in de 
meegezonden vacature, reageer dan snel!”

Klinkt alleraardigst, toch? Wat ze bedoe-
len: je krijgt een boete als je niet reageert of 
de baan weigert nadat die je door de 
werkgever is aangeboden. Voor mij kwam 
dat bij deze vacature erop neer dat ik 
bereid moest zijn mijn vaste parttime 
contract bij de Tribune op te zeggen voor 
een fulltime baan van een halfjaar waarbij 
ik wekelijks bedreigd zou worden.

De discussie hierover was snel opgelost, 
want m’n sollicitatieplicht was opgeschort 
in verband met de voorbereidingsperiode. 
Ze hadden dat hele bericht dus niet mogen 
sturen. Maar dan nog. Verpak een potenti-
ele boete niet als een vrijblijvende sugges-
tie. De betreffende werkcoach kon zich 
mijn verwarring wel voorstellen maar deed 

COLUMN
Jola van Dijk

er niets mee. Het was namelijk een 
standaardbericht. Des te erger, dacht ik. 
Maar ik zei maar niets. 

Ik kan niet op tegen dit soort logica. De 
logica van verplichtingen opleggen zonder 
in iemands dossier te kijken en stoppen 
met nadenken omdat het nu eenmaal altijd 
zo gaat. De logica dat regeltjes altijd boven 
gezond verstand gaan en dat ik een lui 
varken ben dat opgejaagd moet worden, 
alleen maar omdat ik gedeeltelijk werkloos 
ben. Gelukkig ben ik binnenkort weer 
bevrijd van het UWV en is er een politieke 
partij die zich blijft verzetten tegen dit soort 
logica.

SP-Tweede Kamerlid Eric Smaling (foto) heeft met ongeveer zeventig andere opruimers 
wind en regen getrotseerd om in het kader van de Beach Cleanup Tour het strand tussen 
Castricum en Egmond op te ruimen. Smaling: ‘De hoeveelheid doppen die je tegenkomt 
geeft eens te meer aan hoe belangrijk het is dat we het systeem van statiegeld overeind 
houden en mogelijk zelfs uitbreiden.’ 

  > GROTE SCHOONMAAK
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DE CHAOS IN GRIEKENLAND is compleet. Na een 
overtuigend Grieks ‘nee’ in het referendum 
over het onderhandelingsresultaat van de 
Grieken met de trojka (Europese Commissie, 
Europese Centrale Bank en Internationaal 
Monetair Fonds), is Griekenland gestraft 
voor het referendum. Een nóg slechter pak
ket aan maatregelen is opgelegd, met nóg 
hardere bezuinigingen voor de Grieken. De 
linkse regeringspartij Syriza valt uit elkaar 
– een deel van de leden en parlementari
ers accepteert niet dat hun regering zich 
neerlegt bij het door de trojka opgelegde 
bezuinigingspakket. Op zoek naar een 
nieuw mandaat roept de Griekse president 
Tsipras van Syriza nieuwe verkiezingen uit, 

GRIEKSE CRISIS OPENT OGEN

DE WARE AARD VAN  
NEOLIBERAAL EUROPA
De SP is solidair met de Grieken, maar stemt tegen een steunpakket. De 
‘steun’ is namelijk een neoliberale dwangbuis. Langzaamaan ontwaakt het 
besef: steeds meer mensen zien in dat er leugens over Griekenland worden 
verteld; steeds meer mensen zien dat Europa zich slecht verhoudt met  
democratie en sociale politiek.

die op 20 september zullen plaatsvinden. 
Het is nog heel onduidelijk of Syriza weer 
zal winnen, of dat de nieuw opgerichte partij 
veel zal winnen.

Levensbelasting
Om maar één voorbeeldje te geven van hoe 
absurd zwaar de bezuinigings en lasten
verzwaringspakketten de armste Grieken 
treffen: de trojka eist sinds 2013 dat er 
loonbelasting wordt geïnd, ook van mensen 
die helemaal geen inkomen hebben. De 
redenering is als volgt: als je nog leeft, dan 
kun je blijkbaar eten betalen, en onderdak. 
Dat bewijst dat je minstens 3.000 euro aan 
inkomsten hebt – anders zou je wel dood 

Syriza mocht 
geen 
succes worden

Leugen: Griekenland wil niet hervormen en  
bezuinigt niet.
Feit: Volgens de OESO is Griekenland de afgelo-
pen veruit hervormings- en bezuinigingskampioen: 
25 procent minder ambtenaren, 18 procent min-
der pensioen en bezuinigingen op de zorg van 40 
 procent, om maar eens drie cijfers te noemen die 
in Nederland tot paniek zouden leiden.

Alexis Tsipras
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zijn. Dus iedere Griek wordt voor ten minste 
die inkomsten aangeslagen. De steeds groter 
wordende groep werklozen, zonder enig in
komen, zonder bijstand of WW, die dagelijks 
hopen dat er nog iets te eten is bij de voed
selbank, kan dus gaan betalen. Hun situatie 
is symbolisch voor de situatie van heel 
Griekenland: onder dreiging van het laten 
omvallen van de Griekse banken wordt het 
land gedwongen de meest extreme bezuini
gingsmaatregelen door te voeren. Terwijl het 
al lang niet meer kan. Syriza kwam aan de 
macht omdat de Grieken dat wisten. Maar 
Syriza mocht geen succes worden. Want 
dan zou Europa zien dat er een alternatief is 
voor bezuinigen.

Het medicijn is een gifpil
De SP heeft in de Tweede Kamer tegen het 
laatste ‘akkoord’ gestemd. Dat akkoord 
behelst een nieuwe lening aan Griekenland, 
zodat het land andere leningen kan afbeta
len, en een daaraan gekoppeld heftig bezui
nigingspakket. SPleider Emile Roemer zei in 
de Kamer hierover: ‘De Grieken voelen zich 
gemangeld. Ze worden gedwongen om nóg 
harder te bezuinigingen, nóg meer publieke 

voorzieningen af te breken en nóg meer 
publiek bezit te verkopen. Dat willen ze niet 
– terecht! – omdat ze weten dat deze politiek 
leidt tot nóg meer ellende in hun land. Maar 
ook de Nederlanders voelen zich geman
geld. Steeds opnieuw wordt hen gevraagd 
om miljarden over te maken. Niet om de 
Griekse bevolking te steunen, maar om Eu
ropese banken en financiële instellingen te 
redden. In 2010 was er sprake van een lening 
van 110 miljard euro. In 2012 van 130 miljard. 
En nu hebben we het over een pakket van 
86 miljard euro. Ondanks al deze leningen is 
de Griekse economie in de afgelopen jaren 
met meer dan een kwart gekrompen. Het 
medicijn voor Griekenland heeft dus niet 
gewerkt. Sterker nog, het medicijn voor 
Griekenland, is een gifpil gebleken.’

Het Dictaat van Brussel: boemerang
De voorman van de Belgische partij PVDA, 
Peter Mertens, stelt op 31 augustus in een 
opiniestuk op knack.be over het akkoord 
– wat hij het ‘Dictaat van Brussel’ noemt: 
‘Vroeg of laat zal het Dictaat van Brussel 
als een boemerang in het gezicht slaan van 
hen die het ontworpen hebben. Het Dictaat 

Leugen: De Grieken betalen geen belasting en 
willen ook niks doen om de rijken en grote bedrij-
ven gewoon belasting te laten betalen.
Feit 1: Griekenland wordt door de OESO opge-
voerd als schoolvoorbeeld van effectieve belas-
ting-inning. Het land zette halverwege 2013 een 
 speciale dienst op van 125 man die in dat jaar al 
73 miljoen euro extra binnenhaalde; meer dan een 
half miljoen per persoon in een half jaar.’

Feit 2: Het is nog erger. Griekenland wilde wel, 
maar mocht niet van de trojka. In de laatste  
onderhandelingen vóór het referendum eiste de 
trojka dat de Griekse regering afzag van haar plan 
om bedrijven met een nettowinst van meer dan een 
miljoen euro een extra belasting te laten betalen. 
Dat zou slecht voor de economische groei zijn...

lost niets op aan de structurele ongelijk
heden die van bij het begin in de Eurozone 
zijn ingebakken. Het lost niets op aan de 
ondraaglijke schuldencrisis die hier uit 
voortvloeide. Het lost niets op aan de struc
turele onevenwichten in Europa en aan de 
interne bloedingen waarmee het continent 
te kampen heeft. En tot slot, de uitzichtloze 
situatie in Griekenland wordt er geen ene 
moer beter op. Het Dictaat van Brussel heeft 
slechts een deken over de bosbrand gelegd. 
Het is slechts een kwestie van tijd tot ook dit 
deken vlam vat.’

De euro zit verkeerd in elkaar
Tijdens een bezoek aan de SPTweede 
Kamerfractie vertellen Nicolaj Villumsen 
en Ogmundur Jonasson – van onze zuster
partijen uit respectievelijk Denemarken en 
IJsland – over wat links in Europa van de 
afgelopen maanden moet leren. Villumsen 
is Deens parlementariër en lid van de Raad 
van Europa: ‘De Griekse verkiezingen waren 
een test voor de Europese Unie: kon de EU 
het accepteren dat de mensen in een lidstaat 
ervoor kiezen iets te doen wat Brussel niet 
aanstaat? De EU zakte grandioos voor die 

Nicolaj Villumsen Ogmundur Jonasson
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democratische test. De EU strafte de Grieken 
voor hun ongehoorzaamheid met zeldzaam 
strenge bezuinigingseisen. Dat het Syriza 
niet is gelukt het neoliberale beleid van 
bezuinigingen te stoppen, kunnen we hen 
niet kwalijk nemen. De Europese verdragen 
waarbinnen ze opereren zijn neoliberaal en 
ze hadden de grootste economische macht 
van Europa tegen zich: Duitsland. En vergeet 
niet dat de euro verkeerd in elkaar zit. De 
verschillen tussen Noord en ZuidEuropa 
zijn zo groot dat de enige manier om samen 
een munt te hebben is, door structureel 
miljarden van de sterke economieën naar 
de zwakkere landen over te maken. Dat is 
erg onpopulair. De EU, die vrede en eenheid 
moest brengen, heeft sinds de euro vooral 
spanningen opgeleverd. Ik ben blij dat de 
Denen destijds tegen de invoering van de 
euro hebben gestemd.’ 

Gestraft voor democratie
De IJslander Ogmundur Jonasson was vak
bondsman, televisiereporter en minister in 
de linkse regering die IJsland redde van de 
enorme financiële crisis waarin het land was 
terechtgekomen. Hij heeft grote bewonde
ring voor de mensen van Syriza: ‘Zij haalden 
de onderhandelingen met de trojka uit de 
achterkamertjes en betrokken het volk erbij 
via het referendum. Ze zijn door de trojka 
gestraft voor zoveel democratie. IJsland is 
uit het dal omhooggeklommen, mede omdat 
wij een eigen munt hadden. Die luxe hebben 
de Grieken nu niet. Ik kan niet van buitenaf 
bepalen wat de Grieken moeten doen; zelfs 
binnen Syriza heeft onenigheid daarover nu 
tot afsplitsing geleid.’

In shock
Villumsen zit ook positieve kanten: ‘Veel 

linkse partijen in Europa zijn in shock. Zij 
geloofden nog dat de Europese verdragen 
genoeg ruimte en zelfs mogelijkheden 
boden om sociaal beleid te voeren. Grie
kenland heeft hen de ogen geopend. Wat 
Griekenland wilde was redelijk, menselijk en 
verstandig. Ook volgens de beste economen. 
Maar sociaal beleid mag niet van Brussel. 
Linkse partijen moeten zich realiseren dat 
Brussel al haar macht zal gebruiken om al
ternatieven te breken. Dat is wat in Grieken
land is gebeurd. Links kan nu een nieuwe, 
realistische strategie ontwikkelen.’ Jonasson: 
‘Ik zie veel positieve ontwikkelingen. Kijk 
eens in de VS, waar socialist Bernie Sanders 
het goed doet. Kijk naar GrootBrittannië, 
waar de linkse Corbyn de Labourpartij 
aan het veroveren is. Kijk naar Podemos in 
Spanje. Naar het electorale succes van de 
Koerden in Turkije. En vergeet niet dat links 
Europa ook naar de SP kijkt, de partij die ge
staag groeit. Meer en meer mensen zien de 
waarheid van neoliberaal Europa. En ze zien 

Leugen: Die Grieken krijgen maar gratis geld van 
de Nederlandse belastingbetaler.
Feit: 90 procent van het geld gaat naar Noord-Eu-
ropese financiële instellingen. De Grieken zien daar 
niks van. Sterker nog: economen van het Leibniz-
Institut für Wirtschaftsforschung Halle berekenden 
dat de Griekse crisis Duitsland 100 miljard euro 
aan besparingen oplevert, doordat de crisis ervoor 

zorgt dat Duitsland zélf supergoedkoop kan lenen. 
Zelfs als Duitsland helemaal niks terugkrijgt van de 
leningen die het land aan Griekenland verstrekte, 
maakt Duitsland per saldo winst op deze situatie. 
De economen verwachten dat Nederland ook voor-
deel heeft.

Leugen: Als de schulden van Griekenland 
 gedeeltelijk worden kwijtgescholden, dan wil  
edereen dat en gaan landen nóg gemakkelijk  
leningen aan.
Feit: Oekraïne heeft recent van het IMF een 
 kwijtschelding gekregen van 32 miljard euro. En 
een nieuwe lening van 36,1 miljard euro. Als  
Griekenland er zelfs maar naar vraagt, staan de 
journaals en kranten vol met politici en columnisten 
die schande roepen. Heeft u ook maar íéts gehoord 
over de Oekraïense kwijtschelding?

‘De uitzichtloze situatie in Griekenland wordt 
er geen ene moer beter op’

dat onze ideeën en idealen de goede zijn.’
‘Dit is niet mijn Europa’
De Grieken verdienen steun. De SP is 
solidair met de mensen in Griekenland 
die gebukt gaan onder jarenlange keiharde 
bezuinigingen. De SP doet ook niet mee met 
het spelletje waar de Nederlander tegen de 
Griek wordt opgezet. Roemer, tijdens het de
bat over het steunpakket: ‘Deze regering zet 
zowel de Nederlandse als de Griekse bevol
king met de rug tegen de muur. Nederland 
mag een lening betalen, die de Grieken niet 
kunnen dragen. Het is dan ook een kwestie 
van tijd voordat we hier opnieuw staan, om 
een volgende lening voor Griekenland te be
spreken. Dit is geen geld naar de Grieken, dit 
is geld naar de banken. Dit helpt de Grieken 
niet verder, maar werpt het land terug. Dit 
is geen akkoord, dit is een dwangbuis. Een 
Europa waar democratische landen zo met 
elkaar omgaan, is niet mijn Europa.’ •
tekst Diederik Olders
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OMMEZWAAI

Bewegen is belangrijk voor de ontwikkeling van kinderen, maar 
veel basisscholen roosteren hooguit 1 à 2 lesuren gymnastiek 
in per week. Soms worden die lessen dan ook nog gegeven 
door onbevoegde docenten. Tijd voor een ommezwaai, vindt 
de SP. Daarom heeft Tweede Kamerlid Michiel van Nispen een 
initiatiefwet ingediend om voortaan alle basisschoolleerlingen 
drie uur per week gymles te laten krijgen van een vakdocent.

 sp.nl/Zke 

foto Suzanne van de Kerk
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VORIG JAAR WERD Merel Stoop (24) voorzit
ter van ROOD. Zij kwam van ROOD Den 
Bosch en regelde intern haar eigen opvol
ging voordat ze de functie aanvaardde. ‘De 
continuïteit is essentieel, er mogen geen 
gaten vallen. Daarom voer ik nu bij ROOD 
ook campagne voor meer aanwas; en de 
afdelingen kunnen daarin veel nadrukkelij
ker een rol spelen. De SP telt 160 afdelingen 
en er zijn maar veertien ROODgroepen. 
We kunnen niet doorgaan met naar elkaar 
wijzen en afwachten. Samen de schouders 
eronder zetten en op zoek gaan naar politiek 

en maatschappelijk bewuste jongeren, dat is 
wat mij voor ogen staat.’

Merel begrijpt best dat de afdelingen druk 
zijn met hun eigen taken, maar tegelijkertijd 
vindt ze dat zij het belang van verjonging 
niet over het hoofd moeten zien. Een kwes
tie van hun blikveld verruimen. ‘Ze doen 
vaak alsof ze jongeren niet kunnen berei
ken. Onzin. Het zijn geen aliens en het is 
bepaald ook niet zo, zoals regelmatig wordt 
gesuggereerd, dat alle jongeren rechts zijn. 
Dat is complete onzin, niet meer dan een 

uitvlucht. ROOD wil graag de afdelingen met 
raad en daad bijstaan en tips geven over hoe 
je in contact komt met jongeren, hoe je hen 
kunt activeren en motiveren. Met achterover 
leunen en het op zijn beloop laten, kom je er 
niet. De passiviteit moet worden doorbro
ken.’ 

Er is met jongeren een wereld te winnen 
voor de SP. ‘Het is een cliché, ik weet het, 
maar de jeugd heeft de toekomst. Als ik op 
een bijeenkomst van de partij kom, zie ik 
veel grijze koppies en daar is natuurlijk niks 

Merel Stoop heeft een missie: ROOD, de jongerentak aan 
de SPboom, laten groeien en bloeien. Zij doet dan ook 
een dringend beroep op de afdelingen: ‘Maak meer werk 
van jongeren.’

Daan Brandenbarg, 30 alweer, is voorzitter van  
de SP-afdeling in de stad Groningen. Ook hij 
begon bij ROOD. ‘Ik geloof niet dat ik nog zo’n 
nauw contact met 17-jarigen krijg als toen ik zelf 
 17 was. Ze benaderen mij nu anders. Dat neemt 
niet weg dat afdelingen zich moeten inspannen 
om jongeren erbij te betrekken. Stuur hen maar 
de straat op, laat ze lekker activistisch bezig zijn 
om op hun manier de wereld te verbeteren.’ 
Groningen heeft altijd over een sterke ROOD-
groep beschikt, zo sterk dat Daan het woord 
‘kweekvijver’ in zijn mond neemt. ‘Wij hebben  
de nodige talenten afgeleverd. Dat moet uiteraard 
geen doel op zich zijn, maar verjonging is in alle 
lagen van de partij van belang en wie de kwali-
teiten en ambities heeft, kan zich na ROOD in een 

andere functie inzetten voor de SP.’  Het is niet  
de bedoeling, zegt Daan, dat ROOD wordt leeg-
gezogen, zeker niet als er onvoldoende opvolging 
is. Over ROOD in zijn stad maakt hij zich daar ook 
helemaal geen zorgen over. ‘Er zijn opvolgers. 
Zeker twintig jongeren houden zich structureel 
met actievoeren bezig.’ 

De roep van Merel om meer steun vanuit de 
afdelingen onderschrijft hij. ‘Overal zitten jongeren 
in het ledenbestand van de SP. Wat je moet doen? 
Erbij halen, op weg helpen en snel weer loslaten: 
hop, de straat op. Laat ze maar lekker eigenwijs 
de hemel bestormen en acties verzinnen. En 
schrik vooral niet te snel van hun in jouw ogen 
soms onbesuisde methoden.’

‘HOP, DE STRAAT OP’

MEER JONGEREN  
(B)ROODNODIG
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mis mee. Ik maak geen onderscheid tussen 
jong en oud en iedereen daartussenin, laat 
dat duidelijk zijn. Ik vraag me alleen af of er 
straks voldoende opvolgers zijn.’ 

 › Je maakt nu zelf namens ROOD deel uit 
van het partijbestuur en bent veruit de 
jongste.
‘Je wilt eigenlijk vragen of ik me een een
ling voel tussen de veertigers en vijftigers, 
toch? Nou, ik word vanaf het begin serieus 
genomen en voel me er prima op mijn plek, 
al zou wat mij betreft de gemiddelde leeftijd 
op termijn best wat naar beneden kunnen. 
Overigens zie ik dat er binnen alle gele
dingen van de SP al sprake is van een zekere 
mate van verjonging.’ 

 › De SP krijgt een nieuwe voorzitter, die 
naar het zich laat aanzien een stuk jonger 
is dan de huidige. Wat verwacht je van 
hem of haar?
‘Ik hoop oprecht dat hij of zij een speerpunt 
maakt van ROOD en de afdelingen kan 
enthousiasmeren.’

In februari rondt Merel haar studie taal
wetenschappen in Nijmegen af. Om haar 
beperkte inkomen als student wat op te 
krikken, werkt ze in de thuiszorg. ‘Ik kom 
bij ouderen over de vloer. Het valt mij op 
dat zij zich niet alleen zorgen maken over 
hun eigen situatie, maar ook over die van 
hun kleinkinderen. Die solidariteit vind 
je ook bij ROOD. Wij voeren actie voor de 

jongeren, voor een ovkaart en studiefinan
ciering voor mbo’ers, voor werkgelegenheid, 
huisvesting en fatsoenlijke beloningen, 
maar we verliezen het grotere geheel niet 
uit het oog. Niet voor niets staat ROOD deze 
maand op de 50PlusBeurs in Utrecht. Wij 
willen ons tonen aan de andere generaties 
en duidelijk maken dat wij streven naar een 
solidaire samenleving met gelijke kansen 
voor iedereen.’

 › Hoe zit het met het eigen geluid van 
ROOD? Jongerenorganisaties van andere 
partijen laten nog weleens een ander-
geluid horen, ROOD zit blind op de lijn 
van de partij.
‘Blind zeker niet, maar het klopt wel dat 
ROOD consequent het beleid van de partij 
volgt. Dat kan ook niet anders, want wij zijn 
allemaal SP’ers en socialisten. Wel is het zo 
dat we binnen ROOD de handen vrij hebben, 
wij opereren buitenparlementair en kunnen 
net wat brutaler zijn met gewaagde acties. 
Maar makke lammetjes, nee, dat is wel het 
laatste wat de mensen van ROOD zouden 
willen zijn. Als het nodig is, stellen wij ons 
heus kritisch op.’ 

 › Renske Leijten en Farshad Bashir, beiden 
Tweede Kamerlid, en Sandra Beckerman, 
voorzitter van de statenfractie in Gronin-
gen, stroomden door van ROOD naar een 
functie in de volksvertegenwoordiging. 
Hoe zie jij jouw eigen toekomst?
‘Je begint niet bij ROOD om carrière te 

 maken, je zet je met ROOD in voor de 
jongeren en idealen van de SP. Bij ROOD zit 
veel talent en het kan gebeuren dat er iets op 
jouw pad komt. Als dat gebeurt, als iemand 
een volgende stap zet en ROOD verlaat, 
moet er wel iemand klaar staan om jouw 
plek in te nemen. Daarom  hamer ik ook zo 
op nieuwe aanwas, op een groter ROOD. Dat 
is in het belang van de partij. Wat mijzelf 
betreft, weet ik echt nog niet wat ik na mijn 
studie ga doen. Ik weet wel dat ROOD voor 
mij een heel goede leerschool is. Ik leer er 
meer over mens en maatschapij dan op de 
universiteit. Voorlopig ga ik mijn uiterste 
best doen om het aantal ROODgroepen uit 
te breiden en daar heb ik de afdelingen hard 
bij nodig.’  •

Landelijke aandacht trekt ROOD onder meer 
met de verkiezing van de Huisjesmelker 
van het Jaar. ROOD maakt een eigen blad, 
Code ROOD. Daarnaast zijn er mogelijk-
heden tot scholing (zie ook de website van 
ROOD). Bovendien beschikt ROOD over een 
eigen filmteam. Op 18 september is er in het 
SP-hoofdkantoor in Amersfoort een nieuwe 
ledenavond met als gast Ron Meyer, een van 
de kandidaten voor het voorzitterschap van 
de partij. Aanmelden kan via rood@sp.nl

tekst Robin Bruinsma

‘Je begint niet bij ROOD om carrière  
te maken, je zet je met ROOD in voor de 
jongeren en idealen van de SP’
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‘DE TIJD IS RIJP voor een antwoord op de 
almaar groeiende macht van de multina
tionals.’ Op het eerste gezicht een weinig 
opzienbarende uitspraak in de Tribune, 
ware het niet dat het Bernie Sanders was, 
die deze woorden al in 1993 liet optekenen 
in ons blad. Nu, 22 jaar later, doet Sanders 
namens de Democraten een gooi naar het 
presidentschap van de Verenigde Staten. De 
73jarige senator van de staat Vermont was 
vele jaren partijloos, maar werd niettemin 
gezien als een Obamasympathisant. Bernie 
Sanders noemt zichzelf een ‘democratisch 
socialist’ en zijn speerpunten behelzen 

onder meer inkomensgelijkheid, eerlijke 
lonen en hervormingen op Wall Street. 
Stelde hij voorheen nog dat links ‘voorlopig 
is veroordeeld tot een defensieve strijd’, nu 
acht hij het kennelijk tijd om in de aanval 
te gaan. Jan Marijnissen ontmoette hem in 
1993 in Washington. ‘Bernie Sanders is een 
volhouder, en het is mooi om te zien hoeveel 
aandacht en steun hij krijgt voor zijn ideeën 
in de aanloop naar de verkiezing van de  
presidentskandidaat van de Democraten’, 
aldus de SPvoorzitter. 
Of hij een serieuze kans heeft tegen Hillary 
Clinton – en vervolgens wellicht tegen Jeb 

Bush of Donald Trump – wordt betwijfeld. 
Analisten achten hem echter in staat om ook 
stemmen te trekken uit het Republikeinse 
kamp. 
Niet dat Sanders de eerste sociaal denkende 
presidentskandidaat in de VS is. Vanaf 
1996 deed Ralph Nader een aantal keren 
mee, namens de Green Party. Kansloos als 
hij was tegen Bush, Gore en Kerry, wordt 
Nader – fervent verdediger van consu
menten en burgerbelangen, plaaggeest 
van grote bedrijven en criticaster van de 
ongeremde vrijhandel volgens het recept 
van de Wereldhandelsorganisatie – tot op de 
dag van vandaag ‘verantwoordelijk’ gehou
den voor de nipte verkiezingsnederlaag van 
Al Gore tegen George Bush in het jaar 2000. 
In die zin dat Gore uiteindelijk net de paar 
procent van de stemmen tekort kwam, die 
Nader toen behaalde. Zodat Bush won. Een 
stem op de linkse Nader bleek een stem op 

PANIEK IN NEO-LIBERALIA
Er is iets gaande in ’s werelds belangrijkste neoliberale 
bolwerken. In de Verenigde Staten en GrootBrittannië 
staan socialisten klaar om de macht over te nemen bij de 
Democraten en Labour. 

Bernie Sanders: democratisch socialist. foto Ken Jack / Hollandse Hoogte©foto Corbis / Hollandse Hoogte©
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de rechtse Bush, beweerden cynici. Vier jaar 
laten stelden de Democraten van alles in 
het werk om Nader van de stembiljetten te 
krijgen. 

Gehakketak
Een soortgelijke ‘sociaalalsspelbreker’
machinatie lijkt zich momenteel in Groot
Brittannië voor te doen. Daar heeft Jeremy 
Corbyn zich opgeworpen om voorzitter van 
de Labourpartij te worden. En volgens de 
peilingen gaat hij winnen. Dit tot ergernis 
van de partijtop, die in de socialist een groot 
gevaar ziet. Zo schreef expremier Tony Blair 
in The Guardian dat Labour ten dode opge
schreven is als Corbyn gekozen wordt. En 
net als destijds in de VS, wrijft rechts zich in 
de handen. Er gaan hardnekkige geruchten 
dat conservatieven in Labour infiltreerden 
door voor drie pond partijlid te worden en 
zodoende voor Corbyn kunnen stemmen. In 

de hoop dat de verdeeldheid binnen Labour 
nog groter wordt. 
Maar wie is dan dit gevaar, deze socialist die 
de partijbonzen van Labour zo zenuwachtig 
maakt? 
Jeremy Corbyn zit sinds 1983 in het Britse 
Lagerhuis en viel op door herhaaldelijk af 
te wijken van de partijlijn. Steve McGiffen, 
voormalig medewerker van Verenigd Links 
in het Europees Parlement, liep Corbyn eens 
tegen het lijf. ‘In de jaren tachtig was dat. 
Leuke man. Ik was toen nog lid van Labour, 
wat destijds nog een hechte, gezellige club 
was; echt een social thing. Corbyn was toen 
al het meest linkse parlementslid. Hij is een 
activist, gaat de straat op en luistert naar 
de mensen.’ Corbyn veroverde de laatste 
maanden vele harten met zijn wens om de 
spoorwegen en ook de energiesector weer 
in overheidshanden te brengen en breekt 
herhaaldelijk een lans voor een grotere 

(fiscale) bijdrage van multinationals en 
grootverdieners. Of Labour met Corbyn als 
voorzitter uit de electorale malaise komt, 
durft McGiffen niet te zeggen. ‘Het probleem 
is dat Schotland Labour in de steek heeft 
gelaten tijdens de laatste verkiezingen. En 
zonder Schotland redt Labour het niet. Niet
temin is binnen de partij de woede over de 
overwinning van de Tory’s groot. Ik ben heel 
erg benieuwd of Labour nu voor Corbyn gaat 
kiezen. Ontzettend spannend.’ (De partij 
heeft op 12 september een nieuwe voorzit
ter gekozen; na het ter perse gaan van deze 
Tribune red.)

Is het toeval dat anno 2015 socialistische 
protagonisten in opkomst zijn in de VS en 
GrootBrittannië, landen waar het neolibera
lisme min of meer uitgevonden werd en het 
snelst ingevoerd? 
Feit is dat beide landen een kiesstelsel heb
ben dat verkiezingen steevast laat uitdraaien 
op een strijd tussen de twee grote partijen, 
tussen Republikeinen en Democraten en 
tussen Conservatieven en Labour. Feit is 
eveneens dat politiekinhoudelijke verschil
len tussen de mastodonten zo goed als ver
dwenen zijn. Eenheidsworst dus. Verschillen 
lijken enkel nog te zitten in de gevatheid 
en spitsvondigheid die Obama en Romney, 
Reagan en Dukakis of Cameron en Miliband 
tijdens de grote tvverkiezingsdebatten aan 
de dag weten te leggen. Gehakketak dat 
door de media ‘battle’ wordt genoemd, maar 
het vermeende vuurwerk krikt de treurige 
opkomstcijfers in de regel niet bepaald op. 
Integendeel: in de VS blijft niet zelden 40 tot 
45 procent van de kiezers thuis.
Dan is er het punt van de authenticiteit. 
De inmiddels overleden PvdAcoryfee Bart 
Tromp zei in 2004 in de Tribune: ‘Begin 
jaren tachtig werd ik binnen de PvdA als 
uiterst rechts beschouwd. De laatste tien 
jaar als uiterst links. Met ongeveer dezelfde 
opvattingen.’ Ook Jeremy Corbyn en Bernie 
Sanders schoven in hun stellingnames gedu
rende de jaren nauwelijks op. En dat blijkt nu 
juist datgene te zijn wat steeds meer mensen 
in hen lijken te waarderen. Labourkopstuk 
Yvette Cooper bekritiseerde Corbyn met 
het verwijt dat hij ‘oude oplossingen voor 
oude problemen’ zou aandragen. Het zegt 
wat over het profiel en de koers van een ooit 
linkse volkspartij, dat de sociale weg als een 
onbegaanbaar pad wordt weggewuifd. Zo 
bezien is de paniek binnen Labour – en ook 
het gegrinnik bij de Republikeinen – over 
een écht links geluid volkomen terecht. •

tekst Rob Janssen

Jeremy Corbyn: meest linkse parlementslid.
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ZATERDAG  
10 OKTOBER

PROTESTEER TEGEN TTIP

SPEuroparlementslid AnneMarie Mineur: 
‘Met TTIP wordt geprobeerd de markten 
van de VS en de EU samen te voegen. Alle 
regels moeten dan worden geharmoniseerd 
– ook regels die we in Europa heel belangrijk 
vinden dreigen te sneuvelen. Regels die er 
zijn om zaken als onze arbeidsvoorwaarden, 
pensioenvoorziening, sociale zekerheid 
en het milieu te beschermen. Verdragen 
als TTIP ondermijnen onze democratie en 
rechtsstaat en hevelen macht over naar het 
bedrijfsleven. Het Europees Parlement laat 
dat gewoon gebeuren, dus moeten burgers 
hun stem laten horen.’

Transparantie in de darkroom
TTIP is een belangrijke overeenkomst, 
waarvan de gevolgen alle mensen in Europa 
raken; waar vind ik de precieze tekst van 
de voorstellen? Mineur:  ‘Alleen parlemen
tariërs en ambtenaren mogen de stukken 
inzien, maar ze mogen de tekst niet naar 
buiten brengen. De EU is zó bang dat er 
teksten uitlekken naar gewone burgers, dat 
we ze alleen in een speciale ‘darkroom’ in 
Brussel in mogen zien. En zelfs dan krijgen 
ook Europarlementariërs lang niet alle stuk
ken te zien. Wij mogen alleen het Europese 
verlanglijstje voor de onderhandelingen in
zien. Wat er uit de onderhandelingen komt, 

Op 10 oktober wordt in Amsterdam een manifestatie  gehouden tegen 
TTIP, het handelsverdrag waarover de EU en de VS momenteel onder
handelen. Een breed samen werkingsverband van vakbonden, milieu 
en maatschappelijke organisaties en ook de SP roept op om te komen.

daar weten we niets van. Als dit transparant 
is, dan is een betonnen muur dat ook.’

Twee kwaden
Kun je een heel concreet voorbeeld geven 
van iets wat zou kunnen gebeuren als het 
TTIPverdrag wordt aangenomen? ‘Ik was 
onlangs op werkbezoek in OostGroningen, 

bij de aardappelboeren van Avebe. Dat is een 
zetmeelbedrijf, een van de grootste werk
gevers in die regio. Als TTIP erdoor komt, 
krijgen die boeren enorme concurrentie 
van de Amerikaanse zetmeelindustrie. Die 
is  namelijk veel grootschaliger, wordt door 
de VS zwaar gesubsidieerd en maakt volop 
gebruik van gentech en schaliegas – zaken 
die wij hier in Nederland nou juist aan 
strenge regelgeving onderworpen hebben 
om mens en milieu te sparen. We moeten 
dan kiezen uit twee kwaden: laten we onze 
eigen zetmeelindustrie binnen no time weg
concurreren of geven we onze eigen goede 
wetgeving op?’

Teken tegen TTIP
Oké, dus 10 oktober zet ik in mijn agenda. 
Wat kunnen we nog meer doen? ‘Teken de 
petitie! Tweeëneenhalf miljoen Europeanen 
gingen je voor. In de week vóór 10 oktober 
willen we 100.000 handtekeningen  
op gehaald hebben in Nederland.’

 Teken de petitie op www.sp.nl/ttip

 Volg het nieuws over de manifestatie 
van 10 oktober op www.facebook.com/
events/807044286082700/

GeenStijl is samen met het BurgercomitéEU 
onder de noemer ‘GeenPeil’ een campagne 
begonnen voor een referendum over het 
Europese associatieverdrag met Oekraïne. 
SPTweede Kamerlid Harry van Bommel 
steunt de referendumaanvraag van harte. ‘Ik 
roep alle SPstemmers op hetzelfde te doen.’

‘Oekraïne dreigt verscheurd te worden’
De SP stemde in de Tweede Kamer tegen 
het associatieverdrag met Oekraïne, ‘omdat 
zowel Europa als Rusland proberen Oekra
ine binnen de eigen invloedssfeer te krijgen. 

GEENPEIL
Binnen Oekraïne bestaat daar al grote ver
deeldheid over. Als er vanuit beide kanten 
dan ook nog aan getrokken wordt, dreigt het 
land helemaal verscheurd te worden’, aldus 
Van Bommel. ‘Het verdrag met Oekraïne is 
een illustratie van de kant die men op wil 
met Europa. Er worden zonder overleg met 
de bevolking steeds meer landen bij betrok
ken op steeds meer verschillende manieren.’

300.000 handtekeningen
Aangezien  GeenPeil vóór 28 september 
300.000 handteke ningen nodig heeft om 

het referendum af te dwingen, roept  
Van Bommel iedereen op het initiatief te 
steunen via:

  www.geenpeil.nl 

De lobby-waakhond Corporate Europe 
Observatory (CEO) vroeg de Europese 
 Commissie om informatie over de tabaks-
lobby bij onderhandelingen over handels-
verdragen, zoals TTIP. De documenten die 
CEO kreeg in het kader van ‘transparantie’ 
zagen er zo uit. Zelfs de ‘2’ onderaan pagina 2 
was zwartgemaakt.
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  > ‘STUDENTEN  
ZONDER MACHT’

‘Wat een domper, de nieuwe wet van 
minister Jet Bussemaker over medezeg-
genschap in het onderwijs.’ Onderwijsmi-
nister Jet Bussemaker (PvdA) is volgens 
SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk niet 
tegemoetgekomen aan de roep om meer 
democratie op de universiteiten. ‘Van haar 
mooie beloften tijdens het protest in het 
Maagdenhuis komt weinig terecht. In 
plaats van meer inspraak van onderop 
kiest Bussemaker keihard voor de bestuur-
der. Blijkbaar is zij liever manager dan 
minister van Onderwijs en Wetenschap.’

 sp.nl/Zkn

  > REFUGEES WELCOME

Er gaat geen dag voorbij zonder dat er beelden verschijnen op (sociale) media van 
vluchtelingen aan de grenzen van Europa. Het leed is te groot om te bevatten en wordt 
met de dag erger. De vluchtelingenstroom roept xenofobe reacties op, maar er zijn ook 
steeds meer tegengeluiden. In Duitsland heten voetbalclubs en -fans de vluchtelingen 
van harte welkom (foto). Ook steeds meer Nederlanders helpen bij de opvang, in eigen 
land of in bijvoorbeeld Griekenland.

Midden juli heeft GroenLinks onverwachts 
de samenwerking opgezegd met de 
andere Bredase coalitiepartners: SP, CDA, 
PvdA en Breda’97. Na een zomer vol 
onderhandelingen heeft Breda inmiddels 
een nieuw college van burgemeester en 
wethouders. De SP maakt opnieuw 
onderdeel uit van de coalitie, ditmaal wordt 
er samengewerkt met VVD, D66 en PvdA. 
Bas Maes, fractievoorzitter voor de SP in 
Breda: ‘Ik ben blij met de gedeelde 
waarden zoals een positief mensbeeld, 
een gemeente die meedenkt en dat de 
buurt de basis is.’

  > WISSELING VAN DE 
WACHT IN BREDA

Het Rijk zou een oplossing moeten bieden 
voor daklozen die met ziektes rondlopen 
maar onverzekerd zijn of de kosten van het 
eigen risico niet kunnen betalen, stelt 
Amsterdams SP-gemeenteraadslid Nelly 
Duijndam. ‘Samen met Den Haag, 
Rotterdam en Utrecht moet Amsterdam dit 
bij het Rijk aankaarten. Mensen die ziek 
zijn hebben goede verzorging nodig en we 
willen niet dat mensen met onbehandelde 
ziektes rondlopen vanwege financiële 
problemen. Dat kan in een druk bevolkte 
stad gewoon heel gevaarlijk worden. Het 
Rijk moet zijn verantwoordelijkheid nemen 
en bijvoorbeeld de hoogte van het eigen 
risico flink verlagen. Ook zieke daklozen 
moeten medicijnen kunnen krijgen.’

  > MEDICIJNEN VOOR 
ZIEKE DAKLOZEN

Na zestig jaar ontwikkelingssamenwerking 
is het volgens SP-Tweede Kamerlid Eric 
Smaling de hoogste tijd om na te denken 
over hoe nu verder. Het afgelopen jaar 
schreef hij de notitie ‘Handel in de kleur 
van je hart’, de nieuwe ontwikkelings-
agenda van de SP. 

‘Armoede is niet voorbij,’ legt Smaling 
meteen uit, ‘maar wat ons betreft is de 
door klassieke ontwikkelingshulp geken-
merkte postkoloniale periode wel voorbij. 
Afrika richt zich op, emancipeert en laat 
zich minder aanleunen. Nederland zelf is 
ook niet vrij van armoede en heeft door 
globalisering en individualisering talloze 
nieuwe problemen. We kunnen niet 
volharden in onze betweterige, paternalis-
tische werkwijze. Het is tijd om als broer en 
zus verder te gaan.’ 

Afrika centraal
De SP stelt voor om jaarlijks vijf miljard te 
reserveren voor ontwikkelingssamenwer-
king, gelijkelijk verdeeld over vijf onderwer-
pen: nood, zorg, jong, geld en groen. 
‘Behalve bij noodhulp beperkt de agenda 
zich tot Afrika, zodat de bestedingen 

helder en overzichtelijk blijven. Ongeveer 1 
miljard per jaar wordt ingezet voor een 
intensieve relatie van tien jaar, met slechts 
één of twee landen die in ontwikkeling ver 
achterop liggen, zoals bijvoorbeeld de 
ebola-landen.’

Anders georganiseerd
Er moet wat Smaling betreft veel meer 
vraaggestuurd worden gewerkt. ‘We 
moeten samen met de lokale bevolking en 
het midden- en kleinbedrijf kijken wat 
nodig is om vooruit te komen. Ontwikke-
lingsorganisaties, multilaterale organisaties 
en het bedrijfsleven kunnen daarbij helpen. 
Het ministerie en de ambassades in de 
landen zijn een goede poortwachter, 
waarbij ook Afrikaanse migranten in 
Nederland van toegevoegde waarde zijn. 
In Nederland blijven middelen beschikbaar 
om het kennisniveau op peil te houden en 
creatieve ideeën en uitwisselingen een 
kans te geven.’

 sp.nl/Zk8 

  > ONTWIKKELINGSSAMENWERKING:  
HANDEL IN DE KLEUR VAN JE HART
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Er is de afgelopen jaren veel veranderd in 
de zorg. Volgens SP-Tweede Kamerlid 
Renske Leijten (foto) is de zorg helemaal 
vastgelopen: ‘Daarom heeft de SP deze 
zomer een alom vattend alternatief plan 
voor de zorg opgesteld: Pak de zorg terug.’

 › Je zegt dat de zorg is vastgelopen. Bedoel 
je daarmee dat mensen niet meer weten 
waar ze terecht kunnen voor zorg?
‘Dat was altijd al knap ingewikkeld, maar 
nu lopen zorgverleners volledig vast in de 
bureaucratie en is het ook nog eens heel 
ingewikkeld om de zorg te krijgen waar je 
recht op hebt. Zowel de verzorgingstehui-
zen als de thuiszorg zijn uit gekleed of 
afgeschaft, waardoor je letterlijk steeds 
minder toegang hebt tot zorg.’

 › Maakt het uit of je in een rijke of arme 
gemeente woont?
‘Het verschilt inderdaad per gemeente of 
de huishoudelijke zorg is afgeschaft, 
gekort is of gewoon helemaal overeind 
gebleven. Een kwart van de gemeenten 
heeft dit helemaal afgeschaft, maar dat 
heeft vooral met de politieke kleur van de 
 gemeente te maken. Zo word je als 
zorg behoevende geconfronteerd met 
volstrekte willekeur en ongelijkheid, want je 
pakt niet even je boeltje op om voortaan in 
een andere gemeente te wonen.’ 

 › Hoe moet het wel?
‘Er moet een gemeentelijk basispakket 
komen, waarbij het recht op zorg voor 
iedereen landelijk bepaald is. Als we nu al 
kunnen garanderen dat gemeenten voor 
iedereen rijksvaccinaties en  begeleiding 

door het consultatiebureau ter beschikking 
stellen, kunnen we dat ook regelen voor de 
jeugdzorg, de thuiszorg en de dag-
besteding.’ 

 › Het SP-zorgplan gaat nog verder: je wilt 
ook de zorgverzekeraars afschaffen.
‘Ja, concurrentie is geïntroduceerd in de 
zorg  omdat het zou leiden tot een lagere 
prijs en  betere zorg. Het tegendeel is waar. 
Er is steeds meer uit het basispakket 
gehaald, terwijl de zorgpremies en het 
eigen risico flink zijn gestegen. Ook 
hebben nu veel mensen een budgetpolis, 
zonder door te hebben dat ze daardoor 
vaak niet terecht kunnen bij het ziekenhuis 
om de hoek. We betalen nu dus met z’n 
allen meer, voor minder zorg, terwijl de 
zorgverzekeraars ondertussen ieder jaar 

  > PAK DE ZORG TERUG

meer dan een miljard winst maken. Om 
daar een einde aan te maken wil de SP de 
zorg weer publiek organiseren, met zoveel 
mogelijk samenwerking in plaats van 
concurrentie.’ 

 › Wat betekent dat voor mij?
‘Dat er in plaats van al die winstmakende 
zorgverzekeraars één Landelijke Zorgvoor-
ziening komt die betaald wordt door de 
belasting iets inkomensafhankelijker te 
maken. Zeven van de tien gezinnen gaan 
dan minder betalen en de bezuinigingen op 
het basispakket worden teruggedraaid. 
Bijvoorbeeld fysiotherapie, tandzorg voor 
volwassenen en de volledige geestelijke 
 gezondheidszorg worden dus gewoon 
weer vergoed vanuit het basispakket en 
het eigen risico wordt afgeschaft.’ 

 › Dat klinkt bijna te mooi om waar te zijn.
‘We hebben ons plan door laten rekenen 
door het Centraal Planbureau en de cijfers 
laten zien dat het kan. Ook zijn veel 
besparingen mogelijk door de zorg anders 
te organiseren. Door het private karakter 
en de concurrentie lekt nu heel veel 
zorggeld weg naar de reserves van 
zorgverzekeraars en al hun consultants, 
onderhandelaars en reclamemakers. 
Allemaal mensen die worden betaald met 
zorggeld, maar niet daadwerkelijk zorg 
verlenen. Wij willen de zorg ontdoen van al 
die parasieten, die mee-eten van het 
zorggeld zonder dat ze ook maar één 
iemand beter maken. Zo bevrijden we de 
zorgverleners uit hun bureaucratische 
doolhof en krijgt iedereen weer de zorg die 
nodig is.’
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Het passend onderwijs knelt, volgens 
SP-Tweede Kamerlid Tjitske Siderius 
(foto). ‘Onderzoek heeft aangetoond dat 
1600 leraren, begeleiders en directeuren 
negatief zijn over het passend onderwijs. 
Verantwoordelijk staatssecretaris Dekker 
blijft waarschuwing na waarschuwing in de 
wind slaan, inclusief dit rapport. Hij is op 
ramkoers met de leraren, de leerlingen en 
de ouders.’

‘Roekeloos en onverantwoord’
Het knellend onderwijs, zoals Siderius het 
noemt, werd vorig jaar ingevoerd. ‘Door de 
invoering kunnen steeds meer leerlingen 
die extra zorg nodig hebben niet meer 
terecht in het speciaal onderwijs. Wij 

waarschuwden al voor deze problemen. 
De kinderen komen terecht in enorme 
klassen en krijgen niet de aandacht die ze 
nodig hebben. Dit is een roekeloos en 
onverantwoord experiment met de 
toekomst van leerlingen.’

‘Neem zorgen serieus’
Siderius wil dat staatssecretaris Dekker de 
zorgen van leraren, ouders en docenten 
serieus neemt. ‘Het is nodig om te investe-
ren in kleine klassen en extra begeleiding. 
Daarnaast moet er een grens komen aan 
het opnemen van zorgleerlingen in het 
gewone onderwijs. Leerlingen verdienen 
het onderwijs dat ze nodig hebben. En dat 
is geen knellend onderwijs.’

  > KNELLEND ONDERWIJS

NIEUWS
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Deze zomer las ik het boek ‘Verloren Consensus’ over Europa in 
het Nederlandse parlementair-politieke debat, van de onderzoe-
kers Anjo Harryvan en Jan van der Harst. Je wordt er niet echt 
vrolijk van. Iedere keer opnieuw zie je dat de gevestigde politiek 
(lees: christen- en sociaaldemocraten en liberalen) eerst een paar 
schijnbewegingen maakt, maar vervolgens gewoon akkoord gaat 
met ‘meer Brussel’.

Zo wees de PvdA in 1979 aanvankelijk nog op het rechtse gevaar 
bij de eerste stappen op weg naar de euro: via het EMS (Europees 

Monetair Stelsel) zouden sterke lidstaten wel een bezuinigings-
beleid kunnen opleggen aan andere lidstaten, maar er was geen 
aandacht voor de rol van publieke investeringen en koopkracht. In 
2015 is deze discussie met de euro natuurlijk actueler dan ooit: 
wel bezuinigen, maar geen stimulerend beleid van eurolanden met 
een handelsoverschot. De PvdA ging in 1979 door de bocht, en 
ook nu werkt dezelfde PvdA, met Dijsselbloem voorop, volop mee 
aan het begrotingsfetisjisme.

De argumenten zijn steeds hetzelfde: we kunnen maar beter 
meedoen, anders beslissen andere landen over ons en Europa 
moet sterk staan in de wereld. Dat heet dan ‘consensus’. Die ging 
volgens de auteurs pas verloren door de opkomst van partijen als 
de SP. De werkelijkheid is dat die consensus er nooit is geweest: 
wel bij de politieke elite, maar niet bij de gewone mensen.

Gelukkig las ik ook het boek van Emile: die toont hoe juist gewone 
mensen laten zien dat het wél kan, sociaal en democratisch.  
Dat geldt ook voor Europa: op 10 oktober kunnen we bijvoorbeeld 
ons geluid laten horen tijdens de grote demonstratie tegen TTIP. 
Net als in 2005 met het Nee tegen de Europese Grondwet, kunnen 
we die dag laten zien dat er van ‘consensus’ geen sprake is.  
Doet u mee?

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

DE EUROPESE 
‘CONSENSUS’

fo
to

 S
uz

an
ne

 v
an

 d
e 

Ke
rk

JAN MARIJNISSEN sprak deze zomer in het 
tv-programma Oog in Oog met Sven 
Kockelman over het partijvoorzitterschap 
en de opmars van de partij.

 sp.nl/Zkg

NA EEN HANDTEKENINGENACTIE van ROOD Weert 
voor meer fietsenstallingsplekken kwam 
de gemeente binnen een week met een 
uitbreidingsplan. 

 sp.nl/ZkM

VELE SP-AFDELINGEN trakteerden deze zomer 
ambulancemedewerkers op taart om ze 
een hart onder de riem te steken in hun 
strijd voor een betere cao.

DE SP ZWOLLE wil dat de gemeente tien 
woningen gaat bouwen, als proefproject 
ter bestrijding van het tekort aan betaal-
bare woonruimte.

 sp.nl/ZkA

DE SP WIL vrijstelling van de verhuurders-
heffing voor woningcorporaties die 
betaalbaar willen bouwen in de gebieden 
met de grootste woningnood.

 sp.nl/ZkX

SP-senator Anneke Wezel (foto) heeft zich 
in haar maidenspeech in de Eerste Kamer 
verzet tegen de vestiging van buitenlandse 
gevangenen in Nederlandse gevangenis-
sen. ‘Noorse gevangenen zitten inmiddels 
hun straf in een Nederlandse gevangenis 
uit. Het wordt de familie van de gedetineer-
de op deze manier wel heel moeilijk 
gemaakt om een bezoek te brengen aan 
hun familielid.’

‘Voer straffen nu eens daadwerkelijk uit’
Volgens Wezel is het ook onwenselijk dat 
buitenlandse gevangenen, die vallen onder 

  > GEEN BUITENLANDSE GEVANGENEN HIERNAARTOE

het rechtssysteem uit hun eigen land, in 
dezelfde gevangenis andere rechten 
hebben dan Nederlandse gevangenen. 
Wat haar betreft hadden er dan ook geen 
Noorse gevangenen naar Nederland 
moeten worden gehaald. ‘Veel belangrijker 
is het dat de regering nu eens zorgt dat de 
straffen die uitgedeeld worden daadwerke-
lijk worden uitgevoerd, want dat is nu vaak 
niet het geval.’ Wezel is sinds kort Eerste 
Kamerlid voor de SP. Ze was hiervoor 
werkzaam bij het Openbaar Ministerie en 
werkt nog steeds als sociaal advocaat.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer en waarom werd je lid  
van de SP?
‘Ruim twaalf jaar geleden. Mijn broer was al 
langer lid van de SP, en wat hij daarover ver
telde sprak me erg aan. Samen delen is iets 
wat we van huis uit hebben meegekregen.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘De gemeenteraadsverkiezingen van vorig 
jaar. We deden voor het eerst mee en werden 
gelijk de grootste.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik heb jaren in een winkel voor huishou
delijke artikelen gewerkt. Daarnaast ben ik 
altijd actief geweest in het verenigingsleven. 
Zo gaat dat hier in het dorp; iedereen is wel 
ergens lid van. Ik heb 25 jaar in het jeugd en 
jongerenwerk gezeten en nu ben ik vrijwil
liger bij een huiskamer voor ouderen en bij 
het VVVkantoor in Gennep.’

 › Heb je nog verdere politieke ambities?
‘Haha, nee hoor! Ik ga wel vaak bij raadsver
gaderingen kijken, maar als ik zie hoe het er 

soms aan toegaat vind ik het knap dat onze 
fractieleden het zo netjes houden. Ik ben 
best geduldig en schiet niet snel uit mijn 
slof, maar je moet niet aankomen met gelieg 
en gedraai.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Hier, in VenZelderheide, mijn dorp van nog 
geen 800 inwoners. Ik ben hier geboren en 
getogen en wil hier ook wel oud worden. In 
een dorp zorgen de mensen nog een beetje 
voor elkaar, dat vind ik fijn. Het is hier lek
ker rustig en de natuur is prachtig. Ik kijk uit 
op het Duitse Reichswald.’

 › Een ongerept natuurgebied.
‘Jazeker. Nog wel, tenminste. Helaas wil 
de Duitse gemeente Kranenburg 12 grote 
windmolens van wel 200 meter hoog in 
het Reichswald plaatsen. Ik heb niks tegen 
windenergie, integendeel. Maar om ze nou 
uitgerekend in zo’n natuurgebied te plaat
sen, dat zou wel heel jammer zijn.’ •

GEWOON PETRA

Petra BuiltjesSluiters (54) 
runt het secretariaat van de 
SP Gennep, is lid van het afde
lingsbestuur en van de lokale 
promotiewerkgroep. Ze is 
getrouwd en moeder van drie 
zoons. Ze houdt van gezellig
heid en kan erg genieten van 
kleine dingen. ‘Een wandeling 
in de natuur, een bezoekje 
aan mijn moeder, even  
kletsen met de oude menskes 
in mijn straat. Ik ben niet 
zo bijzonder, hoor. Ik ben 
gewoon Petra.’
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een ontzettend interessant boek van  
Michiel Princen – een journalist die finan
cieel rechercheur werd – over alle onmo
gelijkheden waar hij binnen de Nationale 
Politie tegenaan liep. Ik heb serieus het hele 
boek lopen onderstrepen en binnenkort een 
gesprek met hem, want hij benoemt zoveel 
dingen waar we als politiek iets aan zouden 
kunnen doen.’

 › Zoals?
‘Hij legt bijvoorbeeld uit hoe enorm verwe
ven de onderwereld en de bovenwereld met 
elkaar zijn, waardoor opsporing soms jaren 
duurt. Waarna er vervolgens bij het Open
baar Ministerie te weinig capaciteit is om 
met de uitkomsten van zo’n onderzoek aan 
de slag te gaan. Jaren werk verdwijnt zo in 
bureaulades. Hij stelt een oplossing voor die 
we als SP ook al voorgesteld hebben: als we 
meer witwaspraktijken en fraude opsporen 
en daarmee meer crimineel geld oppikken 
en inzetten voor opsporing, kunnen we veel 
meer bereiken.’

 › Wie zal dit boek niet willen lezen?
‘De minister van Justitie, denk ik. Maar juist 
hij zou het wel moeten lezen. In het licht van 

WIE Nine Kooiman (1980), woordvoerder Justitie, 
Veiligheid en Jeugdzorg namens de SP in de 
Tweede Kamer

LEEST De gekooide recherche. Michiel Princen, 
uitg. Prometheus Bert Bakker 2015

NINE LEEST
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dit boek snap ik het onbegrip van de agenten 
over de houding van de minister in de CAO
onderhandelingen des te beter. Hij stuurt 
ze met een kluitje het riet in. Ze krijgen niet 
de trainingsdagen waar ze om vragen en die 
ze ook echt nodig hebben. Agenten hebben 
zelfs al meer dan vier jaar geen salarisver
hoging gekregen, terwijl al hun kosten wel 
gewoon stijgen.’ 

 › De minister heeft ze wel een salaris- 
verhoging geboden, toch?
‘Ja, maar die wordt voor een groot deel 
betaald door een verslechtering van hun 
pensioen, terwijl hun pensioenleeftijd 
eigenlijk al omlaag zou moeten. Je gaat niet 
met de rollator achter de boeven aan. Deze 
mensen doen zoveel en krijgen zoveel voor 
hun kiezen, maar ze worden door de politiek 
en hun eigen organisatie tegengewerkt en 
ondergewaardeerd. Ik snap heel goed dat 
deze mensen nu strijd leveren en graag meer 
erkenning willen.’

 › Een strijd die steeds harder wordt…
‘…en al veel te lang duurt. Ik ben al zo vaak 
samen met Emile Roemer bij acties van 
politieagenten geweest en dat zal ik blijven 
doen zolang het nodig is. Niemand die ik 
daar spreek wil voetbalwedstrijden lamleg
gen of ministeries blokkeren, maar op een 
gegeven moment red je het niet meer met 
geen boetes uitschrijven. De acties verhar
den, doordat de minister totaal geen begrip 
op wil brengen voor deze mensen. Hij zegt 
letterlijk dat ze wel aan tafel mogen zitten 
maar dat ze er toch niets bij zullen krijgen.’

 › Ze moeten niet zo zeuren volgens hem?
‘Precies, en het is dat soort constante tegen
werking vanuit de politiek en de politieorga
nisatie zelf waardoor mensen die niets liever 

doen dan dit werk met een burnout thuis 
komen te zitten of er uiteindelijk mee stop
pen. Het overkwam Princen en het komt ook 
telkens terug in de enquêtes die we houden 
onder agenten. De werkdruk is gewoon 
echt te hoog. Dit zijn mensen die kindertjes 
reanimeren, bij zelfdodingen zijn en zelf be
dreigd worden. De helft van alle weekenden 
werken zij en dat alles voor een flutsalaris. 
Ze verdienen zoveel meer waardering en een 
werkgever die ze niet tegenwerkt maar er
voor zorgt dat ze goed getraind en uitgerust 
hun werk kunnen doen.’ •

‘JE GAAT NIET MET   
 DE ROLLATOR  
 ACHTER BOEVEN AAN’
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

‘FRAUDEBESTRIJDERS’ 
Zoeven heb ik voor de derde keer, sidderend 
van woede, het stuk van Diederik Olders
gelezen over de familie Tillemans in Alphen 
aan den Rijn. Een gezin van goedwillende 
mensen die buiten hun schuld diep in 
de dalles zijn gekomen en in plaats van 
menselijke tegemoetkoming, getreiterd en 
gepest worden door een stel ambtenaren en 
‘fraudebestrijders’ die hun werk dermate 
grondig doen ‘dat ze precies weten hoe laat 
bij hun slachtoffers het licht aan en uit gaat’. 
Wat een verhaal. Ik wens dit dappere gezin 
veel succes en geluk toe, ze hebben het 
 ruimschoots verdiend.

Truus Luyken Schilte, Amsterdam

Ewa Slutzky @ewa_slutzky 
Een bankier, arbeider en asielzoeker en 
20 koekjes. De bankier pakt er 19 en 
waarschuwt de arbeider: de asielzoeker 
wil je koekje afpakken.

Paul Tang @paultang 7 juli 
De SP draagt verantwoordelijkheid in 
Groningen. Maar neemt die niet: ze willen 
schoonmakers niet in dienst nemen. 
http://www.pvdagroningen.nl/web/
niet-lullen-maar-poetsen/ …
Sandra Beckerman  
@SandraBeckerman 
.@paultang Wat een lef! Dit is door PvdA 
gedeputeerde langjarig aanbesteed!  
SP kan helaas niet in 9 weken puinhopen 
90 jaar PvdA opruimen

DAT JE  
’T WEET

THEO  
DE BUURTCONCIËRGE
Langs deze weg zou ik graag mijn dank en 
complimenten willen overbrengen aan Wim 
Stevenhagen. Zijn strip over de Labbekaxit 
in Tribune nr. 7 heeft me bijzonder geraakt 
en een hart onder de riem gestoken. Ik lees 
het werk van Wim Stevenhagen al sinds Han 
& Hanneke voor uitgeverij Espee tot nu voor 
de partij SP. Zijn grappen en maatschappelijk 
inzicht blijven messcherp.  
Ik vind Wim een van de beste Nederlandse 
striptekenaars, die constant hoge kwaliteit 
levert, en ik hoop nog jaren van zijn werk en 
ideeën te mogen genieten. 

Stefan van Zeeland, Houten  
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De winnaar van juli/augustus is Loes Verheij uit Gorinchem. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 30 september 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM

OPLOSSING ZOMERPUZZEL 2015

Anjerrevolutie

He
nr

y 
en

 L
uc

as
, ©

 F
LW

 2
01

5

1 2 3

4 5 6 7  8  9 

10 

11 12  

13  

14

15 16 17  

18  19  

Horizontaal
4 De herten zijn losgeslagen. Er moet op gejaagd. (7)  
7 Mythische familie van de brandgans. (9) 10 Protest van heet 
aangelopen chefs. (16) 11 Muzikaal schilderwerk. (10)
12 Viervoeter sterft van de honger. (5) 13 Ritmisch deel van het oor. 
(12) 15 Opgepoetst kenmerk van de Mona Lisa. (8)
17 Stuk huid waar kalk te ruste gaat. (8)
18 De sprong toont het aan: als een vis in het water. (9)
19 Vrouw met goede taalbeheersing. (3 en 3, afk.)

Verticaal
1 Groep fietsende soldaten. (7) 2 (geen) Vogel in dienst van de NSA? 
(11) 3 (on)Voorspelbare eigenschap van de vonk. (12)
5 Da’s een hippe klant. (7) 6 Maria’s manifestatie tijdens de mis? (11)
7 Er zit samenhang in het eskader. (12) 8 Eenzaam spelmoment 
tijdens het rockconcert. (10) 9 Vrijplaats voor verliefde vogels. (11)
14 Niets meer te zien, door het luik. (5)  
16 Binnenzee met ambities. (4)

KRULSTAART

Uitleg
De KrulStaart bestaat uit A) de Hints, waarbij uit iedere hint steeds de 
naam van een politiek TV programma/serie gevonden moet worden. Deze 
moet dan ingevuld worden in B) het Diagram. Het groene vakje bevat 
de eerste letter (al ingevuld, ‘H’) en de rode vakjes zijn spaties. Een paar 
controleletters zijn ook al gegeven. Let wel, de Hints staan in willekeurige 
volgorde!

Plaats de letters die in de genummerde vakjes komen op volgorde (1 t/m 6) 
als het Puzzelwoord, wat iets met politiek te maken heeft. En dát woord is 
de oplossing die u kunt insturen.
Krul er lustig op los!

Hints
a) Ferdinand Charles Mingelen werkte er destijds, vanaf 1984.
b) Oud tegen Nieuw; UK vs. US: prefereert u Iain Richardson, of Kevin 

Spacey?
c) Dat Femke nog eens TV zou gaan maken maken voor de VPRO…
d) Aanbevolen door meerdere presidenten, winnaar van 26 Emmy Awards: 

Martin Sheen wordt uiteindelijk opgevolgd door Jimmy Smits of Alan 
Alda.

e) Berucht – e, en verwissel er dan nog twee.
f) Nog immer een politieke dierentuin.

Diagram
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

DISCUSSIEAVOND WHAT’S LEFT? 
Denk op vrijdag 16 oktober mee over 
wat links in de 21e eeuw inhoudt. Met 
een panel van onder anderen SP-leider 
Emile Roemer en financieel geograaf 
Ewald Engelen gaan we de discussie 
aan. We bespreken de staat van de 
linkse beweging en wat de mensen 
aan links hebben. What’s Left? vindt 

plaats op 16 oktober om 19.00 uur in 
De Moed in Amersfoort. De avond is 
bedoeld voor ROOD-leden en jongeren 
onder de 29. 
Aanmelden kan via SP-net: log in, ga 
naar evenementen, kies voor ‘ROOD 
Discussieavond: What’s Left?’ en meld je 
aan. Wees er snel bij!

BLIJF NIET MOKKEND AAN 
DE KANT STAAN
Maar een SP-mok is juist wél een goed idee! 
Voor de koffiejunk, de theeleut én de warme 
chocolademelkdrinker. Een mok kost € 3,45 
en je kunt ze bestellen in de SP-webshop:

  
 shop.sp.nl   



3TRIBUNE oktober 2015

IN DIT NUMMER

Emile Roemer
‘Denken in cijfers en systemen leidt 
ertoe dat mensen uit beeld verdwijnen’

6

Vluchtelingen
Nu Europa wakker wordt

16

XXI Congres
De voorbereiding

23

Geert Wilders
Hoe troebel is zijn ‘heldere taal’?

24

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Das AutoActueel
Volkswagen: Das gesjoemel

4

15 Uitgelicht: Zee van ruimte
21 50Plus-Beurs: Solidariteit tussen jong en oud 
22 De schoolklassenstrijd
28 LinksVoor: Robert Bos liet eens een Jehova binnen
29 Meta leest: Binnenhof

10, 11, 12 , 13, 14, 26, 27 Nieuws 30 Prikbord  
31 Puzzel 32 Theo de buurtconciërge

Vertrouwen komt te voet en gaat te paard. 
Dat zullen ze zich dezer dagen in de 
bestuurskamers van Volkswagen realise-
ren. Elf miljoen auto’s worden wereldwijd 
teruggeroepen. Sjoemelsoftware zorgde 
ervoor dat de uitstoot van Volkswagen in 
testen fors lager uitpakte dan de daad-
werkelijke uitstoot op de weg. Een fraude 
van ongekende omvang; het stort het 
grootste autobedrijf ter wereld in een  
diepe crisis. 

Het sjoemelschandaal van ‘das Auto’ 
Volkswagen laat zien hoe link het is als 
overheden buigen voor de machtige lobby 
van bedrijven. Zelfregulering, minder 
inspecties – of zelfs ‘inspectievakanties’ – 
en minder toezicht, het is een recept voor 
ellende gebleken.

Sinds de jaren tachtig is ‘deregulering’ de 
norm geworden. Het is bewuste politiek. 
Banken moesten de vrijheid krijgen ‘want 
dat is goed voor de economie’ zeiden de 
voorstanders. Banken hebben hun vrijheid 
genomen. Rommelproducten op de markt 
gebracht, enorme schulden opgebouwd en 
uiteindelijk de grootste crisis sinds de jaren 
dertig veroorzaakt.

De vrije markt kent geen moraal. Ethisch 
besef en het dienen van de samen leving 
worden binnen het neoliberalisme  
ondergeschikt gemaakt aan winstbejag 
en kortetermijnbelangen. Waar ik niet 
mee te doen heb zijn de bobo’s die na het 
 gesjoemel nu eruit gegooid worden. Wel 
met die vele duizenden loyale mede-
werkers van Volkswagen die hun bedrijf 
zien kraken door de graaizucht van hun 
bazen.

XXI 
congres 28 november 2015
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Het is september 2010 als SP’er Paulus 
 Jansen iets opmerkelijks ziet. Uit onder-
zoeksgegevens van TNO blijkt dat het offi-
ciële brandstofverbruik van nieuwe auto’s 
niet in overeenstemming is met het echte 
verbruik in de praktijk. Het echte gebruik 
ligt veel hoger en de CO2-uitstoot dus 
ook; wat extra schrijnend is als je bedenkt 
dat zuinige auto’s flinke belastingkorting 

Kunnen ze onderhand echt niet verbeterd 
worden? Antwoord van de minister ditmaal: 
dat moet je Europees regelen en in geval van 
fraude zal er opgetreden moeten worden. 
En nu – weer tweeënhalf jaar later – is de 
wereld in rep en roer door het Volkswagen-
schandaal. De firma bouwde sjoemel-
software in diesel-auto’s in, die zorgt voor 
gemanipuleerde uitstootgegevens. En dat 
is ontdekt door de Amerikanen. Huidig 
SP-Kamerlid Eric Smaling, woordvoerder 
Milieu, verbaast zich over de passieve 
houding die de Nederlandse regering tot 
nu toe aannam. ‘De vastgestelde afwijking 
tussen de emissies in het laboratorium en 
op de weg werd door het ministerie steeds 

krijgen. Tevens komt Jansen te weten dat 
het TNO-rapport al een dik half jaar bij 
het ministerie van VROM rondslingert. En 
dus trekt de SP’er (in die periode zelf nog 
Kamerlid), aan de bel in de Tweede Kamer. 
En hoort de minister zeggen dat er aan 
nieuwe tests wordt gewerkt. Drie jaar later 
staat Jansen weer tegenover het kabinet. Er 
zijn namelijk nog steeds geen nieuwe tests. 

GOLF VAN VERONTWAARDIGING
De onthullingen in het Volkswagen-schandaal zijn verbijs-
terend, maar zouden dat eigenlijk niet hoeven te zijn. Want veel 
misstanden waren allang bekend, ook bij de Nederlandse  
regering. 



COLUMN

Jan Marijnissen

In 1993 was ik in de VS, om studie te maken 
van de staat van het land na tien jaar 
neoliberale politiek en van de positie van 
‘links’ binnen de Amerikaanse politiek. 
In verband met dat laatste had ik ook een 
 ontmoeting met het enige onafhankelijke 
lid van het Huis van Afgevaardigden, Bernie 
Sanders. Inmiddels is hij lid geworden van 
de Democratische Partij en maakt hij furore 
met zijn heldere, linkse taal. Mrs. Clinton 
wordt er knap zenuwachtig van.

Zenuwachtig werd ook de top van Labour 
in het Verenigd Koninkrijk toen Jeremy 
Corbyn met bijna zestig procent van de 
stemmen werd gekozen als frontman van 
de partij. Als SP hebben we altijd veel 
contact gehad met linkse mensen  binnen 
Labour, mensen als Dennis Skinner, Ken Li-
vingstone en Tony Benn. De laatste schreef 
in 1997 een recensie op Enough: A socialist 
bites back, een Engelse vertaling van Te-
genstemmen. Hij begon met: ‘This is by far 
the best book about socialism that I have 
read for ten years or more.’ Om af te sluiten 
met: ‘Above all this book will give hope – at 
the moment we need it most.’ 

Dat was bijna twintig jaar geleden. Tony, 
hij is ons vorig jaar helaas ontvallen, en ik 
konden toen, tijdens de hoogtijdagen van 
het neoliberalisme, niet bevroeden dat 
links nu met een opmars vanjewelste bezig 
is: al langere tijd in Zuid-Amerika, met 
Podemos in Spanje, met Sanders en Corbyn 
in de Angelsaksische landen en natuurlijk 
met Syriza onder leiding van Alexis Tsipras 
in Griekenland.

Heel even hebben de rechtse krachten 
in het geboorteland van de democratie 
gedacht de verkiezingen van 20 september 
te kunnen winnen, maar dat is ijdele hoop 
gebleken. Syriza met Tsipras boven!
Inzicht, strijdbaarheid en moed: het zijn 
de ingrediënten voor het succes van links. 
Realisme voor het heden en optimisme 
voor de toekomst.

Links

toegeschreven aan bijvoorbeeld het inklap-
pen van de buitenspiegels en het extra op-
pompen van de banden. Kleine ingrepen die 
de wet toestaat. Wij hebben echter steeds 
gehamerd op snelle invoering van nieuwe 
‘Real driving Emission-tests’, betrouwbare 
Europese tests dus. De Nederlandse regering 
deed dat ook, maar haalde door de mach-
tige autoblobby bakzeil in Brussel. En dus 
gebeurde er weinig. Uit het feit dat jarenlang 
frauduleuze software is ingezet blijkt hoe 
hard betrouwbare tests nodig zijn. Er is nu 
echt werk aan de winkel, want neem van mij 
aan dat Volkswagen niet de enige is’, zegt 
Smaling. Zo maakt de SP’er zich ernstige 
zorgen over de voortgang van het Nationaal 
Samenwerkingsprogramma Luchtkwaliteit 
(NSL), waarmee de Nederlandse overheid 
bijvoorbeeld stikstof en fijnstof wil minima-
liseren. ‘Industrie, veehouderij en verkeer 
zorgen voor de meeste uitstoot. Het streven 

is die uitstoot te verminderen, maar dat 
gaat dus niet lukken met zulke omvangrijke 
fraude als bij Volkswagen. We praten hier 
wel over het milieu en uiteindelijk ook over 
gezondheid. Als autofabrikanten bewust 
jarenlang hebben kunnen frauderen, dan is 
de meest voorzichtige conclusie toch wel dat 
de controle en het toezicht niet goed zijn.’ 

“Goh...”
Maar Nederland zat jarenlang stil. En Duits-
land zou veel eerder van de ins en outs van 
de fraude geweten hebben, zo stellen De 
Groenen in de Bondsdag. Maar deed niets. 
De Europese Commissie zou op haar beurt 
ook op de hoogte zijn geweest. En deed ook 
niets. Behalve dan dat aangekondigd werd 
dat verbetering aangekondigd zou gaan 
worden. Of zoiets. 
Hoe kan het dat de Amerikaanse overheid 
wel hard ingreep? Eric Smaling: ‘De Ame-
rikanen zijn strenger. Je ziet het ook in de 
financiële wereld; als je in de VS als bankier 
hebt zitten klooien, beland je voor jaren in 
de bak. Toen TNO in Nederland significante 
afwijkingen in emissies ontdekte, was de 
reactie zoiets als : “Goh, er zijn verschillen 
tussen de gegevens in het lab en op de weg. 
Nou, dan is dát onze conclusie.” En dat was 
het. Maar de Amerikanen bijten door.’ 
Natuurlijk; Volkswagen is een grote con-
current van autogigant General Motors en 
andere Amerikaanse autoproducenten. Het 
Amerikaanse milieubelang liep deze keer 
nou eens mooi in de pas met de moordende 
strijd om marktaandeel in de VS als grootste 
automobielmarkt ter wereld. Tegelijkertijd 
kan Volkswagen – en zeker ook Daimler-
Benz en BMW – bogen op gigantische 
macht en invloed in Duitsland en dus ook 
in Brussel. De vraag is wat voor een door-
gedraaid mondiaal pokerspel hier eigenlijk 
gespeeld wordt, als het milieu plotseling de 
boven liggende partij is in uitgerekend de 
Verenigde Staten, als Duitse autolobbyisten 
zich gedragen als politici en andersom, als 
VW-bazen ongehinderd kunnen spelen met 
de banen van wereldwijd bijna 600.000 
werknemers en feitelijk ook nog met de 
gezondheid van zovelen meer. 
Misschien dat de Volkswagen-affaire dit 
 pokerspel toch in een ander daglicht zet. 
Eind september, min of meer tijdens het 
hoogtepunt van het Volkswagen-schandaal, 
legde VVD-Europarlementariër Hans 
van Baalen ineens zijn nevenfuncties bij 
Mercedes-Benz en autolobbyorganisatie RAI 
neer. Het begin is er. •

tekst Rob Janssen
foto Hollandse Hoogte ©
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Het kabinet staat mensen in de weg. Dat stelt SP-leider Emile Roemer na  
Prinsjesdag: ‘VVD en PvdA zijn drukker met elkaar dan met het oplossen  
van problemen van mensen. Op grote vraagstukken als ongelijkheid  
en werkloosheid heeft dit kabinet geen antwoord.’

 › Welk probleem zou meteen aangepakt 
moeten worden?
‘De mensen met het hoogste inkomen gaan 
er het komende jaar opnieuw het meest op 
vooruit.  Ik heb niks tegen rijkdom, maar 
wel alles tegen armoede. Als iemand met 
een inkomen van twee ton er in euro’s 
twintig keer zoveel bijkrijgt als iemand die 
het minimumloon verdient dan maak je als 
kabinet gewoon de verkeerde keuzes. We 
hebben te maken met groeiende ongelijk-
heid in Nederland. Tien procent van de 
Nederlanders bezit meer dan 66 procent 
van alle rijkdom. Inmiddels leven in ons 
land meer dan 400.000 kinderen onder de 
armoedegrens. Een enorm aantal. Honderd-
duizenden kinderen die met regelmaat 
zonder ontbijt naar school gaan. Voor mij is 
dat onacceptabel; het is het allereerste wat 
wij aan pakken mocht de SP in de volgende 
regering komen.’

 › Hoe komt het dat in Nederland de  
ongelijkheid toeneemt?
‘We hebben sinds de jaren negentig een 
 politiek gehad die doelbewust aanstuurde 
op grotere verschillen. Een proces van priva-
tisering, marktwerking en verzelfstandiging 
van de publieke sector, de politiek trok 
overal de handen vanaf. 
De gevolgen zie je op alle fronten. Als het 
om inkomen gaat, maar ook in de zorg en 
zelfs fysiek. In grote steden wonen arm en 
rijk letterlijk steeds verder uit elkaar. De 
 binnensteden zijn voor mensen met een 
lager inkomen niet meer te betalen. Ze 
 worden gewoon weggedrukt. 
In de zorg en bij woningcorporaties hebben 
cowboys de macht gegrepen. Het is toch 
veelzeggend dat het beroep van ‘zorg-
managers’ de snelst groeiende beroepsgroep 
is? Dat is geen foutje, maar bewust beleid. 
Meer markt, meer managers en minder 
mensenwerk. We hebben een parlemen-
taire enquête gehad naar de ellende bij de 
woningcorporaties. Naar het graaigedrag 
van bestuurders en de groeiende vraag naar 
betaalbare woningen. De conclusie is steeds 

dezelfde: de markt is voor veel producten 
een geschikt middel. Maar via de markt kun 
je niet de samenleving organiseren. Sterker 
nog: in de publieke sector zorgt markt-
werking voor hogere kosten en minder 
kwaliteit.’

 › Hoe kun je te grote ongelijkheid  
aanpakken?
‘Het belastingsysteem dat we nu hebben 
vergroot de ongelijkheid in ons land. Daar-
door wordt de rekening verkeerd verdeeld. 
De hoogste inkomens, multinationals en 
de grootste vermogens worden uit de wind 
gehouden. 
Wij willen daarom een miljonairsbelasting 
invoeren. Daardoor kunnen de midden- en 
lagere inkomens minder belasting gaan 
betalen en de allerhoogste inkomens meer.  
Daarmee verkleinen we de kloof tussen de 

nieuwe generatie heel vanzelfsprekend, en 
dan niet alleen op Facebook, maar ook in de 
praktijk. Samen een auto bezitten, collectief 
schone energie opwekken, maar ook het be-
sef dat je belangrijke zaken als ouderenzorg 
en goed onderwijs moet organiseren. Van-
zelf komt dat niet goed. Uit ieder onderzoek 
blijkt ook dat de meeste Nederlanders bereid 
zijn te betalen voor een sociaal zorgstelsel. 
Ze zeggen dat samenwerking béter is dan 
marktwerking – en dat de zorg betaalbaar 
moet zijn voor iedereen. Dat biedt hoop voor 
de toekomst.’

 › Je noemt de zorg: wat wil de SP daarmee?
‘Om te beginnen de ouderenzorg. Ouderen 
willen goede zorg thuis, of een veilige plek 
in het verzorgingshuis. Maar die vrijheid 
is door dit kabinet met één pennenstreek 
geschrapt. De thuiszorg wordt volledig 

‘Het kan wél, als we samen  
de schouders eronder zetten’ 

megarijken en de rest van Nederland. Zo 
zorgen we dat de allerrijkste Nederlanders 
hun eerlijke deel gaan meebetalen aan het 
opbouwen van onze zorg, onze infrastruc-
tuur en ons onderwijs. Er is namelijk genoeg 
voor iedereen.’

 › De SP is heel kritisch op de regering.  
Zie je ook lichtpuntjes?
‘Ik zie in de samenleving veel nieuwe ont-
wikkelingen. Mensen staan niet stil, maar 
willen door. Kijk naar wat onder jongeren 
speelt. Zij willen juist af van het egoïsme en 
najagen van eigenbelang. Delen is voor de 

uitgekleed en duizenden toegewijde thuis-
zorgers worden op straat gezet. We moeten 
juist goede, kleinschalige en gezellige zorg 
mogelijk maken. Geen grootschalige zorg-
fabrieken, maar een gemoedelijke en gast-
vrije plek, waar ouderen zich thuis kunnen 
voelen. Ik heb met eigen ogen gezien dat 
het kan; ik was op bezoek bij een verzor-
gingshuis waar ze het voor elkaar krijgen. 
De samenleving wil het – en doet het zelfs 
al – maar toch doet het kabinet precies het 
tegenovergestelde. Dan ben je niet meer 
bezig met de belangen van mensen, dan ben 
je een hindermacht voor mensen.’fo
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 › En dus moet het anders?
’De SP stelt voor om de zorg zinniger en 
zuiniger te organiseren. Daarvoor breken we 
de macht van de zorgverzekeraars. Die laten 
wij opgaan in een publieke basisverzekering. 
Daarmee komt de zorg in goede handen: van 
het zorgpersoneel én van de patiënten. We 
kunnen een inkomensafhankelijke zorg-
premie invoeren en het eigen risico afschaf-
fen. Dat is haalbaar en betaalbaar. Voor 
iedereen, zeven op de tien gezinnen gaan er 
in onze plannen op vooruit.’

Daarnaast kunnen we een gemeentelijk 
basispakket invoeren, zodat mensen overal 
recht krijgen op goede zorg. Zodat je weet 
waar je aan toe bent, waar je ook woont. Nu 
krijg je in de ene plaats volop ondersteuning, 
en in een andere plaats is alles wegbezui-
nigd. Het is toch idioot dat je in de ene 
gemeente heel andere zorg krijgt dan in de 
andere gemeente?’

 › Een miljonairsbelasting, een publieke 
basisverzekering, een gemeentelijk zorg-

pakket. Gaan we meer SP-voorstellen zien 
de komende tijd?
‘Ja, als het aan mij ligt wel. We hebben de 
laatste tijd veel voorstellen gedaan die 
ook steeds meer steun krijgen. De Tweede 
Kamer steunde – van links tot rechts – ons 
voorstel om klokkenluiders beter te  
beschermen en onafhankelijk onder-
zoek naar misstanden mogelijk te maken. 
Voorstellen van de SP om bonussen aan te 
pakken, de invloed van consultants bij de 
overheid te verminderen en de topinkomens 
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grafiek 1

grafiek 2

Tijdens de Algemene Beschouwingen ontstond er even on-
duidelijkheid over de cijfers. Emile Roemer stelde vast dat wéér 
de mensen met de hoogste inkomens er het meest op vooruit 
 gingen. Nee hoor, vond de PvdA, de rijksten gaan er juist het 
minst op vooruit. En de PvdA kwam met een prachtig grafiekje 
dat dat moest bewijzen (grafiek 1).

En inderdaad, hieruit blijkt dat naarmate het inkomen toe-
neemt, de koopkrachtstijging kleiner wordt. In procenten. 
Waarom zei Roemer dan wat hij zei? Nou hierom (zie grafiek 2): 
In deze grafiek zie je juist dat hoe hoger je inkomen is, hoe meer 
je erop vooruitgaat. Het verschil? De tweede grafiek is in euro’s 
– in echte centen. Als je als uitkerings gerechtigde er 38 euro op 
vooruitgaat, is dat fijn, maar het zet niet heel veel zoden aan de 
dijk. Maar in procenten, dus relatief ten opzichte van hoeveel 
je inkomen is, is het nog best veel; je inkomen is namelijk heel 
laag! De mensen die méér dan drieënhalf keer het minimum-
loon verdienen, krijgen er meer dan 1000 euro bij. Dat is bijna 
30 keer zo veel. Maar omdat die mensen al zo een hoog in-
komen hebben, valt het procentueel wel mee. Wat heeft u liever: 
 procenten of echt geld?

WILT U PROCENTEN OF ECHTE CENTEN?
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In de week na Prinsjesdag vinden in de de 
Tweede  Kamer de Algemene Beschouwin-
gen plaats. Dan worden door de fractie-
voorzitters de net gepresenteerde plannen 
van de regering besproken. Wie de sa-
menvattingen in de media bekijkt, zou de 
indruk kunnen krijgen dat het een beetje 
gooien met one-liners, elkaar vliegen af-
vangen en ruziemaken is. Niet dat dat niet 
gebeurt, maar in elk geval de SP maakt er 
een goede gewoonte van om de plannen 
van de regering echt te beschouwen, te 
analyseren en in een bredere context te 
plaatsen. Zo sprak SP-fractievoorzitter 
Emile Roemer over de koers  
van het kabinet:

We weten ook dat de minister-president 
gaat zeggen dat we koers moeten houden. 
Maar  scheiden toch echt onze wegen. Want 
koers houden op deze weg, dat is precies wat 
Nederland níét nodig heeft. Wie de koers van 
het kabinet analyseert, moet constateren dat 
dit nog steeds in lijn is met een proces dat in 
de jaren ’90 in ons land – maar ook daar-
buiten – in gang is gezet.
Een proces van privatisering, marktwerking 
en verzelfstandiging van de publieke sector. 
Een proces van groeiende ongelijkheid en van 
groeiende tegenstellingen in de samenleving. 
Met een afwaardering van de rol van de 
gemeenschap en een afscheid van de verant-
woordelijkheid van de politiek.
De markt zou alles beter kunnen; oud- 
premier Wim Kok keek er afgelopen weken 
met enige schaamte op terug. En terecht.
(…)

Ondertussen zie je in de samenleving veel 
nieuwe ontwikkelingen. De samenleving 

De  samenleving schreeuwt om een sociale 
politiek, die de ervaringen van mensen wél 
op waarde schat – en mensen het vertrouwen 
geeft dat wat zij willen, wél kan. 

in de publieke sector te beperken kunnen 
rekenen op steeds meer steun.’

 › Maar ondertussen gaat het met deze  
regering wel de verkeerde kant op.
‘Natuurlijk is het nog niet genoeg. We moeten 
fundamentele keuzes maken. De  samenleving 
heeft behoefte aan een regering die oog heeft 
voor nieuwe ontwikkelingen in de samenle-
ving. Oog heeft voor de behoefte aan sociale 
zekerheid. Waar werknemers en werkgevers 
in elkaar willen investeren en werknemers 
zeggenschap hebben over het bedrijf waar-
voor ze werken.’

 › Waarom is daar geen oog voor?
‘Het denken in cijfers en systemen, geld 
en rendement, leidt ertoe dat mensen uit 
beeld verdwijnen. Maar Nederland ís geen 
BV. En politiek is meer dan management. 
Mensen willen geen planeet die door olie 
is aangetast. Geen oceanen die door plastic 
worden vervuild. Ze willen dat de politiek 
oplossingen aandraagt. Voor schone energie 
en minder vervuiling. Toch gebeurt dat 
niet – of lang niet genoeg. De wetten van de 
markt lijken de democratische wens voor 
een duurzame samenleving steeds meer in 
de weg te staan.

Als mensen willen bouwen aan een duur-
zame samenleving die wordt gebouwd op 
solidariteit en vertrouwen, dan moéten 
en dan zúllen wij die roep beantwoorden. 
Daarom ben ik optimistisch; een sociale 
 samenleving is binnen handbereik als men-
sen het willen. Het kan wél, als we samen de 
schouders eronder zetten.’•
tekst Maarten Hijink en Diederik Olders

staat niet stil, maar wil door. Steeds meer 
mensen beseffen heel goed dat een samen-
leving niet kan worden gebouwd op egoïsme 
en eigenbelang, maar draait op zorg voor een 
ander en vertrouwen in elkaar. 
 
Dat is een mentaliteit die we in de politiek 
zouden moeten omarmen en ondersteu-
nen. Steeds meer mensen hebben genoeg 
van macho’s en managers, die hen komen 
vertellen waarom iets níet kan. Die hen laten 
voelen waarom hun mening er níét toe doet. 

ALGEMENE BESCHOUWINGEN; OOK BESCHOUWEND

‘De samenleving schreeuwt om  
sociale politiek die de ervaringen  
van mensen op waarde schat’

 Hier is de tekst van Roemers Algemene  
Beschouwingen helemaal te lezen: sp.nl/ZkF
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  > RUIM 15.000 MENSEN VOOR RED DE ZORG

Ruim 15.000 mensen waren op 12 septem-
ber in Amsterdam aanwezig bij de demon-
stratie Red de Zorg. De demonstratie werd 
georganiseerd door de FNV om protest aan 
te tekenen tegen de miljardenbezuinigin-
gen op de zorg. Verzorgingshuizen moeten 
sluiten, thuiszorgmedewerkers worden 
ontslagen en voor verpleeghuizen en zorg 

voor psychiatrische en gehandicapte 
cliënten is steeds minder geld. In aanloop 
naar de demonstratie werden sinds mei 
ruim 800.000 handtekeningen opgehaald 
voor de volkspetitie Red de Zorg. SP-leider 
Emile Roemer sprak in het Westerpark de 
menigte toe. ‘Wat ontzettend goed dat jullie 
er allemaal zijn. Laten we de zorg verande-

ren. Om te beginnen schaffen we de 
zorgverzekeraars af. Laten we zorgen dat 
er een publieke zorgvoorziening komt, dat 
mensen recht houden op thuiszorg en 
ondersteuning, en dat mensen die in de 
zorg werken recht houden op een normaal 
salaris. Vandaag is de start, we gaan net zo 
lang door tot we dat voor elkaar hebben.’

Wie wordt de nieuwe partijvoorzitter? Kandidaten Sharon Gesthuizen en Ron Meyer kruisten de degens in drie debatten. De eerste 
ronde was in Den Bosch, de tweede ronde vond plaats in partijkantoor De Moed in Amersfoort en de laatste ronde was op 6 oktober in 
Groningen. De kandidaten presenteerden zichzelf en werden bevraagd door debatleider Jan Medendorp en de mensen in de zaal. 
Naast deze drie kansen om de kandidaten beter te leren kennen, hebben sommige SP-afdelingen zelf een debat georganiseerd. Ook 
bezoeken zowel Gesthuizen als Meyer vele afdelingen de komende weken.
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Kinderen in het speciaal onderwijs die 
alleen met leerlingenvervoer naar school 
kunnen te kunnen komen, werden in de 
gemeente De Fryske Marren niet meer 
thuis opgehaald. Hillie de Koe van de 
lokale SP-ledenwerkgroep: ‘Ze moesten 
zelf maar bij een centraal opstappunt zien 
te komen. Een onmogelijke of ontzettend 
stressvolle opgave voor deze kinderen die 
juist vanwege hun beperking afhankelijk 
zijn van leerlingenvervoer.’

‘De onderlinge solidariteit is zo  
mooi om te zien’
Toen de ouders van zes kinderen uit Balk 
bij de SP aan de bel trokken, was het 
probleem voor hen snel opgelost. Hillie de 
Koe: ‘We hoefden alleen maar in de pers te 
verschijnen en te dreigen met een handte-
keningenactie en de gemeente regelde al 
dat ze weer thuis opgehaald werden. 
Jammer genoeg bleek door de opening 
van een meldpunt dat het probleem zich 
niet beperkte tot Balk en is de gemeente 

  > ‘DREIGEN MET EEN HANDTEKENINGENACTIE WAS AL VOLDOENDE’

veel minder toeschietelijk richting de 
andere kinderen.’ De ouders zijn samen 
met de SP daarom alsnog handtekeningen 
op gaan halen (foto). Inmiddels zijn in maar 
liefst 8 verschillende dorpen 1200 handte-
keningen opgehaald en samen met een 
zwartboek aangeboden aan de gemeente-
raad. Vooral de onderlinge solidariteit van 
de ouders raakt Hillie de Koe diep. ‘Het is 
zo mooi om te zien dat ouders voor wie de 
buit al binnen is, zich keihard in blijven 
zetten om ook voor de rest een goede 
oplossing af te dwingen.’

‘Mensen op straat zijn echt boos’
Hillie de Koe: ‘Nu is het afwachten of de 
gemeenteraad het ook daadwerkelijk op 
gaat lossen. En anders organiseren wij 
gewoon net zolang nieuwe acties totdat 

het alsnog geregeld wordt. We merken op 
straat dat mensen hier echt echt boos over 
zijn. Deze kinderen en hun gezinnen 
worden in de problemen gebracht om een 
schamele 32.000 euro te besparen, terwijl 
met het grootste gemak een half miljoen 
euro is uitgegeven om de gemeente niet 
meer De Friese Meren maar De Fryske 
Marren te laten heten.’

Uithoudingsvermogen
Ook al is het dus nog even afwachten hoe 
lang het zal duren voordat de actie 
helemaal succesvol afgesloten kan 
worden, één ding is ieder geval al zeker. 
Aan het uithoudingsvermogen van Hillie de 
Koe zal het niet liggen. Ze gaf nooit op. 
‘Met twee, hooguit drie mensen hebben 
we een succesvolle bibliotheekactie 
gevoerd en meegedaan met verkiezings-
campagnes. Telkens hoopte ik dan een 
groep op te kunnen bouwen, maar menig 
belrondje en kennismakingsavond 
eindigde in een desillusie. Ik heb daar vaak 
genoeg van gebaald maar gelukkig wel 
volgehouden. Toen ik vorig jaar bij een 
bijeenkomst van SP Súdwest-Fryslân een 
enthousiast nieuw lid uit De Fryske Marren 
leerde kennen, hebben we het opnieuw 
geprobeerd. Toen was er ineens wel 
animo.’ En niet zo’n klein beetje ook. De 
kerngroep bestaat inmiddels uit 12 
mensen. ‘De activiteiten van de laatste 
maanden hebben ook nog eens nieuwe en 
actieve leden opgeleverd.’

Door een nieuwe rekenmethode van 
minister Asscher krijgen werknemers die 
niet het hele jaar gewerkt hebben ineens 
een lagere WW-uitkering. SP-Tweede 
Kamerlid Paul Ulenbelt heeft geen goed 
woord over voor deze onrechtvaardige 
maatregel die tot bijna een halvering van 
de uitkering kan leiden. ‘Dit moet met 
terugwerkende kracht ongedaan worden 
gemaakt en niemand mag in financiële 
problemen komen door deze fout van 
Asscher.’

‘Op slinkse wijze afgepakt’ 
Tot 1 juli werd de hoogte van de WW 
bepaald door het verdiende loon te delen 
door het aantal gewerkte dagen. Door de 
nieuwe rekenmethode wordt per 1 juli het 
verdiende loon gedeeld door 261 dagen, of 
dat aantal dagen nu gewerkt is of niet. 
Zowel mensen die vanuit de WW of 

ziektewet aan het werk gaan als seizoens-
werkers of flexkrachten worden geconfron-
teerd met de nieuwe regel. Daardoor 
krijgen zij niet meer 75 procent en later 70 
procent van het verdiende loon. Ulenbelt: 
‘Het is vals van de minister om dit recht 
ineens af te pakken. Minister Asscher had 

  > ‘ONRECHTVAARDIGE WW-REGEL MOET VAN TAFEL’

beloofd de hoogte van de WW-uitkering 
niet aan te passen. Ik heb voorstellen 
ingediend om de regels zo aan te passen 
dat niemand hier de dupe van wordt. 
Omdat dit tijd zal kosten moeten gedu-
peerden een voorschot kunnen krijgen van 
het UWV.’ 

Minister Asscher en Paul Ulenbelt.
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  > ‘REGIONALE SPOORLIJNEN 
AFSTOTEN ONDENKBAAR’

Het is een financiële puinhoop bij 
spoorbeheerder ProRail. Uit een rapport 
dat staatssecretaris Mansveld naar de 
Tweede Kamer stuurde blijkt dat de 
tekorten op kunnen lopen tot 1,1 miljard 
euro. Een oplossing die genoemd wordt is 
het afstoten van het hoofdrailnet van de 
regionale lijnen Harlingen Haven – 
Leeuwarden , Leeuwarden – Stavoren, 
Zwolle – Kampen, Geldermalsen – 
Dordrecht, Mariënberg – Almelo, en 
Apeldoorn – Zutphen, waardoor het Rijk 
niet meer de kosten voor onderhoud voor 
zijn rekening neemt. Voor SP-Tweede 
Kamerlid Farshad Bashir is dit ondenkbaar: 
‘De problemen bij ProRail mogen niet 
worden afgewenteld op de provincies en 
regionale reizigers. Dagelijks maken vele 
duizenden reizigers gebruik van deze 
lijnen. Afstoten is onacceptabel en deze 
maatregel moet dan ook zo snel mogelijk 
van tafel.’ 

  > ‘GEEF RESTSALDO ANONIEME OV-CHIPKAART TERUG 
AAN REIZIGER’

Op verlopen anonieme OV-chipkaarten 
blijft vaak een behoorlijk saldo staan. Lies 
van Aelst, SP-Statenlid in Zuid-Holland 
(foto): ‘Dat geld zou terug moeten naar de 
reiziger, maar door de bureaucratische 
procedure is terugvragen van het restsaldo 
nu lastig. Ook het “leegreizen” van de kaart 
valt niet mee, omdat de kaart vaak alleen 
bruikbaar is als er minimaal twintig euro op 
staat. Het geld dat zo overblijft belandt nu 
bij enkele grote vervoersbedrijven die 
ermee kunnen doen wat ze willen.’ 

‘Saldo overhevelen of terugstorten’
De Zuid-Hollandse SP heeft samen met de 
VVD en D66 de gedeputeerde gevraagd er 
bij staatssecretaris Mansveld (PvdA) op 
aan te dringen dat het geld voortaan ten 
goede komt aan de reiziger en de verbete-
ring van het hele Nederlandse openbaar 
vervoer. En ze hebben meteen ook al een 
aantal oplossingen bedacht. Van Aelst: 

‘Het restsaldo zou eenvoudig overgehe-
veld moeten kunnen worden op een 
nieuwe kaart. Ook zou de gebruiker de 
mogelijkheid moeten krijgen het saldo via 
de pinautomaat terug op de eigen rekening 
te storten.’

Onze socialistische zuiderburen weten wel 
hoe ze een feestje moeten bouwen. 
ManiFiesta, om precies te zijn. Het 
jaarlijkse feest van de solidariteit, georga-
niseerd door de Belgische Partij van de 
Arbeid. 

‘ManiFiesta doet z’n naam eer aan’, vertelt 
bezoeker Arjen Noordhof. ‘Het is een echt 
feest, met 13.000 bezoekers, van jong tot 
oud, in de buurt van Oostende. Iedereen 
vermaakt zich op het grote terrein, in vele 
tenten en zalen met muziek, toespraken en 

stevig debat. Er zijn veel interessante 
internationale sprekers en vele onderwer-
pen waarover wordt gesproken. De 
vluchtelingencrisis, het klimaat, arbeids-
rechten, de wijze waarop we ons tegen het 
neoliberalisme en de euro kunnen verzet-
ten en ga zo maar door. Ook is er lekker 
eten en wordt er gedanst.’

‘Solidair verdedigen’
Noordhof blijkt het meest onder de indruk 
van Owen Jones, een linkse columnist 
voor de Britse krant The Guardian. ‘Jones 

weet door zijn ervaringen met de terreur 
van Thatcher en Blair perfect aan de 
Belgen uit te leggen hoe de vijand te werk 
gaat: ze pakken eerst één sector, als ze die 
onderdrukt of kapot hebben gaan ze naar 
de volgende. Als je dus niet echt solidair 
die eerste sector verdedigt, ben je straks 
zelf aan de beurt.’ Noordhof en zijn 
vrienden zijn zo enthousiast over ManiFie-
sta dat ze al plannen aan het smeden zijn 
om volgend jaar met nog meer mensen te 
gaan. ‘Het is een echte aanrader.’

 Video-verslag van ManiFiesta 2015  
sp.nl/ZkH

  > POLITIEK FESTIVAL MANIFIESTA
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Het was druk op ManiFiesta.
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DE KOSTER van de Leidse Hartebrugkerk is 
overvallen en mishandeld. Met steun van 
de PvdA en de PvdD hield de SP een 
solidaire anti-geweldsmanifestatie.

 sp.nl/Zk2

VAKBOND FNV organiseert van 14 tot en met 
19 oktober een referendum voor alle 
deelnemers aan pensioenfonds ABP over 
het loonvoorstel voor overheidspersoneel.

 sp.nl/Zk6

EMILE ROEMER heeft voorgesteld de btw  
naar 19% te verlagen, om de economie  
te stimuleren en de werkloosheid te 
bestrijden. 

 sp.nl/Zku

OP 31 OKTOBER is er in Amersfoort een 
Moed-debat over onafhankelijke weten-
schap, georganiseerd door SPark. Gratis 
toegankelijk. 

 sp.nl/Zkt

UIT ONDERZOEK van de NOS blijkt dat ge-
meenten met inwoners met een laag 
inkomen de afgelopen tien jaar meer dan 
drie keer zo veel asielzoekers opvingen als 
gemeenten met rijke inwoners.

 sp.nl/Zkz

HET EFFECT VAN een jaar lang knokken van 
huurders tegen exorbitante huurverho-
gingen: in 2014 stegen de huren gemid-
deld met 4,4 procent, in 2015 met 2,4 
procent.

HET GEMIDDELDE JAARSALARIS van de directie 
van beursgenoteerde bedrijven (incl. 
bonus) is € 3,7 miljoen. SP-Kamerlid Sadet 
Karabulut wil ondernemingsraden het recht 
geven om in te grijpen.

 sp.nl/ZkE

DE SP IN ALPHEN AAN DEN RIJN roept de gemeen-
te onmiddellijk te stoppen met de controles 
op het watergebruik van alleenstaande 
uitkeringsgerechtigden.

 sp.nl/ZkD

De acties van de werkende jongeren van 
Young & United hebben tot een belangrijke 
eerste stap van de politiek geleid. De 
Tweede Kamer wil dat de regering met 
voorstellen komt om het wettelijk minimum 
jeugdloon meer gelijk te trekken met het 
minimumloon voor boven de 23 jaar. Ron 
Meyer, van Young & United: ‘Een histori-
sche stap, afgedwongen door maanden-
lange acties van jongeren, maar we zijn er 
nog niet.’ 

Een half jaar politieke strijd
Meyer: ‘Een half jaar geleden bekommerde 
bijna niemand zich nog om de lage 
betaling van jongeren, nu worden we in 

onze strijd gesteund door zeven politieke 
partijen. Nu ziet een meerderheid van de 
volksvertegenwoordiging in dat het 
jeugdloon achterhaald is.’ Young & United 
heeft er dan ook werkelijk alles aan gedaan 
om dit punt op de politieke agenda te 
krijgen. Zo zijn meer dan honderddertig-
duizend handtekeningen overhandigd aan 
minister Asscher en de aandeelhouders-
vergadering van Ahold is getrakteerd op 
een halve stripact. Als afsluiting organi-
seert Young & United op 10 oktober een 
demonstratie om de politiek een laatste zet 
te geven. 

  > TWEEDE KAMER STEMT IN MET VERHOGING 
JEUGDLOON

De Zwolse gemeenteraad heeft op 
voorstel van Young & United en de SP 
besloten het goede voorbeeld te geven 
aan politiek Den Haag. Jongeren die voor 
de gemeente werken krijgen niet meer 
slechts het jeugdloon uitbetaald. Hiermee 
is Zwolle de eerste jeugdloonvrije 
gemeente. Na te hebben ingesproken bij 
de gemeenteraad is Young & United met 
een fakkeltocht van het stadhuis naar de 
Grote Markt van Zwolle getrokken. Met 
een laserkanon (foto) werd vervolgens een 
tekst geprojecteerd die aan duidelijkheid 
niets te wensen overlaat: ‘Je bent 18 jaar. 
Je mag stemmen, een hypotheek afsluiten 
en je moet een dure zorgverzekering 
betalen. En toch krijg je tot je 23e een 
kinderloon! Kom in actie! Zwolle zegt  
NEE tegen het jeugdloon! F*CK 
jeugdloon!’ 

  > ZWOLLE EERSTE JEUGDLOONVRIJE GEMEENTE

De afgelopen maand bezocht de Amster-
damse SP vijf winkelstraten om te zien hoe 
gastvrij deze straten zijn voor rolstoel- en 
rollatorgebruikers en scootmobiels. 
SP-gemeenteraadslid Nelly Duijndam: ‘Het 
was echt schrikken.’ 

Onneembare hordes
Veel stoepen blijken vol te staan en 
drempels zijn met regelmaat een onneem-
bare horde voor rolstoelen. Duijndam: ‘Wij 
vinden het belangrijk dat iedereen zich vrij 
moet kunnen bewegen in de stad, ook als 
je afhankelijk bent van een rolstoel.’ De 

  > MANOEUVREREN IN MOKUM

resultaten van het onderzoek zijn daarom 
gebundeld in het rapport Manoeuvreren  
in Mokum en de gemeente is gevraagd 
actie te ondernemen. Duijndam: ‘De 
gemeente en de stadsdelen moeten 
ondernemers, winkeliers en winkeliersver-
enigingen beter informeren over het belang 
van toegankelijkheid en de mogelijkheden 
van drempelplaten. Verder moet de 
gemeente erop toezien dat de stoep niet 
vol gezet wordt met terrasstoelen, fietsen 
en scooters. Er moet altijd voldoende 
ruimte zijn voor voetgangers en rolstoelge-
bruikers.’
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  > HAAGSE STEUN VOOR AMSTERDAM

Uit een buurtonderzoek van de SP 
Harderwijk bleek dat sommige bewoners 
in twee straten last hadden van heel veel 
vocht. Afdelingsvoorzitter Mirjam Janson: 
‘We zijn daarom ook bij andere bewoners 
in de wijk Stadsweiden gaan informeren of 
zij last hebben van vocht. Al snel bleek dat 
weliswaar niet alle, maar wel een aantal 
bewoners dezelfde klachten hadden.’ 
Onder het mom ‘Liever schimmel in de stal 
dan in je hal’ zijn er vervolgens meer dan 
zestig vochtklachten verzameld en aan de 
verantwoordelijke woningcorporaties 
overhandigd. Janson: ‘Zij verklaarden de 
klachten zeer serieus te nemen. En 
onderzoek te gaan doen naar de aard van 
de klachten en hoe deze te verhelpen zijn. 
Ze erkenden dat er in de communicatie 
met bewoners duidelijk het een en ander 
was misgegaan en beloofden ook daar 
nog eens goed naar te kijken.’

 stadsweiden-vochtvrij.sp.nl 

  > ‘LIEVER SCHIMMEL IN DE 
STAL DAN IN JE HAL’

HET VOCHT STAAT ONS AAN DE LIPPEN

HARDERWIJK.SP.NL

LIEVER SCHIMMEL 
IN DE STAL  
DAN IN JE HAL!

‘Grote klasse!’ Zo typeert SP-leider Emile 
Roemer de nieuwe verkiezingsoverwinning 
van Alexis Tsipras’ Syriza in Griekenland. 
‘Ondanks alle tegenwind die Syriza heeft 
moeten doorstaan, is de partij er toch weer 
in geslaagd een groot deel van de kiezers 
achter zich te krijgen.’ 

‘Meer vertrouwen in linkse alternatieven’ 
Roemer: ‘Van alle kanten was volop verlies 
voor Syriza voorspeld. Dat komt dus niet 

uit. Alles afwegend, hebben veel Grieken 
toch meer vertrouwen in de alternatieven 
van links dan in de plannen van rechts.’ 
Syriza haalde bij de parlementsverkiezin-
gen ruim een derde van alle uitgebrachte 
stemmen en blijft daarmee ruimschoots de 
grootste van het land. 

‘Griekse bevolking verdient onze steun’
Roemer hoopt dat deze uitslag ook de 
Europese Unie aan het denken zet. ‘De 

Griekse bevolking wil niet terug naar het 
Griekenland van corrupte bestuurders en 
chaotisch wanbeleid. In plaats van steeds 
maar weer druk op Syriza te zetten, doet 
de EU er beter aan het land wat meer lucht 
en tijd te geven om er economisch 
bovenop te komen. Ook de Nederlandse 
regering kan daaraan bijdragen. De 
Griekse bevolking, die al zoveel heeft 
moeten lijden, verdient onze steun.’

  > SYRIZA VAN HARTE

  > TOMAATPOP

Alphen aan den Rijn heeft volgens SP-
gemeenteraadslid Harre van der Nat veel 
lokaal poptalent dat niet de kans krijgt om 
zich te presenteren: ‘Daar moet de 
gemeente echt wat aan doen. Om daar 
aandacht voor te vragen, organiseert de 
SP Tomaatpop.’ 

Volle zaal massaal aan het dansen
Acht bands uit het Groene Hart zijn de 
strijd aangegaan om de felbegeerde 
Tomaatpopbeker. Ook was er een hele lijst 

aan speciale prijzen te winnen die ter 
beschikking gesteld zijn door sponsoren. 
Met name de overtuigende winnaars The 
Timers kregen de volle zaal massaal aan 
het dansen. Van der Nat: ‘Geweldig om 
zoveel goede bands op één avond hier live 
te kunnen zien en horen. Je merkt dan 
weer wat voor talent er hier in Alphen en 
omstreken aanwezig is. Er moet veel meer 
betaalbare oefenruimte komen. Popmuziek 
hoort gewoon bij Alphen aan den Rijn.’

Druk op de ketel houden en je sociale hart 
laten spreken; dat laat zelfs de regering niet 
onberoerd. Dat kan geconcludeerd worden 
uit de toezegging die staatssecretaris 
Klijnsma onlangs aan de gemeente 
Amsterdam deed. SP-wethouder Arjan 
Vliegenthart luidde in Den Haag de 
noodklok over de zogenaamde kostende-
lersnorm, die er in de praktijk toe leidt dat 
mensen worden gekort op hun uitkering als 
ze bijvoorbeeld dak- en thuislozen of 
vluchtelingen tijdelijk opvang bieden. 
Vliegenthart: ‘Dit is een eerste stap in de 
juiste richting. We moeten mensen die voor 
elkaar zorgen belonen en niet bestraffen. 

We gaan binnenkort verder praten met de 
staatssecretaris over de andere ervaringen 
die wij in de gemeenten hebben op dit vlak. 
Dat is winst.’ 
In Amsterdam kwamen veel mensen in 
actie voor een socialere invulling van de 
Participatiewet, waarvan de kostendelers-
norm deel uitmaakt. Dat heeft de proble-
matiek in de hoofdstad kennelijk goed in 
beeld gebracht in Den Haag. Vliegenthart: 
‘Ik ben blij dat veel Amsterdammers zich zo 
belangeloos voor anderen willen inzetten. 
Zij zien nu dat als je samen iets wilt 
veranderen, dat ook echt kan.’
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Enkele deelnemers van Tomaatpop 2015 - Groene Hart editie. 
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UITGELICHT

ZEE VAN RUIMTE
Is Nederland vol? Architecten meten en 
bekijken een leegstaande kantoorvilla 
die omgebouwd gaat worden tot 
woonruimte. Het aantal overtollige 
kantoor- en bedrijfspanden is al jaren 
ongekend groot: eind 2014 stond 
volgens makelaarsorganisatie NVM 
Business 8,66 miljoen vierkante meter 
kantoorruimte leeg. 

foto Suzanne van de Kerk ©
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Europa schrikt wakker. Nu een grote stroom vluchte-
lingen in en naar ons  werelddeel onderweg is, leggen 
politici na jaren van wegkijken en negeren een panische 
én  manische drang aan de dag tot oplossingen die geen 
oplossingen zijn. Wat moet er dan wel gebeuren? De 
Tribune peilde in Den Haag en Damascus, in Berlijn, 
Brussel en Beirut, in Calais en op Samos. 

SCHUTZSUCHENDE. Het is hét woord in de Duit-
se taal dit najaar. Vertaling: bescherming 
zoekenden. Mensen die een veilig heen-
komen zoeken, bescherming, veiligheid. 
Voorheen werden ze in Duitsland ‘Asylan-
ten’ genoemd. Maar die aanduiding geldt 
inmiddels als beledigend en stigmatiserend. 
‘Schutzsuchende’ zeggen burgers, politici 
en media nu. Het woord is als een rots in de 
branding, fier uittorenend boven misselijk-
makende kwalificaties als gelukszoekers, 
profiteurs, goedkope arbeidskrachten en 
potentiële terroristen. Het zou het woord 
van het jaar 2015 moeten worden.
Duitsland speelt een centrale rol in de 

HULPELOOS
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het zomersprookje van 2015 net zo triviaal. 
Want halverwege vorige maand voerde 
Duitsland ineens weer grenscontroles in. 
Het voorspelde aantal van 800.000 vluchte-
lingen bleek bij nader inzien toch wat veel. 
Exit sprookje, enter chaos.

Volgens SP-Europarlementariër Dennis de 
Jong staat de Duitse zigzagkoers model voor 
de gehele Europese omgang met de vluchte-
lingenproblematiek. ‘Op zichzelf is de invoe-
ring van grenscontroles door Duitsland een 
logische reactie. Maar het kwalijke is dat het 
zo chaotisch is. In paniek doen momenteel 
allerlei landen allerlei voorstellen om het 
probleem op te lossen, maar de chaos wordt 
alleen maar groter.’
Want logisch of niet, in reactie op de Duitse 
grenscontroles wierpen Oostenrijk, Honga-
rije en Slovenië hogere barrières op aan hun 
grenzen. Waardoor Kroatië, een tijdje ‘route 
B’ voor vluchtelingen, een doodlopende 
weg werd. Het gevolg is een domino-effect 
in zuid-oostelijke richting, dat mensen-
smokkelaars alleen nog maar meer in de 
kaart lijkt te spelen. Hun vaak huivering-
wekkende praktijken – met als triest hoog-
tepunt de 71 vluchtelingen die in Oostenrijk 
stierven in een koelvracht wagentje – drukt 
Europa met de neus in zijn eigen drol: het 
feit dat de EU-buitengrenzen hermetisch 
zijn afgesloten en er voor vluchtelingen geen 
(legale) manieren meer zijn om naar Europa 
te komen, is kassa voor mensen die bereid 
zijn te voorzien in een stukje bedenkelijke 

logistiek. Dennis de Jong draait er niet om-
heen: ‘Dit Europa bevordert mensensmok-
kel.’ En dat terwijl hij al tweeënhalf jaar(!) 
 geleden, samen met Sharon Gesthuizen, een 
voorstel op tafel legde dat precies in datgene 
voorzag waar Europa nu zo om verlegen lijkt 
te zitten. Als aanzet voor een nieuw Euro-
pees asielbeleid pleitte het SP-tweetal onder 
meer voor Europese asielzoekers centra in  
de landen aan de buitengrenzen van de  
EU – zoals Griekenland en Italië – waar 
vluchtelingen eerst goed en menswaar-
dig opgevangen kunnen worden en waar 
het gros van de asielaanvragen snel en 
zorg vuldig behandeld kan worden. Want 
ook toen al, begin 2013, speelden zich in 
genoemde landen mensonterende taferelen 
af. Ook toen al signaleerden Gesthuizen 
en De Jong dat het Europese asielbeleid uit 
z’n  voegen dreigde te barsten. Dat beleid 
is namelijk vooralsnog gebaseerd op de 
zogenaamde Dublin-criteria, die behelzen 
dat een asielverzoek wordt behandeld in 
het land waar de asielzoeker de EU binnen-
komt. Wetende dat asielzoekers volgens het 
internationaal recht de toegang tot de EU 
simpelweg niet geweigerd kan worden, val-
len met name Italië en Griekenland flink in 
de prijzen – vanwege hun geografische  
positie. Als in die landen geen geld of 
bereidheid bestaat om de talloze asiel-
verzoeken ordentelijk te behandelen, is de 
verleiding groot om vluchtelingen ondanks 
‘Dublin’ door te laten reizen naar andere 
 EU-landen. Illegaal, ja. En juist daarom voor 

CALAIS: AL TWINTIG JAAR CHAOS
Het verslag van maandblad Truckstar lijkt 
afkomstig uit het script van een horror-
film voor tieners: 
Groepen illegalen, die de laatste tijd 
agressiever zijn dan voorheen, struinen de 
bermen en snelwegen af om zich razend-
snel toegang te verschaffen tot een trailer. 
Chauffeurs lopen zenuwachtig om hun 
trucks heen, controleren dakspoilers en 
de onderkanten van hun trailerchassis. 
Andere chauffeurs blijven in hun cabines 
en houden angstvallig de deur dicht. 

Dennis de Jong zocht de plek in juni op, 
nog voordat Calais de voorpagina’s haalde, 
na gesprekken  met Nederlandse vracht-
wagenchauffeurs. ‘Chauffeurs vertelden 
me dat ze zich niet veilig voelen als ze via 
Calais naar Engeland moeten. Ze krijgen 
ook nog eens hoge boetes van de Britse 

autoriteiten als blijkt dat er ondanks alle 
voorzorgsmaatregelen toch migranten aan 
boord van hun wagen aangetroffen  
worden. Bovendien hebben transport-
ondernemers te maken met enorme 
kostenposten door de chaos’, aldus De 
Jong. Hij wil dat ook in Calais met Euro-
pees geld een ‘hotspot’ opgezet wordt, 
waar vluchtelingen goede opvang wordt 
geboden en snel een asielprocedure kan 
worden doorlopen. ‘Maar Frankrijk doet 
niks. Italië, waar de meeste migranten in 
Calais de EU binnenkwamen, ook niet. 
Terwijl de problemen in Calais al twintig 
jaar bestaan! Hier zie je in een notendop 
wat elders in Europa nu op grote schaal 
gebeurt: de landen kijken de andere kant 
op om maar vooral geen bescherming te 
hoeven bieden.’

 huidige vluchtelingendiscussie. Het land 
wierp zich afgelopen zomer op als dé veilige 
haven voor de vele duizenden die dwars 
door Europa trekken op zoek naar een leven. 
De Bondsrepubliek gooide met grote geba-
ren de grenzen open en heette ze welkom; 
Angela Merkel werd een soort bescherm-
heilige van de migranten. Sommige Duitse 
politici noemden de komst van de vluch-
telingen een nieuw Sommermärchen – een 
zomersprookje – refererend aan de massale 
euforie die uitbrak tijdens het WK-voetbal 
in 2006. In sportief opzicht een tamelijk 
triviale euforie overigens; Duitsland werd 
immers slechts derde. In zekere zin bleek 

Even uitrusten in de schaduw langs de snel-
weg in Hongarije, op weg naar het westen.
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die andere landen nauwelijks meer te 
traceren en te registreren. En dus riepen 
 Gesthuizen en De Jong toenmalig staats-
secretaris Teeven van Veiligheid en Justitie 
op om zich namens Nederland sterk te 
 maken in de EU voor Europese asielzoe-
kerscentra aan de Europese buitengren-
zen. De Jong: ‘Teeven vond ons plan wel 
interessant. Zei hij. Maar hij heeft er nooit 
wat mee gedaan.’ Europa net zo min. 
Alhoewel: onlangs kwam er vanuit de 
Europese Commissie warempel het plan 
om zogenaamde ‘hotspots’ in Griekenland 
en Italië in te richten, waar vluchtelingen 
opvang en snelle registratie in het vooruit-
zicht kunnen worden gesteld. Min of meer 
in lijn met het eerdere SP-voorstel dus. 
Komen ze nu nog eens mee aanzetten, 
zucht Dennis de Jong: ‘Natuurlijk goed, die 
hotspots. Maar het is te laat en te weinig. 
Het kan nog maanden gaan duren voordat 
de hotspots er zijn. Typisch weer die 
Europese lamlendigheid. Hetzelfde geldt 
voor de hulp aan Griekenland. Collega’s 
uit dat land meldden me onlangs dat de 
toegezegde Europese gelden voor vluch-
telingenopvang ineens vertraagd waren. 
Chantage? Wie zal het zeggen? Bureaucra-
tie? Dat sowieso. Feit is dat het allemaal zó 
ontzettend langzaam gaat – en daar ben ik 
boos over. En het gaat niet alleen om geld. 
Het gaat ook om expertise en voldoende 
menskracht om het daar in Griekenland 
en Italië in goede banen te leiden.’ 

Mondkapje
Hoognodig, zoals in september te zien is 
op het Griekse eiland Samos. In Samos-
stad wachten honderden veelal jonge Syri-
ers om geregistreerd te worden. Ze staan, 
hangen, zitten op dekentjes naast hun 
koffers. Rood-witte linten markeren het 
gebiedje waarbinnen ze moeten blijven. 
Of waar eilandbewoners en toeristen weg 
moeten blijven. Peuters kijken hulpeloos 
om zich heen, er zijn zelfs baby’s.  
Sommigen worden aangesproken door  
een ambtenaar met een mondkapje en 
plastic handschoentjes. ‘Elke dag komen 
er weer honderden bij’, vertelt een poli-
tieagent. ‘Aan de overkant wachten er nog 

honderdduizenden op hun vertrek.’ Dat ‘aan 
de overkant’ is Turkije. 
Ondertussen worden ook in Nederland de 
toenemende druk en onzekerheid voelbaar. 
Een uit de hand gelopen gemeenteraads-

vergadering (Purmerend), bedreigde raads-
leden (Stein), vechtpartijen in azc’s (Utrecht, 
Ovenberg); onzekerheid en chaos gaan 
evenmin aan ons land voorbij. Tegelijkertijd 
worden initiatieven gestart door mensen die 
zich het lot van de vluchtelingen aantrek-
ken. Kleding wordt ingezameld, manifesta-
ties op touw gezet, mensen melden aan zich 
als vrijwilliger of zelfs als gastgezin. Tal van 
gemeenten laten weten verantwoordelijk-
heid te willen nemen en samen met het COA 
te willen zoeken naar opvangmogelijkheden. 
Hartverwarmend, zeker.
Maar welke rol speelt ons kabinet als het 
gaat om het grote plaatje? Welke bijdrage 
levert de Nederlandse regering aan de 

‘2015 kan wel eens een 
recordjaar worden  
voor de wapenindustrie’

Sharon Gesthuizen bezocht vluchte-
lingen in Libanon en Turkije en plaatst 
het vluchtelingenvraagstuk in breder 
perspectief.

‘Begin dit jaar zag ik hoe Syrische kin-
deren op hun slippers door de sneeuw 
liepen in de Bekaa-vallei, in Oost-Libanon. 
In Beirut ontmoette ik Fatima die met 
haar gewonde man en vier kinderen ook 
naar Libanon was gevlucht. Haar jongste, 
een-jarige zoontje had epilepsie en dus 
behoefte aan medische zorg; iets wat 
je niet zou denken als je hem guitig zag 
lachen. Maar Fatima hoopte zeer om via 
de UNHCR een plekje te kunnen krijgen 
in een ander land. Anders zag het er voor 
haar en haar familie slecht uit. Omdat zij 
en haar man als volwassenen absoluut 
niet mochten werken, probeerden de 
kinderen van vijf en acht ’s nachts wat 
bij te verdienen door rozen en water te 
verkopen op straat. Toen ik vroeg hoe zij 
dat als moeder vond begon ze zachtjes te 
huilen. Een antwoord bleef uit. 
Voor veel vluchtelingen die uiteindelijk 
verder trekken is de toekomst van hun 
kinderen de reden om uiteindelijk toch te 
proberen om in een land terecht te komen 
waar asielzoekers het recht hebben om 
naar school te gaan. In een vluchtelin-
genkamp in Zuid-Turkije – een van de 

OP SLIPPERS 
DOOR DE SNEEUW

plekken waar vluchtelingen het relatief 
nog goed hebben – zag ik zo’n twee jaar 
geleden al hoe het onderwijs voor kinderen 
in het kamp er uitzag. Een klas met tachtig 
leerlingen, variërend in leeftijd van zes tot 
tien jaar. De lestijd werd beperkt tot twee 
uur per dag. Anders kwam niet iedereen 
aan de beurt. Nu de UNHCR zoveel geld 
tekort komt dat er zelfs niet voor iedere dag 
genoeg eten en water is voor alle vluchtelin-
genkampen, is iets als onderwijs al helemaal 
een luxe.
Ook Abdul, die ik in september in de nood-
opvang in Apeldoorn ontmoette, zag met 
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oplossing van de enorme chaos in Centraal- 
en Zuid-Europa, waar enorme aantallen 
vluchtelingen onder de meest erbarmelijke 
omstandigheden in de file staan richting  
westerse wereld? En hoe zit het eigenlijk 
met de medeverantwoordelijkheid van 
die westerse wereld voor de conflicten en 
oorlogen waarvoor al die Syriërs, Afghanen, 
Irakezen, Somaliërs en Eritreeërs juist op de 
vlucht zijn? Vluchtelingen opvangen in de 
regio en een verplichte verdeelsleutel van 
asielzoekers in Europa, dat is wat het kabi-
net wil. Geen slechte ideeën, maar wat moet 
je ermee als je weet dat de opvangkampen 
in bijvoorbeeld Jordanië en Libanon al lang 
uitpuilen, in humanitaire zin een ramp zijn 

en bovendien niet zelden ook nog eens het 
toneel van conflicten tussen vluchtelingen 
onderling? Zou je genoemde landen dan op 
z’n minst niet eens fatsoenlijk gaan onder-
steunen in die opvang? En moet je zomaar 

accepteren dat regio-naties als Saudi-Arabië 
en de golfstaten bedanken voor de opname 
voor vluchtelingen met de opmerking dat 
‘die mensen hier niet passen’? Geen een-
duidige antwoorden van de regering op dat 

‘Het probleem is beheersbaar,  
maar we moeten nu echt alles  
op alles zetten’
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die de SP wil maken – 1,5 miljard extra voor 
de zorg, 750 miljoen voor kleinere klassen, 
900 miljoen extra voor sociale zekerheid 
– betekenen de kosten van de asielopvang 
geen probleem. 

Ook vragen mensen me weleens naar het 
gevaar van terroristen onder de vluch-
telingen. Dan zeg ik: de Immigratie- en 
Naturalisatiedienst (IND) let heel goed op 
verdachte signalen. Als er vermoedens zijn 
van terrorisme of oorlogsmisdaden dan 
krijgt zo iemand geen verblijfsvergunning. 
Ik zie het zo: het feit is dat de vluchtelingen 
die hierheen komen juist het slachtoffer 
zijn van terroristen. Hetzelfde geldt voor 
het veiligheidsvraagstuk: deze mensen zijn 
vaak juist heel blij dat ze veilig zijn en niet 
meer met geweld van doen hebben. En in 
 Nederland zijn de afgelopen jaren nauwe-
lijks incidenten geweest met vluchtelingen. 
Ook over de huisvesting maken mensen 
zich zorgen, merk ik. Eerst dit: het is vol-
komen terecht dat mensen zich boos maken 
over het feit dat zij vele jaren moeten wach-
ten op een betaalbaar huis. Die problemen 
waren er echter al lang en breed voordat er 
meer vluchtelingen naar ons land kwamen. 
Zelfs als er helemaal geen vluchtelingen 
gehuisvest zouden moeten worden, zou de 
wachttijd nog maar minimaal afnemen. In 
iedere rij met twintig woningzoekenden 
staat namelijk maar één vluchteling.’

lede ogen aan dat zijn kinderen zich niet 
konden ontwikkelen. Hij verbleef een tijd 
in Libanon maar, zo zei hij: ‘Daar werd de 
situatie iedere dag slechter voor ons.’ En 
dus legde de familie al het geld dat ze bezat 
bij elkaar en nam Abdul Death road – zoals 
de route via de Middellandse Zee door 
vluchtelingen wordt genoemd.’ 

60 miljoen mensen
‘Ten tijde van de Tweede Wereldoor-
log waren er wereldwijd vijftig miljoen 
mensen op de vlucht. Nu, in 2015, spreekt 
de Hoge Commissaris voor Vluchtelingen 

van de VN over meer dan zestig miljoen 
vluchtelingen. Eén op de 122 mensen op 
aarde. Van die zestig miljoen verblijven er 
achtendertig miljoen op een andere plek in 
hun eigen land. Voor zo’n twintig miljoen 
vluchtelingen geldt dat zij hun toevlucht 
hebben gezocht in een buurland. Tot slot 
zijn er ongeveer 1,8 miljoen mensen die er-
gens ter wereld asiel hebben aangevraagd. 
In de Europese Unie wonen bijna 510 
miljoen mensen. In 2014 vroegen 562.000 
mensen om bescherming in een EU-land. 
Sommige Nederlanders maken zich grote 
zorgen over de komst van al die vluchte-
lingen. Laten we wel wezen: het gaat niet 
om kleine aantallen. Vorig jaar kwamen er 
zo’n 24.500 asielzoekers naar ons land. Dit 
jaar zullen dat er meer worden. Maar de 
aantallen van ’93 en ’97, ten gevolge van de 
Balkanoorlog, zullen we niet evenaren.   
Natuurlijk stellen bezorgde burgers mij 
als Kamerlid regelmatig vragen. Zoals: 
kunnen we de opvang van al die mensen 
wel betalen? Wel, we geven in Nederland 
in 2016 ongeveer 830 miljoen euro uit aan 
de opvang van asielzoekers. Zeker, dat is 
veel geld. 

Maar tegelijkertijd geven we alleen al aan 
bijvoorbeeld langdurige zorg 3,6 miljard 
euro uit. Aan gevangenissen en tbs zo’n 
2,6 miljard. En aan studiefinanciering 
bijna vijf miljard. En ook voor de keuzes 

Pepijn Hentenaar/Stichting Vluchteling

Leven in een  
vluchtelingenkamp  
in Libanon.
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alles. En voor wat betreft een bindende  
Europese verdeelsleutel: vergeet het voor-
lopig maar. Landen als Slowakije en Honga-
rije hebben daar geen trek in. Klaar. 

Verdienmodel
‘De huidige vluchtelingenstroom is in de 
eerste plaats een direct gevolg van het 
creëren van Fort Europa, waardoor mensen 
veel meer risico’s nemen en kiezen voor de 
zeeroute met alle ellende van dien.’ Dat zegt 
professor Leo Lucassen, directeur onder-
zoek van het Internationaal Instituut voor 
Sociale Geschiedenis (IISG). ‘Daarnaast 
wordt de vluchtelingenstroom veroorzaakt 
door een aantal brandhaarden in de buurt 
van Europa, met name in Irak, Afghanistan 
en Syrië, maar ook in Somalië en Eritrea, 
die overigens deels het gevolg zijn van de 
militaire interventies van het Westen’, aldus 
Lucassen. ‘En dat zou ook een rol moeten 
spelen in de argumentatie van politici waar-
om we moeten inschikken.’ En niet alleen de 
interventies zelf spelen een rol. Actiegroep 
Stop Wapenhandel berekende op basis van 
een EEAS-rapport dat EU-landen tussen 
2004 en 2013 voor meer dan 82 miljard euro 
exportvergunningen hebben afgegeven voor 
wapens bestemd voor Noord-Afrikaanse 
landen en het Midden-Oosten. Ook hier 
weer een opmerkelijke rol voor onze 
oosterburen. Ongeveer rond dezelfde tijd 
dat ze in Berlijn het woord ‘zomersprookje’ 
in de mond begonnen te nemen, meldde 
weekblad Der Spiegel dat het jaar 2015 wel 
eens een recordjaar kunnen worden voor 
de wapenindustrie. ‘In het klantenbestand: 
Egypte, Syrië, Oman, Qatar, Saudi-Arabië, 

Israël en Koeweit. Nauwelijks een oorlogs- of 
crisisgebied zonder Duitse wapens’, aldus 
Der Spiegel. Kortom: er wordt flink ver-
diend aan datgene wat miljoenen mensen 
op de vlucht doet slaan. En daarmee houdt 
het macabere verdienmodel niet op. Want 
wat te denken van vice-kanselier  Sigmar 
Gabriel (SPD) die halverwege september te 
kennen gaf dat ‘integratie en werk’ nu van 
doorslaggevend belang zijn voor de talloze 
vluchtelingen in Duitsland. Werk? Terwijl 
het land bijna drie miljoen werklozen heeft? 
Terwijl het land zich kapot ergert aan de 
vernederende ‘1 Euro Jobs’ – on(der)betaalde 
rotbaantjes die werklozen moeten verrich-
ten onder het motto ‘arbeidsintegratie’ – en 
aan de uitbuiting van zoveel Roemenen en 
Bulgaren die er als vierderangs dagloners 
aan de slag zijn? Maar ook in Nederland zijn 
geluiden te horen dat de vluchtelingen hard 
nodig zijn.
Dennis de Jong: ‘Door dat nu te gaan roepen, 
haal je alles door elkaar. Het feit dat onze 
 beschaving ons ertoe verplicht dat we 
mensen niet laten creperen op zee, heeft 
niets te maken met economie. Degenen die 
dat verband wel leggen, trappen in de val 
van de grote werkgevers. Die zijn er namelijk 
bij gebaat dat er zoveel mogelijk mensen op 
de arbeidsmarkt zijn. Ik bedoel: kijk eerst 
nou eens naar de werkloosheidscijfers in 
 Nederland en investeer in de mensen die 
aan de kant staan! Vluchtelingen enkel zien 
als potentiële arbeidskrachten zal de xeno-
fobie onder de bevolking alleen maar aan-
wakkeren. Kijk, ik vind het schrijnend dat 
het feit dat Syrische vluchtelingen over het 
algemeen hoogopgeleid zijn, gezien wordt 

als een economische kans voor het Westen. 
Vergeet niet dat die mensen wel  ergens 
vandaan komen. Wie gaat Syrië straks dan 
weer opbouwen? Die mensen zijn daar heel 
hard nodig.’ 

Stokpaardjes
Zo heeft de vluchtelingendiscussie een doos 
van Pandora geopend die zo’n beetje alle 
acute vraagstukken van de moderne tijd 
op en door elkaar heeft losgelaten: econo-
mische belangen, armoede, EU-bevoegd-
heden, oorlog en militaire interventies, 
xenofobie, werkgelegenheid, criminaliteit, 
huisvesting, wederopbouw van landen die in 
puin liggen. Dennis de Jong merkte tijdens 
een recent debat in het Europees Parlement 
dat politici die wervelwind van fenomenen 
en belangen aangrijpen om hun oude stok-
paardjes te  berijden. ‘Zo heb je Eurofielen 
als Verhofstadt, die de huidige ontwikkelin-
gen uitleggen als een bewijs voor nóg meer 
macht en bevoegdheden voor de Europese 
Commissie. Tegelijkertijd spreken Le Pen en 
de PVV van een asieltsunami en proberen 
ook zij er hun politieke slaatje uit te slaan.’ 
Waardoor het simpele feit dat er sprake is 
van een acute noodsituatie voor miljoenen 
mensen wel eens onder gesneeuwd lijkt 
te raken. ‘Ik geef toe: simpele oplossin-
gen zijn er niet, maar we moeten wel een 
richting aangeven. Europa moet nu snel 
alle mogelijke maatregelen nemen om de 
vluchtelingen te helpen. Dat betekent niet 
dat ik zeg: laat iedereen maar hierheen 
komen. Evenmin spreek ik zoals  Wilders van 
een vluchtelingeninvasie. Wat ik wel zeg is 
dat we onze plichten moeten nakomen. Dat 
betekent de opvang in de regio verbeteren 
en zorgen voor een goede opvang voor de 
vluchtelingen die hier zijn. Het probleem is 
beheersbaar, maar we moeten nu echt alles 
op alles zetten.’

Terug op Samos, Griekenland. Achim, een 
Syrische student, vertelt over de strijd 
tussen verschillende groeperingen in 
Damascus. Van alles passeert de revue in 
zijn relaas. De wegblokkades, de verwoes-
tingen, de milities, hun zelfgemaakte brand-
bommen, brandende gebouwen, brandende 
mensen. En het risico dat je een geweer in 
handen gedrukt krijgt en op straffe van de 
dood gedwongen wordt om mee te vechten. 
En uiteindelijk de vlucht. Met enkel een 
rugzakje de stad, het land uit. Onderweg als 
Schutzsuchende? •
tekst Rob Janssen, Tijmen Lucie en Wim Somers

‘Dit Europa bevordert mensensmokkel’

Samos: elke dag weer honderden erbij.
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Alie Franken (74) heeft de smaak te pakken. 
Zaterdag was ze aanwezig bij de demonstra-
tie Red de Zorg, waar ze hoorde over de SP-
stand op de 50PlusBeurs en spontaan haar 
hulp aanbood. Dinsdag stond ze al achter 
de stand. Het beviel haar meteen goed. Zo 
goed, dat ze maar liefst drie dagen is geble-
ven en vele stapels van SP-magazine ZoPlus, 
sponsjes en kraskaarten heeft uitgedeeld. 
‘Volgend jaar doe ik weer mee’, zegt ze 
enthousiast. ‘Je krijgt veel positieve reacties 
en hoort hier echt hele verhalen. Het is net 
Prinsjesdag geweest en mensen hebben heel 
goed door dat de rijken komend jaar weer 
rijker worden en de armen armer.’ 

Jean Rouwet (73) uit Hengelo zorgt net als 
ieder jaar weer voor de organisatie van de 
SP-stand op de 50PlusBeurs. Tot een paar 
jaar geleden stonden er ook veel andere 
politieke partijen op de beurs, maar nu al-
leen nog maar de SP, 50PLUS, SGP en Fractie 
Klein. Rouwet weet wel waarom: ‘De rest zal 
zich hier waarschijnlijk niet uit willen laten 

50PLUSBEURS

SOLIDARITEIT  
TUSSEN JONG EN OUD
De 50PlusBeurs bestaat vijftien jaar! Al die jaren is de SP al van de partij. Bij  
de informatiestand wordt duidelijk dat veel beursbezoekers het waarderen dat 
de SP ook buiten verkiezingstijd opkomt voor ouderen.

schelden. Vorig jaar hadden de jongeren van 
ROOD een papieren masker op van Rutte 
en Samson en deelden ze kletskoeken uit. 
Sommige mensen namen dat iets te letterlijk 
op. Ze dachten dat zij daadwerkelijk van de 
PvdA en VVD waren en werden boos.’ 

Dit jaar deelt ROOD opnieuw koekjes uit, 
maar nu in het kader van de SP-campagne 
Er is genoeg voor iedereen. ‘De koekjes zijn 
niet alleen lekker, ze symboliseren ook 
dat er genoeg is voor iedereen in dit land, 
maar dan moeten we de koek wel eerlijk 
verdelen’, vertelt Lisa de Leeuw (22) uit 
Groningen. Samen met andere ROOD-
leden gaat ze daarover in discussie met de 
bezoekers van de beurs. Op de kraskaarten 
staan vragen over de inkomensverdeling in 
Nederland. ‘Ouderen en jongeren worden 
vaak tegen  elkaar uitgespeeld. Alsof ze in 
moeten leveren ten behoeve van de ander, 
terwijl solidariteit tussen jong en oud juist 
belangrijk is. We krijgen veel enthousiaste 
reacties. Al is er ook wel veel ongeloof over 

de antwoorden van de kraskaart. Mensen zijn 
echt verbaasd als ze ontdekken hoe ongelijk 
de koek verdeeld is in Nederland.’

Ook Emile Roemer heeft de stand bezocht. 
Hij ging er onder anderen in gesprek met 
Jan Troost, van de actiegroep Terug naar de 
Bossen, die opkomt voor de chronisch zieken 
en gehandicapten. Troost: ‘Die weten helaas 
maar al te goed wat ongelijkheid betekent. 
Jonggehandicapten worden tegenwoordig 
ook oud, maar daar heeft de politiek nog 
niets voor geregeld. De AOW wordt steeds 
verder uitgekleed en wij kunnen niet of nau-
welijks pensioen opbouwen, maar we hebben 
wel torenhoge ziektekosten.’ ‘Dat is absoluut 
een probleem,’ beaamt Roemer, ‘en dan sluit 
dit kabinet ook nog de sociale werkplaatsen 
en dwingen ze iedereen om tot 67 door te 
werken. Het wordt echt tijd dat mensen naar 
vermogen mee kunnen doen met de samen-
leving en gewoon betaald krijgen.’ •
tekst en foto Jola van Dijk

Ellis Müller van ROOD 
(rechts) deelt koekjes en 
krasloten uit.
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WIST U DAT conciërges soms beschouwd 
worden als leraren? Dat zit zo: om het 
gemiddeld aantal leerlingen per leerkracht 
te bepalen, wordt niet alleen de leerkracht 
voor de klas meegeteld, maar ook onder-
wijspersoneel dat niet voor de klas staat, 
zoals conciërges, directeuren en interne 
begeleiders. Het aantal leerlingen wordt dus 
gedeeld door een te grote factor. Zo lijkt het 
dus alsof er meer docenten zijn die voor de 
klas staan door het meetellen van personeel 
dat feitelijk helemaal niet voor de klas staat.  
Tjitske Siderius wil daar vanaf. Het SP-Ka-
merlid bepleit een nieuwe definitie van het 
zogenaamde ‘leraar/leerling-ratio’. Die ratio 
gaat uit van het aantal leerlingen per voltijds 
bevoegde en onderwijsgevende leerkracht. 
Ander personeel valt daar dus nadrukkelijk 
niet meer onder.
Deze wens maakt deel uit van een wetsvoor-
stel dat een einde moet maken aan school-
klassen van 30 of meer leerlingen. ‘Door 
kleine klassen ontstaat er meer aandacht en 
ondersteuning voor de leerlingen. Tegelij-
kertijd wordt de werkdruk van leraren ermee 
verlaagd’, zegt Siderius. Volgens haar is het 
zogenaamde passend onderwijs een ramp 
geworden. Dat werd vorig jaar ingevoerd en 

behelst in het kort dat leerlingen die extra 
zorg nodig hebben, bijvoorbeeld als gevolg 
van een handicap, gedragsproblemen of 
chronische ziekte een plek moeten krijgen 
in het reguliere onderwijs. Sindsdien is het 
voor leerkrachten steeds moeilijker om alle 
leerlingen in een klas (met of zonder beper-
king) de aandacht te geven die nodig is. Dat 
maakt de noodzaak van kleinere klassen 
alleen maar groter.

XXL
Ook Kinderombudsman Marc Dullaert 
stelde onlangs in het rapport ‘Werkt pas-
send onderwijs? Stand van zaken een jaar 
na dato’ dat het passend onderwijs niet van 
de grond is gekomen. Siderius: ‘Dat maakt 
kleinere klassen alleen maar noodzakelijker. 
Juist de zwakkere leerlingen hebben daar 
baat bij, omdat zij dan meer persoonlijke 
aandacht van de leraar kunnen krijgen. Punt 
is dat dat tot nu toe afhankelijk is van de be-
reidheid van de individuele schoolbesturen. 
Omdat dat niet tot het gewenste resultaat 
leidt, is het tijd voor een harde grens.’
Momenteel bestaat een op de elf klassen in 
het basisonderwijs uit 30 of meer leerlingen. 
Twee jaar geleden al sloeg de Algemene 

DE KLEINE KLASSENSTRIJD
De gemiddelde klassengrootte op scholen wordt met een onheuse methode bere-
kend. Het gevolg: een vertekend beeld van het aantal leerlingen per leerkracht.   

Onderwijsbond (Aob) alarm over ‘XXL-
klassen’. De bond kreeg naar eigen zeggen 
‘dagelijks mails en telefoontjes van collega’s 
die moeten werken met mega-klassen’ en 
ergerde zich bovendien over het ‘gegoochel 
met gemiddelden’ door staatssecretaris Dek-
ker van onderwijs.
Tjitske Siderius wil nu boter bij de vis. Haar 
wetsvoorstel werkt op termijn toe naar een 
gemiddelde klassengrootte van 23 leerlin-
gen. Scholen moeten de voortgang daarin 
verantwoorden bij de onderwijsinspectie. 
Het plan kost uiteindelijk 600 miljoen euro, 
verdeeld over meerdere jaren.
Staatssecretaris Dekker ziet het voorstel 
vooralsnog niet zitten en blijft erbij dat het 
onderwerp taak van de scholen zelf is.  
Saillant detail: de VVD had klassenver-
kleining in 2010 nog in het verkiezings-
programma staan. Kijk je  naar de andere 
programma’s van de PvdA, D66, GroenLinks 
en de PVV, dan zou het wetsvoorstel voor 
kleinere klassen op een Kamermeerderheid 
moeten kunnen rekenen... •

tekst Rob Janssen
foto Image Source Ltd RF / Hollandse Hoogte
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NIET ALLEEN de naam, We gaan het doen!, ook 
de inleiding van de concepttekst voor het 
congres maakt meteen duidelijk dat het om 
een zelfkritisch en ambitieus stuk gaat. De 
SP staat er goed voor. Politiek en ideologisch 
zijn we op orde; organisatorisch en finan-
cieel zijn we solide. Inmiddels zijn we de 
grootste oppositiepartij in de Tweede Kamer 
en de grootste partij op links. We besturen 
mee in steeds meer plaatsen, net als in de 
helft van de provincies. Vooroordelen over 
onze partij hebben we goeddeels geslecht. 
Onze werkwijze heeft ons ver gebracht en 
zal ons nog verder brengen. De grootste op 
links? De grootste! Zeker, veel zaken zijn 
nog voor verbetering vatbaar. We zijn dan 

XXI CONGRES 28 NOVEMBER 2015

WE GAAN HET DOEN!

Wie gaat Jan Marijnissen opvolgen: Ron Meyer of Sharon 
Gesthuizen? Op 28 november beslist het partijcongres 
daarover – en over nog veel meer belangrijke zaken. De 
hele partijorganisatie is kritisch tegen het licht gehouden. 

ook vastbesloten daaraan te werken. Onder 
andere daarover spreken we in de aanloop 
naar ons XXI congres, om op 28 novem-
ber te besluiten over de dan voorliggende 
voorstellen.

Om wat voor voorstellen het  
bijvoorbeeld gaat?
• In 2020 willen we de grootste partij zijn
• De lijnen tussen afdelingen, fracties en 

bestuurders moeten altijd openstaan, in 
afdelingen is minimaal eenmaal per week 
gemeenschappelijk overleg

• Elke afdeling werkt het komende jaar aan 
de oprichting van minimaal één nieuwe 
afdeling, het streven is om binnen afzien-

bare tijd 250 goed draaiende afdelingen 
te hebben

• De verdere uitbouw van ROOD, jong in de 
SP, wordt door afdelingen met voorrang 
opgepakt

• Het wetenschappelijk bureau SPARK 
wordt verantwoordelijk voor het onder-
zoek in de partij

• Het nieuwe partijbestuur krijgt de op-
dracht de afdrachtregeling tegen het licht 
te houden

De kandidaat-voorzitters zijn al eerder 
bekendgemaakt en krijgen in de media 
de meeste aandacht, maar zij zijn op 28 
november bepaald niet de enige kandidaten 
die voor een zetel in het partijbestuur gaan 
strijden. Voor de beschikbare 13 plekken 
in het partijbestuur kan het partijcongres 
een keuze maken uit 17 mensen uit het hele 
land, die zich kandidaat hebben gesteld voor 
het partijbestuur. Benieuwd wie dat zijn, en 
wie van hen door de congrescommissie zijn 
voorgedragen? Kijk dan op www.spnet.nl, de 
ledensite van de SP. 

Om in te kunnen loggen op SPnet is een 
account nodig. Dat maak je eenvoudig aan 
met je lidnummer. Dat lidnummer is te 
vinden op je ledenpas en op de adressticker 
op je Tribune. Alle congresstukken zijn te 
vinden op SPnet, inclusief informatie over 
de planning van de voorbereidingen en de 
kandidatenlijst. Ook stellen alle kandidaten 
zich daar even voor, met een korte tekst 
en een foto. Iedereen die dat wil, kan in de 
afdeling meepraten over de congresstukken 
en zelf ook voorstellen indienen. Tijdens de 
ledenvergadering wordt dan afgesproken 
wie namens de afdeling naar het partij-
congres zal gaan om daar uiteindelijk de 
slotdiscussie te voeren en te stemmen over 
de voorstellen. Iedere afdeling mag per 50 
leden één lid afvaardigen. Wil je een van die 
SP-leden zijn die meebeslissen over de toe-
komst van de partij? Neem dan snel contact 
op met je afdeling. 

tekst Jola van Dijk
foto Sander van Oorspronk

 Alle afdelings-websites zijn te  
vinden via sp.nl/Zky 
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DE PVV MEET ZICH op sociaaleconomisch 
 gebied met graagte het imago aan op te 
komen voor de ‘gewone’ Nederlander. Uit 
verkiezingsprogramma’s, uitspraken en 
stemgedrag blijkt eerder het tegendeel. De 
PVV doet het voorkomen alsof een keuze 
voor investeren in de opvang van vluch-
telingen ten koste gaat van de ouderen 
en mensen met een kleine beurs. Maar 
de PVV is juist een van de partijen die het 
mogelijk maken dat de koek in Neder-
land oneerlijk verdeeld blijft. Immense 
bedragen waarmee zowel vluchtelingen 
als ouderen en minder draagkrachtige 
groepen in onze samenleving geholpen 
zouden kunnen worden, verdwijnen in 
ons land in de zakken van het internati-
onale bedrijfsleven en de superrijken. De 
PVV doet daar niets tegen. Integendeel, in 
september nog stemde de PVV tegen een 
door Emile Roemer ingediend voorstel 
voor een miljonairsbelasting. Wilders die 
tegen de belangen van ‘gewone mensen’ 
stemt, de voorbeelden zijn legio. De PVV 
stemde bijvoorbeeld voor de inkomens-
afhankelijke huurverhoging en voor het 
inperken van de macht van de vakbonden.
Tijmen Lucie van SPARK, het wetenschap-
pelijk bureau van de SP, belichtte onlangs 
in het partijblad Spanning nog hoe de PVV 
de ene na de andere verkiezingsbelofte 
heeft gebroken – niet alleen nu, maar ook 
in de tijd dat de PVV gedoogpartner was 

PVV
VEEL GESCHREEUW,  
WEINIG WOL
Veel mensen voelen zich aangetrokken tot de PVV, omdat 
ze vinden dat Geert Wilders ‘heldere taal’ spreekt over 
vluchtelingen en denken dat hij opkomt voor de belangen 
van ‘de gewone man’. Maar hij biedt geen oplossingen en 
komt zijn beloftes niet na.

van het kabinet en dus echt iets in de melk 
te brokkelen had.

De belofte van Geert Wilders dat de Partij 
voor de Vrijheid ‘keihard zou vechten’ 
voor behoud van de AOW op 65 jaar (in 
het verkiezingsprogramma van 2010 stond 
zelfs: “Voor de PVV is handhaving van deze 
oudedagsvoorziening het enige breekpunt 
bij de  formatie van een kabinet”) bleek 
al op de avond van de verkiezingen niets 
meer waard. Nog voordat de onderhan-
delingen met het CDA en de VVD goed en 
wel van start waren gegaan, zei Wilders 
dat ver hoging van de AOW-leeftijd geen 
breekpunt meer was voor de PVV. 

Vele gebroken beloftes
Deze draai stond niet op zichzelf. Uit twee 
onderzoeken van het Wetenschappelijk 
Bureau van de SP uit 2011 en het boekje 
PVV: gedogen tegen welke prijs? dat hieruit 
voortvloeide, kwam naar voren dat de PVV 
als gedoogpartner meer dan 180 maal met 
het eigen verkiezingsprogramma brak. Ook 
op onderwerpen waarover de PVV geen 
afspraken had gemaakt met de regerings-
partijen VVD en CDA, zoals sociale zeker-
heid, zorg en onderwijs.
Terwijl de PVV in het verkiezingsprogram-
ma verklaarde als enige partij op te komen 
voor het behoud van de verzorgingsstaat, 
stemde de partij tegen voorstellen om de 

armoede in Nederland aan te pakken, tegen 
gelijke rechten op WW en ziektewet voor 
flexwerkers, voor bezuinigingen op jong-
gehandicapten en sociale werkplaatsen en 
voor het verlagen van de huurtoeslag. 
En terwijl de PVV in het verkiezings-
programma beloofde dat de zorg beter en 
betaalbaar zou worden en ouderen meer 
rechten en voorzieningen zouden krijgen, 
stemde de PVV in de Tweede Kamer voor 
hogere eigen bijdragen en voor bezuinigin-
gen op het persoonsgebonden budget (pgb). 
Ook steunde de PVV in strijd met het eigen 
verkiezingsprogramma diverse voorstellen 
die de marktwerking in de zorg bevorder-
den.  Verder ging de PVV akkoord met het 
invoeren van het leenstelsel in de master-
fase, ondanks de gedane belofte dat de partij 
de studiefinanciering zou handhaven om 
ervoor te zorgen dat het hoger onderwijs 
voor iedereen toegankelijk bleef.

Geen oplossingen
Uit deze voorbeelden blijkt wel dat de PVV 
ook op sociaaleconomisch gebied een 

Wilders op campagne: veel loze beloftes.
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onversneden rechtse partij is, die helemaal 
niet opkomt voor de belangen van gewone 
mensen. Dat zie je ook terug in de ideeën 
over belastingontwijking door multinatio-
nals en over mensen in de bijstand. 
Zo doet de PVV er in de Kamer alles aan 
om Nederland als belastingparadijs voor 
multinationals in stand te houden. Geheel in 
lijn met het verkiezingsprogramma uit 2012 
waarin staat dat de PVV de vennootschaps-
belasting voor kleine én grote bedrijven wil 
verlagen. 

Voormalig PVV-Kamerlid Roland van Vliet 
probeerde te voorkomen dat Nederland een 
belastingparadijs mag worden genoemd. 
Ook steunt de PVV TTIP, het voorgenomen 
‘vrijhandelsverdrag’ tussen de EU en de 
VS. Hoewel de PVV voortdurend roept dat 
Nederland geen bevoegdheden meer moet 
overdragen aan de EU, heeft de partij er 
kennelijk geen enkele moeite mee om wel 
soevereiniteit af te staan aan de grote bedrij-
ven. Terwijl dankzij TTIP sociale rechten en 
publieke voorzieningen worden afgebroken, 

kunnen multinationals via speciale recht-
banken staten aanklagen als zij vinden dat 
hun belangen worden geschaad. De burger 
heeft hier niets over te zeggen. 

Zo vriendelijk als de PVV is voor multi-
nationals die nauwelijks belasting beta-
len, zo hard is de PVV voor mensen in 
de bijstand die nauwelijks rond kunnen 
komen. Eind 2013 zei De Graaf bijvoorbeeld 
tijdens het debat over de bijstandsplannen 
van staatssecretaris Klijnsma dat hij het 
‘prima’ vond dat werklozen voortaan vier 
weken moesten wachten voordat ze een 
bijstandsuitkering kregen en dat zijn partij 
de onbeloonde tegenprestatie eveneens ‘een 
goed plan’ vond. Maar hoe moeten werk-
zoekenden in die periode zonder enige vorm 
van inkomen dan rondkomen? 

Het sociale gezicht van Geert Wilders 
 verbleekt zodra we zijn woorden afzetten 
tegen de daden van zijn partij. De PVV doet 
niets doet om de grote bedrijven meer en 
eerlijker te belasten en hun macht in te 

• De drie rijkste mensen in Nederland  
 bezitten samen méér dan de helft van 
alle Nederlanders bij elkaar 60% van  
de Nederlanders beschikt over slechts  
1% van het totale vermogen. 

• In 1990 verdiende een bestuurder uit 
de top 100 in iets minder dan twee 
 weken evenveel als een minimum-
loner in een heel jaar. In 2011 had hij 
daar nog maar één week voor nodig.

• De EU-lidstaten lopen door belasting-
ontwijking en belastingontduiking  
jaarlijks 1000 miljard euro aan  
inkomsten mis.

• Nederlanders met een hoog inkomen 
betalen relatief evenveel belasting als 
mensen met een laag inkomen.

• Als je kijkt naar het totaal aan zorg-, 
huur-, kinderopvang- toeslagen, kind-
gebonden budget en hypotheekren-
teaftrek, dan subsidieert de overheid 
de 10 procent mensen met de hoogste 
inkomens bijna vier keer zoveel als de 
10 procent mensen met de laagste 
inkomens. 

Als we de koek eerlijker verdelen, 
kunnen we zowel de verzorgingsstaat 
herstellen als vluchtelingen een mens-
waardige opvang bieden.

perken, maar deinst er niet voor terug om de 
zwakkeren in de samenleving af te knijpen 
en de middeninkomens te laten dokken voor 
de crisis die de banken en de multinationals 
veroorzaakt hebben. Steeds opnieuw dringt 
zich de vergelijking op met de bankier, de 
werknemer en de asielzoeker die aan een 
tafel zitten met 20 koekjes. De bankier graait 
19 koekjes weg en waarschuwt de werk-
nemer: ‘Pas op, die asielzoeker wil jouw 
koekje pakken.’ •
Dit artikel is een bewerking van het artikel 
‘PVV: in alle opzichten rechts’ (Tijmen Lucie,  
Spanning september 2015)

ER IS GENOEG  
VOOR IEDEREEN

Wilders op campagne: veel loze beloftes.
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SP Amsterdam @SP_Amsterdam 
Al jarenlang zet de SP zich in voor het 
afschaffen van de hondenbelasting, zoals 
met deze mooie fotoactie uit 2007: http://
amsterdam.sp.nl/nieuws/2007/08/
mening-van-honden-en-hun-baasjes-
over-hondenbelasting …

Wim de Waard @Wimwaard 
@SP_Amsterdam Hoera en bravo. 
Terecht dat deze rare belasting is 
afgeschaft. Dank, mede namens Bingo 
#hondenbelasting

Wilco Boom @WilcoBoom
Udense thuiszorgbazin keert zichzelf  
1 miljoen euro dividend uit  
http://goo.gl/4RRh6S 

Voorzitter AFMP/FNV @
AnneMarieSnels 
Ongelooflijk dat #thuiszorg bazen zich zo 
verrijken terwijl personeel ontslagen 
wordt en ploetert voor schamel loon 

Nine Kooiman @NineKooiman
Kreeg een mooi hoedje van de politie, 
dus ik mag ze vandaag steunen vanuit de 
Ridderzaal! #caopolitie #Prinsjesdag

DAT JE  
’T WEET

  > REFERENDUM EU-VERDRAG

Het comité GeenPeil heeft de benodigde 
300.000 handtekeningen binnengehaald 
voor een referendum over het associatie-
verdrag tussen Oekraïne en de Europese 
Unie. Veel meer dan dat zelfs: namelijk 
445.000. Waarschijnlijk begin volgend jaar 
komt er daarom een referendum over de 
wet die het Associatieverdrag EU-Oekraïne 
goedkeurt.

Groot compliment
Emile Roemer is verheugd dat het beno-
digde aantal handtekeningen ruimschoots 
is behaald: ‘De initiatiefnemers van 
GeenPeil – Burgercomité-EU, weblog 

GeenStijl en het Forum voor Democratie 
van eurocriticus Thierry Baudet – verdie-
nen een groot compliment. Er is hard 
gewerkt om de handtekeningen te 
verzamelen voor een referendum over een 
belangrijk EU-verdrag met Oekraïne. Het is 
belangrijk en goed dat Nederlanders 
eindelijk weer inspraak krijgen over de 
vraag of er meer of minder EU-bemoeienis 
moet komen. Mensen voelen zich niet 
betrokken bij het huidige Europa. Dit 
referendum is van betekenis omdat 
Nederlanders zich – voor het eerst sinds 
2005 – kunnen uitspreken over de toe-
komst van Europa.’
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Ron Meyer (afdelingsvoorzitter SP 
Heerlen), Peter Mertens (voorzitter 
Belgische PVDA) Emile Roemer (partijlei-
der SP) en Myrthe Hilkens (journalist en 
voormalig Tweede Kamerlid voor de 
Nederlandse PvdA) wisten de zaal in 
Heerlen waar zij met elkaar spraken over 
ongelijkheid en de miljonairsbelasting tot 
de nok toe gevuld te krijgen. Met ruim 150 
aanwezigen was het een zeer geslaagde 
avond, met zang en muziek, uitgevoerd 
door singer-songwriter Calien Eurlings.

Welke rol speel jij?
De onderwerpen die aangesneden werden 
waren zeer divers. Van de woningnood en 

de zorg tot Europa, de crisis in Griekenland 
en de huidige vluchtelingenproblematiek. 
Toch kenden al die onderwerpen een rode 
draad die door elk van de drie sprekers 
vanuit een ander perspectief werd belicht: 
hoe kunnen we onze maatschappij op een 
rechtvaardige en geloofwaardige manier 
inrichten? Welke rol speelt de politiek 
daarin? Maar ook: welke rol speelt ieder 
mens daarin?

Miljonairsbelasting
Om de miljonairsbelasting verder vorm te 
geven, werd aan het einde van de avond 
het eerste lokale comité Haal het geld waar 
het zit opgericht. 

  > ‘HAAL HET GELD WAAR HET ZIT’

SP-Europarlementariër Dennis de Jong is 
verheugd over de winst van Jeremy 
Corbyn (foto) bij de leiderschapsverkiezing 
van de Britse Labour Party. ‘De wonderen 
zijn de wereld nog niet uit. Labour schudde 

  > ‘CORBYN, WEER EEN LINKSE PARTIJLEIDER ERBIJ’

onder gezag van Tony Blair als een van 
eerste sociaaldemocratische partijen in 
Europa de ideologische veren van zich af 
en omhelsde het neoliberalisme. En nu 
kiest datzelfde Labour als eerste sociaal-
democratische partij in Europa weer een 
– althans op het oog – echt linkse leider, 
Jeremy Corbyn.’ Het wordt volgens De 
Jong spannend: overleeft hij de lastercam-
pagnes, wordt hij stukje bij beetje ingepakt 
of houdt hij de koers recht? ‘Voor ons als 
Eurofractie geldt bovendien: gaat de 
linkse, meer eurosceptische wind nu ook 
overwaaien naar de Labour-collega’s in 
Brussel? Ik ben er niet zeker van, maar er 
is in ieder geval weer een beetje hoop.’ 

 sp.nl/Zkr
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Steeds meer Europese politici hebben openlijk lak aan de natio-
nale democratie. Zo verklaarde Eurocommissaris Bienkowska 
onlangs tegenover het Financieel Dagblad dat de interne markt 
voor diensten in Europa zo moeilijk van de grond komt, omdat er 
steeds maar weer verkiezingen zijn in de lidstaten. Dat de markt 
boven sociale rechten gaat, dat wisten we al van haar. Maar dat nu 
ook de politieke rechten aan de kant worden geschoven, is nieuw. 

Ik heb haar maar eens een briefje geschreven in de hoop dat dit 
een verkeerde quote was, maar ik vrees dat ze het echt meent.

Ook de voorzitter van de Europese Commissie, Juncker, maakte 
het de afgelopen weken erg bont. Daarbij ging het om de verkie-
zingen in Catalonië, waarbij de eventuele afscheiding van Catalo-
nië van Spanje centraal stond. Juncker wilde graag zijn politieke 
vriendjes van de regerende Partido Popular helpen, en dus 
probeerde hij de Catalanen angst aan te jagen door in antwoord op 
vragen vanuit het Europees Parlement in de Spaanse versie te 
dreigen dat ingeval van afscheiding de Catalanen hun rechten in 
de Europese Unie zouden verspelen. Na kritiek bleek de Engelsta-
lige versie van het antwoord opeens veel korter: dit was een zaak 
voor Spanje zelf. En zo is het natuurlijk.

Het politiek establishment in Brussel vindt de burgers in Europa 
lastig, vooral als ze willen stemmen en, erger nog, referenda willen 
over Europese kwesties. Het establisment komt daar steeds 
openlijker voor uit. Maar hoe banger zij worden van de burgers, 
hoe sterker wij als SP worden in onze strijd tegen de Brusselse 
‘bubble’.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

DEMOCRATIE IS IN 
BRUSSEL EEN VIES 
WOORD GEWORDENfo
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Mensen die een kraslot van de actie  
Er is genoeg voor iedereen invullen 
dingen mee naar leuke prijzen. De 
eerste prijs is er alweer uit: eregast op 
Prinsjesdag in Den Haag. Intussen komt 
de miljonairsbelasting steeds dichterbij.

Op de foto ziet u winnaars Desire Janssen 
uit Zwijndrecht en Jolanda Löke uit 
Vlaardingen. Zij spraken met Emile Roemer 
en andere Tweede Kamerleden, zagen de 
Gouden Koets van dichtbij, lunchten in het 
Tweede Kamergebouw en woonden de 
officiële opening van ‘het koffertje’ bij. Zij 
steunen allebei van harte de miljonairsbe-
lasting. Jolanda weet wel wat er met de 
opbrengst moet gebeuren: ‘Ik maak 
schoon bij mensen thuis vanuit de thuis-
zorg; ik kom bij stokoude mensen die flink 
gekort worden in hun thuiszorguren, terwijl 
ze niet ineens zelf alles kunnen. En tegelijk 
zie je alle bonussen en al het gegraai aan 
de top. Het kan véél eerlijker verdeeld 
worden.’ Desire, lachend: ‘Ik zou willen dat 
ík de miljonairsbelasting moest betalen!’

Eerste stapje
Er zijn nog twee prijzen te winnen, allebei 
prijzen om eerlijk te delen: een vierkante 
meter taart en een diner met 10 vrienden. 
Al is de beste reden om een kraslot in te 
(laten) vullen natuurlijk nog steeds dat je 
daarmee de miljonairsbelasting steunt. In 
de kabinetsplannen staat een eerste stapje 
richting zo een miljonairsbelasting. Tot nu 

toe is het zo dat als je vermogen hebt, de 
belastingdienst net doet alsof iedereen 4 
procent rente krijgt op het vermogen. Over 
dat ‘fictief rendement’ moet dan belasting 
worden betaald. Dat is oneerlijk, want 
kleinere spaarders halen die 4 procent op 
geen stukken na, terwijl grootvermogen-
den juist veel meer rendement halen op 
hun kapitaal. De kleine spaarder betaalt 
dus te veel belasting, de miljonair te 
weinig. Vorig jaar werd het voorstel van de 
SP om bij vermogensbelasting onder-
scheid te maken tussen groot- en kleinver-
mogenden nog weggestemd; nu voert het 
kabinet een variant van ons voorstel in! 
Wat een jaar, tientallen lawaai makende 
afdelingen, duizenden gesprekken op 
straat en nóg meer steunbetuigingen voor 
verschil kunnen maken...

Eerlijke belasting
Wat pas echt eerlijk is, is om écht rende-
ment te belasten in plaats van fictief 
rendement. SP-Tweede Kamerlid Farshad 
Bashir gaat dit binnenkort voorstellen: 
‘Maak je veel winst over je vermogen op de 
beurs, dan betaal je meer belasting. Krijg je 
weinig rente op je spaarrekening, dan 
betaal je ook minder belasting.’ De actie Er 
is genoeg voor iedereen dendert voort; hoe 
meer handtekeningen, hoe groter de druk 
op andere partijen om ja te zeggen tegen 
de miljonairsbelasting.

 Heeft u nog niet getekend voor de 
miljonairsbelasting? Kijk hier: genoeg.sp.nl

  > EREGASTEN OP 
PRINSJESDAG
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Waarom werd je lid?
‘Ik wil niet klagen en zeuren, maar zelf iets 
doen om de wereld te veranderen.’

 › Kon je meteen aan de bak?
‘Jazeker, er is hier in Zwolle volop initiatief 
en aanbod. Ik ben ook naar de Zomeruniver-
siteit geweest; ik had nog nooit zoveel linkse 
mensen bij elkaar gezien, haha.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik werk in een fietsfabriek. In het distribu-
tiecentrum kunnen fietshandelaren alles 
bestellen, van fietstassen tot versnellingen. 
Dat bestellen kan tot vijf uur ’s middags, dus 
we werken veel ’s avonds.’

 › Zou je niet liever overdag werken?
‘Zeker, maar het is de moderne tijd. Mensen 
vinden het nodig dat wat ze bestellen de 
volgende dag wordt geleverd, dus werken wij 
’s avonds. Chauffeurs zijn nog later op pad: 
die vertrekken om tien uur ’s avonds naar 
hun distributiecentrum. Alles is flexibel. 

Ook onze contracten zijn tijdelijk: na drie 
tijdelijke contracten houdt het op.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Ik lees graag en ben altijd nieuwsgierig naar 
de systemen waarmee mensen proberen 
de wereld te verklaren. Daarin ga ik soms 
best ver. Zo heb ik eens een Jehovegetuige 
binnengevraagd. We hebben samen in de 
bijbel gelezen en gebeden. Mijn vriend kreeg 
zowat de schrik van zijn leven! Maar ik was 
niet bekeerd. Ik wilde alleen ervaren hoe zo 
iemand in het leven staat. Ik heb een brede 
interesse en ik strooi nogal eens met citaten. 
Een andere hobby is tuinieren: ons balkon 
staat vol groenten en kruiden.’ •

ALTIJD NIEUWSGIERIG
Robert Bos (32) is in februari 
lid geworden van de SP. Hij 
woont samen met zijn vriend 
in Zwolle. ‘Een fijne stad om 
te wonen. Ik houd van de 
oost-Nederlandse mentaliteit: 
rechttoe rechtaan. Het duurt 
wel een tijd voor je ertussen 
komt, maar ze hebben 
het hier niet achter hun 
ellebogen.’
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 › Wat heb je gelezen?
‘De onverdraaglijk komische reisgids van 
het Binnenhof van De Speld, de website die 
dagelijks scherp satirisch reflecteert op de 
actualiteit. Alles wat je van een reisgids mag 
verwachten zit erin: leuke routes, beziens-
waardigheden, het eten, de bevolking. En 
zelfs een verklarende woordenlijst, die ik 
zeker nog een keer ga gebruiken om wat jeu 
aan een debat te geven.’

 › Komisch, maar ook waarheidsgetrouw?
‘Op de middelbare school vond ik staats-
inrichting interessant, maar poeh, het was 
toch wel behoorlijk droge materie om door-
heen te komen. Het indrukwekkende is dat 
De Speld erin geslaagd is die informatie op 
een heel toegankelijke en tegelijkertijd leuke 
manier te vertellen. Het blijft natuurlijk een 
satirisch boek. Dus als je totaal geen humor 
hebt, vind je het waarschijnlijk onzin aan 
een verlengsnoer.’

 › Jij zou de reisgids wel aan middelbare 
scholieren aan willen raden?
‘Ja, naast alle lolligheid langs de zijlijn geeft 
de reisgids ook heel veel ontzettend interes-

META MEIJER (1969) stafmedewerker 
Milieudefensie en woordvoerder 
Koninkrijksrelaties, Infrastructuur,  
Milieu en Ruimtelijke Ordening, Sociale Zaken  
en Economische Zaken voor de SP in  
de Eerste Kamer

LEEST Binnenhof. De Speld, uitg. Brandt

META LEEST
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sante informatie over de geschiedenis van 
het Binnenhof en alle bewoners. Van politici 
tot lobbyisten, ambtenaren, de Raad van 
State en journalisten. Als je ’s avonds het 
nieuws of actualiteitenprogramma’s kijkt, 
zie je precies voorbij komen wat in de reis-
gids beschreven is.’ ‘

 › Hoe komen we er als SP vanaf?
‘Net zoals alle andere politieke partijen krij-
gen we een hoop steken onder water. Ik kan 
me niet vinden in de beschrijving van de SP, 
maar het is wel herkenbaar als de geijkte kri-
tiek. De waarschuwing dat je bij een bezoek 
aan Tomatengrad het grootste deel van je 
vakantiegeld in moet leveren, gaat bijvoor-
beeld over onze afdrachtregeling.’

 › De Eerste Kamer wordt beschreven als 
een heerlijke retraite. Al een beetje tot 
rust gekomen?
‘Nou, nee! Ik werk drie dagen per week voor 
Milieudefensie, zit één dag in Den Haag te 
vergaderen en heb één dag om me voor te 
bereiden op al die debatten. Het is aan-
poten, maar wel heel leuk. Het hoofdstuk 
‘De beleidsreis’ beschrijft de lange weg die 

wetsvoorstellen afleggen voordat ze bij ons 
in de Eerste Kamer terecht komen. Wij lezen 
van elk wetsvoorstel die hele route na, om 
ons vervolgens een oordeel te vormen.’ 

 › Wat is je favoriete plek op het Binnenhof?
‘De plenaire zaal van de Eerste Kamer. Tij-
dens het nadenken kijk je automatisch om-
hoog en dan zie je geschilderde gaten, van 
waaruit de volkeren van de wereld op ons 
neerkijken om te zien of we het goede doen. 
Als ik in die zaal zit voel ik de grandeur van 
de Senaat, maar ook een vorm van nederig-
heid. Ik denk dat politici dat heel erg nodig 
hebben. In de reisgids staan trouwens leuke 
wetenswaardigheden en grapjes over de 
Senaat. Laatst werd het bijvoorbeeld erg laat 
en moest ik toch even grinniken en rondkij-
ken of er inderdaad geesten met spierwitte 
haardossen rondzwerven die ijselijke moties 
uitschreeuwen.’ •
tekst Jola van Dijk

GEESTEN MET 
SPIERWITTE 
HAARDOSSEN 
IN DE SENAAT
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Tribune september 2015

PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

LIBOR
In de Tribune van september staat bij het 
artikel over het Liborschandaal dat de Rabo-
bank een schikking heeft getroffen van 70 
miljoen euro. Daarnaast moest de Rabobank 
echter nog 700 miljoen euro betalen in de VS 
en Groot-Brittannië. Dat de Rabobank 770 
miljoen kan ophoesten om strafvervolging af 
te kopen is belachelijk. Dat bedrag weer-
spiegelt de ernst van de zaak. Het (kunnen) 
afkopen van van zulke ernstige feiten vind ik 
ethisch onjuist. Wij hebben onder meer naar 
aanleiding van het Liborschandaal besloten 
om al onze bancaire zaken bij de Rabobank 
weg te halen. Andere kwesties waar de Rabo-
bank in onze optiek ethisch onjuist handelt, 
zijn de verkoop van zogeheten renteswaps 
aan het midden- en klein bedrijf, waar-

door klanten(!) van de Rabobank in grote 
finan ciële problemen zijn gekomen. En de 
negatieve wijze waarop de afdeling Bijzonder 
Beheer van de Rabobank voortdurend in het 
nieuws is, terwijl er enorme winsten gegene-
reerd worden (vorig jaar was de netto winst 
tussen de 1.8 en 2 miljard euro!). Wij zijn 
overigens benieuwd wat de toezichthouders 
met die 770 miljoen euro hebben gedaan 
en stellen voor om het in een meer sociaal 
overheidsbeleid te investeren. 
 
Frits ten Brücke, Grolloo  
 
 

GRAAG EERLIJKER
Ach, meneer Roemer, na lezing van uw 
column over de wenselijkheid van een soci-
aler belastingstelsel (Tribune juli augustus) 
moest ik toch even denken aan de vorstelijke 
vergoeding van ons Koningspaar. Zij hebben 
samen zo’n 1,2 miljoen euro te besteden, 
daar zij geen belasting behoeven te betalen – 
en wij Nederlanders hebben ons er node bij 
neergelegd. Ook de SP brengt dit heikele on-
derwerp niet meer ter sprake. Inderdaad, er 
komt te veel geld terecht bij mensen die het 
niet nodig hebben. Zolang aan het boven-

staande onrecht niets gedaan wordt,  zal ik 
mij tot mijn laatste snik druk blijven maken 
over deze ongerijmdheid. 
 
Aart Stijntjes, Diemen

Ook wij maken ons hier druk over – 
 SP-Kamerlid Ronald van Raak doet dan  
ook regelmatig voorstellen om de fiscale 
voordeeltjes van het koningshuis af te  
schaffen. 
Redactie Tribune

In het artikel Trendsetters, op pagina 11 
van de laatste Tribune, hebben jullie het 
over prijzen die duurder zijn geworden. 
Misschien is dat slecht Rotterdams, maar 
het is zeker geen goed Nederlands.

Sjoerd de Jong, Molenhoek

DE 
OPLETTENDE 
LEZER
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De winnaar van september is Astrid Rhemrev uit Helmond. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 28 oktober 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM
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CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 

3 4

5 6 7  8  9 

10

11 12  13  

14  

15 16  

17  

18 19  

20 21 22  23  

24 25  

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Horizontaal
  5 Overmatig positief ingesteld rekenteken. (4)
  7 Niet echt volwassen zanggroep. (10)
 11  Band dient geplakt. (4)
  12 Chagrijn produceert urine met lage pH-waarde. (10)
  14 Dier, nuttig bij het schilderen. (4)
  15 Is ook nog een inbraak zonder smaak. (5)
  16 Fysieke problemen? Dat geeft bezwaren. (8)
 17  Opbergplaats voor verwarde nobiliteit. (4)
  18 Planeet om van te snoepen! (4)
 19  24 uur plezier van je pilletje. (9)
 20  Haalt over de grenzen heen de buit binnen. (3, ook afk.)
 22  Een klein hapje levert maar weinig op. (6)
 23  Ter nagedachtenis aan Homo Sapiens, een kanjer. (1,1,4,   
  deels afk., en 6)
 24  Moederlijk aangelegd bevelhebster van het klooster. (7)
  25 Aanlegplaats. (3)

Verticaal
  1 De sik van de duivel is een vervaarlijk wapen. (10)
  2 Verbannen naar Reststad of Kliekjeshuizen. (12)
  3 Doen gevieren muzikaal de droge was. (12)
  4 Geen stadse drukte op het platteland. (11)
  6 Loopt goed fout in de fiets. (5)
  8 Oranjeroodgekleurd paard. (3)

OPGAVEN
  1) Formulariteiten

  2) Koalalitie

  3) Forumvrees

  4) Verwendsels

  5) Deformateur

IMAGINAIRE WOORDENLIJST
Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, interessant of verrassend mogelijke betekenis te vinden voor  
de 20 - tot op heden onbestaande - woorden onder ‘Opgaven’. De meest originele inzendingen worden door de 
redactie als prijswinnaar bestempeld. Voorbeeld: Buitenees – Verdwaalde Hagenaar.

  9 Waterballet? (9)
  10 Op de finish zwaarder worden. (8)
  13 Uit elkaar vanwege haardracht. (9)
  21 Kleding voor barman. (4)
  22 Gelders dorp heeft stromend water. (4)

  6) Telenoteren

  7) Doorgammelaar

  8) Calorigoreus

  9) Aardverslinding

 10) Barbaarcultuur

Horizontaal
4) Reewild 7) Vuurvogel 10) Kookdemonstratie 11) Compositie 12) Paard 
13) Trommelvlies
15) Glimlach 17) Nagelbed 18) Snoekduik 19) Ans.
Verticaal
1) Peloton 2) Luistervink 3) Overspringen 5) Inkoper 6) Dienstmaagd 7) 
Vlooteenheid
8) Gitaarsolo 9) Liefdesnest 14) Blind 16) Meer.

KRULSTAART

Oplossing

Puzzelwoord

Oplossing Krulstaart 
1 2 3 4 5 6

S E N A A T

Politieke TV

START: House of Cards (hint b) > Buitenhof (hint f) > The West Wing (hint d) 
> Den Haag Vandaag (hint a) > De Fractie (hint c) > Borgen (hint e). 

OPLOSSINGEN  TRIBUNE NR 9

Politieke TV
START: House of Cards (hint b) > Buitenhof (hint f) > The West Wing (hint d) 

> Den Haag Vandaag (hint a) > De Fractie (hint c) > Borgen (hint e).

 11) +-.

 12) Aftaaitaaisel

 13) Foxalist

 14) Ballekak

 15) Relikwibus

 16) Kwantiteitsrakkers

 17) Zwindelings

 18) Prothauriteit

 19) Ruimtezonden

 20) Verwerfelijk

CRYTOGRAM
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LOON NAAR WERKEN!
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Foto cover Sander van Oorspronk

Incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Sinds 1 oktober 2013 incasseert de SP het bedrag van de contributie in 
de eerste week van elk kwartaal. Daarbij vermelden we, conform wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten incassanten-ID van 
de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie van de SP, via 
(088) 243 55 40 of administratie@sp.nl
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID? 
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE POLITIEKE 
JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KOM 15 NOVEMBER NAAR DE 
LEDENVERGADERING VAN ROOD
Op zondag 15 november houdt 
ROOD, jong in de SP de tweede 
ledenbijeenkomst van 2015. Deze 
bijeenkomst is erg belangrijk, omdat 
we de plannen voor 2016 zullen gaan 
bespreken. ROOD-leden kunnen zich 

aanmelden via SPnet. Daar is ook het 
concept-jaarplan 2016 te vinden. De 
dag begint om 11:00 uur, tot ongeveer 
16:00 uur en vindt plaats in ons 
partijkantoor De Moed te Amersfoort. 
Zorg dat je erbij bent! 

‘NEDERLAND PRETPARK 
VOOR GROOTKAPITAAL’ 

MOED-DEBAT

SP Alternatieve Rekenkamer (SPark) 
organiseert op 12 december een Moed-
debat over belastingontwijking door 
multinationals, met als titel ‘Nederland 
pretpark voor grootkapitaal’. Het debat 
zal gaan over belastingontwijking in 
Nederland; de gevolgen voor burgers, 
het midden- en kleinbedrijf en arme 
landen; en over maatregelen tegen 
belastingontwijking. Sprekers zijn onder  
anderen Indra Römgens van SOMO 
(Stichting Onderzoek Multinationale 
Ondernemingen) en Esmé Berkhout 
van Oxfam Novib.

WANNEER
zat. 12 december van 11.00 – 13.00 uur
WAAR
Partijkantoor De Moed,  Amersfoort
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IN DIT NUMMER

Pater Poels
‘De paus is mijn menneke’

6

Loon naar werken
Doorbraak voor de Haagse 
straatvegers 

16

Pakketbezorgers
‘ZZP’ers bij PostNL zijn 
schijnzelfstandig’ 

20

Wetenschap
Bedrijfsleven betaalt en bepaalt 
wetenschappelijk onderzoek

26

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Op weg naar MaarssenActueel
Syrië: ‘Internationale 
vredesconferentie is de
enige oplossing’
4

12 SP-secretariaat Den Haag: in de voorste linie
14 Fyra-fi asco van 11 miljard
15 Uitgelicht: de prinses en de Groene Draeck
23 Portugal: als democratie wordt afgekeurd 
28 LinksVoor: Marieke Broekmeulen dendert over het podium
29 Bastiaan van Apeldoorn leest: De economie volgens Varoufakis

10, 11, 18 , 19, 24, 25 Nieuws 30 Prikbord 
31 Puzzel 32 Theo de buurtconciërge

Analyse, alternatieven én actie. Dat zijn 
voor ons de ingrediënten voor een 
succesvolle politieke partij. Deze drie 
a’s hebben in de praktijk bewezen 
dat ze werken. Van Amsterdam tot 
Rott erdam en van Groningen tot aan 
Maastricht: overal waar SP’ers actief 
zijn laten wij zien dat het wél kan. Dat 
de economie democratischer kan, 
dat de zorg menselijker kan en dat de 
samenleving socialer kan.

We zijn op weg naar Maarssen. Op 
28 november bespreken wij daar op ons 
congres de staat van onze partij. Hoe 
we ervoor staan, maar vooral waar we 
naartoe willen. Gezamenlijk bespreken 
wij hoe we onze fundamenten ver-
sterken en onze inzet vergroten. Die 
fundamenten – menselijke waardig-
heid, gelijkwaardigheid en solidariteit 
– zijn voor ons niet onderhandelbaar, 
ze zijn de meetlat voor ons denken én 
handelen.

Uit de eerste besprekingen van de 
congresstukken in de afdelingen merk 
ik dat de partij ambitieus is. Wij zijn 
nooit opgericht om klein te blijven. We 
willen werken aan meer leden, meer 
afdelingen en meer gemeenten waar 
bestuur én activisme goed samengaan. 
Maar we investeren ook in wat we al 
hebben: onze bestaande afdelingen, 
onze zichtbaarheid in de wijken en de 
jongeren in onze partij.

Op onze schouders rust een belangrijke 
taak. Mensen hoop én vertrouwen
geven. In sociale politiek als antwoord 
op de problemen van deze tijd. We la-
ten zien dat de SP de leider op links is. 
We zijn op weg naar een mooi congres. 
Ik kijk er naar uit!
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‘I think there are elements of truth in that’, 
zei Tony Blair eind vorige maand – in 
antwoord op de vraag of de inval in Irak de 
hoofdoorzaak is voor de opkomst van IS. 
‘Ik denk dat daar elementen van waarheid 
in zitten’, dus. De analyse van Blair, die 
tevens spijt betuigde van ‘fouten’ rondom de 
invasie in Irak twaalf jaar geleden, biedt niet 
alleen inzicht op het ontstaan van IS maar 
geeft tegelijkertijd een oplossingsrichting 

aan voor een compleet ontwrichte regio. 
‘Om tot een oplossing te komen is het van 
groot belang dat we op basis van een eerlijke 
analyse onderzoeken waar IS eigenlijk van-
daan komt’, zegt SP-Tweede Kamerlid Harry 
van Bommel. ‘Daarin speelt de onvrede die 
leeft onder de soennitische bevolking van 
Irak een grote rol. De soennieten voelen zich 
achtergesteld tegenover de sjiitische meer-
derheid in het land, vertegenwoordigd door 

De chaos in het Midden-Oosten lijkt compleet. Lijkt, want het kan nog veel erger  
worden nu ook de Russen zich in de strijd gemengd hebben. ‘Alleen een internatio-
nale vredesconferentie met alle betrokken partijen kan de regio redden.’ 

‘ ALLEEN VN-VREDESCONFERENTIE  
KAN SYRIË EN IRAK REDDEN’

de regering in Bagdad die door de Amerika-
nen in het zadel is geholpen. IS verplaatste 
zich naar Syrië, werd daar sterker en kwam 
vervolgens weer terug naar Irak. De oplos-
sing is dus dat de regering in Bagdad meer 
ruimte maakt voor de soennieten en hen 
laat delen in de regeringsmacht. Ook moet 
er worden samengewerkt met de Koerden 
in het autonome noorden van Irak. Dat is 
de enige manier waarop IS de wind uit de 

Een orgie van geweld, ook in Damascus.
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Jan Marijnissen

Dezer dagen wordt mij vaak gevraagd: 
‘Waarop ben je na meer dan veertig 
jaar  actief te zijn geweest voor de partij, 
waarvan 27 jaar als voorzitt er en 14 jaar als 
fractievoorzitt er, het meest trots?’
We kunnen trots zijn op het feit dat we 
samen met zoveel duizenden mensen de 
partij tot een factor van betekenis hebben 
weten te maken. Wat in 1972 begon als een 
klein clubje hemelbestormers is uitge-
groeid tot een professionele organisatie, 
gestoeld op de kracht van meer dan 42.000 
leden. We zitt en met grote fracties in de 
Eerste en Tweede Kamer. We zijn met twee 
mensen vertegenwoordigd in het Europees 
Parlement; in de helft  van de provincies 
hebben we gedeputeerden, in alle pro-
vincies zitt en we in de Staten. We hebben 
ruim 160 afdelingen door het hele land. De 
meeste zitt en in de gemeenteraad, tien-
tallen hebben één of meer wethouders.
Op ideologisch vlak zijn we belangrijk. 
Wij hebben de term ‘neoliberalisme’ 
geïntroduceerd in de Nederlandse politiek. 
Met die term en zijn betekenis duiden we 
de huidige fase van het kapitalisme. Wij 
zijn de partij die bij alle vraagstukken de 
samenhang der dingen en de historische 
ontwikkeling beziet en benoemt.

Organisatorisch en fi nancieel zijn we op 
orde. Sinds drie jaar is het smett eloos witt e 
De Moed ons partijbureau: open en trans-
parant, net als de partij zelf.
Na in 2008 gestopt te zijn als fractie-
voorzitt er en in 2010 als Kamerlid, stop ik 
nu als partijvoorzitt er. Vol vertrouwen geef 
ik mijn invloed over aan een nieuwe gene-
ratie, in de wetenschap dat de continuïteit 
is gegarandeerd. We hebben zoveel jong 
en toegewijd talent in onze partij: dat gaat 
goed komen.

Graag bedank ik iedereen die meegeholpen 
heeft  dit alles tot stand te brengen. Ik wens 
de hele partij, en het aanstaande congres 
in het bijzonder, veel wijsheid, moed en 
strijdlust toe. Warme groet!

Dank!

zeilen genomen kan worden.’ Maar onder-
tussen lijkt de zaak alleen maar te escaleren. 
Amerikanen en Fransen bombarderen IS al 
een tijdje in Syrië. Rusland doet dat inmid-
dels ook, maar valt ook doelen aan van de 
gematigde oppositie tegen Assad. En niet 
alleen dat: de Russen steunen Assad waar 
en hoe ze maar kunnen. Dat betekent dat 
Rusland en de VS tegenover elkaar kunnen 
komen te staan. Wat het nog ingewikkelder 
maakt, is dat de Amerikanen Assad indirect 
eigenlijk ook steunen met hun bombarde-
menten op IS. 

Onoverzichtelijk wapengekletter
Van Bommel: ‘De Russische inmenging komt 
niet als een verrassing, want het land heeft  
militaire belangen in Syrië en die wil het 
veiligstellen. Rusland zet vanuit dat eigen-
belang nu in op het aanblijven van Assad, 
maar dat kan zomaar veranderen. Ik ben 

zeer ongelukkig met de Russische militaire 
betrokkenheid, omdat nog meer geweld in 
Syrië de problemen niet zal oplossen.’ 
Volgens Van Bommel is het huidige onover-
zichtelijke wapengeklett er het gevolg van 
korte-termijndenken. ‘Men redeneert: “Is IS 
een bedreiging? Dan gaan we bombarderen.” 
Maar dat draagt niets bij aan een oplossing 
in de regio. Want al zou je IS wegbombar-
deren, dan komt er wel weer een andere 
machtsgroep voor in de plaats.’ 
Wat is dan wel de oplossing? ‘Voorwaarde 
om te komen tot een oplossing is dat zowel 
in Irak als in Syrië serieus rekening wordt 
gehouden met de belangen van alle bevol-
kingsgroepen, dus inclusief soennieten en 
Koerden. Daarnaast moet er zo snel moge-
lijk, liefst onder leiding van de Verenigde 
Naties, een internationale vredesconferentie 
komen over de toekomst van Irak, Syrië 
en ook Libië. Daar zullen alle partijen bij 
betrokken moeten worden, dus ook Rus-
land, en aangrenzende landen als Iran en 
Saudi-Arabië. Als die vredesconferentie niet 
plaatsheeft , dan kun je Irak, Syrië en Libië 
vergeten als natiestaten. Het moet dus echt 
een topprioriteit van de VN zijn, want dit 
confl ict draagt het risico in zich van een veel 
grotere oorlog. Analisten zoals Rob de Wijk 
spreken nu al over een Derde Wereldoorlog. 
Zover is het gelukkig niet, maar dit is wel 
een bijzonder gevaarlijk confl ict.’ 
Maar in alle eerlijkheid, hoe groot is de kans 
op een internationale vredesconferentie 
echt? Immers, in de regio bestrijdt zo’n 
beetje iedereen iedereen: sjiiten, soennieten, 
Koerden, Turken, IS, Assad, Fransen, Rus-
sen, Amerikanen. Van Bommel: ‘De kans op 
een orgie van geweld is inderdaad levens-
groot. Maar dát die vredesconferentie er gaat 
komen staat voor mij vast. De vraag is alleen 
hoeveel slachtoff ers er nog moeten vallen 
voordat het zover is.’ •

tekst Rob Janssen en Peter Sas
foto Omar.Al khani/Demotix/Corbis ©

  
 www.sp.nl/vmR3

Lees ook het uitgebreide interview met 
Harry van Bommel in de Spanning van 
oktober, waarin hij ingaat op vragen als: 
wat te  denken van eventuele Nederlandse 
betrokkenheid bij militaire acties in Syrië? 
In hoeverre zijn de acties van Amerikanen 
en Russen wel legaal? Wat betekent de chaos 
voor de vluchtelingenstroom in Europa? 
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GERRIT POELS DAG EN NACHT IN TOUW 
VOOR ‘ONOPLOSBAREN’ IN TILBURG

DE BROODPATER 
EN ZIJN VOLKJE
In een kwart eeuw versleet Gerrit Poels ruim zestig 
 bakfi etsen. Ondanks zijn leeft ijd blijft  hij maar door-
trappen. Gemiddeld legt hij dertig kilometer per nacht af. 
Hij brengt brood naar de Tilburgse nooddruft igen. Zeven 
dagen per week. In de duisternis, omdat er mensen zijn die 
zich schamen voor hun armoede. ‘Die schaamte, dat is het 
ergste.’ Overdag deelt hij eten uit in zijn voedselbank, in 
de achtertuin van een rijtjeshuis in Tilburg-Noord. Er geldt 
voor hem maar één regel: ‘Iedereen moet gezien worden.’
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DE DEUR GAAT OPEN. Een kleine man met dun 
wit haar, pretogen en rode konen, de voeten 
gestoken in pantoffels, vraagt meteen: ‘Wat 
kom je ophalen?’ 
‘Ik ben van de Tribune. Wij hebben een 
afspraak voor een interview.’ 
‘Oh ja, natuurlijk. Je bent van harte welkom.’ 
Gerrit Poels weet niet beter dan dat  bezoek 
komt voor zijn raad en daad, voor een 
advies, voor een voedselpakket, voor een 
schouder om op te steunen of voor een aai 
over de bol en een opbeurend gesprek. Zijn 
leven staat geheel en al in het teken van 
hulp, in welke vorm dan ook, aan bijstands-
moeders, drugsgebruikers, alcoholisten, 
zwervers, daklozen, eenzame en verdwaalde 
zielen. Ze kunnen altijd bij hem terecht. 
Behalve dan tussen half zeven en een uur   
’s nachts, als hij slaapt om weer op krachten 
te komen. ‘Dan ben ik aan het einde van 
mijn latijn, ik sleep mezelf de trap op, plof in 
bed en ben weg.’
Zijn levensritme is zo strak als dat van een 
kloosterling. Als hij ontwaakt, is de Brood-
pater in een mum klaarwakker. Hij smeert 
boterhammen voor zichzelf, drinkt twee 
sterke kopjes koffie, vult de fietstassen met 
brood en gaat op pad. Als hij de spullen heeft 
afgeleverd, volgt een rondgang langs bak-
kers. Thuis verdeelt Gerrit Poels zijn oogst 
in porties voor de volgende dag. Vervolgens 
werkt hij aan de aanvulling van de voorraad 
van zijn voedselbank, daarbij geholpen door 
echtgenote Angeliek die met de auto langs 
de vaste leveranciers gaat. Eten, kleding en 
speelgoed. De uitdeling vindt plaats tussen 
half drie en vier uur ’s middags. Overigens 
bestaat een wezenlijk deel van het aanbod 
uit overschotten van de reguliere voedsel-
bank in Tilburg. Gerrit Poels grijnst. ‘Dat 
mag dus eigenlijk niet, moet je weten. Maar 
daar lig ik niet wakker van.’ 
In de achtertuin staat een partytent met het 
voedsel, in de schuur liggen de broden op-

gestapeld. Vrijwilligers steken een helpende 
hand toe, dochter Hulya zorgt ervoor dat 
alles vlekkeloos verloopt. Haar vader zal er 
vanmiddag weer zijn spreekuur houden. Het 
laat zich raden hoe: daadkrachtig en empa-
thisch, met humor ook en een relativerende 
kwinkslag. Hij wijst de hulpvragenden de 
weg naar instanties, regelt en bemiddelt, 
troost en bemoedigt.

Gerrit Poels is niet te stuiten en te sturen, 
niets kan hem uit het lood slaan. De ellende 

En het wordt erger en erger. Ze leveren een 
hopeloze strijd tegen het UWV, de Sociale 
Dienst, de belastingen. Het systeem deugt 
voor geen meter. In de hulpverlening wordt 
alleen maar geld rondgepompt. Ik kan daar 
natuurlijk geen vrede mee hebben, maar 
wat schiet ik ermee op als ik het accepteer 
als een voldongen feit? Ze moeten geholpen 
worden en wel onmiddellijk. Waar begin je 
dan? Bij eten en drinken, de eerste levens-
behoefte. Je kunt ze moeilijk laten verpie-
teren en verkommeren. Iemand moet hen 

Wars als hij is van bureaucratie, 
richtte Pater Poels zijn eigen 
‘voedselbank’ op.

‘Je kunt mensen in nood niet laten  
verpieteren en verkommeren’

waarmee hij dagelijks wordt geconfronteerd, 
heeft geen enkele invloed op zijn opgewekte 
humeur. Hoe houdt hij dat in vredesnaam 
vol? ‘De problemen van mijn volkje, onze 
doelgroep, vreten niet aan me. Ik weet wat 
er nodig is en ik weet wat ik kan. Wat ik 
kan, doe ik. Ik denk niet aan oplossingen, 
maar aan mogelijkheden. Ik ben niet in staat 
om hun situatie structureel te verbeteren, 
daarom noem ik hen de onoplosbaren. 
Ze kunnen nergens meer terecht, ze zijn 
uit gespeeld en zitten klem. De maatschap-
pij zou liever willen dat ze niet bestonden, 
maar ze zijn er en ze moeten gezien worden. 
Wij geven hen een sprankje hoop, een dun 
draadje om zich aan vast te houden. De 
armoede in ons land is enorm toegenomen, 
dat zie ik om me heen. De mensen zijn van 
kansarm kansloos geworden.’ 
‘De politiek wil alleen oplossingen zien en 
is blind voor de ronduit uitzichtloze situatie 
van deze mensen. Dertig tot veertig procent 
van onze klanten, als ik dat woord mag 
gebruiken, kwam hier 25 jaar geleden ook al. 

oprapen en dat doen wij met Broodnodig. 
Door eten te verstrekken en als het kan 
mondjesmaat een betalingsachterstand 
weg te werken, nemen wij iets weg van hun 
stress en als ik dan in hun ogen een vonkje 
inspiratie zie, als is het maar heel even, kan 
ik er weer tegen.’

Maar toch, een man van zijn leeftijd bij 
nacht en ontij in de weer. Regen en wind, 
gladheid in de winter, het is bepaald niet 
zonder risico... Dochter Hulya komt er even 
bij zitten. ‘Ik kan wel tegen papa zeggen 
dat hij het rustiger aan moet doen, maar hij 
luistert toch niet. Hij luistert naar niemand, 
hij is stronteigenwijs.’
Gerrit Poels lacht maar weer eens. ‘Ik ben 
gezegend met een goede gezondheid, alleen 
de ogen haperen. Het was niet mijn keuze 
om dit werk te gaan doen. Het kwam op 
mijn pad, het is mijn lot, het sloeg in als de 
bliksem. Ik mocht niet naar de missie, ik had 
daar niks tegenin te brengen. Het stemde 
mij aanvankelijk wel bitter, want ik was 
priester geworden om mensen in nood te 
helpen, niet om zieltjes te winnen. Het be-
viel mij uitstekend in het onderwijs, dat wel, 
maar tijdens het Tweede Vaticaans Concilie 
in de jaren zestig vond ik mijn definitieve 
bestemming. Rome verkondigde dat de 
rooms-katholieke kerk er voor alle mensen 
moest zijn, nou, dat was precies wat ik wilde 
horen. Samen met enkele andere religieu-
zen zette ik een hulpcentrale op in Tilburg. 
Dat begon met een zwerver die onderdak 
zocht. Hij mocht een nachtje blijven slapen. 
Een wijkagent waarschuwde mij voor die 
vent. Hij was een gezochte schurk. Daarna 
stuurde de politie ons meer daklozen op het 
dak. Zo is Huize Poels ontstaan.’ 
Na Huize Poels volgden meer succesvolle 
initiatieven. Een sociaal eethuis en een 



9TRIBUNE november 2015

Gerrit Poels (Berg en Dal, 1929) ging als tiener in 
de Tweede Wereldoorlog naar het kleinseminarie 
van de Rooi Harten in Tilburg, studeerde daarna 
theologie en filosofie en werd tot priester gewijd. 
Hij kwam in het onderwijs terecht omdat zijn 
congregatie hem – oh ironie – fysiek ongeschikt 
achtte voor de missie. Poels werd leraar op zijn 
eigen seminarie.

Poubelle en het in Tilburg zeer geliefde sociaal 
eethuis De Pollepel werden na verloop van tijd 
in een keurslijf gehesen. In plaats van ermee 
te stoppen en met pensioen te gaan, tilde de 
volkomen onafhankelijk denkende en handelende 
Gerrit Poels in 1990 de stichting Broodnodig van 
de grond. Sindsdien gaat hij ongebonden als de 
Broodpater door het leven.

In Tilburg wordt hij op handen gedragen. Schrijver 
Anton Dautzenberg maakte zich zelfs sterk voor 
een standbeeld, maar daar wilde pater Poels 
helemaal niets van weten. Het populaire Jack’s 
Casino Festival voor liefhebbers van het levens-
lied, jaarlijks goed voor 100.000 bezoekers, heeft 
de Broodpater in de armen gesloten. Broodnodig 
wordt verder financieel gesteund door donateurs, 
kloosters, fondsen en bedrijven. Met die inkom-
sten helpt Broodnodig Tilburgers die finaal aan de 
grond zitten. Subsidie van de overheid zal Gerrit 
Poels nooit accepteren.

kringloopbedrijf groeiden zonder één cent 
subsidie uit tot een begrip in Tilburg. Toen 
professionalisering onafwendbaar leek, trok 
hij zich terug. De subsidiestromen kwamen 
op gang en sindsdien dreigt een voort durend 
verdrinkingsgevaar. ‘Ik geloof niet in de 
hulpverleningsindustrie, met alle regels en 
voorschriften. Zodra er structuur in komt, 
gaat het mis. Dan moet je 1001 formulieren 
invullen, dan word je van loket naar loket 
gestuurd, dan is opeens indicatie nodig. Ik 
heb niets tegen hulpverleners, zij doen ook 
hun best en het is goed dat ze er zijn, maar 
in het gereguleerde circuit draait alles om 
status en rendement. Ik zeg het altijd zo: ik 
help niet rationeel, maar emotioneel. Alleen 
zo gebruik je juist je verstand. Het is een 
illusie om te denken dat alles oplosbaar is.’

Dus de politiek pakt het verkeerd aan? ‘Ik 
koester geen politieke gedachten, daar heb 
ik met zeventien uur per dag werk niet eens 
tijd voor. Als ik er toch iets over mag opmer-
ken: de mensen die geen kant op kunnen, 
die om welke reden dan ook vastzitten in 
een leven vol misère en tegenslag, worden 
onrechtvaardig behandeld. Werken wordt 
heilig verklaard. Iedereen moet werken 
voor zijn geld, anders tel je niet mee. Voor 
degenen die dat best zouden willen, zijn er 
geen banen. En de samenleving zou moeten 
accepteren dat er ook burgers zijn die om 
welke reden dan ook nooit kunnen werken. 

Dat zijn de psychiatrische patiënten, de 
hardnekkig verslaafden, de analfabeten; zij 
hebben zorg en aandacht nodig, zij mogen 
niet onder druk worden gezet en wij op 
onze beurt mogen hen niet loslaten, wij 
mogen hen niet de strot afsnijden en de 
straat op sturen. Maar wat gebeurt er? Ze 
worden uitgestoten, zij passen niet in deze 
maatschappij. Voor mij is ieder medemens 
de moeite waard, ik zal nooit iemand losla-
ten. Zeker, er zijn er bij die zich ook bij ons 
misdragen, die lopen te hoeren en snoeren 
en de boel willen bedotten. Nou, dan krijgen 
ze van mij een schop onder de kont. Als je 
theologie hebt gestudeerd, weet je wel met 
welke vloeken je God het hardst kunt raken.’ 

Over God gesproken: komt hij nog wel 
eens in de kerk? En wat vindt hij van paus 
Franciscus, die het veel meer dan zijn 
voorgangers opneemt voor de armen? 
‘Ik woon wel eens een begrafenis bij, van 
een oud-medebroeder of een zwerver uit 
ons bestand. De communie laat ik aan me 
voorbijgaan, dat is een ritueel. De paus is 
mijn menneke, hij durft te zeggen wat eraan 
mankeert, in de kerk en daarbuiten. En hij 
stelt de bestrijding van de armoede centraal. 
Deze paus, een veel slimmere man dan ik, 
is groot in zijn nederigheid. Hij weet dat hij 
niet alles kan veranderen en probeert er het 
beste van te maken. Toen er witte rook was, 
duurde het lang voordat de nieuwe paus op 

het Sint Pietersplein werd voorgesteld. Mijn 
vrouw zei toen dat hij zijn eerste ruzie met 
de Curie, het centrale bestuur van de kerk, 
al achter de rug had.’ 
Gerrit Poels houdt de deur voor niemand 
gesloten. Hoe kijkt hij tegen de vluchtelin-
genstroom aan? ‘Geduld, we moeten geduld 
hebben en niet allerlei toezeggingen over 
woningen en werk doen zonder zeker te 
weten dat wij die waar kunnen maken. Wij 
moeten deze mensen oprapen en als ze op 
hun eigen benen kunnen staan, geven we 
hen eerst eten, drinken en toiletpapier en 
dan kleding. Dat kunnen wij vandaag doen 
en misschien de volgende dag en hopelijk 
ook een week later. Of dat na drie maanden 
nog mogelijk is, kun je niet vooraf garan-
deren, maar dat moet wel de intentie zijn. 
Weet je, de echte armoede zit in onze om-
gang met de normen en waarden van onze 
beschaving.’

Ooit zal er een einde komen aan de missie 
van de Broodpater. En dan? Voor het eerst 
tijdens het gesprek in de met kringloop-
spullen ingerichte woonkamer valt Gerrit 
Poels stil. ‘Ik ben er niet bang, maar wel 
huiverig voor. Ik houd nu al rekening met 
het verdriet van mijn volkje.’ •
tekst Robin Bruinsma
foto’s Cees Wouda

De in ijltempo dalende belangstelling voor de 
priesteropleiding in ons land raakte ook hem. 
Gerrit Poels begon als godsdienstdocent voor 
aankomende kleuterleidsters en legde in zijn 
lessen de nadruk op maatschappelijke problemen. 
Dat werd hem door zijn directeur niet in dank 
afgenomen. De eigenzinnige Poels keerde de kerk 
de rug toe en volgde zijn hart. Samen met enkele 
vrienden zette hij in 1967 de opvang van daklozen 
in Tilburg in gang. Twee jaar later trouwde hij met 
Angeliek, een uitgetreden Zuster van Liefde, die 
hem met raad en daad bijstond in zijn opvang-
centrum Huize Poels en met wie hij zich over zes 
pleegkinderen ontfermde.

Na twintig jaar ging Huize Poels vanwege een 
noodzakelijke professionalisering over in handen 
van de Stichting voor Maatschappelijke Opvang 
Traverse, een constructie waarin Gerrit Poels zich 
niet kon vinden, wars als hij was (en nog steeds 
fel is) van regelgeving en bureaucratie. Ook het 
mede door hem opgerichte kringloopbedrijf La 

‘Het is een illusie om te denken dat alles oplosbaar is’
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Alliander omzeilt doelbewust de regels voor 
beloningen van topmanagers bij publieke 
bedrijven, werd onlangs bekend. Het 
netwerkbedrijf voor gas en elektriciteit, 
voor het grootste deel eigendom van de 
provincie Gelderland, heeft zich volgens de 
SP net als alle andere publieke bedrijven te 
houden aan de WNT-norm (de Balkenende-
norm voor topinkomens).Gelders SP-Sta-
tenlid Paul Kusters heeft Alliander-topman 
Peter Molengraaf daarom een wekker 
aangeboden. ‘Het is tijd dat de Alliander-
top wakker wordt en haar topsalarissen 
snel terugbrengt onder de Balkenende-
norm.’ 

Kopje troost
Kusters: ‘Het is toch niet te geloven dat – 
na alle ophef van de laatste jaren over 
topsalarissen in de publieke en semi-pu-
blieke sector – Alliander zonder blikken of 
blozen de normen voor topsalarissen 
omzeilt.’ Om de medewerkers een hart 
onder de riem te steken bood de SP hen op 

maandagochtend ook een stevig kopje 
troost aan en een flink stuk ontbijtkoek. 

Kusters: ‘Zo helpen we graag mee om 
Alliander wakker te schudden.’ 

  > SP SCHUDT ALLIANDER WAKKER

De Amsterdamse SP vindt het onverstan-
dig om samenwerkingsprojecten te 
beginnen met Tel Aviv en Ramallah. 
SP-fractievoorzitter Daniël Peters (foto): 
‘Het Israëlisch-Palestijns conflict is zo 
groot en zo diep, dat kan je niet los zien van 
de steden Tel Aviv en Ramallah. Als we in 
zo’n politieke situatie toch aan zulke 
projecten beginnen, wordt de stad via de 
achterdeur bij het conflict betrokken.’ 

Extreem politiek gevoelig 
De gemeente Amsterdam wil met Ramallah 
en Tel Aviv gaan samenwerken op het 
gebied van bijvoorbeeld watermanagement 
en beginnende technologiebedrijfjes. Dit in 
plaats van de eerder voorgestelde steden-
banden. Ook deze samenwerkingsprojec-

ten zijn volgens de SP echter niet wenselijk, 
gezien de politieke situatie in het Midden-
Oosten. Peters: ‘Water is een extreem 

  > ‘SAMENWERKINGSPROJECTEN MET TEL AVIV EN RAMALLAH ONVERSTANDIG’

politiek gevoelig onderwerp in dit conflict. 
Kijk maar naar de manier waarop water 
inzet is van conflicten tussen kolonisten en 
Palestijnen op de Westoever van de 
Jordaan. Of technologiebedrijfjes: heel veel 
van de technologie die beginnende 
bedrijfjes ontwikkelen, wordt vervolgens in 
het leger gebruikt.’ 

Geen ministerie van Buitenlandse Zaken
Deze voorbeelden laten volgens Peters 
zien dat je je in een wespennest begeeft als 
je hierop gaat samenwerken. Amsterdam is 
volgens hem niet goed in staat om zulke 
zaken goed te overzien. ‘We zijn een 
gemeente, geen land met een ministerie 
van Buitenlandse Zaken. Wij zullen de plan-
nen daarom niet steunen.’ 
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Sinds 2010 mogen overheidsinstanties niet 
meer dan tien procent van hun salariskos-
ten uitgeven aan ‘externe krachten’. Deze 
norm is door SP-leider Emile Roemer 
geïntroduceerd om ambtenaren te be-
schermen tegen ontslag. De Dienst 
Uitvoering Onderwijs (DUO) in Groningen 
lijkt die boodschap niet helemaal begrepen 
te hebben. Driehonderd uitzendkrachten 

worden juist vanwege de Roemer-norm 
eind dit jaar twee weken ontslagen, zonder 
doorbetaling van salaris.

‘Wegwerpproducten’ 
SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak is 
woedend over dit misbruik van de Roemer-
norm. ‘De Roemer-norm is niet bedoeld als 
smoes om tijdelijke uitzendkrachten naar 

  > ROEMER-NORM MISBRUIKT

huis te sturen zodat dure externen aan de 
top in dienst gehouden kunnen worden. Ik 
heb de minister van Onderwijs daarom 
opgeroepen in te grijpen. DUO zou 
medewerkers niet mogen behandelen als 
wegwerpproducten maar moet voortaan 
een fatsoenlijk personeelsbeleid gaan 
voeren.’

In een ochtendjas Alliander wakker schudden.

NIEUWS



11TRIBUNE november 2015

Thijs Coppus, @coppus, 5 oktober
Rijken ontduiken belasting voor 10 
miljard per jaar, dat is 2 keer het inkomen 
van alle bijstandsgerechtigden samen 
http://www.telegraaf.nl/t/24576960 

Eva de Bakker, @toffee_va, 14 oktober
Onbegrijpelijk PvdA stemt tegen motie 
Roemer voor 100.000 tijdelijke en 
betaalbare woningen, terwijl de tekst bij 
de PvdA zelf vandaan komt!

14 NOVEMBER vindt weer een bijeenkomst 
SP & vakbond plaats; met als gast de 
moderne, razendsnel groeiende Britse 
vakbond Unite. 

 sp.nl/ZZo

ACTIEGROEP WERKEN ZONDER LOON heeft 
staatssecretaris Klijnsma en de Rotter-
damse wethouder van Sociale Zaken 
Struijvenberg een gouden en zilveren 
prikstok uitgereikt.

 sp.nl/ZZJ 

ZEVEN RECHTBANKEN dreigen door bezuini-
gingen ontmanteld te worden; SP-
Tweede Kamerlid Michiel van Nispen 
vreest dat de toegankelijkheid van het 
recht vermindert.

 sp.nl/ZZ3

DE SP NOORDOOSTPOLDER wil dat op het 
stadhuis van Emmeloord voortaan, net 
als in veel andere gemeenten, op 
Coming Out Day de regenboogvlag 
wordt uitgehangen.

 sp.nl/ZZU

ZWITSERSE BANK legt ongelijkheid bloot: 
volgens Credit Suisse bezit de rijkste 
1 procent van de wereld de helft van alle 
rijkdom.

 sp.nl/ZZw

DAT JE 
’T WEET

De SP is de campagne Werken zonder 
Loon gestart. SP-Tweede Kamerlid Sadet 
Karabulut (foto) heeft een initiatiefwet 
geschreven die een eind moet maken aan 
werken zonder loon. ‘Om onze eisen kracht 
bij te zetten en het verzet te organiseren, 
worden er komende maanden in het hele 
land samen met de FNV en andere 
medestanders bijeenkomsten georgani-
seerd.’

‘Oneerlijke concurrentie’
Door de invoering van de Participatiewet 
hebben gemeenten meer mogelijkheden 

  > ‘WERKEN ZONDER LOON’

gekregen om onbetaalde krachten aan het 
werk te zetten. Karabulut: ‘Werken zonder 
loon kost banen, leidt ertoe dat steeds 
meer mensen ver onder het minimumloon 
moeten werken zonder dat ze pensioen 
opbouwen en creëert oneerlijke concurren-
tie. Dit is een kwalijke ontwikkeling, die het 
principe van eerlijk loon voor eerlijk werk 
ondermijnt. Met deze wet willen we daar 
een einde aan maken.’ 

‘Juiste medicijnen’
Gemeenten moeten volgens Karabulut 
toetsen of bij werkzaamheden van bij-
standsgerechtigden betaalde banen 
verloren gaan. ‘Soms maken gemeenten 
winst over de rug van bijstandsgerechtig-
den. Dat wordt met een verdringingstoets 
tegengegaan.’ Volgens de SP zijn werkzoe-
kenden bij het vinden van een baan veel 
meer gebaat bij individuele begeleiding en 
scholingsmogelijkheden. ‘Repressie en 
gratis laten werken is niet het recept voor 
bestrijding van werkloosheid. De mense-
lijke maat en investeren in echte banen zijn 
de juiste medicijnen.’ 

 Kijk voor meer informatie op de actiesite: 
actie.sp.nl/werken-zonder-loon
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De Maastrichtse SP-fractie steunt de 
komst van een tramverbinding met 
Vlaanderen, ook al zijn en blijven de lokale 
SP’ers tegen. Fractievoorzitter John 
Gunther: ‘Afspraak is afspraak bij de SP.’ 

‘Door de strot geduwd’ 
De Maastrichtse SP’ers hebben zich vanaf 
het begin tegen de komst van een tramver-
binding verzet. Gunther: ‘De afgelopen 
jaren heeft het gemeentebestuur, onder 
aanvoering van de PvdA, dit dossier bij de 
meeste partijen door de strot geduwd. De 
tram moest en zou er komen, zelfs nu de 
route door technische onmogelijkheden 
ingekort wordt.’

‘Met lede ogen’
Na de gewonnen verkiezingen van 2014 is 
de SP in de Maastrichtse coalitie gestapt, 
vanuit de overtuiging dat het sociale 
domein behoed moet worden voor afbraak 
van de sociale zekerheid. Gunther: ‘Het is 
een bestuurlijk gegeven dat het meedoen 
in een coalitie betekent dat je ook conces-
sies zult moeten doen. Dit met inachtname 

van de eigen normen en waarden. Daarom 
legt de SP-fractie zich nu (met lede ogen) 
neer bij de komst van de tram. Hoe moeilijk 
dit ook was voor de fractie. Tegen de 
achtergrond van het goede doel en in het 
belang van de nabije toekomst – zoals 
bijvoorbeeld het behoud van de hulp bij het 
huishouden – toont de SP zich een 
betrouwbare partner.’

  > ‘AFSPRAAK IS AFSPRAAK’ 

NIEUWS
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‘Nu ik u toch aan de lijn heb…, ik heb enkele 
weken geleden een mailtje gestuurd en ik 
zou teruggebeld worden. Dat is tot op heden 
nog niet gebeurd.’ Wedervraag: ‘Waar ging 
het over?’ Antwoord: ‘Als ik dat nou eens 
wist…’

Erna de Goeij, Merian Marijnissen en Anouk 
Pross moeten weer hartelijk lachen om dit 
voorbeeld uit de verzameling grappige uit-
spraken van bellers en e-mailers, die ze zelf 

V.l.n.r. Roland van Tilborg, Erna de Goeij, Door Oremus, Merian Marijnissen en Anouk Pross: ‘We houden elkaar op de been.’

SP-SECRETARIAAT: AAN HET FRONT

BEDREIGING EN INSPIRATIE, 
VERDRIET EN HUMOR
Bedreigingen, vuurwerkbommen, in brand gestoken auto’s, beledigingen; de sfeer rond de 
discussie over de opvang van vluchtelingen in Nederland is niet om vrolijk van te worden. 
Niet alleen mensen die vaak voor de camera’s staan hebben ermee te maken; ook bijvoor-
beeld de medewerkers van de SP-Tweede Kamerfractie die de telefoon opnemen en e-mails 
beantwoorden krijgen met veel verbale agressie te maken. Hoe gaan zij daarmee om? 

bijhouden. Samen met Door Oremus en  
Roland van Tilborg bemensen ze het  
secretariaat van de SP-Tweede Kamer- 
fractie. Tijdens een bezoekje laten zij zien 
wat het betekent om af en toe figuurlijk aan 
het front te staan. Van Tilborg was overigens 
op de dag van het bezoek niet aanwezig.

Iedereen antwoord
Door Oremus werkt het langst voor de SP-
fractie: al 15 jaar. Zij geeft leiding aan het 

secretariaat. Op de vraag hoe ze het vindt 
dat zij en haar team de telefonistes van de SP 
genoemd worden, brandt ze los: ‘Er is niks 
mis met telefonistes; die hebben we ook in 
de Tweede Kamer en die zorgen dat er goed 
doorgeschakeld wordt. Niet onbelangrijk. 
Maar wat wij hier doen is iets heel anders. 
Het meeste werk is ervoor zorgen dat 
iedereen antwoord krijgt die ons belt, een 
e-mailtje of een brief stuurt. Direct van ons, 
want heel veel vragen kunnen wij zelf beant-
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woorden, of van Kamerleden en fractieme-
dewerkers naar wie wij vragen doorsturen. 
Wij houden dan ook in de gaten of dat wel 
tijdig gebeurt.’ 

Om ervoor te zorgen dat vragen goed beant-
woord kunnen worden, staat Teletekst de 
hele dag aan, net als live Kamerdebatten. Als 
er zich iets voordoet waar veel opmerkingen 
of vragen over verwacht worden, dan wordt 
de informatie daarover verzameld. Als die 
informatie nog gebrekkig is of het standpunt 
van de SP niet meteen helder, dan worden 
Kamerleden en hun medewerkers ingezet 
om zo snel mogelijk wél de antwoorden te 
hebben. Gaat het dan alleen maar om infor-
matievragen? Oremus: ‘Wel veel, maar het 
komt ook voor dat mensen een probleem 
hebben en dat wij dan proberen door te ver-
wijzen naar een organisatie of SP-afdeling 
die hen verder kan helpen.’ Verder is het 
secretariaat een officieel leerwerkbedrijf; er 
is altijd wel een stagiair die begeleid wordt. 
De nieuwe-ledendag in de Tweede Kamer, 
de SP-ledendag, congressen, verkiezingen; 
bij veel grote partij-activiteiten helpen de 

mensen van het secretariaat bij de organisa-
tie of ze organiseren het zelf.

‘Wel vriendelijk blijven’
Merian Marijnissen werkt twee jaar in Den 
Haag en is géén familie van de voorzit-
ter. Marijnissen: ‘Het is wel leuk dat als er 
iemand belt die op hoge poten eist dat hij 
Marijnissen te spreken krijgt, er dan naar 
mij kan worden doorgeschakeld.’ Met 200 
serieuze e-mailtjes en 50 tot 100 telefoontjes 
per dag, kun je het overzicht snel kwijtraken. 
Gelukkig is er een goed contacten-systeem 
waarbij te zien is op welk onderwerp, bij 
welke medewerker en uit welke periode 
er nog veel mailtjes op antwoord wachten. 
En Marijnissen heeft als proef een dubbel 
beeldscherm: ‘Eigenlijk heb je dat wel nodig. 
We worden nu platgebeld en -gemaild over 
de vluchtelingenkwestie. Ik heb dan tege-
lijkertijd op het scherm de mailtjes, onze 
standpunten hierover, optredens van onze 
Kamerleden op dit punt en de vluchtelin-
genhoax-wijzer, een website waar veelvoor-
komende nepinformatie helder wordt weer-
legd. Zo kan ik in mailtjes snel verwijzen en 
soms tekst kopiëren in de antwoordmail.’

Marijnissen wordt niet vrolijk van de 
toon van mailtjes en telefoontjes over het 
onderwerp vluchtelingen: ‘Er komen heel 
veel woedende reacties. Vaak op basis van 
volledige onzin en van misvattingen over het 
SP-standpunt. Iemand die belt, schreeuwt 
dat we in Europa net AIDS hebben uitge-
roeid en dat de vluchtelingen die ziekte nu 
weer binnen onze landsgrenzen brengen. 
Waar begin je? Maar ik zit hier om deze 
mensen te woord te staan. Dus ik probeer 
duidelijk te maken hoe de SP dit ziet, wat er 
volgens mij niet klopt. De cijfers weerleggen. 
En wel vriendelijk blijven. Hoe moeilijk dat 
soms ook is.’ 

Laatste strohalm
Anouk Pross valt Marijnissen bij: ‘Want 
als je in discussie gaat word je al gauw een 
leugenaar genoemd. En vaak wordt het dan 
heel persoonlijk. “Ik hoop dat jij verkracht 
wordt” is maar een van de vele afschuwelijke 
dingen die je naar je hoofd geslingerd krijgt.’ 
En daar tussendoor komen ook nog andere 
heel emotionele telefoontjes langs. Pross: 
‘Na zo’n telefoontje krijg je er dan een van 
een mevrouw in een verzorgingshuis die 
al maanden geen bezoek meer krijgt, niet 
weet waarom, en al 24 uur een vieze luier 
aanheeft. Dan zorg je dat je iemand vindt 
die naar die mevrouw toe kan. En je praat 
met haar, want dat is vaak al een reden om 
te bellen.’

Erna de Goeij legt uit dat het secretariaat 
eigenlijk geen hulpdienst is: ‘We verwijzen 
door, vaak naar iemand van de lokale SP-
afdeling, of als het iets specialistisch is naar 
een organisatie. Maar je bent ook mens en 
je laat mensen niet in de kou staan omdat 
het eigenlijk iemand anders zijn werk is.’ 
Marijnissen: ‘Wat doe je, als je iemand aan 
de lijn krijgt die zegt “Ik sta nu langs het 
spoor en ga er een einde aan maken, want ik 
krijg nergens hulp”? Dan ga je hulp zoeken, 
direct. In dit geval heb ik iemand in de buurt 
gevonden die deze beller letterlijk wegplukte 
langs het spoor en hulp ging regelen.’ Pross: 
‘Dit soort hulpdienstgesprekken had je 
vroeger een keer per week. Nu wel vier keer 
per dag. Tijdens twee kabinetten-Rutte is de 
sloopkogel gegaan door de instanties waar 
mensen hulp konden krijgen. Wij zijn dan 
de laatste strohalm.’ De Goeij: ‘En dan zeg je 
niet dat ze het zelf maar moeten uitzoeken.’

‘Ga maar even koffie halen’
Hoe houden ze het vol? Marijnissen: ‘We 
horen aan elkaar wanneer het fout gaat. Als 
iemand cynischer wordt in haar toon, of 
duidelijk zelf geëmotioneerd is. Dan sturen 
we elkaar gewoon even naar buiten. Ga maar 
even een boodschapje doen of koffie halen 
of wat dan ook. En soms geven we het zelf 
ook aan.’ De Goeij: ‘We kennen elkaar goed 
en houden elkaar op de been. Het is zwaar 
werk, maar dat betekent niet dat we het niet 
graag doen. Ik moet over anderhalf jaar met 
pensioen. Jammer!’ De anderen beamen dit. 
Pross: ‘Er zijn natuurlijk ook inspirerende 
gesprekken. Alleen al horen “Jullie zijn de 
enigen die echt antwoorden”, of “Wat ben ik 
blij dat u even luisterde” na een scheldpar-
tij.’ Marijnissen: ‘Mensen zijn niet zomaar 
kwaad. Alleen richten ze het vaak op de 
verkeerde. Als je mensen kunt helpen dat 
in te zien, is dat geweldig. Het lukt lang niet 
altijd, maar we hebben niet voor niets een 
bordje ophangen met de tekst: Ja, maar wat 
als alles lukt?’

En ze houden het vol door ook veel te 
lachen. Dat is de achtergrond van hun lijstje 
met grappige uitspraken van bellers en mai-
lers: zo houden ze de moed erin. Nog twee 
dan, uit e-mailtjes: “Ik ben als Nederlander 
op de wereld gekomen en zou het liefst ook 
als Nederlander willen sterven (na ver-
loop van tijd, hoeft niet onmiddellijk).” En: 
“Afgelopen jaar stonden we aan de rand van 
de afgrond maar sindsdien hebben we een 
grote stap voorwaarts gemaakt.” •

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk
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De parlementaire enquête-
commissie heeft haar rapport 
gepresenteerd over de Fyra, 
de hogesnelheidstrein die 
binnen de kortste keren uit de 
dienstregeling gehaald werd 
omdat de stukken er letter-
lijk vanaf vielen. ‘De politiek 
heeft dit laten gebeuren’, lijkt 
de algemene reactie op het 
onderzoeksrapport. Maar 
wacht even. De héle politiek?

‘EEN BOUWVAL op wielen. Dat is de Fyra vanaf 
het begin geweest’, schreef Roemer in een 
column op Joop.nl in 2013. ‘In 2008 was het 
al duidelijk dat aan deze treinen letterlijk 
en figuurlijk alles rammelde.’ Op basis 
van het rapport De reiziger in de kou van 
de parlementaire enquêtecommissie Fyra 
concludeert CDA-Tweede Kamerlid Martijn 
van Helvert nu: ‘De reiziger stond en staat 
door het ontbreken van alternatieven in de 
kou, en dit had voorkomen moeten worden.’ 
Daar heeft Van Helvert natuurlijk gelijk in, 
maar waar waren de CDA-fractie en verant-
woordelijk CDA-minister Eurlings toen die 
alternatieven nog voorhanden waren? In 
augustus 2008 heeft Roemer immers letter-
lijk voorgesteld om de aanschaf van de Fyra 

te annuleren, in te zetten op andere treinen 
en het aankoopbeleid van NS grondig te 
onderzoeken.

‘Voor het blok gezet’
Een ander voorbeeld: Roemer kaartte in 
augustus 2008 ook het risico aan van een 
faillissement van het bedrijf achter de Fyra. 
Hij vroeg de minister om informatie, kreeg 
wel antwoord, maar niet de gevraagde infor-
matie. Pas maanden later – toen het vijf voor 
twaalf was en het bedrijf failliet zou gaan als 
de Kamer niet direct in zou stemmen met 
een reddingsvoorstel van de minister – gaf 
Eurlings de gevraagde informatie. In de 
woorden van de parlementaire enquêtecom-
missie: ‘De Tweede Kamer wordt hiermee 
voor het blok gezet. Aangezien de eerste ge-
verifieerde financiële gegevens al in augus-
tus 2008 op het departement beschikbaar 

zijn, heeft de minister de Tweede Kamer op 
dit punt ontijdig geïnformeerd.’ 

‘11 miljard verspild’
Als Kamerlid kun je op tijd ontwikkelingen 
signaleren. Je kunt zelfs de juiste oplossin-
gen voorstellen. Maar als de Kamer door be-
windslieden niet goed geïnformeerd wordt 
en de meerderheid van de Kamerleden aan 
tunnelvisie lijdt, ben je een roepende in de 
woestijn. De conclusies van de enquêtecom-
missie noemt Roemer dan ook schokkend: 
‘De SP heeft vanaf het begin met tientallen 
vragen en moties aandacht gevraagd voor dit 
fiasco. Elf miljard is verspild, de Tweede Ka-
mer is niet goed geïnformeerd en de reiziger 
is de dupe.’ Niet alleen door Eurlings, maar 
door alle bewindslieden is de Tweede Kamer 
ontijdig, onvolledig of onjuist geïnformeerd. 
Vrijwel direct na het bekend worden van 
het rapport van de enquêtecommissie is de 
huidige bewindspersoon, Wilma Mansveld, 
hierom afgetreden. 

‘Vermarkting van de publieke zaak’
Wat nu? Roemer: ‘De afgelopen jaren zijn 
er onderzoeken geweest naar het financieel 
stelsel, de woningbouwcorporaties en nu 
naar de Fyra. Het rapport van de enquête-
commissie toont wederom aan dat twintig 
jaar vermarkten van de publieke sector 
tot fiasco’s heeft geleid. Iedere keer wordt 
hetzelfde geconcludeerd: het vermarkten 
van de publieke zaak jaagt de samenleving 
op kosten, verlaagt de kwaliteit en breekt 
de solidariteit af. Hoog tijd dat er veel meer 
zeggenschap komt over belangrijke zaken 
als het openbaar vervoer, de zorg, de weten-
schap en onze energievoorziening. Laten we 
de trein terugpakken.’ •
tekst Jola van Dijk

FYRA

ROEMER: ‘KEER OP KEER HETZELFDE’

De parlementaire enquêtecommissie, met onder anderen SP-Tweede kamer-
lid Henk van Gerven (rechts).
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UITGELICHT

DE PRINSES EN DE 
GROENE DRAECK

r was eens een zeilschip dat 
De Groene Draeck heette. 
Het was een prachtig schip 

en behoorde toe aan de lieftallige 
prinses Beatrix. Haar onderdanen 
hadden het haar ooit geschonken. 
Maar het schip werd oud en er 
moest onderhoud plaatsvinden. 
Dat was heel duur: wel ‘95.000 
euro structureel’, zeiden de 
raadsheren van de regering. Het 
schip had immers ‘een bijzonder 
interieur en exterieur’ en een ‘hoog 
representatief karakter’. 
In het holst van de nacht – bij 
kaarslicht – bestudeerde een 
kritische afgevaardigde die er nogal 
sociale ideeën op nahield, de koene 
Ronald, het geval. En toen kreeg 
hij een idee. Hij vroeg een offerte, 
voor hetzelfde onderhoud, aan 
Sailcharter, een scheepsbouwer in 
het verre Friesland. Al snel kreeg 
hij een brief terug. Wat bleek? De 
Friezen konden het voor 32.500 
euro. Bijna eenderde van de prijs! 
Ja maar, stamelde de regering, het 
onderhoud voor de Groene Draeck 
moet door de Marine gebeuren 
vanwege veiligheidsaspecten. 
Ronald was verbijsterd. ‘Maar de 
Marine is toch voor oorlogsschepen? 
En hoezo veiligheid? De prinses is 
tijdens de werkzaamheden in het 
dok toch zeker niet aan boord?’ Daar 
had de regering niet van terug en die 
beloofde snel een nieuwe offerte aan 
te vragen.

Een sprookje uit de vijftiende eeuw? 
Nee hoor; gewoon het nieuwste 
avontuur van SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak. Anno 2015. 

tekst Rob Janssen
foto Gerard Til / Hollandse Hoogte     
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BART VAN KENT glundert van oor tot oor. Hij 
maakt een felicitatierondje langs de Haagse 
straatvegers die door de gemeente in vaste 
dienst zijn genomen. Dankzij de volharden-

de inspanningen van de voorzitter van de 
tweemansfractie van de SP ontvangen  
de 260 mannen en vrouwen van de Haagse 
Milieu Services voortaan een volwaardig 

loon in plaats van dat zij werken met behoud 
van uitkering.

De eerste 75 straatvegers worden met alle 
egards ontvangen in het complex van de 
HMS. Koffie, gebak en verse broodjes. Ze leg-
gen, voordat ze zich officieel ambtenaar mo-
gen noemen, de eed af. Toegesproken door 
PvdA-wethouder Rabin Baldewsingh van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid stralen 
zij in hun fluorescerende pakken van trots. 
‘Dit is een heerlijk gevoel, eindelijk krijgen 

SUCCESVOL VERZET TEGEN WERKEN MET BEHOUD VAN UITKERING

HAAGSE STRAATVEGERS  
ZIJN VOORTAAN AMBTENAREN
Het was een grof schandaal: de wegbezuinigde straatveger die 
als zogenaamde ‘tegenprestatie’ voor zijn uitkering gedwon-
gen aan de slag moest als straatveger. Gelukkig trok hij aan 
de bel en is er nu goed nieuws voor alle straatvegers van Den 
Haag. ‘Eindelijk erkenning, daar word ik vrolijk van.’

Feestelijke ontvangst van de eerste 75 straatvegers.
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wij erkenning voor ons werk’, zegt Otis, die 
juist om een baan te vinden een jaar geleden 
van Nijmegen naar Den Haag verhuisde. Die 
vaste betrekking heeft hij op zak. ‘Ik heb nu 
meer zekerheid en kan een pensioen opbou-
wen. Daar word ik vrolijk van.’
De bal kwam in 2013 aan het rollen toen 
straatveger Haagse ‘Harry’ zich meldde bij 
de SP-hulpdienst. Hij was drie jaar daarvoor 
vanwege bezuinigingen ontslagen, maar 
moest vanuit de bijstand opnieuw aan de 
slag als... straatveger en leverde 400 euro 
inkomen in. De toenmalige wethouder Henk 
Kool, voorganger van partijgenoot Baldew-
singh, sprak toen tegen dat er sprake was 
van een tegenprestatie. Wat Harry deed, 
was volgens hem reïntegreren en ritme en 
werkervaring opdoen. In zijn eigen vakge-
bied dus! De SP stelde vragen in de Tweede 
Kamer. Vanuit zijn positie in de Haagse 
gemeenteraad trok Bart van Kent ten strijde 
tegen de onheuse behandeling van de straat-
vegers en het gedwongen werken zonder 
loon.

Vurige wensen
Het tij begon te keren in 2014. Kool moest 
in het college het veld ruimen voor Bal-
dewsingh – overigens na een omstreden 
afscheidsreceptie – en het door de SP 
gewraakte beleid kwam langzaam maar 
zeker op de tocht te staan. De belofte van 
het Haagse college dat er in de komende 
jaren 10.000 banen bij zullen komen, werd 
door de SP met de nodige scepsis beoor-
deeld: slecht onderbouwd, vaag en hooguit 
goed voor een paar honderd nieuwe banen. 
‘Laten wij om te beginnen eerst maar eens 
de straatvegers in dienst nemen’, zei Bart 
van Kent in maart van dit jaar. Zes maanden 
later is het zover.
‘Dit is met de geslaagde huurdersactie in de 
Schilderswijk mijn grootste succes tot nu 
toe’, zegt hij nadat de eerste 75 van de in to-
taal 260 straatvegers met enig ceremonieel 
vertoon hun contract hebben ondertekend. 
Voor Bart is dit het bewijs dat actievoeren, 
zoals dat in het dna van de SP zit, resultaat 
kan opleveren. Als het maar goed, wel-
doordacht en consequent wordt gedaan. 

Tevreden achterover leunen is er voor hem 
evenwel niet bij. ‘Dit is nog maar het begin. 
Wij zijn er pas als niemand in Den Haag 
wordt gedwongen om te werken zonder 
salaris.’

Hij heeft wethouder Baldewsingh zojuist ho-
ren zeggen dat Den Haag ernaar streeft een 
einde te maken aan al het onbetaalde werk 
in de stad om zo verdringing op de arbeids-
markt te beperken en mensen eerlijk te be-
lonen voor hun prestaties. Als het aan de SP 
ligt, komt er in Den Haag een gemeentelijk 
leerwerkbedrijf voor jonggehandicapten dat 
niet alleen als werkgever optreedt, maar ook 
bedrijven begeleidt bij het verplicht in dienst 
nemen van deze groep werkzoekenden.
Die vurige wensen voor de toekomst doen 
niets af aan de blijdschap die Bart van Kent 
op dit moment voelt voor de straatvegers. 
‘Dit is heel belangrijk, ze krijgen hun waar-
digheid terug. Ze zijn nu ambtenaar, met alle 
rechten en plichten die daarbij horen. Hun 

kinderen kunnen op school zeggen dat hun 
vader of moeder bij de gemeente werkt.’ 

‘Wij zijn onmisbaar’
De 46-jarige Hassan, vader van twee 
kinderen, knikt instemmend. Hij komt uit 
Somalië, woont al twintig jaar in ons land 
en was eerst werkzaam als schoonmaker 
en in de bouw voordat hij op straat kwam te 
staan en in de bijstand belandde. Liever nog 
werkt Hassan 38 in plaats van 32 uur, om zo 
zijn gezin beter te kunnen onderhouden. 
Maar voorlopig telt hij zijn zegeningen. Ook 
Mahinder gaat nu met een ander gevoel met 
prikker en bezem aan de slag. Mahinder 
heeft een arbeidsverleden als chauffeur 
van een takelwagen bij de politie. Na zijn 
WW-periode werd hij verplicht te werken 
voor zijn bijstandsuitkering. ‘Los van mijn 
inkomen en vastigheid mag ik nu eindelijk 
eens op vakantie, al moet ik dan natuur-
lijk wel even sparen.’ Publieke erkenning 
kreeg Mahinder de afgelopen tijd al wel. 
‘De Hagenaars vinden het belangrijk dat 
wij de stad schoonhouden, dat hoor ik vaak 
genoeg. Ik durf het gerust te zeggen: wij zijn 
onmisbaar.’ 
Hij verorbert zijn broodje en gaat weer 
de straat op. Er is werk aan de winkel. De 
bladeren vallen van de bomen. Het is volop 
herfst, guur, nat en winderig, maar voor de 
straatvegers schijnt de zon. •
tekst Robin Bruinsma
foto’s Sander van Oorspronk

‘Een heerlijk gevoel, 
eindelijk krijgen wij 
erkenning voor ons werk’

SP-gemeenteraadslid Bart van Kent (links) feliciteert Hassan: ‘Dit is nog maar het begin.’
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Een kleine honderd FNV’ers en SP’ers 
hebben voor het kantoor van Achmea in 
Leiden gedemonstreerd tegen de proef 
‘Zorg in de Wijk’, van Zilveren Kruis 
Achmea in Utrecht, Zwolle en Ommen-
Hardenberg. 

‘Onder de kostprijs’
‘De SP is voor het organiseren van zorg op 
wijkniveau, maar niet op deze manier’, 
licht Ries van Walraven, gemeenteraadslid 
voor de SP in Leiden toe: ‘Zorgaanbieders 

  > ‘WERKEN VANUIT LEF’

‘Voordat we aan een actie beginnen zorgen 
we altijd voor een realistisch plan waarmee 
we bíjna zeker weten dat we gaan winnen.’ 
De sleutel tot het succes van de kersverse 
SP-afdeling Landsmeer ligt volgens 
voorzitter Ami Gest bij planmatig werken. 

Besmettelijk enthousiasme
‘Acties die we niet kunnen winnen pakken 
we niet op. Als je telkens wint, wordt de SP 
de partij die geen mooie beloftes maakt 
maar sociale successen boekt. Door deze 
manier van werken ontstaat volgens Gest 
strijdbaarheid en een besmettelijk enthou-
siasme. ‘We hebben bijvoorbeeld een 
gevaarlijke busroute weten om te leggen, 
een wegbezuinigde scholierenbus terug 
laten komen, geliefde bomen gered van 
kap en een toezegging gekregen dat een 
gesloopte voetbalkooi terugkomt. Op die 
manier kun je ook aanvankelijk cynische 
mensen, die wel het hart op de goede 
plaats hebben, voor je winnen. Door 
mensen te inspireren en te wijzen op hun 
verantwoordelijkheid om mee te doen, kun 
je een gevoelige snaar raken. Dan gaan 

mensen er echt voor en kom je in een 
opwaartse spiraal.’ 

Confetti-explosie
‘We werken vanuit lef en dat slaat enorm 
aan. Steeds meer mensen weten nu dat je 
bij de SP moet zijn als er iets aan de hand 
is. Ook ons team blijft maar groeien. Twee 
jaar geleden had Landsmeer 26 SP-leden 
en waren alleen mijn moeder en ik actief. 
Nu hebben we al 63 leden, waaronder 15 
activisten.’ Dit succes van de SP’ers in 
Landsmeer is afgelopen maand bekroond, 
de werkgroep is een zelfstandige SP-afde-
ling geworden. En ook dat succes is 
natuurlijk gevierd, en hoe! Gest: ‘We 
hadden een confetti-explosie, 160 gasten, 
Jan Marijnissen én Emile Roemer. Het was 
echt onvoorstelbaar groots. We zitten zo in 
de flow, wij gaan Landsmeer veroveren!’ 

Koning Willem-Alexander, koningin Máxima 
en prinses Beatrix moeten volgens een 
meerderheid in de Tweede Kamer belasting 
gaan betalen. De Kamer heeft een voorstel 
van SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak 
gesteund om een einde te maken aan de 
belastingvrijstellingen van de leden van het 
Koninklijk Huis voor onder meer inkomen, 
vermogen, schenkingen en erfenissen.

VVD stemde tegen
Van Raak: ‘Al jarenlang riepen verschillende 
partijen in de krant dat er een einde moest 
komen aan de belastingvoordelen van het 
Koninklijk Huis, maar in de Kamer kregen 
onze voorstellen onvoldoende steun. Nu is 
het eindelijk gelukt om de PvdA achter 
onze voorstellen te krijgen. De VVD stemde 
opnieuw tegen.’ Nu deze eerste stap is 
gezet, is een wijziging van de Grondwet 
nodig om de belastingvrijstellingen 
daadwerkelijk ongedaan te maken.

  > KONINKLIJK HUIS  
MOET BELASTING  
GAAN BETALEN

moeten op wijkniveau inschrijven voor 
wijkverpleging. De zorgaanbieder krijgt 
100 procent van het tarief voor cliënten die 
zorg ontvangen van een door Zilveren 
Kruis Achmea gegunde aanbieder, voor 
overige cliënten krijgt de aanbieder maar 
75 procent van het tarief. Dat is onder de 
kostprijs.’ 

‘Zorgverzekeraars steeds machtiger’
Door de proef ‘Zorg in de Wijk’ hebben 
cliënten minder keuzevrijheid, worden vele 

  > STOP ‘ZORG IN DE WIJK’

cliënt-zorgverlenerrelaties doorbroken en 
jarenlange samenwerkingsverbanden 
tussen zorgverleners verbroken. Henk van 
Gerven, SP-Tweede Kamerlid, was ook 
aanwezig bij de demonstratie. Zijn motie 
om de proef tegen te houden werd helaas 
niet door een meerderheid van de Kamer 
gesteund. ‘Ik moedig iedereen aan om 
door te gaan met de strijd tegen het 
steeds machtiger worden van de 
zorgverzekeraars.’

Ami Gest op campagne.
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  > KAMERMEERDERHEID REKENT AF MET REKENTOETS

Een Kamermeerderheid wil stoppen met de 
rekentoets in het eindexamen vmbo, havo 
en het mbo. SP-Tweede Kamerlid Jasper 
van Dijk (foto): ‘Dit is een grote stap vooruit. 
De rekentoets is van het begin af aan 
omstreden.’

Onterecht zakken
Beter rekenonderwijs is volgens Van Dijk 
van groot belang, ‘maar het is zeer 
onverstandig om één afzonderlijke 
rekentoets plompverloren in het eindexa-
men te stoppen. Een rekentoets die ook 
nog eens slecht in elkaar zit vanwege de 
vele talige opgaven.’ Duizenden leerlingen 
zouden volgens Van Dijk onterecht zakken 
voor hun examen. 

gaan om goed rekenonderwijs, niet om een 
ondoordachte rekentoets ter meerdere eer 
en glorie van Sander Dekker.’ 
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Op 10 oktober liepen twee demonstraties in Amsterdam in elkaar 
over. De jongeren van de FNV-actie Young and United beten het 
spits af. Met veel lawaai en ludieke borden eisten zij het einde van 
het jeugdloon. SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut sprak de 
jongeren toe: ‘Bedrijven zouden samen met jullie moeten zeggen: 
Fuck het jeugdloon!’

‘Doorbraak’
FNV-bestuurder en SP’er Ron Meyer is een van de motoren achter 
de actie. De oproep van Karabulut begint volgens hem al werke-
lijkheid te worden. Onder andere de Bijenkorf schaft het jeugdloon 
af. Meyer: ‘Er zijn wel meer voorbeelden van bedrijven die het 
anders willen aanpakken, zoals bijvoorbeeld een schoonmaakbe-
drijf uit Deventer. Maar jongeren werken vooral in twee sectoren: 

  > SCHAF HET JEUGDLOON AF ÉN STOP TTIP!

Afrekentoets
Van Dijk: ‘Het was van begin af aan 
duidelijk dat de PvdA – samen met SP, D66 
en CDA – tegen de rekentoets is. De partij 
mocht het alleen niet zeggen van de VVD. 
De PvdA heeft er nu alsnog voor gekozen 
om hun standpunt te verwoorden. Daar zal 
de liberale staatssecretaris Dekker niet blij 
mee zijn, want de VVD is groot voorstander 
van de zogenaamde afrekentoets.’ 

Ondoordacht
SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk 
maakt dankbaar gebruik van de veranderde 
houding van de PvdA en stelt nu voor de 
rekentoets helemaal te schrappen uit het 
eindexamen, ook voor het vwo. ‘Het moet 

de horeca en de detailhandel. Wat dat betreft is dit niets minder 
dan een doorbraak. Als het bij Bijenkorf kan, dan kan de rest 
nauwelijks achterblijven.’ Een belangrijk succes op weg naar de 
volledige afschaffing van het jeugdloon, volgens Meyer. 

‘Schijt aan democratie’
Veel van de demonstrerende jongeren liepen vervolgens door naar 
de volgende demonstratie: duizenden mensen demonstreerden 
tegen TTIP, het beruchte handelsverdrag van de Europese Unie en 
de Verenigde Staten. Tweede Kamerlid Jasper van Dijk voerde het 
woord namens de SP. Hij zei over TTIP: ‘Een feestje voor bedrijven 
die schijt hebben aan democratie. TTIP is geen handelsverdrag, 
het is een wurgakkoord.’

NIEUWS
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OF HIJ EVEN naar het kantoor kon komen voor 
een gesprek. Een berichtje met die strekking 
kreeg Ceylan Göncü afgelopen zomer. Veel 
zocht hij er niet achter. ‘Ik dacht: nou, ik ga 
er wel heen. Ik was alleen maar benieuwd.’ 
Op kantoor wachtten een manager en een 
inkoper op hem. Göncü: ‘Ik kreeg te horen 
dat mijn contract per direct opgezegd werd. 
Wegens onwenselijk gedrag. Even later werd 
mij medegedeeld dat ik nog drie maanden 
lang doorbetaald zou krijgen, dat ik mijn 
pasje moest inleveren en niet meer op het 

depot mocht komen. En dat was het.’ En 
wat was dat onwenselijk gedrag dan? ‘Goeie 
vraag. Misschien dat ik mee had gedaan aan 
de staking. Misschien omdat ik toen ook 
Omroep Zeeland te woord had gestaan…’

Succesvolle actie?
Acht jaar bezorgde Ceylan Göncü (45) 
pakketten voor PostNL. Dat deed hij als 
zogenaamde ‘subcontractor’; zeg maar 
een zelfstandige onderaannemer die in 
opdracht van PostNL zendingen aflevert. 

Aanvankelijk ging dat goed en kon hij ervan 
rondkomen. Maar na een paar jaar kwam de 
klad erin. De tarieven kwamen onder druk 
te staan, de te rijden routes werden onren-
dabeler en de kosten stegen. Het kwam 
meerdere malen tot acties, met als voorlopig 
hoogtepunt afgelopen zomer – toen bezor-
gers in meerdere plaatsen in staking gingen 
en hier en daar depots blokkeerden. De kou 
leek uit de lucht toen PostNL bekendmaakte 
zelfstandige pakketchauffeurs in vaste 
dienst te willen gaan nemen. Ook werd een 

BEZORGD EN BEDANKT
Afgelopen zomer staakten ze nog. Daarna is menig zelfstandige 
pakketbezorger door PostNL aan de kant gezet. Volgens de zzp’ers  
omdat ze hebben gestaakt, volgens PostNL wegens ‘ongewenst gedrag’. 
Wat is hier aan de hand? 

Stakende zzp-bezorgers zitten (niet) bij de pakken neer.
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verhoging van de tarieven aangekondigd 
voor hen die zelfstandig willen blijven. 

‘Wát heb ik dan verkeerd gedaan?’
Maar nu – bijna een half jaar later – liggen 
de kaarten heel anders. Want Ceylan Göncü 
is niet de enige die aan de kant werd gezet. 
In augustus vlogen zeven zzp’ers eruit. 
In het dorp Nieuwerkerk op Schouwen-
Duiveland tekenden vorige maand 1500 
bewoners een petitie voor de populaire 
bezorger Joeri Steenbakker, die na deelname 
aan de staking eveneens werd gedumpt 
door PostNL. Hij daagt PostNL samen met 
een flink aantal collega’s voor de rechtbank. 
Ook Göncü zegt zich op juridische stappen 
te beraden. ‘Als iemand me nou eens kon 
vertellen dat ik wat verkeerds gedaan heb, 
dan wil daar best over nadenken. Maar wát 
heb ik dan verkeerd gedaan? Iedereen heeft 
toch het recht om te staken?’ 

Intimidatie
Karen Lagendijk – directeur Public Affairs 
van PostNL – ontkent dat laatste niet, maar 
stelt dat ‘PostNL niet langer het vertrouwen 
in een duurzame samenwerking heeft met 
een aantal zelfstandige pakketbezorgers. 
Deze ondernemers hebben in het verleden 
en tot op de dag van vandaag ongewenst ge-
drag laten zien. De intimidaties, bedreigin-
gen en blokkades tijdens de acties waren de 
druppel die de emmer deed overlopen. Het 
enkel deelnemen aan de werkonderbrekin-
gen van juli is geen aanleiding voor beëin-

zend euro boete.” Ik zeg: “Ik heb vier euro op 
zak. Die kun je hebben.” Maar toch zat het 
me niet lekker.’

‘Mannen in zwarte pakken’
Intimidatie is een woord dat vaker valt on-
der de PostNL-zzp’ers. Berucht zijn bijvoor-
beeld de zogenaamde straatcontroles, door 
de chauffeurs met enig sarcasme ‘mannen in 
zwarte pakken’ genoemd. Volgens Maurice 
Jacobs van SubcoPartners, dat de belangen 
van zelfstandigen in het beroepsgoederen-
vervoer behartigt, worden PostNL-chauf-
feurs tijdens de rit met scanners gevolgd 
en kunnen ze op ieder moment van de 
dag gecontroleerd worden. ‘Dan worden je 
pasjes gecontroleerd en wordt er gekeken of 
je pakketjes van andere bedrijven in je bus 
hebt en of je wel de juiste kleding draagt.’ De 
Amsterdamse bezorger Jef de Feyter, even-
eens verbonden aan SubcoPartners, kent 
ook een opmerkelijk verhaal: ‘Een collega 
had de deur van de bus niet op slot gedaan. 
Oké, niet zo slim misschien. Maar die jongen 
werd meteen ontslagen toen een controleur 
het zag.’ 

Schijnzelfstandig
Wie iets op internet bestelt en de volgende 
dag al een vriendelijke chauffeur met een 
pakketje op de mat ziet staan, staat er mis-
schien niet direct bij stil hoe de werkdag van 
die bezorger er uitziet. Het is constant stres-
sen en jagen, tillen en sjouwen, puzzelen en 
plannen (zie kader). Soms zes dagen in de 

‘Iedereen heeft toch het recht  
om te staken?’

weer terug naar datzelfde adres.’ Anders dan 
bij de chauffeurs op de grote vrachtwagens 
worden de routes van de pakketchauffeurs 
niet door transportplanners samengesteld. 
De pakketbezorger heeft een vaste route 
en de hoeveelheid af te rijden adressen is 
afhankelijk van het aantal pakketten dat op 
het depot is binnengekomen. Hoezeer dat 
uit de hand kan lopen, weet Simone Feij. 
‘Mijn man Frank is al heel lang pakketchauf-
feur bij PostNL en hij heeft het soms zo 
druk dat we zijn route samen moeten doen’, 
vertelt ze. ‘Dan ga ik de bus rijden en Frank 
stapt dan telkens uit om de pakketten af te 
geven. Om per stop maar zo min mogelijk 
tijd te verliezen. En nog komen we niet rond, 
leveren we per maand gewoon in.’ 
Met een dusdanige werkdruk is het voor 
de meesten uitgesloten dat ze naast het 
werk voor PostNL nog tijd, laadvermogen 
en energie hebben voor andere opdracht-
gevers. In die zin is de vraag aan de orde: 
in hoeverre is de PostNL-zpp’er nog wel zelf-
standig? Simone Feij schiet in de lach. ‘Het is 
pure schijnzelfstandigheid.’ 

‘Smoel houden’
Wat de chauffeurs in dat verband steekt 
zijn de tarieven. Die zouden per afgeleverd 
pakket neerkomen op tussen de 1,20 en 
1,40 euro. Te weinig, vinden de chauffeurs. 
Göncü: ‘Als jij een pakje verstuurt via PostNL 
betaal je vanaf 6 tot 7 euro per pakketje. Hoe 
zwaarder je pakje, hoe duurder het wordt. 
Daar zien wij maar heel weinig van terug. 
Bovendien: wij krijgen betaald per stop. Dat 
wil zeggen: als ik op één adres twintig pak-
ketten aflever, krijg ik toch maar één stop 
betaald. Is toch niet eerlijk? Onderhandelen, 
zeg je? Pfff. Als je wat wil aankaarten, zeg-
gen ze: “Als het je niet bevalt: voor jou tien 
anderen.” Je hebt dus geen keus. Bij PostNL 
moet je gewoon je smoel houden.’ 

Onder het minimumloon
Karen Lagendijk van PostNL bestrijdt dat: 
‘De vergoedingen die wij aan de zelfstandige 

diging van de vervoersovereenkomst’. De 
blokkades werden overigens verboden door 
de rechter. Maar waaruit bestonden dan de 
intimidaties en bedreigingen precies? ‘Dat 
waren ernstige dingen die ik niet individu-
eel kan toelichten’, zegt Lagendijk.
Het merkwaardige is echter dat ook chauf-
feurs zeggen dat ze tijdens de stakingen 
geïntimideerd werden. Zo vertelt Ceylan 
Göncü: ‘Tijdens de acties kwam een mana-
ger van PostNL op me af. Zegt ie: “Als je niet 
stopt met staken, krijg je vierhonderddui-

week. Een route van 150 tot 200 adressen per 
dag is geen uitzondering. En dan kan het laat 
worden. Ceylan Göncü: ‘In augustus hadden 
we altijd pakketten met schoolboeken, bo-
venop de gebruikelijke zendingen. Stond ik 
daar om elf uur ’s avonds nog bij de mensen 
aan te bellen. Ik zag dan boven wel eens 
lampen op slaapkamers aangaan. En dan een 
raam open: “Wat móét je!!” Eh ja, ik heb een 
pakketje voor u, meneer. Tja, leuk is anders. 
Maar ja, de bezorger heeft geen keus. Niet 
bezorgen is geen geld en de volgende dag 

Maurice Jacobs van belangen-
behartiger SubcoPartners.
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pakketbezorger betalen zijn transparant en 
worden met hem onderhandeld. Met de ver-
goeding kunnen zij een inkomen realiseren 
voor zichzelf dat ruim boven minimumloon 
ligt.’ Hetgeen Maurice Jacobs op zijn beurt 
weer bestrijdt. Volgens hem verdient een 
zzp’er die voor PostNL onderweg is netto 
zo’n 1300 tot 1400 euro per maand. De 
maandlasten zijn echter hoog. Onder meer 
lease-, brandstof- en verzekeringskosten 
voor de bus en de aanschaf van PostNL-
kleding moeten betaald worden; posten die 
almaar stijgen en die soms tot zo’n duizend 
euro per maand kunnen oplopen. ‘Wij 
komen uiteindelijk beneden het bijstands-
niveau uit’, zegt Simone Feij. ‘Per saldo zit ik 
in ieder geval onder het minimumloon’, stelt 
Ceylan Göncü. 
Als het er voor alle PostNL-zzp’ers zo uitziet, 
dan lijkt het aanbod van PostNL om mensen 
in vaste dienst te nemen aantrekkelijk. Maar 
volgens Jef de Feyter verdienen PostNL-
bezorgers in vaste dienst onder de streep niet 
of nauwelijks meer dan zzp’ers: ‘De vraag is 
dan of je eigenlijk wel in vaste dienst wílt.’ En 
of PostNL dat wil. Want PostNL, aldus Mau-
rice Jacobs, zou in werkelijkheid slechts vijf 
tot tien procent van de zzp’ers in vaste dienst 
willen nemen: ‘En welke zzp’ers dat precies 
zijn bepaalt het bedrijf uiteraard zelf.’

Dealtje met de belastingdienst
Zo lijken de zzp’ers flink klem te zitten. Ten 
eerste lijken de tarieven te laag om van rond 
te komen en aan de andere kant ervaren ze 

hun zelfstandigheid als een wassen neus. 
Want tijdens hun werk moeten ze kleding 
van PostNL dragen (en zelf betalen), moet 
de bus voldoen aan de voorschriften van 
PostNL en zijn volgens de zzp’ers de tarie-
ven in beton gegoten. Maar er is meer. In 
2012 stelde de SP-Kamerfractie vragen over 
een mogelijke deal tussen de belastingdienst 
en PostNL. Met die geheimzinnige over-
eenkomst, waarvan het kabinet destijds het 
bestaan niet ontkende maar er tegelijkertijd 
ook niet op in wilde gaan, zou het bedrijf 
de contracten met zzp’ers fiscaal gunstig 

LEGPUZZEL
Elke werkdag van een pakketbezorger begint 
met het laden van de bus op het depot. Gauw 
de laadruimte volgooien met pakketten en rijden 
maar? Dacht het niet! Ieder pakje moet in de 

sommige pakketten door de ontvanger contant 
aan de chauffeur betaald moeten worden; de 
zogenaamde rembourszendingen. Die heeft de 
bezorger meestal ook het liefst aan het eind van 
de route, omdat hij anders wellicht de hele dag 
met grote pakken geld rondrijdt. 
Ondertussen moet ook het gewicht van de gela-
den bus in de gaten gehouden worden. Te zwaar? 
Risico nemen of de route in twee etappes rijden. 
Dat laatste kost uiteraard veel tijd en die heeft de 
bezorger niet. Misschien moet hij vandaag wel 
naar dat ene bedrijf of die ene instantie waar ze 
eerst de hele tent gaan afbellen voordat ze voor 
ontvangst willen tekenen: is het pakket bestemd 
voor de technische dienst, de kantine of voor de 
directie? En misschien zit vandaag die boerderij in 
de route, waarvan de boer na een kwartier zoeken 
op z’n tractor in het veld blijkt te zitten... 
Is de dagelijkse legpuzzel opgelost, dan rest de 
pakketbezorger nog slechts een ‘kleinigheid’. Na-
melijk een hele dag lang een flinke bus veilig door 
het hectische Nederlandse verkeer loodsen. 

regel gescand worden, zodat het systeem – vaak 
tracking and tracing genoemd – ‘ziet’ of het 
pakket die dag daadwerkelijk afgeleverd gaat 
worden. Vervolgens gaat de chauffeur de pak-
ketten laden volgens het principe: de zendingen 
die er het eerste uit moeten, moeten als laatste 
in de bus gezet worden. Want het is niet handig 
als je bij de eerste klant de hele lading over-
hoop moet halen omdat het betreffende pakket 
helemaal onder in de bus ligt. Tegelijkertijd moet 
de chauffeur de route zelf nauwgezet plannen. 
Heeft hij pakketten voor winkels in de binnenstad, 
dan kan het zijn dat die zendingen bijvoorbeeld 
vóór 12 uur ’s middags afgeleverd moeten zijn 
omdat daarna menig stadscentrum is afgesloten 
voor autoverkeer. Ook kan de chauffeur pakjes 
aan boord hebben die volgens afspraak op een 
bepaalde tijd geleverd moeten worden, waar-
door de route mogelijk anders komt te liggen. 
Daarnaast moet hij er rekening mee houden dat 
particulieren overdag vaak niet thuis zijn, zodat de 
woonwijken inrijden pas na 17.00 uur de meeste 
kans op succes heeft. Daar komt nog eens bij dat 

kunnen wegzetten en tevens besparen op de 
afdracht van premies. In dat geval zouden 
de glanzende jaarcijfers van PostNL (vorig 
jaar nog 44 miljoen euro winst) deels door 
de belastingbetaler zijn opgehoest. Volgens 
onderzoek van FNV Transport en Logistiek 
zou PostNL met die werkwijze jaarlijks zo’n 
30 miljoen euro besparen ten opzichte van 
werknemers in vaste dienst. •
tekst Rob Janssen
foto Evert Elzinga / ANP ©

Frank Feij moet soms samen met zijn vrouw de route rijden.

fo
to

 S
im

on
e 

Fe
ij 

©

fo
to

 S
ub

co
Pa

rt
ne

rs
 ©



23TRIBUNE november 2015

STEL: JE GAAT VOETBALLEN. Je zit in het rode 
team en je maakt een goal, maar de scheids-
rechter keurt je doelpunt af. Buitenspel? 
Nee. Hands? Nee. Een overtreding gemaakt 
dan? Ook al niet. Wat dan? Nou, gewoon: de 
scheidsrechter wil dat de tegenpartij wint. 
Nu zijn er genoeg omkoopschandalen in de 
voetballerij, maar wat als dit soort prak-
tijken de democratie gaan beheersen? In 
Portugal kun je het meemaken.
Tijdens de verkiezingen in september 
 behaalden drie linkse partijen, waaronder 
de socialistische partij van Antonio Costa, 
een meerderheid en ze waren ook bereid 
om een regering te vormen. Maar daar had 
president Anibal Cavaco Silva geen zin in. 
Alsof het de normaalste zaak van de wereld 
is, gaf hij de oude centrumrechtse coalitie 
gewoon de opdracht tot regeringsvorming. 
Dit omdat volgens de president ‘in onze 
veertigjarige democratie de Portugese 
regering nooit afhankelijk is geweest van 
anti-Europese krachten. Dit is het slechtst 
mogelijke  moment om de funderingen van 
ons democratisch regime te veranderen’. 
Anti-Europees? Feit is dat de linkse partijen 
de verkiezingen wonnen omdat zij willen 
kappen met de strenge bezuinigingspolitiek 
die Portugal de laatste jaren voerde in ruil 
voor 78 miljard aan Europese steun. 
Uiteraard pikken de linkse partijen de move 
van de president – of moeten we zeggen 
scheidsrechter? – niet. Te verwachten 
is dat zij de door de president gewenste 
minderheidsregering zullen wegstemmen.  
Probleem opgelost? ‘Nou nee’, zegt 
 SP-Europarlementariër Dennis de Jong.  
‘Er ontstaat dan een pikante situatie.  
Omdat het in Portugal zo is dat er pas over 

In Portugal blokkeert de  
president een linkse regering. 
Kan dat zomaar? Ja hoor, en 
hij krijgt nog steun ook.  
Van Europa.

anderhalf jaar nieuwe verkiezingen kunnen 
worden gehouden, bestaat het risico dat 
de president een interim- regering toestaat 
onder leiding van de sociaal-democraten.’ 
Een minderheids regering met aan het hoofd 
de grote verliezer van de verkiezingen 
dus. ‘Dat zal dan een puur technocratische 
regering zijn. Het is feitelijk aan de sociaal-
democraten of dat ook gaat gebeuren. En 
dat is niet te hopen, want het zou betekenen 
dat de democratie vervangen wordt door 
iets wat door Europese technocraten wordt 
opgelegd’, aldus Dennis de Jong. 

Verlenging
En als ze er daar in Portugal na die anderhalf 
jaar nog niet uitkomen? Wel, dan is er net 
als in een voetbalwedstrijd de verlenging. En 
die wordt gespeeld in Europa. Want  
Europa wil zich ook al met verkiezingen 
gaan  bemoeien. Het Europees Parlement 
bediscussieert momenteel verregaande 
voorstellen om de Europese verkiezingen 
letterlijk te gaan organiseren. SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak in een opinie-
artikel in The Post Online: ‘Sommige 
landen zullen dan een kiesdrempel moeten 
invoeren, waardoor kleine partijen minder 

kans maken op een zetel in het Europees 
Parlement. Ook wil Europa dat we stem-
computers gaan gebruiken, die we een paar 
jaar terug juist hebben afgeschaft omdat ze 
fraudegevoelig zijn. Europa stelt ook eisen 
aan de samenstelling van de kieslijsten, die 
‘gendergelijk’ moeten zijn. Eerder was er 
het plan om partijen die deelnemen aan de 
verkiezingen voor het Europees Parlement 
vooraf te toetsen of ze wel ‘Europees’ genoeg 
zijn – en zo niet, de ondersteuning aan die 
partijen stop te zetten.’ 
Of het wat wordt met al die voorstellen is 
nog onduidelijk. Maar het idee dat zulke 
ideeën leven en op tafel gelegd worden is al 
griezelig genoeg. 

Tot slot nog het verslag van de wedstrijd: 
nadat de scheidsrechter de wedstrijd in 
Lissabon in 0-0 liet eindigen door een zui-
vere goal van het rode team doodleuk af te 
keuren, werd tijdens de verlenging in Europa 
het rode team verplicht om zonder keeper te 
spelen. De uitslag? Ach...  •

tekst Rob Janssen
illustratie Diederik Olders

‘DEMOCRATIE’ 
IN EUROPA

PORTUGESE UITSLAG AFGEKEURD
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OP DIT MOMENT...   < - - - - - - - - >   PLAN  S P :   

• Geen megaklassen 
  maar kleine klassen

• Gemiddeld 23 leerlingen 
  in een klas, maximaal 29

• Aandacht en ondersteu-
  ning voor alle leerlingen

• Lagere werkdruk
  voor de leraren

.. . heeft 1 op de 11 
klassen in het basis-

onderwijs 30 of 
meer leerlingen

80% van de docenten
ervaart een hoge tot 
zeer hoge werkdruk

KLEINE KLASSENSTRIJD
actie.sp.nl/kleineklassenstrijd

  > VERDWENEN ONDERWIJS-MILJOENEN

Op voorstel van de SP moeten schoolbe-
sturen inzichtelijk maken hoeveel leraren er 
in het afgelopen jaar zijn bijgekomen. 
SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk: 
‘Hiermee komt een eind aan de onduide-
lijkheid over de “verdwenen miljoenen” in 
het onderwijs.’ 

Grootspraak
De regering beweerde vorig jaar dat er 
drieduizend extra leraren zouden komen 
met een investering van 150 miljoen euro. 
Die belofte was volgens Van Dijk groot-

spraak omdat schoolbesturen vrij zijn om 
het geld overal aan te besteden. ‘Uit 
onderzoek van de Algemene Onderwijs-
bond bleek al dat het geld niet bij leraren 
terechtkwam. Door dit voorstel komt er 
duidelijkheid over de besteding van het 
onderwijsgeld. Daarmee voorkomen we 
dat onderwijsgeld op de verkeerde plek 
terechtkomt.’ 

Leraren rechtstreeks betalen
Het onderwijs werkt met een zogenaamde 
lumpsumfi nanciering, waardoor schoolbe-

Het voorstel van SP-Tweede Kamerlid Tjitske Siderius om de klassengrootte in het basisonderwijs aan banden te leggen kan op grote 
steun rekenen van de Nederlandse bevolking. Uit onderzoek van Maurice de Hond blijkt dat 86 procent het voorstel steunt om klassen 
per direct maximaal 29 leerlingen te laten tellen. Op termijn moet dat naar een gemiddelde klassengrootte van 23 leerlingen. 

 actie.sp.nl/kleineklassenstrijd

  > GROTE STEUN VOOR KLEINE KLASSEN

stuurders één budget krijgen overgemaakt. 
Er worden geen eisen gesteld aan de 
besteding. Van Dijk: ‘Dat leidt tot frustratie 
van leraren en ouders, want zij merken 
niets van al het extra geld. Maar al te vaak 
verdwijnt het in bureaucratie en manage-
ment.’ De SP wil dan ook dat de lumpsum 
wordt opgeknipt en dat leraren recht-
streeks door het ministerie worden 
betaald. ‘Daarmee weet je zeker dat het 
geld in de klas terechtkomt en niet bij 
managers.’
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We hebben ons als SP’ers jarenlang verzet tegen het door Brussel 
opgelegde bezuinigingsbeleid: 3 procent? Over my dead body! 
Ondertussen geven de meeste economen ruiterlijk toe dat die 
normen te star waren en in landen als Nederland het economisch 
herstel juist hebben vertraagd. Je zou denken dat de Eurocommis-
sarissen hun fouten zouden toegeven en plannen zouden uitwer-
ken om de lidstaten weer wat ruimte te geven voor eigen beleid. 
Maar nee hoor, er liggen alweer nieuwe voorstellen op tafel om  
het sociaaleconomisch beleid van de lidstaten nog verder te 
controleren.
Wat stelt de Commissie nu voor? Het gaat allemaal om het vage 

begrip ‘concurrentiekracht’. De Europese Unie moet op kunnen 
boksen tegen de rest van de wereld en lidstaten moeten dan ook 
allemaal concurrerender worden. Daartoe moeten, uiteraard door 
Brussel gecoördineerde, nationale concurrentieraden worden 
opgezet en, nu komt het, instanties als het Centraal Plan Bureau 
gaan die raden adviseren. De Commissie zal de rapporten van de 
concurrentieraden opnemen in de landenaanbevelingen die zij ieder 
jaar mag doen, nadat ze de nationale ontwerpbegrotingen heeft 
onderzocht.
Als de plannen worden aangenomen, is er dus een concurrentie-
raad die het CPB napraat en de Nederlandse regering en de 
Tweede Kamer graag zal wijzen op de nadelen van loonsverhogin-
gen. Of zal pleiten voor een lagere sociale zekerheid en lage of geen 
pensioenpremies voor werkgevers. Wat minder regels tegen 
milieuvervuiling is ook fijn. Alles onder het mom van vergroting van 
de concurrentiekracht.
Het gaat dus nog steeds door: de grote bedrijven dicteren hun 
agenda aan Brussel en de Eurocommissarissen leggen die ‘aanbe-
velingen’ weer op aan de lidstaten. Weigerachtige regeringen 
krijgen straf. Het Europees Parlement en de nationale regeringen 
moeten nog wel instemmen met de nieuwe voorstellen: het laatste 
woord is er dan ook nog niet over gezegd en als SP hebben we er 
alweer een strijdpunt bij, zowel in het EP als in de Tweede Kamer.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

BRUSSEL WIL 
‘CONCURRENTIEKRACHT’ 
LIDSTATEN GAAN 
CONTROLERENfo
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De vluchtelingencrisis maakt de 
onderhuidse onrust in onze samenleving 
zichtbaar, stelt SP-Tweede Kamerlid 
Sharon Gesthuizen. Met zes concrete 
voorstellen wil de SP de opvang van 
vluchtelingen menselijk maken en 
tegelijkertijd het draagvlak voor opvang 
onder de bevolking behouden. 

1.  Maak opvanglocaties kleinschaliger; 
houd rekening met de grootte van een 
dorp of wijk

2.  Geef bewonerscomités inspraak in hoe 
de opvang er uit komt te zien

3.  Verbeter voorzieningen die overbelast 
raken, zoals openbaar vervoer en 
kwalitatief hoogwaardig (mobiel) 
internet

4.  Laat asielzoekerscentra gebruik maken 
van het lokale bedrijfsleven, zodat 
opvang iedereen ten goede komt

5.  Zorg ervoor dat gemeenten allemaal 
evenredig bijdragen; zorg dat ook 
gemeenten met rijke inwoners opvang-
plekken aanbieden

6.  Houd voor toekomstige situaties 
reservecapaciteit voor (tijdelijke) 
opvang achter de hand

‘Voorzieningen voor álle mensen’
Gesthuizen: ‘De onrust onder de bevolking 
komt ergens vandaan. Mensen willen graag 
solidair zijn, maar veel mensen hebben het 
gevoel dat ze jaar in jaar uit de klappen van 
de crisis hebben opgevangen. Mensen zijn 

  > ‘KIES VOOR KLEINSCHALIGE OPVANG VLUCHTELINGEN’

die sociale afbraak meer dan zat. Juist 
daarom wil de SP de voorzieningen voor 
álle mensen in Nederland verbeteren. We 
moeten mensen niet tegen elkaar uitspelen, 
maar problemen oplossen en voorzienin-
gen zoals zorg en huisvesting verbeteren.’ 

‘Minder incidenten’
Miljoenen mensen zijn op de vlucht uit 
Syrië. Het overgrote deel van hen – meer 
dan 90 procent – wordt opgevangen in 
buurlanden. Maar de kampen zijn vol en de 
leefomstandigheden erbarmelijk. Gesthui-
zen: ‘De SP vindt het terecht dat ook 
Nederland dan opvang aanbiedt. Omdat 
we staan voor solidariteit en omdat je 
mensen niet op straat laat slapen.’ Gesthui-
zen kiest wel voor kleinschalige opvang, in 
plaats van het huidige kabinetsbeleid 
waarbij duizenden mensen op één locatie 
geen uitzondering is. ‘Kleinschalige opvang 
zorgt immers voor meer draagvlak onder 
de bevolking en minder incidenten. 
Bovendien houd je zo meer rekening met 
de grootte van een dorp of een wijk.’ 

‘Niet nog meer bommen’
De echte oplossing voor het vluchtelingen-
probleem ligt volgens Gesthuizen overi-
gens niet in Nederland, maar daar waar het 
conflict is. ‘Alleen een politieke oplossing 
voor Syrië voorkomt dat meer mensen op 
de vlucht slaan. Laten we daaraan werken, 
in plaats van meer bommen op dit kruitvat 
te gooien.’ 

  > ONDERWIJSFONDS  
VOOR  
THUISZITTERS

De belofte bij de invoering van het 
zogenaamde passend onderwijs was dat 
het aantal kinderen dat geen onderwijs 
krijgt fors zou verminderen. Het tegendeel 
is volgens SP-Tweede Kamerlid Tjitske 
Siderius waar. ‘Door de grote klassen in 
het reguliere onderwijs en het ontbreken 
van specifieke begeleiding vallen 
leerlingen uit.’ 

‘Niet op de plank laten liggen’
Siderius vindt het onacceptabel dat er 
duizenden kinderen in Nederland niet naar 
school gaan en geen les krijgen. ‘Er zit een 
groot gat in ons onderwijsstelsel, 
waardoor met name leerlingen met 
gedragsproblemen, chronische ziekten of 
beperkingen niet naar school gaan.’ De 
thuiszitters zijn niet op een school 
ingeschreven. Daardoor blijft het geld dat 
voor deze leerlingen beschikbaar is op 
een plank op het ministerie liggen. 

Siderius: ‘Het gaat om minstens  
60 miljoen. De SP wil dat geld inzetten 
voor maatwerk. Te denken valt aan 
speciale kleinschalige scholen met kleine 
klassen en een-op-eenbegeleiding, maar 
ook mogelijkheden om gedeeltelijk 
onderwijs te volgen en het aanpassen van 
lesroosters.’

NIEUWS
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IN NEDERLAND INVESTEREN bedrijven veel in de 
wetenschap. Met 55.000 euro per onder-
zoeker zelfs het meest van alle Europese 
landen; in de wereld staan we op plaats drie 
na Singapore en Zuid-Korea. Dat lijkt goed 
nieuws, maar dat is het helemaal niet, stelt 
Sandra Beckerman. Zij is docent archeologie 
aan de Rijksuniversiteit Groningen, voor-
zitter van de SP-Statenfractie in Groningen 
en onderzoeker voor SPark (SP alternatieve 
rekenkamer). Beckerman: ‘De sterke afhan-
kelijkheid van het bedrijfsleven heeft geleid 
tot WC-eendwetenschap (zie kader-red.). 
Bedrijven proberen resultaten, conclu-
sies en de publicatie van onderzoek zo te 
beïnvloeden dat ze voor hen gunstig zijn. 
De overheid betaalt steeds minder mee aan 
onderzoek.’

De wensen van het bedrijfsleven
Onderzoek wordt in Nederland gefinancierd 
uit drie ‘geldstromen’. De eerste en tweede 

STOP WC-EENDWETENSCHAP
Is wetenschappelijk onderzoek nog wel te vertrouwen als de onderzoekers 
financieel steeds afhankelijker worden van het bedrijfsleven? Volgens  
Sandra Beckerman van SPark moet de invloed van het bedrijfsleven veel  
kleiner worden.

geldstroom komen van de overheid. De eer-
ste geldstroom is een basisbedrag voor  
onderzoek, de tweede is geld uit fondsen 
waar onderzoekers om moeten concurre-
ren. De derde geldstroom komt van externe 
partijen; voor het grootste deel van het 
bedrijfsleven. Beckerman: ‘De overheid wil 
steeds minder uitgeven aan onderzoek. 
Daarbij komt dat een steeds groter deel van 
het overheidsgeld wordt gekoppeld aan 
bedrijfsgeld. Dat heet matching. Dan zegt 
de universiteit: voor iedere euro die externe 
partijen investeren leggen wij nog 64 euro-
cent bij. Zo wordt steeds meer geld gekop-
peld aan de wensen van het bedrijfsleven.’

Meer bedrijfsleven, minder innovatie
Wie betaalt bepaalt? ‘Het bedrijfsleven krijgt 
steeds grotere invloed op welke onder-
werpen worden onderzocht. Zo is volgens  
60 procent van de hoogleraren van de uni-
versiteit van Wageningen financiering door-

slaggevend bij het bepalen van de onder-
zoeksonderwerpen’, aldus Beckerman. Maar 
is het dan niet goed dat bedrijven bepalen 
waar onderzoek naar wordt gedaan? Dat sti-
muleert onderzoek dat geld oplevert, dat be-
vordert de innovatie. Volgens Beckerman is 
het precies andersom: ‘Uit onderzoek blijkt 
dat landen die meer met vast onderzoeks-
geld werken, dus meer eerste geldstroom, 
het beter doen op wetenschappelijk gebied. 
Voorbeelden daarvan zijn Denemarken en 
Zwitserland. Uit onderzoek van Mariana 
Mazzucato blijkt dat van de 88 belangrijkste 
uitvindingen tussen 1971 en 2006 er  
77 mogelijk zijn gemaakt door publiek gefi-
nancierd onderzoek. Spoorwegen, internet, 
nanotechnologie; grote wetenschappelijke 
doorbraken kwamen tot stand met steun 
van de overheid.’

Fundamenteel en onafhankelijk
De SP heeft een aantal voorstellen om 

De beroemde reclame van wc-schoonmaakmiddel WC-eend maakte 
meer dan twintig jaar geleden een knipoog naar reclames die dok-
ters en onderzoekers opvoeren om een product aan te prijzen. Met 
de slogan ‘Wij van WC-eend adviseren... WC-eend’ gaven ze ruiter-
lijk toe dat hun advies niet bepaald objectief was. De slogan is een 
uitdrukking geworden, waarmee wordt aangegeven dat een deskun-
dige advies geeft waar deze zelf belang bij heeft. Helaas is de uit-
drukking te vaak van toepassing. Beckerman verzamelde een aantal 
voorbeelden van onwenselijke beïnvloeding van onderzoek door het 
bedrijfsleven.

WC-EENDWETENSCHAP

Wij van Nutricia Het Alzheimercentrum van het 
VUmc wordt gesponsord door Nutricia. De direc-
teur van dit centrum, professor Philip Scheltens, 
oordeelde in twee wetenschappelijke artikelen 
zeer positief over het drankje Souvenaid van 
Nutricia.  
Professor Harrie Verbon noemt zijn conclusies 
gekleurd en zwak. 

Wij van Red Bull Red Bull betaalt een groep weten-
schappers van de Universiteit Utrecht 345.000 euro 
om onderzoek te doen naar Red Bull. Al deze stu-
dies oordelen positief over Red Bull. Het frisdrankje 
blijkt goed te werken tegen dronkenschap, helpt bij 
het studeren en bij lange autoritten. De integriteits-
commissie van de Universiteit Utrecht oordeelde 
dat de wetenschappers te stellig waren. 

Wij van Bayer Wetenschappers Jeroen van der 
Sluijs en Henk Tennekes schreven in een opinie-
stuk in NRC dat ook pesticiden betrokken moe-
ten worden in het onderzoek naar bijensterfte. 
Pesticidenproducent Bayer belde volgens Jeroen 
van der Sluijs meteen die dag erna met zijn 
baas op de universiteit. Mede-opsteller van het 
stuk Henk Tennekes raakte al zijn opdracht-
gevers kwijt en moest zijn huis verkopen.

Wij van BASF BASF-medewerker Bennard van 
Ravenzwaay is één dag per week hoogleraar 
toxicologie aan de universiteit van Wageningen. 
In 2000 is hij mede-auteur van een artikel waar-
in over schimmelbestrijdingsmiddel vinclozolin 
van BASF wordt geconcludeerd dat het veilig 
is in lage doses. Hetzelfde middel wordt echter 
in 2006 door de EU verboden omdat vrouwen 
door het middel een risico lopen op verminderde 
vruchtbaarheid. 
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In 2009 voerde ROOD actie tegen WC-eendwetenschap. Daarbij werd de vraag gesteld of de 
Coca-Cola-universiteit de toekomst was. Het vraagteken op het spandoek kan misschien wel 
weg. Deze zomer bleek dat Coca-Cola een groep wetenschappers financiert die de bood-
schap probeert te verspreiden dat obesitas relatief weinig te maken heeft met calorieën en 
suikerconsumptie. Wij van Coca-Cola adviseren: drinken maar!

fundamenteel en onafhankelijk onderzoek 
mogelijk te maken. Deze voorstellen zijn 
onderdeel van het plan van SP-Tweede 
 Kamerlid Jasper van Dijk met de titel ‘Op 
naar de nieuwe universiteit’. Behalve dat 
er meer geld naar de eerste geldstroom zou 
moeten, wordt voorgesteld dat er een onder-
zoeksfonds komt waarin bedrijven opdrach-
ten kunnen aanbieden, zonder een directe 
band tussen bedrijf en onderzoeker. Die 
onderzoekers worden ook onafhankelijker 
als zij sneller een vaste aanstelling krijgen.

tekst Diederik Olders   
foto Sandra Beckerman

  
  Lees het plan ‘Op naar de  

nieuwe universiteit’ op:
 sp.nl/nwuni 

 Meer over SPark:
 www.sp.nl/onderwerp/spark

Wij van Dentaid Twee professoren van de Rijks-
universiteit Groningen, Winkel en Van Winkelhoff, 
concluderen in een wetenschappelijk artikel 
dat Dentaid het beste mondspoelmiddel is. Ze 
vergeten echter te vermelden dat ze financiële 
belangen hebben bij Dentaid. 

Wij van Campina Toon van Hooijdonk was 
directeur van Campina en is nu professor in 
Wageningen. Zijn leerstoel wordt betaald door de 
Nederlandse Zuivel Organisatie. Bij de acceptatie 
van zijn professoraat beweert Van Hooijdonk dat 
melk echt goed is voor elk en geen verhoogd 
 risico vormt bij hart- en vaatziekten. Helaas voor 
de zuivelindustrie zijn veel andere wetenschap-
pers minder enthousiast over de effecten van 
melk op hart- en vaatziekten. 

Wij van de farmaceutische industrie De farmaceu-
tische industrie moffelt negatieve resultaten van 
medicijnonderzoek weg. Die conclusie trok Jarno 

Hoekman in zijn proefschrift. Van de 44 door de 
farmaceutische industrie gesponsorde onderzoe-
ken met een negatief resultaat werden er maar 
10 gepubliceerd in vakbladen. Publiek gefinan-
cierd onderzoek met een negatieve uitkomst werd 
wel in vakbladen gepubliceerd. 

Wij van de farmaceutische industrie weer ‘Het 
 diabetesonderzoek kent weinig werkelijk onafhan-
kelijk onderzoek en is veel te afhankelijk van een 
paar onderzoekers bij wie sprake is van serieuze 
belangenverstrengeling’, zegt Frits Holleman, 
internist bij AMC. Van de in totaal 3800 artikelen 
over diabetesonderzoek die de afgelopen twintig 
jaar verschenen is slechts 6 procent volledig 
onafhankelijk. 

Wij van het vastgoed Professor Piet Eichholtz is 
sinds 2006 52 keer geciteerd in de Volkskrant, 
het Financieel Dagblad en het NRC Handelsblad. 
Eichholtz is erg positief over de vastgoedmarkt, 

in 2007 prees hij Amerikaanse aanbieders van 
foute subprime-hypotheken, in 2008 hield hij de 
Tweede Kamer voor dat er geen woningmarkt-
crisis zou ontstaan in Nederland. In slechts 1 van 
de 52 artikelen wordt genoemd dat het profes-
soraat van Eichholtz wordt betaald door Fortis/
ABN AMRO. Eichholtz heeft daarnaast vele neven-
functies in de vastgoedsector. 

Wij van Shell en Gazprom Catrinus Jepma 
is hoogleraar energie en duurzaamheid aan 
de Rijksuniversiteit Groningen maar spreekt 
desondanks positief over gas en negatief over 
structurele exploitatiesubsidies voor wind- en 
zonne-energie. De duurzaamheidsprofessor ziet 
het als zijn taak ‘de Nederlandse gasindustrie een 
betere positie in de wereld te geven’. Shell en 
Gazprom financieren de Rijksuniversiteit  
Groningen en Catrinus Jepma via het Energy 
Delta Institute (EDI). 
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp
tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Hoe word je achtbaantester?
‘Het was een wedstrijd en mijn kandidatuur 
werd gesteund door internetforum Fok.nl
en kreeg aandacht in de lokale media. 
Daardoor kreeg ik veel stemmen. Ik ben dol 
op achtbanen en ik heb zelf adhd. Daar ben 
ik trouwens heel blij mee. Mijn adhd is een 
gave,  het maakt me heel soepel en flexibel 
van geest.’

 › Wanneer en waarom werd je lid  
van de SP?
‘In 2006. Ik ben op mijn zeventiende van 
huis weggelopen en liep bij Jeugdzorg tegen 
bureaucratische muren op. De SP Tilburg 
sprong voor me in de bres, als enige.’

 › Wat zijn je voornaamste hobby’s?
‘Zijspancrossen, samen met mijn vriend, elk 
weekend. En ik speel in amateurmusicals. 
Geen hoofdrollen, maar ensemble: ik dender 
in allerlei soorten bijrollen over het podium. 
Daar houd ik van, het is net zoiets als voor 
de klas staan: ik lever een bijdrage zodat we 

allemaal samen iets moois kunnen neer-
zetten. Als iedereen dan straalt, is mijn 
avond helemaal goed.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Laat mijn vriend het maar niet horen: 
Italië.’

 › Hoe dat zo?
‘Ik heb een zwak voor Italiaanse mannen! 
Maar dat is niet het enige, hoor. Ik heb 
er stage gelopen en het raakte me hoe ze 
daar omgingen met verschillen. Gewone 
en gehandicapte kinderen zaten samen op 
school en hielpen elkaar. Ook na schooltijd. 
Zo nam het mooiste meisje van de school 
een klasgenoot met het syndroom van 
Down elke dag mee naar een espressobar, 
omdat hij daar zo van hield. Zo onstonden 
vriendschappen voor het leven. Kom daar 
hier maar eens om! Hier komen ze elkaar 
niet eens tegen.’•

SP-gemeenteraadslid 
Marieke Broekmeulen (27) 
uit Schijndel is docent 
maatschappijleer op een 
school voor vmbo en mavo. 
Ze barst bovendien van de 
hobby’s en interesses. Zo 
heeft ze een wel heel stoere 
bijbaan, als achtbaantester. 
‘Ja, voor een website 
beoordeel ik pretparken en 
achtbanen op geschiktheid 
voor mensen met adhd. 
Keileuk!’

LINKSVOOR ‘LEVE MIJN ADHD!’
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een vlot en knap geschreven boek, waarin 
de voormalig minister van Financiën van 
Griekenland zijn dochter vertelt over zijn 
visie op de gehele geschiedenis van de eco-
nomie. Ook al benoemt Varoufakis dat zelf 
niet, zijn analyse is duidelijk marxistisch. 
Hij wijkt daarmee op een positieve manier 
af van de standaard leerboeken, waarin 
de huidige markteconomie als gegeven en 
eerlijk wordt beschouwd zonder kritische 
blik of informatie over hoe en waarom de 
markteconomie is ontstaan.’

 › Is het een kinderboek?
‘Offi  cieel wel. Het is vrij van economisch 
jargon geschreven en ik kan het iedereen 
aanraden. Maar een kinderboek? Nee. Mijn 
eigen dochter is ongeveer even oud als de 
dochter van Varoufakis en is zich al heel 
 bewust van de ongelijkheid in de wereld, 
maar ik denk dat ze me uit zou lachen als 
ik haar dit te lezen zou geven. Sommige 
passages zijn nogal abstract en bevatt en 
terminologie die ik mijn twaalfj arige dochter 
niet aan wil doen.’

BASTIAAN LEEST

WIE
Bastiaan van Apeldoorn (1970), woordvoerder 
Financiën, Buitenlandse Zaken, Defensie en 
Ontwikkelingssamenwerking namens de SP in 
de Eerste Kamer en universitair hoofddocent 
Internationale Betrekkingen aan de Vrije 
Universiteit

LEEST 
De economie zoals uitgelegd aan zijn dochter, 
Yanis Varoufakis, uitg. De Geus

BASTIAAN LEEST
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 › Niet geschikt voor kinderen?
‘Zo erg is het nou ook weer niet. Het boek 
is best toegankelijk geschreven en bevat 
boodschappen die voor oudere kinderen 
zeker belangrijk zijn. Varoufakis legt bijvoor-
beeld uit waarom we geloven dat een briefj e 
waar 50 euro op staat dat ook echt waard is. 
Wat schuld is en waarom het onvermijdelijk 
is, maar ook tot problemen leidt. Het boek 
gaat niet in op de actuele crisis, maar bevat 
wel inzichten die je daarop kunt toepas-
sen. Zoals de parasitaire rol van bankiers 
die eerst te risicovolle leningen uitgeven en 
de gemaakte winsten zelf houden. Als het 
fout gaat en de leningen niet terugbetaald 
kunnen worden, laten ze zich vervolgens 
redden door de staat, en betaalt het publiek 
de rekening van de oninbare leningen.’

 › Varoufakis stelt waarheden te verkondi-
gen; zijn die herkenbaar voor de SP?
‘Is er één waarheid, volgens de SP? Waar-
schijnlijk zijn er verschillende SP’ers die 
daar verschillend over denken. Voor de 
mensen die de fi lm The Matrix kennen: 
Varoufakis vergelijkt zijn boek zelfs met de 
rode (waarheids)pil. Dat is wat mij betreft  
te stellig en ik vind hem hier en daar ook 
te pessimistisch. Maar zijn analyse komt 
wel voort uit een vergelijkbare ideologie 
en maatschappijvisie als die van de SP. Wij 
zett en ons ook af tegen commercialisering 
en hebben kritiek op het kapitalisme, dat 
leidt tot sociale uitbuiting, klimaatverande-
ring, verkwisting en bestaansonzekerheid. 
 Bovendien ziet de SP net als Varoufakis 
democratisering van de economie als 
oplossing.’

 › Ging Varoufakis’ partij Syriza niet juist 
akkoord met Europese ingrepen in 
Griekenland terwijl de bevolking daar in 
een referendum ‘nee’ tegen had gezegd?
‘Varoufakis was vóór die beslissing al afge-
treden en heeft  afstand genomen van Syriza 
en premier Tsipras. Een meerderheid van de 
bevolking heeft  tegen de asociale eisen van 
Europa gestemd, maar het was ook duidelijk 
dat een meerderheid de euro als munt wilde 
behouden. Het mandaat van Tsipras was 
daardoor onduidelijk. Wat wel heel duidelijk 
is: Tsipras is na het akkoord afgetreden en 
heeft  door verkiezingen opnieuw de steun 
van het volk gekregen. De vraag is of Tsipras’ 
regering het nog veel democratischer had 
kunnen doen.’ •
tekst Jola van Dijk

‘DIT WIL IK 
MIJN DOCHTER NIET 
AANDOEN’
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Tribune november 2015

PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

SOBER MAAR  
RECHTVAARDIG 
Ruim een eeuw geleden werd in Drenthe 
door veenarbeiders turf gestoken. Ze leefden 
in hutten, werden niet geplaagd door onder-
wijs of dergelijke zaken. Zeven maal in de 
week aten ze pap. Op zondag hadden ze een 
feestmaal want dan zat een spekzwoerd in 
de pap. De grijpstuiver die ze verdienden bij 
de eigenaar van het veen, werd hen ook weer 
afgestolen doordat ze verplicht waren hun 
verdiende geld in de winkel van de veenbaas 
te besteden. Die vond dat alles wel recht-
vaardig, immers hij liet de arbeiders in zijn 
veen werken. En daar hoefden ze niets voor 
te betalen. De mentaliteit van de veenbaas 
heeft de tijd doorstaan. 
Wat sober en rechtvaardig is voor men-

sen die afhankelijk van je zijn, hebben we 
onlangs uit de monden van Rutte, Zijlstra 
en Samsom gehoord. Zij zijn de moderne 
veenbazen. Mensen die naar een ander land 
moesten vluchten omdat hun huizen plat-
gebombardeerd werden, hebben volgens hen 
op niet meer recht dan op een sober maar 
rechtvaardig bestaan. Wat zij rechtvaardig 
noemen, weten we inmiddels. De regering 
ijvert voor de bouw van tentdorpen, aldus 
een bericht op 14 oktober. Neptunus, de 
allergrootste producent van tenten, heeft een 
paar dagen later gewaarschuwd dat er ern-
stige situaties zullen ontstaan in de winter 
met regen, sneeuw en vorst. Hoe moeten die 
mensen hun kinderen opvoeden en gezond 
houden? De vluchtelingen die een oorlog 
zijn ontvlucht, die een gevaarlijke tocht 
achter de rug hebben om hun leven en dat 
van hun kinderen te redden en in volkomen 
onzekerheid leven over hun toekomst, wor-
den hier door een ziek Nederlands politicus 
testosteronbommen genoemd. 
Maar dat wat Rutte, Zijlstra en Samsom voor 
ze in petto hebben is niet minder schandalig. 
En vergeet niet dat die mentaliteit niet alleen 
zichtbaar wordt als het om vluchtelingen 
gaat. Hij is ook aanwezig als het om Neder-

landse burgers gaat waarvan zij de veenbaas 
zijn. 

Maurice Ferares, Amsterdam

HET BEHANDEL-
PROTOCOL
In de geestelijke gezondheidszorg een 
behandelprotocol?! 
Doe me een lol! 
Het staat allerminst borg, 
voor de broodnodige goede zorg. 
Wat werkt is een behandeling op maat, 
maar dat is bij lange na niet zoals het gaat. 
In de zorg werken we tegenwoordig  
‘marktgericht’. 
Wat is er mis met cliëntgericht? 
We zijn gezwicht voor het geloof in de markt 
en het grootkapitaal. 
Haar hoeren en huursoldaten noemen zich 
neoliberaal. 
Ze vergiftigen de zorg met hun zeloten-
verhaal.  

Jarich Nieuwland
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De winnaar van september is J.J. Gouzij uit Barendrecht 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 18 november 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

CRYPTOGRAM
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1

2 3

4 5 6 7 

8 9

10  

11 12 13  

14 15  

16 

17 

18 

 

Horizontaal
4 Laatste brief maakt de begroting op orde. (9)
10 Soldaat aan de boemel loopt niet in de pas. (18)
11 Spookt positief rond in de ploeg. (9)
13 Tapijt verwijderen laat je naakt achter. (9)
14 Tryoutconcert van een CrashTest Dummie. (7)
15 Kruidig DoReMi van Gekleurde Piet. (10)
16 Roddeljournalist bezoekt winkelstraat. (13)
17 Bestseller over fantastische carrière. (13)
18 Dat is sterk: de zijde is π. (6 en 2,4)

Verticaal
1 Surft mee op de Green. (10)
2 Draagt op het schip zorg voor de lampen. (12)
3 In stilte niet al te slim. (4)
5 Verzameling roddelbladen. (14)
6 www.marktplaats.nl (12)
7 Kamperende vis in grond geslagen! (6)
8 Thuistap. (11)
9 Heeft de overdreven kleur van sla. (7 en 5,2)
12 Zwieren op de bar. (9)

OPLOSSINGEN  TRIBUNE OKTOBER

MENGLETTERS

Plaats de in het bovenste deel van het diagram staande, door elkaar 
gehusselde letters zó in het onderste deel dat een citaat ontstaat, 
toegeschreven aan muzikant Frank Zappa. De gegeven letters ‘vallen’ 
steeds recht naar beneden (in dezelfde kolom). Ook ieder leesteken dient 
u in een apart vakje te plaatsen. Woorden lopen niet door op de volgende 
regel. Een aantal hulpletters is reeds geplaatst.

i f t r

i v d s d m e n

o n a t s d k i t .
d a m a u e e e i i g

P e l u n i e l n e s

l

e t

v

i

Horizontaal
5) Plus 7) Tienerkoor 11) Tape 12) Azijnpisser 14) Ezel 15) Kraak 16) 
Klachten 17) Lade 18) Mars 19) Dagtripje 20) Int 22) Beetje 23) Immens 24) 
Overste 25) Gen.

Verticaal
1) Hellebaard 2) Overplaatsen 3) Strijkkwartet 4) Boerenleven 6) Spaak 8) 
Ros 9) Regendans 10) Aankomen 13) Scheiding 21) Toog 22) Beek.

CRYPTOGRAM IMAGINAIRE WOORDENLIJST

Eervolle vermelding voor de leukste inzendingen van de imaginaire 
woordenlijst: Ben Pegman (Calorigoreus: voedselfabrikant Unilever), Els 
Lemmen (Forumvrees: agorafobie), I. Burger (Formulariteiten: participatie-
ambtenaren) Ruud Merks (Barbaarcultuur: vrouwen die willen bevallen in 
een café) en Jelle Schunselaar (Foxalist: rechtse zanger).
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XXI SP-CONGRES: ZO GAAN WE HET DOEN

BELASTINGDUMPING: NEDERLAND IN HET VIZIER VAN EUROPA

RON!

foto Bas de Meijer
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID? 
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST 
ACTIEVE POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE 
VAN NEDERLAND!

WAKE UP VOOR 
ONDERWIJS
Het rommelt in onderwijsland. Per 
september 2015 is de studie� nanciering 
afgeschaft. Maar er speelt meer. 
Jongeren zijn het zat dat ze geen 
inspraak hebben op hun opleiding en 
dat er geld wordt verspild aan dure 
gebouwen en managers, terwijl de 
kwaliteit van het onderwijs achteruit 

holt. In 2015 werd het Maagdenhuis 
in Amsterdam bezet en ontstonden er 
in het hele land groepen jongeren die 
in actie wilden komen. Tijd om deze 
protesten te bundelen in één grote 
gezamenlijke strijd, die verder gaat dan 
de universiteiten alleen. Wake up! De 
campagne trappen we in het nieuwe 
jaar pas publiekelijk af, maar nu zijn 
we al onder de radar bezig met het 
afnemen van enquêtes. Daar kunnen 
alle afdelingen bij helpen! Wil je weten 

Woensdag 6 april kunnen we weer 
naar de stembus want 427.000 
mensen hebben de aanvraag voor een 
referendum over het associatieverdrag 
tussen de Europese Unie en Oekraïne 
ondersteund. SP-Tweede Kamerlid 
Harry van Bommel: ‘Een geweldige 
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zal volop campagne gaan voeren.’ Help 
jij ook mee?

 Zie sp.nl/ZZN 
voor het hoe en waarom

hoe? Neem dan contact op via rood@
sp.nl. Er is ook een speciale ROOD-
kaderkrant beschikbaar.

SP ZEGT NEE TEGEN 
ASSOCIATIEVERDRAG 
MET OEKRAÏNE

TRIBUNE_12_2015_R.indd   2 27-11-15   14:30



3TRIBUNE december 20152 TRIBUNE december 2015

TRIBUNE IS EEN 
UITGAVE VAN DE 
SOCIALISTISCHE
PARTIJ (SP) EN
VERSCHIJNT 
11 MAAL 
PER JAAR 

Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 42 
F (033) 462 55 12
E tribune@sp.nl

De Tribune in 
gesproken vorm 
Belangstellenden voor 
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen 
met de SP-administratie.

SP algemeen
T (088) 243 55 55
F (033) 462 55 12
sp@sp.nl
www.sp.nl

Abonnementen- en  
ledenadministratie 
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 40
E administratie@sp.nl

Illustraties 
Arend van Dam  
Wim Stevenhagen

De Tribune op Internet
www.sp.nl/nieuws/tribune

Abonnement
€ 5,00 per kwartaal (machtiging)
of € 24,00 per jaar (acceptgiro). 
Losse nummers € 1,75. 
SP-leden ontvangen de 
Tribune gratis. 

Redactie
Diederik Olders (h), Jola van Dijk, 
Rob Janssen, Daniël de Jongh

Vormgeving
Robert de Klerk, Gonnie Sluijs

Aan dit nummer werkten mee
Robin Bruinsma, Suzanne van de Kerk 
Sander van Oorspronk, Karen Veldkamp 

Incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Sinds 1 oktober 2013 incasseert de SP het bedrag van de contributie in 
de eerste week van elk kwartaal. Daarbij vermelden we, conform wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten incassanten-ID van 
de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie van de SP, via 
(088) 243 55 40 of administratie@sp.nl

DE SP ZET ZICH IN VOOR MENSELIJKE WAARDIGHEID, GELIJKWAARDIGHEID EN SOLIDARITEIT

Tenzij anders vermeld, is op de inhoud van deze publicatie de Creative Commons Naamsvermelding-Niet Commercieel-
GeenAfgeleideWerken 3.0 Nederland licentie van toepassing. http://creativecommons.org/licenses/by-nc-nd/3.0/nl 

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID? 
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST 
ACTIEVE POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE 
VAN NEDERLAND!

WAKE UP VOOR 
ONDERWIJS
Het rommelt in onderwijsland. Per 
september 2015 is de studie� nanciering 
afgeschaft. Maar er speelt meer. 
Jongeren zijn het zat dat ze geen 
inspraak hebben op hun opleiding en 
dat er geld wordt verspild aan dure 
gebouwen en managers, terwijl de 
kwaliteit van het onderwijs achteruit 

holt. In 2015 werd het Maagdenhuis 
in Amsterdam bezet en ontstonden er 
in het hele land groepen jongeren die 
in actie wilden komen. Tijd om deze 
protesten te bundelen in één grote 
gezamenlijke strijd, die verder gaat dan 
de universiteiten alleen. Wake up! De 
campagne trappen we in het nieuwe 
jaar pas publiekelijk af, maar nu zijn 
we al onder de radar bezig met het 
afnemen van enquêtes. Daar kunnen 
alle afdelingen bij helpen! Wil je weten 

Woensdag 6 april kunnen we weer 
naar de stembus want 427.000 
mensen hebben de aanvraag voor een 
referendum over het associatieverdrag 
tussen de Europese Unie en Oekraïne 
ondersteund. SP-Tweede Kamerlid 
Harry van Bommel: ‘Een geweldige 
kans voor burgers om zich uit te 
spreken over de toekomst van de EU. 
De SP is tegen het associatieverdrag en 
zal volop campagne gaan voeren.’ Help 
jij ook mee?

 Zie sp.nl/ZZN 
voor het hoe en waarom

hoe? Neem dan contact op via rood@
sp.nl. Er is ook een speciale ROOD-
kaderkrant beschikbaar.

SP ZEGT NEE TEGEN 
ASSOCIATIEVERDRAG 
MET OEKRAÏNE

TRIBUNE_12_2015_R.indd   2 27-11-15   14:30

3TRIBUNE december 2015

Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 42 
F (033) 462 55 12
E tribune@sp.nl

De Tribune in 
gesproken vorm 
Belangstellenden voor 
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen 
met de SP-administratie.

DE SP ZET ZICH IN VOOR MENSELIJKE WAARDIGHEID, GELIJKWAARDIGHEID EN SOLIDARITEIT

IN DIT NUMMER

Belastingparadijs 
‘Nederland verantwoordelijk voor 
ontoelaatbare belastingdumping’

6

Welkom
Bijna 500 nieuwe SP’ers in 
de Tweede Kamer

10

Wegtransport
‘Gesjoemel, uitbuiting, ontduiking 
van regels’

13

XXI Congres
Hoe we het gaan doen

28

Actueel
Brussel na Parijs

4

12 Miljonairstax: Succes op succes
14 Uitgelicht: Lucht geven
18 Brussel: Afgevaardigden voor een dag 
21 Sharon surft: Refugee Republic
22 Linksvoor: Mathijs Fiddelaers heeft een Elvis-tattoo
23 Analyse: ‘Het CPB is een neoliberale thuisfl uiter’
24 Klimaattop: Welke agenda domineert in Parijs?

15, 16, 17, 20 Nieuws 25 Brieven 26 Puzzel 
27 Theo de buurtconciërge

COLUMN

Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Onze eenheid is 
onze kracht
We hebben op 28 november een bijzonder 
congres afgesloten. We namen afscheid van 
Jan Marijnissen, die na 27 jaar de voor-
zi� ershamer hee�  overgegeven. En we 
hebben een nieuw partijbestuur gekozen. 
Een mooi gezelschap, waarin ervaring wordt 
aangevuld met jong bloed. 

Ik ben er trots op dat we de afgelopen 
maanden in al onze afdelingen goede 
discussies hebben gevoerd. Over waar we 
naartoe moeten en hoe we dat aanpak-
ken. Iedereen hee�  kunnen meepraten, 
samen hebben we de lijnen uitgezet. En zo 
hoort een actieve democratie eruit te zien: 
discussiëren, besluiten nemen en samen de 
schouders eronder ze� en. 

Op het congres hebben we afspraken 
gemaakt en zijn belangrijke opdrachten 
neergelegd bij de hele partij. We hebben 
 serieuze ambities, we willen meer mensen 
aan ons binden, we willen de grootste 
(leden)partij worden, met meer actieve 
 leden en we willen meer afdelingen opzet-
ten. En dat is ook nodig. We willen meer dan 
ooit het gereedschap zijn voor mensen in 
hun strijd tegen onrecht en ongelijkheid en 
voor meer solidariteit. We lopen voorop in 
de kritiek op de neoliberale politiek, maar 
nooit zonder een goed doordacht alternatief 
daar tegenover te ze� en.

Samen laten we zien hoe modern socialisme 
eruitziet en samen met anderen willen wij 
de toon bepalen voor een links antwoord op 
de problemen van deze tijd. Dat is waar we 
voor staan, dat is de opdracht die we na dit 
congres eensgezind aangaan. Onze eenheid 
is onze kracht. Wij zijn één partij die samen 
strijdt voor wat ons bindt: de menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solida-
riteit die elke samenleving zo hard nodig 
hee� .
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Na de terroristische aanslagen in Parijs richtte de mondiale aandacht 
zich al snel op de Brusselse wijk Molenbeek als verondersteld broeinest 
van jihadisten. Wat is er zo bijzonder aan dit 95.000 inwoners tellende 
stadsdeel? Misschien niet eens zo heel veel...

HET VERDRIET VAN BELGIË 

MOLENBEEK. Een molen en een beek. Als er 
een plaatsnaam is die bij uitstek iets sug-
gereert van een knusse Lage Landen-idylle, 
dan is het Molenbeek wel. Toch was er eind 
november weinig knus of idyllisch in en 
rondom de Brusselse wijk. In de Belgische 
hoofdstad wemelde het van de politie-
mensen en militairen. De metro reed niet, 
scholen bleven dicht en in Molenbeek 
vonden diverse invallen en arrestaties 
plaats. Dreigingsniveau 4 heet dat. ‘De angst 
kreeg de stad in zijn greep’, zegt  Dirk de 
Block enkele dagen na dat zenuw slopende, 

onheilspellende weekend. De Block is 
gemeenteraadslid en voorzitter van de 
socialistische PVDA in Molenbeek en het feit 
dat zijn stadsdeel zo in het vizier is geraakt 
van alles wat wapens, camera’s en micro-
foons draagt doet hem verdriet. Zeker; zijn 
partij stelde vragen. Ten eerste over waarom 
de overheid de daders kende, maar hen 
niet heeft kunnen stoppen – zo was er geen 
enkel deradicaliseringstraject voor Brahim 
Abdeslam voorzien, toen die uit Syrië terug-
keerde. Ook over het democratische gehalte 
en de transparantie van de ingrijpende 

veiligheidsmaatregelen, over de noodzaak 
van inderhaast aangekondigde maatregelen 
die nóg verder gaan – volgens de PVDA veel 
te breed en niet doelgericht. Maar De Blocks 
echte verdriet zit ’m in de falende overheid, 
de sociale tegenstellingen tussen allochtoon 
en autochtoon, het ontbreken van begelei-
ding van hen die dreigen te radicaliseren.      
De Block: ‘Laat helder zijn: hier in Molen-
beek is de veroordeling van het terrorisme 
zonneklaar. Dat bleek maar weer eens 
 tijdens een recente wake in Molenbeek  
als eerbetoon aan de slachtoffers van  
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HET VERDRIET VAN BELGIË 
de aan slagen in Parijs en elders in de 
wereld. Iedereen in ons stadsdeel vindt 
het  onaanvaardbaar dat jongeren uit onze 
 wijken jihadstrijders worden.’ 

Om ‘jihadistische radicalisering op het 
terrein’ tegen te gaan presenteert De Block, 
van beroep jeugdwerker in Molenbeek, zes 
voorstellen. De eerste daarvan behelst het 
opsporen van jihadisten en hun ronselaars. 
De Block: ‘De Belgische overheid kent de 
meeste jihad strijders en potentiële strijders. 
Hoe komt het dan dat we die aanslagen niet 
hebben kunnen verhinderen? Ik vind dat 
voor elke jongere die naar Syrië vertrekt of 
ervan terugkeert, een grondig onderzoek en 
 gerechtelijk toezicht noodzakelijk is. Wie 
daar deelnam aan gruweldaden en geweld-
plegingen, moet bij terugkeer onmiddel-
lijk achter de tralies. Wie terugkeert, moet 
verplicht worden om deel te nemen aan een 
deradicaliseringsprogramma. Het is boven-

dien cruciaal dat we onze inspan ningen 
concentreren op de recruteringslijnen, op 
de mensen die de propaganda organiseren 
en op hun communicatiekanalen.’ Zijn er 
signalen van radicalisering, dan zouden 
de betreffende jongeren in de visie van 
De Block een maatschappelijk heraanpas-
sings- en deradicaliseringstraject moeten 
volgen. ‘Tot nu toe heeft de regering geen 
duidelijk onderscheid gemaakt tussen een 
strafrechtelijke benadering tegen strijders 
en ronselaars aan de ene kant en bege-
leiding van radicaliserende jongeren die 
nog geen misdaad hebben begaan aan de 
andere kant’, stelt De Block vast: ‘Voor die 
laatste groep is investeren in een proces van 
deradicalisering en hersocialisering nood-
zakelijk. Enkel op die manier kunnen we het 
vertrouwen winnen van scholen, gezinnen 
en moskeeën. De gezinnen maken deel uit 
van de oplossing; ze zijn niet de oorzaak van 
het probleem. En dat de radicalisering vooral 
in de moskeeën gebeurt, is een vooroordeel 
dat ons verhinderd heeft de moskeeën beter 
te betrekken in de strijd tegen de radica-
lisering. De meeste moskeeën steunen de 
ronselaars namelijk niet.’ 

Open flank
Een belangrijke rol in de voorstellen van De 
Block is het collectieve besef dat iedereen – 
migratieachtergrond of niet – deel uitmaakt 
van dezelfde maatschappij. ‘In België is de 
kloof op de arbeidsmarkt tussen ‘autoch-
tone’ Belgen en Belgen met een migratie-
achtergrond de grootste van heel Europa. 
Discriminatie is duidelijk de oorzaak. Die 
situatie geeft de ronselaars vrij spel om hun 
‘wij tegen zij’ volop uit te spelen’, aldus De 
Block die in bredere zin een sociaal urgen-

tieplan voor Brussel bepleit. Investeren in 
werkgelegenheid, onderwijs, sociale huis-
vesting, renovatie van bestaande woningen 
zijn daarin aan de orde. ‘Investeren in het 
sociale weefsel in onze wijken, in datgene 
wat mensen bijeenbrengt, kan bijdragen 
aan de ontwikkeling van de talenten van 
onze jongeren, het kan hen helpen groeien 
en hun plek vinden in onze maatschappij.’ 
Tot slot acht De Block het van belang dat 
zijn land een geloofwaardige buitenlandse 
politiek voert. De financiering van IS door 
bondgenoten van België, bijvoorbeeld 
Saoedi-Arabië, zorgt naar zijn mening voor 
een open flank van die geloofwaardigheid. 
Helemaal als blijkt dat aan Saoedi-Arabië en 
de Verenigde Arabische Emiraten geleverde 
Belgische wapens uiteindelijk in IS-handen 
komen, iets wat landelijk PVDA-voorzitter 
Peter Mertens al langer aan de kaak stelt. 
De Block: ‘We kunnen niet vechten tegen IS 
terwijl onze bondgenoten hen bewapenen 
en financieren.’ 

Zijn werk als jeugdwerker in Molenbeek 
sterkte De Block in zijn visie. Door de schok-
kende actualiteit werden zijn toch al talrijke 
gesprekken met ouders, beheerders van 
jeugdhuizen, medewerkers van preventie-
diensten en advocaten logischerwijs alleen 
maar talrijker. En de roep om oplossingen 
urgenter. Zouden zijn inzichten in sociaal-
maatschappelijke zin trouwens heel veel 
verschillen van die van jeugdwerkers in 
Nederlandse grote steden? Zo nee, dan is 
het verdriet van België ook het verdriet van 
Nederland.  •

tekst Rob Janssen • foto Philip Reynaers  
© Photo News/Hollandse Hoogte

‘We kunnen niet vechten tegen  
IS terwijl onze bondgenoten hen  
bewapenen en financieren.’ 

Zwaarbewapende politie 
in de Brusselse wijk Molenbeek.
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ALS BANKEN WETTEKSTEN van de regering naar 
hun hand zetten, wie is er dan het meest 
bedenkelijk bezig: degene die het doet 
of degene die het laat gebeuren? Strikt 
genomen zou je kunnen stellen dat de 
banken gek zouden zijn als ze die invloed 
zouden laten schieten, hoe verwerpelijk 
het in morele zin ook mag zijn. Maar dan de 

BELASTINGPARADIJS NEDERLAND

HET (ONT)DUIKGEDRAG  
VAN DIJSSELBLOEM
Door de ‘coco-gate’-affaire staat ons land er niet mooi op. Het 
ministerie van Financiën liet banken meeschrijven aan een 
wet over fiscale richtlijnen en hield dat onder de pet. Brussel 
is het Nederlandse gedoe omwille van belastingvoordelen 
voor multinationals zat. ‘Dijsselbloem handelt alleen ten 
gunste van belastingdumping.’
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regering. Hoe geloofwaardig en houdbaar is 
die, als zij brisante stukken laat corrigeren 
door de financiële sector? Die vraag is aan 
de orde in wat inmiddels genoemd wordt 
‘coco-gate’ (zie kader); een geheimzin-
nige affaire die het toch al weinig vleiende 
beeld van Nederland als belastingparadijs 
nog verder versterkt. Vorige maand kwam 

aan het licht dat minister Dijsselbloem 
van Financiën rond juni 2014 drie grote 
Nederlandse banken liet meeschrijven aan 
de tekst van een wet die hen een miljoenen-
zwaar belastingvoordeel op zou leveren. 
De kneep zat ’m daarbij in hoe dat voordeel 
werd benoemd. Want als het alleen voor de 
banken en niet voor andere sectoren zou 
gelden, zou de Europese Commissie het als 
ongeoorloofde staatssteun kunnen zien en 
dan zou het hele feest niet doorgaan. Naar 
verluidt was het ministerie van Financiën op 
de hoogte van dat risico en zou Dijsselbloem 
daarop met onder meer ING overleg hebben 
gehad. Waarna uiteindelijk een formulering 
zou zijn gevonden die ermee door kon. ‘Het 
heeft er alle schijn van dat men in Brussel 
vooral geen slapende honden wakker wilde 
maken’, zegt SP-Tweede Kamerlid Arnold 
Merkies. Hij gelooft derhalve weinig van 
de lezing dat het louter om een technisch 
advies van de kant van de banken gaat, zoals 
minister Dijsselbloem zich haastte te zeggen 
toen de zaak vorige maand in de openbaar-
heid kwam. ‘Het is in mijn ogen een bewust 
strategisch advies en het ziet ernaar uit dat 
daarover tussen ING en het ministerie een 
complete correspondentie heeft plaatsge-
vonden. Als je als kabinet dáár de banken 
al in mee laat doen, dan vind ik dat wel heel 
erg ver gaan. Dan kan Dijsselbloem zeggen 
dat dat gebruikelijk is. Ik vind het in ieder 
geval niét normaal’, aldus Merkies. 

Ongeoorloofd
De bewuste wet ging in 2014 door de Kamer, 
maar van de inmenging van de banken wist 
het parlement niets. Ook de twijfel bij Finan-
ciën over de vraag of er sprake is van staats-
steun was onbekend bij de Kamerleden. 
Dijsselbloem meldde vorige maand dat er 
‘informele contacten’ met de Europese Com-
missie over dat onderwerp waren geweest. 
Maar ook daarvan was de Kamer niet op de 
hoogte. En dat diezelfde Europese Commis-
sie ‘kritische kanttekeningen’ had geplaatst 
bij een fiscale regeling voor uitsluitend 
banken, wist de Kamer evenmin. Dit terwijl 

het gebruikelijk, zo niet verplicht is dat in 
geval van vermoedens van ongeoorloofde 
staatssteun samen met Brussel opgetrokken 
wordt. En dat is heel iets anders dan ‘infor-
mele contacten’... 
Merkies: ‘Die vermoedens waren er dus wel 
degelijk. Daarover had intensief contact 
moeten plaatsvinden met de Europese 
Commissie en dat is niet gebeurd. Nu ben je 
afhankelijk van de vraag hoe hard Brussel 
het wil gaan spelen.’ 
En dat Brussel steeds kritischer wordt, mag 
blijken uit het optreden rondom de belas-
tingdeal die Nederland met de Amerikaanse 
koffieketen Starbucks trof. Vlak voordat 
coco-gate minister Dijsselbloem in een lastig 
parket bracht, tikte de Europese Commissie 
ons land op de vingers. Het fiscale voordeel 
van minstens twintig miljoen euro dat de 
Nederlandse belastingdienst aan Starbucks 
gunde, beschouwt Brussel als ongeoorloofde 
staatssteun en dus concurrentievervalsing. 
Starbucks moet nu terugbetalen en Neder-
land moet berekenen hoeveel precies. Het 
kabinet bracht bij monde van staatssecre-
taris van Financiën Wiebes niet meer uit 
dan ‘verbaasd’ te zijn over dat oordeel en 
kondigde nader onderzoek aan. 

Maar voor de Duitse Europarlementariër 
Sven Giegold hoeft dat niet meer. Giegold, 
lid van de Europese fractie van de Groenen, 
noemt Nederland binnen Europa ‘het groot-
ste belastingparadijs’ en houdt ons land 
verantwoordelijk voor ‘ontoelaatbare belas-
tingdumping’. Dat laatste geschiedt onder 
meer via de zogenaamde ‘innovatiebox’. Dit 
instrument werd ooit bedacht om innova-
tie en onderzoek in het bedrijfsleven door 
middel van fiscale voordelen te stimuleren. 
Vooral Nederland, Luxemburg en België ble-
ken de innovatiebox ter hand te nemen. Om 
daadwerkelijk innovatie en onderzoek naar 
een hoger plan te tillen? Om werkgelegen-
heid binnen te hengelen? Naar het zich laat 
aanzien waren dat maar bijzaken. 
Wat daarentegen vaststaat, is dat bijvoor-
beeld Starbucks royalty’s voor een kof-

Jeroen Dijsselbloem: 
‘Dergelijke onderzoeken bij 
voorkeur voorkomen’
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fiebrandmethode betaalde aan een aan de 
koffieketen verbonden Britse firma. In lijn 
met een afspraak met de Nederlandse belas-
tingdienst mocht Starbucks die royalty’s van 
de in Nederland geboekte winst aftrekken. 
Zodat die winst beduidend lager uitviel en 
de belasting dus ook. Luxemburg raakte 
al eerder in opspraak door soortgelijke 
belastingafspraken met Amazon en Fiat. Een 
en ander wekt de indruk dat er sprake is van 
een soort geheim Benelux-belastingpact. 
Sven Giegold: ‘Of dat officieel bestaat weet ik 
niet. Maar ik ken de protocollen en op basis 
daarvan concludeer ik, dat de Benelux-lan-
den gemeenschappelijk gehandeld hebben.’ 

Zwart
Om erachter te komen hoe de geheimzin-
nige belastingdeals er precies uitzien en 
met behulp van wie en wanneer ze tot stand 
kwamen, speurt en puzzelt Giegold zich suf. 
‘In belangrijke documenten en dossierstuk-
ken zijn om de haverklap cruciale tekstge-
deelten zwart gemaakt. Dit op instigatie van 
Nederland. Pure blokkade vind ik dat. Ik 
merk dat wel vaker. De Nederlandse regering 
weigert inzage in belangrijke documenten, 
breekt beloften aan het Nederlandse parle-
ment om mee te werken met het onderzoek 
door het Europees Parlement en ontkent 
agressieve belastingontwijking gewoon.’ 
Maar een doodlopende weg is het niet. 

Halverwege november werd namelijk tegen 
de achtergrond van de actualiteit besloten 
om de Europarlementaire tax-werkgroep 
die belastingpraktijken onderzoekt – en 
waarvan Giegold lid is – meer tijd te gun-
nen. Dat kan om te beginnen onaangenaam 
worden voor Jean-Claude Juncker, voorzitter 
van de Europese Commissie. Want velen 
houden hem verantwoordelijk voor de mas-
sieve belastingvoordelen die multinationals 
kregen in Luxemburg. Juncker was namelijk 
tot 2013 minister-president in Luxemburg. 
Iemand die ook in een lastige positie kan ko-
men is Jeroen Dijsselbloem. Dat hij door een 
smaldeel van de Europese tax-werkgroep 
wordt beschuldigd van blokkade is al erg. 
Maar het feit dat hij als Nederlands minister 
van Financiën onder vuur ligt terwijl hij 
ook nog eens voorzitter van de eurogroep 
is, maakt zijn rol in het belastingvraagstuk 
extra brisant. Immers: de eurogroep heeft 
onder meer als taak de financiële stabiliteit 
van de eurolanden te bevorderen. ‘Dijssel-
bloems taak in de eurozone behelst ook dat 
de lidstaten hun begroting op orde kunnen 
houden’, zegt Sven Giegold: ‘Waarom heb-
ben we anders een programma als ESM? 
(Europees Stabiliteitsmechanisme –red.) 
Ik kan niet anders dan concluderen dat het 
handelen van Dijsselbloem niet ten gunste 
van Europa is, maar ten gunste van belas-
tingdumping.’ 

‘Landen als Griekenland en Portugal die 
door de schuldencrisis in Europa zwaar 
zijn getroffen, zijn het slachtoffer van 
belastingparadijzen als Nederland’, zegt 
Tijmen Lucie van SPark, de SP Alternatieve 
Rekenkamer. ‘In 2011 hadden 19 van de 
20 Portugese beursgenoteerde bedrijven 
brievenbusmaatschappijen in Nederland om 
de belastingafdracht in Portugal te vermin-
deren.’ Lucie vervolgt: ‘Uit onderzoek van 
SOMO (Stichting Onderzoek Multinationale 
Ondernemingen –red.) blijkt verder dat 
jaarlijks miljoenen aan Grieks belastinggeld 
via Nederlandse brievenbusfirma’s worden 
weggesluisd naar een belastingparadijs als 
Barbados. De EU en Nederland stellen zich 
hypocriet op, omdat zij Griekenland aan de 
ene kant dwingen tot enorme bezuinigingen 
op publieke voorzieningen en tot de uitver-
koop van publiek bezit en aan de andere 
kant actief meewerken aan belastingont-
wijking door multinationals, waardoor de 
Griekse schatkist miljoenen misloopt.’

4.000 miljard
Het beeld van Nederland als hét Europese 
belastingparadijs van Europa wordt geboek-
staafd door adembenemende cijfers. Tijmen 
Lucie: ‘In de internationale belastingwed-
loop is Nederland inderdaad één van de 
koplopers. Per jaar stroomt er maar liefst 
4.000 miljard euro door de ongeveer 12.000 
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fiebrandmethode betaalde aan een aan de 
koffieketen verbonden Britse firma. In lijn 
met een afspraak met de Nederlandse belas-
tingdienst mocht Starbucks die royalty’s van 
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en ander wekt de indruk dat er sprake is van 
een soort geheim Benelux-belastingpact. 
Sven Giegold: ‘Of dat officieel bestaat weet ik 
niet. Maar ik ken de protocollen en op basis 
daarvan concludeer ik, dat de Benelux-lan-
den gemeenschappelijk gehandeld hebben.’ 

Zwart
Om erachter te komen hoe de geheimzin-
nige belastingdeals er precies uitzien en 
met behulp van wie en wanneer ze tot stand 
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ken zijn om de haverklap cruciale tekstge-
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breekt beloften aan het Nederlandse parle-
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agressieve belastingontwijking gewoon.’ 
Maar een doodlopende weg is het niet. 
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nen. Dat kan om te beginnen onaangenaam 
worden voor Jean-Claude Juncker, voorzitter 
van de Europese Commissie. Want velen 
houden hem verantwoordelijk voor de mas-
sieve belastingvoordelen die multinationals 
kregen in Luxemburg. Juncker was namelijk 
tot 2013 minister-president in Luxemburg. 
Iemand die ook in een lastige positie kan ko-
men is Jeroen Dijsselbloem. Dat hij door een 
smaldeel van de Europese tax-werkgroep 
wordt beschuldigd van blokkade is al erg. 
Maar het feit dat hij als Nederlands minister 
van Financiën onder vuur ligt terwijl hij 
ook nog eens voorzitter van de eurogroep 
is, maakt zijn rol in het belastingvraagstuk 
extra brisant. Immers: de eurogroep heeft 
onder meer als taak de financiële stabiliteit 
van de eurolanden te bevorderen. ‘Dijssel-
bloems taak in de eurozone behelst ook dat 
de lidstaten hun begroting op orde kunnen 
houden’, zegt Sven Giegold: ‘Waarom heb-
ben we anders een programma als ESM? 
(Europees Stabiliteitsmechanisme –red.) 
Ik kan niet anders dan concluderen dat het 
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door de schuldencrisis in Europa zwaar 
zijn getroffen, zijn het slachtoffer van 
belastingparadijzen als Nederland’, zegt 
Tijmen Lucie van SPark, de SP Alternatieve 
Rekenkamer. ‘In 2011 hadden 19 van de 
20 Portugese beursgenoteerde bedrijven 
brievenbusmaatschappijen in Nederland om 
de belastingafdracht in Portugal te vermin-
deren.’ Lucie vervolgt: ‘Uit onderzoek van 
SOMO (Stichting Onderzoek Multinationale 
Ondernemingen –red.) blijkt verder dat 
jaarlijks miljoenen aan Grieks belastinggeld 
via Nederlandse brievenbusfirma’s worden 
weggesluisd naar een belastingparadijs als 
Barbados. De EU en Nederland stellen zich 
hypocriet op, omdat zij Griekenland aan de 
ene kant dwingen tot enorme bezuinigingen 
op publieke voorzieningen en tot de uitver-
koop van publiek bezit en aan de andere 
kant actief meewerken aan belastingont-
wijking door multinationals, waardoor de 
Griekse schatkist miljoenen misloopt.’

4.000 miljard
Het beeld van Nederland als hét Europese 
belastingparadijs van Europa wordt geboek-
staafd door adembenemende cijfers. Tijmen 
Lucie: ‘In de internationale belastingwed-
loop is Nederland inderdaad één van de 
koplopers. Per jaar stroomt er maar liefst 
4.000 miljard euro door de ongeveer 12.000 
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Nederlandse brievenbusfirma’s. Meer dan in 
welk land dan ook. Van de honderd grootste 
bedrijven ter wereld hebben er zeker tachtig 
een brievenbusfirma in Nederland. Bedrij-
ven betalen hier dan ook in werkelijkheid 
gemiddeld slechts 7 procent winstbelasting; 
een van de laagste tarieven in Europa. Daar-
bij moet wel onderscheid gemaakt worden 
tussen het mkb, dat de volle mep aan ven-
nootschapsbelasting betaalt, en grote bedrij-
ven als ASML en Shell die op grote schaal 
belasting ontwijken, bijvoorbeeld via België.’ 
Maar is het niet zo dat het gunstige belas-
tingklimaat in Nederland voor veel buiten-
landse investeringen en werkgelegenheid 
zorgt? Tijmen Lucie: ‘De cijfers laten wat 
anders zien. Volgens de meest optimistische 
schatting van Stichting Economisch Onder-
zoek (SEO) uit 2013 levert het voor multina-
tionals zeer gunstige belastingklimaat zo’n 
1,5 miljard aan belastinginkomsten op en 
hebben 3.500 mensen er hun baan aan te 
danken.’ Banen die overigens voornamelijk 
ten dienste lijken te staan van het opzetten 
van constructies om zoveel mogelijk belas-
ting te ontwijken.’ Lucie: ‘Uitgaande van die 
1,5 miljard komt er slechts 0,038 procent van 
de 4.000 miljard euro die Nederland in- en 
uitstroomt in de schatkist terecht.’

Muur
Toeval of niet, ongeveer rond dezelfde tijd 
dat het ministerie van Financiën koorts-
achtig bezig was om het met de financiële 
sector eens te worden over hoe het coco-
belastingvoordeel voor de banken optimaal 
gecamoufleerd kon worden – in juni 2014 
dus – legde Arnold Merkies in de Kamer een 
voorstel op tafel voor om de transparan-
tie rondom de bankenlobby te vergroten. 
Tegen de achtergrond van het feit ‘dat het 

overheidsbeleid sterk beïnvloed wordt door 
de lobbyactiviteiten van banken en andere 
financiële instellingen’ – aldus Merkies des-
tijds – pleitte dat voorstel voor een overzicht 
van wie er over welk wetsvoorstel met welke 
lobbyist contact heeft gehad. Maar dat zag 
Dijsselbloem niet zitten. En zijn PvdA ook 
niet; enkel GroenLinks en de Partij voor de 
Dieren deelden de zorgen van de SP. 
Op eenzelfde manier loopt SP-europarle-
mentariër Dennis de Jong in Brussel al jaren 
tegen een muur op. Maar ook hij is er – net 
als Sven Giegold – van overtuigd dat de 
blokkade tegen meer transparantie uitein-
delijk zal sneuvelen: ‘We hebben belangrijke 
wapens tegen de doorgeslagen lobbycultuur: 
meer transparantie, strengere integriteits-
regels en het afdwingen van evenredige 
vertegenwoordiging van alle belangen. We 
krijgen hiervoor steeds meer steun en ik ben 
er dan ook van overtuigd dat we deze strijd 
kunnen gaan winnen. Uiteindelijk verliest 
altijd de tegenstander die het licht niet kan 
verdragen.’ 
Ook Sven Giegold voorspelt dat Nederland 
er op den duur niet mee weg zal blijven 
komen. ‘Dijsselbloems blokkadestrategie 
leidt hooguit tot vertraging van ons werk. De 
blokkade zal geen stand houden. De burgers 
van Europa hebben recht op transparantie 
en die zullen ze uiteindelijk krijgen.’ 
Op 16 november, nadat het eerste stof rond-
om coco-gate was neergedaald, schreef mi-
nister Dijsselbloem een brief aan de Tweede 
Kamer waarin hij toegeeft dat het “achteraf 
bezien beter was geweest te expliciteren dat 
de banken over de maatregel waren geraad-
pleegd” en “dat het voornemen is om in de 
toekomst ook bij fiscale wetsvoorstellen” 
transparantie te geven. Dat lijkt op: sorry, 
volgende keer beter. Maar dan. Aangaande 

mogelijk ingrijpen door Brussel schrijft Dijs-
selbloem bijna aan het eind van genoemde 
brief: “Het staat de Europese Commissie vrij 
onderzoek te doen naar maatregelen waarin 
zij mogelijke staatssteun denkt aan te tref-
fen. Het spreekt voor zich dat Nederland 
dergelijke onderzoeken bij voorkeur wenst 
te voorkomen.” 
Zou aan dat laatste soms iemand meege-
schreven hebben...? •

tekst Rob Janssen

COCO’S: HOGE RISICO’S
Coco’s – voluit: contingent convertibles – zijn vrij 
nieuw in de financiële wereld. Ze werden in het 
leven geroepen nadat banken werden verplicht 
om grotere financiële buffers aan te houden. Een 
coco is een soort obligatie die banken uitgeven 
om hun kapitaalreserve op te schroeven. Kenmer-
kend is echter het hoge risico voor de belegger. 
De coco kan namelijk een metamorfose onder-
gaan als de bank in de problemen komt. In dat 
geval vervalt de obligatie en wordt die omgezet 
in een aandeel. De bank telt de waarde daarvan 
vervolgens bij haar kapitaal. Echter: tegenover 
dat hoge risico staat – zoals te doen gebruikelijk 
in de financiële wereld – een hoge rente. En juist 

over die rente gaat ‘coco-gate’: de banken willen 
die hoge rente op coco’s kunnen aftrekken van de 
belasting. 
Naast het feit dat de Europese Commissie twijfels 
heeft over het feit dat Nederland die rente-aftrek 
uitsluitend voor banken en financiële instellingen 
wil laten gelden (hetgeen riekt naar ongeoorloofde 
staatssteun), zijn de coco’s zelf uiterst omstreden. 
Critici waarschuwen dat ze een nieuwe krediet-
crisis tot gevolg kunnen hebben. Het hoge risico 
geldt namelijk niet alleen voor de belegger, maar 
ook voor de banken. Want wat als meerdere 
banken in de problemen komen, terwijl ze aan 
elkaar coco’s hebben uitgegeven? Bovendien: als 

een bank in zwaar weer komt, kan dat tot een 
paniekreactie leiden waardoor iedereen plots 
van de coco’s af wil – en aandeelhouders van 
hun aandelen. Waardoor er een domino-effect 
ontstaat.
 
Maar er is nog een risicodrager – en dat bent u, 
als belastingbetaler. Want als de rente op coco’s 
aftrekbaar is, dan financiert de staat – u dus – 
feitelijk de risico’s die de financiële wereld wenst 
te lopen voor hogere winsten voor de belegger 
én de opgehoogde reserves van de banken die 
zodoende weer fijn kunnen doorgaan met wat ze 
voor de kredietcrisis deden. 

MOED-DEBAT OVER 
BELASTINGONTWIJKING
Nederland speelt een belangrijke rol als 
doorvoerhaven bij het wereldwijde probleem 
van belastingontwijking. Per jaar stroomt er 
maar liefst vierduizend miljard euro door de 
ongeveer twaalfduizend Nederlandse brieven-
busfirma’s. Meer dan in welk ander land dan 
ook. Zaterdag 12 december organiseert SPark 
(SP’s Alternatieve Rekenkamer), daarom een 
Moed-debat over belastingontwijking, getiteld 
‘Nederland pretpark voor grootkapitaal’.

 Aanmelden kan via sp.nl/pretpark
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HET IS EEN SPECIALE NIEUWE-LEDENDAG, want 
het is de tiende editie. ‘We zijn van een 
klein groepje hemelbestormers uitgegroeid 
tot een grote partij’, vertelt Marijnissen. 
Deze keer zijn daarom niet alleen nieuwe 
 SP-leden uitgenodigd, maar ook hemel-
bestormers van het eerste uur. Willy  
Lourenssen uit Raalte bijvoorbeeld. ‘Hoe 
meer leden we hebben als SP, hoe meer 

NIEUWE-LEDENDAG

‘IK HAD EEN PALEIS MET  
PRACHT EN PRAAL VERWACHT!’
Vrijwel iedereen kent, van tv, de plenaire zaal met de blauwe stoelen. De rest  
van het Tweede Kamergebouw zien veel bezoekers van de  SP Nieuwe-ledendag 
voor het eerst. Verwelkomd door partijvoorzitter  Jan Marijnissen – ‘U komt  
in alle krochten van het Kamergebouw’ –  kijken ze hun ogen uit tijdens de  
rond leidingen en discussies met SP-Kamerleden.

we kunnen bereiken.’ Marijnissen roept 
de aanwezigheden daarom meteen op om 
thuis eens om zich heen te kijken: ‘Wie weet 
zijn er mensen die de SP ook steunen en lid 
willen worden.’ Alle aanwezige SP-leden 
mochten daarom ook een introducé mee-
nemen. Lourenssen heeft Joop Winterink 
meegenomen. Samen hebben zij diverse 
huurdersacties gevoerd. Winterink zal later 

op de dag zeggen: ‘Ik was jarenlang voor de 
PvdA, maar ik denk er nu over om voor de 
SP te gaan. Ik heb vandaag een goed beeld 
gekregen van de SP, het is echt een brede 
volkspartij aan het worden.’ Met de 488 
bezoekers van de Nieuwe-ledendag zijn alle 
windrichtingen, leeftijden en achtergronden 
inderdaad ruim vertegenwoordigd. •

In de Handelingenkamer worden de bezoekers verwelkomd door Anouk Pross 
van het SP-secretariaat en fractiemedewerker Ewa Slutzky. Pross: ‘Hier wordt 
alles bewaard wat gezegd wordt in de Tweede kamer. Niet samengevat, maar 
letterlijk alles vanaf 1814 is woordelijk uitgeschreven. Normaal gesproken 
is deze ruimte niet toegankelijk voor burgers.’ Samen met 55 andere mede-
werkers en vrijwilligers zorgt Pross ervoor dat alles in goede banen verloopt 
tijdens de Nieuwe-ledendag. ‘We zijn vrijdagochtend begonnen met op-
bouwen. Dit jaar ging dat echt in sneltreinvaart, want we waren om vier uur 
al klaar. Zaterdag is dan echt de ledendag – en na afloop zijn we nog twee uur 
bezig met afbouwen, om daarna als vrijwilligers een hapje en een drankje te 
doen. Overal is aan gedacht, niets wordt aan het toeval overgelaten. Met het 
secretariaat zijn we al weken van tevoren bezig met de voorbereidingen. Van 
het maken van de routes en persoonlijke programma’s voor iedereen tot het 
 inpakken van de mappen. Het is dan zo fijn dat we na afloop mailtjes krijgen 
van mensen die het heel erg naar hun zin hebben gehad en van mensen die 
zich als nieuw lid gemeld hebben door deze dag.’

s
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Claudia Nduwayo uit Amstelveen 
knikt samen met haar beste vriendin 
instemmend tijdens de afsluitende 
speech van Emile Roemer. ‘Het is 
goed dat hij het onderwijs heeft 
genoemd, in zijn speech, want dat 
misten we nog als onderwerp bij de 
discussies met Kamerleden. Zelf 
ben ik lid geworden omdat ik al 
sinds mijn eerste maand in Neder-
land persoonlijk contact heb met 
een  gemeenteraadslid van de SP 
in Amstelveen. Ik vind dat de SP 
het heel goed georganiseerd heeft 
vandaag. Alles was op tijd en het 
is een feest. Maar het gebouw, wat 
een afgang! Is dit het gebouw van 
waaruit Nederland bestuurd wordt? 
Ik had een paleis met pracht en praal 
verwacht!’ Een mening die door lang 
niet iedereen gedeeld wordt, over 
smaak valt nu eenmaal niet te twis-
ten, maar over één ding lijkt iedereen 
– inclusief Nduwayo – het wel eens 
te zijn: ‘De handelingenkamer is echt 
prachtig.’

tekst Jola van Dijk
foto’s Jola van Dijk en  
Sander van Oorspronk

Andries Lever (rechts) is vrijwilliger bij LFB, de landelijke belangen-
organisatie door en voor mensen met een verstandelijke beperking. 
Als ervaringsdeskundige leidt hij een WMO-denktank en hij grijpt 
dan ook meteen zijn kans om de problemen waar mensen met een 
verstandelijke beperking tegenaan lopen met SP-fractievoorzitter 
Emile Roemer te bespreken. ‘De verplichte keukentafelgesprekken 
over hoeveel zorg we nodig hebben zijn heel pittig. Onze beper-
king is levenslang, dus ik snap niet waarom we dat dan iedere keer 
opnieuw uit moeten leggen. Deze doelgroep is kwetsbaar. Het is 
bijzonder dat de SP daarvoor openstaat.’

Hossein Hamedani uit Amster-
dam-West is een van de nieuwe 
leden en het bezoek aan de 
Nieuwe-ledendag bevestigt 
voor hem alleen maar dat hij 
de goede keuze gemaakt heeft. 
‘Waar je leeft, moet je voor je 
rechten vechten. In Iran heb 
ik tegen de Sjah gevochten, 
nu woon ik in Nederland en 
is dit mijn volk. Daar vecht ik 
voor, dus ben ik twee maanden 
geleden lid geworden van de SP. 
Emile Roemer is fantastisch, hij 
zegt echt wat hij denkt. Socia-
listen zorgen voor werk, een 
huis en een verzekering. Ik heb 
veel gereisd in mijn leven en 
gezien hoe kapitalisme ervoor 
kan zorgen dat mensen niets 
meer hebben.’

Aan de einde van de Nieuwe-ledendag zet Emile Roemer een 
aantal mensen in het zonnetje. Zo krijgt Door Oremus van het 
 SP-secretariaat, die deze dag al voor het tiende jaar mogelijk 
maakt, een bloemetje; evenals het oudst aanwezige SP-lid, met 
de respectabele leeftijd van 91. Joy Ong van 14 is net een maand 
lid van ROOD, jong in de SP. De havo-leerlinge die tweetalig 
onderwijs volgt kijgt een bos bloemen als jongste bezoeker. ‘Mijn 
moeder is al jaren actief. My mom’s cooler than me!

s

s
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EERLIJKER BELASTING OP VERMOGEN

MEERDERHEID ACHTER 
MILJONAIRSBELASTING
De actie Er is genoeg voor iedereen begint vruchten af te 
werpen. Vruchten van een paar miljard euro. Na een eerste 
succes, waarbij de regeringspartijen voor het eerst een stap in 
de richting van de SP zetten (zie Tribune oktober 2015), heeft 
SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir nu de volgende stap gezet. 
Er gaat eindelijk een eerlijker belasting op vermogen komen.

belastingafdracht nu kunstmatig laag weten 
te houden, gaan daardoor eindelijk meer 
bijdragen aan de sociale voorzieningen in 
ons land. Dat is pure winst.’

OP NAAR EEN EERLIJKER 
BELASTINGSTELSEL

� Op elke euro boven 1 miljoen vermogen 
 wordt 1% extra belasting betaald

� Op elke euro boven 2 miljoen vermogen
 wordt 2% extra belasting betaald 

� Niet het fictieve rendement, maar de werke- 
 lijke winst op het vermogen wordt belast  

� Minder belasting voor de kleine spaarder, 
 en meer belasting voor de rijke belegger

OPBRENGSTEN: 4.2 MILJARD PER JAAR    

25.000 betaalbare 
huurwoningen bouwen

alle 400.000 kinderen 
uit de armoede halen

80.000 thuiszorg-
medewerkers aannemenOF OF

PLUSMILJONAIRSBELASTING VERMOGENSWINSTBELASTING

...daarvan kunnen we:

OP NAAR EEN EERLIJKER BELASTINGSTELSEL

Als het zo doorgaat wordt onderstaande 
plaatje van de SP-ideeën voor eerlijker 
belasting heel rap een afvinklijstje met suc-
cessen... •

tekst Diederik Olders
illustratie Marc Kolle

 De uitleg en doorrekening van de SP-
voorstellen zijn hier te vinden: 

 sp.nl/info/er-is-genoeg-voor-iedereen

HALF NOVEMBER kreeg SP-Tweede Kamerlid 
Farshad Bashir een Kamermeerderheid ach-
ter de SP-voorstellen om vermogens eerlij-
ker te belasten. Een nieuw hoogtepunt voor 
de honderden SP’ers die dit jaar de straat op 
gingen voor de miljonairsbelasting – en voor 
de duizenden mensen die de eisen van Er is 
genoeg voor iedereen steunden. Op initiatief 
van Bashir, en dus met steun van de Tweede 
Kamer, gaat de regering aan het werk om 
vanaf 2018 werkelijk rendement op vermo-
gen te belasten. Een enorme verbetering ten 
opzichte van de huidige regels, waar kleine 
spaarders te veel en grootvermogenden veel 
te weinig vermogensbelasting betalen. 

Bashir: ‘Lange tijd stond de SP alleen in haar 
strijd voor een belasting op werkelijk be-
haalde rendementen, maar inmiddels steunt 
een Kamermeerderheid onze voorstellen.’ 
Ook wordt op zijn voorstel belastingontwij-
king aangepakt: ‘Rijke Nederlanders die hun 
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succes, waarbij de regeringspartijen voor het eerst een stap in 
de richting van de SP zetten (zie Tribune oktober 2015), heeft 
SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir nu de volgende stap gezet. 
Er gaat eindelijk een eerlijker belasting op vermogen komen.

belastingafdracht nu kunstmatig laag weten 
te houden, gaan daardoor eindelijk meer 
bijdragen aan de sociale voorzieningen in 
ons land. Dat is pure winst.’

OP NAAR EEN EERLIJKER 
BELASTINGSTELSEL

� Op elke euro boven 1 miljoen vermogen 
 wordt 1% extra belasting betaald

� Op elke euro boven 2 miljoen vermogen
 wordt 2% extra belasting betaald 

� Niet het fictieve rendement, maar de werke- 
 lijke winst op het vermogen wordt belast  

� Minder belasting voor de kleine spaarder, 
 en meer belasting voor de rijke belegger

OPBRENGSTEN: 4.2 MILJARD PER JAAR    

25.000 betaalbare 
huurwoningen bouwen

alle 400.000 kinderen 
uit de armoede halen

80.000 thuiszorg-
medewerkers aannemenOF OF

PLUSMILJONAIRSBELASTING VERMOGENSWINSTBELASTING

...daarvan kunnen we:

OP NAAR EEN EERLIJKER BELASTINGSTELSEL

Als het zo doorgaat wordt onderstaande 
plaatje van de SP-ideeën voor eerlijker 
belasting heel rap een afvinklijstje met suc-
cessen... •

tekst Diederik Olders
illustratie Marc Kolle

 De uitleg en doorrekening van de SP-
voorstellen zijn hier te vinden: 

 sp.nl/info/er-is-genoeg-voor-iedereen

HALF NOVEMBER kreeg SP-Tweede Kamerlid 
Farshad Bashir een Kamermeerderheid ach-
ter de SP-voorstellen om vermogens eerlij-
ker te belasten. Een nieuw hoogtepunt voor 
de honderden SP’ers die dit jaar de straat op 
gingen voor de miljonairsbelasting – en voor 
de duizenden mensen die de eisen van Er is 
genoeg voor iedereen steunden. Op initiatief 
van Bashir, en dus met steun van de Tweede 
Kamer, gaat de regering aan het werk om 
vanaf 2018 werkelijk rendement op vermo-
gen te belasten. Een enorme verbetering ten 
opzichte van de huidige regels, waar kleine 
spaarders te veel en grootvermogenden veel 
te weinig vermogensbelasting betalen. 

Bashir: ‘Lange tijd stond de SP alleen in haar 
strijd voor een belasting op werkelijk be-
haalde rendementen, maar inmiddels steunt 
een Kamermeerderheid onze voorstellen.’ 
Ook wordt op zijn voorstel belastingontwij-
king aangepakt: ‘Rijke Nederlanders die hun 
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Vrachtwagenchauffeurs 
weten wat het betekent om 
weggeconcurreerd te worden 
door Oost-Europese collega’s 
die het voor een habbekrats 
doen. De SP stelt de chauffeur 
centraal en vroeg hen naar 
problemen en oplossingen. 

IN DE ROTTERDAMSE Brasserie Waalhaven – 
niet bij de echte Waalhaven maar wel bij de 
luchthaven Rotterdam Den Haag Airport 
– verzamelde zich op vrijdag 13 november 
een grote groep vrachtwagenchauffeurs. Zij 
waren uitgenodigd door SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong en zijn collega van de 
ChristenUnie/SGP, Peter van Dalen. Tijdens 
de bijeenkomst ‘De chauffeur centraal’ 
kwamen sprekers en natuurlijk de chauf-
feurs zelf aan het woord, over onderwerpen 
als cabotage. Cabotage is het vervoer binnen 
hetzelfde land door een buitenlands bedrijf. 
Daar zijn Europese regels voor, als rem op de 
vrije markt. Immers, Nederlandse chauf-
feurs kunnen bijvoorbeeld niet op prijs 
concurreren met Oost-Europese collega’s. 
Zonder rem zou de Nederlandse transport-
sector in een klap verdwijnen.

Ondanks de cabotagewetgeving is er steeds 
minder werk voor Nederlandse chauffeurs. 
Onder andere door gebrekkige handhaving, 
gaf Pedro Dias, vertegenwoordiger van de 
Europese Commissie toe. De Jong: ‘Euro-
commissaris Bulc van Transport erkent voor 
het eerst zwart op wit dat de handhaving 
van de cabotagewetgeving veel te wensen 
overlaat. Ontduiking van de regels, gekop-
peld aan uitbuiting van chauffeurs uit vooral 
Oost-Europese lidstaten, leidt ertoe dat 
Nederlandse vrachtwagenchauffeurs steeds 
minder aan de bak komen.’

Ontduiking
Een van de regels is dat transportonderne-
mingen na een internationale rit maximaal 
drie vrachtjes mogen vervoeren en afleveren 
binnen de betrokken lidstaat, binnen een 
periode van 7 dagen. De Jong: ‘In de praktijk 
worden deze regels ontdoken, bijvoorbeeld 
door na 7 dagen net over de grens te gaan 
en dan bijvoorbeeld vanuit Hazeldonk 
weer een nieuwe vracht in Nederland af te 

leveren, waarna opnieuw drie binnenlandse 
ritten worden gemaakt.’ 

Drie grootste wensen
Aanwezige chauffeurs, gevraagd naar hun 
drie grootste wensen, vatten het samen met: 
‘Handhaven, handhaven en handhaven.’ Zij 
vertellen over gesjoemel, ontbrekende of 
waardeloze vergunningen voor gevaarlijk 
vervoer en gevaarlijke en onmenselijke situ-
aties doordat buitenlandse chauffeurs voor 
een habbekrats werken en geen slaapplek 
in Nederland kunnen betalen, waardoor ze 
soms maandenlang langs de weg slapen, 
zonder sanitair en veilige kookplekken. 
Verschillende keren valt het woord ‘mo-
derne slavernij’ om de uitbuiting van vooral 
Oost-Europese chauffeurs te beschrijven. 
Het is duidelijk dat de chauffeurs weliswaar 
boos zijn over de oneerlijke verdringing, 
maar ook willen opkomen voor de belangen 
van hun uitgebuite collega’s. 

Calais
Behalve cabotage is de situatie in het Franse 
Calais een onderwerp dat tijdens de bijeen-
komst aan de orde komt. Chauffeurs kunnen 
worden beboet voor het vervoeren van 
asielzoekers en migranten naar Engeland, 

terwijl ze er meestal niks aan kunnen doen. 
Bij Calais weten de vluchtelingen steeds 
weer manieren te bedenken om ongezien in 
vrachtwagens te komen. De Jong: ‘Vorig jaar 
heb ik zowel aan de Europese Commissie als 
bij de Franse en Britse autoriteiten gevraagd 
om maatregelen te nemen om de veiligheid 
van de chauffeurs in Calais te garanderen en 
te voorkomen dat de vrachtwagens of hun 
lading door migranten worden beschadigd.’ 
Waar nu de vluchtelingen in een illegaal 
en onmenselijk tentenkamp wonen, stelt 
De Jong voor dat er desnoods een Europees 
opvangcentrum komt in Calais, zodat de 
asielzoekers fatsoenlijk opgevangen worden 
en hun aanvraag beoordeeld kan worden.

Zoals de titel van de bijeenkomst al aan-
geeft: in het wegvervoer moet de chauffeur 
centraal staan – en niet de door Brussel op-
gelegde ideologie van de vrije markt. De Jong 
en zijn collega Van Dalen nemen heel wat 
tips en ideeën mee naar Brussel, over slim-
mere handhaving van de cabotage-regels en 
over een betere situatie in Calais. •

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk

DE TRUCKER CENTRAAL

Dennis de Jong in gesprek met Pedro Dias, vertegenwoordiger van de Europese Commissie.
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UITGELICHT

LUCHT

Meer dan een miljoen mensen 
hebben problemen met het betalen 
van de zorgkosten. Tegelijkertijd 
maken de zorgverzekeraars enorme 
winsten en hebben ze 9 miljard 
aan reserves op de plank liggen. 
Een deel van dat geld zou gebruikt 
moeten worden om het eigen 
risico te halveren, stelt SP-Tweede 
Kamerlid Henk van Gerven. Dat 
zou mensen die moeilijk rondkomen 
eindelijk wat lucht geven. Op 
termijn wil de SP het eigen risico 
liefst helemaal afschaffen: ‘Dat kan 
ook, als we de zorg weer publiek 
organiseren.’ 

foto Suzanne van de Kerk     
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SP DEN BOSCH pleit voor een totale stop op 
de verkoop van huurwoningen en wil dat 
er meer huurwoningen worden 
bijgebouwd. 

UIT SP-ONDERZOEK blijkt dat mbo-bestuurders 
salarisnormen omzeilen door hoge 
ontslagvergoedingen, SP-Tweede 
Kamerlid Tjitske Siderius pleit daarom voor 
graaigrens.

WEGENS AANHOUDENDE veranderingen bij 
PostNL heeft het comité Red de post-
bode, een initiatief van SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen, een meld-
week georganiseerd. 

 reddepostbode.nl 

De Pekelder SP-fractie heeft een deel van 
de spreektijd tijdens de algemene be-
schouwingen afgestaan aan zangeres Kira 
Dekker, met het nummer Helping Hand. 

‘Woorden schieten tekort’
Fractievoorzitter Pim Siegers: ‘Tijdens de 
algemene beschouwingen over de 
begroting kijken we altijd verder dan hoe 
Pekela er op papier voorstaat. Dan kan en 
mag je niet om vluchtelingen heen. 
Woorden alleen schieten bij dit soort 
grootse onderwerpen vaak tekort, of het 
doel voorbij. Vandaar dit initiatief.’

  > ‘HELPING HAND’

Ook zonder dat het Europees Parlement 
erover heeft kunnen stemmen, kan de 
Europese Commissie handelsverdragen 
zoals TTIP, CETA en TiSA voorlopig in 
werking laten treden. De SP vindt dat 
onacceptabel, en doet daarom een 
dringend beroep op de voorzitter van de 
Europese Raad, Donald Tusk, om derge-
lijke verdragen niet te ratificeren voordat 
het Europees Parlement zich erover heeft 
kunnen buigen.

Vakbonden, gezondheid en  
milieu in gevaar
SP-Europarlementariër Anne-Marie Mineur 
roept haar collega’s op om de brief mede 
te ondertekenen: ‘Wij pleiten ervoor om 

  > DEMOCRATIE BUITENSPEL VOOR INVOERING TTIP?

dergelijke verdragen in hun geheel voor te 
leggen aan de nationale parlementen, en 
we vinden ook dat er een referendum over 
moet komen. De zogenoemde handels-
barrières die nu worden weggehaald, zijn 
in feite de regels die onze vakbondsrech-
ten, onze gezondheid en ons milieu 
beschermen. Daar moet onze bevolking 
over kunnen meepraten. Het lijkt er nu op 
dat deze verdragen zelfs zonder instem-
ming van het Europees Parlement al 
kunnen worden ingevoerd. Dat mogen de 
regeringsleiders, verenigd in de Europese 
Raad, niet laten gebeuren. De Europese 
Commissie dreigt TTIP in te voeren zonder 
democratische toets.’

Asielzoekerscentrum
Kira Dekker nam de clip bij het nummer 
Helping Hand op in het asielzoekerscen-
trum in Oude Pekela. Siegers: ‘Dit nummer 
beschrijft wat we op dit moment voelen. 
De beelden laten dorpsgenoten zien. We 
willen hen helpen, die voor bommen op de 
vlucht zijn. Wij zijn niet naïef en zien ook 
wat de stroom aan vluchtelingen veroor-
zaakt in de samenleving. Niemand is 
gebaat bij onnodige tegenstellingen. 
Iedereen is gebaat bij solidariteit. Dat 
wilden we uitstralen met deze actie en dat 
is volgens ons gelukt.’

  > SNORDERSDIENST 
UBERPOP STOPT

Het internationale bedrijf Uber stopt met 
het aanbieden van de illegale snorders-
dienst UberPop in Nederland. Al sinds de 
dienst actief is in Amsterdam, heeft de SP 
zich verzet tegen de illegale praktijken. Via 
de app van UberPop kon iedereen met een 
auto goedkoop taxidiensten aanbieden, 
zonder te voldoen aan de geldende 
taxiregels. SP-gemeenteraadslid Remine 
Alberts: ‘De manier waarop UberPop 
werkte was broodroof voor mensen die 
zich wél netjes aan de regels hielden. Heel 
goed dat de regels zijn gehandhaafd en 
dat Uber kennelijk geen andere uitweg 
meer ziet dan zich ook aan de regels te 
houden. Oók voor bedrijven met miljarden 
op de bank geldt de wet.’

 sp.nl/ZZ5

SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk wil 
dat de publieke omroep (NPO) Nederland-
se taallessen gaat uitzenden. ‘Er wordt in 
Nederland veel hoogwaardig educatief 
lesmateriaal ontwikkeld. Mijn voorstel is 
om dit bijvoorbeeld ’s middags op NPO3 
uit te zenden.’

‘Anderhalf miljoen laaggeletterden’
Van Dijk: ‘Er zijn in Nederland ruim 
anderhalf miljoen laaggeletterden, mensen 
die minder goed of helemaal niet kunnen 
lezen en schrijven. Het gaat om Nederlan-
ders die hier zijn geboren en om voorma-
lige vluchtelingen met een verblijfsstatus. 
Daar komen nu de nieuwe vluchtelingen 
bij. Al deze mensen zijn gebaat bij taalles 
op tv. Het is aan de NPO om een goed 
voorstel uit te werken, met bijvoorbeeld 
dagelijks een uitzending.’

‘Drie vliegen één klap’
De taallessen op de televisie kunnen 
volgens Van Dijk worden gekoppeld aan 
oefenprogramma’s voor lezen en schrijven 
die nu al vrij toegankelijk zijn of waarbij 
cursisten in de bibliotheek hulp kunnen 
krijgen. ‘Fragmenten en onderwerpen uit 
de tv-lessen kunnen terugkeren in de 
oefenprogramma’s die op taalcomputers 
in bibliotheken of buurthuizen aanwezig 
zijn. Daar kan verwerking, verdieping en 
verbreding plaatsvinden. We slaan drie 
vliegen in één klap: laaggeletterden, 
statushouders en vluchtelingen komen op 
een laagdrempelige manier in aanraking 
met taallessen. De meerwaarde is enorm, 
want leren lezen en schrijven is van groot 
belang om volwaardig mee te kunnen 
doen in de samenleving.’

  > ‘TAALLES OP PUBLIEKE OMROEP’
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  > ‘BESCHAMENDE AANPAK SOCIALE WERKPLAATSEN’ 

‘Ronduit beschamend!’, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut de manier 
waarop de VNG (Vereniging van Neder-
landse Gemeente omgaat met de werkne-

mers van sociale werkplaatsen. ‘Terwijl de 
VNG wel een normale cao met loonsverho-
ging heeft afgesloten voor hun andere 
werknemers, de gemeenteambtenaren, 

hebben de werknemers van sociale 
werkplaatsen een beschamend slecht 
loonbod gekregen. En vervolgens wordt de 
politie op hen afgestuurd wanneer ze hier 
aandacht voor vragen.’ 

‘Luisteren, niet arresteren’ 
Tijdens een demonstratie op het Malieveld, 
waaraan 7500 boze medewerkers van de 
sociale werkvoorziening deelnamen, heeft 
een groep van hen het kantoor van de VNG 
in Den Haag bezet. Karabulut: ‘Het is 
schandelijk dat de VNG de politie heeft 
gebeld om ze te laten arresteren, in plaats 
van te luisteren en met werknemers te 
overleggen. Dit zijn mensen die al jaren 
knokken voor het fatsoenlijke loon en de 
goede arbeidsvoorwaarden waar zij net als 
alle andere Nederlanders recht op hebben. 
Dit zijn actiemiddelen die ze inzetten om 
druk uit te oefenen. Ik begrijp dat de 
gemeenten het lastig hebben omdat ze te 
weinig geld krijgen van staatssecretaris 
Klijnsma, maar dat rechtvaardigt deze 
behandeling niet.’ 

‘Dit kabinet legt megastallen en intensieve 
landbouw geen strobreed in de weg. Het 
moet echt anders. Duurzame boeren 
moeten niet gestraft worden maar 
gesteund’, stelt SP-Tweede Kamerlid Eric 
Smaling. Samen met collega Henk van 
Gerven heeft hij daarom namens de SP 

  > ‘BLOKKEER NIEUWE MEGASTALLEN’   > ‘ACTIE TEGEN  
KOOLMONOXIDE- 
VERGIFTIGING NODIG’

Bij de helft van de ongevallen met koolmo-
noxide is sprake van nieuwe of goed 
onderhouden cv-ketels, blijkt uit onder-
zoek van de Onderzoeksraad voor de 
Veiligheid. Dat is opvallend, omdat er altijd 
van is uitgegaan dat ongelukken zich 
voordeden met oude of slecht onderhou-
den cv-installaties en geisers. Ook blijkt 
dat koolmonoxidemelders niet betrouw-
baar zijn. 

‘Sluipmoordenaar’
Aangezien jaarlijks honderden mensen 
slachtoffer worden van koolmonoxidever-
giftiging, soms met de dood tot gevolg, 
pleiten SP-Tweede Kamerleden Farshad 
Bashir en Henk van Gerven voor meer 
beschermende maatregelen. Bashir: ‘We 
moeten geen risico’s lopen met deze sluip-
moordenaar. Bewoners en eigenaren 
moeten met een publiekscampagne 
voorgelicht worden en de testen van 
koolmonoxidemelders moeten volledig 
openbaar worden. Ook wil de SP strenge 
eisen stellen aan cv-ketels, bijvoorbeeld 
door keuringen in te stellen na oplevering. 
De minister moet hier veel strenger op 
toezien.’

een initiatiefnota voor een duurzame en 
extensieve melkveehouderij gepresen-
teerd. 

‘Meer mest dan landbouwgrond’
In de nota staan voorstellen om extensieve 
melkveehouders met genoeg grond en 
weidegang te stimuleren. Smaling: 
‘Doordat de melkquotering is afgeschaft 
wordt er meer mest geproduceerd dan we 
kwijt kunnen op de beschikbare land-
bouwgrond. Het is dus goed dat er een 
nieuw stelsel van fosfaatrechten komt. 
Maar de voorstellen van het kabinet zijn 
niet rechtvaardig en niet duurzaam. Zo 
wordt aan megastallen niets gedaan. Alle 
boeren, groot en klein, krijgen een even 
grote korting. Het gevolg is dat kleine, 
duurzame boeren nog verder in de 
problemen komen.’ Smaling stelt daarom 
voor om extensieve melkveehouders die 
minder dan tweeënhalve koe per hectare 
houden vrij te stellen van fosfaatrechten. 
‘Nieuwe megastallen krijgen geen fosfaat-
rechten en mogen dus niet van start.’ 

 Lees de initiatiefnota ‘Melk weer goed 
voor elk: oplossingen na de mislukte 
melkliberalisering’ op sp.nl/ZZS

foto FreeImages.com / G Schouten de Jel©
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De Europese Unie zegt een organisatie te zijn die vrede nastreeft. 
Jammer dat we daar zo weinig van merken. Zo willen de Eurofielen 
graag een Europees leger om onze ‘Europese waarden’ te 
beschermen en hebben we handelsverdragen nodig om samen 
met de Amerikanen de concurrentie van de opkomende econo-
mieën de baas te kunnen.

Natuurlijk is het waar dat Europese samenwerking ooit is begon-
nen om conflicten in Europa, in het bijzonder tussen Duitsland en 

Frankrijk, te voorkomen. Vanaf midden jaren tachtig van de vorige 
eeuw werd Europese samenwerking echter gekaapt door multinati-
onals, die er hun neoliberale project van maakten.

Sindsdien is Europa anders naar de wereld gaan kijken: landen 
werden ‘afzetmarkten’ of ‘concurrenten’. Zelfs ontwikkelingslanden 
zijn niet langer landen waar we solidair mee zijn, maar leveranciers 
van grondstoffen en afzetmarkten voor onze landbouwproducten. 
De EU moet kunnen opboksen tegen de rest van de wereld en moet 
daarom concurrerend zijn.

Maar die ‘Europese waarden’ dan? Dat is toch mooi? In het Verdrag 
van Lissabon staan inderdaad wat mensenrechten, zij het minder 
goed geformuleerd dan in de verdragen van de Verenigde Naties of 
de Raad van Europa. Met name de sociale rechten komen er 
bekaaid vanaf. Maar ja, die zijn dan ook kostenverhogend en slecht 
voor ons ‘concurrentievermogen’.

Als Brussel zich openstelt voor de rest van de wereld, solidair is met 
de zwakkeren waar ook ter wereld, niet alles vertaalt in termen van 
economische concurrentie, en de universele waarden van de VN 
omarmt, pas dan wordt de EU de ‘speler in de wereld’ die ze graag 
wil zijn.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement
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  > EEN SOORT ‘REKENING-RIJDEN’ OP INTERNET

‘Door nieuwe regels vanuit Europa wordt 
een soort rekeningrijden op internet 
mogelijk’, vertelt SP-Eerste Kamerlid en 

Niet alleen in het voetbal zijn Amsterdam en Rotterdam elkaars tegenpolen, ook in de politiek. In Rotterdam wordt een rechts beleid 
gevoerd als het gaat om Sociale Zaken, in Amsterdam – onder aanvoering van SP-wethouder Arjan Vliegenthart – een links beleid. Wat 
dat betekent voor de inwoners van beide steden wordt steeds duidelijker.

  > AMSTERDAM-ROTTERDAM

AMSTERDAM ROTTERDAM

De werkloosheid onder jongeren daalde in Amsterdam van 16,7 
procent in 2013 naar 15,1  
in 2014 

In diezelfde periode liep dat percentage in Rotterdam op van 17 
naar 19,1 procent

In 2014 vond 7 procent van de Amsterdam bijstandsgerechtigden 
werk

In Rotterdam 6 procent, het laagste percentage van alle steden 
met meer dan 100.000 inwoners

Amsterdam heeft zich uitgesproken tegen het 
leeftijdsdiscriminerende minimumjeugdloon

Rotterdam is de enige grote stad waar een meerderheid van de 
politiek weigert zich uit te spreken tegen het minimumjeugdloon

ICT-deskundige Arda Gerkens (foto). ‘Je 
mobiele telefoonaanbieder kan je in de 
toekomst verplichten meer te betalen, als 
je bijvoorbeeld nog wilt kunnen skypen op 
je telefoon. Alsof je op de snelweg meer 
voorrang hebt en harder kunt rijden als je 
meer betaalt.’ 

 › Tot nu toe kon dat niet?
‘Nee, in Nederland is netneutraliteit 
vooralsnog gegarandeerd. Aanbieders van 
de infrastructuur van het internet mogen 
geen voorkeur geven voor bepaalde 
diensten. Mijn e-mail moet daardoor net 
zo snel door de glasvezelkabel gaan als de 

films van Netflix. Maar vanuit Europa 
worden de regels voortaan soepeler. 
Multinationals profiteren daarvan, ten 
koste van ons consumenten.’

 › Het Europees Parlement zegt juist 
voortaan netneutraliteit te garanderen.
‘Dat is het uitgangspunt, ja. Maar ze 
hebben daar uitzonderingen op gemaakt 
die zo onduidelijk geformuleerd zijn dat je 
netneutraliteit kwijtraakt. Dit is weer het 
Europa van de bedrijven dat de keuze 
heeft gemaakt en niet het Europa van de 
consument, dus had Brussel zich hier 
beter niet mee kunnen bemoeien.’ 
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HET IS NOG DONKER als de bus vertrekt. De 
afspraak in de Europese hoofdstad staat om 
10.00 uur. De Tribune rijdt mee met de de-
legatie uit Zoetermeer. De chauffeur houdt 
rekening met de ochtendspits in Rotterdam, 
Antwerpen en Brussel. Nog voordat de grens 
met België wordt overschreden, heeft Enid 
Scipio, de zorgzame ‘moeder’ van de afde-
ling Zoetermeer, al broodjes en boterkoek 
uitgedeeld. De stemming zit er goed in, ze 
hebben er zin in. Waarom? ‘Ik wil wel eens 
met eigen ogen zien waar ons belastinggeld 
naar toe gaat.’
Nou, om te beginnen vergoedt het EP veertig 
euro per gast van een politieke partij. Het 
geld voor de lunch zal de ‘reisleidster’ cash 
ontvangen, om ter plekke meteen af te kun-

nen rekenen.
Vlak bij de hoofdingang voegt de Zoeter-
meerse groep zich bij de wachtende partijge-
noten uit Zuid-Limburg, Zeeland en Breda. 
Het gezelschap wordt ontvangen door de 
vriendelijke medewerkers van de Europese 
fractie van de SP – en dat is geen overbodige 
luxe. Wie er nooit eerder is geweest, loopt al 
snel het gevaar te verdwalen in het EP-dool-
hof. Je komt trouwens niet zomaar binnen. 
Iedere bezoeker moet eerst door een sluis 
met detector.

Sterrenrestaurant of kantine?
Verplicht onderdeel van de gesubsidieerde 
visite vormt een propagandistisch praatje 
over de politiek-bestuurlijke structuur van 

de Europese Unie. De voorlichter van dienst 
laveert weliswaar handig tussen de kritische 
vragen door, maar slaagt er niet in de scepsis 
onder zijn gehoor weg te nemen. Dan maar 
een kijkje nemen in de plenaire zaal, waar 
het Europees Parlement zes keer per jaar 
één dag vergadert. Twaalf plenaire verga-
deringen (van drie dagen) vinden plaats 
in Straatsburg, een kostenverslindende 
operatie waar nagenoeg ieder Europees 
Parlementslid zich mateloos over opwindt, 
uitgezonderd de Franse volksvertegenwoor-
digers.
Even dreigt een babylonische spraakverwar-
ring, want tegelijkertijd met de SP worden 
nog drie groepen rondgeleid: Italiaans-, 
Frans- en Duitssprekend. De SP’ers houden 
het snel voor gezien en verzamelen zich op 
de begane grond voor het middagmaal in de 
eetzaal voor bezoekers, de kantine van het 
Europees Parlement. Dennis de Jong, die een 
vorkje meeprikt, zal later vertellen dat er 
nog acht restaurants zijn, inclusief een piz-
zeria en met als topper het eetetablissement 
voor de ‘sterren’ van het EP, de 750 Parle-

150 SP-LEDEN OP BEZOEK BIJ TEAM BRUSSEL 

AFGEVAARDIGDEN VOOR EEN DAG
‘Dit is een historisch moment, zoveel SP’ers in het Europees 
Parlement!’ Met open armen worden 150 actieve SP-leden 
door Europarlementslid Dennis de Jong en zijn team ontvan-
gen. Een kijkje achter de schermen in het kolossale complex 
aan de Rue Wiertz/Wiertzstraat in Brussel.

Dennis de Jong spreekt de ‘SP-afgevaardigden’ toe.
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mentsleden uit de 28 lidstaten. Daar komen 
Dennis en fractiegenote Anne-Marie Mineur 
zelden of nooit. Zij schuiven doorgaans aan 
tafel bij de medewerkers van het EP.

De rokers onder de SP-gasten willen voordat 
het tweede deel van het programma begint 
nog even snel hun nicotinegehalte op peil 
brengen, maar dat gaat niet zonder slag of 
stoot. Ze moeten naar buiten en mogen 
daarna niet meer naar binnen. Dus wachten 
ze al paffend totdat de anderen hun soepje 
en aardappelpuree met een verschrompeld 
mootje vis of verpieterd stukje kipfilet 
hebben verorberd, om vervolgens samen 
de oversteek naar het andere gebouw van 
het EP te maken. Daar, in de naar de Itali-
aanse politicus Altiero Spinelli vernoemde 
christen-democratische vergaderzaal, zullen 
Dennis en Anne-Marie, geassisteerd door 
hun teamleden, uitleggen wat zij in het EP 
doen en vragen beantwoorden. ‘Als ik jullie 
zo bij elkaar zie in de vergaderbankjes, krijg 
ik een warm gevoel van binnen’, zegt Dennis 
tegen zijn achterban, die zichzelf tot zijn 
hilariteit ziet op grote beeldschermen en 
intussen probeert het juiste knopje van de 
microfoons te vinden.

Twee auto’s voor onaangename man 
Even is Brussel, even is het Europees Par-
lement van de SP. Dennis en Anne-Marie 
zijn open en eerlijk over de onmacht van 
het bestuursorgaan waarvan ze zelf deel 
uitmaken, over Europa dat de macht uit de 
aangesloten landen trekt en doorgeeft aan 
multinationals en over de beroerde staat van 
het democratisch bestuur vanuit Brussel. ‘En 
toch,’ benadrukken zij, ‘staan wij niet hele-
maal machteloos en kan door hard werken 
en slim manoeuvreren iets worden bereikt.’
De buitensporige beloning van Europarle-
mentariërs illustreert Dennis met het recht 
op een auto met chauffeur. Anne-Marie en 
hij hebben daarvan afgezien, in tegenstel-
ling tot bijvoorbeeld Parlementsvoorzitter 
Martin Schulz (‘een hoogst onaangename 
man’), die er zelfs over twee beschikt. Een 
golf van verontwaardiging welt door de 
SP-gelederen, een gevoel dat alleen nog 
maar wordt versterkt door een vlot gemaakt 
filmpje van de medewerkersploeg van de SP, 
dat onverholen en met de nodige ironische 
knipogen aantoont hoe de leden en het 
personeel van het EP in de watten worden 
gelegd. Even naar de kapper, de masseuse, 
de delicatessenzaak, de cadeaushop, het kan 
allemaal in het overdekte dorp dat het EP in 
Brussel is. Maar wat even sterk beklijft, is de 
teamgeest van het Europese smaldeel van de 
SP-vloot.
Geduldig en helder beantwoorden Dennis 

en Anne-Marie de vragen van de ‘geachte af-
gevaardigden’ voor één middag. Ze nemen er 
alle tijd voor. Het milieu, Oekraïne, de vluch-
telingenstroom, TTIP, de 20.000 tot 30.000 
lobbyisten van het bedrijfsleven, het mkb, 
alle denkbare politieke onderwerpen komen 
voorbij. Koekjes, snoepjes en frisdranken 
houden de suikerspiegel op aanvaardbaar 
niveau, de spanningsboog verslapt niet. Pas 
straks, in de bus terug naar huis, zullen de 
150 SP-leden hun aandacht laten verslappen 
en indommelen.
Even na vieren rondt Femke Reudler Talsma, 
assistent van Dennis de Jong, af. Tijd voor de 
nodige selfies met Dennis en Anne-Marie, 
die hun politieke vrienden met zichtbare 
voldoening en plezier bedanken voor de 
belangstelling voor hun inspanningen in 
het ‘verre’ Brussel. De visite is hen zo goed 
bevallen dat ze voortaan twee keer per jaar 

een dag vrijmaken voor zo’n pontificale 
ontvangst. En de Brusselgangers zelf? Zij 
mochten kijken in de Europese keuken, zijn 
een stuk wijzer geworden, blijven kritisch 
over Europa en weten de inzet van hun 
Team Brussel op waarde te schatten.
Op de terugweg naar Zoetermeer, in de file 
op de ring rond Brussel, smeert de onver-
moeibare Enid Scipio nog maar eens wat 
broodjes. Ze zet koffie en deelt bananen en 
druiven uit. Heerlijk. •
Afdelingen die belangstelling hebben voor een 
excursie naar het Europees Parlement kunnen 
contact opnemen met Femke Reudler Talsma: 
femke.reudlertalsma@europarl.europa.eu

tekst Robin Bruinsma
foto’s SP Eurofractie / Meltem Okcu

Boven: Met ‘Stop TTIP’-T-shirts laten SP’ers zien dat  socialisten internationalisten zijn.
Onder: Dennis de Jong prikt een vorkje mee met de SP-bezoekers.
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VAN DE RAAD VAN STATE moet de gaswinning 
in Groningen verder worden beperkt tot 27 
miljard kuub, een overwinning voor de 
Groningers, zegt SP-gedeputeerde Eelco 
Eikenaar.

 
 sp.nl/ZZT

VANWEGE VELE INCIDENTEN roept SP Sittard-
Geleen op tot een brede maatschappelijke 
discussie over veiligheid, werkgelegenheid 
en gezondheid rond chemisch industrie-
terrein Chemelot. 

 sp.nl/ZZc

ONDER PERSONEEL van verpleeg- en verzor-
gingshuizen is grote ontevredenheid over 
de kwantiteit en kwaliteit van de bezetting. 
SP-Tweede Kamerlid pleit nu voor een 
personeelsnorm.

 sp.nl/ZZp

DANKZIJ JARENLANGE SP-inzet hoeven 
zelfstandigen zonder personeel voort-
aan niet meer hun opgebouwde pensioen 
aan te spreken voordat ze een bijstands-
uitkering aan kunnen vragen.

  > VERBOD NERTSEN-
HOUDERIJ  
RECHTSGELDIG 

Het verbod op het houden en doden van 
nertsen is rechtsgeldig. Dat heeft het 
gerechtshof in Den Haag bepaald. Nertsen-
fokkers hadden een rechtszaak aange-
spannen nadat de Tweede Kamer en de 
Senaat instemden met de initiatiefwet van 
SP en PvdA om het fokken van nertsen om 
hun bont te verbieden. 

‘Niet meer van deze tijd’
De rechter heeft geoordeeld dat de 
overheid een economische activiteit mag 
verbieden op basis van ethische argumen-
ten. SP-Kamerlid Henk van Gerven is blij 
met deze uitspraak van de rechter. ‘Dit is 
een mooie overwinning voor de nertsen. 
Het houden van deze waterdieren in kleine 
kooien voor bontproductie is niet meer van 
deze tijd.’ In haar tijd als SP-Tweede 
Kamerlid knokte Krista van Velzen jaren-
lang om de wet door het parlement te 
krijgen. Uiterlijk 2024 moeten alle nertsen-
houders gestopt zijn. 

Tijdens een werkbezoek van SP-fractievoor-
zitter Emile Roemer aan een aantal organi-
saties in Utrecht, samen met SP-wethouder 
Paulus Jansen, sprak hij met de mensen die 
van een leegstaand roc een sportcentrum 
maakten. Een centrum waar voor weinig 
geld, aangepast aan de behoeften van de 
buurtbewoners, taekwondo- dans- en 
cardiotrainingen gevolgd kunnen worden. 
Het Fight-Dance-Cardio Centre is een 
succesverhaal voor Kanaleneiland; voor 
de sociale samenhang én voor de volksge-
zondheid. Roemer was onder de indruk van 
de samenwerking van de gemeente – hier 
komt SP-wethouder Jansen bij kijken – met 
maatschappelijk ondernemers als Nathan 
Rozema die de ontwikkeling van het pand 
coördineert en de enthousiaste sportvereni-
gingen met hart voor de buurt. Taekwondo-

leraar Angelo Rosario is er daar een van: ‘De 
lessen geven de jongeren een doel. En ze 
komen elkaar hier tegen; dat is erg belang-
rijk in een cultureel diverse wijk als Kana-
leneiland.’ Een groep kinderen/jongeren 
die danslessen volgden, mocht zelfs naar 
het WK in Spanje, waar ze tweede werden. 
Tijdens het bezoek waren jonge starters aan 
het verhuizen uit de bovenverdiepingen, 
waar ze tijdelijk onderdak hadden gevon-
den. Zij maken plaats voor tijdelijke opvang 
van vluchtelingen. Het FDC Centre heeft de 
plannen al klaar om de gasten ook aan het 
sporten te krijgen. De kamers worden zo 
verbouwd dat het later, als de vluchtelingen 
weg zijn, mogelijk goedkope studentenwo-
ningen kunnen worden. Zo wordt van de 
nood een deugd gemaakt. 

  > VAN DE NOOD(OPVANG) EEN DEUGD MAKEN

‘Niemand kan mij het recht ontzeggen me 
te blijven opstellen als vertegenwoordiger 
van de SP-stemmers en ook bij de 
verkiezingen zelf zal de SP zich gewoon 
als SP blijven manifesteren, wat de 
Brusselse “bubble” daar ook van vindt.’ 
Het moge duidelijk zijn: SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong is mordicus tegen 
de voorstellen die het Europees Parlement 
heeft aangenomen om de procedures van 
de lidstaten voor de Europese verkiezin-
gen te wijzigen.

 › Om wat voor voorstellen gaat het?
‘Het gaat onder meer om voorstellen om 
voor lidstaten met meer dan 26 Europarle-
mentariërs kiesdrempels in te voeren en 
om te werken met stemcomputers. Ook 
moeten de namen en logo’s van Europese 
politieke partijen een prominente plaats 
innemen op de stembiljetten en in 
verkiezingsmateriaal. Europarlementariërs 
mogen zich niet langer identificeren met 

  > BLIJF VAN ONS KIESRECHT AF!

hun nationale kiezers, maar moeten alle 
Europese burgers vertegenwoordigen.’

 › Waarom is de SP hier mordicus tegen?
‘De SP vindt dat lidstaten vrij moeten 
blijven in de inrichting van hun eigen 
kiesrecht. Helaas begrijpt een meerder-
heid in het Europees Parlement nog 
steeds niet dat mensen niet zitten te 
wachten op nog meer Brusselse bemoei-
zucht. Het kiesrecht is bij uitstek een 
nationale zaak. Deze aangenomen 
voorstellen zijn een greep naar de macht 
door Europese politieke partijen en 
hebben niets te maken met versterking 
van de democratie. Uit alles blijkt dat een 
meerderheid van het Europees Parlement 
toe wil naar een federaal Europa met 
Europese partijen en vertegenwoordigers 
van “Europese burgers”. Kennelijk begrijpt 
men nog steeds niet dat de meeste 
burgers zich helemaal niet identificeren 
met Europese partijen.’ 
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Emile Roemer met maatschappelijk ondernemer/adviseur Nathan Rozema en Taekwondo-
leraar Angelo Rosario: ‘Samenwerking die het leven van bewoners van Kanaleneiland én de 
vluchtelingen verbetert.’  
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gingen met hart voor de buurt. Taekwondo-

leraar Angelo Rosario is er daar een van: ‘De 
lessen geven de jongeren een doel. En ze 
komen elkaar hier tegen; dat is erg belang-
rijk in een cultureel diverse wijk als Kana-
leneiland.’ Een groep kinderen/jongeren 
die danslessen volgden, mocht zelfs naar 
het WK in Spanje, waar ze tweede werden. 
Tijdens het bezoek waren jonge starters aan 
het verhuizen uit de bovenverdiepingen, 
waar ze tijdelijk onderdak hadden gevon-
den. Zij maken plaats voor tijdelijke opvang 
van vluchtelingen. Het FDC Centre heeft de 
plannen al klaar om de gasten ook aan het 
sporten te krijgen. De kamers worden zo 
verbouwd dat het later, als de vluchtelingen 
weg zijn, mogelijk goedkope studentenwo-
ningen kunnen worden. Zo wordt van de 
nood een deugd gemaakt. 

  > VAN DE NOOD(OPVANG) EEN DEUGD MAKEN

‘Niemand kan mij het recht ontzeggen me 
te blijven opstellen als vertegenwoordiger 
van de SP-stemmers en ook bij de 
verkiezingen zelf zal de SP zich gewoon 
als SP blijven manifesteren, wat de 
Brusselse “bubble” daar ook van vindt.’ 
Het moge duidelijk zijn: SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong is mordicus tegen 
de voorstellen die het Europees Parlement 
heeft aangenomen om de procedures van 
de lidstaten voor de Europese verkiezin-
gen te wijzigen.

 › Om wat voor voorstellen gaat het?
‘Het gaat onder meer om voorstellen om 
voor lidstaten met meer dan 26 Europarle-
mentariërs kiesdrempels in te voeren en 
om te werken met stemcomputers. Ook 
moeten de namen en logo’s van Europese 
politieke partijen een prominente plaats 
innemen op de stembiljetten en in 
verkiezingsmateriaal. Europarlementariërs 
mogen zich niet langer identificeren met 

  > BLIJF VAN ONS KIESRECHT AF!

hun nationale kiezers, maar moeten alle 
Europese burgers vertegenwoordigen.’

 › Waarom is de SP hier mordicus tegen?
‘De SP vindt dat lidstaten vrij moeten 
blijven in de inrichting van hun eigen 
kiesrecht. Helaas begrijpt een meerder-
heid in het Europees Parlement nog 
steeds niet dat mensen niet zitten te 
wachten op nog meer Brusselse bemoei-
zucht. Het kiesrecht is bij uitstek een 
nationale zaak. Deze aangenomen 
voorstellen zijn een greep naar de macht 
door Europese politieke partijen en 
hebben niets te maken met versterking 
van de democratie. Uit alles blijkt dat een 
meerderheid van het Europees Parlement 
toe wil naar een federaal Europa met 
Europese partijen en vertegenwoordigers 
van “Europese burgers”. Kennelijk begrijpt 
men nog steeds niet dat de meeste 
burgers zich helemaal niet identificeren 
met Europese partijen.’ 
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Emile Roemer met maatschappelijk ondernemer/adviseur Nathan Rozema en Taekwondo-
leraar Angelo Rosario: ‘Samenwerking die het leven van bewoners van Kanaleneiland én de 
vluchtelingen verbetert.’  
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 › Wat is Refugee Republic?
‘Een kunstwerk, in de vorm van een inter-
actieve website over Domiz: een kamp voor 
Syrische vluchtelingen in Irak. Het hele 
vluchtelingenkamp is nagetekend en je kunt 
overal fi lmpjes bekijken en interviews be-
luisteren. Refugee Republic laat op een leuke 
en ook voor kinderen toegankelijke manier 
zien hoe het eraan toegaat in een vluchtelin-
genkamp.’ 

 › Hoe ziet het dagelijks leven er uit?
‘Het begint steeds meer op een gewone stad 
te lijken. Er wonen dan ook bijna 60.000 
mensen, terwijl het kamp oorspronkelijk 
bedoeld was voor zo’n 38.000 mensen. Het 
is heel mooi om te zien dat zij hun eigen eco-
nomie beginnen, dat ze zo een nieuw leven 
opbouwen. Dit kamp is in 2012 gebouwd, 
maar er zijn mensen die al decennialang in 
vergelijkbare kampen wonen. Als je ergens 
toch jaren zit, kun je maar beter iets om 
handen hebben en je werkervaring op peil 
houden.’ 

 › Refugee Republic gee�  een realistisch 
beeld van het dagelijks leven in een vluch-
telingenkamp?
‘Ja, al is dit wel een heel actief kamp. Dat was 
veel minder in het vluchtelingenkamp dat 
ik zelf bezocht heb in Libanon. Wat helaas 
ook heel realistisch is aan Refugee Republic: 
je ziet bijna geen vrouwen op straat en als 
single vrouw, of als homo bijvoorbeeld, kun 

SHARON SURFT

WIE Sharon Gesthuizen (1976) woordvoerder 
Economische zaken en Justitie namens de SP in de 
Tweede Kamer

WAT Refugee Republic

fo
to

 B
as

 S
to

ffe
ls

en

je er al helemaal niets. Het is er echt een 
traditionele mannenwereld.’ 

 › Zijn de mensen in zo’n Refugee Republic 
beter af dan vluchtelingen die in Neder-
land van noodopvang naar noodopvang 
gesleept worden?
‘Het ziet er zo best oké uit, maar wacht maar 
tot het een keer regent. Ze maken er het bes-
te van, maar het is gewoon echt geen goede 
situatie. Er zijn scholen, maar de leraren 
hebben al vier maanden geen salaris gehad. 
Mensen mogen bovendien zo weinig en ze 
kunnen nergens heen. Behalve terug naar 
hun eigen land, maar dat is ook geen optie. 
Dat maken de interviews op de website heel 
duidelijk. Mensen vluchten echt alleen maar 
als er totaal geen andere optie meer is in 
eigen land. De noodopvang hier is ook niet 
pre� ig, maar de situatie is totaal anders, niet 
zo uitzichtloos.’ 

 › Nederland hee�  al moeite met het 
organiseren van voldoende noodopvang 

voor de vluchtelingen hier, waarom is het 
dan belangrijk om ook oog te hebben voor 
opvang in de regio?
‘Er wordt zo vaak gezegd dat mensen maar 
daar moeten blijven, in hun eigen cultuur. 
Dan moet je ook wel weten waar je het over 
hebt, vind ik. Het is absoluut redelijk om van 
de eigen regio te vragen voor het grootste 
deel van de opvang te zorgen, maar de regio 
zit inmiddels stampvol. De 4,5 miljoen 
inwoners van Libanon vangen bijvoorbeeld 
al 1,5 miljoen vluchtelingen op, waardoor de 
prijzen voor eerste levensbehoe� en als meel 
en hout enorm zijn gestegen. Als Frankrijk 
nu extra gaat bombarderen, slaan nog veel 
meer mensen op de vlucht. Ga er maar aan 
staan, als regering en bevolking van zo’n 
land.’ •

 refugeerepublic.submarinechannel.com

tekst Jola van Dijk

BEELD VAN OPVANG 
IN DE REGIO

Screenshots van de site.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Je skate zelf niet?
‘Nee, ik heb het één keer geprobeerd. Ik ging 
op mijn gezicht en dacht: dit doe ik nooit 
meer, haha. Maar veel jongeren komen graag 
in het skatepark, daar doen we het voor.’

 › Wanneer werd je lid van de SP?
‘Vorig jaar, nadat mijn oma was overleden. 
Zij was een rasechte SP’er. Ik ben al eens 
eerder lid lid geweest en vond het een mooi 
eerbetoon aan oma om me weer aan te 
melden.’

 › Familie is belangrijk voor je?
‘Ja, en mijn vriendin. We waren anderhalf 
jaar samen toen ze voor zes weken naar 
Amerika ging. Ik kocht een ring voor haar 
en heb haar op het vliegveld gevraagd of ze 
in de toekomst met me wil trouwen. Ze zei 
ja. Maar we doen het rustig aan, sinds april 
wonen we samen.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben pakketbezorger voor PostNL. Keileuk 
werk, ik doe het al vijf jaar.’

 › Daar hebben we net vorige maand over 
geschreven. Herkenbaar?
‘Ja, helaas wel. De nul-urencontracten, geen 
doorbetaling bij ziekte, geen vakantiedagen, 
daar heb ik zelf ook allemaal mee te maken.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Wales. Als je daar ’s ochtends wakker wordt, 
je doet de gordijnen open en je kijkt tegen de 
bergen aan: geweldig.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Elvis. Ik ben gek op zijn muziek en heb al 
zijn films. Op mijn onderarm heb ik een 
tattoo van zijn microfoon en zijn hand-
tekening.’ •

Mathijs Fiddelaers (25) uit 
Nederweert is contactpersoon 
en mede-oprichter van ROOD 
Weert. ‘We zijn meteen in 
actie gekomen voor het 
skatepark in Weert. Met 
succes, want de gemeente 
heeft een opknapbeurt en 
een aantal verbeteringen 
toegezegd.’ Zelf houdt hij 
overigens meer van voetbal: 
‘Bij iedere thuiswedstrijd 
van PSV zit ik met een paar 
vrienden op de tribune.’

LINKSVOOR GEK OP ELVIS
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ONLANGS TOONDE DE ORGANISATIE van geïndus-
trialiseerde landen, de Oeso, aan dat meer 
ongelijkheid leidt tot lagere economische 
groei. Doorgaans neemt het CPB de uit-
komsten van de Oeso over – maar ditmaal 
niet. In een kort en zuinig briefje aan het 
parlement stelt het CPB dat het onderzoek 
irrelevant is voor Nederland. En dat terwijl 
het onderzoek wel degelijk Nederland 
omvatte. Een tekenend voorbeeld van de 
politieke inslag van het CPB.

Tweede voorbeeld. Over klimaatverandering 
stelde het CPB onlangs: “Door het smelten 
van het Noordpoolijs wordt de noordelijke 
zeeroute tussen Noordoost-Azië en Noord-
west-Europa commercieel levensvatbaar.” 
Hoe ontgoochelend dat een CPB’er dit uit de 
pen laat vloeien. Zelfs de aarde wordt geof-
ferd op het altaar van de commercie. 

Laatste voorbeeld: het CPB gaat ervan uit dat 
werkloosheid alleen opgelost kan worden 
door lagere lonen en minder ontslagrecht-
bescherming. Hoe dan de verdubbeling van 
de werkloosheid na 2008 te verklaren? Dat 
komt toch echt door overheidsbezuinigin-
gen (waar het CPB dan weer voorstander 
van is). Het CPB negeert dit volkomen en 
blijft pleiten voor lagere (minimum)lonen en 
minder ontslagrechtbescherming. Dat zijn 
maatregelen die grootbedrijven uiteraard 
goed uitkomen. 

Waanzinnige uitkomsten
Tot wat voor waanzinnige uitkomsten dat 
leidt, werd onlangs weer duidelijk. Het plan 
van SGP, CU en SP om gezinnen met één 
kostwinner fiscaal bij te staan (door de hef-
fingskorting van de niet-werkende partner 
vaker aan de werkende partner overdraag-
baar te maken), zou volgens het CPB banen 
kosten: 42.000 maar liefst. Niet-werkende 
partners zouden ontmoedigd worden 
naar werk te zoeken (de heffingskorting is 
namelijk al “binnen”). De vervolgredenering 
is dat de werkgelegenheid afneemt door de 
afname van werkzoekenden. Er zijn evenwel 

HET CPB IS GEEN NEUTRALE ARBITER  
MAAR EEN NEOLIBERALE THUISFLUITER
Het Centraal Planbureau heeft een belangrijke politieke rol. Dit CPB rekent 
begrotingen en partijprogramma’s door. Het presenteert zichzelf daarbij als 
onafhankelijke academische scheidsrechter in de politieke arena. Het CPB 
draagt echter steeds vaker het eigen politieke wereldbeeld uit. Het is een 
neoliberale thuisfluiter geworden.

al jaren veel meer werkzoekenden dan er 
vacatures zijn. Minder werkzoekenden leidt 
niet tot minder vacatures, zoals het CPB 
stelt. Wel is een afname van werkzoekenden 
onprettig voor bedrijven die daardoor hun 
onderhandelingsmacht zien verminderen. 
En precies die bedrijven worden door het 
CPB dus ideologisch bediend.

Buitenaards wezen
Het wereldbeeld blijkt ook uit wat het CPB 
negeert: het grootschalige fiscale handje-
klap van het ministerie van Financiën met 
multinationals (zoals Starbucks), de grootste 
fraude in 200 jaar Koninkrijk – de door 
Rabobank gepleegde Libor-fraude – of kar-
telvorming op de “zorgmarkt”. Deze zaken 
tref je niet aan in CPB-rapporten. 

Stel dat een buitenaards wezen de Neder-
landse economie wil leren kennen met CPB-
rapporten. Dan zou het denken dat klimaat-
verandering lucratief is en dat de huidige 
werkloosheid het gevolg is van een tekort(!) 
aan werkzoekenden. En het zou niet weten 
dat Nederland wereldkampioen hypotheek-
schulden is of dat bankiers de ambtenaren 
van het Ministerie van Financiën in hun zak 
hebben. Dit is geen wetenschap meer, maar 
ideologie. 

Het CPB-wereldbeeld blijkt ook uit een 
tweet van het hoofd persvoorlichting over 
de toenmalige Griekse minister van Financi-
en Varoufakis: “Kunnen we die kale Griekse 
minister een maandje of wat totaal negeren. 
Is het beste voor iedereen...” Persvoorlich-
ters vermijden uit de aard hunner functie 
alles wat potentieel controversieel is. Ken-
nelijk is het ridiculiseren van een politicus 
die tegen bezuinigingen pleit dat niet.
 
Hoe dit wereldbeeld te verklaren? Het CPB 
weerspiegelt de dominante stroming in de 
politiek (neoliberaal). Maar het wereldbeeld 
is ook in toenemende mate de uitkomst van 
actief beleid. Met het aanstellen van een 
ambtenaar van het ministerie van Financiën 
zonder enige academische achtergrond 
als directeur, blijkt ambtelijke loyaliteit te 
prevaleren boven academische onafhanke-
lijkheid. Academische tegenspraak wordt 
verder nog ontmoedigd door bonussen, 
reorganisaties en tijdelijke contracten. 
Het CPB wordt steeds politieker en steeds 
minder wetenschappelijk. Dat is kwalijk – en 
wetenschappelijk gezien doodzonde. •

tekst David Hollanders
foto bewerking van foto:  
James West/Flickr CC 2.0
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ANNE-MARIE MINEUR IS LID van het Europees 
Parlement voor de SP. Zij gaat naar de kli-
maattop in Parijs als vertegenwoordiger van 
Verenigd Links – de groep linkse partijen 
waar de SP in het Europees Parlement mee 
samenwerkt. Dat betekent dat zij regelma-
tig overleg kan voeren met Miguel Arias 
Cañete, de eurocommissaris die namens 
de EU tijdens de klimaattop onderhandelt. 
Daar verwacht Mineur niet veel van: ‘We 
worden goed bijgepraat. Maar Cañete was 
zelf bestuursvoorzitter van het Spaanse 
oliebedrijf van de familie van zijn vrouw; die 

BEDRIJVENLOBBY OP  
KLIMAATTOP IN PARIJS

KLIMAATKLUITJE  
IN HET RIET DREIGT
Vanaf 30 november vindt in Parijs de Klimaattop plaats, 
waar een poging wordt gedaan wereldwijde afspraken 
te maken over het terugdringen van de klimaatveran-
dering.  Vooral het beperken van CO2-uitstoot staat  
bovenaan de agenda. SP-Europarlementariër Anne- 
Marie Mineur maakt zich zorgen over de sterke lobby 
van het bedrijfsleven.

taak heeft hij weliswaar neergelegd, maar 
nu is zijn zwager bestuursvoorzitter. Lob-
bywaakhond CEO heeft uitgezocht met wie 
Cañete vooral overlegt: dat blijkt voor 80 
procent het bedrijfsleven te zijn, en dan met 
name de Spaanse olie-industrie. Ik acht de 
kans klein dat hij daar is om de rest van de 
Europeanen te vertegenwoordigen.’

‘Een enorm financieel belang’
Mineurs missie is dan ook om de lobby 
van de (olie-)industrie zichtbaar te maken 
in Parijs: ‘Op tv zeggen bedrijven de goede 

dingen, dat de CO2-uitstoot aangepakt 
moet worden, dat het bedrijfsleven daarin 
voorop wil gaan. Tegelijk zijn ze vaak lid 
van lobbygroepen die pleiten voor minder 
strenge klimaatregels. Je hoort van rechtse 
politici: laat de markt het maar oplossen. 
Maar bedrijven, en dan vooral de energie-
bedrijven, hebben een enorm financieel 
belang om nog 100 jaar op fossiele brand-
stoffen door te gaan.’ Mineur probeert zo 
veel mogelijk journalisten bij lobby-evene-
menten te krijgen, zodat zichtbaar wordt 
wat de echte agenda van het bedrijfsleven 
is. Mineur: ‘Ik vrees dat we op de klimaattop 
met een kluitje in het riet worden gestuurd. 
De conferentie zou een enorm succes zijn 
als het tot een deal komt die zorgt dat we 
opwarming van de aarde onder de 2 graden 
blijft. Dat gaat natuurlijk nooit lukken als er 
te veel geluisterd worden naar de machtigste 
lobby van deze top.’ •

Tekst Diederik Olders 
foto’s Branko de Lang © 

Urgenda – de klimaatorganisatie bekend van de  
gewonnen rechtszaak tegen de Staat –  vestigde de 
aandacht op de klimaatverandering met de Climate 
Miles, een wandeling  voorafgaand aan de klimaattop van 
Utrecht naar Parijs. Meerdere bekende Nederlanders en 
vertegenwoordigers van andere organisaties liepen mee. 
Ook SP-Tweede Kamerlid Eric Smaling (op de foto in  
SP-jas) maakte klimaat-kilometers – hier in Antwerpen.

De Climate Miles deed ook Brussel aan; SP-Europarlementariër Anne-Marie 
Mineur werd geïnterviewd voor Urgenda-tv tijdens de meet and greet.
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

KLASSEN KLEINER ÉN 
SPECIAAL ONDERWIJS
Naar aanleiding van de laatste mail van 
Emile Roemer over de kleine klassenstrijd, 
het volgende. Voor alle duidelijkheid: ik ben 
vóór klassenverkleining, tot een aantal rond 
vijfentwintig leerlingen. Dat is goed te doen 
áls er weinig of geen kinderen inzitten die 
gedragsmatig moeilijk te hanteren zijn.

Zelfs een klas van vijftien leerlingen kan 
te groot zijn met té moeilijk te hanteren 
kinderen. Als  blijkt dat én de leerkracht én 
de rest van de klas er te zeer onder te lijden 
hebben, moet zo’n kind doorverwezen kun-
nen worden naar het speciaal onderwijs. Dat 
is nu veel te moeilijk.

Alle betrokkenen – de rest van de klas, 
degene die ervóór staat, de ouders – heb-
ben er baat bij dat zo’n kind in een passende 
omgeving komt, namelijk in het speciaal 
onderwijs in kleine groep met veel ‘dichtere’ 
begeleiding. Dát is passend onderwijs.

W. Hupperets, leerkracht, Maastricht.

SAMENWERKINGS- 
PROJECTEN
Naar aanleiding van het bericht in de Tri-
bune van november jl. wil ik de SP-fractie 
Amsterdam feliciteren met de beslissing om 
de daarin genoemde samenwerkingsprojec-
ten niet aan te gaan. 

SP-fractievoorzitter Daniël Peters verwoordt 
de beslissing heel goed. Ik ben dus blij met 
het SP-standpunt. We kunnen nooit een 
onderdrukker gaan steunen, linkse partijen 
moeten de onderdrukten steunen. 

Ik verwijs nog naar de zeer goede documen-
taire ‘Weggegooid geld’ van de Ikon. Uitge-
zonden op NPO 2 op 20 oktober. Eindelijk 
eens duidelijke informatie over hoe Israël 
het water van de Palestijnen steelt voor de 
illegale Joodse kolonisten.

T. van het Veld, Amsterdam
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De winnaar van november is Benno van der Klein uit Almere. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór  

3 januari 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of  

tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een 

gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.
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OPLOSSINGEN  TRIBUNE NOVEMBER

Horizontaal
4) Sluitpost 10) Schuinsmarcheerder 11) Teamgeest 13) Ontkleden 
14) Testpop 15) Pepernoten16) Boulevardpers 17) Succesverhaal 18) Pikant.

Verticaal
1) Golfspeler 2) Lichtmatroos 3) Stom 5) Privécollectie 6) Verkoopadres 
7) Haring 8) Keukenkraan 9) Groente 12) Tapdansen.

CRYPTOGRAM

MENGLETTERS

Politiek is de afdeling amusement van de industrie. (Frank Zappa)

De SP Winterpuzzel bestaat uit twee delen: (I) Keuzeraadsel (Kr) en (II) Strijdraadsel (Sr).
In het Kr is de helft van de oplossing te vinden. Zet de letters die u 
in de met rode letters aangegeven vakjes van dit Kr plaatst tevens 
in de overeenkomstige vakjes van de horizontale balk van het Sr. 
De negen vragen van het Sr leveren, nadat u de oplossingen in de 
verticale balken invult, de overige letters van de totaaloplossing.

Het Sr betreft negen namen van mensen die iets met gewapende 
strijd te maken hebben of hadden. De groene vakjes scheiden voor- 
en achternaam. De gehele oplossing is het woord van zestien letters 
op de horizontale balk van het Sr. Wij wensen u een fijne tijd & veel  
puzzelplezier!I Keuzeraadsel 

Diagram

1 L

2 3

4 R 5

6 J

P

7 D N

8 F 9

10 H B

Horizontaal

3 Cijfer dat geen keuze laat. (3) 
6 Suze ...; eerste vrouwelijke Tweede Kamerlid. (9) 
7 Toestand waarin de ene mens eigendom is van een ander. (8) 
8 Hoogste bestuursregeling van een rijk, als in: Het ... van het Koninkrijk.

(7)
10 Selectie en rangschikking (bv. van slachtoffers bij een ramp). (6) 

Verticaal

1 Uw recht van ... en betoging (Art 9. Grondwet). (11) 
2 Henri ... stond in 1919 met zijn initiatiefwet aan de basis van invoering 

vrouwenkiesrecht. (8) 
4 Verordening door regering(-sleider) of parlement (in Nederland ook wel 

KB genoemd). (7) 
5 Is, naast wikken, belangrijk bij keuzevorming. (5) 
9 Verklaring, door VN aangenomen op 10 december 1948. (4, afk.) 

KEUZERAADSEL Horizontaal
3 Cijfer dat geen keuze laat. (3)
6 Suze ...; eerste vrouwelijke Tweede Kamerlid. (9)
7 Toestand waarin de ene mens eigendom is van een ander. (8)
8 Hoogste bestuursregeling van een rijk, als in: Het ... van het Koninkrijk. (7)
10 Selectie en rangschikking (bv. van slachtoffers bij een ramp). (6)

Verticaal
1 Uw recht van ... en betoging (Art 9. Grondwet). (11)
2 Henri ... stond in 1919 met zijn initiatiefwet aan de basis van invoering 
vrouwenkiesrecht. (8)
4 Verordening door regering(-sleider) of parlement (in Nederland ook wel KB 
genoemd). (7)
5 Is, naast wikken, belangrijk bij keuzevorming. (5)
9 Verklaring, door VN aangenomen op 10 december 1948. (4, afk.)

STRIJDRAADSEL

II Strijdraadsel 

Diagram

A B C D E F G H I J K L M N O P Q R

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Omschrijvingen

A  In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm niet 
bepaald kort. 

C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’. 
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank. 

Omschrijvingen
A In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm 

niet bepaald kort.
C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’.
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank.
I De naam in zijn clan voor ‘Thembu-koningen’ werd ook zijn 

bijnaam: Madiba.
K Van elektromonteur naar president; hij verliet in 2006 zijn vakbond 

‘Solidariteit’.
M Ge- of misbruikt door veel Franse politici; met Dustin Hoffman als 

‘Grand Inquisitor’ maakte zij weinig kans in de film van Luc Besson.
O Ooit voltrekker van executies, later zelf geëxecuteerd; zijn beeltenis 

blijft bestaan als een van de meest populaire portretten ooit.
Q Standbeeld in het Kenaupark (vernoemd naar een andere 

verzetsdame). Wij zoeken de naam van de ‘Vrouw in het Verzet’.
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II Strijdraadsel 

Diagram

A B C D E F G H I J K L M N O P Q R

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Omschrijvingen

A  In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm niet 
bepaald kort. 

C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’. 
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank. 
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XXI CONGRES

WE GAAN HET DOEN
Wie wordt de nieuwe voorzitter? Het lijkt voor buitenstaanders alsof het een-
entwintigste SP-congres alleen maar over die vraag gaat. En over het afscheid 
van Jan Marijnissen natuurlijk. Maar de 940 afgevaardigde SP’ers besluiten in 
congreslocatie DeFabrique in Utrecht op 28 november over de toekomst van 
de partij. De strijd tussen de twee kandidaten voor de opvolging van Jan heeft 
wel de discussie over die toekomst een flinke zwieper gegeven.

DE CONGRESZAAL VAN evenementenlocatie 
DeFabrique, op de grens van Maarssen en 
Utrecht, prikkelt de fantasie. De stellage 
achter het podium doet denken aan zware 
industriële landschappen, zoals bij DSM in 
Zuid-Limburg of de Botlek in Rotterdam. 
De zaal, waarin vandaag bijna 1000 mensen 
plaatsnemen, lijkt met die stalen toelopende 
spanten in het plafond ook een beetje op 
een omgekeerd ruim van een vrachtschip. 
De Limburgse SP-gedeputeerde Marleen 
van Rijnsbergen twittert een foto van de 

de zaal en krijgt daarop een paar seconden 
later de reactie: ‘Veel plezier in de Battlestar 
Galactica.’ 

Het verschil blijven maken
Gelukkig gaat het er niet zo futuristisch 
aan toe tijdens het XXI Congres. Over 237 
amendementen en 19 moties, ingediend 
door de lokale afdelingen, zal per hand-met-
stemkaart-opsteken gestemd worden. Niet-
temin gaat het vandaag over de toekomst. 
De toekomst van de SP, en van Nederland, 

Europa en de wereld. Complexer wordende 
vraagstukken en structuren, groeiende 
kloven tussen arm en rijk, ziek en gezond, 
migratiestromen, uit de hand lopende con-
flicten, terrorisme; in de oplossing daarvan 
wil de SP het verschil blijven maken. Die 
missie gaat de partij aan met een nieuw 
partijbestuur en een nieuwe voorzitter. 

Altijd vooroplopen
Het is het congres van Jan Marijnissens 
afscheid als partijvoorzitter. Ondanks alle 
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toegezwaaide lof en minutenlange staande 
ovaties is dankbaarheid het Leitmotiv van 
Jan Marijnissens korte speech. Dankbaar-
heid aan zijn vrouw en dochter, Mari-Anne 
en Lilian, zijn oude Osse strijdmakkers. En 
aan de partij. De partij die juist aan hem 
zoveel te danken heeft.
Het afscheidscadeau past bij hem: een geld-
bedrag om een documentaire te realiseren. 
En het in het diepste geheim gemaakte en 
vandaag gepresenteerde boek ‘Altijd voor-
oplopen’, over het tijdperk-Marijnissen. Een 
boek dat ook meegegeven wordt aan alle 
congresgangers. 

De partij toekomstbestendig maken
De basis van de discussie op dit congres is 
een resolutie met besluiten, waar tijdens 
ledenvergaderingen en regioconferenties al 
maanden over gediscussieerd is. Op basis 
van die discussies zijn aanpassingen gedaan. 
Het congres is de plek waar afdelingen en 
leden die aanpassingen willen die nog niet 
zijn overgenomen, dit aan de afgevaardig-
den kunnen voorleggen. Ook is er een acht-
tiental moties ingediend, met voorstellen 
die niet direct wijzigingsvoorstellen op de 
resolutie zijn.

De door de afdelingen naar voren gebrachte 
voorstellen om de partij toekomstbestendig 
en klaar voor de hedendaagse complexe 
opgaven te maken omvatten heel wat. Zo 

bepleit Goes dat het vereiste aantal van 50 
leden om een nieuwe afdeling op te richten 
omlaag moet naar 35, om zo de kwantita-
tieve lat wat lager te leggen om te groeien. 
De Bilt wil het gebruik van woorden als ‘aan-
vallen’ en ‘strijd’ in de SP-uitgaven vermin-
deren, met als doel om de toegankelijkheid 
van de partij te vergroten. Uit Rotterdam 
komt de wens om ‘slimmer en effectiever’ 
te gaan opereren. Al met al vormen groei 
en versteviging de grootste gemene deler 
in de wensen van de afdeling. De noodzaak 
is helder, het optimisme groot. Daarvan 
getuigt ook amendement 163, dat ruim 40 
afdelingen hebben ingediend en dat een 
verdubbeling behelst van het budget van 
ROOD, Jong in de SP. Om te laten blijken dat 
het de jongelui menens is, heeft menig jong 
congresganger het getal 163 op het gezicht 
gekliederd. Mooi? Nou nee. Doeltreffend? 
Jazeker, want het amendement wordt onder 
daverend applaus overgenomen. 

Vredesdag
Nog zo’n bijzonder aangenomen voorstel: 
de jaarlijkse vredesdag. Leden en afdelingen 
willen het werk van de onlangs overleden 
Karel Koster van het Wetenschappelijk 
Bureau voorzetten: zijn inzet voor het be-
vorderen van internationale samenwerking 

DOOR EN DOOR INTEGER
Emile Roemer reikt een Gouden Tomaat uit aan 
Willem van Meurs, die in 1977 de afdeling Boxtel 
oprichtte, er wethouder was en nu nog steeds 
druk bezig is met het helpen oprichten van afde-
lingen, zoals in Oirschot en Best. Volgens Roemer 
is Van Meurs bescheiden en door en door integer. 
Van Meurs bedankt enkele kameraden van het 
eerste uur, en kan het niet laten te vermelden dat 
hij het weliswaar van scheidend voorzitter Jan 
nooit politiek kon winnen, maar dat hij Jan op de 
tafeltennistafel bij districtsvergaderingen in Oss 
wél de baas was. Willem van Meurs krijgt een 
staande ovatie van de congresgangers.Zanger Jan Rot brengt een prachtige Nederlandstalige versie van John Lennons Imagine ten gehore.

NIEUWE PARTIJBESTUURSLEDEN
De volgende mensen zijn tijdens het XII congres 
gekozen of herkozen in het partijbestuur.

Ron Meyer (voorzitter)
Hans van Heijningen (algemeen secretaris)
Rosita van Gijlswijk
Maarten Hijink
Bart van Kent
Renske Leijten
Vincent Mulder
Ronald van Raak
Tjitske Siderius
Pim Siegers
Lieke Smits
Arjan Vliegenthart
Patrick Zoomermeijer

Daarnaast maken van het partijbestuur de op de 
regioconferenties gekozen regiovertegenwoor-
digers deel uit van het partijbestuur, evenals de 
SP-fractievoorzitters van de Tweede Kamer, de 
Eerste Kamer en het Europees Parlement.
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Ami Gest, afdeling Landsmeer
‘Het is grandioos en fantastisch dat 
amendement 163 is aangenomen. Het 
is heel gemakkelijk om te zeggen dat 
de jeugd de toekomst heeft, maar de 
partij heeft vandaag laten zien dat ze dat 
serieus neemt. De verdubbeling van het 
budget voor ROOD vind ik een gigantische 
overwinning.’ Grijnzend: ‘En zeg nou zelf: 
Er is genoeg voor iedereen.’

en vrede, en het vergroten van kennis van 
vredesvraagstukken. Daarom zal er jaarlijks 
een vredesdag worden georganiseerd, samen 
met afdelingen en externe organisaties. 

Uiteindelijk worden van de 237 wijzigings-
voorstellen er 76 door de congrescommissie 
overgenomen, worden er 9 wijzigingsvoor-
stellen ingetrokken en is er gestemd over 
152 voorstellen. Daarvan worden er nog 
twee aangenomen tegen het advies van de 
congrescommissie in; een voorstel om duur-
zame ontwikkeling een prominentere plaats 
te geven in de resolutie en een voorstel om 
een aantal punten samen te voegen in een 
nieuw hoofdstuk ‘Creatief en vastberaden 
strijden en winnen’.

Van de 19 moties is er één ingetrokken; van 
de 18 in stemming gekomen moties zijn er 
zeven aangenomen. De aangenomen moties 
betreffen onder meer de oorlog in Syrië en 
Irak, de vluchtelingen, ruime aandacht voor 
duurzaamheid en een oproep aan de rege-
ring om de bezuinigingen op de huishoude-
lijke verzorging te stoppen.

De nieuwe voorzitter
En dan toch die voorzitters-verkiezing. Bij 
het voorlezen van de uitslag kan de profes-
sionele glimlach (de hordes fotografen en 
cameralieden staan bijna op hun tenen) van 
zowel Sharon Gesthuizen als Ron Meyer hun 
gespannen verwachting, kloppend hart en 
samengeknepen handen niet helemaal ver-
hullen. Het is al vaak gezegd: twee topkandi-
daten, allebei door en door SP’ers. Maar wel 
twee SP’ers die in hun campagne van de af-
gelopen maanden een heel eigen geluid heb-

ben ontwikkeld: er viel echt iets te kiezen. En 
dan spreekt voorzitter van het stembureau 
Remine Alberts het verlossende woord. Het 
is Ron Meyer. Met iets minder dan 59 pro-
cent van de stemmen heeft het congres Ron 
tot voorzitter van de SP gekozen. In de chaos 
bij de eerste rij voor het podium feliciteert 
Sharon hem hartelijk. Ron Meyer worstelt 
zich langs duwende en trekkende fotografen 
om ook felicitaties van onder anderen Jan 
Marijnissen en Emile Roemer te ontvangen, 
en gaat het podium op. 

‘Schouder aan schouder’
‘Gekozen worden tot voorzitter in een fa-
briek vol socialisten, is een ongelooflijke eer. 
Die verplicht tot bescheidenheid, enorme 
inspanning en dienstbaarheid. Daar ga ik 
mij samen met jullie de komende tijd aan 

Leo de Kleijn, fractievoorzitter in Rotterdam en 
kandidaat-partijbestuurslid
‘Ik ben net niet in het partijbestuur gekozen. Dat 
is jammer. Ik denk dat ik meer kans gehad had 
als we niet hadden gewerkt met het systeem 
van tegenkandidaten. Nu was een stem voor mij 
meteen een stem tegen Maarten Hijink. Maar op 
de inhoud: ik ben erg blij dat de motie Vluch-
telingen Welkom is aangenomen. Dat betekent 
onder andere dat we een offensief starten tegen 
de rechtse hetze tegen vluchtelingen. Ook ben 
ik tevreden met de steun van het congres aan 
de motie Bed, Bad, Brood en Begeleiding. De 
inzet van de SP is daardoor dat uitgeprocedeerde 
asielzoekers zonder voorwaarden toegang hebben 
tot de BBB-regeling en nooit op straat hoeven te 
slapen.’

houden’, stelt Ron Meyer in zijn toespraak. 
Over de strijd met Sharon Gesthuizen: ‘Par-
tijgenoten, een deel van jullie zou het anders 
gezien willen hebben. Er waren scherpe dis-
cussies, soms vlijmscherp, soms zelfs af en 
toe té scherp. Laten we één ding afspreken: 
als we straks de poorten van deze fabriek 
verlaten, dan doen we dat schouder aan 
schouder. Want als één ding duidelijk is, dan 
is het dat aan het einde van de dag we veel 
meer gemeen hebben dan dat we van elkaar 
verschillen.’ Hij legt uit dat een oersterke 
SP keihard nodig is: ‘Het ís niet normaal dat 
een miljoen mensen amper hun zorgpremie 
kunnen betalen, het ís niet normaal dat 
mensen die wachten op een betaalbaar huis 
worden opgehitst tegen mensen die vluch-
ten van hun thuis.’ De zaal applaudisseert en 
antwoordt: ‘Actie, actie, actie!’
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Kim de Witte, voorzitter van de Belgi-
sche PVDA in de provincie Limburg
‘Inspirerend om te zien hoe de Neder-
landse SP de kracht van de lokale afde-
lingen laat doorwerken in de landelijke 
partij. Er worden hier principiële keuzes 
gemaakt om een consequent linkse 
vooruitgang te boeken. Dat vind ik heel 
knap. Het is de weg die we moeten 
volgen in heel Europa om links van 
onderop op te bouwen.’

Luisteren
Later, na afloop van het congres, toont  
Sharon Gesthuizen zich een goed verliezer – 
of moet je met ruim 41 procent van de stem-
men zeggen: tweede winnaar – en feliciteert 
Ron Meyer nogmaals: ‘Ik gun Ron van harte 
zijn overwinning. Ik heb er dan ook alle ver-
trouwen in dat hij de daad bij het woord zal 
voegen. Door de voorzittersstrijd hebben we 
meer dan ooit een open discussie gevoerd 
over waar we naartoe willen. Ik ga er ook 
van uit dat het nieuwe partijbestuur, inclu-
sief Ron, hun oor te luisteren leggen bij de 
boodschap van de mensen achter die 41 pro-
cent. Nu gaan we samen verder; door elkaar 
serieus te nemen smeden we de eenheid die 
de SP nodig heeft om de wereld te verande-
ren.’ Sharon Gesthuizen zal blij zijn met het 
antwoord van Ron Meyer op de vraag wat 
hij als voorzitter als allereerste gaat doen: 
‘Luisteren. Mensen zullen nog denken: wat 
is die Meyer stil. Ik ben afgelopen maanden 
in honderd afdelingen geweest. Ik zie veel 
kracht in de afdelingen. En kritiek hoort bij 
die kracht. Mijn voorzitterschap begint nu 
vooral met luisteren.’

‘Moed is verzet tegen angst’
De afsluiting van het congres is aan politiek 
leider Emile Roemer. Roemer ziet dat er in 
de wereld weinig reden voor optimisme lijkt 
te zijn: ‘Er komt géén eind aan het conflict 
in Syrië door er alleen maar meer bommen 
op te gooien. Al vijftien jaar lang blijkt dat 
de agressieve interventiepolitiek alleen 
maar contraproductief heeft gewerkt. Het 
heeft juist de deur opengezet voor extre-
misme en terreur.’ Over de gevolgen van die 
terreur zegt Roemer: ‘Wij moeten voortdu-
rend dijken van moed opwerpen tegen de 
stormvloeden van de angst. Dat zei Martin 
Luther King, een van mijn grootste inspi-
ratiebronnen. Moed is meer dan je eigen 
angsten weerstaan, moed gaat over verzet 
tegen angst.’

Voor de leden met voorstellen om meer 
afstand te nemen van de PVV, heeft Roemer 
een boodschap: ‘Natúúrlijk gaan wij niet 
samenwerken met extreemrechtse en discri-
minerende partijen als de PVV!’

Bananenschil
De SP kán samenwerken, merken andere 
partijen volgens Roemer. ‘We tonen ons 
een betrouwbare partner. Maar we maken 
wel het verschil. Lokaal armoede aanpak-
ken, extra betaalbare huurwoningen, 
jeugdwerkloosheid lokaal bestrijden, de 
thuiszorg is met een SP-bestuurder beter 
af – lokaal bewijzen we dat het anders kan. 
Over minder dan anderhalf jaar hebben we 

de volgende verkiezingen voor de Tweede 
Kamer; misschien wel eerder, als het kabinet 
een bananenschil treft die ik er graag neer-
leg. Vandaag hebben jullie laten zien dat wij 
klaar zijn voor die volgende wedstrijd. Wij 

gaan groeien, wij gaan strijden en wij gaan 
winnen!’ •
tekst Jola van Dijk, Rob Janssen en  
Diederik Olders • foto’s Bas de Meijer

Boven: Met het nieuw gekozen bestuur op het podium de nieuwe voorzitter Ron Meyer.
Onder: De hal van DeFabrique vol met congresgangers.
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